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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ  

Συνεδρίαση 1
ης

 Ιουνίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 4.00 μ.μ.) 

(Αρ. 1) 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ενεργώντας σύμφωνα με τις σχετικές διατάξεις του συντάγματος και του 
Κανονισμού της Βουλής και διαπιστώνοντας ότι υπάρχει απαρτία, κηρύσσω την 
έναρξη των εργασιών της παρούσας συνεδρίας. 

 Το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι η διαβεβαίωση των βουλευτών.  
Θα αναγνώσω τον κατάλογο των εκλεγέντων βουλευτών και παρακαλώ όπως κάθε 
βουλευτής απαντά “παρών” ή “παρούσα”, αναλόγως, όταν ακούει το όνομά του.   

 Αγγελίδης Ανδρέας. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αναστασιάδης Νίκος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντωνίου Αντώνης. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αριστοτέλους Άριστος. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Βαρνάβα Γιώργος. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βότσης Άγγελος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γεωργίου Αριστοφάνης. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γεωργίου Γεώργιος. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ερωτοκρίτου Ρίκκος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευαγόρου Σταύρος. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θεμιστοκλέους Ανδρέας. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θεοχάρους Ελένη. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θωμά Γιαννάκης. 

Γ. ΘΩΜΑ: 
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 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καρογιάν Μάριος. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κατσουρίδης Νίκος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κλεάνθους Νίκος. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κουλίας Ζαχαρίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κουτσού Νίκος. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυπριανού Άντρος. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυριακίδου Αθηνά. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυριακίδου Στέλλα. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κυριακού Μαρία. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίτσης Πάμπης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κωνσταντίνου Κώστας. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κωνσταντίνου Νεόφυτος. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λαμάρης Γιάννος. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μαυρονικόλα Ρούλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μαύρου Ελένη. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Παρούσα.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μητσόπουλος Τάσος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μουσκάλλης Ανδρέας. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 
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 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νεοφύτου Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νικολάου Ιωνάς. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομήρου Γιαννάκης. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παπαδόπουλος Νικόλας. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παπαδοπούλου Αντιγόνη. 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Περδίκης Γιώργος. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πουργουρίδης Χρήστος. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σαμψών Σωτήρης. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 



 6 

 Σαρίκας Φειδίας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σιζόπουλος Μαρίνος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σταυριανός Πανίκκος. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στυλιανίδης Χρήστος. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συλλούρης Δημήτρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τάσου Γεώργιος. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τορναρίτης Νίκος. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φακοντής Αντρέας. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φυττής Σοφοκλής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χαραλάμπους Σωτηρούλα. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χάσικος Σωκράτης. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χατζηγεωργίου Τάκης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χατζηγιάννη Κυριάκος. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χατζηνικόλας Ντίνος. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χριστόφιας Δημήτρης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χριστοφόρου Λευτέρης. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χρυσοστομίδης Κύπρος. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Και τώρα οι αντιπρόσωποι των θρησκευτικών ομάδων. 

 Χατζηρούσος Αντώνης. 

Α. ΧΑΤΖΗΡΟΥΣΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μαχτεσιάν Βαρτκές. 

Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μαντοβάνη Μπενίτο. 

ΜΠ. ΜΑΝΤΟΒΑΝΗ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τώρα, κύριοι συνάδελφοι, να εγερθείτε και να επαναλαμβάνετε μαζί 
μου τη νενομισμένη διαβεβαίωση. 

 Διαβεβαιώ επισήμως 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Διαβεβαιώ επισήμως 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 και τους συνάδοντας αυτώ νόμους 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 και τους συνάδοντας αυτώ νόμους 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 και της εδαφικής ακεραιότητος 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 και της εδαφικής ακεραιότητος 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 της Δημοκρατίας της Κύπρου 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγχαίρω όλους για την εκλογή σας. 

 Το επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι η εκλογή Προέδρου της Βουλής.  
Παρακαλώ να υποβληθούν οι υποψηφιότητες. 

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Μεσολάβησαν πέντε χρόνια από την προηγούμενη φορά που η Βουλή των 
Αντιπροσώπων κλήθηκε να εκλέξει τον Πρόεδρο του σώματος.  Τότε η ετυμηγορία 
των βουλευτών ανέδειξε το Δημήτρη Χριστόφια στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής.  
Είναι η άποψή μας ότι ο Δημήτρης Χριστόφιας τίμησε το λειτούργημα.   

 Στα πέντε χρόνια που διέρρευσαν από τότε, η προεδρία λειτούργησε 
συναινετικά και προώθησε τη συναντίληψη.  Αναβαθμίστηκε το κύρος της Βουλής, 
ώστε να εισακούεται ακόμα περισσότερο στο εσωτερικό, αλλά και στο εξωτερικό. 

 Εδραιώθηκαν σχέσεις στενής συνεργασίας νομοθετικής και εκτελεστικής 
εξουσίας και επί προεδρίας Γλαύκου Κληρίδη, ενώ η αγαστή συνεργασία που 
υφίσταται σήμερα παρέχει στην προεδρία της Βουλής αυξημένη δυνατότητα 
προώθησης προς την κυβέρνηση και ικανοποίησης σωρείας αιτημάτων του λαού με 
αποτελεσματικό τρόπο, δυνατότητα η οποία αξιοποιήθηκε αποτελεσματικά από το 
Δημήτρη Χριστόφια με σωρεία πρωτοβουλιών και παρεμβάσεων προς όφελος 
διαφόρων στρωμάτων και ομάδων του πληθυσμού. 

 Βασικός στόχος της προεδρίας ήταν η ανάπτυξη και καλλιέργεια εξαίρετων 
σχέσεων με ξένα κοινοβούλια.  Μέσα στα πλαίσια αυτά ο Πρόεδρος της Βουλής 
πραγματοποίησε επίσημες επισκέψεις, έπειτα από πρόσκληση ομολόγων του, σε 
πάρα πολλές χώρες στο εξωτερικό, ενώ παράλληλα πολλοί Πρόεδροι, αντιπρόεδροι 
και αντιπροσωπίες ξένων κοινοβουλίων επισκέφτηκαν την Κύπρο.  Οι επισκέψεις 
αυτές κρίνονται ιδιαίτερα σημαντικές, αφού θέτουν τις βάσεις για πιο συστηματική 
συνεργασία μεταξύ της Βουλής των Αντιπροσώπων και άλλων κοινοβουλίων, και 
επιτρέπουν, μέσα από την περαιτέρω ανάπτυξη της κοινοβουλευτικής διπλωματίας, 
τη διαφώτιση για το Κυπριακό, καθώς και την προώθηση άλλων θεμάτων που 
αφορούν την Κύπρο.  Παράλληλα, η προεδρία της Βουλής, μετά την ένταξη της 
Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στην αναβάθμιση των 
σχέσεων του σώματος τόσο με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όσο και με τα κοινοβούλια 
των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ένας άλλος τομέας στον οποίο ανέπτυξε δράση η προεδρία της Βουλής ήταν ο 
κοινωνικός ρόλος του κοινοβουλίου.  Στα πλαίσια της επικοινωνίας με τον πολίτη, 
καθιέρωσε το θεσμό της Βουλής των Παίδων και της Βουλής των Νέων.  Αξίζει να 
σημειωθεί ότι στη Βουλή των Νέων συμμετέχουν και Τουρκοκύπριοι.   

 Με πρωτοβουλία της προεδρίας, η Βουλή ανέπτυξε για πρώτη φορά 
δραστηριότητες και στον τομέα του πολιτισμού θέλοντας να στηρίξει και να ενισχύσει 
έμπρακτα τους ανθρώπους των γραμμάτων και των τεχνών.  Διοργάνωσε την έκθεση 
“Πολιτική και Γελοιογραφία”, στην οποία, παρά την αντίδραση του Ραούφ Ντενκτάς, 
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συμμετείχαν και Τουρκοκύπριοι γελοιογράφοι.  Διοργάνωσε επίσης πολιτιστικές 
εκδηλώσεις με θέμα το λαϊκό μας πολιτισμό, καθώς και εκθέσεις ζωγραφικής και 
βιβλίου. 

 Ένας άλλος στόχος της προεδρίας της Βουλής ήταν και η συμβολή του 
κοινοβουλίου στη δημοκρατική αγωγή των νέων και στην άσκησή τους στα 
δημοκρατικά θέσμια και διαδικασίες.  Η ανταπόκριση των εκπαιδευτικών και των 
μαθητών ήταν αξιοσημείωτη, αφού αυξήθηκαν κατακόρυφα οι επισκέψεις σχολείων 
στη Βουλή για επιτόπου ενημέρωση των μαθητών για τη νομοθετική εξουσία του 
τόπου. 

 Όσον αφορά τη λειτουργία της ίδιας της Βουλής, βελτιώθηκαν οι συνθήκες 
εργασίας και εισήχθη ο θεσμός του κοινοβουλευτικού συνεργάτη. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, κρίνοντας ως πολύ 
θετική, παραγωγική και εποικοδομητική την πενταετή παρουσία του γενικού 
γραμματέα της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής, 
προτείνει την υποψηφιότητα του Δημήτρη Χριστόφια για επανεκλογή στο σημαντικό 
αξίωμα του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, αξιοποιώντας την εμπιστοσύνη του λαού, ο 
οποίος το διατήρησε στην πρώτη θέση με υψηλά ποσοστά, μέσα και από την 
υποψηφιότητα του γενικού γραμματέα, επιδιώκει όπως συνεχίσει να αξιοποιεί την 
προεδρία της Βουλής ως μια ακόμα έπαλξη προσφοράς και αγώνα. 

 Η πολιτεία του Δημήτρη Χριστόφια, η κατά καθολική ομολογία συνεκτική και 
δημιουργική παρουσία του στο δεύτερο τη τάξει αξίωμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
η ογδοντάχρονη συνεχής προσφορά του ΑΚΕΛ στο πολιτικό και κοινωνικό γίγνεσθαι 
του τόπου και η εκτίμησή μας ότι το παραχθέν έργο της προεδρίας κατά την 
προηγούμενη πενταετία πρέπει να συνεχιστεί απρόσκοπτα αποτελούν βασικούς 
λόγους για τους οποίους προβάλλουμε την υποψηφιότητα του γενικού γραμματέα της 
Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ, γι’ αυτό και ζητούμε από όλες τις πλευρές να την 
υποστηρίξουν. 

 Η επανεκλογή του Δημήτρη Χριστόφια θα μπορούσε να αποτελέσει πόλο 
καθολικής ενότητας και συσπείρωσης, υπό το πρίσμα και της αντικειμενικής εκτίμησης 
που γίνεται για την πετυχημένη παρουσία του στην προεδρία της Βουλής, σε μια 
περίοδο κατά την οποία ο λαός μας αγωνίζεται για αντιμετώπιση των σκοπέλων και 
για διάνοιξη της προοπτικής για μια σωστή, βιώσιμη και δίκαιη λύση διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας, που θα επανενώνει πραγματικά την πατρίδα μας και το 
λαό μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Παρακαλώ, κύριε Πουργουρίδη. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν καλά να μας εξηγήσετε ποια είναι η διαδικασία, αν 
πρώτα μπορεί να προταθεί η κάθε υποψηφιότητα και να γίνουν αναφορές από όσους 
την υποστηρίζουν ή να αναμένουμε να τεθούν οι υποψηφιότητες και στη συνέχεια να 
έχουμε την ευκαιρία όσοι τοποθετούμαστε να τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Το δεύτερο, δηλαδή θα τεθούν οι υποψηφιότητες και μετά θα σας δοθεί η 
ευκαιρία να μιλήσετε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, προτείνω την υποψηφιότητα του προέδρου του κόμματος, του κ. Νίκου 
Αναστασιάδη, ο οποίος, μετά την αποχώρηση του σεβαστού σε όλους μας κ. Βάσου 
Λυσσαρίδη, είναι ο βουλευτής με την πιο μακρά θητεία στα έδρανα της Βουλής αυτή 
τη στιγμή.  Κατέχει ανελλιπώς το αξίωμα του βουλευτή από το 1981.  Παράλληλα, έχει 
πείρα στα κοινοβουλευτικά δρώμενα μακροτάτη.  Υπήρξε για πέντε χρόνια 
αναπληρωτής πρόεδρος της Βουλής και εκτέλεσε τα καθήκοντά του κατά την 
πενταετία εκείνη με πολύ μεγάλη επιτυχία αντικαθιστώντας συχνά τον τότε Πρόεδρο 
της Βουλής των Αντιπροσώπων αείμνηστο Σπύρο Κυπριανού.   

 Διετέλεσε επίσης για πολλά χρόνια πρόεδρος κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Η 
κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού πιστεύει ότι η μακρά πείρα 
ενός βουλευτή στην προεδρία κοινοβουλευτικών επιτροπών, στο χώρο όπου 
διεξάγεται το μέγιστο μέρος της κοινοβουλευτικής εργασίας, είναι πάρα πολύ χρήσιμη 
για τον οποιοδήποτε Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Παράλληλα, ο Νίκος Αναστασιάδης έχει δοκιμασμένη πείρα και δραστηριότητα 
στο εξωτερικό.  Για πάρα πολλά χρόνια συμμετέχει ως πρόεδρος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού στις συνεδρίες κορυφής του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος και 
συσκέπτεται συχνά με πρωθυπουργούς και άλλους ηγέτες χωρών μελών της 
Ευρώπης, ένα βήμα από το οποίο απέκτησε σχέσεις με πάρα πολλούς ηγέτες -στενές 
και αρμονικές- και παράλληλα την πείρα της δράσης σε διεθνή επίπεδα.  Πιστεύουμε 
ότι, με την πείρα του, τις γνώσεις και προπάντων τις εμπειρίες του ως βουλευτή από 
το 1981, θα αποτελέσει έναν πολύ αξιόλογο Πρόεδρο της Βουλής.  Λυπούμεθα που 
δεν μπορούμε να υποστηρίξουμε την υποψηφιότητα του κ. Δημήτρη Χριστόφια, όπως 
μας έχει καλέσει ο κ. Κατσουρίδης.  Πιστεύουμε ότι η Βουλή παρουσιάζει σοβαρότατες 
ελλείψεις.  Δε διαθέτει νευραλγικότατες υπηρεσίες, όπως είναι η υπηρεσία 
προετοιμασίας, γνωστή ως νομοπαρασκευαστική, δε διαθέτει τη δική της νομική 
ανεξάρτητη υπηρεσία και ένα σωρό άλλες υπηρεσίες.  Και έτσι πιστεύουμε ότι ένας 
Πρόεδρος πολύ πιο διεκδικητικός απέναντι στην εξουσία θα μπορέσει να δώσει 
καλύτερα αποτελέσματα στον πολύ νευραλγικό αυτό τομέα, χωρίς βεβαίως να 
παραγνωρίζουμε ποσώς τη μεγάλη προσφορά του κ. Δημήτρη Χριστόφια στην 
πενταετία που παρήλθε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

 Παρακαλώ, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έχουμε και άλλες υποψηφιότητες, κύριε Πρόεδρε; 



 12 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, υπάρχουν.   

 Να τελειώσουν οι υποψηφιότητες, παρακαλώ. 

 Ναι, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Πέστε μας πότε τελειώνουν. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς, η εκλογή του δεύτερου θεσμικού άρχοντα στον τόπο μας είναι ένα 
σημαντικό πολιτικό γεγονός που δεν περιορίζεται στον αυστηρό ρόλο που 
διαδραματίζει η Βουλή, γι’ αυτό εμείς ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, μέσα στα πλαίσια και του 
προγράμματος και των θέσεών μας, θεωρούμε πως η υποψηφιότητα του προέδρου 
μας, του κ. Δημήτρη Συλλούρη, θα στείλει τα μηνύματα εκείνα τα οποία θέλουμε, θα 
καταθέσει το πλαίσιο στο οποίο υποσχεθήκαμε να υπηρετήσουμε το λαό από αυτό το 
ναό και θα προδιαγράψει τα οράματα και τους στόχους μας.  Ως νέο κόμμα, ως 
Ευρωπαϊκό Κόμμα πιστεύουμε πως πρέπει να κοιτάξουμε μπροστά, πρέπει να 
κοιτάξουμε την προοπτική που μας ανοίγει η παρουσία μας στην Ευρώπη και να 
αξιοποιήσουμε όλα τα δεδομένα.  Πρέπει να κοιτάξουμε τα προβλήματα, αλλά πάνω 
από όλα το πώς θα τηρήσουμε τη διαβεβαίωση που πριν λίγο δώσαμε, για να 
υπερασπιστούμε τους νόμους, το σύνταγμα, την εδαφική ακεραιότητα και την 
ανεξαρτησία της πατρίδας μας.  Αυτή η υποψηφιότητα θέλουμε να στείλει τα 
μηνύματα στους νέους ανθρώπους πως δεν έχει σημασία αν θα νικήσεις, αλλά αν 
σωστά αγωνίζεσαι, πως δεν έχει σημασία ο συσχετισμός των δυνάμεων, αλλά η πίστη 
σ’ αυτό που κάνεις, ο τρόπος που το κάνεις και το πολιτικό ήθος και ο πολιτικός 
πολιτισμός που εκπέμπεις.  Μέσα σ’ αυτή τη λογική και με πλήρη σεβασμό στις 
όποιες άλλες υποψηφιότητες, στην κατανόηση και στην αναγνώριση, το συσχετισμό 
των δυνάμεων, υποστηρίζουμε την υποψηφιότητα του Δημήτρη Συλλούρη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, θέλω να 
δηλώσω την υποστήριξή μας στην υποψηφιότητα του κ. Δημήτρη Χριστόφια για την 
προεδρία της Βουλής για τους ακόλουθους απλούς λόγους: Πρώτον, το Δημοκρατικό 
Κόμμα ήταν το πρώτο κόμμα που τοποθετήθηκε και υποστήριξε την υποψηφιότητα 
του κ. Χριστόφια και κατά την προηγούμενη θητεία πιστεύοντας στην ικανότητα και 
την καταλληλότητά του για το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής. 

 Δεύτερον, η θητεία του κ. Χριστόφια απέδειξε και επιβεβαίωσε αυτή τη θέση 
μας, αφού αντικειμενικά απ’ όλους κρίθηκε ως μια πετυχημένη προεδρία.  Δεν είναι 
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τυχαίο που όσοι δεν την υποστήριξαν και πρόβαλλαν κάποιους λόγους, τουλάχιστο 
σήμερα, δεν επανέρχονται σ’ αυτούς τους λόγους.   

 Από πλευράς του Δημοκρατικού Κόμματος η υποστήριξη αυτής της 
υποψηφιότητας ήταν και παραμένει μια ιστορική συνειδητή πολιτική πράξη, για να 
σπάσουν τα πολιτικά ταμπού που δεν επέτρεπαν στην αριστερά να διεκδικεί ανώτατα 
πολιτειακά αξιώματα.   

 Εμείς, κυρίες και κύριοι, έτσι αντιλαμβανόμαστε στην πράξη τον πολιτικό 
εκσυγχρονισμό, ιδιαίτερα μέσα στη νέα εποχή που διανύουμε και μέσα στα νέα 
ευρωπαϊκά πλαίσια στα οποία κινούμαστε, αλλά και γιατί έτσι πιστεύουμε ότι κτίζουμε 
την πραγματική ενότητα σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα.  

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:      

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η στιγμή αυτή είναι μια κορυφαία στιγμή για τη λειτουργία του δημοκρατικού 
μας πολιτεύματος.  Και αυτό που αισθάνομαι αυτή τη στιγμή ως Κύπριος πολίτης είναι 
περηφάνια, γιατί σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
στον 21

ο
 αιώνα, δίνει την επίσημη διαβεβαίωσή της ενώπιον του κυπριακού λαού για 

μια νέα πενταετία.   

 Εκλέγουμε Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων για την επόμενη 
πενταετία, τον πρώτο μεταξύ ίσων, για να υπηρετήσει με ζήλο, με αφοσίωση αυτό το 
σώμα, και θέλω να πληροφορήσω τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι το Κίνημα 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ θα υποστηρίξει στην ψηφοφορία που θα ακολουθήσει την 
υποψηφιότητα του κ. Δημήτρη Χριστόφια.  Θα ψηφίσουμε τον κ. Δημήτρη Χριστόφια 
στη βάση της συναινετικής, συνεκτικής και συνθετικής προεδρίας, όπως την 
υπηρέτησε με επάρκεια τα τελευταία πέντε χρόνια.  Ψηφίζουμε τον κ. Δημήτρη 
Χριστόφια ως έκφραση πολιτικής βούλησης για πολιτική και πολιτειακή σταθερότητα, 
όπως αυτή εκφράζεται και αποτυπώνεται στην ευρύτατη υποστήριξη της οποίας -εκ 
των προτέρων είναι γνωστό- θα τύχει αυτή η υποψηφιότητα. Επίσης, στηρίζουμε και 
ψηφίζουμε την υποψηφιότητα του κ. Δημήτρη Χριστόφια για ανάδειξη του θεσμικού 
πλαισίου και του ρόλου λειτουργίας της νομοθετικής εξουσίας που είναι η κατεξοχήν 
έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας.  

  Έχει λεχθεί ότι υπάρχουν ακόμα πολλά να γίνουν για την περαιτέρω βελτίωση 
και αποδοτικότητα της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και 
κύριοι, όντας βουλευτής από το 1981, όταν υπήρχε υποτυπώδης λειτουργία αυτού του 
σώματος, θέλω να σας πω ότι σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει ανέβει πάρα 
πολύ ψηλά σε ό,τι αφορά το επίπεδο εκσυγχρονισμού και αποδοτικότητας.  Ασφαλώς, 
πολλά απομένουν να γίνουν και προσβλέπουμε στο ότι, με την επανεκλογή του κ. 
Χριστόφια και με τη βοήθεια όλων μας, θα προχωρήσουν οι πολιτικές για οικονομική 
αυτονόμηση αυτού του σώματος, για να έχει το δικό της προϋπολογισμό η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, όπως συμβαίνει με όλα τα κοινοβούλια του κόσμου, στο ότι θα 
προχωρήσει η δημιουργία της νομικής υπηρεσίας της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
που είναι άκρως απαραίτητη, για να αυτονομηθεί η Βουλή από τη Νομική Υπηρεσία, 
που κυρίως είναι εγκαθιδρυμένη, δυνάμει του συντάγματος για να είναι Νομική 
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Υπηρεσία της εκτελεστικής εξουσίας.  Και επίσης προσδοκούμε σε περαιτέρω 
αναβάθμιση και εκσυγχρονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Για όλα αυτά θα συνεργαστούμε και θα στηρίξουμε τον επανεκλεγησόμενο 
Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, τον κ. Δημήτρη Χριστόφια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου.  

 Εφόσον... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε, κύριε Περδίκη, δε σας πρόσεξα.  Είσαι στο βάθος, κύριε 
Περδίκη. Τι να σου κάνω; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών θέλω να δηλώσω ότι 
θα υποστηρίξουμε για την προεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων το Δημήτρη 
Χριστόφια για τους τρεις ακόλουθους λόγους: 

 Πρώτον, γιατί συγκριτικά με τους άλλους υποψήφιους διαθέτει αυξημένη 
δυνατότητα να λειτουργήσει συναινετικά ως Πρόεδρος της Βουλής.  Η μέχρι σήμερα 
θητεία του Δημήτρη Χριστόφια στη δεύτερη, εκ των πραγμάτων και εξ ανάγκης, 
ιεραρχικά θέση της Κυπριακής Δημοκρατίας απέδειξε ότι σε γενικές γραμμές είναι 
ικανός να ανταποκριθεί δημιουργικά και αποτελεσματικά στα καθήκοντα του 
Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Δεύτερον, για τη δημόσια δέσμευση του ΑΚΕΛ ότι θα συνεχίζει να υποστηρίζει 
το παρόν σύστημα της απλής αναλογικής, γεγονός που διασφαλίζει την πολυφωνία 
μέσα στη Βουλή.  Ελπίζουμε ότι η σαφής και η κατηγορηματική δήλωση του ΑΚΕΛ θα 
αποτρέψει από το όποιο εγχείρημα στο μέλλον όσους οραματίζονται την αποψίλωση 
του πολιτικού λόγου και τη μονοπώληση του δικαιώματος κοινοβουλευτικής έκφρασης.  
Σημειώνεται ότι οι πρόσφατες εκλογές απέδειξαν πως το παρόν εκλογικό σύστημα, 
δοκιμασμένο πλέον για δέκα χρόνια, εκτός από δίκαιο είναι και αποτελεσματικό.   

 Τρίτον, για το γεγονός ότι με το Δημήτρη Χριστόφια και το ΑΚΕΛ έχουμε 
ξεκινήσει ένα διάλογο με θετική διάθεση για μια σειρά θεμάτων που στο παρελθόν 
αποτελούσαν σημείο τριβής μεταξύ των κομμάτων μας και αφορούν τη λειτουργία της 
Βουλής, όπως η αυστηρή εφαρμογή του Κανονισμού της Βουλής για τις απουσίες των 
βουλευτών, η παρακολούθηση από τα τηλεοπτικά μέσα ενημέρωσης των 
συνεδριάσεων των κοινοβουλευτικών επιτροπών, η δημιουργία νομικής υπηρεσίας 
στη Βουλή κ.λπ.  

 Θέλω όμως να διευκρινίσω ότι η υποστήριξή μας στο Δημήτρη Χριστόφια δεν 
κατατίθεται υπό όρους ούτε προϋποθέσεις.  Επίσης, θεωρώ απαραίτητο να 
ξεκαθαρίσω ότι η υποστήριξή μας δεν αφορά οποιαδήποτε άλλη διαδικασία ή 
λειτουργία του κράτους και δεν έχει σχέση με την όποια φημολογούμενη από 
κάποιους συναλλαγή.  Παράλληλα, με την υποστήριξή μας προς το Δημήτρη 
Χριστόφια διατυπώνουμε τη δέσμευση ότι θα συνεχίσουμε, μέσα από το κοινοβούλιο, 
τον αγώνα για μια ελεύθερη και πράσινη πατρίδα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφόσον δεν υπάρχουν άλλες υποψηφιότητες, θα 
θέσω τις προταθείσες υποψηφιότητες σε ψηφοφορία.   

 Θέτω πρώτα την υποψηφιότητα που τέθηκε πρώτη, του κ. Δημήτρη Χριστόφια. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Επειδή δεν υπάρχουν οι γραμματείς, θέλω λίγο χρόνο να σας μετρήσω. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να το επιβεβαιώσω. 

 Τριάντα πέντε υπέρ. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

 Δεκαοκτώ;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είκοσι ένας. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, και οι τρεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

 Είκοσι ένας. 

(Γέλια) 

 Είσαστε πολύ μακριά, κύριε Ερωτοκρίτου!  Τι να σας κάνω; 

 Αποχές; 

 Ουδεμία αποχή. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υποψηφιότητα του κ. Δημήτρη Χριστόφια έχει 
συγκεντρώσει την απαιτούμενη πλειοψηφία, γι’ αυτό, αν συμφωνείτε, δε θα θέσω σε 
ψηφοφορία τις άλλες υποψηφιότητες.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Συμφωνείτε.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ και καλώ τον κ. Δημήτρη Χριστόφια, τον Πρόεδρο της 
Βουλής, να καταλάβει την έδρα του Προέδρου της Βουλής. 

(Χειροκροτήματα) 

(Στο σημείο αυτό ο εκλεγείς Πρόεδρος της Βουλής κ. Δημήτρης Χριστόφιας 
καταλαμβάνει την έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ευχαριστώ θερμά το σώμα για την τιμή που μου κάνει να με αναδείξει για 
δεύτερη φορά στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Συνειδητοποιώ πλήρως το βαρύ φορτίο που πέφτει στους ώμους μου.   

 Στηριζόμενος γερά στο έργο που παράχθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
διαχρονικά και ειδικότερα την προηγούμενη πενταετία με τη συνδρομή όλων των 
πολιτικών δυνάμεων και πάντοτε μέσα στα πλαίσια της συναίνεσης και του διαλόγου, 
που προσδίδω ιδιαίτερη σημασία, θα συνεχίσω να εργάζομαι για την παραπέρα 
αναβάθμιση του ρόλου, αλλά και του κύρους της Βουλής των Αντιπροσώπων, για τον 
περαιτέρω εκσυγχρονισμό της λειτουργίας της.   

 Να μου επιτρέψετε εξ ονόματος όλων να εκφράσω τις ευχαριστίες και τα 
συγχαρητήριά μας στο λαό μας που μέσα σε συνθήκες πραγματικής δημοκρατίας, με 
πλήρη τάξη και αλληλοσεβασμό, άσκησε το εκλογικό του δικαίωμα και εξέλεξε τη νέα 
Βουλή.  Με την αξιέπαινη στάση και συμπεριφορά του ο λαός μας τίμησε τον υψηλού 
επιπέδου πολιτικό πολιτισμό που δημιούργησε μετά από τόσα δεινά που υπέστη 
ένεκα των εξωτερικών επεμβάσεων, αλλά και της ανατρεπτικής δράσης ακροδεξιών 
στοιχείων εντός της χώρας μας.  Διδασκόμενος από τις πικρές εμπειρίες του 
πραξικοπήματος, της εισβολής και της κατοχής κατάφερε να εμπεδώσει και να 
αναπτύξει τη δημοκρατία και να τη φέρει σε τέτοιο επίπεδο, που είναι εφάμιλλο με τα 
επίπεδα των πιο αναπτυγμένων χωρών.  Ο καθένας από μας τους βουλευτές είμαστε 
ευγνώμονες στους πολίτες που μας εμπιστεύτηκαν και μας ανάδειξαν στο τιμητικό και 
υπεύθυνο αξίωμα του μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Σε μας εναπόκειται 
τώρα με τη δουλειά και τη δράση μας να τιμήσουμε αυτούς που μας τίμησαν. 

 Να μου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μια συναισθηματική 
παρέκβαση.  Ευχαριστώ από τα βάθη της καρδιάς μου τους Κερυνειώτες και τις 
Κερυνειώτισσες που για μια ακόμα φορά μου έκαμαν την τιμή να με αναδείξουν 
βουλευτή στην επαρχία μας.  Τους διαβεβαιώνω ότι θα συνεχίσω να δίνω όλες μου τις 
δυνάμεις για το καλό του λαού μας και ειδικά του εργαζομένου, για την υπόθεση της 
Κύπρου, αλλά και τη δικαίωση, την πρόοδο και την ευημερία των συνεπαρχιωτών μου.  
Ο πόθος των Κερυνειωτών, αλλά και γενικά των προσφύγων μας να επιστρέψουν στις 
πατρογονικές τους εστίες σε συνθήκες ειρήνης, ασφάλειας και σεβασμού των 
δικαιωμάτων και των ελευθεριών τους είναι και δικός μου πόθος και γι’ αυτό θα 
συνεχίσω σκληρά να αγωνίζομαι.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι εντεταλμένη 
σύμφωνα με το σύνταγμα να νομοθετεί, να ασχολείται με πλείστες τόσες πτυχές της 
ζωής των πολιτών, και φυσικά να ασκεί έλεγχο στην εκτελεστική εξουσία.  Από την 
άλλη, η εύρυθμη λειτουργία της δημοκρατίας προϋποθέτει τη συνεργασία της 
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νομοθετικής με την εκτελεστική εξουσία.  Θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε, ώστε να 
υπάρχει στενή επαφή και παραγωγική συνεργασία με την κυβέρνηση και ειδικότερα με 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, με στόχο την πρόοδο και την ευημερία του λαού μας.  
Μέσα από τη στενή συνεργασία της νομοθετικής με την εκτελεστική εξουσία θα 
συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για την προώθηση διάφορων ζητημάτων που αφορούν 
την περαιτέρω ενίσχυση και αναβάθμιση της ανεξαρτησίας, της αυτονομίας, του 
ρόλου και της λειτουργίας της Βουλής.  Ένα από τα πρώτα θέματα που βρίσκεται 
ψηλά στην ημερήσια διάταξη και το οποίο καλούμαστε αποφασιστικά να 
προωθήσουμε είναι η δημιουργία νομικής υπηρεσίας του κοινοβουλίου.  Η δημιουργία 
και θεσμική κατοχύρωση νομικής υπηρεσίας στη Βουλή θα τονίσει την ανεξαρτησία 
και αυτονομία του σώματος που εκφράζει άμεσα τη λαϊκή κυριαρχία.  Θα στηρίξει 
επιστημονικά το κοινοβουλευτικό έργο που επιτελείται και θα βοηθήσει τα μέγιστα στη 
διαμόρφωση και επεξεργασία νομοθετημάτων, καθώς και στην καλύτερη και 
πληρέστερη άσκηση νομοθετικού ελέγχου στα νομοσχέδια και τους κανονισμούς.   

 Η κυπριακή Βουλή είναι το νομοθετικό σώμα χώρας μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Έχοντας υπόψη τις νέες συνθήκες που διαμορφώνονται στη χώρα μας 
λόγω της ένταξης της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα χρειαστεί 
η συμβολή όλων των εντός της Βουλής κομμάτων, για να επιλυθούν ζητήματα που 
αφορούν τους θεσμικούς ρόλους της Βουλής των Αντιπροσώπων απέναντι στην 
Ένωση, αλλά και για να μπορεί να λειτουργεί ως αξιόπιστος συνδετικός κρίκος μεταξύ 
των Κυπρίων πολιτών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Η Βουλή θα συνεχίσει και θα εντείνει τις προσπάθειές της για πιο στενή 
σύνδεση με τον Κύπριο πολίτη, με τα προβλήματα, τις έγνοιες, τα αιτήματα και τις 
προσδοκίες του.  Άλλωστε, αυτό είναι που πρώτιστα περιμένει ο λαός από τη Βουλή 
και από τους εκπροσώπους που ο ίδιος εξέλεξε να τον υπηρετούν, να υπηρετούν το 
καλώς νοούμενο συμφέρον της κοινωνίας.   

 Σημαντικός παράγοντας για την επίτευξη των πιο πάνω στόχων είναι η 
αναβάθμιση των συνεδριάσεων και της λειτουργίας των κοινοβουλευτικών επιτροπών, 
οι οποίες επωμίζονται το κύριο βάρος της διεκπεραίωσης του έργου που παράγεται 
στη Βουλή.  Η παρέμβαση της Βουλής στα πολιτιστικά δρώμενα είναι ένα κεφάλαιο 
που ανοίξαμε την προηγούμενη πενταετία, το οποίο θα συνεχιστεί και θα ενισχυθεί 
στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο.  Ο πολιτισμός αποτελεί ένα σημαντικό όπλο του 
αγώνα για άρση της κατοχής και επανένωση της χώρας μας και είναι αποτελεσματικό 
ανάχωμα για την αναχαίτιση της επέλασης της υποκουλτούρας και της υποβάθμισης 
αξιών και ιδανικών, που υποσκάπτουν και δυναμιτίζουν τα θεμέλια της κοινωνίας μας.   

 Το Κυπριακό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκεται στην πρόταξη των 
προτεραιοτήτων της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Η Βουλή έχει και λόγο έχει και 
ρόλο να διαδραματίσει στην πάλη του λαού μας για δικαίωση.  Με την άσκηση της 
κοινοβουλευτικής διπλωματίας και την αξιοποίηση των διεθνών της σχέσεων εντός και 
εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πεδία δράσης στα οποία η προεδρία της Βουλής 
επωμίζεται ιδιαίτερες ευθύνες, θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε σκληρά και αδιάλειπτα 
για την προώθηση δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού.  Με την 
όσο γίνεται πιο ενιαία και ομόγνωμη εμφάνιση της Κύπρου στο διεθνή χώρο 
καλούμαστε να συμβάλουμε στην αντιμετώπιση των πολύ δύσκολων συνθηκών που 
δημιουργεί η νέα παγκόσμια τάξη πραγμάτων και να επιτύχουμε το στρατηγικό στόχο 
της επίλυσης του Κυπριακού.  Θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για λύση στη βάση 
των ψηφισμάτων και των αποφάσεων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, των 
συμφωνιών υψηλού επιπέδου του 1977 και 1979 και των αρχών του διεθνούς και 
ευρωπαϊκού δικαίου.  Επιδιώκουμε λύση που να απαλλάσσει την Κύπρο από την 
τουρκική κατοχή, να επανενώνει την πατρίδα και το λαό μας υπό τη σκεπή μιας 
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, να αποκαθιστά τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις 
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βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων, οι οποίοι θα ζουν και θα δημιουργούν, θα 
συνδημιουργούν το κοινό τους μέλλον σε μια ελεύθερη και ειρηνική χώρα.  Αυτός είναι 
ο στόχος μας, αυτό είναι το όραμά μας για την Κύπρο.  Η εκπλήρωση αυτού του 
οράματος επιβάλλει την ενότητα στο εσωτερικό μας μέτωπο, καθώς και την 
προώθηση της πολιτικής της επαναπροσέγγισης με τους Τουρκοκύπριους 
συμπατριώτες μας, γιατί χωρίς την κοινή θέληση και την εμπιστοσύνη μεταξύ 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, χωρίς την κοινή προσπάθεια λύση δεν μπορεί 
να εξευρεθεί. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούμε την προεδρία της Βουλής των 
Αντιπροσώπων έπαλξη αγώνα για την Κύπρο και το λαό μας, για τη στήριξη του 
πολίτη, για τη βελτίωση της ποιότητας της ζωής του, για τη διαμόρφωση μιας 
κοινωνίας ίσων ευκαιριών και δυνατοτήτων.  Θα είμαστε πάντοτε κοντά στις έγνοιες, 
τα προβλήματα και τις προσδοκίες του απλού ανθρώπου, στην υποστήριξη του 
οποίου προσβλέπουμε, για να φέρουμε σε πέρας το έργο που αναλαμβάνουμε.  Θα 
καταβάλουμε κάθε προσπάθεια να ανταποκριθούμε στις απαιτήσεις και τις 
υποχρεώσεις της προεδρίας της Βουλής, στηριζόμενοι στη βοήθεια και τη συνεργασία 
όλων σας.   

 Σας ευχαριστώ θερμά.   Εύχομαι καλή δύναμη και καλή δουλειά σε όλους τους 
βουλευτές και τις βουλευτίνες.  Ευχαριστώ επίσης τις συναδέλφισσες και τους 
συναδέλφους που έχουν αποχωρήσει ή που δεν έχουν επανεκλεγεί για τη συνεργασία 
και τη φιλία τους.  Τις θερμές μου ευχαριστίες στους λειτουργούς της Βουλής, αυτούς 
τους στυλοβάτες του κοινοβουλευτικού έργου.  Τους εύχομαι καλή συνέχεια.  Τέλος, 
ευχαριστώ θερμά τους στενούς συνεργάτες μου στη Βουλή, καθώς και τους 
λειτουργούς των μέσων μαζικής επικοινωνίας που ασχολούνται με το κοινοβουλευτικό 
έργο.  Να είστε καλά, ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήματα) 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Φίλε Πρόεδρε, εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού θα ήθελα να εκφράσω 
τα ειλικρινή συγχαρητήρια της παράταξής μας για την εκλογή σας και να δηλώσω για 
άλλη μια φορά πως θα εργαστούμε συναινετικά και συνενωτικά, όπως και στο 
παρελθόν, προκειμένου να υπηρετήσουμε κατά τον καλύτερο τρόπο τον κυπριακό 
λαό. 

 Θα ήθελα ταυτόχρονα να συγχαρώ όλους τους νέους βουλευτές και να 
διαβεβαιώσω ότι θα είμαστε, η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού 
και είμαι βέβαιος και οι παλαιότεροι συνάδελφοι, πάντοτε στο πλευρό τους, 
προκειμένου να συνδημιουργήσουμε και να δώσουμε ό,τι είναι καλύτερο. 

 Λυπούμαι γιατί θα κάνω μια παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε
.
 με λυπεί εις αυτήν τη 

μεγάλη γιορτή της δημοκρατίας σήμερα η απουσία του όποιου κυβερνητικού 
στελέχους.   

 Σας εύχομαι κάθε επιτυχία στο έργο σας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πριν σας δώσω το λόγο, κύριε Συλλούρη, να κάνω μια διευκρίνιση. 

 Δε συνηθίζεται την ημέρα της συνεδρίας της εκλογής Προέδρου της Βουλής να 
συμμετέχουν κυβερνητικοί αξιωματούχοι, γι’ αυτό και δε δώσαμε προσκλήσεις.  Αυτό 
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πρέπει να το κάνω ξεκάθαρο.  Οι υπουργοί, μέχρι και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, οι 
πάντες με ρώτησαν κατά πόσο θα τους προσκαλέσουμε και ήταν πανέτοιμοι να 
παραστούν.  Σας παρακαλώ πολύ!  Δεν υπάρχει τέτοια παράδοση, γι’ αυτό ας μη 
δημιουργηθεί πρόβλημα και για τούτο τώρα.  Νομίζω καλά πάμε. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν μπορώ να είμαι ιδιαίτερα κριτικός για την προηγούμενη θητεία του κ. 
Χριστόφια, αυτό όμως δε με εμποδίζει να αναφέρω στον Πρόεδρο της Βουλής ότι 
υπάρχουν πάρα πολλά περιθώρια για βελτίωση και γι’ αυτό το σκοπό το Ευρωπαϊκό 
Κόμμα θα είναι στη διάθεση του Προέδρου της Βουλής για ένα διάλογο 
εποικοδομητικό.  Είμαι βέβαιος ότι και ο ίδιος γνωρίζει, εξάλλου το υπογράμμισε και 
στην τοποθέτησή του, ότι χρειάζονται πάρα πολλές βελτιώσεις, ιδιαίτερα στα θέματα 
λειτουργίας.  Θα τονίσω και το θέμα ασφάλειας της Βουλής.  Ακόμα και σε 
τεχνοκρατικό επίπεδο νομίζω ότι χρειάζονται νέες δομές.  Στο χώρο της 
κοινοβουλευτικής διπλωματίας ομολογώ ότι ήμουν μάρτυρας μιας πετυχημένης 
προσπάθειας του Δημήτρη Χριστόφια, την οποία είμαι βέβαιος ότι θα συνεχίσει, και σε 
αυτό τον τομέα το Ευρωπαϊκό Κόμμα θα είναι δίπλα σας, κύριε Πρόεδρε. 

 Σας εύχομαι κάθε επιτυχία στο έργο σας και να είστε βέβαιος ότι το Ευρωπαϊκό 
Κόμμα με εποικοδομητικό τρόπο θα στραφεί προς την κατεύθυνση της σωστότερης 
λειτουργίας της Βουλής.  Είμαστε ένα μικρό κράτος και μπορούμε να λειτουργούμε ως 
κράτος υπόδειγμα για ολόκληρη την Ευρώπη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Η μόνη απάντηση που θα δώσω είναι πάντα μαζί για το καλό της Κύπρου και 
του λαού μας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Πάντα μαζί περνάμε μπροστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Χαμογελώντας) 

 Όχι παράσιτα,  παρακαλώ! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η 
επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 8 Ιουνίου 2006, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

Διορισμός γραμματέων και κοσμητόρων. 

Εκλογή Επιτροπής Επιλογής. 

Ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ---------------------- 

 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

Ευχαριστώ. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μητσόπουλος Τάσος  

Αναστασιάδης Νίκος Μουσκάλλης Ανδρέας  

Αντωνίου Αντώνης Νεοφύτου Αβέρωφ  

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας  

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας  

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος  Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος  

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας  

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστόφιας Δημήτρης 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαύρου Ελένη Χρυσοστομίδης Κύπρος 
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Διαβεβαίωση των βουλευτών πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους. 

2.α. Υποβολή υποψηφιοτήτων για το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής, του κ. 
Δημήτρη Χριστόφια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ - Αριστερά - Νέες Δυνάμεις, του κ. Νίκου 
Αναστασιάδη από τον κ. Χρήστο Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του κ. Δημήτρη Συλλούρη από τον 
κ. Νίκο Κουτσού εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, και δικαιολόγηση της 
ψήφου των κομμάτων από τον κ. Νίκο Κλεάνθους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, από τον κ. Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και από τον κ. 
Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

  β. Εκλογή του κ. Δημήτρη Χριστόφια και ομιλία του ιδίου από το βήμα της Βουλής 
και οι παρατηρήσεις των κ. Νίκου Αναστασιάδη και Δημήτρη Συλλούρη. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ 

Συνεδρίαση 8
ης

 Ιουνίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 4.11 μ.μ.) 

(Αρ. 2) 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τους κ. Νίκο Αναστασιάδη και Νίκο Κατσουρίδη) 

 Παρακαλώ, όταν τελειώσει ο διάλογος μεταξύ των κόκκινων και των 
γαλανόλευκων, να προχωρήσουμε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Έχω αυτί, τι να κάνουμε! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη της 
σημερινής συνεδρίας είναι ο διορισμός γραμματέων και κοσμητόρων.  Ασκώντας τις 
εξουσίες που μου αναθέτει το άρθρο 72 του συντάγματος, διορίζω ως γραμματείς τον 
κ. Άριστο Αριστοτέλους και την κ. Μαρία Κυριακού και ως κοσμήτορα τον κ. Σοφοκλή 
Φυττή.  Παρακαλώ τους γραμματείς να καταλάβουν τις θέσεις τους.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και ο κοσμήτορας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άμα θέλει και ο κοσμήτορας, να κοπιάσει∙ έτσι, για να κοσμήσει! 

(Ο κ. Άριστος Αριστοτέλους, η κ. Μαρία Κυριακού, καθώς και ο κ. Σοφοκλής Φυττής 
καταλαμβάνουν τις θέσεις των γραμματέων και του κοσμήτορα.) 

 Προτού προχωρήσουμε παρακάτω, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι, 
σύμφωνα με σχετικές επιστολές που έφτασαν στην προεδρία από τις 
κοινοβουλευτικές ομάδες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, ως κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι 
ορίζονται οι κ. Νίκος Κατσουρίδης για το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ο κ. Χρήστος 
Πουργουρίδης για το Δημοκρατικό Συναγερμό και ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης για το 
Δημοκρατικό Κόμμα. 

 Και προχωρούμε στο δεύτερο θέμα της ημερήσιας διάταξης.  Είναι η εκλογή 
Επιτροπής Επιλογής.  Σύμφωνα με τη σχετική διάταξη του συντάγματος, της 
Επιτροπής Επιλογής προεδρεύει ο Πρόεδρος του σώματος ως πρόεδρος ex officio.  
Ως μέλη προτείνονται οι κ. Νίκος Κατσουρίδης, Αριστοφάνης Γεωργίου και Άντρος 
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Κυπριανού εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Νίκος Αναστασιάδης, 
Αβέρωφ Νεοφύτου και Χρήστος Πουργουρίδης εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, Νίκος Κλεάνθους και Ανδρέας Αγγελίδης εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Γιαννάκης Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και 
Δημήτρης Συλλούρης εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της Επιτροπής Επιλογής; 

 Δεν υπάρχει.   

 Η Επιτροπή Επιλογής εγκρίνεται. 

 Όπως ξέρετε, στη διάρκεια της εβδομάδας έγιναν πολλές διαβουλεύσεις, στις 
οποίες πήραν μέρος όλα τα μέλη της Επιτροπής Επιλογής, και τα κόμματα έχουν 
δώσει τα μέλη για τις επιτροπές και τις προεδρίες, πού κατανέμονται, τους 
προέδρους.  Γι’ αυτό ζητώ την άδειά σας να προχωρήσουμε απευθείας στο επόμενο 
θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι η σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Αριστοτέλους να αναγνώσει τη σύνθεση των 
επιτροπών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας 

Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος ΚΣ ΕΔΕΚ 

Σωτήρης Σαμψών, αναπληρωτής πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Νίκος Κατσουρίδης ΑΚΕΛ 

Κώστας Παπακώστας » 

Άριστος Αριστοτέλους » 

Σωκράτης Χάσικος ΔΗΣΥ 

Κώστας Κωνσταντίνου » 

Ζαχαρίας Κουλίας ΔΗΚΟ 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου » 

Νίκος Κουτσού ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Ντίνος Χατζηνικόλας, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Αντρέας Φακοντής » 

Μαρία Κυριακού ΔΗΣΥ 

Γεώργιος Τάσου » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη » 

Σοφοκλής Φυττής ΔΗΚΟ 



 3 

Αντώνης Αντωνίου » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα Δικαιώματα 

Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Τάκης Χατζηγεωργίου ΑΚΕΛ 

Ελένη Μαύρου » 

Πανίκκος Σταυριανός » 

Ελένη Θεοχάρους ΔΗΣΥ 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους » 

Στέλλα Κυριακίδου » 

Ρούλα Μαυρονικόλα ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών 

Κώστας Παπακώστας, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Γιαννάκης Θωμά, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Πανίκκος Σταυριανός » 

Ιωνάς Νικολάου ΔΗΣΥ 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους » 

Τάσος Μητσόπουλος » 

Νικόλας Παπαδόπουλος ΔΗΚΟ 

Ανδρέας Αγγελίδης » 

Ρούλα Μαυρονικόλα ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Φάκελο της Κύπρου 

Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αριστοφάνης Γεωργίου ΑΚΕΛ 

Γεώργιος Γεωργίου ΔΗΣΥ 

Ζαχαρίας Κουλίας ΔΗΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Μαρία Κυριακού, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη » 

Σταύρος Ευαγόρου ΑΚΕΛ 
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Ντίνος Χατζηνικόλας » 

Ανδρέας Μουσκάλλης  » 

Νικόλας Παπαδόπουλος ΔΗΚΟ 

Άγγελος Βότσης » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 

Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Σωτήρης Σαμψών, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Ελένη Θεοχάρους » 

Άντρος Κυπριανού ΑΚΕΛ 

Πάμπης Κυρίτσης » 

Σταύρος Ευαγόρου » 

Ανδρέας Αγγελίδης ΔΗΚΟ 

Μάριος Καρογιάν » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ ΕΔΕΚ 

Δημήτρης Συλλούρης ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Γιάννος Λαμάρης » 

Μαρία Κυριακού ΔΗΣΥ 

Ιωνάς Νικολάου » 

Χρήστος Στυλιανίδης » 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου ΔΗΚΟ 

Αθηνά Κυριακίδου » 

Ρούλα Μαυρονικόλα ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Γιάννος Λαμάρης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Ελένη Μαύρου » 

Ιωνάς Νικολάου ΔΗΣΥ 

Χρήστος Στυλιανίδης » 

Νίκος Τορναρίτης » 
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Νεόφυτος Κωνσταντίνου ΔΗΚΟ 

Άγγελος Βότσης » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου ΕΥΡΩΚΟ 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Αθηνά Κυριακίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Νίκος Κατσουρίδης ΑΚΕΛ 

Τάκης Χατζηγεωργίου » 

Κύπρος Χρυσοστομίδης » 

Τάσος Μητσόπουλος ΔΗΣΥ 

Χρήστος Στυλιανίδης » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ ΕΔΕΚ 

Δημήτρης Συλλούρης ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος ΕΥΡΩΚΟ 

Γιώργος Περδίκης, αναπληρωτής πρόεδρος Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Κύπρος Χρυσοστομίδης ΑΚΕΛ 

Γιαννάκης Θωμά » 

Ντίνος Χατζηνικόλας » 

Σωκράτης Χάσικος ΔΗΣΥ 

Σωτήρης Σαμψών » 

Νίκος Τορναρίτης » 

Άγγελος Βότσης  ΔΗΚΟ 

Μάριος Καρογιάν » 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Ανδρέας Μουσκάλλης, αναπληρωτής πρόεδρος » 
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Νίκος Κατσουρίδης » 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους ΔΗΣΥ 

Στέλλα Κυριακίδου » 

Χρήστος Στυλιανίδης » 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου ΔΗΚΟ 

Σοφοκλής Φυττής » 

Ρούλα Μαυρονικόλα » 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Τάσος Μητσόπουλος, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Κώστας Κωνσταντίνου » 

Αριστοφάνης Γεωργίου ΑΚΕΛ 

Κώστας Παπακώστας » 

Κύπρος Χρυσοστομίδης » 

Ανδρέας Αγγελίδης ΔΗΚΟ 

Νικόλας Παπαδόπουλος » 

Γιαννάκης Ομήρου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Σταύρος Ευαγόρου ΑΚΕΛ 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους » 

Γιάννος Λαμάρης » 

Αβέρωφ Νεοφύτου ΔΗΣΥ 

Λευτέρης Χριστοφόρου » 

Μαρία Κυριακού » 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΣ ΕΔΕΚ 

Νίκος Κουτσού ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 

Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Γεώργιος Τάσου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους » 
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Γιάννος Λαμάρης ΑΚΕΛ 

Τάκης Χατζηγεωργίου » 

Ανδρέας Μουσκάλλης » 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου ΔΗΚΟ 

Αθηνά Κυριακίδου » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ ΕΔΕΚ 

Νίκος Κουτσού ΕΥΡΩΚΟ 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Αντώνης Χατζηρούσος Μαρωνιτών 

Βαρτκές Μαχτεσιάν Αρμενίων 

Μπενίτο Μαντοβάνη Λατίνων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών 

Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Γεώργιος Γεωργίου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Σωτήρης Σαμψών  » 

Άντρος Κυπριανού ΑΚΕΛ 

Αριστοφάνης Γεωργίου » 

Άριστος Αριστοτέλους » 

Ζαχαρίας Κουλίας ΔΗΚΟ 

Μάριος Καρογιάν » 

Γιαννάκης Ομήρου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 

Ελένη Μαύρου, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Ντίνος Χατζηνικόλας, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Πανίκκος Σταυριανός » 

Νίκος Τορναρίτης ΔΗΣΥ 

Ελένη Θεοχάρους » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη » 

Μάριος Καρογιάν ΔΗΚΟ 

Αντώνης Αντωνίου » 

Ρούλα Μαυρονικόλα ΚΣ ΕΔΕΚ 
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Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Κώστας Παπακώστας, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Ανδρέας Μουσκάλλης » 

Λευτέρης Χριστοφόρου ΔΗΣΥ 

Σωκράτης Χάσικος » 

Γεώργιος Γεωργίου » 

Σοφοκλής Φυττής ΔΗΚΟ 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ ΕΔΕΚ 

Νίκος Κουτσού ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Αντώνης Αντωνίου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Αντρέας Φακοντής ΑΚΕΛ 

Κύπρος Χρυσοστομίδης » 

Άριστος Αριστοτέλους » 

Γεώργιος Γεωργίου ΔΗΣΥ 

Γεώργιος Τάσου » 

Τάσος Μητσόπουλος » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Στέλλα Κυριακίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Κώστας Κωνσταντίνου » 

Πανίκκος Σταυριανός ΑΚΕΛ 

Τάκης Χατζηγεωργίου » 

Αντρέας Φακοντής » 

Αθηνά Κυριακίδου ΔΗΚΟ 

Άγγελος Βότσης » 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΣ ΕΔΕΚ 



 9 

Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τον Κανονισμό της Βουλής 

Δημήτρης Χριστόφιας, πρόεδρος  

Νίκος Κατσουρίδης ΑΚΕΛ 

Χρήστος Πουργουρίδης ΔΗΣΥ 

Νίκος Κλεάνθους ΔΗΚΟ 

Γιαννάκης Ομήρου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Πόθεν Έσχες 

[Ο περί του Προέδρου, των Υπουργών και των Βουλευτών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Δήλωση και Έλεγχος Περιουσίας) Νόμος] 

Δημήτρης Χριστόφιας, πρόεδρος   

Νίκος Κατσουρίδης ΑΚΕΛ         τακτικά  

Χρήστος Πουργουρίδης ΔΗΣΥ μέλη 

Νίκος Κλεάνθους ΔΗΚΟ        αναπληρωματικά  

Γιαννάκης Ομήρου ΚΣ ΕΔΕΚ μέλη 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση.  Η σύνθεση των επιτροπών εγκρίνεται. 

 Κεφάλαιο Πρώτο δεν υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Παρακαλώ, κύριε... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφέρω ότι, με βάση τους εσωτερικούς 
κανονισμούς λειτουργίας της κοινοβουλευτικής ομάδας, αναπληρωτής 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, και σας το έχω γνωστοποιήσει, θα είναι ο κ. Γεώργιος 
Γεωργίου.  Αντιλαμβάνομαι το ίδιο έχει πράξει το Δημοκρατικό Κόμμα και οι όποιες 
άλλες ομάδες έχουν ανάλογους εσωτερικούς κανονισμούς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, για λόγους δικούς σας εσωτερικούς, ασφαλώς έχετε κάθε 
δικαίωμα να ορίσετε εκπρόσωπο.  Ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από τα  
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) 

Εξωτερικών Υγείας 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.134.2006) 

2.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος  
(Αρ. 3) του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.135.2006) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3.  Ο περί του Δικαιώματος των 
Πολιτών της Ένωσης και των 
Μελών των Οικογενειών τους να 
Κυκλοφορούν και να Διαμένουν 
Ελεύθερα στη Δημοκρατία 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.136.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

4.  Ο περí της Συμφωνíας για 
Συνεργασία στους Τομείς της 
Υγείας και της Ιατρικής 
Επιστήμης μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Δημοκρατίας 
της Βουλγαρίας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.137.2006) 

Υγείας Εξωτερικών 

5.  Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.138.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

6.  Ο περί Ελευθέρων Ζωνών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.139.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

7.  Ο περί της Σύμβασης για τον 
Έλεγχο και Σήμανση των 
Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.140.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εξωτερικών 

8.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού 
Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.141.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

9.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 
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2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.142.2006) 

10.  Ο περί Αστικών Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.143.2006) 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

11.  Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.144.2006) 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

12.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του 
Υπουργικού Συμβουλίου της 
Ουκρανίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση του Εγκλήματος 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.145.2006) 

Υπουργείο 
Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών 

13.  Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων 
(Δικαιώματα Χρήσης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.094.2006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

14.  Οι περί της Υγιεινής και του 
Επίσημου Ελέγχου των 
Τροφίμων Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.095.2006) 

Εσωτερικών Υγείας 

15.  Οι περί Οδών και Οικοδομών 
(Ενεργειακή Απόδοση των 
Κτιρίων) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.096.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

16.  Οι περί Προβλημάτων Υγείας 
και Υγιεινής στην Παραγωγή και 
Εμπορία Προϊόντων Αυγών 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.097.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

17.  Οι περί των Υγειονομικών Όρων 
για την Παραγωγή και τη 
Διάθεση στην Αγορά Αλιευτικών 
Προϊόντων (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.098.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

18.  Οι περί Καθορισμού 
Υγειονομικών Κανόνων για την 
Παρασκευή και τη Διάθεση στην 
Αγορά Παρασκευασμάτων 

Εξωτερικών Υγείας 
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Κρέατος (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.099.2006) 

19.  Οι περί των Προϊόντων με Βάση 
το Κρέας (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.100.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

20.  Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος 
και των Προϊόντων με Βάση το 
Γάλα (Παραγωγή, Παρασκευή 
και Εμπορία) και Ελέγχου των 
Υποστατικών (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.101.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

21.  Οι περί Έγκρισης Τύπου 
Γεωργικών και Δασικών 
Ελκυστήρων (Κατηγορίες Τ, C, 
R και S), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων Συστημάτων και 
Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.102.2006)  

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

22.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας 
στην Εργασία (Προστασία από 
τον Αμίαντο) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.103.2006) 

Εξωτερικών Εργασίας 

23.  Οι περί Αποζημίωσης Θυμάτων 
Βίαιων Εγκλημάτων Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.104.2006) 

Εξωτερικών Νομικών 

24.  Οι περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Εκπομπή 
Θορύβου στο Περιβάλλον από 
Εξοπλισμό προς Χρήση σε 
Εξωτερικούς Χώρους) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.105.2006) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

25.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.106.2006) 

Εργασίας Εργασίας 

26.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Εργασίας Εργασίας 
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Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.107.2006) 

27.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Εγγραφή Γραφείων Μελετών) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.108.2006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

28.  Οι περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.109.2006) 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

29.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας 
στην Εργασία (Προστασία από 
το Θόρυβο) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.110.2006) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

30.  Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Ορθή Κλινική 
Πρακτική) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.111.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

31.  Οι περί Υλικών και Αντικειμένων 
για Επαφή με Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.112.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

32.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (Διάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.113.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

33.  Οι περί Λειτουργίας των 
Δημόσιων Σχολείων 
Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.114.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

34.  Οι περί Ταμείου και Διαδικασίας 
Επιδοτήσεως Ενοικίων 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.115.2006) 

Εσωτερικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 
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35.  Οι περί Παροχής Επιδομάτων 
σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.116.2006) 

Εσωτερικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

36.  Οι περί Υλικών και Αντικειμένων 
για Επαφή με Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.117.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

37.  Οι περί Φυσικών Μεταλλικών 
Νερών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.118.2006) 

Εξωτερικών Υγείας 

38.  Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων 
και Υπηρεσιών (Σύσταση 
Συμβουλευτικής Πολυθεματικής 
Ομάδας) Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.119.2006) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

39.  Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

40.  Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.110.2005) 

Οικονομικών Παιδείας 

41.  Οι περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Διεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών 
των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. ΔΝ.61/99) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Νομικών 

42.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

Οικονομικών Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
Διοικήσεως 

43.  Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(Εγγραφή, Ρύθμιση και 
Διαχείριση Κοινόκτητων 
Οικοδομών) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

 Εσωτερικών Εσωτερικών 

44.  Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Έλεγχος 
Διαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2006. 

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

45.  Οι περί Προστασίας και 
Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης 
και Εκπαίδευσης Κυνηγών) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.072.2005) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

46.  Οι περί Υδατοπρομήθειας 
(Ειδικά Μέτρα) Κανονισμοί του 
2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.094.2005) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

47.  Οι περί Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις 
Μηχανολόγου/Μηχανικού και 
Ηλεκτρολόγου Μηχανικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.2006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Νομικών 

48.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
Διοίκηση - Εκπαιδευτικός 
Κλάδος - Θέσεις Λειτουργού 
Εκπαιδεύσεως Α΄ και 
Λειτουργού Εκπαιδεύσεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.118.2005) 

Υγείας Νομικών 

49.  Οι περί Υπηρεσίας Φυλακών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.2006) 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

50.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.2006) 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

51.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.078.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

52.  Οι περί Εταιρειών (Τέλη και 
Δικαιώματα) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.079.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

53.  Οι περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Εταιρειών και 
Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.080.2006) 

54.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία, 
σύμφωνα με τις διατάξεις των 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
Διοικήσεως 

55.  Κατάλογος επιστημονικών 
θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία, σύμφωνα με τις 
διατάξεις των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για Διορισμό στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
Διοικήσεως 

56.  Ετήσια ΄Εκθεση της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου για το 
έτος 2005. 
(Αρ. Φακ. 10.01.039) 

Ρυθμιστική Αρχή 
Ενέργειας Κύπρου 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

57.  Έγγραφο (αρ. 7) σύμφωνα με 
τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
Δημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 
2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002.01) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

58.  Έγγραφο (αρ. 7/2006) σύμφωνα 
με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
Δημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 
2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002.03) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

59.  Έγγραφο που αφορά την 
πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου 
από τον Οργανισμό Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας  
(Αρ. Φακ. 10.10.016) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

60.  Έκθεση της Διαχειριστικής 
Επιτροπής του Κεντρικού 
Αρχείου Πληροφοριών για 
Εκδότες Ακάλυπτων Επιταγών. 
(Αρ. Φακ. 13.29.002) 

Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

61.  Έγγραφα (αρ. 16, 18, 20, 21, 
22, 23  και  24/2006) 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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Οικονομικών στις 26 Απριλίου 
και 5 Ιουνίου 2006, σύμφωνα με 
το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού Νόμου 
του 2006 [Ν. 66(ΙΙ)/2005]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

62.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1 
του 2006) του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2006  Νόμου του 
2006 [Ν. 1(ΙΙ) του 2006]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

63.  Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2005 Νόμου 
του 2005. 
(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

64.  Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς την Αρχή 
Κρατικών Εκθέσεων, σύμφωνα 
με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
Κύπρου του 2006 Νόμου του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Εμπορίου Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Οικονομικών 
Προϋπολογισμού 

65.  Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς το 
Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο 
(3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2006 
Νόμου του 2005. 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

66.  Εκθέσεις του Υπουργού 
Εσωτερικών προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 2 του 
Νόμου 74 του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και στο σημείο αυτό… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για τον κατάλογο που έχει διανεμηθεί, για τα θέματα που παραπέμπονται, το 
θέμα υπ’ αριθμόν 5 θα πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή Προσφύγων, γιατί είναι 
η τροποποίηση του νόμου για τα προσφυγικά επιδόματα ενοικίων και συνδέεται με 
τους κανονισμούς υπ’ αριθμόν 34 και 35, που παραπέμπονται στην επιτροπή 
Προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πού είναι τούτο, κύριε συνάδελφε; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι το υπ’ αριθμόν 5, ο περί Ενοικιοστασίου Νόμος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, αν δεν υπάρχει ένσταση, μεταφέρεται στην επιτροπή 
Προσφύγων. 

 Κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 7, κύριε Πρόεδρε, το οποίο κατατέθηκε από το Υπουργείο 
Εμπορίου και Βιομηχανίας και αφορά τη σύμβαση για έλεγχο και σήμανση 
αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα, πιστεύω ότι πρέπει να μείνει στην επιτροπή 
Εμπορίου, διότι αναφέρεται σε θέματα εμπορίου και είναι σημαντικό θέμα η σήμανση 
αντικειμένων και είναι ήδη στην επιτροπή Εμπορίου για συζήτηση το θέμα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, μεταφέρεται κι αυτό στην επιτροπή 
Εμπορίου. 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τέταρτο ασφαλώς δεν υπάρχει. 

 Στο σημείο αυτό φτάνουμε στο τέλος της σημερινής… 

 Ναι, κύριε Ομήρου, παρακαλώ. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να παρακαλέσω να γίνει μια διευθέτηση για εκείνες τις 
προτάσεις νόμου που είχαν κατατεθεί στην προηγούμενη Βουλή, να υπάρξει μια 
ενημέρωση των μελών του σώματος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Πήραμε. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Πήραμε;  Α!  Δε μου έχει δοθεί.  Το λέω, ούτως ώστε να δηλώσουμε εάν 
θέλουμε να επανακατατεθούν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, οι υπηρεσίες της Βουλής είναι στη διάθεσή σας.  Κύριε Ομήρου, κυρίες 
και κύριοι συνάδελφοι, οι υπηρεσίες της Βουλής είναι στη διάθεσή σας για ό,τι νομίζετε 
ότι πρέπει να γίνει, να γίνουν και διευθετήσεις οπωσδήποτε σε συνεργασία, 
διευθετήσεις οι οποίες βεβαίως να είναι στα πλαίσια της λειτουργίας και των 
κανονισμών της Βουλής.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της συνεδρίας, φτάσαμε πραγματικά στο τέλος της 
συνεδρίας.  Η επόμενη…   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!   

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 Ιουνίου 2006, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1.  Ο περί Αποδείξεως Νόμος του 1997. 
(Ν. 179/97) 

2.  Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2001. 
(Αρ. Φακ. 23.01.208.2001) 

3.  Ο περί Σχολείων Δημόσιας Προδημοτικής, 
Δημοτικής και Μέσης Ελληνικής Εκπαίδευσης 
Νόμος του 2002. 
(Αρ. Φακ. 23.01.301.2002) 

4.  Ο περί Ενιαίου Φορέα Υδάτων Νόμος του 2001. 
(Αρ. Φακ. 23.01.133.2001) 

5.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού 
Συμβουλίου της Δημοκρατίας της Αλβανίας για την 
Αμοιβαία Συνδρομή και Συνεργασία των 
Τελωνειακών τους Διοικήσεων (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.2006) 

6.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού 
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Συμβουλίου της Ουκρανίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση του Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.145.2006) 

7.  Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και Δασικών 
Ελκυστήρων (Κατηγορίες Τ, C, R και S), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων Συστημάτων και 
Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.102.2006) 

8.  Οι περί Προβλημάτων Υγείας και Υγιεινής στην 
Παραγωγή και Εμπορία Προϊόντων Αυγών 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.097.2006) 

9.  Οι περί των Υγειονομικών Όρων για την Παραγωγή 
και τη Διάθεση στην Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.098.2006) 

10.  Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων για την 
Παρασκευή και τη Διάθεση στην Αγορά 
Παρασκευασμάτων Κρέατος (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.099.2006) 

11.  Οι περί των Προϊόντων με Βάση το Κρέας 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.100.2006) 

12.  Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος και των Προϊόντων 
με Βάση το Γάλα (Παραγωγή, Παρασκευή και 
Εμπορία) και Ελέγχου των Υποστατικών 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.101.2006) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: --------------------------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   --------------------------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.28 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαύρου Ελένη 

Αναστασιάδης Νίκος Μητσόπουλος Τάσος 

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 
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Βότσης Άγγελος  Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Καρογιάν Μάριος  Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος  

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας  

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Διορισμός του κ. Άριστου Αριστοτέλους και της κ. Μαρίας Κυριακού ως 
γραμματέων του σώματος και του κ. Σοφοκλή Φυττή ως κοσμήτορα. 

2. Ανακοίνωση των ονομάτων των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων των 
πολιτικών κομματικών ομάδων της Βουλής, του κ. Νίκου Κατσουρίδη για το 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του κ. Χρήστου Πουργουρίδη για το 
Δημοκρατικό Συναγερμό και του κ. Ανδρέα Αγγελίδη για το Δημοκρατικό 
Κόμμα. 

3. Εκλογή της Επιτροπής Επιλογής και έγκρισή της. 

4. Ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών επιτροπών και έγκρισή τους. 
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5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ 

Συνεδρίαση 15
ης

 Ιουνίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 4.07 μ.μ.) 

(Αρ. 3) 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο, νομοθετική 
εργασία.  Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Τα πρώτα τέσσερα θέματα της ημερήσιας διάταξης αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία.  Για τα θέματα με τους αριθμούς 5 και 6 υπάρχει εισήγηση για 
αναβολή.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα αναβάλλονται. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι μιλάτε για τις συμβάσεις.  Ζητείται ο χρόνος 
για περαιτέρω τοποθέτηση από τους αιτητές, δηλαδή από τη συγκεκριμένη 
κοινοβουλευτική ομάδα, ή θα πάει πίσω στην επιτροπή;  Διότι στη δεύτερη περίπτωση 
έχω μία εισήγηση, μετά τη διευκρίνιση που θα μας δώσετε.  Για ποιο λόγο δίδεται η 
αναβολή;  Αναβολή μόνο, όχι για να πάει στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για αναβολή.  Ως είθισται, όταν μια κοινοβουλευτική ομάδα ζητήσει αναβολή, 
τότε η αναβολή παρέχεται. 

 Το υπ’  αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και Δασικών 
Ελκυστήρων (Κατηγορίες, Τ, C, R και S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και 

Δασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, C, R και S), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος  

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Αριστοτέλους Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιουνίου 2006.  Στη 
συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της αστυνομίας, της ΠΟΒΕΚ 
και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Παναγροτικός Σύνδεσμος και Αγροτική.  
Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, το ΚΕΒΕ (Παγκύπριος Σύνδεσμος Εμπορίας Αυτοκινήτων-ΠΑΣΕΣΑ), η ΟΕΒ 
(Σύνδεσμος Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων), οι αυτοκινητιστικές οργανώσεις 
ΠΕΕΑ, ΣΕΑΚ και ο Σύνδεσμος Μηχανολόγων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 
13 του περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων Νόμου, είναι η υιοθέτηση μέρους της 
Οδηγίας 2005/67/ΕΚ, η οποία τροποποιεί τρεις Οδηγίες που σχετίζονται με την 
έγκριση τύπου γεωργικών και δασικών ελκυστήρων.  Οι Οδηγίες αυτές καθορίζουν τις 
τεχνικές προδιαγραφές που πρέπει να πληρούνται, για να καταστεί δυνατή η έκδοση 
έγκρισης τύπου σε σχέση με τα συστήματα προστασίας σε περίπτωση ανατροπής 
των σχετικών ελκυστήρων.       

 Ειδικότερα, τροποποιείται το τρίτο παράρτημα των σχετικών κανονισμών, 
ώστε: 

1. να ορίζεται ότι οι απαιτήσεις έγκρισης τύπου αναφορικά με τις αγκυρώσεις 
ζωνών ασφαλείας, που εφαρμόζονται για τα οχήματα κατηγορίας Ν3 (φορτηγά 
με μικτό βάρος άνω των 12 τόνων) σε σχέση με τις κεντρικές τους θέσεις με 
μέτωπο προς τα εμπρός, ισχύουν και για ελκυστήρες με μέγιστη εκ κατασκευής 
ταχύτητα 40 χμ. ανά ώρα ή μικρότερη,  

2. να προσαρμοστούν οι παραπομπές που γίνονται στους κωδικούς του 
Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) στις νέες 
εκδόσεις των εν λόγω κωδικών (τεχνικές προδιαγραφές που εκδίδονται από το 
Συμβούλιο του ΟΟΣΑ και γίνονται αποδεκτές ως ισοδύναμες, κατ’ αντιστοιχία, 
με τις σχετικές ευρωπαϊκές Οδηγίες για σκοπούς έγκρισης τύπου ελκυστήρα). 

 Σύμφωνα με τις διευκρινίσεις που δόθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τον 
εκπρόσωπο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, με τους υπό αναφορά τροποποιητικούς κανονισμούς καθίσταται υποχρεωτική 



 3 

η ύπαρξη ζώνης ασφάλειας στα τρακτέρ που θα εισάγονται και θα εγγράφονται από 
τούδε και στο εξής.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, οι προδιαγραφές αυτές δεν 
απαιτούνται για τα μικρά γεωργικά τρακτέρ.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η καλύτερη προστασία των 
γεωργών που χρησιμοποιούν τα τρακτέρ για σκοπούς γεωργικών εργασιών τους.   

 Με βάση το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς: 

1. οι προτεινόμενοι κανονισμοί αποτελούν υποχρεωτικό κοινοτικό κεκτημένο, το 
οποίο η Κύπρος έπρεπε να είχε υιοθετήσει πριν από την 31η Δεκεμβρίου 2005, 

2. δεν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο ή 
ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση, 

3. Η έκταση των τροποποιήσεων είναι μικρή και δε θα επηρεάσει τον τρόπο 
εφαρμογής της νομοθεσίας, όπως ισχύει σήμερα,   

4. δεν αναμένονται οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την 
εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών και ούτε υπάρχει αύξηση του 
κόστους εφαρμογής της σχετικής κυπριακής νομοθεσίας, 

5. δεν έγιναν συναντήσεις και επαφές με τις ενδιαφερόμενες οργανώσεις ή ομάδες 
επηρεαζομένων, γιατί αυτές δεν κρίθηκαν αναγκαίες. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας συμφώνησε με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς τονίζοντας ότι η υιοθέτηση των κανονισμών αυτών, εκτός του ότι 
αποτελεί υποχρεωτικό κοινοτικό κεκτημένο, θα βοηθήσει στη μεγαλύτερη ασφάλεια 
της χρήσης των τρακτέρ από τους αγρότες και πρόσθεσε ότι η πρόθεση της 
αστυνομίας δεν είναι οι διώξεις των αγροτών, αλλά η ενίσχυση της προσωπικής τους 
ασφάλειας. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ συμφώνησε με τις πρόνοιες των κανονισμών 
αυτών, με τη διευκρίνιση ότι οι προτεινόμενες τροπολογίες θα αφορούν μόνο τα νέα 
τρακτέρ και δε θα επηρεάσουν τα ήδη υπάρχοντα. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Παναγροτικός και 
Αγροτική, χωρίς να διαφωνούν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, 
εξέφρασαν την απογοήτευσή τους για το γεγονός ότι δεν κλήθηκαν από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους να πουν τις απόψεις τους έγκαιρα και δεν έτυχαν κάποιας 
ενημέρωσης.  Παράλληλα, εξέφρασαν κάποιους προβληματισμούς όσον αφορά 
ειδικότερα τα μικρά τρακτέρ και τη δυνατότητα χρήσης των προστατευτικών ζωνών σε 
περιπτώσεις καλλιεργειών που παρουσιάζουν ιδιαιτερότητες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων στην πλειοψηφία της συμφωνεί με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκρισή τους, 
όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.    

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά στους κανονισμούς 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επειδή θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να μιλήσω από τη θέση μου, 
αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όπως βλέπετε και από την έκθεση της επιτροπής, συμμετείχα στη 
συγκεκριμένη συνεδρίαση και είχα ζητήσει από την επιτροπή να αναφερθεί στην 
έκθεση, είναι ένα πολύ σημαντικό θέμα.  Με αυτή τη νομοθεσία που εκδίδουμε σήμερα 
όλοι οι νέοι ελκυστήρες, όλα τα τρακτέρ δηλαδή, τα τράκτα που λέμε στη 
καθομιλουμένη, θα πρέπει να φέρουν ζώνη ασφαλείας.  Υπάρχουν όμως χιλιάδες 
υφιστάμενα παλιά τέτοια μηχανήματα τα οποία χρησιμοποιούνται και δε θα φέρουν 
ζώνη ασφαλείας. 

 Το επόμενο -και νομίζω ότι συμφωνεί όλη η επιτροπή σε αυτό το θέμα-  
νομοσχέδιο που θα έχουμε μπροστά μας θα προνοεί ότι θα είναι υποχρεωτική η ζώνη 
ασφαλείας για όποιους οδηγούν τρακτέρ σε δημόσιες οδούς.  Σημαίνει ότι όλα τα 
τρακτέρ τα οποία δεν έχουν ζώνη ασφαλείας θα είναι παράνομα.  Άρα θα γεννηθεί 
θέμα απόσυρσης αυτών των μηχανημάτων από τους δρόμους της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

 Αυτό το ζήτημα -και γνωρίζω ότι η Βουλή δεν μπορεί να βάλει φυσικά 
οποιοδήποτε νομοσχέδιο το οποίο να προνοεί κόστος πάνω στον προϋπολογισμό- 
είναι σοβαρό

.
 και πρέπει να προειδοποιηθεί η κυβέρνηση ότι θα προκύψει ένα τέτοιο 

θέμα, για να είναι έτοιμη να το αντιμετωπίσει.  Γιατί θα προκύψει σοβαρό οικονομικό 
πρόβλημα για χιλιάδες Κύπριους αγρότες.   

 Ψηφίζουμε μεν αυτό το νομοσχέδιο -είναι και εναρμονιστικό και έχουμε 
καθυστερήσει- αλλά έρχεται μπροστά μας κάτι το οποίο θα είναι πραγματικά πολύ 
σοβαρό και πρέπει να αντιμετωπιστεί έγκαιρα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκτός από την απόσυρση, υπάρχει και η δυνατότητα 
προσαρμογής των υφισταμένων.  Οπότε αντιλαμβάνομαι υπάρχει σχέδιο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να μιλήσετε στη θέση μου;  Ορίστε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Υπάρχει σχέδιο για κάλυψη του 50%, θα κατατεθεί.  Δεν είναι ανάγκη να το 
γνωρίζετε ως αντιπολίτευση! 
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(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 8 μέχρι και τον αριθμό 12 έχουν κοινή έκθεση.  Τα 
θέματα αυτά είναι «Οι περί Προβλημάτων Υγείας και Υγιεινής στην Παραγωγή και 
Εμπορία Προϊόντων Αυγών (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006», «Οι περί των 
Υγειονομικών Όρων για την Παραγωγή και τη Διάθεση στην Αγορά Αλιευτικών 
Προϊόντων (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006», «Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών 
Κανόνων για την Παρασκευή και τη Διάθεση στην Αγορά Παρασκευασμάτων Κρέατος 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006», «Οι περί των Προϊόντων με Βάση το Κρέας 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006», «Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος και των 
Προϊόντων με Βάση το Γάλα (Παραγωγή, Παρασκευή και Εμπορία) και Ελέγχου των 
Υποστατικών (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Κτηνιατρικές Υπηρεσίες). 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η πλήρης εναρμόνιση της 
κυπριακής κτηνιατρικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο όσον αφορά την υγιεινή 
παραγωγή τροφίμων, όπως αυτό διαμορφώνεται με την υιοθέτηση των νέων 
κοινοτικών κανονισμών.  Ειδικότερα, καταργούνται οι κανονισμοί με τους οποίους 
εναρμονιζόταν η κυπριακή νομοθεσία με συγκεκριμένες Οδηγίες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, οι οποίες έχουν αντικατασταθεί από νέους κοινοτικούς κανονισμούς, που 
εφαρμόζονται ήδη από την  1

η
 Ιανουαρίου 2006.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, υιοθετώντας 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω κανονισμών, κατά πλειοψηφία των 
μελών της εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά καταργητικών 
κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ - 
Αριστερά-Νέες- Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
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θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1.  Οι περί Προβλημάτων Υγείας και Υγιεινής στην Παραγωγή και Εμπορία 
Προϊόντων Αυγών (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006. 

2.  Οι περί των Υγειονομικών Όρων για την Παραγωγή και τη Διάθεση στην 
Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006. 

3.  Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων για την Παρασκευή και τη 
Διάθεση στην Αγορά Παρασκευασμάτων Κρέατος (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 

4.  Οι περί των Προϊόντων με Βάση το Κρέας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2006. 

5.  Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος και των Προϊόντων με Βάση το Γάλα 
(Παραγωγή, Παρασκευή και Εμπορία) και Ελέγχου των Υποστατικών 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για έγκριση των υπ’  αριθμόν 8 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 8 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για έγκριση των υπ’  αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για έγκριση των υπ’  αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 10 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για έγκριση των υπ’  αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 11 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για έγκριση των υπ’  αριθμόν 12 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 12 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 
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 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα  υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1.  Ο περί της Σύστασης και 
Λειτουργίας Συμβουλίου 
Ανταγωνιστικότητας Κύπρου 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.146.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

2.  Ο περί του Αμετάκλητου του 
Διακανονισμού στα Συστήματα 
Πληρωμών και στα Συστήματα 
Διακανονισμού Αξιογράφων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.147.2006) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3.  Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.120.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

4.  Οι περί Αποχετεύσεων Πέρα 
Χωρίου-Νήσου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.121.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

5.  Έκθεση του Υπουργού 
Εσωτερικών προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 2 του 
Νόμου 74 του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

6.  Έκθεση Δραστηριοτήτων του 
Ιδρύματος Προώθησης και 
Έρευνας για το 2005. 
(Αρ. Φακ. 10.01.024) 

Ίδρυμα Προώθησης 
και Έρευνας 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

7.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 2 
του 2006) του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2006  Νόμου του 
2006 [Ν. 1(ΙΙ) του 2006]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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8.  Οικονομικές καταστάσεις και 
έκθεση της Γενικού Ελεγκτού για 
τους πιο κάτω οργανισμούς: 
α.   Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου, 
β.  Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου, 
γ.   Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου, 
δ.   Κυπριακός Οργανισμός 

Αθλητισμού, 
ε.  Οργανισμός Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας, 

στ.   Συμβούλιο Ελαιοκομικών 
Προϊόντων, 

ζ.  Συμβούλιο Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών. 

 (Αρ. Φακ. 10.01.020) 

Γενικό Ελεγκτή Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν 
από 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αποδείξεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.02.044.2006) 

Τάκη Χατζηγεωργίου, 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, 
Ελένη Θεοχάρους, εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
Δημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Σοφοκλή Φυττή, εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
Δημοκρατικού 
Κόμματος και 
Γιαννάκη Ομήρου, εκ 
μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ 

για τα Ανθρώπινα 
Δικαιώματα 

2. Ο περί του Ελέγχου της Ανάληψης 
Εργασίας στον Ιδιωτικό Τομέα 
από Πρώην Κρατικούς 
Αξιωματούχους και Ορισμένους 
Πρώην Υπαλλήλους του Δημοσίου 
και του Ευρύτερου Δημόσιου 

Γιαννάκη Ομήρου, εκ 
μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ 

Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
Διοικήσεως 



 9 

Τομέα Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.02.045.2006) 

3. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (΄Ελεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.02.046.2006) 

Μαρίνο Σιζόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού 

Υγείας 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις, δεν υπάρχει. 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχουν θέματα για συζήτηση. 

 Ο κ. Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
ζητά εκ μέρους των βουλευτών του κινήματος να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο  και 
να παραπεμφθεί προς συζήτηση στην ολομέλεια της Βουλής το θέμα:  «Η εκπλήρωση 
των υποχρεώσεων που έχουν ανατεθεί στην Τουρκία με βάση το διαπραγματευτικό 
πλαίσιο της 3

ης
 Οκτωβρίου 2005 και οι επιβαλλόμενες ενέργειες-χειρισμοί Κύπρου και 

Ελλάδας».  Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Δεν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, Α΄ αντιπρόεδρος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, ζητά εκ μέρους των βουλευτών του κινήματος όπως επανεγγραφεί στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο  το πιο κάτω θέμα, το οποίο εκκρεμούσε από την προηγούμενη 
σύνοδο και είναι:  «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της προσφερόμενης 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ».  Αν δεν 
υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Δε συζητήθηκε αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πως δεν έχει συζητηθεί.  Είχε αρχίσει, αν δε με απατά η μνήμη μου… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ούτε άρχισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν άρχισε; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αυτό που είχε γίνει, κύριε Πρόεδρε, ήταν με αναφορά την ίδρυση 
περιφερειακών ιατρικών κέντρων τα οποία είχαν σχέση με το ότι δεν προχωρούσε το 
ΓΕΣΥ.  Εκείνη η συζήτηση έγινε στο Κεφάλαιο Τέταρτο  με εισηγητή τον κ. Σιζόπουλο.  
Ποιος ήταν ο εισηγητής τότε; 



 10 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το θέμα ήταν στη σειρά για συζήτηση σε δύο συνεδρίες, ήμουν έτοιμος να 
ξεκινήσω, αλλά στη μία περίπτωση υπήρχε κάποια υποχρέωση των βουλευτών που 
έπρεπε να αποχωρήσουν ενόψει κάποιας προγραμματισμένης εκδήλωσης και στην 
επόμενη συνεδρία, λόγω του ότι ήταν η τελευταία συνεδρία του σώματος, 
αποφασίστηκε ότι δε θα γίνει συζήτηση

.
 και γι’  αυτό ακριβώς επανέρχεται στη νέα 

σύνοδο και στη νέα Βουλή για να συζητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 22 Ιουνίου 2006, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική εργασία 

1.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού 
Συμβουλίου της Δημοκρατίας της Αλβανίας για 
την Αμοιβαία Συνδρομή και Συνεργασία των 
Τελωνειακών τους Διοικήσεων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.2006) 

2.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού 
Συμβουλίου της Ουκρανίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση του Εγκλήματος (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.145.2006) 

3.  Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.080.2006) 

4.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.142.2006) 

5.  Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Δικαιώματα 
Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.094.2006) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: -------------------------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση 
της προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης στο λαό  μέχρι την εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
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κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.011.2006) 

 2. «Η εκπλήρωση των υποχρεώσεων που 
έχουν ανατεθεί στην Τουρκία με βάση το 
διαπραγματευτικό πλαίσιο της 3

ης
 

Οκτωβρίου 2005 και οι επιβαλλόμενες 
ενέργειες- χειρισμοί Κύπρου και Ελλάδας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.012.2006) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  4.16 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αντωνίου Αντώνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Καρογιάν Μάριος  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος  

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας  

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κυρίτσης Πάμπης Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κωνσταντίνου Κώστας Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 
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Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαύρου Ελένη Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μητσόπουλος Τάσος  

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και 
Δασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, C, R και S), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006», οι παρατηρήσεις των κ. 
Γιώργου Περδίκη και Νίκου Κατσουρίδη και έγκρισή τους. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Προβλημάτων Υγείας και Υγιεινής στην Παραγωγή και Εμπορία 
Προϊόντων Αυγών (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006», 

β. «Οι περί των Υγειονομικών Όρων για την Παραγωγή και τη Διάθεση 
στην Αγορά Αλιευτικών Προϊόντων (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2006», 

γ. «Οι περί Καθορισμού Υγειονομικών Κανόνων για την Παρασκευή και τη 
Διάθεση στην Αγορά Παρασκευασμάτων Κρέατος (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2006», 

δ. «Οι περί των Προϊόντων με Βάση το Κρέας (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2006», 

ε. «Οι περί Υγιεινής του Γάλακτος και των Προϊόντων με Βάση το Γάλα 
(Παραγωγή, Παρασκευή και Εμπορία) και Ελέγχου των Υποστατικών 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2006»  

και έγκρισή τους. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η εκπλήρωση των 
υποχρεώσεων που έχουν ανατεθεί στην Τουρκία με βάση το διαπραγματευτικό 
πλαίσιο της 3

ης
 Οκτωβρίου 2005 και οι επιβαλλόμενες ενέργειες-χειρισμοί 

Κύπρου και Ελλάδας», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

5. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο, έπειτα από συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Μ. Σιζόπουλος), του θέματος «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη 
βελτίωση της προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό μέχρι 
την εφαρμογή του ΓΕΣΥ», έπειτα από εισήγηση του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ  

Συνεδρίαση 22ας 
 
Ιουνίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 4) 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της ολομέλειας.  Παρακαλώ να 
διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ)  

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο, νομοθετική 
εργασία.  Υπάρχει μια παράδοση οι ομόφωνες εκθέσεις να μην αναγιγνώσκονται.   

 Τα πρώτα δύο θέματα είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση.  
Τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της Δημοκρατίας της Αλβανίας για την 
Αμοιβαία Συνδρομή και Συνεργασία των Τελωνειακών τους Διοικήσεων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2006» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της Ουκρανίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση του Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση δεν είναι 
ομόφωνη, αλλά θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 
τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της Δημοκρατίας της Αλβανίας 

για την Αμοιβαία Συνδρομή και Συνεργασία των Τελωνειακών τους Διοικήσεων 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της 
Ουκρανίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Εγκλήματος (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σωτήρης Σαμψών Μάριος Καρογιάν 

 Πάμπης Κυρίτσης Γιώργος Βαρνάβα 

 Σταύρος Ευαγόρου Δημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιουνίου 2006.  Στη 
συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, 
του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Τελωνείων του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου προτεινόμενου νόμου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το 
άρθρο 169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της 
Δημοκρατίας της Αλβανίας για την Αμοιβαία Διοικητική Συνδρομή για την Ορθή 
Εφαρμογή της Τελωνειακής Νομοθεσίας για την Παρεμπόδιση, Διερεύνηση και 
Καταπολέμηση των Τελωνειακών Παραβάσεων, η οποία υπογράφτηκε στις 28 Ιουνίου 
2005 κατ’ εξουσιοδότηση της υπ’ αριθμόν 60.832 απόφασης του Υπουργικού 

Συμβουλίου, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2004. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, η 
διαπραγμάτευση της συμφωνίας αυτής εντάσσεται στο γενικότερο πλαίσιο των 
στόχων που έθεσε ο Παγκόσμιος Οργανισμός Τελωνείων, ένας από τους οποίους 
είναι η ενθάρρυνση διάφορων χωρών για σύναψη διμερών συμφωνιών που 
αποσκοπούν στην περαιτέρω σύσφιγξη της μεταξύ τους συνεργασίας για αμοιβαίο 
όφελος σε τελωνειακά θέματα. 

 Η συνεργασία αυτή αφορά ειδικότερα την ανταλλαγή πληροφοριών και 
στοιχείων αναφορικά με τη διάπραξη τελωνειακών αδικημάτων, όπως 
υποτιμολογήσεις και λαθρεμπόριο, καθώς και τη δυνατότητα διεξαγωγής 
εκπαιδευτικών προγραμμάτων/σεμιναρίων σε τελωνειακούς λειτουργούς από τις 
συμβαλλόμενες χώρες με σκοπό τη βελτίωση του επαγγελματικού τους επιπέδου και 
τον εμπλουτισμό της πρακτικής τους εκπαίδευσης. 

 Στην ίδια έκθεση σημειώνεται επίσης ότι το κείμενο της συμφωνίας βασίστηκε 
στο πρότυπο διμερούς συμφωνίας γνωστό ως “Model Bilateral Convention on Mutual 
Administrative Assistance for Prevention Investigation and Repression of Customs 
Offences”, που ετοιμάστηκε από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Τελωνείων, για σύναψη 
διμερών διακρατικών συμφωνιών για ανάπτυξη και σύσφιγξη της συνεργασίας σε 
τελωνειακά θέματα.  Η Κύπρος έχει υπογράψει παρόμοιες συμφωνίες με το Ισραήλ, 
τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και την Ιταλία και παράλληλα τυγχάνουν 
επεξεργασίας παρόμοιες συμφωνίες με την Τσεχία και τη Μάλτα. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε στα μέλη της επιτροπής 
ότι η υπό αναφορά συμφωνία περιέχει διατάξεις που ρυθμίζουν τη συνεργασία των 
δύο τελωνειακών διοικήσεων, κυρίως καθόσον αφορά το πεδίο εφαρμογής της 
συμφωνίας και την έκταση της συνδρομής αναφορικά με την πάταξη του 
λαθρεμπορίου αρχαιοτήτων, πολιτιστικών και καλλιτεχνικών θησαυρών, την 
αποστολή και εκτέλεση αιτήσεων και την εμπιστευτικότητα των πληροφοριών.  Τόνισε 
επίσης ότι στη συμφωνία έχει επισυναφθεί, βάσει του άρθρου 17 αυτής, κείμενο, ως 
παράρτημα, το οποίο περιέχει τις βασικές αρχές για την προστασία των δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα που θα ανταλλάσσονται μεταξύ των δύο συμβαλλόμενων 
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μερών. 

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η κύρωση της Συμφωνίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου 
της Ουκρανίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Εγκλήματος, η οποία 
υπογράφτηκε στις 16 Φεβρουαρίου 2006 κατ’ εξουσιοδότηση της  υπ’ αριθμόν 58.107 

απόφασης  του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2003. 

 Σύμφωνα με πληροφόρηση που είχε η επιτροπή από τον εκπρόσωπο του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, στόχος της εν λόγω συμφωνίας είναι 
η καταπολέμηση και η αποτελεσματική πρόληψη του εγκλήματος, ιδιαίτερα του 
οργανωμένου εγκλήματος, της παράνομης διακίνησης ναρκωτικών φαρμάκων, 
ψυχοτρόπων και πρόδρομων ουσιών και της τρομοκρατίας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του δεύτερου νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε να 
πληροφορηθεί αν τα στοιχεία που θα δίδονται με βάση τις πρόνοιες της σύμβασης 
αυτής στα πλαίσια της ανταλλαγής πληροφοριών παραβιάζουν τη νομοθεσία για την 
προστασία των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, αφού 
έλαβαν υπόψη τους όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους και για τα δύο νομοσχέδια, 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Για το δεύτερο, για τη συμφωνία με την Ουκρανία, έχει περιέλθει στην αντίληψή 
μας πριν λίγο μία επιστολή της κ. Φράγκου, που ζητά μια αλλαγή στο λεκτικό, για να 
καλύπτει ακριβώς τα θέματα προστασίας των προσωπικών δεδομένων.  
Αντιλαμβανόμαστε ότι λόγω της φύσης του νόμου δεν μπορούμε αυτή τη στιγμή να 
κάνουμε διόρθωση.  Άρα, ή δε διορθώνεται, ή, το δεύτερο, αναβάλλεται για μια 
βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Ε, Κύριε Πρόεδρε, να διευκρινίσουμε…  Εγώ είχα ζητήσει να μας παρουσιαστεί 
αυτή η επιστολή, διότι μας αναφέρθηκε ότι ζήτησε τη διευκρίνιση και ικανοποιήθηκε η 
κ. Φράγκου, ότι δεν παραβιάζεται σε οποιοδήποτε σημείο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 
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 Δεν υπάρχει…  Ήταν επερώτηση που είχε γίνει από πιο πριν και λύθηκε ήδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Απλώς το ζητήσαμε εμείς να είναι παρόν, για να μην υπάρχει λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Πουργουρίδη, επί τούτου, αντιλαμβάνομαι… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Από τη στιγμή που δεν υπάρχει…  Δεν μπορούμε να αλλάξουμε τη συμφωνία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Δεύτερη ανάγνωση του πρώτου θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας με τον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της 
Δημοκρατίας της Αλβανίας για την Αμοιβαία Συνδρομή και Συνεργασία των 
Τελωνειακών τους Διοικήσεων (Κυρωτικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η 
συμφωνία κυρούται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου θέματος, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας με τον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της 
Ουκρανίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η συμφωνία 
κυρούται. 

 Το τρίτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Να προχωρήσουμε στο τέταρτο θέμα που είναι «Ο περί Επιστημονικού 
Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση δεν 
είναι ομόφωνη. 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας θέλω να ζητήσω 
μια εβδομάδα αναβολή, διότι πρέπει να εξετάσουμε ορισμένα θέματα διατύπωσης… 
ίσως κανονιστικές προβλέψεις να περιληφθούν στο νομοθέτημα το τροποποιητικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Αναβάλλεται για μια βδομάδα.  Είναι ικανοποιητική;  Μια 
βδομάδα είναι ικανοποιητική, κύριε Αγγελίδη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Εισηγείται ο πρόεδρος της επιτροπής δεκαπέντε μέρες, αν είναι δυνατό, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρτε λλίην φόρσα, κύριε  πρόεδρε της επιτροπής, διότι δεν έχουμε πολλά 
νομοσχέδια μπροστά μας έτοιμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Κάμνουμέν το· μια εβδομάδα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Να το κάνουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφήστε μια βδομάδα, σας παρακαλώ.  

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Φυσικά, εδώ δημιουργείται ένα πρόβλημα που δε θα αρέσει του κ. Αγγελίδη, 
αλλά λήγουν οι κανονισμοί και πρέπει να ψηφιστούν πρώτα οι κανονισμοί, αν θα είναι 
η αναβολή δεκαπέντε μέρες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα είναι δεκαπέντε μέρες· μία εβδομάδα. 

 Λοιπόν, το πέμπτο θέμα είναι «Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Δικαιώματα 
Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη, αλλά 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους  κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων 

(Δικαιώματα Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρίασή της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 2006.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος Αλιείας του ίδιου υπουργείου και του Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων 
Παράκτιας Αλιείας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
5 του νόμου περί Αλιευτικών Καταφυγίων, είναι η κατάργηση της υφιστάμενης 
πρόνοιας στους βασικούς κανονισμούς για τα δικαιώματα χρήσης στα αλιευτικά 
καταφύγια για δωρεάν ελλιμενισμό σκαφών εντός του αλιευτικού καταφυγίου του 
Πύργου.   

 Ειδικότερα, με βάση τους υφιστάμενους κανονισμούς, απαλλάσσονται της 
καταβολής δικαιωμάτων χρήσης μόνο τα αλιευτικά σκάφη για τα οποία έχει εκδοθεί 
επαγγελματική άδεια αλιείας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Αλιείας 
του ίδιου υπουργείου, η υφιστάμενη πρόνοια για τη μη καταβολή δικαιωμάτων για 
σκοπούς ελλιμενισμού στο αλιευτικό καταφύγιο του Πύργου είχε ως αποτέλεσμα τη 
δημιουργία συνωστισμού κατά τους καλοκαιρινούς μήνες και περαιτέρω δυσκολίες 



 7 

στην  επιβολή της τάξης στο συγκεκριμένο αλιευτικό καταφύγιο.   

 Επιπρόσθετα, όπως επισήμαναν οι πιο πάνω εκπρόσωποι, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία για την εύρυθμη λειτουργία του αλιευτικού αυτού 
καταφυγίου, αλλά και για την προστασία της περιουσίας των επαγγελματιών ψαράδων.  
Όπως επίσης ανέφεραν οι ίδιοι εκπρόσωποι, με την υιοθέτηση της νέας πρόνοιας θα 
υπάρξει ομοιομορφία, όσον αφορά στην επιβολή δικαιωμάτων, με τα άλλα αλιευτικά 
καταφύγια της Κύπρου, διότι ο δωρεάν ελλιμενισμός εφαρμόζετο μόνο στο αλιευτικό 
καταφύγιο του Πύργου.  Επιπρόσθετα, με την εφαρμογή της νέας αυτής πρόνοιας, 
εκτός του ότι οι επαγγελματίες ψαράδες θα μπορούν να διεκπεραιώνουν καλύτερα την 
εργασία τους χωρίς προβλήματα, θα προκύψει και ένα μικρό εισόδημα για το κράτος. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων Παράκτιας Αλιείας 
συμφώνησαν με την τροποποίηση που εισηγούνται οι κανονισμοί αυτοί. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού ο 
πρόεδρος και τα μέλη της υπέβαλαν προς το αρμόδιο υπουργείο διευκρινιστικές 
ερωτήσεις για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής, εισηγείται κατά πλειοψηφία στη 
Βουλή την έγκριση των κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν γύρω από το θέμα στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εμείς θα τοποθετούμεθα στην ολομέλεια, ήταν η δέσμευσις…  Είμεθα υπέρ, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ενόμισα πως ήσαστε υπέρ τζιαι για τζιείνο επροχώρησα…  Ωραία!   

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.  Δυστυχώς, δεν έχουμε άλλα θέματα. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 
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2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.148.2006) 

Τουρισμού 

2.  Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.149.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

3.  Οι περί Υπηρεσίας του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λάρνακας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.122.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

4.  Οι περί Υπηρεσίας του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.123.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

5.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.124.2006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

6.  Οι περί Ρυθμίσεως της Αγοράς 
Φυσικού Αερίου (Έκδοση 
Αδειών) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.125.2006) 

Eμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

7.  Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης - Θέση Λογιστή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.126.2006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

8.  Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Φυσικού Αερίου (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.127.2006) 

Eμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

9.  Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Φυσικού Αερίου (Διεξαγωγή 
Ερευνών) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.128.2006) 

Eμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

10.   Oι περί Νομικών Προσώπων 
Δημόσιου Δικαίου - Θέση 
Γενικού Διευθυντή του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Παραλιμνίου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.129.2006) 

Εσωτερικών Nομικών 
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11.  Οι περί Νομικών Προσώπων 
Δημόσιου Δικαίου - Θέση 
Γενικού Διευθυντή του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.130.2006) 

Εσωτερικών Νομικών 

12.  Οι περί της Ευρωπαϊκής 
Δημόσιας Εταιρείας 
Περιορισμένης Ευθύνης (SE) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.131.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

13.  Δημοσιονομική έκθεση για  το 
έτος 2005. 
(Αρ. Φακ. 13.06.001) 

Οικονομικών Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών 

14.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 2 
του 2006) του προϋπολογισμού 
του Kεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2006 Νόμου του 
2005 [Ν. 50(ΙΙ) του 2006]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.007) 

Οικονομικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε 
από 

Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

O περί της Ρύθμισης του Εργασιακού 
Καθεστώτος των Έκτακτων Δημόσιων 
Υπαλλήλων Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.02.047.2006) 

Μαρίνο Σιζόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις, δεν υπάρχει. 

 Θέματα εγγραφέντα από τους βουλευτές στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Σήμερα 
έχουμε την κατάθεση της πρώτης εισήγησης, το άνοιγμα του πρώτου θέματος, που 
τιτλοφορείται «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της προσφερόμενης 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ».  Έχει 
εγγραφεί από τον αγαπητό συνάδελφο κ. Μαρίνο Σιζόπουλο και παρακαλώ τον 
εισηγητή του θέματος να ανέλθει στο βήμα. 

 Ορίστε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Άλλοι ομιλητές δε θα υπάρξουν; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ε, είπαμε να το ανοίξουμε σήμερα.  Αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, πέστε μας το, 
να δούμε τι θα κάνουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, εντάξει.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να γίνει κατάλογος, παρακαλώ!   

 Συγνώμη, κύριε Σιζόπουλε.   

 Ορίστε, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υγεία αποτελεί έναν από τους βασικούς πυλώνες της κοινωνικής πολιτικής.  
Όμως θα πρέπει να τονιστεί ότι στην προκειμένη περίπτωση η κοινωνική παροχή δε 
θα πρέπει να εξαντλείται στη διασφάλιση στους πολίτες μόνο της δυνατότητας για ίσες 
ευκαιρίες πρόσβασης στην παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Το ενδιαφέρον 
του κράτους θα πρέπει να εστιάζεται στη δυνατότητα να προσφέρει υψηλής ποιότητας 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη σε όλους τους πολίτες και κύρια σε όσους δεν έχουν 
την οικονομική δυνατότητα να την αγοράσουν.  Αυτή, εξάλλου, είναι και η ποιοτική 
διαφορά ανάμεσα στην προοδευτική και τη συντηρητική αντίληψη.   

 Η προσπάθεια λοιπόν θα πρέπει να στοχεύει στη διατήρηση ενός υψηλού 
επιπέδου υπηρεσιών υγείας, με σωστή διαχείριση των οικονομικών πόρων και τη 
βελτίωση της οργάνωσης, ώστε να αντιμετωπιστούν με επάρκεια οι ανεπιθύμητες 
παρενέργειες στα φτωχά στρώματα του πληθυσμού που προκύπτουν από την 
αύξηση των δαπανών, που επιβάλλουν η γήρανση του πληθυσμού, οι νέες πλέον 
δαπανηρές παραϊατρικές εξετάσεις, οι οποίες τίθενται στην υπηρεσία των γιατρών, 
αλλά και τα νέα ακριβότερα φάρμακα που διατίθενται στην αγορά.   

 Η Κύπρος, λόγω της γεωγραφικής της θέσης, των κλιματολογικών της 
συνθηκών, αλλά και του υψηλού επιστημονικού επιπέδου του ιατρικού και 
παραϊατρικού προσωπικού που διαθέτει, μπορεί και πρέπει να μετατραπεί σε υψηλών 
προδιαγραφών περιφερειακό κέντρο παροχής ιατρικών υπηρεσιών.  Για να επιτευχθεί 
όμως αυτός ο στόχος, απαιτείται η υλοποίηση δύο βασικών προϋποθέσεων.  Η 
πρώτη είναι η εισαγωγή και η λειτουργία του Γενικού Συστήματος Υγείας και η δεύτερη 
η ίδρυση της Ιατρικής Σχολής.   

 Στην Κύπρο του εικοστού πρώτου αιώνα και της ΕΕ έχουμε να παρουσιάσουμε 
σημαντικά επιτεύγματα στους δείκτες υγείας του πληθυσμού, ισάξιους με αυτούς που 
υπάρχουν στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες.  Δυστυχώς όμως, δεν κατορθώσαμε 
ακόμα να εφαρμόσουμε το Γενικό Σύστημα Υγείας, με αποτέλεσμα να έχουμε ανάγκη 
μεγαλύτερου αριθμού κλινών σε αναλογία πληθυσμού, να απαιτείται σχεδόν 
διπλάσιος χρόνος κλινικοεργαστηριακής διερεύνησης του κάθε περιστατικού και 
διπλάσιος χρόνος νοσηλείας των περιστατικών.  Όλα αυτά συνεπάγονται μια μη 
παραγωγική αύξηση των δαπανών στον τομέα της υγείας.  Πέντε και πλέον χρόνια 
από την ψήφιση του νόμου για το ΓΕΣΥ δεν έχουν γίνει ουσιαστικά βήματα προς την 
κατεύθυνση της εφαρμογής του.  Το διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού Ασφάλισης 
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Υγείας, τρία και πλέον χρόνια από τη σύστασή του, λειτουργικά ουσιαστικά είναι 
ανύπαρκτο.  Υπάρχει έντονος προβληματισμός κατά πόσο θα μπορέσει να 
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις που επιβάλλει η προώθηση εφαρμογής ενός τέτοιου 
σχεδίου.   

 Το Υπουργείο Υγείας εξακολουθεί να λειτουργεί συγκεντρωτικά και στη βάση 
των προδιαγραφών της αποικιοκρατίας, όπως τόνισε και ο καθηγητής Ξιάο πριν από 
δύο χρόνια, με αποτέλεσμα να καθίσταται δυσκίνητο και αναποτελεσματικό.  Δεν είναι 
νοητό: 

 να αγοράζονται μηχανήματα πανάκριβα και να μην υπάρχει έτοιμο ιατρικό 
προσωπικό για να τα λειτουργήσει, με αποτέλεσμα να παραμένουν για μήνες ή 
και χρόνια σε αχρησία, όπως η περίπτωση του μαγνητικού τομογράφου στο 
νέο νοσοκομείο Λευκωσίας, όπως η περίπτωση της Γ-κάμερας στο νοσοκομείο 
Λεμεσού,    

 για τρία και πλέον χρόνια να μην μπορεί  να αγοράσει ένα απλό ιατρικό 
μηχάνημα αξίας £15.000 και να ταλαιπωρεί τους ασθενείς με την αποστολή 
τους σε άλλη πόλη για τη διενέργεια της συγκεκριμένης εξέτασης, 

 να μην υπάρχει έγκαιρος προγραμματισμός συντήρησης ή αντικατάστασης 
ιατρικών εργαλείων, με αποτέλεσμα να αναστέλλεται για μήνες η διενέργεια 
απλών, αλλά απαραίτητων, εξετάσεων και, τέλος, 

 αρκετές κλινικές να παραμένουν υποστελεχωμένες. 

 Η τρομακτική αύξηση του αριθμού των δικαιούχων περίθαλψης στα κρατικά 
νοσηλευτήρια με δωρεάν ή μειωμένη οικονομική συμμετοχή, καθώς και ο 
αυξανόμενος αριθμός Τουρκοκυπρίων που καταφεύγουν σε αυτά, σε συνδυασμό με 
τους Ευρωπαίους πολίτες, έχουν επιδεινώσει ακόμα περισσότερο τις συνθήκες που 
επικρατούν στα νοσοκομεία.  Συγκεκριμένα έχουν επιφέρει τα ακόλουθα: 

 Έχουν αυξήσει σημαντικά τις κρατικές δαπάνες για την κάλυψη των 
ιατροφαρμακευτικών αναγκών. 

 Έχουν υποβαθμίσει την προσφερόμενη περίθαλψη η οποία πλήττει κύρια τους 
πραγματικούς δικαιούχους. 

 Έχουν επιδεινώσει δραματικά τις συνθήκες εργασίας του ιατρικού, 
παραϊατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού, μεγιστοποιώντας την πιθανότητα 
του λάθους και των αποτυχιών.  Δε νοείται σήμερα καρδιολογικό εξωτερικό 
ιατρείο να εξετάζει κατά μέσο όρο εξήντα εννιά με εβδομήντα περιστατικά την 
ημέρα.  Δε νοείται σήμερα παιδιατρικό εξωτερικό ιατρείο να εξετάζει τριάντα 
πέντε περιστατικά την ημέρα ή το νευρολογικό είκοσι πέντε.  Για να μην πάω σε 
άλλα, όπως το δερματολογικό που ξεπερνά τα ενενήντα περιστατικά την ημέρα.  
Αντιλαμβάνεστε ότι αυτά πια δεν είναι εξέταση· απλά είναι καταγραφή 
στοιχείων.   

 Έχουν αυξήσει τις λίστες αναμονής, όπου, σε συνδυασμό με την αδυναμία 
ανάπτυξης νέων τμημάτων για αποσυμφόρηση, παρατηρείται το φαινόμενο 
ασθενείς να βρίσκονται στη λίστα αναμονής για πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα, 
με αποτέλεσμα να επιβαρύνεται σημαντικά η υγεία τους και στη συνέχεια να 
απαιτούνται πολλαπλάσιες δαπάνες για την αντικατάστασή τους.  Υπάρχουν 
περιπτώσεις ειδικοτήτων νοσοκομείων όπου η λίστα αναμονής έχει φτάσει τον 
ενάμιση χρόνο ή υπάρχουν περιπτώσεις για παρακλινικές ή εργαστηριακές 
εξετάσεις, όπου η λίστα αναμονής έχει ξεπεράσει τους έξι μήνες.  Αυτά, 
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αντιλαμβάνεστε ότι δεν είναι στοιχεία τα οποία περιποιούν τιμή στο σημερινό 
σύστημα το οποίο υπάρχει.   

 Η αδυναμία ορθολογιστικής αξιοποίησης του ιδιωτικού τομέα οδηγεί σε πολλές 
περιπτώσεις σε αχρείαστο ανταγωνισμό, με συνεπακόλουθο τις αλληλοεπικαλύψεις 
και τη μη παραγωγική αύξηση των δαπανών.  Η ανάπτυξη αστικού τύπου εξωτερικών 
ιατρείων μπορεί μεν σε πρώτη φάση να οδηγεί σε μια μορφή αποσυμφόρησης, παρ’ 
όλο που αυτό τίθεται υπό αμφισβήτηση, γιατί, δυστυχώς, τα τελευταία στοιχεία τα 
οποία έχουμε από το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας εξακολουθούν να επιμένουν -τα 
στοιχεία- ότι ο μεγάλος αριθμός των ασθενών που καταφεύγει στα εξωτερικά ιατρεία 
του νοσοκομείου Λευκωσίας είναι από τις περιοχές όπου ήδη λειτουργούν εξωτερικά 
ιατρεία.  Αυτός όμως ο τύπος ανάπτυξης στην ουσία καταστρατηγεί τη βασική αρχή 
λειτουργίας του Γενικού Συστήματος Υγείας, όπως την έχουμε περιγράψει, που 
ουσιαστικά η βάση του είναι ο οικογενειακός γιατρός, ενώ ταυτόχρονα αυξάνει χωρίς 
λόγο τις δαπάνες για την υγεία.   

 Και εδώ ακριβώς τίθεται ένα σημαντικό ερώτημα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι.  Θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε επιτέλους τι θέλουμε ως Γενικό 
Σύστημα Υγείας, ποια μορφή επιδιώκουμε και πώς θα το εφαρμόσουμε.  Αυτό είναι το 
ζητούμενο.   

 Η καθυστέρηση που παρατηρείται στην αυτονόμηση των νοσοκομείων οδηγεί 
σε αγκυλώσεις που θα δυσκολέψουν ακόμα περισσότερο την εισαγωγή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Ταυτόχρονα, η σημερινή δομή των νοσοκομείων οδηγεί σε 
αχρείαστες σπατάλες.   

 Πέντε και πλέον χρόνια μετά την ψήφιση του νόμου για το ΓΕΣΥ θα πρέπει να 
τονίσουμε με υπευθυνότητα ότι το πλαίσιο το οποίο ψήφισε η Βουλή δεν μπορεί να 
υλοποιήσει πλήρως τις προσδοκίες μας.  Παρουσιάζει σοβαρά λάθη και αδυναμίες 
τόσο στη γενική του φιλοσοφία όσο και στην αξιοποίηση των θετικών στοιχείων του 
υφιστάμενου συστήματος, στην αξιοποίηση του συνόλου του ιατρικού και 
παραϊατρικού προσωπικού και κυρίως του ειδικευμένου ιατρικού προσωπικού, στη 
σύνθεση και στις αρμοδιότητες του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας, το οποίο ουσιαστικά βρίσκεται σε μια μορφή αδράνειας και 
αδυνατεί να εκπληρώσει με επάρκεια την αποστολή του και τέλος στην περισυλλογή 
που πρέπει να χαρακτηρίζει το συγκεκριμένο σχέδιο, ώστε να επιτυγχάνεται η 
οικονομική βιωσιμότητα. 

 Απαιτείται λοιπόν άμεσα να προωθηθούν μέτρα τα οποία να αμβλύνουν τα 
οξυμένα προβλήματα και να προετοιμάζουν τη μορφή του σχεδίου υγείας, γιατί πολύ 
φοβάμαι ότι, αν αυτή η καθυστέρηση ξεπεράσει κάποιο όριο, υπάρχει σοβαρός 
κίνδυνος πια είτε κατάρρευσης του συστήματος του δημόσιου τομέα, όπως λειτουργεί 
σήμερα, είτε η αναξιοπιστία του δημόσιου τομέα να φτάσει σε τέτοια σημεία, όπου απ’ 
εκεί και πέρα πια ο πολίτης αναγκαστικά θα καταφεύγει σε άλλες μεθόδους, σε άλλες 
διαδικασίες οι οποίες δε θα είναι και οι προσφορότερες.  Αλλά το χειρότερο απ’ όλα 
είναι μια ανησυχητική διάσταση η οποία παρατηρείται τον τελευταίο καιρό, σταδιακά 
εκμεταλλευόμενοι τις αδυναμίες του συστήματος που υπάρχει σήμερα να διεισδύουν 
στον τομέα της υγείας οι λεγόμενοι έμποροι υγείας, οι οποίοι είναι άσχετοι με τον 
τομέα της υγείας, οι οποίοι σταδιακά αρχίζουν να εξαγοράζουν ιδιωτικά νοσηλευτήρια 
ή εξαγοράζουν εργαστήρια παροχής παραϊατρικών ή εργαστηριακών δυνατοτήτων 
στους ασθενείς και σταδιακά πολύ φοβούμαι ότι ο έλεγχος πια του τομέα της υγείας 
θα περάσει σε άλλα χέρια και τότε είναι ακριβώς που οι ασθενείς θα βρεθούν σε πολύ 
δύσκολη θέση και το κράτος σε ακόμα δυσκολότερη.   
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 Γι’ αυτό λοιπόν άμεσα θα πρέπει να ληφθούν μέτρα τα οποία θα πρέπει να 
περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

 Πρώτον, τη μεταφορά μέρους της πρωτοβάθμιας περίθαλψης από τον κρατικό 
στον ιδιωτικό τομέα, για να υπάρξει αποσυμφόρηση των εξωτερικών ιατρείων και να 
βελτιωθεί η ποιότητα της προσφερόμενης περίθαλψης, με ταυτόχρονη κατοχύρωση 
του δικαιώματος του ασθενή για ελεύθερη επιλογή γιατρού και νοσηλευτηρίου.  Εδώ 
θα πρέπει να τονίσουμε ότι το 1992, ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος είχε φτάσει 
πάρα πολύ κοντά σε συμφωνία με το Υπουργείο Υγείας, για να υπάρξει ένα τέτοιο 
σχέδιο, το οποίο μάλιστα θα διασφάλιζε σε πολύ μεγάλο βαθμό και τις παρατυπίες ή 
τις ανεξέλεγκτες αυξήσεις όσον αφορά τις δαπάνες της πρωτοβάθμιας περίθαλψης.  
Δυστυχώς, δεν προωθήθηκε η υλοποίηση και η εφαρμογή του συγκεκριμένου μέτρου.  
Έχουμε την εντύπωση ότι το συγκεκριμένο σχέδιο θα πρέπει να επαναξιολογηθεί, θα 
πρέπει να βελτιωθεί, να συμπληρωθεί και να τεθεί άμεσα σε εφαρμογή.  Θα πρέπει 
ακόμα να τονίσουμε κυρίως προς τους ασθενείς ότι αυτή η μετακίνηση δε θα έχει 
καμία μορφή επιβάρυνσης στους ιδίους.  Ακόμα, θα πρέπει να τονίσουμε ότι 
επιπρόσθετα θα μπορούσε σε πρώτη φάση και μέχρι την αξιολόγηση του 
συγκεκριμένου σχεδίου και την εφαρμογή του να υπάρξει ακόμα ένα ενδιάμεσο μέτρο, 
το οποίο ήδη οι ασθενείς σε πολύ μεγάλο βαθμό αποδέχονται.  Δηλαδή οι δικαιούχοι 
δωρεάν περίθαλψης στο νοσοκομείο να μπορούν να επισκέπτονται τον ιδιωτικό τους 
γιατρό και στη συνέχεια να εκτελούν τη συνταγογραφία ή τις οποιεσδήποτε εξετάσεις 
στο νοσοκομείο, με αποτέλεσμα να υπάρχει μια μεγάλη αποσυμφόρηση των 
εξωτερικών ιατρείων, μία βελτίωση της παρεχόμενης ιατρικής περίθαλψης, αλλά το 
καλύτερο απ’ όλα είναι ότι δε θα υπάρχει πια ταλαιπωρία των ασθενών και πολύ 
περισσότερο θα υπάρχει εξοικονόμηση παραγωγικού χρόνου. 

 Δεύτερον, να προχωρήσει άμεσα η αγορά από τον ιδιωτικό τομέα υπηρεσιών 
δευτεροβάθμιας περίθαλψης, ειδικά εκεί όπου παρατηρούνται μεγάλες λίστες 
αναμονής.  Θα πρέπει να παρατηρήσουμε ότι σε μερικές περιπτώσεις όπου 
εφαρμόστηκε το μέτρο, και κύρια στην αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα για 
ειδικές καρδιολογικές εξετάσεις, το μέτρο απέδωσε, δεν επιβαρύνθηκε το κράτος με 
επιπλέον έξοδα και υπήρξε μια μεγάλη αποσυμφόρηση της λίστας αναμονής με όλα 
τα θετικά αποτελέσματα που είχε αυτό τόσο όσον αφορά τους ασθενείς όσο και όσον 
αφορά την εξοικονόμηση χρημάτων από το καλύτερο επίπεδο περίθαλψης που είχαν 
στη συνέχεια οι ασθενείς. 

 Τρίτον, επανακοστολόγηση των προσφερόμενων υπηρεσιών από τα κρατικά 
νοσηλευτήρια για σκοπούς χρέωσης των μη δικαιούχων, των αλλοδαπών, αλλά και 
των ασφαλιστικών εταιρειών.  Και θα πρέπει να τονίσουμε ότι σε πάρα πολλές 
περιπτώσεις και αλλοδαποί, αλλά κυρίως ασφαλιστικές εταιρείες αξιοποιούν τα 
κοστολόγια τα οποία υπάρχουν σήμερα στα νοσοκομεία μας, κυρίως για να 
εξυπηρετούν τους συμβαλλομένους με αυτά, χωρίς να χρεώνονται τα λεφτά τα οποία 
θα έπρεπε υπό κανονικές συνθήκες να πληρώσουν στο δημόσιο.   

 Τέταρτον, μετατροπή των κρατικών νοσηλευτηρίων σε αυτόνομους διοικητικούς, 
επιστημονικούς και οικονομικούς οργανισμούς κάτω από την εποπτεία του κράτους, 
με στόχο την πάταξη της γραφειοκρατίας, τη μείωση των λειτουργικών εξόδων και των 
αχρείαστων δαπανών, τη σωστή επιστημονική ανάπτυξη σύμφωνα με τις υπάρχουσες 
ανάγκες και απαιτήσεις της κάθε περιοχής.  Εδώ θα πρέπει να χαιρετίσουμε την 
εξαγγελθείσα πρόθεση από πλευράς της κυβέρνησης να προχωρήσει η αυτονόμηση 
των νοσηλευτηρίων, αλλά ταυτόχρονα θα πρέπει να διαπιστώσουμε ότι υπάρχει μια 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση στο να έλθει κοντά μας το σχετικό νομοσχέδιο, για να 
ξεκινήσει η συζήτηση.  Αν για την ετοιμασία του νομοσχεδίου θα απαιτηθούν κάποια 



 14 

χρόνια, αντιλαμβάνεστε πόσα χρόνια θα χρειαστούν για τη συζήτηση και την τελική 
κατάληξη ή ακόμα πόσα χρόνια θα χρειαστούν για την εφαρμογή.   

 Πέμπτον, να υπάρξει αναδιοργάνωση του ιδιωτικού τομέα, ώστε να επιτευχθεί 
η μέγιστη δυνατή συνεργασία με το δημόσιο τομέα, και παραχώρηση κινήτρων που 
θα στοχεύουν στην αναβάθμιση και στον εκσυγχρονισμό του.  Όπως τόνισε και ο 
καθηγητής Ξιάο, ο ιδιωτικός τομέας είναι ένας πολύ σημαντικός στρατηγικός 
σύμμαχος του δημόσιου τομέα στην εφαρμογή ενός σωστού ολοκληρωμένου σχεδίου 
υγείας.  Άρα λοιπόν, για να μπορέσει να επιτευχθεί αυτή η συνεργασία, θα πρέπει να 
υπάρχει μια ισόρροπη ανάπτυξη και θα πρέπει να σταματήσει η ανταγωνιστική 
νοοτροπία η οποία υπάρχει σήμερα ανάμεσα στους δύο τομείς και η οποία 
ανταγωνιστική νοοτροπία σε καμιά περίπτωση δεν είναι επωφελής ούτε για το κράτος 
ούτε και για τους ασθενείς.     

 Έκτον, να υπάρξει άμεση αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας, ώστε να 
ενισχυθεί ο εποπτικός και επιτελικός του ρόλος.  Να πάψει να λειτουργεί ως 
υπουργείο κρατικής υγείας και να συμπεριφέρεται ανταγωνιστικά προς τον ιδιωτικό 
τομέα.  Επίσης, η τρομακτική συγκέντρωση εξουσιών στο υπουργείο και κυρίως σε 
θέματα που έχουν σχέση με αγορά μηχανημάτων και με αναλώσιμα υλικά που 
χρησιμοποιούνται, έχει δημιουργήσει τεράστια προβλήματα, έχει δημιουργήσει 
τεράστιες καθυστερήσεις.  Επίσης, φαίνεται ότι, εκμεταλλευόμενοι κάποιοι τις 
δυνατότητες που τους προσφέρει αυτό το υπερσυγκεντρωτικό σύστημα, 
κατασπαταλούν ή και καταχρώνται ενδεχομένως χρήματα του δημοσίου.  Και, για να 
μην αφήνω υπονοούμενα, αναφέρω το παράδειγμα των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών.  

 Έβδομον, μερική επανεξέταση της πολιτικής για τα φάρμακα.  Η κυβέρνηση 
εξήγγειλε νέα τιμολογιακή πολιτική για τα φάρμακα, η οποία τέθηκε σε εφαρμογή από 
την 1

η
 Μαρτίου 2005.  Με αυτή την ευκαιρία, θα επαναλάβω για μια ακόμα φορά ότι η 

πολιτική αυτή στρέφεται μεν προς την ορθή κατεύθυνση, είναι όμως ελλιπής.  
Χρειάζεται συμπλήρωση με πρόσθετες πρόνοιες και ταυτόχρονα χρήζει αλλαγών σε 
ό,τι αφορά τα φτηνά φάρμακα.  Η νέα αυτή πολιτική θα πρέπει να στηρίζεται στους 
παρακάτω άξονες:  

1. Περαιτέρω μείωση της τιμής των ακριβών φαρμάκων, η οποία θα προέλθει 
μέσα από απευθείας διαβουλεύσεις του υπουργείου με τις κατασκευάστριες 
εταιρείες. 

2. Επανακαθορισμός της τιμολογιακής πολιτικής για τα φτηνά φάρμακα, ώστε να 
παραμείνουν στην αγορά και να αποτελούν την πρώτη θεραπευτική επιλογή. 

3. Διασφάλιση και ενίσχυση του εξαγωγικού χαρακτήρα της κυπριακής 
φαρμακοβιομηχανίας, που έχει υποστεί σοβαρά πλήγματα από την 
ακολουθούμενη τιμολογιακή πολιτική, με σοβαρότατους κινδύνους κάποιες από 
τις φαρμακοβιομηχανίες να κλείσουν κάποιες από τις σειρές παραγωγής, με 
αποτέλεσμα να έχουμε ανεργία στον κλάδο, ή να μεταφέρουν ενδεχομένως 
κύκλο εργασιών τους σε χώρες γειτονικές, όπως είναι η Συρία, η Ιορδανία και η 
Αίγυπτος. 

4. Εκσυγχρονισμός της διαδικασίας προμήθειας φαρμάκων στο δημόσιο τομέα.  
Θα πρέπει ταυτόχρονα να τονίσουμε ότι το τελευταίο χρονικό διάστημα 
υπήρξαν κάποιες κινήσεις από πλευράς του προηγούμενου Υπουργού Υγείας, 
ακριβώς προς την κατεύθυνση βελτίωσης της κατάστασης όσον αφορά την 
εισαγωγή, τη διάθεση και τη διακίνηση φαρμάκων.  Όμως θα κάνουμε έκκληση 
και προς το νέο Υπουργό Υγείας με μεγαλύτερη αποφασιστικότητα να 
προωθήσει αυτή την πολιτική το συντομότερο δυνατό, για να μπορέσει να 
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υπάρξει το συντομότερο δυνατό κάλυψη των αναγκών που παρατηρούνται είτε 
σε φάρμακα  άμεσης ανάγκης είτε ενδεχομένως σε φάρμακα τα οποία έπαψαν 
να κυκλοφορούν και έχουμε ως υποκατάστατα φάρμακα τα οποία είναι 
ιδιαίτερα δαπανηρά. 

 Παράλληλα, θα πρέπει να τονίσουμε ότι θα πρέπει να αρχίσει μια ουσιαστική 
συζήτηση για τη βελτίωση του νομοθετικού θεσμικού πλαισίου εισαγωγής του γενικού 
σχεδίου υγείας, ειδικά τώρα που ξεκίνησε η διαδικασία και ο τρόπος εφαρμογής του 
γενικού σχεδίου. 

 Έχω αφήσει ως τελευταίο θέμα -και θα ήθελα να το θίξω- αυτό που έχει άμεση 
σχέση με το θέμα των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών και με τα προβλήματα τα οποία 
υπάρχουν.  Παρά το γεγονός ότι σύντομα το θέμα ενδεχομένως να συζητηθεί με τη 
μορφή της ενημέρωσης στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, θα ήθελα με αυτή την 
ευκαιρία να τονίσω πως για το συγκεκριμένο σκάνδαλο -για εμάς πρόκειται για 
σκάνδαλο μεγάλης εμβέλειας- έγινε μια αξιόλογη από πλευράς ερευνώντος 
λειτουργού δουλειά, όπως και από πλευράς της Γενικής Ελεγκτού της Δημοκρατίας.  
Υπήρξαν κάποια ουσιαστικά πορίσματα, υπήρξε μια σημαντική επιβεβαίωση των 
όσων είχαν καταγγελθεί, αλλά πραγματικά απορούμε για το γεγονός ότι για εννέα και 
πλέον μήνες που έχει ανατεθεί η διερεύνηση της συγκεκριμένης υπόθεσης στην 
αστυνομία εξακολουθεί ακόμη να βρίσκεται η υπόθεση υπό διερεύνηση, δεν έχει 
ακόμα οδηγηθεί στη δικαιοσύνη, δεν έχει ετοιμαστεί ο σχετικός φάκελος, με 
αποτέλεσμα οι εκκρεμότητες που σήμερα παρατηρούνται στο συγκεκριμένο τομέα του 
Υπουργείου Υγείας να δημιουργούν σοβαρά προβλήματα όσον αφορά τη σωστή και 
ορθολογιστική λειτουργία του τμήματος, αλλά ταυτόχρονα και τη σωστή προμήθεια 
φαρμάκων και διάθεσή τους στους ασθενείς.   

 Γι’ αυτό ακριβώς και απ’ αυτό το βήμα θα ήθελα να επαναλάβω μία έκκληση, 
όλοι αυτοί οι οποίοι ασχολούνται με το συγκεκριμένο θέμα το συντομότερο δυνατό να 
ολοκληρώσουν την εργασία την οποία κάνουν, για να μπορέσουν πια να 
αξιολογηθούν τα πορίσματα, και στη συνέχεια, εάν και εφόσον προκύπτουν οι 
οποιεσδήποτε πειθαρχικές ή ποινικές ευθύνες, να οδηγηθούν στα αντίστοιχα σώματα 
για κρίση. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Προτού δώσω το λόγο στην κ. Θεοχάρους, θέλω να σημειώσω την παρουσία 
της Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου εδώ στην 
Κύπρο και την παρουσία της εδώ στην ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Πρόεδρος της Επιτροπής είναι ο κ. Σηφουνάκης.  Θέλω να καλωσορίσω τους 
αγαπητούς φίλους και φίλες στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στο πρόσωπό τους να 
ευχαριστήσω θερμά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τη στήριξη, στη βάση αρχών, των 
προσπαθειών για επίτευξη δίκαιης και βιώσιμης λύσης στο κυπριακό πρόβλημα, η 
οποία λύση να διασφαλίζει τα συμφέροντα τόσο των Ελληνοκυπρίων όσο και των 
Τουρκοκυπρίων.  Ειδικότερα, όσον αφορά τις αρμοδιότητες της Επιτροπής, που 
επισκέπτεται την Κύπρο, νιώθω ιδιαίτερη ικανοποίηση, γιατί οι προοπτικές 
συνεργασίας και κοινής δράσης στο πολιτιστικό επίπεδο είναι πραγματικά μεγάλες.  Η 
παρουσία των συναδέλφων μας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην Κύπρο είναι 
ενδεικτική των ισχυρών δεσμών μεταξύ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και των 
εθνικών κοινοβουλίων.   
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 Εύχομαι τόσο στον πρόεδρο της Επιτροπής, τον κ. Σηφουνάκη, όσο και στα 
μέλη της Επιτροπής μια ευχάριστη και ενδιαφέρουσα, μαζί και καρποφόρα παραμονή 
στην Κύπρο. 

 Κυρία Θεοχάρους, πόσο χρόνο θα πάρετε, αν επιτρέπεται;  

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Πέντε λεπτά
.
 μπορεί και λιγότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Την κατάσταση στον τομέα της υγείας την έχει περιγράψει πάρα πολύ γλαφυρά 
ο προλαλήσας συνάδελφος.  Εγώ δε θα αναφερθώ σ’ αυτό το θέμα.  Άλλωστε, ο κάθε 
πολίτης ο οποίος καταφεύγει στα νοσοκομεία έχει ιδίαν αντίληψιν περί του τι συμβαίνει 
στους χώρους αυτούς και για το κατά πόσο η δημόσια υγεία, η οποία θα έπρεπε να 
αποτελεί τον ισχυρότερο παράγοντα κοινωνικής συνοχής, επιτελεί ακριβώς αυτό το 
ρόλο. 

 Εμείς θα δώσουμε κάποια απλά παραδείγματα για το τι θα μπορούσε να γίνει 
αναφορικά με την άμεση ανακούφιση των καταφευγόντων στα δημόσια νοσοκομεία 
και τον τομέα της δημόσιας υγείας, μέχρι να εφαρμοστεί το εθνικό σύστημα υγείας, το 
Γενικό Σύστημα Υγείας ή ένα οποιοδήποτε σύστημα υγείας.   

 Όσον αφορά την πρωτοβάθμια περίθαλψη, η δική μας θέση είναι πως πρέπει 
πάραυτα να δοθεί η πρωτοβάθμια περίθαλψη των συνταξιούχων και των πολυτέκνων, 
αν θέλετε στη βάση ενός πιλοτικού προγράμματος, στον ιδιωτικό τομέα.  Θα είναι ένα 
πολύ σοβαρό μέτρο, το οποίο θα ανακουφίσει αυτές τις τάξεις των συμπολιτών μας, οι 
οποίες δε συγκαταλέγονται μεταξύ των πλέον προνομιούχων, θα ανακουφίσει τα 
δημόσια νοσοκομεία, τα εξωτερικά ιατρεία, τα αγροτικά ιατρεία και θα δώσει και σ’ 
αυτούς την ευχέρεια να επισκέπτονται το γιατρό της γειτονιάς τους, που θα τους 
διασφαλίζει ότι δε θα περιμένουν πέντε με έξι ώρες στα εξωτερικά ιατρεία, για να τους 
δει ένας “μισοπεθαμένος” γιατρός στις 2.30, 3.00 η ώρα, που απλώς θα 
συνταγογραφήσει.  Αυτό το μέτρο πρέπει να εφαρμοστεί παράλληλα με την 
προσπάθεια που έκανε το Υπουργείο Υγείας πριν από μερικούς μήνες για συνεργασία 
με τους φαρμακοποιούς, ούτως ώστε τμήμα της φαρμακευτικής πρωτοβάθμιας 
περίθαλψης να δοθεί και αυτό στον ιδιωτικό τομέα.  

 Καταλαβαίνετε ότι, εάν συνεργαστούμε μέσα από διαφανείς διαδικασίες, που δε 
θα επιδέχονται οιασδήποτε αμφισβήτησης και θα γνωρίζουν όλοι οι πολίτες αυτής της 
χώρας στη βάση ποιας λογικής εφαρμόστηκε η συνεργασία με τους γιατρούς της 
πρωτοβάθμιας περίθαλψης, που μπορεί να μην είναι οι γενικοί γιατροί, αλλά να είναι 
και οι παθολόγοι και οι παιδίατροι, θα δούμε αμέσως σημαντική βελτίωση και για τους 
πολίτες και για το νοσηλευτικό σύστημα.  Καταλαβαίνετε ότι, αν το μέτρο κριθεί ότι 
εφαρμόζεται ικανοποιητικά, θα μπορέσει να επεκταθεί και σε άλλες τάξεις, όπως για 
παράδειγμα στους Ευρωπαίους πολίτες που επισκέπτονται τη χώρα μας και οι οποίοι, 
ενώ καταφεύγουν στα δημόσια νοσοκομεία, αφενός δεν έχουν την περίθαλψη που θα 
έπρεπε να έχουν και θα τιμούσε τις υπηρεσίες της χώρας μας και αφετέρου δεν 
υπάρχουν οι μηχανισμοί εκείνοι που θα διασφάλιζαν ότι οι πολίτες αυτοί θα πλήρωναν 
και θα είχε το κράτος το αντίστοιχο έσοδο. 
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 Όσον αφορά τον τομέα της δευτεροβάθμιας περίθαλψης, θα πρέπει να 
προχωρήσει πάραυτα το κράτος στη σύναψη, πάλι με πλήρεις, καθαρές και διαφανείς 
διαδικασίες, κάποιων συμβάσεων με ιδιωτικά νοσηλευτήρια για τη διασφάλιση και της 
δευτεροβάθμιας περίθαλψης για ορισμένους ασθενείς

.
 και εμείς θα λέγαμε στην 

περίπτωση που υπάρχει λίστα αναμονής πέραν του ενός μηνός.  Για παράδειγμα, εάν 
κάποιος, για να υποβληθεί σε μια εγχείρηση χολοκυστεκτομής, θα πρέπει να 
περιμένει έναν ή περισσότερους μήνες, τότε θα πρέπει να κινητοποιούνται οι 
μηχανισμοί, μέσα από θεσμοθετημένες διαδικασίες, ούτως ώστε να μπορεί να 
καταφεύγει στον ιδιωτικό τομέα και να έχει την επέμβαση που χρειάζεται για να γίνει 
καλά.   

 Το ίδιο μπορεί να συμβεί και για υπηρεσίες τις οποίες δε διαθέτει το κράτος, για 
παράδειγμα διάφορες οφθαλμολογικές επεμβάσεις, επεμβάσεις μικροχειρουργικής, 
ακόμη και εργαστηριακές εξετάσεις, οι οποίες, όσον αφορά τον κρατικό τομέα, μπορεί 
να απασχολούν τους γιατρούς για περισσότερο από έναν έως ενάμιση χρόνο και να 
δημιουργούν λίστες αναμονής πολύ μεγαλύτερες, για παράδειγμα οι ραδιοϊσοτοπικές 
εξετάσεις, οι μαγνητικές τομογραφίες, οι αξονικές τομογραφίες και άλλες ανάλογες 
εξετάσεις.  Το ίδιο θα μπορούσε να γίνει και με τα ιδιωτικά εργαστήρια μικροβιολογίας 
και βιοχημείας, τα οποία, αφού ταυτοποιηθούν, αφού εγκριθεί ότι λειτουργούν στη 
βάση ορισμένων προδιαγραφών, θα μπορούν να έχουν ανάλογες συμβάσεις για τους 
ασθενείς που χρειάζονται δευτεροβάθμια περίθαλψη.   

 Όσον αφορά την τριτοβάθμια περίθαλψη, πρέπει να γνωρίζετε ότι αρκετοί 
συμπολίτες μας έχουν δημιουργήσει καρδιοχειρουργικές μονάδες, για παράδειγμα, με 
επενδύσεις πολλών εκατομμυρίων, αλλά και με επενδύσεις ζωής των ιδίων, αφού 
σπούδασαν για πάρα πολλά χρόνια στο εξωτερικό και, ενόσω ευρίσκοντο στο 
εξωτερικό, η πατρίδα μας τους εμπιστευόταν τους ασθενείς μας για μεταμοσχεύσεις 
καρδιάς, για μεταμοσχεύσεις πνευμόνων, για άλλες βαριές τεταρτοβάθμιας 
περίθαλψης παθήσεις.  Καταλαβαίνετε ότι είναι άδικο, εφόσον ευρίσκονται στην 
Κύπρο, να τους αποστερείται το δικαίωμα να έχουν προσφορά και αυτοί στη δημόσια 
υγεία.  Καλό είναι να μελετηθούν αυτές οι περιπτώσεις και να εξασφαλιστούν οι 
συμβάσεις, όπως έχω πει, με απόλυτη διαφάνεια, ούτως ώστε να μην αναμένει κανείς 
στα νοσοκομεία επί εβδομάδες, να καταλαμβάνει κλίνες, οι οποίες κοστίζουν 
πανάκριβα στο δημόσιο, και σε τελική ανάλυση να μην έχουν και οι ασθενείς την 
περίθαλψη που απαιτείται.  Νομίζω ότι με αυτούς τους τρόπους θα βελτιώσουμε 
σημαντικά τις παρεχόμενες υπηρεσίες, μέχρι να εφαρμοστεί το γενικό σχέδιο υγείας.   

 Όσον αφορά την ενίσχυση των περιφερειακών νοσοκομείων, εμείς έχουμε 
ζητήσει από καιρό τη δημιουργία ορισμένων κινήτρων, για να παραμένουν οι γιατροί 
στα περιφερειακά νοσοκομεία, για παράδειγμα της Κυπερούντας, της Πόλεως 
Χρυσοχούς, στα διάφορα αγροτικά υγειονομικά κέντρα, αλλά και σε άλλα μεγαλύτερης 
ίσως εμβέλειας νοσοκομεία, όπως είναι το νοσοκομείο του Παραλιμνίου.  
Καταλαβαίνετε ότι δεν είναι λογικό, μόλις διοριστεί και μετατεθεί ένας γιατρός σ’ αυτά 
τα νοσοκομεία, αμέσως να κινητοποιούνται οι διαδικασίες, για να βρει θέση στη 
Λευκωσία ή στη Λεμεσό.  Άρα θα πρέπει να βρούμε εκείνα τα κίνητρα που θα κρατούν 
τους γιατρούς και τους υπόλοιπους εργαζομένους στα νοσοκομεία, στις θέσεις για τις 
οποίες έχουν ουσιαστικά διοριστεί. 

 Όσον αφορά τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες, σίγουρα υπάρχει μείζον πρόβλημα.  
Δε θα κάνω κριτική αυτή τη στιγμή λόγω προσωπικής αυτοδέσμευσης, απλά θα ήθελα 
να κάνω την προειδοποίηση προς όλους να μη σπεύδουν να αγοράζουν μεγάλες 
ποσότητες φαρμάκων, τα οποία σε έξι ή σε οχτώ μήνες θα έχουν αποδεσμευθεί από 
την πατέντα τους και θα κυκλοφορούν σε πολύ πιο προσιτές και φτηνές τιμές.  
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Παράλληλα, θα πρέπει και οι γιατροί να πείθουν τους ασθενείς ότι και τα φάρμακα 
που συνιστούν αντιγραφές μετά την απελευθέρωση της πατέντας είναι εξίσου 
αποτελεσματικά, γιατί με αυτό τον τρόπο θα αποφεύγονται όλες εκείνες οι 
παρεξηγήσεις που ταλαιπωρούν και τους ασθενείς και πολύ περισσότερο τον 
οικονομικό υποστηρίζοντα την κάθε οικογένεια.  

 Αυτά είχα να σας πω ως βραχυπρόθεσμα μέτρα για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων στον τομέα της υγείας.  Και πιστεύω ότι με την κατάλληλη συνεργασία 
όλων των εμπλεκομένων μερών, με αποφυγή του συντεχνιασμού και των άκαιρων 
πολλές φορές διεκδικήσεων των εργαζομένων και των εξ υπαρχής αφορισμών όσον 
αφορά την αυτονόμηση των νοσοκομείων, για παράδειγμα, θα μπορέσουμε να 
κάνουμε κάποια σωστά βήματα.  Ελπίζω ότι στο σύντομο μέλλον θα συζητήσουμε και 
το γενικό σχέδιο υγείας και θα κάνουμε το μεγάλο βήμα προς την επίλυση των 
προβλημάτων στον τομέα της υγείας στον τόπο μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Στον κατάλογο ομιλητών έχει εγγραφεί ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου.  Παρακαλώ να 
ολοκληρωθεί ο κατάλογος.  Δε θα μιλήσει σήμερα ο κ. Ερωτοκρίτου.  Να γραφτείτε 
στον κατάλογο για την ερχόμενη βδομάδα, κύριοι συνάδελφοι.  Δώστε στην υπηρεσία 
τα ονόματά σας.  Λοιπόν, να ολοκληρωθεί ο κατάλογος.  Δε θα αφήνω πολύ χρόνο, 
πολλές βδομάδες το ίδιο θέμα, γιατί θα πλημμυρίσουμε από θέματα στην πορεία και 
δε θα μπορούμε να τα συζητήσουμε και θα έχουμε πρόβλημα. 

 Λοιπόν, ορίστε κύριε συνάδελφε.  Κύριε Κωνσταντίνου, νομίζω κάτι θέλατε να 
πείτε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Για εγγραφή στον κατάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, δώστε στην υπηρεσία, παρακαλώ, τα ονόματά σας και θα 
ολοκληρωθεί ο κατάλογος. 

 Εδώ φθάνουμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 Ιουνίου 2006, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική εργασία 

1.  Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.080.2006) 

2.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.142.2006) 

3.  Ο περί Αστικών Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.143.2006) 



 19 

4.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.144.2006) 

5.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.138.2006) 

6.  Οι περί Ταμείου και Διαδικασίας Επιδοτήσεως Ενοικίων 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.115.2006) 

7.  Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και 
Παθόντες Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.116.2006) 

8.  Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.112.2006) 

9.  Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.117.2006) 

10.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
έγκριση του καταλόγου επιστημονικών θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 
διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

11.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
έγκριση του καταλόγου επιστημονικών θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 
διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της 
προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
στο λαό μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.011.2006) 

 2. «Η εκπλήρωση των υποχρεώσεων που έχουν 
ανατεθεί στην Τουρκία με βάση το 
διαπραγματευτικό πλαίσιο της 3

ης
 Οκτωβρίου 

2005 και οι επιβαλλόμενες ενέργειες - χειρισμοί 
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Κύπρου και Ελλάδας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.012.2006) 

 3. «Οι οικονομικές υποχρεώσεις της Βρετανίας προς 
την Κυπριακή Δημοκρατία όπως αυτές 
απορρέουν από τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης και η 
ανάγκη λήψης κάθε πρόσφορου νομικού μέτρου 
για τη διεκδίκηση των οφειλομένων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.013.2006) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο σημείο αυτό θέλω να καταθέσω ενώπιον της Βουλής ότι πήρα επιστολή για 
εγγραφή ενός νέου θέματος στο Κεφάλαιο Δ΄ από τον κ. Γιαννάκη Ομήρου, με τίτλο 
«Οι οικονομικές υποχρεώσεις της Βρετανίας προς την Κυπριακή Δημοκρατία όπως 
αυτές απορρέουν από τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης και η ανάγκη λήψης κάθε 
πρόσφορου νομικού μέτρου για τη διεκδίκηση των οφειλομένων».   Αν δεν υπάρχει 
ένσταση, το θέμα εγγράφεται στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μητσόπουλος Τάσος  

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας  

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ  

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας  

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος  Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος  

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 
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Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας  

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μαύρου Ελένη  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου της Δημοκρατίας της 
Αλβανίας για την Αμοιβαία Συνδρομή και Συνεργασία των Τελωνειακών τους 
Διοικήσεων (Κυρωτικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου 
της Ουκρανίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Εγκλήματος 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2006», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Νίκου 
Κατσουρίδη, Ανδρέα Αγγελίδη και Χρήστου Πουργουρίδη και ψήφισή τους σε 
νόμους. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Δικαιώματα 
Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Αγορεύσεις του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και της κ. Ελένης Θεοχάρους για το 
θέμα «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της προσφερόμενης 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ». 

5. Χαιρετισμός από τον Πρόεδρο του σώματος της παρουσίας στην αίθουσα της 
ολομέλειας της Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου. 

6. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι οικονομικές υποχρεώσεις της 
Βρετανίας προς την Κυπριακή Δημοκρατία όπως αυτές απορρέουν από τη 
Συνθήκη Εγκαθίδρυσης και η ανάγκη λήψης κάθε πρόσφορου νομικού μέτρου 
για τη διεκδίκηση των οφειλομένων», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ 

Συνεδρίαση 29
ης

 Ιουνίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 5) 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλησπέρα σας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως, λίγα λόγια προς τιμήν της κ. Ανδρούλας Γρηγορίου, 
λειτουργού της Βουλής, η οποία αφυπηρετεί ύστερα από τριάντα ολόκληρα χρόνια 
προσφοράς υπηρεσιών στο χώρο του κοινοβουλίου.   

 Η κ. Γρηγορίου εργοδοτήθηκε αρχικά στη δημόσια υπηρεσία το 1963 και στη 
Βουλή αποσπάστηκε το 1977 από το προσωπικό της Επαρχιακής Διοίκησης 
Κερύνειας, στο οποίο, για λόγους καθαρά συναισθηματικούς, ανήκει μέχρι σήμερα.  
Ανέβηκε ιεραρχικά όλες τις βαθμίδες του γραμματειακού προσωπικού μέχρι τη θέση 
της επικεφαλής του Αρχείου της Βουλής και είχε την τύχη να ζήσει από κοντά επτά 
προεδρίες της Βουλής.  Από τη νευραλγική αυτή θέση υπηρέτησε με σπάνια 
εργατικότητα, αλλά και απαράμιλλο για τον πολιτικό αυτό χώρο ήθος.  Υπηρέτησε 
κυριολεκτικά ψυχή τε και σώματι, κατά τρόπο που να έχει κερδίσει επάξια το 
θαυμασμό, αλλά και την αγάπη όλων όσων συνεργάστηκαν μαζί της, τόσο βουλευτών 
όσο και συναδέλφων της.  Όλοι μιλούν για την ακούραστη λειτουργό που ήταν το δεξί 
χέρι πολλών και η οποία ταυτίστηκε στη συνείδηση όλων και έγινε ένα με το 
κοινοβουλευτικό γίγνεσθαι.  Πολλές φορές δούλευε ως αργά το βράδυ, αλλά πάντα με 
το χαμόγελο στα χείλη και πάντα πρόθυμη να βοηθήσει σε ό,τι της εζητείτο. 

 Της ευχόμαστε ολόψυχα υγεία, ευτυχία και καινούριες οδούς δημιουργίας απ’ 
εδώ και πέρα.  Ιδιαίτερα να χαίρεται τον άντρα της, το Χαράλαμπο, που είναι το 
στήριγμά της σε κάθε δυσκολία, και τα παιδιά της, το Μάριο και τη Χριστιάνα, αλλά και 
την εγγονή της, την Αντριάνα, που είναι η μεγάλη της αγάπη. 

(Χειροκροτήματα) 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο, νομοθετική 
εργασία, και θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και θα ρωτήσω αν υπάρχουν ομιλητές επί 
θέματος αρχής.   

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
ζητούμε μιας βδομάδας αναβολή για το νομοθέτημα αυτό.  Ο πρόεδρος της επιτροπής 
Παιδείας, ο συνάδελφος Νίκος Τορναρίτης, απουσιάζει στο εξωτερικό και δεν είχαμε 
την ευκαιρία να συζητήσουμε το θέμα, όπως αυτό ακούστηκε κατά τη συζήτηση στην 
επιτροπή Παιδείας.  Άλλωστε, αντιλαμβάνομαι ότι και οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις 
δεν τοποθετήθηκαν στην επιτροπή, τώρα θα γίνει η τοποθέτησή τους.  Πιστεύω ότι θα 
δοθεί η ευκαιρία σ’ αυτό το χρόνο της αναβολής να ξεκαθαρίσουμε καλύτερα τα 
πράγματα.  Μιας εβδομάδας αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Δεν υπάρχει ένσταση, αλλά να ξεκαθαριστεί.  Θα επανέλθει στην επιτροπή για 
περαιτέρω συζήτηση ή απλά θα δοθεί χρόνος στις κοινοβουλευτικές ομάδες για να 
τοποθετηθούν;  Διότι η συζήτηση στην αρμόδια επιτροπή ολοκληρώθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, αν ολοκληρώθηκε η συζήτηση... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε, στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αφού δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  
Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 
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 Είχαμε ζητήσει την αναβολή εμείς την περασμένη βδομάδα, γιατί έπρεπε να 
εξετάσουμε αν οι κανονισμοί θα έπρεπε να είναι μέρος του νόμου.  Έχουν γίνει οι 
συνεννοήσεις μαζί με το ενδιαφερόμενο τεχνικό επιμελητήριο, το ΕΤΕΚ, που 
συμφώνησε στην ιδέα, έχει γίνει ήδη προσχέδιο, και παρακαλούμε, αν είναι δυνατό, 
να παραπεμφθεί στη συνεδρίαση της Τρίτης της αρμόδιας επιτροπής, για να 
ολοκληρώσει εκεί το έργο της, αφού ανταλλαγούν απόψεις. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα να παραπεμφθεί στην επιτροπή. 

 Τα υπ’ αριθμόν 8 και 9 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Οι περί Υλικών και 
Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και «Οι 
περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων 
για Επαφή με Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας (Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας-Υγειονομικές Υπηρεσίες), 
του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Ένωσης Δήμων Κύπρου 
και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Σκοπός των κανονισμών αυτών είναι η τροποποίηση των περί Υλικών και 
Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα Κανονισμών, έτσι ώστε να εναρμονιστεί πλήρως 
η κυπριακή νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και το σχετικό 
δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο.   

 Συγκεκριμένα, με τους πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Ο περιορισμός της χρήσης ορισμένων εποξεικών παραγώγων σε υλικά και 
αντικείμενα που προορίζονται να έλθουν σε επαφή με τρόφιμα. 

2. Η διαγραφή των όρων “BADGE” και “ΝOGE” και των ορισμών της έννοιάς τους.   

3. Η κατάργηση του Κανονισμού 12 και του Έκτου Παραρτήματος των βασικών 
κανονισμών. 
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4. Η τροποποίηση του Έβδομου Παραρτήματος των βασικών κανονισμών.    

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει τους πρώτους 
κανονισμούς, ο υπό αναφορά κοινοτικός κανονισμός εφαρμόζεται ήδη από την 1

η
 

Ιανουαρίου 2006.  

 Ειδικότερα: 

1. δε ζητήθηκε διαφοροποίηση ή παρέκκλιση από το ευρωπαϊκό κεκτημένο για 
οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση,   

2. την ευθύνη για την εφαρμογή των κανονισμών αυτών θα αναλάβουν οι Ιατρικές 
Υπηρεσίες και οι Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας που έχουν την υποδομή σε 
εξοπλισμό και την ικανότητα να εφαρμόσουν τους κανονισμούς αυτούς με 
μικρή ενίσχυσή τους σε προσωπικό,   

3. δεν αναμένεται να υπάρξουν οικονομικές επιπτώσεις που θα επηρεάσουν 
πολίτες ή οργανωμένα σύνολα και ούτε πιστεύεται ότι θα υπάρξει επιπρόσθετο 
κόστος για την εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής και   

4. οι κανονισμοί αυτοί έτυχαν έγκρισης από το Συμβούλιο Τροφίμων, όπου 
εκπροσωπούνται διάφοροι φορείς όπως ο Σύνδεσμος Καταναλωτών, το ΚΕΒΕ, 
η Ένωση Δήμων Κύπρου κ.λπ. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών είναι η θέσπιση σειράς 
κριτηρίων επίδοσης της μεθόδου ανάλυσης για τα κεραμικά αντικείμενα που 
προορίζονται να έλθουν σε επαφή με τρόφιμα.  Περαιτέρω, η Οδηγία 2005/31/ΕΚ 
επιβάλλει την υποχρέωση στους κατασκευαστές/εισαγωγείς κεραμικών υλικών και 
αντικειμένων που δεν έχουν έρθει ακόμη σε επαφή με τρόφιμα όπως τα προϊόντα 
τους συνοδεύονται από γραπτή δήλωση που να βεβαιώνει ότι αυτά συμβιβάζονται με 
τους κανόνες που ισχύουν για αυτά.   

 Με βάση την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει τους δεύτερους υπό αναφορά 
κανονισμούς: 

1. αρμόδιος για εφαρμογή των κανονισμών αυτών είναι ο Διευθυντής Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, 

2. η προθεσμία εκπλήρωσης της υποχρέωσης για εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας με την υπό αναφορά Οδηγία λήγει την 20

ή
 Μαΐου 2006,   

3. δε ζητήθηκε διαφοροποίηση ή παρέκκλιση από το ευρωπαϊκό κεκτημένο για 
οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση,   

4. οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας έχουν την υποδομή σε 
εξοπλισμό και την ικανότητα να εφαρμόσουν τους προτεινόμενους κανονισμούς 
χωρίς να υπάρξει επιπρόσθετο κόστος από την εφαρμογή τους,   

5. οι κανονισμοί αυτοί έτυχαν ήδη έγκρισης από το Συμβούλιο Τροφίμων, στο 
οποίο εκπροσωπούνται διάφορα οργανωμένα σύνολα, η εφαρμογή τους 
αναμένεται ότι θα συμβάλει σημαντικά στον πληρέστερο έλεγχο των υλικών και 
αντικειμένων που έρχονται σε επαφή με τρόφιμα και δεν αναμένεται η ύπαρξη  
οικονομικών επιπτώσεων που θα επηρεάσουν πολίτες ή οργανωμένα σύνολα.   

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής συμφωνούν με την 
έγκριση των κανονισμών αυτών. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, υιοθετώντας 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω κανονισμών, κατά πλειοψηφία των 
μελών της εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10 και 11 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου επιστημονικών θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων» και «Απόφαση της Βουλής 
των Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου επιστημονικών θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων».   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτά τα θέματα, το 10 και το 11, ζητούμε μιας εβδομάδας 
αναβολή για τοποθέτηση στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την αναβολή; 

 Δεν υπάρχει ένσταση... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  



 6 

 Δε θα υπήρχε καμία ένσταση για την αιτούμενη αναβολή, αν δεν υπήρχε η 
πραγματική ανάγκη, η οποία είναι και αναπόδραστη, αλλά και αμείλικτη.  Η έγκριση 
των θέσεων αυτών ήταν εξ αναβολής αυτή τη βδομάδα από την περασμένη, γιατί τα 
χρονικά περιθώρια τα οποία αφορούν την κατάθεση των θέσεων εξαντλούνται.  Με 
βάση τη νομοθεσία, θα πρέπει εντός τεσσάρων μηνών από της κατάθεσης των 
θέσεων να διενεργηθούν εξετάσεις για όσες από τις θέσεις θα διενεργηθούν εξετάσεις.  
Σήμερα στην επιτροπή Θεσμών ήταν ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης 
του Υπουργείου Οικονομικών μαζί με άλλους λειτουργούς και η πληροφόρηση που 
έχει η επιτροπή είναι ότι τα όρια τείνουν να εξαντληθούν.  Με τη μία εβδομάδα 
αναβολή την οποία ζητούν οι συνάδελφοι -που κατά τα άλλα δε θα υπήρχε καμία 
ένσταση να παραχωρηθεί- σας διαβεβαιώνω ότι είμαστε εκτός προθεσμιών.  Ως 
πρόεδρος της επιτροπής δε θα είχα καμία ένσταση -ούτε, θέλω να πιστεύω, και οι 
συνάδελφοί μου- για την εξαιτούμενη αναβολή, αν δεν υπήρχε αυτό το πρόβλημα, 
που είμαι υποχρεωμένος να το θέσω ενώπιόν σας.  

 Μετά από αυτά, εγώ είμαι υποχρεωμένος να ζητήσω από το σώμα να μη δοθεί 
η εξαιτούμενη αναβολή· για το λόγο αυτό που έχω πει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, δεν είναι εξ αναβολής.  Δεύτερον, η έκθεση ήρθε πριν 
ελάχιστο χρόνο, εντός της ημέρας.  Η επιτροπή, αν ήταν τόσο επείγον, όφειλε να το 
είχε δει πιο έγκαιρα.  Και, τρίτον, αν παρουσιάζεται πρόβλημα, γιατί έχουν προκηρύξει 
-κακώς!- τις θέσεις πριν να ρωτήσουν τη Βουλή, να αποσύρουν το νομοσχέδιο.  
Βεβιασμένα δε θα εγκρίνουμε κάτι για το οποίο δε νιώθουμε βέβαιοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι για να γίνει αποκατάσταση της αλήθειας, θα πρέπει να πούμε ότι 
ήταν εξ αναβολής στην επιτροπή, όχι στην ολομέλεια.  Έγινε, δηλαδή, η πρώτη 
συνεδρίαση, προέκυψαν προβλήματα, ήρθαν εκ δευτέρου.  Το ζήτημα της 
προκήρυξης των θέσεων με την κατάθεση είναι αποκλειστικό δικαίωμα της 
εκτελεστικής εξουσίας.  Με βάση το νόμο, η μόνη υποχρέωση που έχει η εκτελεστική 
εξουσία είναι να πληροφορεί τη Βουλή για ποιες εκ των θέσεων δε θα κάνει εξετάσεις 
και για τους λόγους που δε θα κάνει εξετάσεις.  Εγώ δε θέλω να γίνω συνήγορος της 
εκτελεστικής εξουσίας!  Σας διαβεβαιώνω, είναι ο τελευταίος ρόλος που φυλάσσω για 
τον εαυτό μου!  Και, βεβαίως, με αυτό τον τρόπο απαντώ στα όσα έχουν λεχθεί 
προηγουμένως.  Όμως, κάτω από μια συναίσθηση ευθύνης, που απορρέει από το 
γεγονός ότι η επιτροπή η συγκεκριμένη, στην οποία προεδρεύω, το εξέτασε, είμαι 
υπόχρεος να θέσω το ζήτημα αυτό ενώπιον της ολομέλειας.  Αν η ολομέλεια έχει άλλη 
άποψη, πολύ ευχαρίστως, εμείς θα τη σεβαστούμε.  Όμως τα γεγονότα όλα πρέπει να 
είναι ενώπιον της ολομέλειας, προτού αποφασίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ενόψει τούτου, είμαι υποχρεωμένος εκ των πραγμάτων να θέσω το θέμα για 
ψήφιση στην ολομέλεια. 

 Πόσοι είναι υπέρ της συζήτησης του θέματος; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Απλά ο κ. Ερωτοκρίτου θέτει υπόψη μας αυτή τη δυσκολία.  Δε νομίζω να έχει 
ένσταση να υπάρξει τελικά αναβολή, αλλά υπάρχει αυτό το ενδεχόμενο.  Να το έχουμε 
υπόψη μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, ήδη έχει δηλώσει ο κ. Ερωτοκρίτου την ένστασή του.  Τώρα, αν θέλει να 
την αποσύρει, αυτό είναι άλλο θέμα.  Διαφορετικά, θα θέσω το θέμα... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Βάλτε το θέμα σε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχω βάλει το θέμα σε ψηφοφορία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία!  Να ψηφίσουμε πόσοι είναι υπέρ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπέρ ποιου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι υπέρ της αναβολής. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι εμφανής η πλειοψηφία, επομένως θα συνεχίσουμε.  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τη σχετική απόφαση για το υπ’  αριθμόν 10 
θέμα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αφού είναι αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τη διαδικασία... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, νομίζω πως, διαδικαστικά ομιλούντες, θα πρέπει για το 
ζήτημα να ερωτηθούν οι συνάδελφοι, πόσοι τοποθετούνται υπέρ, πόσοι 
τοποθετούνται εναντίον και πόσοι απέχουν.  Εμείς έχουμε άλλη άποψη.  Θα πρέπει 
να γίνει ολοκληρωμένη η διαδικασία της ψήφισης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Εντάξει.  Εγώ το είχα δει ότι ήταν εμφανής η πλειοψηφία, αλλά, εν πάση 
περιπτώσει... 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής;  Να το δούμε ξανά και να γίνει 
καταμέτρηση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δέκα ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές τα 
υπ’ αριθμόν 10 και 11 θέματα αναβάλλονται για την επόμενη συνεδρία. 

 Εδώ τελειώνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ελέγχου της Διακίνησης 
Εμπορευμάτων που 
Παραβιάζουν Δικαιώματα 
Διανοητικής Ιδιοκτησίας Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.150.2006) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.151.2006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

3. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.152.2006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

4. Ο περί Καθιέρωσης της 15
ης

 
Ιουλίου 1974 ως ημέρας 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
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Μνήμης και Τιμής των 
Πεσόντων και Αγωνισθέντων 
για τη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.153.2006) 

Αγνοουμένων-
Παθόντων 

5. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 
4) του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.154.2006) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Πώλησης 
Οινοπνευματωδών Ποτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.155.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

7. Ο περί Πώλησης 
Οινοπνευματωδών Ποτών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.156.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

8. Ο περί Ελάχιστων Απαιτήσεων 
Ασφάλειας για τις Σήραγγες 
του Διευρωπαϊκού Οδικού 
Δικτύου Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.157.2006) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

9. Ο περί της Εφαρμογής 
Κοινοτικών Αποφάσεων και 
Κοινοτικών Κανονισμών που 
Αφορούν Θέματα Αλιείας 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.158.2006) 

Εξωτερικών Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

10. Ο περί της Νομικής 
Προστασίας των Τοπογραφιών 
Προϊόντων Ημιαγωγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.159.2006) 

Εξωτερικών Νομικών 

11. Ο περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.160.2006) 

Εξωτερικών Νομικών 

12. Ο περί Διπλωμάτων 
Ευρεσιτεχνίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.161.2006) 

Εξωτερικών Νομικών 

13. Ο περί της Νομικής 
Προστασίας των Βιομηχανικών 

Εξωτερικών Νομικών 
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Σχεδίων και Υποδειγμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.162.2006) 

14. Ο περί του Δικαιώματος 
Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών Δικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.163.2006) 

Εξωτερικών Νομικών 

15. Ο περί της Περαιτέρω Χρήσης 
Πληροφοριών του Δημόσιου 
Τομέα Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.164.2006) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

16 Οι περί του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
(Διάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.132.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

17. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης (Διάρθρωση και 
Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.133.2006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

18. Οι περί Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού - 
Αμαθούντας (Χορήγηση 
Αδειών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.134.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

19. Οι περί Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού - 
Αμαθούντας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.135.2006) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

20. Οι περί Τμήματος Αναδασμού - 
Θέσεις Διευθυντή, Ανώτερου 
Λειτουργού Αναδασμού, 
Λειτουργού Αναδασμού Α´, 
Λειτουργού Αναδασμού και 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.136.2006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Νομικών 

21. Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Γεωργίας, Φυσικών Γεωργίας και Φυσικών 
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Κυπριακών Πατατών 
(Συντάξεις και Χορηγήματα 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.137.2006) 

Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Πόρων 

22. Οι περί Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας - Θέση 
Γραφέα (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.138.2006) 

Υγείας Υγείας 

23. Οι περί Παραγωγής και 
Εμπορίας Πολλαπλασιαστικού 
Υλικού Καλλωπιστικών Φυτών 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.139.2006) 

Εξωτερικών Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

24. Οι περί των Βασικών 
Απαιτήσεων που Πρέπει να 
Πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων 
(Όργανα Μέτρησης) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.140.2006) 

Eξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

25. Οι περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.141.2006) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

26 Οι περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Σκάφη 
Αναψυχής) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.142.2006) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

27. Έγγραφο (αρ. Υ. Ε. 4/2006) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη Δημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2005. 
(Αρ. Φακ. 15.17.008) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

28. Έγγραφα (αρ. 9 και 10/2006) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη Δημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2005. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

29. Έγγραφα (αρ. 7 και 8/2006) 
σύμφωνα με τους περί 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη Δημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1985 έως 1991. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Διεξαγωγής των 
Παγκύπριων Εξετάσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.2006) 

Μαρίνο Σιζόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού 

Παιδείας 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.001, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από σχετικά δημοσιεύματα στον ημερήσιο τύπο ότι 
ομάδα μητέρων εφέδρων αξιωματικών της Εθνικής Φρουράς απέστειλε ανοικτή 
επιστολή διαμαρτυρίας στο νέο Υπουργό Άμυνας, γιατί, ενώ συμπληρώθηκαν οι 
πρώτοι έξι μήνες της υπηρεσίας των αξιωματικών στην περιοχή Κάτω Πύργου, δεν 
πήραν, όπως σε άλλες περιπτώσεις, μετάθεση. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί έγινε αυτή η δυσμενής μεταχείριση και αν αυτή αφορά μόνο τους 
αξιωματικούς ή και τους κληρωτούς στρατιώτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.002, ημερομηνίας 21
ης

 Ιουνίου 2006, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Καλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει, καθώς και για τις ενέργειες στις οποίες 
προβαίνει, ώστε να τερματιστεί η οχληρία που δημιουργείται από τη λειτουργία του 
πτηνοσφαγείου ΠΙΠΗΣ ΦΑΡΜ ΛΤΔ στην περιοχή Μάμμαρη-Κοκκινοτριμιθιάς. 

 Επίσης, καλείται να πληροφορήσει το σώμα κατά πόσο τηρούνται οι αποφάσεις 
και οι όροι αδειοδότησης σε σχέση με θέματα απόρριψης αποβλήτων, αν ασκούνται 
έλεγχοι ή και μετρήσεις από τις αρμόδιες υπηρεσίες και αν στην εν λόγω εταιρεία 
υποδείχθηκαν οι υποχρεώσεις της και παρακολουθείται η υλοποίησή τους για το καλό 
της δημόσιας υγείας και την επίλυση των προβλημάτων που δημιουργούνται στους 
περιοίκους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.003, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος αρνήθηκε την καταβολή αποζημιώσεων στους επαγγελματίες 
ψαράδες στον Κάτω Πύργο οι οποίοι απώλεσαν τα δίκτυά τους, όταν παράνομα 
συνελήφθησαν και απήχθησαν από τις τουρκικές δυνάμεις κατοχής.  Η απώλεια των 
δικτύων είναι αυταπόδεικτη, αφού για μία εβδομάδα οι Τούρκοι κατακρατούσαν και τη 
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βάρκα των ψαράδων με όλο της τον εξοπλισμό, μέχρι να παραδοθεί εν τέλει κατόπιν 
παρέμβασης των Ηνωμένων Εθνών. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υπάρχει άρνηση της καταβολής των αποζημιώσεων στους 
ψαράδες του Κάτω Πύργου που απώλεσαν πρόσφατα τα δίκτυά τους λόγω της 
παράνομης σύλληψης και απαγωγής τους από τις τουρκικές κατοχικές δυνάμεις και 
ποια είναι η πολιτική της κυβέρνησης για το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.004, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος Γεροσκήπου εξέδωσε οικοδομική άδεια για 
την ανέγερση κατοικίας σε χώρο ο οποίος απαλλοτριώθηκε για την ανέγερση νέου 
λυκείου στη Γεροσκήπου.  Ο πρώην ιδιοκτήτης του οικοπέδου, στη βάση της 
πολεοδομικής και οικοδομικής άδειας που εξασφάλισε, προχώρησε τις τελευταίες 
ημέρες σε εργασίες οικοδόμησης. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η εξέλιξη αυτή θα καθυστερήσει την ανέγερση του νέου λυκείου 
της Γεροσκήπου και αν θα προκαλέσει οποιεσδήποτε επιπλέον δαπάνες για το 
δημόσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.005, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει το σώμα ποιοι είναι οι 
όροι απασχόλησης των συνεργατών του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και πώς 
αντιμετωπίζει την ανάγκη για αναβάθμιση/βελτίωση των ισχυόντων όρων.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩN׃ 

 Kεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το πρώτο θέμα είναι «Η 
ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης στο λαό μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
βουλευτή κ. Μαρίνου Σιζόπουλου.  Συνεχίζεται η συζήτηση και αντιλαμβάνομαι ότι 
υπάρχουν ομιλητές.  Είναι οι κ. Ερωτοκρίτου, Περδίκης, Κωνσταντίνου, Βότσης, 
Σταυριανός, Κυριακίδου και Καρογιάν...  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Καρογιάν απεσύρθη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Καρογιάν αποσύρεται.   

 Επομένως, με τη σειρά που έχω διαβάσει, παρακαλώ τον κ. Ερωτοκρίτου να 
έρθει στο βήμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν έχω τα λόγο, υπενθυμίζω ότι η σειρά των ομιλητών 
καθορίστηκε προεδρεύοντος του Προέδρου της Βουλής, του κ. Χριστόφια, ο οποίος 
ήταν παρών.  Τώρα, αν θα αλλάξει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 
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 Όχι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τι εννοείτε “όχι”; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εγώ επιμένω… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εγώ ζήτησα από τον κ. Χριστόφια να μιλήσω σήμερα, όταν προήδρευε την 
περασμένη φορά.  Θυμάμαι πάρα πολύ καλώς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Αλλά έκλεισε ο κ. Χριστόφιας λέγοντας «άλλοι να δηλώσουν στη συνέχεια». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφοι, σας πληροφορώ ότι πρόθεσή μου είναι σήμερα να μιλήσουν όλοι 
οι ομιλητές, για να κλείσουμε το θέμα.  Επομένως, πρέπει να αυτοπεριοριστούν οι 
ομιλητές, για να μην πάρουμε πολύ χρόνο. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η βελτίωση των υπηρεσιών με βάση τον τίτλο που έχει εγγραφεί στο Κεφάλαιο 
Δ΄, παραπέμπει καταρχάς σε μια πολύ παλιά συζήτηση σε σχέση με την ανάπτυξη της 
κυπριακής πολιτείας σε ένα περιφερειακό κέντρο παροχής ιατρικών υπηρεσιών που, 
όπως όλοι γνωρίζουμε, μαζί με άλλες υπηρεσίες που θα μπορούσαν να παρασχεθούν 
από την κυπριακή πολιτεία, θα αποτελούσε ένα σημαντικό πνεύμονα αιμοδότησης της 
κυπριακής οικονομίας.  Αλλά, πέραν τούτου, ένα περιφερειακό κέντρο, για να 
περιοριστούμε στο συγκεκριμένο ζήτημα που έχουμε μπροστά μας, παροχής ιατρικών 
υπηρεσιών θα συνεπαγόταν δίχως άλλο την αναβάθμιση αυτών των υπηρεσιών 
πρώτα και πάνω απ’ όλα για τους ίδιους του πολίτες αυτής της χώρας.  Ταυτόχρονα 
και παράλληλα βεβαίως, όλοι όσους θα μπορούσε να προσελκύσει ως πιθανούς 
πελάτες ή πιθανούς μελλοντικούς ασθενείς, ιδιαίτερα με υψηλό εισοδηματικό βαλάντιο, 
θα μπορούσαν από την περιφέρεια -γι’ αυτό ονομάζεται και “περιφερειακό κέντρο 
παροχής ιατρικών υπηρεσιών”- να έρθουν στην Κύπρο να πάρουν αυτές τις 
υπηρεσίες -παρενθετικά να υπενθυμίσω ότι εδώ στην περιοχή μας μόνο το Ισραήλ 
έχει καταφέρει να δίδει τις υπηρεσίες αυτές- αφήνοντας το απαραίτητο συνάλλαγμα 
στη χώρα μας.   

 Βεβαίως ταυτόχρονα και παράλληλα, αυτή η ανύψωση του επιπέδου των 
ιατρικών υπηρεσιών, που θα ευνοήσει τους πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
τους προερχομένους εκ του εξωτερικού, δεν μπορεί να είναι εκ των πραγμάτων 
υψηλή, αν δεν υπάρχει τεχνολογία και έρευνα γύρω από τα θέματα αυτά.  Είναι και 
αυτό μια παλιά ιστορία η οποία συνδέεται με όλους τους αναπτυξιακούς τομείς της 
οικονομίας, πέρα από την παροχή των ιατρικών υπηρεσιών.  Και βεβαίως στο 
συγκεκριμένο ζήτημα είναι αναπόδραστο και αναπόφευκτο να πούμε πως ως 
προϋπόθεση θα πρέπει να ιδρυθεί ιατρική σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Μια 
ιατρική σχολή η οποία θα έχει τη δυνατότητα όχι μόνο παραγωγής στελεχών στις 
ιατρικές υπηρεσίες που θα μπορούν να δίδουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες, 
φροντίδες και βοήθεια στους πολίτες και τους προερχόμενους από το εξωτερικό, αλλά 
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ιδιαίτερα μια ιατρική σχολή που, όπως συμβαίνει σε όλα τα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 
Ευρώπης σήμερα, θα ασχολείται με την έρευνα και την παραγωγή μεθόδων, 
φαρμάκων, τεχνολογιών, αλλά και υπηρεσιών οι οποίες θα χρηματοδοτούνται από τον 
ιδιωτικό τομέα. 

 Μιλώντας πολλές φορές δημόσια, τουλάχιστο καθόσον με αφορά, γύρω από το 
θέμα αυτό, αλλά έχοντας και την ευκαιρία να κουβεντιάσουμε τα ζητήματα αυτά με τον 
Υπουργό Οικονομικών, στα πλαίσια της τελευταίας πρόσκλησης που έκαμε στους 
εκπροσώπους όλων των κομμάτων, για να ακούσει τις απόψεις τους για την ανάπτυξη 
της οικονομίας λίγο πριν την κατάθεση των προϋπολογισμών του τρέχοντος έτους, 
είχαμε πει, και θα το επαναλάβουμε κι εδώ, κλασικό παράδειγμα αυτού του 
εκπαιδευτικού ιδρύματος που θα μπορεί πέρα από την εκκόλαψη στελεχών να 
προχωρήσει και προς την έρευνα και την τεχνολογία παράλληλα αποτελεί το 
Πανεπιστήμιο του Νότιγχαμ στην Αγγλία όπου δίπλα από το πανεπιστήμιο αυτό -όσοι 
το έχουν επισκεφθεί θα γνωρίζουν- υπάρχει το εργοστάσιο μιας πολυεθνικής, 
αγγλικής αλλά πολυεθνικής στην πραγματικότητα, εταιρείας, της “Pharmaceutical 
Societies of Great Britain Boots”, των γνωστών καταστημάτων “Boots”.  Η ιδιωτική 
αυτή εταιρεία, η οποία είναι πολυεθνική στην πραγματικότητα και εργοστάσιο, 
χρηματοδοτεί όλα τα προγράμματα έρευνας και τεχνολογίας της Φαρμακευτικής 
Σχολής του Πανεπιστημίου του Νότιγχαμ, πετυχαίνοντας υψηλότατες επιδόσεις.  Όλα 
δηλαδή τα εκατομμύρια τα οποία απαιτούνται, για να δουλέψει η σχολή και να 
δημιουργήσει προϊόντα, να δημιουργήσει ιδέες, να δημιουργήσει έργο, δεν 
προέρχονται ούτε από το βαλάντιο των φοιτητών ούτε βεβαίως από το κρατικό ταμείο.  
Προέρχονται από την ιδιωτική επιχείρηση, η οποία με εκατομμύρια λίρες χρηματοδοτεί 
την Ιατρική Σχολή, τη Φαρμακευτική Σχολή, για να παράγει φάρμακα τα οποία 
διατίθενται προς όλο τον κόσμο μέσα από τις ιδέες, μέσα από την εργασία, μέσα από 
την τεχνολογία που δημιουργεί το ίδιο το πανεπιστήμιο. 

 Αν λοιπόν έχουμε όραμα για την ιατρική σχολή, θα πρέπει προς αυτή την 
κατεύθυνση να απευθυνθούμε και προς αυτό τον ορίζοντα να προσανατολιστούμε.  
Αν θα κάνουμε μια ιατρική σχολή, μια από τις πολλές ιατρικές σχολές που υπάρχουν 
σε όλες τις χώρες του κόσμου ή ακόμα και της Ευρώπης, που θα είναι 
αποσυνδεδεμένη από την έρευνα, την τεχνολογία και την παραγωγή με τον τρόπο 
που έχουμε εξηγήσει, νομίζουμε ότι θα είναι καλύτερα να εγκαταλείψουμε την ιδέα.  
Εμείς δε θέλουμε ιατρική σχολή που να παράγει ακαδημαϊκά στελέχη μόνο.  Θέλουμε 
ιατρική σχολή που να παράγει, να επιμορφώνει, αλλά και να δημιουργεί και να επινοεί 
στον τομέα της και στελέχη και ιδέες και απόψεις και συγκεκριμένο προϊόν.   

 Σήμερα η παροχή των υπηρεσιών στους Κύπριους πολίτες, δεδομένης της μη 
εφαρμογής στην πράξη του γενικού σχεδίου υγείας, γίνεται ακόμα χειρότερη λόγω της 
έλλειψης αυτού του σχεδίου, αλλά και λόγω της πλημμελούς διαχείρισης πλείστων 
όσων θεμάτων διοικητικής φύσης.  Γινόμαστε δέκτες καθημερινά από τις στήλες των 
εφημερίδων ειδήσεων ή από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης για μηχανήματα που 
αγοράζονται από τον τομέα των ιατρικών υπηρεσιών, τοποθετούνται στα νοσοκομεία 
και είτε δεν υπάρχει τεχνικά εξοπλισμένο προσωπικό να τα διαχειριστεί είτε δεν 
υπάρχουν τα αναγκαία εξαρτήματα, ώστε με την πρώτη δυσλειτουργία του 
μηχανήματος έγκαιρα να αντικατασταθούν, για να μπορεί να λειτουργήσει.   

 Μηχανήματα ιδιωτών πολλών εκατοντάδων χιλιάδων ή εκατομμυρίων λιρών 
στις ιδιωτικές κλινικές παραμένουν αναξιοποίητα, γιατί, δυστυχώς, αυτή η κυβέρνηση 
έχει κληρονομήσει από τις προηγούμενες κυβερνήσεις μια δειλία και μια ατολμία στον 
τομέα της αναγκαίας αξιοποίησης του ιδιωτικού τομέα, όχι μόνο στο ζήτημα των 
μηχανημάτων, αλλά και στο ζήτημα της αναγκαίας παροχής πρωτοβάθμιας 
περίθαλψης που θα πρέπει να εκχωρηθεί στον ιδιωτικό τομέα.  Και ας μου επιτραπεί 
να πω ότι η συνδικαλιστική οργάνωση των γιατρών, όπως τουλάχιστον έχει 
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δημοσιοποιήσει τις απόψεις της, δεν έχει απολύτως δίκαιο προβάλλοντας αιτιάσεις 
στο ζήτημα αυτό, αναφέρομαι στη συνδικαλιστική οργάνωση των κυβερνητικών 
γιατρών βέβαια. Επιπλέον, θα πρέπει να μελετηθεί άμεσα και δραστικά η 
αναγκαιότητα αγοράς υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα για σκοπούς 
δευτεροβάθμιας περίθαλψης.  Σήμερα τα νοσοκομεία νοσούν, ασθενούν και είναι 
ανίκανα να αντεπεξέλθουν στις μεγάλες λειτουργικές ανάγκες, τις οποίες έχουν λόγω 
του βαρυφορτωμένου προγράμματος που προκύπτει καθημερινά για τον κάθε γιατρό, 
ιδιαίτερα στην πρωτοβάθμια περίθαλψη αλλά και στη δευτεροβάθμια περίθαλψη.   

 Σήμερα το πρωί εντελώς τυχαία και συμπτωματικά, και νομίζω ότι είναι 
ενδεικτικό, έγινα δέκτης ενός παραπόνου -και είμαι βέβαιος ότι πάρα πολλοί από τους 
συναδέλφους και τις συναδέλφισσες ομοίως παραλαμβάνουν αυτού του είδους τα 
παράπονα- από μια ηλικιωμένη κυρία για την οποία η εγχείρηση, απλή εγχείρηση που 
γίνεται σε γενικό νοσοκομείο, αλλά και σε περιφερειακά νοσοκομεία, εγχείρηση που 
αφορά τα γόνατα, έχει αναβληθεί για τον Οκτώβριο, μετά από πάρα πολλές 
προηγούμενες αναβολές που είχαν δοθεί στην εγχείρηση, γιατί απλούστατα η 
χειρουργική κλινική έχει κλείσει λόγω της περιόδου του καλοκαιριού, έχει σταματήσει 
δηλαδή ουσιαστικά να διενεργεί εγχειρήσεις λόγω των αδειών των γιατρών, αλλά και 
βεβαίως και λόγω του βεβαρημένου προγράμματος που έχει, μιας και οι 
προγραμματισμένες εγχειρήσεις θα υλοποιηθούν και θα διεξαχθούν μέχρι την 
καθορισμένη ημερομηνία κατά την οποία αρχίζουν οι άδειες των γιατρών. 

 Αντιλαμβάνεστε πως με αυτές τις αποικιακές ή μετααποικιακές νοοτροπίες σε 
σχέση με την εφαρμογή αποδοτικού προγράμματος στα ζητήματα αυτά δεν πρόκειται 
ποτέ ο τομέας αυτός να αλλάξει νοοτροπία, αλλά και να παράσχει υπηρεσίες οι οποίες 
να είναι αξιόπιστες και αποδοτικές στους πολίτες.   

 Θέλοντας να είμαστε δίκαιοι, δεν επικεντρώνουμε το μειονέκτημα μόνο στη 
νοοτροπία.  Επικεντρώνουμε πρώτα το μειονέκτημα στο ότι οι γιατροί αυτοί 
φορτώνονται πρωτοβάθμια και δευτεροβάθμια με έναν τεράστιο κατάλογο ασθενών 
καθημερινά, λόγω της αύξησης του αριθμού των ατόμων τα οποία είναι δικαιούχα να 
πηγαίνουν και στα νοσοκομεία και να λαμβάνουν αυτές τις υπηρεσίες, με αποτέλεσμα 
η παροχή των υπηρεσιών αυτών να καθίσταται από πλημμελής έως επικίνδυνη.  Και 
το λέω μετά λόγου γνώσεως, κατ’ ιδίαν οι γιατροί αυτοί το ομολογούν, όχι γιατί είναι 
κακοί επιστήμονες οι άνθρωποι -οι περισσότεροι από αυτούς είναι άξιοι επιστήμονες 
και επιτελούν το έργο το οποίο έχουν αναλάβει πολλές φορές με θυσία την 
προσωπική και οικογενειακή τους ζωή- όμως δεν μπορούν να αντεπεξέλθουν 
επιστημονικά και ιατρικά, όταν έχουν να εξετάσουν εξήντα πέντε, εβδομήντα, ογδόντα 
ασθενείς μέσα στο ωράριο της εργασίας τους πρωτοβάθμια ή περίπου ίδιο αριθμό 
δευτεροβάθμια.  Αν προσθέσουμε και τις εγχειρήσεις, υπάρχουν γιατροί οι οποίοι 
μπαίνουν στα χειρουργεία άγρια μεσάνυχτα και τελειώνουν το επόμενο 
εικοσιτετράωρο τα ίδια μεσάνυχτα.  Είναι μοιραίο και αναπόφευκτο όλη αυτή η πίεση 
να μειώνει την ποιότητα της απόδοσης της εργασίας με καταληκτική συνέπεια να 
παρέχονται υπηρεσίες οι οποίες δεν είναι του απαιτούμενου επιπέδου στους πολίτες. 

 Τι πρέπει να γίνει;  Εισηγούμαστε έγκαιρο και λυσιτελή προγραμματισμό γύρω 
από τα θέματα αυτά μέχρι την εισαγωγή του γενικού σχεδίου υγείας.  Έγκαιρο και 
λυσιτελή προγραμματισμό, για να ξεκινήσουμε από αυτά που μπορούμε να ελέγξουμε, 
πρώτα και πάνω απ’ όλα για τα εξαρτήματα και για τα μηχανήματα.  Αν δεν μπορούμε 
να ελέγξουμε τους ανθρώπους, τουλάχιστον αποδοτικά σε πρώτη φάση, ας 
προσπαθήσουμε να ελέγξουμε  τα μηχανήματα και τα εξαρτήματα.   

 Τι κάνουν οι αρμόδιες υπηρεσίες οι οποίες είναι επιφορτισμένες με τα 
καθήκοντα αυτά;  Προγραμματίζουν αποτελεσματικά για το αναγκαίο απαιτούμενο 
προσωπικό που θα χειριστεί τα μηχανήματα αυτά;  Δε νομίζουμε!  Υπάρχουν 
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μηχανήματα τα οποία έχουν έρθει στα νοσοκομεία τόσο στο κέντρο όσο και στην 
περιφέρεια τα οποία δε λειτουργούν, λόγω έλλειψης επαρκούς προσωπικού που 
μπορεί να τα χειριστεί. 

 Για τα ανταλλακτικά, πόσες φορές δε γίναμε δέκτες παραπόνων, παραπόνων 
μάλιστα που, αν δεν κάνουν τους πολίτες να εξεγείρονται και να θυμώνουν, τους 
κάνουν να μειδιούν ειρωνικά και με θυμηδία για το ότι ένα ολόκληρο κράτος δεν είναι 
ικανό να προχωρήσει ταχύτατα και να εξεύρει τον τρόπο να αντικαταστήσει μια λυχνία 
που πρέπει να αντικατασταθεί για να λειτουργήσει το μηχάνημα, με αποτέλεσμα να 
αδρανοποιείται το μηχάνημα για μήνες μέχρι να ’ρθει η λυχνία.  Όλα αυτά δεν 
αρμόζουν σε μια σύγχρονη ευρωπαϊκή Κύπρο ούτε και βεβαίως αρμόζουν στις 
ευρωπαϊκού επιπέδου ιατρικές υπηρεσίες που θα πρέπει να λαμβάνουν οι πολίτες 
αυτού του κράτους.   

 Εμείς, και πρέπει να το πω από αυτό το βήμα, δε θεωρούμε το γενικό σχέδιο 
υγείας ότι είναι η πανάκεια για την επίλυση όλων των προβλημάτων.  Και αυτό θα 
φανεί στη συνέχεια, όταν και εφόσον υλοποιηθεί.  Θεωρούμε όμως ότι είναι 
απαράδεκτο, πέντε χρόνια μετά την ψήφιση της νομοθεσίας, να έχουμε φτάσει αισίως 
σ’ αυτό το έτος και να μην έχει προχωρήσει η υλοποίηση του γενικού σχεδίου υγείας, 
για λόγους οι οποίοι δεν είναι κατανοητοί στον απλό πολίτη.  Δεν είναι κατανοητοί, 
γιατί απλούστατα είχαν προηγηθεί μελέτες είκοσι ετών, πριν ψηφίσουμε το νόμο.  Αν 
θέλουμε λοιπόν άλλα είκοσι, τριάντα έτη, συμπληρώνοντας αισίως την πεντηκονταετία, 
για να υλοποιήσουμε πρακτικά το γενικό σχέδιο υγείας, αντιλαμβάνεστε ότι μπαίνουμε 
πια στη δεύτερη και τρίτη γενιά μετά από τη δική μας που ζήσαμε όλη αυτή τη 
διαδρομή για το γενικό σχέδιο υγείας.  Μία συμπεριφορά που δεν τιμά καθόλου ούτε 
τη δημόσια διοίκηση, αλλά ούτε και ιδιαίτερα αυτούς οι οποίοι έχουν την ευθύνη και 
τον έλεγχο των πολιτικών αποφάσεων. 

 Μαζί με την υποβάθμιση αυτών των υπηρεσιών, που έχω αναφέρει κάποιους 
ενδεικτικά από τους λόγους που αγγίζουν τα προβλήματα, είχαμε πρόσφατα και την 
έξαρση της συζήτησης γύρω από τα φάρμακα.  Μια συζήτηση η οποία ήταν 
πολυεπίπεδη, πολυσχιδής, ξεκινούσε από σκάνδαλα κρατικών λειτουργών, ξεκινούσε 
από ανεπαρκή τιμολογιακή πολιτική του κράτους, ξεκινούσε από ανυπαρξία επαρκών 
και φθηνών φαρμάκων τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα.  Εμείς 
θεωρούμε πως είναι καθήκον αυτού του κράτους να εξασφαλίσει μείωση της τιμής των 
ακριβών φαρμάκων, ιδιαίτερα στον ιδιωτικό τομέα.  Να εξασφαλίσει επάρκεια φθηνών 
φαρμάκων τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο δημόσιο τομέα.  Θα πρέπει να 
εκσυγχρονίσει τη διαδικασία με πολιτικές αποφάσεις και διοικητικές ρυθμίσεις, ώστε 
να καταστεί απρόσκοπτος ο εφοδιασμός φαρμάκων στο δημόσιο τομέα.  Δεν μπορεί 
κάποιος να ασθενεί από τους πολίτες με σοβαρή ασθένεια, να είναι δικαιούχος των 
περιθάλψεων και της αρωγής και της βοήθειας από το δημόσιο τομέα και να 
συστήνεται από το γιατρό του να πάρει φάρμακα, τα οποία του είναι αναγκαία, γιατί, 
αν δεν τα πάρει, θα πεθάνει, και ξαφνικά να ανακαλύπτει ότι το κυβερνητικό τμήμα 
που θα πρέπει να του παράσχει τα φάρμακα αυτά αδυνατεί να το κάμει, γιατί δεν 
υπάρχουν διαθέσιμα φάρμακα.  

 Όταν στον ιδιωτικό τομέα κάποιοι παίζουν με τον πόνο των συμπολιτών μας 
και με την ασθένεια και την αξιοπρέπεια και το δικαίωμά τους για τη ζωή 
εξαφανίζοντας φάρμακα για να αισχροκερδήσουν, δε θα πρέπει το δημόσιο, δε θα 
πρέπει το κράτος να φροντίσει να έχει την απαραίτητη αναγκαία επάρκεια φαρμάκων 
χωρίς εξαίρεση, για να μπορεί να βοηθήσει τους συμπολίτες μας, στεκόμενο 
έμπρακτα συμπαραστάτης και αρωγός δίπλα από τον πολίτη, αλλά δίδοντας και το 
σαφές μήνυμα προς τους αισχροκερδούντες ότι συμπεριφορές τέτοιες δεν μπορούν 
να συνεχίσουν να γίνονται αποδεκτές οι οποίες καταλήγουν στην αισχροκέρδεια;  
Ούτε σ’ αυτό τον τομέα το δημόσιο κατάφερε να επιδείξει υψηλές επιδόσεις. 
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 Υπάρχει ένα σκάνδαλο με τα φάρμακα που οδήγησε σε σύλληψη υψηλότατου 
αξιωματούχου του κράτους, που ήταν ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπεύθυνος για τη 
διαχείριση των ζητημάτων αυτών, και που βέβαια μπορεί να αφορούσε πράξεις και 
ενέργειες που δεν έχουν σχέση με την παρούσα διακυβέρνηση.  Εμείς θεωρούμε πως 
το θέμα των φαρμάκων, όπως και το ζήτημα της παροχής υπηρεσιών ιατρικών 
πρωτοβάθμια και δευτεροβάθμια, δεν είναι ζήτημα κομματικό ούτε καν πολιτικό με την 
έννοια της ακαδημαϊκής συζήτησης˙ είναι ζήτημα ανθρωπιάς και είναι θέμα 
αποφάσεων που θα πρέπει να υλοποιούνται.  Όταν λοιπόν γι’ αυτό το λειτουργό για 
τον οποίο διατάχθηκε έρευνα βγήκαν συγκεκριμένα πορίσματα, έχει γίνει τόση μεγάλη 
δημόσια συζήτηση γύρω από το θέμα αυτό και ακόμα η Γενική Εισαγγελία του 
κράτους δεν έχει καταφέρει -αγνοώ για ποιο λόγο- να ετοιμάσει τον αναγκαίο φάκελο, 
για να προσαχθούν οι υπαίτιοι ενώπιον της δικαιοσύνης, εάν προκύπτουν ποινικά 
αδικήματα, αντιλαμβάνεστε ποια εμπιστοσύνη ή καλύτερα ανυπαρξία εμπιστοσύνης 
εκπέμπεται προς τον πολίτη που παρακολουθεί τα θέματα αυτά.  Όταν ο υπεύθυνος 
αυτός προέβη σε προσυνεννοήσεις, αλλά και σε αθέμιτες διαδρομές και συναλλαγές 
με ιδιωτικές εταιρείες εμπορίας φαρμάκων και εισαγωγής φαρμάκων και όταν φαίνεται 
ότι το δημόσιο όχι μόνο ζήμιωσε πάρα πολλά χρήματα, αλλά και ο ίδιος ή κάποιοι απ’ 
αυτούς που τον βοηθούσαν πλούτισαν αθέμιτα.   

 Θεωρώ ότι η συζήτηση του θέματος, όπως ενεγράφη στο Κεφάλαιο Δ΄, 
συνεισφέρει, γι’ αυτό το λόγο πήραμε το βήμα, για να πούμε τις δικές μας απόψεις εν 
τάχει, στην εγρήγορση, τη δημόσια, που είναι απαραίτητη προϋπόθεση, για να 
προχωρήσει το ταχύτερο δυνατό η υλοποίηση των εξαγγελιών για το Γενικό Σύστημα 
Υγείας, αλλά και μέχρι τότε όλων εκείνων των απαραίτητων σύντομων και απλών 
κινήσεων που οφείλει το κράτος, το παρόν κράτος, όπως εκπροσωπείται από την 
παρούσα κυβέρνηση, να κάνει άμεσα, για να μπορούν να προστατευθούν οι πολίτες 
τόσο στον τομέα της πρωτοβάθμιας και της δευτεροβάθμιας ιατρικής περίθαλψης όσο 
και της απρόσκοπτης χορηγίας φαρμάκων.  Είναι δικαίωμα στη ζωή, είναι δικαίωμα 
στην αξιοπρέπεια, είναι δικαίωμα που είναι αναπαλλοτρίωτο.  Και οφείλει αυτό το 
κράτος να το εξασφαλίσει.  Ενόσω δεν το εξασφαλίζει, παραμένει υπόλογο στη 
συνείδηση των πολιτών, όπως παραμένουμε ενδεχομένως υπόλογοι και όλοι εμείς 
που θεωρούμαστε μαζί με την εκτελεστική εξουσία πολιτειακοί αξιωματούχοι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Θα προσπαθήσω να ακολουθήσω τον κατάλογο ως έχει.  Αντιλαμβάνομαι ότι ο 
κ. Περδίκης παρακάλεσε να μιλήσει γρήγορα, έτσι;   

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αν θέλει ο κ. Σταυριανός και επείγεται, επειδή ακούστηκε πριν ότι... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εάν δε βιάζεστε, κύριε Περδίκη, να δώσω το λόγο στον κ. Σταυριανό. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Με τη σειρά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, τώρα η σειρά φαίνεται ότι βγήκε αλφαβητικά.  Τώρα κανονικά θα πρέπει, 
όπως κάνουμε και σε άλλες συνεδρίες, να τηρήσουμε τη σειρά με βάση τα κόμματα, 
τη δύναμη των κομμάτων. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Δεν είναι σωστό να αποποιείται τη σειρά ο συνάδελφος και να καλείτε τον 
μεθεπόμενο, από τη στιγμή που έχει ακολουθηθεί η σειρά από την αρχή, όπως αυτή 
είχε προγραμματιστεί.      

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, εν πάση περιπτώσει... 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Τωρά έν’ για τη σειρά που εννά τσακωνόμαστε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρακτική που ακολουθείται στα θέματα συζητήσεων θεμάτων 
είναι να ομιλεί κάποιος με βάση τη δύναμη των κομμάτων ως ευρίσκονται στη Βουλή 
για κάθε θέμα του Κεφαλαίου Δ΄ και ξεκινούμε από το πρώτο, πάμε στο δεύτερο, στο 
τρίτο, στο τέταρτο κ.λπ.  Στην παρούσα συζήτηση στην ουσία έχουν μιλήσει ομιλητές 
από το Δημοκρατικό Συναγερμό, δύο, αν δεν έχω λάθος, στην προηγούμενη συνεδρία, 
η κ. Θεοχάρους και ακόμα ένας, ή έστω η κ. Θεοχάρους μόνο, από τη δική μας 
πλευρά δε μίλησε κανένας, που έπρεπε να προηγηθεί της κ. Θεοχάρους, μίλησαν από 
άλλα κόμματα και τώρα... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, για να διευκολύνω.  Να μιλήσει ο κ. 
συνάδελφος και να ακολουθήσω εγώ μετά, να τελειώνουμε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τώρα ουσιαστικά ευρέθηκε εκεί ένας κατάλογος που κανείς δεν μπορεί να 
δώσει ερμηνεία πώς ευρέθηκε και νομίζω ότι είναι ορθό να τηρηθούν οι πάγιες 
πρακτικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Οι πάγιες πρακτικές. 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω ότι ο Πρόεδρος του σώματος προσπαθεί με τις 
διαβουλεύσεις που γίνονται να βρει μια συναινετική λύση, υπενθυμίζω όμως ότι είναι 
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πρωτοφανές αυτό που γίνεται, έστω και αν ο Πρόεδρος του σώματος συγκατανεύει 
και δέχεται να γίνεται αυτή η συζήτηση.  Τον τρόπο με τον οποίο καθορίζεται η λίστα 
των ομιλητών τον καθορίζει ο Πρόεδρος, έτσι λέει ο κανονισμός˙ δεν είναι τα σώματα, 
δεν είναι οι πολιτικές ομάδες, οι κοινοβουλευτικές ομάδες που τον καθορίζουν.  Και με 
βάση την πρακτική, αν ακόμα είναι σωστό αυτό που λέχθηκε προηγουμένως, δεν είναι 
το πρώτο, το δεύτερο, το τρίτο και το τέταρτο˙ είναι με κριτήριο και γνώμονα να 
ακούγονται αντίθετες απόψεις, ακούγεται η μία άποψη από τη συμπολίτευση, η άλλη 
άποψη από την αντιπολίτευση και ούτω καθεξής.   

 Λοιπόν, εμείς θεωρούμε αχρείαστη αυτή τη συζήτηση.  Με βάση τον κανονισμό, 
ο Πρόεδρος της Βουλής μπορεί να κανονίσει τη σειρά των ομιλητών, κανένας δεν 
μπορεί να παρέμβει και να του υποδείξει, και θεωρούμε επιεικέστατα απαράδεκτη 
αυτή τη συζήτηση, η οποία έχει ανοιχθεί.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, η πάγια τακτική η οποία ακολουθείτο, απ’ ό,τι τουλάχιστο 
θυμάμαι εγώ εδώ και δέκα χρόνια στη Βουλή, είναι αυτή την οποία έχει ο κ. Γεωργίου 
πει προηγούμενα, δηλαδή, όταν υπήρχε ομάδα ομιλητών από διάφορα κόμματα, 
ακολουθείτο αυτή η τακτική, δηλαδή κατά σειρά δύναμης κομμάτων, και δεν υπήρχε 
κανένα πρόβλημα.  Ναι, ο Πρόεδρος την καθορίζει, αλλά στην προκειμένη περίπτωση 
εγώ τουλάχιστο δεν εκαθόρισα.  Δεν ξέρω αν ο Πρόεδρος, ο κ. Χριστόφιας, είχε 
προκαθορίσει.  Δεν το ξέρω.  Αλλά, απ’ ό,τι με πληροφόρησε η γραμματέας πριν από 
λίγο, φαίνεται ότι ο κατάλογος έγινε απλά με βάση την αλφαβητική σειρά.  Εν πάση 
περιπτώσει, είναι αχρείαστη η όποια συζήτηση, γιατί μας τρώει χρόνο.   

 Παρακαλώ τον κ. συνάδελφο να προχωρήσει και μετά από το συνάδελφο να 
έρθει ο κ. Κωνσταντίνου να πάρει το λόγο. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ραγδαία ανάπτυξη της κοινωνίας, των τεχνολογιών και οι σύγχρονοι ρυθμοί 
επιβάλλουν τη συνεχή αναβάθμιση και βελτίωση της ποιότητας ζωής των ανθρώπων.  
Μέσα σε αυτά λοιπόν τα πλαίσια εντάσσεται και κρίνεται επιβεβλημένη και η ανάπτυξη 
ενός σχεδίου υγείας το οποίο με ευελιξία, αλλά και με την απαραίτητη ποιότητα θα 
προσφέρει στους πολίτες την αναγκαία και υψηλού επιπέδου ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη, όπου επιβάλλεται.  Είναι λοιπόν πεποίθηση και πολιτική μας επιλογή ότι ο 
δημόσιος τομέας θα πρέπει να αποτελέσει τον κεντρικό άξονα λειτουργίας αυτού του 
Γενικού Συστήματος Υγείας με παράλληλη και ισόρροπη ανάπτυξη του ιδιωτικού 
τομέα, οργανωμένου πάνω σε ορθολογιστικές και σύγχρονες επιστημονικές 
προδιαγραφές.  Οι δύο τομείς μέσα σε συνθήκες ευγενικής άμιλλας οφείλουν να 
αλληλοσυμπληρώνονται και να αλληλοεξυπηρετούνται με μοναδικό στόχο και σκοπό 
την εξυπηρέτηση των πολιτών. 

 Αποτελεί αδιαμφισβήτητη αλήθεια ότι οποιαδήποτε προσπάθεια συρρίκνωσης 
και περιθωριοποίησης του δημόσιου τομέα υγείας δεν ευνοεί τη συνολική προσπάθεια 
αναβάθμισης της υγείας και προμηνύει καταστροφικές εξελίξεις για το μέλλον που θα 
έχουν άμεσες επιπτώσεις ακόμα και στον ιδιωτικό τομέα.  Ο δε δημόσιος τομέας 
πρέπει να είναι πρωτοπόρος και πρωτοστάτης στην άριστη παροχή υπηρεσιών προς 
τον πολίτη οποιασδήποτε οικονομικής επιφάνειας και τάξης πολιτών. 

 Επαναβεβαιώνουμε την τοποθέτησή μας ότι το σχέδιο υγείας οφείλει να 
προσφέρει ίσες ευκαιρίες ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης ψηλού επιπέδου σε όλους 
τους πολίτες ανεξάρτητα από την κοινωνικοοικονομική τους κατάσταση και τόπο 
διαμονής, να διασφαλίζει το δικαίωμα του ασθενούς να τυγχάνει περίθαλψης από 
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γιατρό και από νοσηλευτήριο της επιλογής του.  Είναι εξάλλου μετά από δική μας 
πρόταση νόμου για τα δικαιώματα του ασθενή που το θέμα συζητήθηκε στη Βουλή και 
η παρούσα κυβέρνηση κατέθεσε τελικά το νομοσχέδιο που έχει ψηφιστεί και σε νόμο. 

 Η εξασφάλιση της δημοκρατικής διαχείρισης, αλλά και του κοινωνικού ελέγχου 
της λειτουργίας του ΓΕΣΥ αποτελούν ακρογωνιαίους λίθους για την όσο το δυνατό 
μεγαλύτερη περιφρούρηση της βιωσιμότητάς του.  Οι κίνδυνοι από τους εχθρούς του 
ΓΕΣΥ θα είναι υπαρκτοί και μετά την τυπική έναρξη της λειτουργίας του, αν αφεθούν 
ανοικτές προσβάσεις και δυνατότητες για ετσιθελισμούς και κακοδιαχείριση. 

 Ένα λοιπόν σχέδιο υγείας μπορεί να οδηγηθεί στην αποτυχία όχι μόνο από τις 
επιθέσεις εξωτερικών διακηρυγμένων και αναγνωρίσιμων αντιπάλων του, αλλά και 
από την εσωτερική διαβρωτική πολιτική και την κακοδιαχείριση.  Το οικονομικό βάρος 
του συστήματος θα πρέπει να το επωμισθούν, ανάλογα με το εισόδημά τους και την 
οικονομική τους κατάσταση, τα διάφορα κοινωνικά στρώματα του κυπριακού λαού.  
Θα πρέπει να υπάρξουν ασφαλιστικές δικλίδες συνεχούς ανάπτυξης και 
εκσυγχρονισμού μέσα από συγκεκριμένα προγράμματα ανάπτυξης και 
χρηματοδότησης. 

 Έχουμε φυσικά καθυστερήσει ως κοινωνία στη λήψη όλων εκείνων των 
αναγκαίων μέτρων για την προετοιμασία των δημόσιων νοσηλευτηρίων για την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Στο διάστημα μέχρι την έναρξη εφαρμογής του όμως θα πρέπει 
να ασχοληθούμε με τα πιο κάτω επείγοντα θέματα: 

 Την οικονομική και διοικητική αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων, που 
αποτελεί υποχρέωση επιβαλλόμενη από τις ίδιες τις προδιαγραφές του 
μελλοντικού σχεδίου υγείας.  Μια τέτοια αυτονόμηση θα προσφέρει την 
αναγκαία ευελιξία στη ρύθμιση διοικητικών προβλημάτων, καλύτερη 
αξιοποίηση των ανθρώπινου δυναμικού, εξοικονόμηση οικονομικών πόρων και 
γενικά θα οδηγήσει στην ομαλοποίηση και στην καλύτερη λειτουργία των 
νοσηλευτηρίων.  Είναι αναμενόμενο ότι αυτές οι αλλαγές, πέρα από τα θετικά 
αποτελέσματα τα οποία θα επιφέρουν, θα προκαλέσουν, όταν θα 
εφαρμοσθούν, και αναταράξεις στους δεδομένους σήμερα κανόνες λειτουργίας 
των νοσηλευτηρίων και πολύ πιθανόν να εμφανιστούν νέα προβλήματα στον 
τομέα των εργασιακών σχέσεων, προβλήματα στη διαχείριση των πόρων και 
άλλων, στα οποία πρέπει να είμαστε έτοιμοι να δώσουμε έγκαιρα τις αναγκαίες 
απαντήσεις. 

 Τη σύσταση επιστημονικών επιτροπών στα νοσοκομεία με συγκεκριμένες και 
αποδεκτές από όλους αρμοδιότητες που θα επιφέρουν ομαλοποίηση της 
λειτουργίας τους και θα ανεβάσουν τον πήχη του επαγγελματισμού.  Εννοείται 
ότι σ’ αυτές τις επιτροπές θα υπάρχει και επιτροπή ελέγχου της 
προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, είτε αυτός ο έλεγχος ζητείται 
είτε όχι, με σκοπό το σωστότερο τρόπο παροχής των υπηρεσιών.  Αυτό θα έχει 
ως αποτέλεσμα τόσο την καλυτέρευση ποιοτικά των υπηρεσιών υγείας όσο 
ταυτόχρονα και την εξοικονόμηση της αλόγιστης κατανάλωσης υλικών.  Μια 
άλλη επιτροπή θα είναι υπεύθυνη για την επιμόρφωση του προσωπικού και 
μάλιστα με οικονομική επιφόρτιση του φορέα και όχι του προσωπικού.  Θα 
πρέπει να κατανοήσουμε ότι στη σύγχρονη ιατρική φροντίδα απαιτούνται η 
καθιέρωση ελάχιστων αποδεκτών επιπέδων παροχής της και συστηματικός 
ποιοτικός έλεγχος εφαρμογής αυτών των επιπέδων από αρμόδια και 
εντεταλμένα για τούτο θεσμοθετημένα όργανα με συμμετοχή τόσο του ιδιωτικού 
όσο σίγουρα και του δημόσιου φορέα.  Είναι καιρός να δημιουργηθεί αυτός ο 
φορέας που θα καλύπτει ασφαλιστικά και το γιατρό του δημοσίου με αρωγό το 
κράτος. 
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 Η σύσταση και λειτουργία αυτών των οργάνων έχει ήδη καθυστερήσει 
αδικαιολόγητα και δεδομένου τούτου οι πολίτες δικαιολογημένα δυσανασχετούν 
και διαμαρτύρονται κατά διαστήματα χωρίς ανταπόκριση.  Είναι καθήκον της 
πολιτείας να εξασφαλίσει το δικαίωμα στον πολίτη να γνωρίζει ότι κάποιος 
φορέας ενδιαφέρεται και παρακολουθεί τις προσφερόμενες προς αυτόν 
ιατροφαρμακευτικές υπηρεσίες. 

 Την απόκτηση, σωστή κατανομή, χρήση και αξιοποίηση μηχανημάτων υψηλής 
τεχνολογίας μέσα από διαφανείς διαδικασίες και αφού το ιατρικό και 
παραϊατρικό προσωπικό καταθέσει τις ανάγκες του και ταυτόχρονα 
μηχανογράφηση όλων των νοσοκομείων και των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών 
για αξιοποίηση του χρόνου, αλλά και εξοικονόμηση οικονομικών πόρων. 

 Τον εκσυγχρονισμό και τη θεσμοθέτηση της συνεχούς μετεκπαίδευσης όλων 
των επαγγελματιών υγείας.  Η συνεχής επιμόρφωση του ιατρικού και 
νοσηλευτικού προσωπικού αποτελεί την ασφαλιστική δικλίδα εξασφάλισης της 
αξιοπιστίας και μόνιμης επάρκειας του συστήματος. 

 Την ένταξη του ιδιωτικού τομέα υγείας σ’ ένα κοινωνικά ελεγχόμενο πλαίσιο και 
την εναρμόνισή του με τον εθνικό σχεδιασμό.  Ο ιδιωτικός τομέας να λειτουργεί 
με αυστηρό νομοθετικό πλαίσιο, προδιαγραφές, κανονισμούς λειτουργίας και 
προστασίας εργαζομένων και ασθενών.  Η ατομική ιδιωτική άσκηση της 
πρωτοβάθμιας ιατρικής είναι απαραίτητη.  Το κράτος να έρθει αρωγός με 
συγκεκριμένες κινήσεις μακροπρόθεσμης χρηματοδότησης μέσα από 
αναπτυξιακά κονδύλια (όπως σε άλλους τομείς της οικονομίας, τουρισμό, 
ξενοδοχειακή βιομηχανία κ.ά.) για δημιουργία σύγχρονων συνεταιρικών 
ιδιωτικών νοσηλευτηρίων σε όλες τις επαρχίες και με ιδιοκτήτες τους ίδιους 
τους απασχολουμένους στον τομέα της υγείας.  Με αυτές τις μεθοδεύσεις θα 
καλύψει με οργανωμένο τρόπο τα υπάρχοντα κενά και θα περιορίσει 
αποφασιστικά και καταλυτικά την είσοδο του κοινωνικά μη ελεγχόμενου και 
κερδοσκοπικού κεφαλαίου στον τομέα της υγείας. 

 Τον εθνικό σχεδιασμό μιας πολιτικής για την υγεία που θα αξιοποιεί με 
φαντασία τις εξελίξεις της επιστήμης και της τεχνολογίας και θα εξυπηρετεί τις 
ανάγκες της κυπριακής κοινωνίας, θα καταγράφει και θα καλύπτει τις ανάγκες 
σε υλικοτεχνική υποδομή και ανθρώπινο δυναμικό και θα φροντίζει για την 
επάρκεια, εκπαίδευση και κατανομή του ιατρικού και λοιπού υγειονομικού 
προσωπικού.  Πολιτική που θα κατανέμει χωροταξικά τις βασικές μονάδες 
ανάλογα με τις ανάγκες του πληθυσμού.  Σχεδιασμός με την ουσιαστική 
συμμετοχή μαζικών, κοινωνικών και επιστημονικών, φορέων και της τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 

 Την ανάπτυξη της πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας.  Προσανατολισμός του 
υγειονομικού συστήματος πρώτα απ’ όλα θα πρέπει να είναι η κάλυψη των 
αναγκών πρωτοβάθμιας φροντίδας και πρόληψης, η ταχύτητα και ουσιαστική 
αντιμετώπιση των προβλημάτων υγείας του λαού στο εργοστάσιο, στο σχολείο, 
στις ευπαθείς κοινωνικές ομάδες και αλλού.  Άμεσα μέτρα θα πρέπει να είναι: 

 η λειτουργία αστικών κέντρων υγείας και άλλων υγειονομικών κέντρων, 

 η ενίσχυση και βελτίωση της λειτουργίας των περιφερειακών κέντρων 
υγείας, 

 η οικονομική υποστήριξη και αναβάθμιση των συντεχνιακών ιατρείων 
σαν πυρήνων παροχής πρωτοβάθμιας ιατρικής φροντίδας, 
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 η εφαρμογή του θεσμού της ιατρικής της εργασίας σ’ όλες τις 
προβλεπόμενες από το νόμο επιχειρήσεις. 

 Την αναβάθμιση της νοσοκομειακής περίθαλψης και του πραγματικού ρόλου 
του νοσοκομείου σαν μονάδας δευτεροβάθμιας και τριτοβάθμιας φροντίδας.  
Δημιουργία εξειδικευμένων κλινικών γηριατρικής, για να τυγχάνουν οι 
συνταξιούχοι συμπατριώτες μας σωστής προσφοράς, για να μην 
ταλαιπωρούνται, λοιμωδών νόσων, νευρολογίας, αλλά και συμπλήρωση και 
αναβάθμιση των παρόντων. 

 Την αλλαγή στην οργανωτική δομή του Υπουργείου Υγείας και των 
νοσοκομείων. 

 Την αναβάθμιση των υφιστάμενων αγροτικών υγειονομικών κέντρων και 
ανέγερση νέων πολυδύναμων υγειονομικών κέντρων, έτσι ώστε να καλυφθεί η 
ανισότητα στην ιατροφαρμακευτική περίθαλψη μεταξύ κέντρου και περιφέρειας. 

 Την περαιτέρω ενημέρωση της νεολαίας για το έιτζ και τις εξαρτησιογόνες 
ουσίες. 

 Την ενίσχυση της βιομηχανίας φαρμάκων, ιατρικών μηχανημάτων και 
αναλώσιμων ιατρικών υλικών στη χώρα. 

 Τη σχολική υγιεινή μέσα στα πλαίσια της πρόληψης. 

 Την άμεση εφαρμογή συγκεκριμένης δομής στη λειτουργία των διαφόρων 
ειδικοτήτων και άμεση πλήρωση των κενών οργανικών θέσεων και παροχή 
κινήτρων στους επιστήμονες, για να αποδεχτούν τη συμμετοχή τους, και την 
εγκατάλειψη του σημερινού σχεδίου πρόσληψης ιατρικού προσωπικού πάνω 
σε προσωρινή βάση, που μειώνει την αξιοπρέπεια, αλλά και την επαγγελματική 
υπόσταση των ενδιαφερομένων επαγγελματιών επιστημόνων.  Εδώ θα πρέπει 
να αναφερθώ στο ότι απαιτείται η επίλυση εδώ και τώρα του χρόνιου 
προβλήματος του έκτακτου προσωπικού των δημοσίων νοσηλευτηρίων. 

 Τη δημιουργία εντατικών μονάδων θεραπείας επαρκώς στελεχωμένων σε όλα 
τα επαρχιακά νοσοκομεία.  Αυτό προϋποθέτει την αποστολή στο εξωτερικό 
επιστημόνων οι οποίοι με την επάνοδό τους από την εκπαίδευσή τους θα 
γίνουν η αιτία για εξοικονόμηση τεραστίων κεφαλαίων, τα οποία αυτή τη στιγμή 
είναι αναγκασμένο το κράτος να πληρώνει για αγορά υπηρεσιών από το 
εξωτερικό. 

 Την παρουσία ιατρών μικροβιολόγων σε εξειδικευμένα και εξοπλισμένα με 
κατάλληλη υλικοτεχνική υποδομή εργαστήρια μικροβιολογικά σε όλα τα 
νοσοκομεία. 

 Τον εκσυγχρονισμό της οργάνωσης και στελέχωσης των τμημάτων επειγόντων 
περιστατικών και ατυχημάτων, που αποτελούν τους πλέον νευραλγικούς 
χώρους στην ομαλή λειτουργία των νοσηλευτικών μας ιδρυμάτων, με 
οργάνωση και στελέχωση του τρόπου υποδοχής και επιλογής των ασθενών 
κατά προτεραιότητα, που να συμπεριλαμβάνει και το συνολικό σύστημα 
μεταφοράς και παροχής πρώτων βοηθειών στον τόπο του ατυχήματος.  Εδώ 
θέλω να εκθειάσω την προσφορά του προσωπικού των τμημάτων επειγόντων 
περιστατικών και ατυχημάτων των δημοσίων νοσηλευτηρίων, γιατί μέχρι 
σήμερα με τα μέσα που διαθέτουν και τις συνθήκες που εργάζονται 
καταφέρνουν να εξυπηρετήσουν τα μέγιστα τους πολίτες.  Σας διαβεβαιώ, 
κύριοι συνάδελφοι, ότι, εάν συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, το μέλλον δε θα είναι 
τόσο ζοφερό. 
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 Την αναβάθμιση και “ανωτατοποίηση” της Νοσηλευτικής Σχολής.  Χαιρετίζουμε 
την κατάθεση εκσυγχρονισμένων κανονισμών για τη σχολή από το Υπουργείο 
Υγείας και την έγκρισή τους από μέρους της Βουλής, αποτέλεσμα των αγώνων 
του φοιτητικού κινήματος, αλλά και της δικής τους συμπαράστασης και 
παρέμβασης.  Χαιρετίζουμε την “ανωτατοποίηση” της σχολής, η οποία θα γίνει 
με την ένταξή της ως μέρους του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Τη σημασία που πρέπει να δοθεί στα οργανωμένα προγράμματα πρόληψης 
των ίδιων των ασθενειών, αλλά και των επιπλοκών τους. 

 Τη σύσταση οργανισμού συλλογής και ανάλυσης υγειονομικών δεδομένων.  
Πρέπει να γίνει αντιληπτό σε όλους ότι οι σύγχρονες επιστημονικές αντιλήψεις, 
αλλά και η εξαγωγή σοβαρών και αξιόπιστων συμπερασμάτων στον τομέα της 
υγείας, που καθορίζουν την πορεία, αλλά και τη λήψη διορθωτικών μέτρων, δεν 
μπορεί παρά να στηρίζονται πάνω σε ακριβή στατιστικά στοιχεία και στην 
ανεπηρέαστη και ορθολογιστική ανάλυσή τους.  Αποτελεί δε ένα από τα 
ισχυρότερα προαπαιτούμενα για την ίδρυση, αλλά και πολύ περισσότερο για τη 
μελλοντική λειτουργία του ΓΕΣΥ η άμεση σύσταση και στελέχωση ενός 
οργανισμού συλλογής και ανάλυσης υγειονομικών δεδομένων.  Αυτός ο 
οργανισμός θα λειτουργεί μέσα σε συνθήκες ανεξαρτησίας και πλήρους 
διαφάνειας και τα στατιστικά του δεδομένα θα πρέπει να είναι δημοσιοποιήσιμα 
και υπό συνεχή κοινωνικό έλεγχο και κρίση και στη διάθεση του κοινού. 

 Την εφαρμογή του συστήματος “ραντεβού” και του συστήματος “αναφοράς” 
(reporting) μέσα από διαδικασίες σύγχρονες και αναβαθμισμένες για καλύτερη 
εξυπηρέτηση των πολιτών, αλλά και για προγραμματισμό από μέρους των 
γιατρών και των νοσηλευτών τόσο της υπηρεσίας που θα προσφέρουν όσο 
ταυτόχρονα και της ίδιάς τους της προσωπικής ζωής. 

 Τη γραμματειακή και τεχνολογική υποστήριξη των ιατρών και του νοσηλευτικού 
προσωπικού για την υλοποίηση του πιο πάνω σκοπού. 

 Ωρίμασαν οι καιροί για τη δημιουργία ιατρικής σχολής στην Κύπρο, η οποία θα 
είναι ρυθμιστής της έρευνας και θα εξασφαλίζει τη ποιότητα της προσφερόμενης 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στη χώρα μας.  Εάν επιθυμούμε να γίνουμε κέντρο 
παροχής υπηρεσιών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υγείας υψηλών προδιαγραφών 
στην ευρύτερη γειτονική μας περιοχή και όχι μόνο, αφού η γεωγραφική μας θέση και 
οι κλιματολογικές μας συνθήκες το επιτρέπουν, θα πρέπει να έχουμε τα εχέγγυα 
εκείνα που η παγκόσμια κοινότητα αποδέχεται και απαιτεί.  Ένα σύγχρονο κράτος 
που έχει θέσει υψηλά τον πήχη των κοινωνικών υπηρεσιών και συγκεκριμένα των 
ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών που θέλει να προσφέρει στους πολίτες του θα 
πρέπει να είναι αυτόφωτος πυρήνας γνώσης.  Η ιατρική σχολή είναι το πιστοποιητικό 
και το διαβατήριο, αν θέλετε, για τέτοια ποιότητα. 

 Βήματα προόδου και προγραμματισμός ως προς την υλοποίηση του ΓΕΣΥ 
έχουν αρχίσει και γίνονται και συντελούνται.  Ήδη με το διορισμό του νέου προέδρου 
του διοικητικού συμβουλίου του ΓΕΣΥ έχει αρχίσει και παρατηρείται οργασμός 
δραστηριοτήτων και εκδηλώσεων προς την ορθή κατεύθυνση.  Έχει ήδη αρχίσει η 
στελέχωση με δεκαέξι άτομα σε γραμματειακό και επιστημονικό προσωπικό, καθώς 
επίσης έχει προγραμματιστεί και η πλήρωση των άλλων κενών θέσεων.  Ακόμη η 
σύναψη συμφωνίας με ξένη εταιρεία εμπειρογνωμόνων για τον προγραμματισμό και 
σχεδιασμό της εφαρμογής του σχεδίου και η παραγωγή έργου με δικούς μας 
επιστήμονες είναι θετικά βήματα. 
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 Ο πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας θα πρέπει μέσα από τις δικές μας 
αποφάσεις να ανακτήσει την εμπιστοσύνη του στο κράτος πρόνοιας, για το οποίο 
υπεύθυνοι είμαστε και εμείς. 

 Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θεωρεί την πραγματικά δωρεάν ποιοτική 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη δικαίωμα και όχι προνόμιο για τους λίγους που έχουν 
πρόσβαση στο σύστημα.  Είμαστε από τους θεμελιωτές αυτής της αντίληψης στον 
τόπο μας, που πηγάζει από ένα πολιτικό και ιδεολογικό αίσθημα δικαιοσύνης και από 
το σεβασμό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι υποχρεωμένη να αποφασίζει για τη μοίρα των 
πολιτών της μέσα από τις δυσκολίες και τις κακοτοπιές που της επιφύλαξε η ιστορία, 
με πρώτο το εθνικό μας πρόβλημα, και καταφέρνει να κοιτάζει κατάματα τις 
προκλήσεις των καιρών και να αξιώνει γι’ αυτούς τους πολίτες τα βέλτιστα.  Δεν 
υπάρχουν για μας πολίτες διαφόρων κατηγοριών.  Ας εργαστούμε όλοι με την ίδια 
συναντίληψη, για να εξασφαλίσουμε τις καλύτερες δυνατές για την πατρίδα μας 
προδιαγραφές για ένα γενικό σχέδιο υγείας που θα αποτελέσει και έναν από τους 
παράγοντες ανακούφισης του ταλαίπωρου, κατά τα άλλα, λαού μας. 

 Κλείνοντας εύχομαι πραγματικά σ’ εσάς, στις οικογένειές σας και σε όλους τους 
πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας υγεία, τόσο σωματική όσο και πνευματική. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σταυριανέ. 

 Παρακαλώ τον κ. Κωνσταντίνου να πάρει το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλες οι ομιλίες και όλοι οι ομιλητές μέχρι και αυτή τη στιγμή έχουν αναφερθεί 
και έχουν επισημάνει την αναγκαιότητα εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας.  
Θα συμφωνήσω με όλους τους συναδέλφους ομιλητές.   Ασφαλώς θα συμφωνήσουμε 
και με το φίλο κ. Σταυριανό, ο οποίος απλά έκανε μια αναφορά, ολοκληρωμένη μεν, 
στην αναγκαιότητα εφαρμογής, χωρίς ασφαλώς να γίνει οποιαδήποτε επισήμανση για 
τα κακώς έχοντα στην παρεχόμενη ιατρική περίθαλψη και φροντίδα προς τους πολίτες 
και ασθενείς.  Θα συμφωνήσω με τα όσα έχει πει και με τις απόψεις και εισηγήσεις 
που έχει εκφράσει μέχρι αυτή τη στιγμή, απλά θα επισημάνω πολύ περισσότερο και 
θα κάνω αναφορά σε κακώς έχοντα, τα οποία θα πρέπει το συντομότερο δυνατό με τη 
συμβολή όλων, αλλά και την προσέγγιση όλων ανεξαίρετα να αντιμετωπιστούν, γιατί ο 
τομέας της υγείας δεν έχει χρώμα.  Ούτε κόκκινα ούτε μπλε ούτε πράσινα είναι τα 
προβλήματα της υγείας.  Είναι προβλήματα που αφορούν όλους ανεξαίρετα τους 
πολίτες, όλους τους ασθενείς και έτσι πρέπει να προσεγγίζονται.  Είναι γι’ αυτό το 
λόγο που η κυβέρνηση σήμερα και οι έχοντες την ευθύνη, με τη συμπαράσταση 
σίγουρα και βοήθεια και συνδρομή της Βουλής, οφείλουν το συντομότερο δυνατό να 
εφαρμόσουν το Γενικό Σύστημα Υγείας. 

 Θα ήθελα στο σημείο αυτό να μνημονεύσω και να φέρω στη μνήμη όλων μας 
την προσπάθεια και συνδρομή του μακαριστού Ανδρέα Παρισινού, ο οποίος ως 
πρόεδρος τότε της επιτροπής Υγείας της Βουλής είχε, με την προσπάθεια, συνδρομή 
και στήριξη ασφαλώς και συναδέλφων, προωθήσει, και με τη βοήθεια της τότε 
κυβέρνησης, να κατατεθεί το νομοσχέδιο, με τις όποιες ελλείψεις υπήρχαν τότε, ούτως 
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ώστε να δοθεί η ευκαιρία για προώθηση και ψήφισή του από τη Βουλή, του οποίου 
όμως μέχρι και σήμερα δεν κατέστη δυνατή η εφαρμογή. 

 Θα ήθελα επίσης να επισημάνω και να υπενθυμίσω την προεκλογική δέσμευση 
του σημερινού Προέδρου της Δημοκρατίας, αλλά και των κομμάτων που 
συναποτελούν και απαρτίζουν τη σημερινή κυβέρνηση.  Όλοι, μέσα από ένα 
προεκλογικό πρόγραμμα, είχαν δεσμευτεί ότι θα εφάρμοζαν το Γενικό Σύστημα Υγείας 
το συντομότερο δυνατό και θα έδιναν το δικαίωμα στους πολίτες, στους ασθενείς 
επιλογής του δικού τους γιατρού.  Θα είχαν το δικαίωμα παροχής πιο υψηλού 
επιπέδου υπηρεσιών.  Δυστυχώς, φαίνεται ξεκάθαρα ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
δεν πίστευε, και υπάρχει ακόμα αμφιβολία και σήμερα κατά πόσο επιθυμεί την 
προώθηση και εφαρμογή του Γενικού Συστήματος  Υγείας.  Ας θυμηθούμε τη 
συμπεριφορά που επέδειξε τότε ο ίδιος και το κόμμα του, όταν ψηφιζόταν το 
νομοσχέδιο στη Βουλή.  Είναι γνωστή η συμπεριφορά, η τοποθέτηση και η 
προσέγγιση που είχαν τότε σε αυτό εδώ το σώμα.  Και αν ήθελαν να εφαρμόσουν το 
Γενικό Σύστημα Υγείας, είχαν οι σημερινοί κυβερνώντες όλη την ευχέρεια, αλλά και το 
χρόνο να το προωθήσουν και να το εφαρμόσουν.  Έχουν περάσει ήδη σχεδόν 
τέσσερα χρόνια.  Πλησιάζουμε τα τέσσερα χρόνια και ακόμα δεν έχουν γίνει όλες 
εκείνες οι απαραίτητες ενέργειες, δεν έχουν επιδειχθεί εκείνες οι συμπεριφορές, εκείνα 
τα δείγματα γραφής που θα έδιναν το δικαίωμα προσδοκίας ότι το Γενικό Σύστημα 
Υγείας θα εφαρμοστεί. 

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που σήμερα όσο ποτέ άλλοτε επιβάλλεται η εφαρμογή 
του Γενικού Συστήματος Υγείας, για να υπάρξει αναβάθμιση των παρεχόμενων 
υπηρεσιών,   ούτως ώστε να βελτιωθούν τα κακώς έχοντα.  Είναι αναγκαία όλα εκείνα 
τα οποία θα δώσουν το στίγμα μιας έμπρακτης βελτίωσης των όσων κακών 
συμβαίνουν στον τομέα της υγείας, ώστε ο κάθε πολίτης να έχει την ευχέρεια της δικής 
του επιλογής, αλλά και μιας επιλογής που να τον βοηθά και όχι να τον ταλαιπωρεί 
κατά τη διάρκεια της προσέλευσής του σε οποιοδήποτε νοσηλευτήριο. 

 Ο τομέας της υγείας είναι ένας ευαίσθητος τομέας και δυστυχώς έχει φθάσει 
στα όριά του.  Έχει φθάσει στα όριά του, γιατί βλέπουμε καθημερινά δημοσιεύματα να 
δίνουν ακριβώς αυτό το στίγμα των κακώς εχόντων, τα κακά χάλια γενικότερα, την 
έλλειψη, αλλά και το χαμηλό επίπεδο των παρεχόμενων υπηρεσιών.  Βλέπουμε να 
ελλείπουν φάρμακα αναγκαία για την περίθαλψη ασθενών και ο ασθενής να  τρέχει  
δυστυχώς, να μεταβαίνει στα κρατικά φαρμακεία, να μην ευρίσκει, να αποτείνεται και 
να απευθύνεται στα ιδιωτικά φαρμακεία, να μη βρίσκει και πάλι φάρμακα και να 
προσφεύγει είτε στα κατεχόμενα, δυστυχώς, για να βρει φάρμακα αναγκαία ή να 
μεταβαίνει ο ίδιος ή, μέσω συγγενών και φίλων, να απευθύνεται στο εξωτερικό, για να 
έχει στη διάθεσή του φάρμακα αναγκαία για την αποθεραπεία του. 

 Εμείς, ως αντιπολίτευση, έχουμε επισημάνει αρκετές φορές τα κακώς έχοντα 
είτε μέσα στην επιτροπή Υγείας της Βουλής είτε και εκτός επιτροπής είτε από του 
βήματος της Βουλής στην ολομέλεια είτε με δημόσιες ή και άλλες παρεμβάσεις 
αξιωματούχων και στελεχών του κόμματος.  Είναι ένα σημείο τριβής.  Εμείς δεν 
επιθυμούμε να υπάρχει συνέχεια ή να είναι το σημείο αιχμής και αντιπαλότητας 
μεταξύ αντιπολίτευσης και συμπολίτευσης.  Εμείς ασκούμε καλόπιστη κριτική.  Και 
αυτό διαφαίνεται και μέσα από τις προσεγγίσεις και τοποθετήσεις ακόμη και 
συναδέλφων της συμπολίτευσης, οι οποίοι ασκούν σε πολλές των περιπτώσεων πολύ 
πιο έντονη κριτική στους εκάστοτε υπουργούς ή και λειτουργούς του Υπουργείου 
Υγείας, τουλάχιστον μέσα στην επιτροπή Υγείας της Βουλής.  Και από εδώ 
συμπεραίνεται ξεκάθαρα το δίκαιο της δικής μας προσέγγισης για τα όσα κακώς 
συμβαίνουν στον τομέα της υγείας.  Πεποίθηση, αλλά και ευχή μας είναι όπως 
εκλείψουν τα προβλήματα ή περιοριστούν στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό, ούτως ώστε 
να μην έχουμε εμείς το δικαίωμα ακόμη και της πλέον καλόπιστης κριτικής.  Αλλά 
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φαίνεται ότι δεν πρόκειται και δε διαφαίνεται στον ορίζοντα τέτοια προσέγγιση από 
πλευράς των συγκυβερνώντων. 

 Θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι οι προκάτοχοι του σημερινού Υπουργού Υγείας, 
ερχόμενοι στη Βουλή ως προσκεκλημένοι της επιτροπής, δυστυχώς προσέγγιζαν τα 
όποια θέματα να μην πω με πολιτική ελαφρότητα, αλλά τουλάχιστον επιδεικνύοντας 
μια ευθυνοφοβία, μια απροθυμία, αλλά και μη βούληση λύσης και προώθησης.  Και 
ενώ έδιναν υποσχέσεις για προώθηση και λύση των όποιων θεμάτων και 
προβλημάτων ετίθεντο είτε από τους συμπολιτευομένους είτε από τους 
αντιπολιτευομένους την κυβέρνηση βουλευτές συναδέλφους, δυστυχώς, όταν 
περνούσαν τα χρονοδιαγράμματα, ερχόμενοι και πάλι ενώπιον της επιτροπής, 
ερωτώμενοι για το άλφα, βήτα, γάμα θέμα, σε ποιο στάδιο βρίσκονταν, δυστυχώς η 
μόνιμη απάντηση ήταν “ακόμα μελετώνται”.  Στις ελληνικές καλένδες παραπέμπονται 
τα όποια θέματα.  Και φαίνεται ότι αυτή ήταν η πάγια τακτική λόγω ακριβώς της 
ευθυνοφοβίας, αλλά και της μη δυνατότητας ανάληψης ευθύνης από πλευράς τους.  
Και τα προβλήματα εκεί, δεδομένα, χωρίς να προωθούνται, χωρίς να λύονται και στο 
τέλος τη νύφη την πληρώνουν οι ίδιοι οι πολίτες, οι ίδιοι οι ασθενείς.  Και οι ουρές να 
παραμένουν είτε στις Πρώτες Βοήθειες είτε στα οποιαδήποτε εξειδικευμένα τμήματα 
κατά την προσέλευση είτε στα φαρμακεία, κυρίως τα δημόσια.   Και να έχουμε 
ενώπιόν μας ακόμα και πολίτες οι οποίοι χάνουν τις αισθήσεις τους κατά τη διάρκεια 
της αναμονής στις ουρές, για να πάρουν φάρμακα, τα οποία πολλές φορές δεν 
ανευρίσκουν. 

 Και εδώ είναι που οφείλουμε να επισημάνουμε και πάλι την όλη προσέγγιση, 
προσπάθεια, αλλά και τη σπουδή με την οποία η κυβέρνηση προχώρησε και 
εξήγγειλε τη νέα τιμολογιακή πολιτική για τα φάρμακα.  Με προχειρότητα προώθησε 
ακριβώς αυτή την πολιτική, χωρίς να λάβει υπόψη πολύ πιο σοβαρούς παράγοντες.  
Εμείς είχαμε χαιρετίσει, είχαμε ταχθεί ξεκάθαρα ως αντιπολίτευση στην εξαγγελία 
αυτής της πολιτικής, αλλά όχι ως προς τον τρόπο που εξαγγέλθηκε, διότι στο τέλος 
δεν επιτεύχθηκε το επιχειρούμενο αποτέλεσμα.  Εμείς είχαμε ταχθεί υπέρ της 
επάρκειας φαρμάκων, υπέρ της ποιότητας φαρμάκων και υπέρ των φθηνών 
φαρμάκων.  Στο τέλος, με τον τρόπο, την προχειρότητα και τη σπουδή που 
εξαγγέλθηκε αυτή η πολιτική, είχαμε ως αποτέλεσμα να ελλείπουν από την αγορά 
κυρίως τα φθηνά φάρμακα, φάρμακα αναγκαία, για τα οποία δυστυχώς ακόμη και 
μέχρι σήμερα ταλαιπωρούνται οι ασθενείς.  Και όταν οι πολίτες διαμαρτύρονταν, όταν 
εγένετο κριτική καλόπιστη, η μόνιμη επωδός και αναφορά του υπουργού είτε και 
οποιωνδήποτε άλλων κυβερνητικών  παραγόντων ήταν: “Κάνετε πολιτική 
κατανάλωσης” ή “Ασκείτε κομματική πολιτική, απλά και μόνο γιατί θέλετε να 
αντιπολιτεύεστε τη σημερινή κυβέρνηση, τον υπουργό ή και οποιουσδήποτε άλλους 
κυβερνητικούς παράγοντες”. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είναι αλήθεια ούτως ή άλλως.  Αφού και εσείς οι ίδιοι διαμαρτυρόσαστε κατά 
καιρούς στους υπουργούς σας και απευθυνόσαστε, για να βοηθήσετε 
ταλαιπωρημένους συμπατριώτες, συμπολίτες μας.  Εν πάση περιπτώσει, μέχρι και 
σήμερα είναι εκεί, δεδομένα τα προβλήματα. 

 Θα ήθελα απλά να αναφέρω κάτι, γιατί κάποιοι από τους συναδέλφους θα 
μπορούσαν να πουν ότι όλα αυτά που μας λέτε τα λέτε και σήμερα, γιατί από 
υπερβολική προσέγγιση ή και οποιαδήποτε κομματική κατανάλωση και μόνο ασκείται 
κριτική.  Πολύ πρόσφατα, πριν από δεκαπέντε μέρες, ο πρώην συνάδελφος γιατρός 
ογκολόγος, ευρωβουλευτής σήμερα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Αδάμος 
Αδάμου, σε μία συνέντευξή του αποτύπωσε ακριβώς την πραγματικότητα, όπως 
ακριβώς αυτή συμβαίνει σήμερα και έχει σχέση με τον τομέα της υγείας.  Ανέφερε ότι 
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ο υπουργός που έχει απέλθει, ο κ. Γαβριηλίδης, αποχώρησε από το Υπουργείο 
Υγείας μιλώντας για γκρίζες ζώνες σε συμβόλαια, για κλίκες που υποσκάπτουν εντός 
του υπουργείου, αλλά και εκτός, για ελλείψεις και λάθη του συστήματος.  Και θα ήθελα 
οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις να λάβουν σοβαρά υπόψη αυτά 
που είπε ο κ. Αδάμου.  Δεν τα λέμε εμείς, απλά τα επαναλαμβάνουμε και θα πρέπει 
να αποτελέσουν τη βάση για εξυγίανση του συστήματος, του τομέα της υγείας.  Έχουν 
περάσει τρία και μισό πλέον χρόνια, είμαστε κοντά στα τέσσερα -γιατί μπορεί να 
ισχυριστείτε ότι υπήρχαν κλίκες από πριν, υπήρχαν από πριν όλα αυτά τα οποία 
καταμαρτυρούνται και ότι ήταν η βάση της πολιτικής της προηγούμενης κυβέρνησης - 
και ακόμα δεν έχει επέλθει η εξυγίανση.  Είμαστε στο τέταρτο έτος.  Πότε επιτέλους θα 
εκλείψουν οι κλίκες;  Πότε θα εξυγιάνετε τον τομέα της υγείας;  Πότε όλα αυτά τα 
οποία αποτελούν σήμερα την όλη πολιτική, τακτική, αλλά είναι και δεδομένα, όπως 
αυτά έχουν καταμαρτυρηθεί, πότε επιτέλους θα μπορέσετε να τα αποβάλετε, να 
εκλείψουν από το χώρο του δημόσιου τομέα της υγείας;  Μήπως θα μας πείτε ότι 
χρειάζεστε άλλη μια πενταετία;  Αυτό θα μας πείτε;  Μπορεί να το επικαλεστείτε.  Αλλά 
η ανικανότητα η οποία σας περιβάλλει είναι τέτοιας έκτασης και μορφής, που όσα 
χρόνια και να επικαλεστείτε… Διότι είσαστε ένα συνονθύλευμα, δυστυχώς, πολιτικών, 
οι οποίοι αντιπαλεύονται και αντιστρατεύονται μεταξύ τους. 

 Δε συμφωνείτε όσον αφορά τη φιλοσοφία ούτε και όσον αφορά την πολιτική 
προσέγγιση, που θα μπορούσε να συναποτελέσει μια συγκροτημένη πολιτική 
κατεύθυνση και στρατηγική, μέσα από την οποία θα μπορούσατε να ακολουθήσετε 
μια συγκεκριμένη πολιτική επίλυσης και προώθησης του όποιου προβλήματος του 
οποιουδήποτε τομέα, που δε σας επιτρέπει, γιατί το μόνο που δυστυχώς… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, χωρίς να θέλω, με όλο το σεβασμό, να χαλάσω τον ειρμό 
των σκέψεών σας… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τον έχετε χαλάσει ήδη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχει δεκαπέντε-δεκαέξι λεπτά που μιλάτε.  Επειδή υπάρχει ένα όριο λογικό, 
παρακαλώ συντομεύετε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Σέβομαι, κύριε Πρόεδρε.  Είναι τόσα πολλά όμως που συμβαίνουν, που ακόμα 
δεν έχω ξεκινήσει. 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, όσα χρόνια και αν περάσουν, όποιες πολιτικές 
και στρατηγικές και αν ακολουθήσετε, από τη στιγμή που δε συμφωνείτε εσείς οι ίδιοι, 
δεν πρόκειται να εφαρμοστούν πολιτικές που να προωθούν και να επιλύουν 
προβλήματα, κυρίως σ’ αυτό τον ευαίσθητο τομέα της υγείας.   

 Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι οι γιατροί του δημοσίου εγκαταλείπουν σήμερα 
το δημόσιο τομέα, έναν τομέα για τον οποίο στο παρελθόν βλέπαμε να υπάρχει και 
σπουδή, αλλά και έντονος συναγωνισμός, μέσα από τις προβλεπόμενες διαδικασίες 
που όλοι γνωρίζουμε, για να διοριστούν.  Αντί να συμβαίνει αυτό, σήμερα δυστυχώς 
ένας ένας εγκαταλείπει το δημόσιο τομέα της υγείας και βλέπουμε ακόμη και σε 
εξειδικευμένους τομείς -όπως πολύ πρόσφατα σε αναζήτηση και μέσα από δημόσια 
προκήρυξη θέσεως Παθολόγου-Ογκολόγου- να μην ενδιαφέρεται κανένας απολύτως 
ούτε από το εσωτερικό ούτε και από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Μήπως είναι 
τυχαίο αυτό το γεγονός;  Δυστυχώς, φαίνεται ότι δεν έχουν βρει ανταπόκριση οι 
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γιατροί του δημοσίου σε αιτήματα, η ικανοποίηση των οποίων θα τους έδινε το 
δικαίωμα να εξασφαλίσουν καλύτερες συνθήκες εργασίας, συνθήκες που θα 
επέτρεπαν και την επιμόρφωση των ιδίων.  Αιτήματα τα οποία εν πολλοίς ήταν και 
δικαιολογημένα.  Γιατί στο τέλος, μέσα από τη δική τους αναβάθμιση και στήριξη, θα 
εδίνετο η ευχέρεια παροχής ακόμη καλύτερων και πιο υψηλού επιπέδου υπηρεσιών 
προς τους ασθενείς και ασφαλώς θα υπήρχε και η δυνατότητα στους ίδιους να 
συνεχίσουν να εργάζονται στο δημόσιο τομέα. 

 Τι να πούμε για τους νοσηλευτές, οι οποίοι είναι σχεδόν ανύπαρκτοι;  Παρά τις 
προσπάθειες που έγιναν και γίνονται, για να καλυφθούν οι αδυναμίες και η έλλειψη 
νοσηλευτικού προσωπικού από το εξωτερικό και παρά τις υποσχέσεις που είχαν 
δοθεί, παρά τα χρονοδιαγράμματα, παρά τις προσεγγίσεις και προσπάθειες που 
υποτίθεται ότι εγένοντο και τις διαβεβαιώσεις από πλευράς και των υπουργών της 
σημερινής διακυβέρνησης ενώπιον της επιτροπής Υγείας της Βουλής, το πρόβλημα 
όχι μόνο δεν έχει επιλυθεί, αλλά ευρίσκεται εδώ και είναι υπαρκτό.  Για να μην πω ότι 
επιδεινώνεται.  Το γεγονός και μόνο ότι για πρώτη φορά νοσηλευτές οι οποίοι 
κλήθηκαν να αναλάβουν στο δημόσιο τομέα υπηρεσίες, όπως γινόταν παλιά που 
υπήρχε έντονος ανταγωνισμός για διορισμό, για πρώτη φορά και οι είκοσι δύο στον 
αριθμό νοσηλευτές έχουν καταφύγει στον ιδιωτικό τομέα, κρίνοντας ότι εκεί υπάρχουν 
καλύτερες συνθήκες από πάσης απόψεως όσον αφορά την εργασία, αλλά και την 
αμοιβή τους θα πρέπει να προβληματίσει έντονα όλους.  Είναι για πρώτη φορά που 
συμβαίνει αυτό. 

 Το Γενικό Σύστημα Υγείας χρειάζεται αναθεώρηση, χρειάζεται αναβάθμιση, 
χρειάζεται βελτίωση.  Αν δε γίνει κάτι προς αυτή την κατεύθυνση -και η ευθύνη 
βαραίνει την κυβέρνηση, τον υπουργό, το Υπουργείο Υγείας, τους λειτουργούς- με τη 
βοήθεια φυσικά όλων μας, το σύστημα θα καταρρεύσει.  Φτάσαμε σε οριακό σημείο 
και δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι συνάδελφοι, επικαλούμαι τη μαρτυρία των συναδέλφων της επιτροπής 
Υγείας της προηγούμενης θητείας.  Όταν είχαμε μεταβεί στο Γενικό Νοσοκομείο 
Πάφου και στην παρουσία των συναδέλφων, αλλά και των ιατρών, οι οποίοι εξέθεσαν 
μία σειρά από προβλήματα και μάλιστα με πλήρη απογοήτευση, οι ίδιοι ανέφεραν 
πολλά κακώς έχοντα και εξέφρασαν δυσανασχέτηση, αλλά και το ότι δεν υπήρχε 
πλέον προσδοκία από μέρους τους, γιατί δεν υπήρχε ανταπόκριση ακόμη και για τα 
πλέον υποτυπώδη ζητήματα, τα οποία όμως ήταν αναγκαία για την προσπάθεια την 
οποία κατέβαλλαν, για να παρέχουν υπηρεσίες στους ασθενείς, ακούστε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, ωτορινολαρυγγολόγος... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ο κ. συνάδελφος κάνει την ομιλία που είχε κάνει προεκλογικά.  Εγώ δεν έχω 
σκοπό να τον εμποδίσω να πει ό,τι θέλει.  Θέλω να θέσω ένα θέμα όμως.  Από τη 
στιγμή που δεν έχει τηρηθεί ο χρόνος -που δεν είναι υπόχρεος να τον τηρήσει βέβαια- 
ούτε και ο κατάλογος μπορεί να τηρηθεί.  Και εγώ δηλώνω από τώρα ότι στο τέλος, 
ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, με το δικαίωμα που μου δίνει ο κανονισμός της 
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Βουλής, θα πάρω το λόγο και ελπίζω να υπάρχει -που συνήθως δεν υπάρχει- 
συνάδελφος από συγκεκριμένη ομάδα, για να μας ακούσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ να συντομεύετε... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εντάξει, θα προσπαθήσω να... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...γιατί υπάρχουν και άλλοι ομιλητές.  Η απόφασή μας είναι ότι σήμερα πρέπει 
να συζητηθεί το θέμα... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μέσα σε δύο λεπτά θα τελειώσω.  Εν πάση περιπτώσει, σέβομαι την 
παρέμβαση και τα όσα έχει πει ο συνάδελφος, αλλά φαίνεται ότι κάποιοι δε θέλουν να 
ακούουν κιόλας, γιατί δεν τους συμφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, άκουσαν αρκετά, κύριε Κωνσταντίνου.  Εντάξει, αλλά, αν θέλετε να πείτε 
και άλλα, να τα πείτε.  Δεν υπάρχει θέμα να σας αναχαιτίσει κανένας! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Δεν μπορεί να λέει γιατρός «έχω αποταθεί, γιατί έχει χαλάσει ο ακουολόγος», 
ένας μηχανισμός πολύ απλός, για να εξετάζει την ακοή και να αποτυπώνει το 
πρόβλημα.  Έστω και αν αποτάθηκε στο Υπουργείο Υγείας, πέρασαν μήνες και 
ακουολόγο δεν είχε ο άνθρωπος, για να κάνει τη δουλειά του και χαριτολογώντας είπε: 
«Ευτυχώς που η ακοή μου είναι δυνατή και με τον τρόπο αυτό επισημαίνω, έστω κατά 
προσέγγιση, το πρόβλημα»!  Δεν μπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο  
οποιοσδήποτε οφθαλμολόγος να μην έχει στη διάθεσή του συστήματα υαλοδεκτομής 
και φακοθρυψίας, σύγχρονα συστήματα χειρουργικής επέμβασης σε οφθαλμολογικά 
χειρουργεία, τα οποία καθιστούν πλέον αποτελεσματική την επέμβαση, αλλά και 
βελτιώνουν σε πολύ πιο σύντομο χρονικό διάστημα το πρόβλημα και αναρρώνει ο 
ασθενής πολύ πιο σύντομα.  Όλα αυτά δεν τα έχουν στη διάθεσή τους οι 
οφθαλμολόγοι και με κραυγή αγωνίας στην επιτροπή Υγείας, πριν από τις εκλογές, τα 
είχαν επισημάνει.  Αναγνωρίστηκε το πρόβλημα και δόθηκε υπόσχεση από πλευράς 
του υπουργού, των λειτουργών ότι το πρόβλημα θα επιλυόταν.  Μέχρι σήμερα δεν 
έχει επιλυθεί.  Δε νοείται ο ιδιωτικός τομέας να έχει στη διάθεσή του τέτοια συστήματα, 
που παρέχουν ακριβώς αναβαθμισμένες και πλέον υψηλού επιπέδου υπηρεσίες και 
να μην τα έχουν τα γενικά νοσοκομεία στο δημόσιο τομέα.   

 Δεν μπορεί, για παράδειγμα, στην Πάφο να μειώνονται τα κρεβάτια του 
Παθολογικού Τμήματος και από είκοσι τέσσερα να γίνονται δεκαπέντε.  Τα είκοσι 
τέσσερα ήταν πριν από μία δεκαετία, με πολύ διαφορετικές συνθήκες, με το ένα 
δεύτερο τότε πληθυσμιακής αναλογίας των ασθενών και των πολιτών που 
επισκέπτονταν το νοσοκομείο Πάφου.  Σήμερα, έχοντας υπόψη και τους 
Ελληνοπόντιους, τους αλλοδαπούς, από την Ευρώπη προερχόμενους, μόνιμους 
κατοίκους, τους επισκέπτες, αλλά και όλους εκείνους που τη θερινή περίοδο 
επισκέπτονται το νοσοκομείο Πάφου, δεν μπορεί να έχουν μειωθεί τα κρεβάτια, σ’ 
έναν τομέα όπως το Παθολογικό Τμήμα, που συγκεντρώνει το μεγαλύτερο όγκο 
ασθενών που επισκέπτονται ένα νοσοκομείο. Παρά την προσπάθεια που εγένετο, την 
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αντίδραση των ίδιων των γιατρών, δυστυχώς η κατάσταση παραμένει ως έχει μέχρι 
και σήμερα.   

 Δεν μπορεί οι γιατροί των Πρώτων Βοηθειών του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου, 
που διαμαρτύρονται έντονα, να είναι δέκα στον αριθμό, να εργάζονται νυχθημερόν και 
να μην μπορούν να ανταποκριθούν στα καθήκοντά τους.  Δεν μπορεί να εργάζονται 
κάτω από άσχημες και δύσκολες συνθήκες, με αποτέλεσμα οι ίδιοι να μην μπορούν 
να ανταποκριθούν όπως επιβάλλεται και με κίνδυνο να κάνουν λάθη και στο τέλος να 
πληρώσουν τη νύφη οι οποιοιδήποτε ασθενείς, γιατί δε θα έχουν τη σωστή 
μεταχείριση, αλλά να κινδυνεύουν και οι ίδιοι οι γιατροί, ίσως λόγω κόπωσης, από 
λανθασμένες ενέργειες, που είναι φυσικό επακόλουθο και να πληρώσουν τη νύφη για 
την όποια κακή συμπεριφορά επιδείξουν.  Έχουν επισημάνει το γεγονός, με 
υπόμνημά τους ενημερώθηκε το Υπουργείο Υγείας και δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν 
έχουν βρει ανταπόκριση, σε σύγκριση με κάποιες άλλες επαρχίες που έχουν σχεδόν 
τον ίδιο πληθυσμό είτε λίγο περισσότερο, αλλά υπερδιπλάσιους γιατρούς. 

 Εν πάση περιπτώσει, είναι πάρα πολλά τα προβλήματα και εμείς λέμε ότι θα 
στηρίξουμε την προσπάθεια της κυβέρνησης και του νέου Υπουργού Υγείας, γιατί, 
όπως είπα προηγουμένως, ο τομέας της υγείας δεν έχει χρώμα.  Αυτό υπερτονίσαμε, 
και η πρόεδρος της επιτροπής Υγείας κ. Θεοχάρους και η κ. Κυριακίδου και ο 
υποφαινόμενος, τοποθετούμενοι ενώπιον της επιτροπής, ενώπιον του Υπουργού 
Υγείας, είπαμε ότι θα στηρίξουμε την προσπάθειά του, αλλά με την προϋπόθεση ότι 
δε θα ακολουθήσει την αδράνεια, την ευθυνοφοβία, αλλά και την έλλειψη πολιτικής 
βούλησης την οποία ακολούθησαν οι προηγούμενοι και οι προκάτοχοί τους στο 
υπουργείο.  Δε θα πω οτιδήποτε άλλο.  Η πολιτική αυτή δυστυχώς είναι γνωστή σε 
όλους ανεξαιρέτως και τα όποια αποτελέσματα είναι εκεί δεδομένα από την αρνητική 
φυσικά σκοπιά.   

 Εμείς ευχηθήκαμε καλή επιτυχία στο νέο υπουργό.  Να μη συνεχιστεί η 
πολιτική της αδράνειας ούτε της απραξίας, όπως είπα, αλλά να αναλάβει τις πολιτικές 
του ευθύνες ως πολιτικός προϊστάμενος ενός υπουργείου.  Όμως, εάν και εφόσον 
συνεχιστεί η ίδια πρακτική πολιτική, τότε, ναι, έχουμε υποχρέωση και καθήκον ως 
βουλευτές της αντιπολίτευσης και να επισημαίνουμε και να κρίνουμε, καλόπιστα 
πάντοτε και εποικοδομητικά, είτε αρέσει είτε δεν αρέσει σε κάποιους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Βότση.  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή κάποιοι συνάδελφοι σας έκαναν να διερωτάστε για το πόση ώρα θα 
μιλήσω, σας λέω ότι θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Βότση, με συγχωρείτε, μην κοιτάζετε όμως το ρολόι, επειδή φαίνεται 
εκείνο κοίταζε ο κ. Κωνσταντίνου· είναι χαλασμένο. 

(Γέλια) 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Έχω αυτορρύθμιση. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βότση, με συγχωρείτε. 

 Να παρακαλέσω να μείνει ανοιχτό το θέμα.  Δεν είναι θέμα πίεσης ή οτιδήποτε, 
αλλά δηλώνω ότι διαφορετικά θα ασκήσω το δικαίωμά μου, όπως είναι από το 
σύνταγμα, και δε θα δεχτώ περιορισμό στο χρόνο, οπότε μπορεί να θέλουν να 
μιλήσουν και άλλοι συνάδελφοι την άλλη Πέμπτη.  Να είμαστε πιο άνετοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό να το αποφασίσουμε μετά την ομιλία του κ. Βότση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ήδη υπάρχουν ακόμα δύο ομιλητές.  Μπορούμε μετά την ομιλία του κ. Βότση, 
αν αποφασίσει το σώμα, να κλείσει τη σημερινή συνεδρία και οι άλλοι δυο ομιλητές να 
μιλήσουν την ερχόμενη Πέμπτη και οπωσδήποτε και ο κ. Κατσουρίδης και όποιος 
άλλος θέλει να μιλήσει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Απλά, εγώ προϊδεάζω, για να το σκεφτείτε κιόλας. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου θα λείπει στο εξωτερικό.  Είναι σύντομη η ομιλία της.  Ας 
γίνουν οι δύο οι δικές μας ομιλίες σήμερα και συνεχίζετε την επόμενη εβδομάδα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Θα είμαι εκτός Κύπρου την ερχόμενη Πέμπτη. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα είμαστε πολύ σύντομοι και οι δύο, κύριε Πρόεδρε.  Επομένως, δε θα 
πάρουμε πολλή ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Βότση, παρακαλώ, προχωρήστε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το θέμα για τη σημερινή συζήτηση είναι «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη 
βελτίωση της προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό μέχρι την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ».  Κάποιες τοποθετήσεις με αναγκάζουν να διαβάσω το θέμα, 
γιατί πολλές φορές, στην προσπάθειά μας να ασκήσουμε απλώς και μόνο κριτική, 
βγαίνουμε και από το θέμα και κάνουμε έτσι πολύ μεγάλες ομιλίες χωρίς να 
μπαίνουμε στην ουσία. 

 Πολύ σύντομα εγώ αναλύω και λέω το εξής:  Ποια είναι τα δεδομένα της 
σημερινής παρεχόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης;  Ένα μεγάλο ποσοστό του 
πληθυσμού, πέραν του 80%, ίσως και 85%, είναι οι δικαιούχοι πλέον δωρεάν 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Παρ’  όλες τις φιλότιμες προσπάθειες που γίνονται 
από το δημόσιο τομέα, και από τους γιατρούς και από τους φαρμακοποιούς και από 
τους νοσηλευτές, δυστυχώς η ιατρική περίθαλψη δεν είναι στο βαθμό που όλοι θα 
θέλαμε και όλοι θα επιθυμούσαμε.  Παράλληλα, ο ιδιωτικός τομέας, με πάρα πολλές 
ειδικότητες, με πάρα πολλούς επιστήμονες, υπολειτουργεί.  Τι είναι εκείνο που 
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μπορούμε να κάνουμε μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ; Αυτό είναι το θέμα που 
συζητούμε. 

 Ισχυριζόμαστε ότι θα πρέπει να φροντίσουμε ώστε η ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη να παρέχεται μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, επαναλαμβάνω, στο 
μεγαλύτερο δυνατό και πιο αποτελεσματικό βαθμό, χωρίς όμως να δημιουργήσουμε 
δομές και μηχανισμούς που θα έχουν μεγάλο κόστος και στην πορεία εφαρμογής του 
ΓΕΣΥ θα μας είναι αχρείαστα.  Αντίθετα, θα πρέπει να δημιουργηθούν τέτοιοι 
μηχανισμοί και τέτοιες υποδομές, που θα βοηθούν εν τω μεταξύ την παρεχόμενη 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και παράλληλα θα αποτελούν και μέρος του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Αυτό θα βοηθήσει και τους ασθενείς, αλλά παράλληλα θα 
αποτελούν και πιλοτικά προγράμματα, ώστε τυχόν προβλήματα και δυσλειτουργίες να 
μπορούν να εντοπιστούν από τώρα, ώστε να είμαστε έτοιμοι να τα εφαρμόσουμε με 
το ΓΕΣΥ στην καλύτερη δυνατή τους μορφή. 

 Ποιοι μηχανισμοί είναι αυτοί που θα μπορούσαν να λειτουργήσουν μέχρι την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ, ώστε και να αυξήσουμε την παρεχόμενη ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη, αλλά παράλληλα να έχουμε και αυτά τα πιλοτικά προγράμματα, για να 
δούμε πόσο λειτουργούν αυτά τα πράγματα τα οποία το ΓΕΣΥ αύριο θα εφαρμόσει; 

 Πρώτα απ’  όλα, να αναφέρουμε σύντομα την αυτονόμηση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων.  Αυτό μπορεί να ξεκινήσει με πιλοτικά προγράμματα, με το να δούμε 
τις διαδικασίες, να δούμε πώς λειτουργεί η αποαγκύλωση από διάφορες αγκυλώσεις 
που σήμερα δημιουργούν τα προβλήματα και να δούμε με ποιο τρόπο τα κρατικά 
νοσηλευτήρια θα μπορούν να λειτουργήσουν πιο αποτελεσματικά και πιο παραγωγικά. 

 Παράλληλα, η συνεργασία του ιδιωτικού τομέα με τον κρατικό θα μπορεί να 
αποβεί καταλυτική στην προσφορά ουσιαστικής και επαρκούς ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης.  Αυτό μπορεί να ξεκινήσει με τη συνεργασία στον τομέα της 
πρωτοβάθμιας ιατρικής περίθαλψης και οι υπηρεσίες που σήμερα παρέχονται δωρεάν 
στους δικαιούχους να παρέχονται και από τον ιδιωτικό τομέα με σοβαρή και 
ουσιαστική επίδραση στην προσφερόμενη περίθαλψη.  Ταυτόχρονα, με αυτό το μέτρο 
θα πετύχουμε αποσυμφόρηση στην πίεση που καθημερινά δέχονται τα κρατικά 
νοσηλευτήρια, με αποτέλεσμα η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και η 
ιατροφαρμακευτική φροντίδα να είναι και ουσιαστικές και πιο αποτελεσματικές.  Αυτό 
παράλληλα θα βοηθήσει στη δημιουργία εκείνων των διοικητικών δομών και 
διαδικασιών που θα μας είναι χρήσιμες για την εφαρμογή του γενικού σχεδίου υγείας. 

 Στον τομέα των φαρμάκων η από καιρού επιδιωκόμενη συνεργασία, σε 
πιλοτικό πρόγραμμα, του δημοσίου με τον ιδιωτικό τομέα θα μπορούσε να συμβάλει 
αφάνταστα στον τομέα της προσφερόμενης φαρμακευτικής παροχής στον πολίτη.  
Παράλληλα, η εμπλοκή του ιδιωτικού φαρμακείου στην παροχή φαρμακευτικής 
περίθαλψης στην ύπαιθρο θα μπορούσε να λύσει πληθώρα προβλημάτων και να 
εξοικονομήσει μεγάλα κονδύλια για το κράτος.  Ταυτόχρονα, θα συμβάλει ώστε να 
δημιουργηθούν τέτοιοι μηχανισμοί συνεργασίας, που αύριο με την εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ θα μας είναι ιδιαίτερα απαραίτητη. 

 Η μείωση της πολυφαρμακίας -τα φάρμακα λαμβάνονται δωρεάν από τα 
κρατικά νοσηλευτήρια- θα μπορεί να συμβάλει αποφασιστικά.  Και ήδη έχει παρθεί 
κάποιο μέτρο με το βιβλίο ασθενούς, όπου θα ελέγχεται πλέον ο κάθε ασθενής τι 
παίρνει από τα κρατικά νοσηλευτήρια, ώστε να μην έχουμε το φαινόμενο της 
πολυφαρμακίας, που και στοιχίζει και κακό κάνει πολλές φορές στους ασθενείς.  Με 
αυτό τον τρόπο θα μειωθούν τα έξοδα.  Θα το έχουμε θετικό σήμερα, αλλά και αύριο 
στην εφαρμογή ενός γενικού σχεδίου υγείας. 
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 Εφόσον αναφέρθηκα στα φάρμακα, πολύ σύντομα, με δυο λόγια να πω ότι 
αυτό που έγινε στα φάρμακα δεν ήταν αλλαγή· ήταν μία μεταρρύθμιση.  Έχει δώσει 
στον κόσμο φθηνό φάρμακο· θα πρέπει να το καταγράψουμε.  Ναι, είχε κάποια 
προβλήματα, κάποιες ελλείψεις στον τομέα των φθηνών φαρμάκων, που ευτυχώς σε 
μεγάλο βαθμό, σε μέγιστο βαθμό έχει επιλυθεί με το νέο κατάλογο που δημοσιεύτηκε 
πριν είκοσι ημέρες, ένα μήνα, και με μία συμφωνία που έχει γίνει με τους 
φαρμακέμπορους έχει λήξει επιτέλους και αυτό το πρόβλημα με τα φθηνά φάρμακα, 
με τη ρύθμιση που έχει γίνει. 

 Παράλληλα, ιδιαίτερη έμφαση θα πρέπει να δοθεί στον τομέα της πρόληψης.  
Για κάθε σύστημα υγείας, με όποια μορφή και να λειτουργεί, η πρόληψη και τα 
προληπτικά προγράμματα είναι αναγκαία τόσο για την προστασία των ατόμων από τις 
διάφορες ασθένειες όσο ταυτόχρονα και για τη μείωση των εξόδων που επιβαρύνουν 
το όλο σύστημα. 

 Η συνεχής επιμόρφωση του ανθρώπινου δυναμικού είναι μια άλλη πτυχή που 
κρίνεται απαραίτητη για μια ακόμα πιο ουσιαστική παροχή υπηρεσιών προς τον 
κόσμο.  Θα την έχουμε μπροστά μας και θα τη βρούμε μπροστά μας και για το ΓΕΣΥ.  
Η δημιουργία ιατρικής σχολής και η οργάνωση τέτοιων υπηρεσιών, που να καθιστούν 
την Κύπρο περιφερειακό ιατρικό κέντρο, είναι ένα στοίχημα που όλοι πρέπει να 
κερδίσουμε με πολύ σκληρή δουλειά. 

 Πριν κλείσω, απλώς να κάνω μια αναφορά στο αν ο Πρόεδρος πιστεύει στο 
ΓΕΣΥ.  Απλώς να υπενθυμίσω ότι, όταν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και πρόεδρος 
του κόμματός μας ήταν βουλευτής, είχε εκφράσει τις επιφυλάξεις του για την πρόταση 
που είχε τότε για το νόμο για το ΓΕΣΥ και τις επιφυλάξεις του σε σχέση με τις 
αναλογιστικές μελέτες που είχαν γίνει.  Τώρα, το  ποιος έχει δικαιωθεί μέχρι σήμερα 
μπορεί να το κρίνει ο καθένας.  Δε θα το κρίνω εγώ ούτε θα πω εγώ ποιος έχει 
δικαιωθεί. 

 Τελειώνοντας, θα έλεγα ότι είναι πολλά που γίνονται και αρκετά που μπορούν 
να γίνουν ακόμα μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Το στοίχημα για όλους μας είναι να 
βοηθήσουμε με όλες μας τις δυνάμεις στην ταχύτερη και σωστότερη λειτουργία ενός 
σωστού, καθολικού και αποδοτικού γενικού σχεδίου υγείας, που θα μπορεί να 
προσφέρει σε όλο το λαό αξιοπρεπή ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Είχαμε πει στην 
επιτροπή Υγείας ότι τα θέματα υγείας δεν έχουν χρώμα και ο ασθενής που πονεί δεν 
ενδιαφέρεται ούτε αν είμαστε μπλε ούτε αν είμαστε κόκκινοι ούτε αν είμαστε πράσινοι.  
Αυτή τη διάθεση, να μη δούμε τα θέματα υγείας με χρώμα, τη δείξαμε και στην 
επιτροπή, την επιδεικνύουμε και σήμερα.  Κάποιες παρεμβάσεις που πιθανό σήμερα 
να μας έδωσαν την εικόνα ότι κάποιοι απ’  εδώ φίλοι βλέπουν τα πράγματα 
μονόχρωμα δε μένουν αναπάντητες από αδυναμία -το είχα πει και στην επιτροπή- 
μένουν αναπάντητες από σεβασμό στην αρχή την οποία είχαμε καθορίσει ως 
επιτροπή Υγείας.  Και εύχομαι στην πορεία να μην αναγκαστούμε να φύγουμε απ’  
αυτή την αρχή. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Κυρία Κυριακίδου, αντιλαμβάνομαι ότι την ερχόμενη Πέμπτη θα απουσιάζετε.  
Θα σας δώσω το λόγο και ελπίζω να είστε σύντομη. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
 Ευχαριστώ πολύ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, να πω στο συνάδελφο κ. Κωνσταντίνου ότι ήταν εκτός θέματος.  Το 
θέμα μας σήμερα είναι τα μέτρα που θα ληφθούν στον τομέα της δημόσιας υγείας 
μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Και νομίζω ότι είναι αχρείαστο, επειδή σας δίνεται ο 
λόγος, να κάνετε μια στείρα κριτική.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υγεία αποτελεί έναν από τους βασικότερους πυλώνες της κοινωνικής μας 
πολιτικής.  Η βελτίωση της ποιότητας ζωής των συμπολιτών μας και κατ’  επέκταση η 
πρόοδος, η αύξηση της παραγωγικότητας και η οικονομική ευημερία όλων ανεξαίρετα 
των συμπολιτών μας είναι για μας προτεραιότητα.  Η ιατρική φροντίδα υψηλού 
επιστημονικού επιπέδου προσιτή σε όλους τους πολίτες, με επίκεντρο πάντα τον 
άνθρωπο, είναι υποχρέωση του κράτους.  Ο τομέας της υγείας είναι ένας τομέας με 
απεριόριστες δαπάνες και περιορισμένους πόρους, γι’  αυτό επιβάλλεται η καλύτερη 
διαχείριση των διαθέσιμων πόρων με σωστές διαφανείς διαδικασίες, λαμβάνοντας 
πάντοτε υπόψη ότι οι νέες θεραπευτικές αγωγές είναι απρόσιτες στον απλό πολίτη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει μέχρι την εφαρμογή του γενικού 
σχεδίου υγείας να βελτιωθεί το υφιστάμενο σύστημα ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
προς απάμβλυνση των προβλημάτων.  Η σημερινή κατάσταση στον τομέα της υγείας 
δε μας ικανοποιεί ένεκα των χρόνιων, από δεκαετίες, συσσωρευμένων προβλημάτων.  
Οι λίστες αναμονής, οι ουρές στα εξωτερικά ιατρεία, η αγορά πανάκριβων ιατρικών 
εξοπλισμών, χωρίς να διασφαλίζεται το απαιτούμενο ανθρώπινο δυναμικό να το 
λειτουργήσει, η αύξηση στο 80% των δικαιούχων δωρεάν ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης επιβαρύνει τη λειτουργία του υπάρχοντος συστήματος και η ποιότητα των 
παρεχόμενων υπηρεσιών υποβαθμίζεται.   

 Ο νόμος πλαίσιο του γενικού σχεδίου υγείας, που ψηφίστηκε στην τελευταία 
συνεδρία της Βουλής το 2001 μαζί με ογδόντα εννέα άλλα νομοσχέδια, περιέχει πάρα 
πολλές ασάφειες και κενά.  Επαναλαμβάνω ότι δικαιώθηκε το Δημοκρατικό Κόμμα 
που δεν τον ψήφισε.  Είχαμε τις ίδιες απόψεις για την αοριστία του νόμου, που 
επιτρέπει την ανατροπή των δεδομένων.  Σας υπενθυμίζω τη χαρακτηριστική τότε 
ρήση του προέδρου του ΔΗΚΟ και Προέδρου της Δημοκρατίας σήμερα την ημέρα της 
ψήφισης του νόμου στη Βουλή ότι πίσω έχει η αχλάδα την ουρά, εννοώντας την 
αδυναμία του τότε νόμου να λύσει το πρόβλημα “υγεία”.  Γι’  αυτό το νέο διοικητικό 
συμβούλιο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας επιβάλλεται να υλοποιήσει τάχιστα τα 
χρονοδιαγράμματα που το ίδιο καθόρισε μέχρι την εφαρμογή του γενικού σχεδίου 
υγείας.  Είμαστε έτοιμοι να βοηθήσουμε ούτως ώστε να εκσυγχρονιστεί η υφιστάμενη 
νομοθεσία του ΓΕΣΥ, που να στοχεύει στην οικονομική του βιωσιμότητα και 
αποτελεσματικότητα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Πότε; 

 Το 2008; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Εμείς του ΔΗΚΟ το 2008 το ορίσαμε ως προθεσμία, κύριε Κωνσταντίνου.  Και 
να σας υπενθυμίσω ότι το 2001 εσείς ήσασταν στην εξουσία. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έχετε την πλειοψηφία.  Τροποποιήστε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κωνσταντίνου, μην παρεμβαίνετε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Εμείς του ΔΗΚΟ εισηγούμαστε μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ τα ακόλουθα: 

 Πρώτον, τα δημόσια νοσηλευτήρια επειγόντως να αναμορφωθούν.  Η 
αυτονόμηση των νοσοκομείων που προβλέπεται από το νόμο του ΓΕΣΥ θα μπορούσε 
να ξεκινήσει με το νέο νοσοκομείο Λευκωσίας και όλες οι νέες προσλήψεις του 
επιστημονικού προσωπικού να είναι με πενταετή συμβόλαια.  Έτσι, αντιμετωπίζονται 
με τους ίδιους όρους γιατροί του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα.  Δεύτερον, να 
κοστολογηθεί ο δημόσιος τομέας, δηλαδή τα κρατικά νοσοκομεία και ιατρεία, και να 
αξιοποιηθεί εξίσου και ο ιδιωτικός τομέας, με τους ίδιους ή ακόμα καλύτερους όρους.  
Τρίτον, να γίνει αποκέντρωση των εξουσιών του Διευθυντή Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών.  Παραδείγματος χάριν, εισηγούμαστε η τιμολόγηση των φαρμάκων να 
υπαχθεί στο Υπουργείο Εμπορίου.  Τέταρτον, να γίνει μηχανογράφηση των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών.  Θα υπάρξει έλεγχος στη διάθεση φαρμάκων, θα 
αποφευχθεί έτσι η πολυφαρμακία και η σπατάλη φαρμάκων.  Ας σημειωθεί εδώ ότι ο 
προϋπολογισμός για τα φάρμακα έχει σχεδόν διπλασιαστεί τα τελευταία δύο χρόνια.  
Πέμπτον, να αλλάξει η δομή του Υπουργείου Υγείας.  Έκτον, να καθιερωθούν 
οργανωμένα συστήματα σωστής, έγκαιρης διαφώτισης και πρόληψης ασθενειών οι 
οποίες μαστίζουν τη σημερινή κοινωνία και επένδυση μεγαλύτερων κονδυλίων, π.χ. 
κέντρο προληπτικής παιδιατρικής, έγκαιρη διαφώτιση και πρόληψη καρκίνου του 
μαστού, τεστ Παπανικολάου, πρόληψη για διαβήτη.  Έβδομον, το Υπουργείο Υγείας 
να έχει θεσμικό και ρυθμιστικό ρόλο.  Να εισαχθεί το σύστημα κοστολόγησης για τα 
δημόσια νοσηλευτήρια, να εισαχθούν κανονισμοί για quality assurance και medical 
audit.  

 Τελειώνοντας, θα έλεγα ότι στον τομέα της υγείας, ό,τι και όσα κι αν 
επενδυθούν, θα υπάρχει πάντοτε μεγάλο περιθώριο βελτίωσης.  Η αλματώδης 
ανάπτυξη σ’  αυτό τον τομέα μάς επιβάλλει να δίνουμε προτεραιότητα και να 
υπάρχουν πάντοτε διαθέσιμα κονδύλια.  Ένα σωστό, υψηλής ποιότητας, 
ιατροφαρμακευτικό σύστημα στην Κύπρο θα μπορούσε να καταστήσει τη χώρα μας 
περιφερειακό κέντρο υγείας.  Η ίδρυση της ιατρικής σχολής είναι για μας μέγιστη 
προτεραιότητα.  Η επένδυση στην υγεία είναι επένδυση στην ποιότητα ζωής. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου. 

 Κύριε Περδίκη, αν θέλετε να πάρετε το λόγο τώρα...  Δε θα κλείσω το θέμα, 
γιατί κρίνω ότι δεν έχει εξαντληθεί, και μετά την παρέμβαση του κ. Κατσουρίδη, ο 
οποίος θέλει να παρέμβει... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι η γνώμη μου να μείνετε στους ημιτελικούς την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Εγώ δεν έχω κανένα πρόβλημα να σας δώσω το λόγο.  Αν θέλετε να μείνετε 
την ερχόμενη Πέμπτη, καλώς. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω πρόβλημα με τους ημιτελικούς που ανέφερε ο κ. 
Νεοφύτου.  Αν δεν έχει πρόβλημα ο κ. Κατσουρίδης, γνωστός φίλαθλος και 
ποδοσφαιρόφιλος, μένω την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεδομένου τούτου, η συζήτηση του θέματος θα συνεχιστεί την ερχόμενη 
Πέμπτη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 6 Ιουλίου 2006, 
στις 4.00  το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

1.  Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.080.2006)  

2.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.142.2006) 

3.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Εγγραφή Γραφείων Μελετών) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.108.2006) 

4.  Ο περί Αστικών Αδικημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.143.2006) 

5.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.144.2006) 

6.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.138.2006) 

7.  Οι περί Ταμείου και Διαδικασίας Επιδοτήσεως 
Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.115.2006) 

8.  Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και 
Παθόντες Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.116.2006) 

9.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 3) του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.135.2006) 
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10.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.114.2006) 

11.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.149.2006) 

12.  Οι περί της Ευρωπαϊκής Δημόσιας Εταιρείας 
Περιορισμένης Ευθύνης (SE) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.131.2006) 

13.  Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση 
των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.140.2006) 

14.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.141.2006) 

15.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.148.2006) 

16.  Οι περί Ρυθμίσεως της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Έκδοση Αδειών) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.125.2006) 

17.  Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.127.2006) 

18.  Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Διεξαγωγή Ερευνών) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.128.2006) 

19.  Ο περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.124.2006) 

20.   Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων Θερμοκηπίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.117.2006) 

21.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή 
Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς 
Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.105.2006) 

22.  Οι περί Φυσικών Μεταλλικών Νερών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.118.2006) 

23.  Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2006. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.134.2006) 

24.  Ο περί Ελάχιστων Απαιτήσεων Ασφάλειας για τις 
Σήραγγες του Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.157.2006) 

25.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη 
Αναψυχής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.142.2006) 

26.  Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων 
στην Εργασία) (Καταργητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.122.2006) 

27.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία από τον Αμίαντο) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.103.2006) 

28.  Ο περί της Περαιτέρω Χρήσης Πληροφοριών του 
Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.130.2006) 

29.  Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2004. 
(Αρ. Φακ. 23.01.302.2004) 

30.  Ο περί Πωλήσεως Γης (Ειδική Εκτέλεση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.157.2005) 

31.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2003. 
(Αρ. Φακ. 23.01.232.2003) 

32.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.004.2006) 

33.  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000. 
(Aρ. Φακ. 23.01.083.2000) 

34.  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 
(Αρ. Φακ. 23.01.031.2001)   

35.  Ο περί Στοιχημάτων Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.047.2006) 

36.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
έγκριση του καταλόγου θέσεων  εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.004) 
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37.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
έγκριση του καταλόγου επιστημονικών θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 
διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.004) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της 
προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
στο λαό  μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.011.2006) 

 2. «Η εκπλήρωση των υποχρεώσεων που έχουν 
ανατεθεί στην Τουρκία με βάση το διαπραγματευτικό 
πλαίσιο της 3

ης
 Οκτωβρίου 2005 και οι 

επιβαλλόμενες ενέργειες-χειρισμοί Κύπρου και 
Ελλάδας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη  Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.012.2006) 

 3. «Οι οικονομικές υποχρεώσεις της Βρετανίας προς 
την Κυπριακή Δημοκρατία όπως αυτές απορρέουν 
από τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης και η ανάγκη λήψης 
κάθε πρόσφορου νομικού μέτρου για τη διεκδίκηση  
των οφειλομένων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη  Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.013.2006) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαύρου Ελένη 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας  

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Στυλιανίδης Χρήστος  

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας  

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος του σώματος κ. Κώστα Παπακώστα στην 
αφυπηρέτηση της λειτουργού της Βουλής κ. Ανδρούλας Γρηγορίου. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με 
Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί Υλικών και 
Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2006» και έγκρισή τους. 

3. Αναβολή της συζήτησης των θεμάτων «Απόφαση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου επιστημονικών θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων» και 
«Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου 
επιστημονικών θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 
διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμων», έπειτα από συζήτηση (Γ. Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. 
Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης). 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Ερωτήσεις βουλευτών:  

 Διαμαρτυρία για τη μετάθεση εφέδρων αξιωματικών - Προβλήματα από τη 
λειτουργία του πτηνοσφαγείου ΠΙΠΗΣ ΦΑΡΜ ΛΤΔ - Η καταβολή 
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αποζημιώσεων στους ψαράδες που συνελήφθησαν από τις τουρκικές 
κατοχικές δυνάμεις στον Κάτω Πύργο - Έκδοση οικοδομικής άδειας για 
ανέγερση κατοικίας στο χώρο που απαλλοτριώθηκε για την ανέγερση λυκείου 
στη Γεροσκήπου - Οι όροι απασχόλησης των συνεργατών του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου. 

6. Αγορεύσεις (Ρ. Ερωτοκρίτου, Π. Σταυριανός, Κ. Κωνσταντίνου, Ά. Βότσης, Α. 
Κυριακίδου) για το θέμα «Η ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της 
προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό μέχρι την εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ 

Συνεδρίαση 6
ης 

Ιουλίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 6) 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό σας απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν προχωρήσουμε στις εργασίες της ολομέλειας, θεωρώ χρέος να κάνουμε 
αναφορά στο τραγικό συμβάν της πτώσης του ελικοπτέρου της Εθνικής Φρουράς, με 
αποτέλεσμα την απώλεια δύο συνανθρώπων μας.  Η χθεσινή τραγωδία ξυπνά τις 
μνήμες από τα άλλα δύο αεροπορικά δυστυχήματα που έπληξαν την Εθνική Φρουρά, 
τα οποία προκάλεσαν την απώλεια αξιόμαχων και ικανών στελεχών του σώματος, του 
ίδιου του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς αείμνηστου Ευάγγελου Φλωράκη.  Ας 
ευχηθούμε οι έρευνες που βρίσκονται σε εξέλιξη να μπορέσουν να καταδείξουν τις 
αιτίες του δυστυχήματος και στη βάση των πορισμάτων και των ερευνών να ληφθούν 
όλα τα απαραίτητα μέτρα, που θα μειώνουν τις πιθανότητες παρόμοιων τραγικών 
συμβάντων.   

 Θέλω να σας πληροφορήσω ότι η ομόλογός μου κ. Μπενάκη, Πρόεδρος της 
Βουλής των Ελλήνων, έχει αποστείλει τηλεγράφημα με το οποίο εκφράζει την οδύνη 
της και τη συμπαράστασή της στους οικείους των αδικοχαμένων ανθρώπων μας∙ του 
Ρώσου πιλότου και του Κύπριου πιλότου.   

 Εκ μέρους όλων των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων εκφράζω τα βαθιά 
συλλυπητήριά μας προς τις οικογένειες, τους συναδέλφους και τους οικείους των 
νεκρών.   

 Καλώ το σώμα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή. 
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(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Τώρα, Κεφάλαιο Πρώτο, νομοθετική εργασία.  Για τις ομόφωνες εκθέσεις 
παρακαλώ να συνεχίσουμε την παράδοση.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής.  Έχει 
τίτλο «Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006».  Έχουν γίνει οι τοποθετήσεις;  Είναι ομόφωνο; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Για μας δεν είναι ομόφωνο.  Η έκθεση έχει κατατμήσει τα θέματα σε τέσσερις 
ενότητες.  Εμείς προτιθέμεθα να τοποθετηθούμε θετικά για τα δύο πρώτα και αρνητικά 
για τα υπ’ αριθμόν 3 και 4.  Γι’ αυτό θα παρακαλούσα η ψηφοφορία τουλάχιστον, εάν 
δε θα προηγηθούν οποιεσδήποτε τοποθετήσεις, να γίνει τμηματικά.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δικαίωμα να κάνετε τοποθετήσεις. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να διαβαστεί λοιπόν η έκθεση.  Παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής να 
προσέλθει στο βήμα. 

(Τη συνεδρίαση διακόπτει ήχος κινητού τηλεφώνου.) 

 Συγνώμη, κύριε Τορναρίτη.   

 Τι είναι αυτό που ακούγεται;  Είναι κινητό;  Εάν είναι κινητό, παρακαλώ να 
κλείσει!   

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Κουτσού 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Mη μέλη της επιτροπής: 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων: 
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 Αθηνά Κυριακίδου Μπενίτο Μαντοβάνη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Ιουνίου 2006.  Στις 
συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, καθώς και εκπρόσωποι των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση 
ΠΟΕΔ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Δημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η λειτουργία 
της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, να διευκρινιστούν ορισμένες ασαφείς 
πρόνοιές της αναφορικά με τα πρόσθετα προσόντα και να καταργηθούν ορισμένες 
διατάξεις, η ύπαρξη των οποίων δεν κρίνεται πλέον σκόπιμη.  

 Ειδικότερα, στις προτεινόμενες τροποποιήσεις προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Τροποποιείται η πρόνοια αναφορικά με την απαρτία της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, ώστε να μπορεί να συνεδριάζει και να παίρνει 
έγκυρες αποφάσεις, εφόσον παρίστανται τρία τουλάχιστο μέλη της, 
περιλαμβανομένου ή μη και του προέδρου της.  Ανάλογη τροποποίηση έγινε 
ήδη και στον περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμο. 

2. Επεκτείνεται η προθεσμία εξέτασης ενστάσεων αναφορικά με τους πίνακες 
διοριστέων από δεκαπέντε μέρες που ισχύει σήμερα σε τρεις μήνες, ώστε να 
παρέχεται στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ικανοποιητικός χρόνος για 
εξέταση των ενστάσεων και λήψη σχετικής απόφασης. 

3. Διευκρινίζεται ότι σε περίπτωση περισσότερων του ενός πρόσθετων 
προσόντων θα λαμβάνεται υπόψη το υψηλότερο σε επίπεδο για σκοπούς 
παραχώρησης μονάδων και στην περίπτωση πρόσθετου προσόντος που 
αποκτήθηκε μετά από τη λήξη της προθεσμίας υποβολής αιτήσεων τούτο θα 
λαμβάνεται υπόψη, εφόσον δεν έχουν δοθεί μονάδες για άλλο πρόσθετο 
προσόν. 

4. Καταργείται το άρθρο 35Δ του περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, 
το οποίο αναφέρεται στην κατανομή των διευθυντικών θέσεων μεταξύ μέσης 
και τεχνικής εκπαίδευσης κατά τη δημοσίευσή τους, αφού από το 2004 και μετά 
οι θέσεις αυτές, όπως και όλες οι άλλες θέσεις της μέσης και τεχνικής 
εκπαίδευσης, κατανέμονται από τον προϋπολογισμό, με αποτέλεσμα η 
πρόνοια αυτή να καθίσταται περιττή. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής υπήρξε 
προβληματισμός όσον αφορά ορισμένα ζητήματα και ειδικότερα, μεταξύ άλλων, σε 
σχέση: 

1. με την πρόνοια για την έγκυρη λήψη απόφασης,  

2. με την πρόνοια για χορήγηση μονάδων για πρόσθετα προσόντα σε 
υποψηφίους για θέσεις προαγωγής τα οποία αποκτήθηκαν μετά τη λήξη της 
προθεσμίας υποβολής αιτήσεων και 

3. με τη διαδικασία κατανομής των διευθυντικών θέσεων, οι οποίες από το 2004 
και μετά κατανέμονται από τον προϋπολογισμό. 
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 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας σε σχέση με την πρόνοια για έγκυρη 
λήψη απόφασης δήλωσε ότι η πρόνοια αυτή αφορά θέμα απαρτίας της επιτροπής, 
ώστε με τρία τουλάχιστο παρόντα μέλη να λαμβάνονται αποφάσεις.  Όπως επισήμανε 
η ίδια, η προτεινόμενη τροποποίηση συνάδει πλήρως με ό,τι εφαρμόζεται στην 
Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, όπου δεν παρουσιάστηκε μέχρι τώρα πρόβλημα 
όσον αφορά την εύρυθμη λειτουργία της, και η τροποποίηση αυτή αναμένεται να 
συμβάλει στην ευελιξία της λήψης σχετικών αποφάσεων από την Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

 Επιπρόσθετα, η πιο πάνω εκπρόσωπος σε σχέση με την προτεινόμενη 
κατάργηση του άρθρου 35Δ του υφιστάμενου νόμου, που αναφέρεται στη διαδικασία 
κατανομής διευθυντικών θέσεων, δήλωσε ότι, επειδή η κατανομή από το 2004 γίνεται 
με βάση τον προϋπολογισμό και ο προϋπολογισμός ως νόμος υπερισχύει του περί 
Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, η αρμόδια αρχή, που με βάση τον εν 
λόγω  νόμο είναι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, είναι υποχρεωμένη να 
συμμορφωθεί με τον προϋπολογισμό όσον αφορά την κατανομή και την πλήρωση 
των θέσεων αυτών.  Επιπλέον, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι υπάρχει σχετική 
νομολογία για το όλο θέμα, ότι δηλαδή ο προϋπολογισμός είναι νόμος και επομένως 
μπορεί να τροποποιεί προηγούμενο νόμο κ.λπ., και κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής  
δύο σχετικές αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

 Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δήλωσε 
επιπρόσθετα ότι υπάρχει τεράστιος όγκος εργασιών που πρέπει άμεσα να 
διεκπεραιωθούν και οι εργασίες αυτές αφορούν, μεταξύ άλλων, μεταθέσεις, 
τοποθετήσεις, προαγωγές κ.λπ. αναφορικά με δύο χιλιάδες άτομα.  Όπως επισήμανε 
η ίδια, η διαδικασία διεξάγεται κατά τη χρονική περίοδο από το τέλος Μαρτίου μέχρι 
τις αρχές Ιουλίου και φέτος είναι ιδιαίτερα οξύ το πρόβλημα, διότι όσον αφορά τις 
προαγωγές αποφασίστηκε ότι για σκοπούς δημόσιου συμφέροντος μόνο μία φορά το 
χρόνο θα λαμβάνονται οι σχετικές αποφάσεις.  Γι’ αυτό, όπως ανέφερε η ίδια, για να 
υπάρξει ευελιξία, θα πρέπει να προωθηθεί άμεσα η προτεινόμενη τροποποίηση, 
ιδιαίτερα όσον αφορά την απαρτία της επιτροπής. 

 Όσον αφορά ειδικότερα την πρόνοια για χορήγηση μονάδων για προσόντα που 
αποκτήθηκαν μετά τη λήξη της προθεσμίας υποβολής αιτήσεων, η πιο πάνω 
εκπρόσωπος δήλωσε ότι πάντοτε ασκείται έλεγχος νομιμότητας στο μεσοδιάστημα 
μέχρι τη λήψη τελικής απόφασης και διαρκούσης της όλης εξέτασης λαμβάνονται 
υπόψη τα πρόσθετα προσόντα (π.χ. μεταπτυχιακοί τίτλοι) τα οποία θεωρούνται 
“τελειωμένα”. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, πέραν των όσων 
διαλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση του νομοσχεδίου, επισήμανε ότι όσον αφορά 
την προτεινόμενη τροποποίηση για παραχώρηση μονάδων κατά τη διαδικασία 
πλήρωσης θέσεων προαγωγής για το υψηλότερο σε επίπεδο πρόσθετο προσόν, αντί  
ξεχωριστά για κάθε πρόσθετο προσόν, όταν υπάρχουν περισσότερα του ενός 
προσόντα, υπάρχει δεδικασμένο με βάση σχετική απόφαση του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος επισήμανε ότι οι αποφάσεις λαμβάνονται με βάση 
αριθμητικό υπολογισμό και για τα πρόσθετα προσόντα που αποκτώνται μετά τη λήξη 
της σχετικής προθεσμίας, με βάση τον υφιστάμενο νόμο, χορηγείται από μισή μέχρι 
μία μονάδα. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΛΜΕΚ δήλωσε ότι διαφωνεί με την προτεινόμενη 
κατάργηση του άρθρου 35Δ και ότι  αυτό πρέπει να παραμείνει για σκοπούς 
διαφάνειας και διενέργειας διαβουλεύσεων μεταξύ των εμπλεκομένων.  Επιπρόσθετα, 
ο ίδιος εισηγήθηκε τη νομοθετική ρύθμιση συγκεκριμένης ημερομηνίας για τον 
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καθορισμό της λήξης της προθεσμίας υποβολής αιτήσεων σε σχέση με τις προαγωγές 
ως ασφαλιστική δικλίδα για το τι θα λαμβάνεται υπόψη αναφορικά με τα επιπρόσθετα 
προσόντα των υποψηφίων. 

 Η εκπρόσωπος της ΟΛΤΕΚ, παρ’  όλο που εξέφρασε την επιφύλαξή της όσον 
αφορά την προτεινόμενη κατάργηση του άρθρου 35Δ, δήλωσε ότι σέβεται τη θέση της 
Νομικής Υπηρεσίας και ότι, εφόσον οι διευθυντικές θέσεις κατανέμονται πλέον από 
τον προϋπολογισμό, η υφιστάμενη πρόνοια καθίσταται περιττή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, αποφάσισε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που 
θα διεξαχθεί για το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

(Διευκρινίσεις που έδωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

 Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού 
Συναγερμού θα υπερψηφίσει τον προτεινόμενο νόμο, παρ’ όλο που είχε στην αρχή 
συγκεκριμένες επιφυλάξεις και ενστάσεις όσον αφορά το πρόσθετο προσόν μετά την 
υποβολή της αίτησης.  Μετά τη διαβεβαίωση από μέρους της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ότι προτίθεται να καταθέσει στη Βουλή εκσυγχρονιστική 
πρόταση όσον αφορά το συγκεκριμένο νομοθετικό πλαίσιο, ψηφίζουμε τη νομοθεσία 
και αναμένουμε από το Υπουργείο Παιδείας, από την εκτελεστική εξουσία να 
προχωρήσει στη συγκεκριμένη ρύθμιση.  Αν δεν το πράξει η εκτελεστική εξουσία, 
δηλώνουμε ότι στους επόμενους μήνες θα καταθέσει η δικιά μας κοινοβουλευτική 
ομάδα την πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εφόσον και ενόσω αναμένεται η κατάθεση εκσυγχρονιστικού νομοθετήματος 
που θα ρυθμίζει συνολικά τα υπό συζήτηση θέματα, διερωτώμαι -και είναι ρητορικό το 
ερώτημα, για να το απαντήσω, και νομίζω ο καθένας από εμάς μπορεί να το κάμει- 
γιατί θα πρέπει να προχωρήσουμε σε αυτή την τμηματική ρύθμιση των 
συγκεκριμένων ζητημάτων, των υπ’ αριθμών δηλαδή 3 και 4, τα οποία η δική μας η 
πλευρά θα καταψηφίσει τώρα, για να έρθουμε μετά, όταν θα έρθει το θεσμικό 
εκσυγχρονιστικό πλαίσιο, όπως αποκλήθηκε προηγουμένως από τον πρόεδρο της 
επιτροπής, που μετέφερε την πληροφόρηση εδώ, να κάμουμε αλλαγές τόσο στο 
πλαίσιο όσο και στο συγκεκριμένο ζήτημα.   

 Αλλά ποία θέματα αφορά αυτή η ιστορία;  Την κατάργηση του άρθρου 35Δ του 
περί Δημοσίας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, με το οποίο μέχρι σήμερα, στα 
πλαίσια μιας κοινωνικής καθαρά συναντίληψης, που αφορούσε όλους τους εταίρους, 
δηλαδή την εκτελεστική εξουσία και τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, γινόταν μία 
κατανομή των διευθυντικών θέσεων της μέσης και τεχνικής εκπαίδευσης.  Με το 
νομικό επιχείρημα ότι από το 2004 οι θέσεις αυτές περιλαμβάνονται, κατανέμονται 
από τον προϋπολογισμό de facto και με το επιπλέον νομικό επιχείρημα ότι υπάρχουν 
δύο αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου που ορίζουν ότι ο προϋπολογισμός είναι 
νόμος και άρα μπορεί να τροποποιεί νόμο, αποφασίστηκε το θέμα αυτό να αφεθεί στα 
χέρια του προϋπολογισμού δημιουργώντας βέβαια την κοινωνική ανασφάλεια, η 
οποία είναι μοιραίο συνεπακόλουθο, μιας και σε κάθε προϋπολογισμό θα είναι 
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διαφορετικές οι θέσεις της αναλογίας μεταξύ των διευθυντών μέσης και τεχνικής.  
Αλλά, σεβόμενος και σεβόμενοι από την άλλη πλευρά, με όλη την ειλικρίνεια, τη 
νομική θέση της γενικής εισαγγελίας, δε θα μπορέσουμε να συμφωνήσουμε με την 
τοποθέτηση αυτή.  Ο προϋπολογισμός είναι νόμος -και είναι αυτό που λένε 
αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου- και σαν νόμος μπορεί να τροποποιεί 
οποιοδήποτε νόμο με βάση τις αρχές τις ερμηνευτικές που έχουν τεθεί από το 
Ανώτατο Δικαστήριο, νοουμένου όμως ότι τούτο προνοείται ρητά στον υπό συζήτηση 
νόμο, που είναι ο προϋπολογισμός.  Δεν μπορεί, επειδή κατανέμονται οι θέσεις από 
τον προϋπολογισμό με δημοσιονομικά κριτήρια χωρίς οποιαδήποτε άλλη πρόνοια 
στον προϋπολογισμό, που σαν γενικός νόμος καταργεί ειδικό νόμο, που είναι το 35Δ, 
να λέμε ότι εξυπακουόμενα τον καταργεί και άρα το 35Δ πάει περίπατο. 

 Δεν ξέρω ειλικρινά με ποια λογική προέκυψε αυτή η νομική ερμηνεία.  Για 
όσους είναι δικηγόροι στην αίθουσα είναι γνωστό, είναι κοινός τόπος ότι γενικός νόμος 
δεν καταργεί ειδικό νόμο, παρά μόνο εάν υπάρχει ειδική πρόνοια στο γενικό νόμο, 
που είναι ο προϋπολογισμός.  Ο ειδικός νόμος ερμηνευτικά σημαίνει ότι ισχύει 
αυτόνομα και αυτοτελώς μαζί με το γενικό νόμο που δεν τον καταργεί.   

 Γι’ αυτούς λοιπόν τους λόγους εμείς δεν μπορούμε να ψηφίσουμε την 
κατάργηση του άρθρου 35Δ.  Κοινωνικοί λόγοι, όπως τους έχω εξηγήσει, αλλά και 
νομικοί ταυτόχρονα, οι οποίοι ενισχύουν την προσέγγιση που έχουμε πει, δεν 
μπορούν να μας οδηγήσουν στο να υπερψηφίσουμε την κατάργηση του άρθρου 35Δ.   

 Προχωρώ τώρα στο άλλο ζήτημα το συγκεκριμένο, το οποίο αναφέρεται στο ότι 
μέχρι και την τελευταία στιγμή -είναι ένα γεγονός που δε διαλαμβάνεται στην έκθεση 
και εδώ επικεντρώνεται η ένστασή μας- μέχρι και την τελευταία στιγμή που θα 
πηγαίνουν οι υποψήφιοι ενώπιον της αρμόδιας επιτροπής που θα τους ελέγξει σε 
σχέση με τα πρόσθετα προσόντα θα δύναται να υποβληθεί πρόσθετο προσόν, το 
οποίο θα λαμβάνεται υπόψη σύμφωνα με την πρόνοια που καταγράφεται στο νόμο 
και την έκθεση.  Εμείς δεν μπορούμε να δεχτούμε αυτή την προοπτική.  Δεν είναι 
δυνατό, έχοντας υπόψη το τι συμβαίνει σήμερα, που, όταν προκύψει πρόβλημα για 
την αξιολόγηση συγκεκριμένου προσόντος πρόσθετου ή μη που υποβάλλεται στην 
επιτροπή, ακολουθεί η παρέμβαση του ΣΕΚΑΠ και του ΚΥΣΑΤΣ, για να κάνει τη 
σωστή γνωμάτευση, με όλη την αναγκαία απώλεια χρόνου -που είναι αναγκαία 
βεβαίως και κανένας δεν μπορεί να το αρνηθεί αυτό- να χάνεται αυτός ο χρόνος και να 
υπάρχει ισχυρισμός, που είναι εύρημα της έκθεσης, ότι δήθεν, με το να υποβάλλονται 
την τελευταία στιγμή -αν πάτε στην τέταρτη ή την πέμπτη σελίδα, θα το δείτε- υπάρχει 
ο αναγκαίος χρόνος για τον έλεγχο της νομιμότητας.  Μα, η νομιμότητα βεβαίως 
μπορεί να ελεγχθεί του πρόσθετου προσόντος.  Ο χρόνος όμως είναι αναγκαίος;   

 Σήμερα δημιουργούνται πλείστες καθυστερήσεις στην ακώλυτη προώθηση 
αυτών των ζητημάτων, δηλαδή να συνυπολογισθούν ή μη τα πρόσθετα προσόντα, 
ιδιαίτερα όταν είναι αδιευκρίνιστες οι συνθήκες κάτω από τις οποίες έχουν ληφθεί, με 
την έννοια των ιδρυμάτων που τα έχουν χορηγήσει, ιδιαίτερα όταν είναι εκτός της 
Ελλάδας και της Αγγλίας, όπου είναι κοινός τόπος ή το εκπαιδευτικό σύστημα 
επιτρέπει με μία ισορροπία που το διακρίνει εύκολα να διακρίνει η επιτροπή τη 
βαρύτητα των προσόντων αυτών.  Και θα είναι ευκολότερο και συντομότερο να 
έρχονται τα προσόντα αυτά από οποιαδήποτε άλλη χώρα και να υποβάλλονται την 
τελευταία στιγμή και να υπάρχει ισχυρισμός ότι με την τοποθέτηση δήθεν της 
δυνατότητας για την άσκηση της νομιμότητος -που βεβαίως κανείς δεν την 
αμφισβητεί- θα διεκπεραιώνονται ευκολότερα;  Νομίζω ότι αυτό δε συμβαδίζει με την 
κοινή λογική. 
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 Γι’ αυτούς λοιπόν τους λόγους εμείς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, δε θα ψηφίσουμε τα κεφάλαια τουλάχιστον, όπως έχουμε παρακαλέσει 
το προεδρείο της Βουλής να βάλει σε ψηφοφορία κατ’ αύξοντα αριθμό, τα 
αριθμούμενα ως 3 και 4.  Τα υπ’ αριθμόν 1 και 2 βεβαίως θα τα υπερψηφίσουμε και η 
τοποθέτησή μας είναι θετική. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος.  Απλώς, είχαμε 
εκφράσει στην επιτροπή Παιδείας κάποιες επιφυλάξεις όσον αφορά το πρώτο θέμα.  
Εξαρχής να πω ότι θα τοποθετηθούμε θετικά, αλλά θα ήθελα να πω και την 
επιφύλαξή μας ενώπιον της ολομέλειας.   

 Όσον αφορά το θέμα του φόρτου εργασίας της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, κατανοούμε πλήρως το πρόβλημα, ότι υπάρχει φόρτος εργασίας.  
Αντιλαμβανόμαστε ότι αυτό που ζητείται αυτή τη στιγμή είναι να δώσουμε το δικαίωμα 
να συνεδριάζουν και να θεωρούνται απαρτία και να θεωρούνται οι αποφάσεις έγκυρες 
της επιτροπής, όταν και εφόσον συνεδριάζουν τρία μέλη χωρίς την παρουσία του 
προέδρου της επιτροπής.  Να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι, όπως γνωρίζουμε, για να 
είναι έγκυρη η απόφαση, θα πρέπει σίγουρα να συγκεντρώνει τρεις θετικές ψήφους.  
Αυτό σημαίνει ότι, αν ένας εκ των τριών -αν συνεδριάζει αυτό το τριμελές σώμα- 
διαφωνεί, υποχρεωτικά θα πρέπει να συμφωνήσει, διότι, αν πάνε δύο προς έναν, 
πλέον δεν υπάρχει απόφαση και θα πρέπει να πάει στην ολομέλεια το όλο θέμα το 
οποίο συζητείται.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς εκφράσαμε…  Αυτό το 
πράγμα υπάρχει σήμερα και λειτουργεί στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας.  
Σίγουρα λειτουργεί, αλλά καταλαβαίνετε ότι με αυτό τον τρόπο, υποχρεωτικά, για να 
διευκολύνεται η όλη διαδικασία, χρειάζεται να είναι και οι τρεις παρόντες θετικοί στην 
κάθε απόφαση την οποία θα παίρνουν.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε αυτό το πράγμα, όμως υπογραμμίζουμε 
την έγνοια την οποία έχουμε για τη συγκεκριμένη τροποποίηση. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου, αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Απλά, θέλω να καταθέσω τη δική μας την τοποθέτηση όσον αφορά το δικαίωμα 
που δίδεται με αυτή την τροποποίηση για εκπρόθεσμη παρουσίαση προσόντων.  
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Εμείς δε συμφωνούμε με αυτή την τροποποίηση που επιχειρεί η εκτελεστική εξουσία 
και δε θα την ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσο πιο σύντομα μπορώ από τη θέση μου. 

 Τα ζητήματα 1 και 2 νομίζω ξεκαθαρίστηκαν, ιδιαίτερα με τη διευκρίνιση που 
έγινε από τον προηγούμενο συνάδελφο, ότι η απαραίτητη πλειοψηφία εξακολουθεί να 
ισχύει και, αν των τριών που θα παρευρίσκονται δεν είναι ομόφωνη η απόφασή τους, 
παραπέμπεται το ζήτημα στην ολομέλεια της επιτροπής, οπότε είναι ξεκάθαρο ότι 
εκσυγχρονίζει και διευκολύνει την εργασία της συγκεκριμένης επιτροπής.   

 Σε σχέση με το τρίτο ζήτημα, νομίζω ότι και εδώ μπερδεύονται λίγο τα 
πράγματα.  Μέχρι σήμερα ήταν αδιευκρίνιστο για το πώς λειτουργούσε η επιτροπή σε 
ανάλογες περιπτώσεις κατά τις οποίες υπήρχαν περισσότερα του ενός επιπρόσθετα 
προσόντα.  Τώρα έρχεται να εκσυγχρονίσει τη νομοθεσία και να βάλει συγκεκριμένη 
πρόνοια πώς θα παίρνεις ως επιπρόσθετο προσόν για το πιο υψηλού επιπέδου 
ακαδημαϊκό σου προσόν.  Και γίνεται πλέον πολύ συγκεκριμένο και ξεφεύγει από τη 
διακριτική εξουσία της αρμόδιας επιτροπής.  Ταυτόχρονα, ξεκαθαρίζει τώρα τι πράγμα;  
Μέχρι σήμερα η επιτροπή είχε τη διακριτική πάλι εξουσία ενδιάμεσα της υποβολής της 
αίτησης και της διαδικασίας πρόσληψης, εάν αποκτούσες επιπρόσθετο προσόν, να 
σου δίνει από μισή μέχρι μία μονάδα, ανεξάρτητα από το αν είχες πάρει 
προηγουμένως επίσης για άλλο επιπρόσθετο προσόν μονάδες.  Τώρα έρχεται και λέει: 
«Αν επήρες προηγουμένως, δε δικαιούσαι, κύριε, άλλες μονάδες για το επιπρόσθετο 
προσόν που απέκτησες ενδιάμεσα της διαδικασίας».  Επειδή όμως πιθανότατα 
κάποιοι να είναι στο στάδιο της απόκτησης προσόντος και να τύχει η προκήρυξη της 
θέσης, αν δεν πήρες προηγουμένως, τώρα έχεις την ευχέρεια να πάρεις τις μονάδες 
που θα έπαιρνες, αν το είχες και την ημέρα υποβολής της αίτησής σου. 

 Για το τέταρτο ζήτημα νομίζω ότι γίνεται λόγος χωρίς αντικείμενο.  Από τη 
στιγμή που πλέον ο προϋπολογισμός ο κρατικός λέει συγκεκριμένα -και είναι νόμος- 
ότι είναι τόσες οι θέσεις της τεχνικής εκπαίδευσης και τόσες της μέσης εκπαίδευσης, 
είναι άνευ αντικειμένου να υπάρχει πρόνοια σύμφωνα με την οποία θα κατανέμονται 
από το αρμόδιο υπουργείο.  Καταργεί κάτι το οποίο είναι αχρείαστο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, για τη διαδικασία.  Δε συνηθίζεται η κατ’ άρθρον ψήφιση των 
νομοσχεδίων εκτός από τον προϋπολογισμό.  Έχει σημειωθεί στα πρακτικά η 
διαφωνία του Ευρωπαϊκού Κόμματος και στα δύο σημεία και η διαφωνία των 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών στο ένα σημείο.   

 Παρακαλώ, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 28Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση του άρθρου 35Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στα θέματα με τους αριθμούς 2 και 3, που είναι «Ο περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 
και «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Εγγραφή Γραφείων 
Μελετών) Κανονισμοί του 2006».  Έχει ετοιμαστεί έκθεση που αφορά το νομοσχέδιο 
και συμπληρωματική έκθεση που αφορά και τα δύο θέματα.   Οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 
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 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, μαζί με σχετικούς κανονισμούς, σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και του 
ΚΕΒΕ.  Η ΟΕΒ, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, έτσι ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στο ΕΤΕΚ δημιουργίας και τήρησης μητρώου στο οποίο να μπορεί να 
εγγράφονται γραφεία εκπόνησης μελετών τα οποία είναι δυνατό να λειτουργούν ή να 
αναφέρονται με επαγγελματική επωνυμία διαφορετική από τα ονόματα των ιδιοκτητών 
τους.  Το πιο πάνω μητρώο θα αναφέρεται ως Μητρώο Γραφείων Μελετών.   

 Οι προϋποθέσεις και ο τύπος εγγραφής στο μητρώο, καθώς και οι καταβλητέες 
συνδρομές και άλλα τέλη θα ρυθμίζονται με σχετικούς κανονισμούς, οι οποίοι έχουν 
κατατεθεί στη Βουλή και αναμένεται η έγκρισή τους αργότερα. 

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ ανέφεραν ότι με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται η 
δυνατότητα σε γραφεία που δεν είναι εγγεγραμμένα στο επιμελητήριο και απασχολούν  
προσωπικό με διάφορες ειδικότητες της μηχανικής να εγγραφούν στο οικείο μητρώο.  
Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι η προτεινόμενη τροποποίηση αποτελεί 
την πρώτη φάση του νέου συστήματος εγγραφής μηχανικών στο επιμελητήριο. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ συμφώνησε με τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού διεξήλθε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, αποφάσισε για καθαρά νομοτεχνικούς λόγους να εισαχθούν σε 
αυτό οι ορισμοί των όρων “γραφείο μελετών” και “Μητρώο Γραφείων Μελετών”  και να 
αφαιρεθούν από τους κανονισμούς που ρυθμίζουν τη δημιουργία και τήρηση του εν 
λόγω μητρώου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων στην πλειοψηφία της συμφωνεί με τις πρόνοιες του αναφορά νομοσχεδίου, γι’ 
αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε με βάση τα πιο πάνω.    

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά 
τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου (Εγγραφή Γραφείων Μελετών) Κανονισμοί του 2006» 
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Παρόντες:  

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Άριστος Αριστοτέλους  

 Αντώνης Αντωνίου  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο μαζί με τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 20 Ιουνίου  και στις 4 Ιουλίου 2006.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και του 
ΚΕΒΕ.  Η ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στο ΕΤΕΚ δημιουργίας και τήρησης μητρώου στο οποίο να μπορεί να 
εγγράφονται γραφεία εκπόνησης μελετών τα οποία είναι δυνατό να λειτουργούν ή να 
αναφέρονται με επαγγελματική επωνυμία διαφορετική από τα ονόματα των ιδιοκτητών 
τους.  Το εν λόγω μητρώο θα αναφέρεται ως Μητρώο Γραφείων Μελετών.    

 Περαιτέρω, με τους υπό αναφορά κανονισμούς καθορίζονται οι προϋποθέσεις 
και ο τύπος εγγραφής στο μητρώο, καθώς και οι καταβλητέες συνδρομές και άλλα 
τέλη.  Ακόμη, με τους προτεινόμενους κανονισμούς παρέχεται η δυνατότητα για 
εγγραφή στο Μητρώο Γραφείων Μελετών ομόρρυθμων και ετερόρρυθμων εταιρειών 
που είναι εγγεγραμμένες δυνάμει του περί Ομόρρυθμων και Ετερόρρυθμων Εταιρειών 
και Εμπορικών Επωνυμιών Νόμου. 

  Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ ανέφεραν ότι με τον προτεινόμενο νόμο και τους 
κανονισμούς παρέχεται η δυνατότητα σε γραφεία που δεν είναι εγγεγραμμένα στο 
επιμελητήριο και απασχολούν προσωπικό με διάφορες ειδικότητες της μηχανικής 
επιστήμης να εγγραφούν στο οικείο μητρώο.  Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
ανέφεραν ότι η προτεινόμενη τροποποίηση αποτελεί την πρώτη φάση του νέου 
συστήματος εγγραφής μηχανικών στο επιμελητήριο. 

 Για το υπό αναφορά νομοσχέδιο ετοιμάστηκε έκθεση για την ολομέλεια της 
Βουλής στις 20 Ιουνίου 2006. 

 Όπως είναι γνωστό, η ολομέλεια της Βουλής, κατόπιν αιτήματος της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, ανέβαλε τη συζήτηση των πιο 
πάνω θεμάτων και τα παρέπεμψε στην Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων για 
περαιτέρω συζήτηση. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού διεξήλθε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς, αποφάσισε να 
ενσωματωθούν οι πρόνοιες των κανονισμών στο νομοσχέδιο, καθώς και να αφαιρεθεί 
η πρόνοια για το δικαίωμα εγγραφής στο Μητρώο Γραφείων Μελετών ετερόρρυθμων 
εταιρειών.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων συμφωνεί με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό τελικά 
έχει διαμορφωθεί, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την 
ψήφισή του σε νόμο με την ενσωμάτωση στις πρόνοιές του και των προνοιών των 
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κανονισμών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι οι πρόνοιες των κανονισμών έχουν ενσωματωθεί στο 
νομοσχέδιο, επομένως προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου με την προσθήκη σε αυτό 
νέων όρων και των ορισμών τους.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σε αυτό νέων άρθρων 
αμέσως μετά το άρθρο 6 αυτού.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη στο τέλος του νέων 
Παραρτημάτων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κύριε Παπακώστα, μπορείτε να με αντικαταστήσετε, παρακαλώ; 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Κώστας 
Παπακώστας.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4 και 5 αναβάλλονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6, 7 και 8 είναι εξ αναβολής κι έχουν κοινή έκθεση.  
Τα θέματα αυτά είναι  «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 
«Οι περί Ταμείου και Διαδικασίας Επιδοτήσεως Ενοικίων Εκτοπισθέντων και 
Παθόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί Παροχής 
Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 



 13 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Ταμείου και Διαδικασίας Επιδοτήσεως Ενοικίων 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και «Οι 

περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμοί του 
2006» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Κώστας Παπακώστας Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Νίκος Κουτσού 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιουνίου και 5 Ιουλίου 2006.  Στα 
πλαίσια της μελέτης των προτεινόμενων νομοθετημάτων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Εσωτερικών και εκπρόσωποι του ίδιου 
υπουργείου και του Ταμείου Επιδότησης Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών και της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του Ταμείου Επιδότησης 
Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων ως ξεχωριστής οντότητας και η μεταφορά των 
συναφών με την καταβολή της επιδότησης ενοικίων εξουσιών και αρμοδιοτήτων στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, κάτω από την εποπτεία του Υπουργού Εσωτερικών. 

 Ειδικότερα, με την ψήφιση του περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε 
Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα Νόμου [Ν. αρ. 46(Ι) του 2005], όπως 
αυτός τροποποιήθηκε, το Ταμείο Επιδότησης Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων 
περιήλθε στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών, γι’ αυτό κρίθηκε αναγκαία η 
τροποποίηση του περί Ενοικιοστασίου Νόμου, ώστε να ολοκληρωθεί και τυπικά η 
μεταβίβαση των σχετικών με τη λειτουργία του Ταμείου εξουσιών και αρμοδιοτήτων 
από τον Υπουργό Δικαιοσύνης στον Υπουργό Εσωτερικών. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, με την 
ενοποίηση των προϋπολογισμών του κράτους, καθώς και με την ψήφιση του 
προαναφερόμενου νόμου, κρίθηκε αναγκαία η τροποποίηση αριθμού προνοιών του 
περί Ενοικιοστασίου Νόμου που αφορούν την επιδότηση ενοικίου. 

 Ειδικότερα: 

1. Οι πρόνοιες του άρθρου 22 που προβλέπουν την ίδρυση Ταμείου Επιδότησης 
Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων θα πρέπει να αντικατασταθούν με 
πρόνοια που να προβλέπει τη συνέχιση της επιδότησης του ενοικίου σε 
εκτοπισθέντες και παθόντες. 
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2. Το άρθρο 23, που προβλέπει τη διενέργεια δαπανών, θα πρέπει να καταργηθεί 
ενόψει του γεγονότος ότι έχει περιληφθεί σχετική πρόνοια στον προϋπολογισμό 
του κράτους για κάλυψη των σχετικών δαπανών. 

3. Τα άρθρα 24 και 25 θα πρέπει να τροποποιηθούν, ώστε να καθορίζουν ως 
αρμόδιο υπουργό τον Υπουργό Εσωτερικών. 

 Σημειώνεται ότι για τη συνέχιση της επιδότησης του ενοικίου σε δικαιούχους 
εκτοπισθέντες και παθόντες έχει περιληφθεί σχετική πρόνοια στον προϋπολογισμό 
του 2006 και συγκεκριμένα στο Κεφ. 16.01. Υπουργείο Εσωτερικών - Κεντρικά 
Γραφεία Άρθρο 04.406 Επιδότηση Ενοικίου. 

 Στο εξής οι δαπάνες επιδότησης των ενοικίων θα καλύπτονται απευθείας από 
ειδικό κονδύλι του προϋπολογισμού του κράτους, που είναι μέρος του 
προϋπολογισμού που αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών.  Επίσης με τις μεταβατικές 
διατάξεις σκοπείται η κάλυψη της νομικής μεταβίβασης και της διαδοχής των 
υφιστάμενων υποχρεώσεων και οφειλών του καταργούμενου Ταμείου προς το Πάγιο 
Ταμείο της Δημοκρατίας.  Παράλληλα με αυτές, προβλέπεται η παραμονή σε ισχύ, 
μέχρις ότου αποφασιστεί διαφορετικά από τον Υπουργό Εσωτερικών, οποιωνδήποτε 
διορισμών λειτουργών επιδότησης ενοικίων, που έγιναν με βάση το προηγούμενο 
νομικό καθεστώς. 

 Σκοπός των πρώτων πιο πάνω προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 33 του περί Ενοικιοστασίου Νόμου, είναι 
η τροποποίηση των περί Ταμείου και Διαδικασίας Επιδοτήσεως Ενοικίων 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων βασικών κανονισμών, οι οποίοι διέπουν την ίδρυση και 
λειτουργία του Ταμείου Επιδότησης Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων και 
θεσπίστηκαν για πρώτη φορά το 1984.   

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προνοείται η διαγραφή των 
όρων “γραμματεία”, “Διαχειριστική Επιτροπή” και “Ταμείο”, χωρίς όμως να καταργείται 
η ουσία των κανονισμών, δηλαδή η συνέχιση της παροχής της επιδότησης ενοικίου.  
Με τους ίδιους κανονισμούς προνοείται επίσης η τροποποίηση του τίτλου τους, ώστε 
να αναφέρονται ως «Οι περί Διαδικασίας Επιδοτήσεως Ενοικίων Εκτοπισθέντων και 
Παθόντων Κανονισμοί του 1984 έως 2006». 

 Σκοπός των δεύτερων πιο πάνω προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 24 και 33 του περί Ενοικιοστασίου 
Νόμου, είναι η θέσπιση νέων περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και 
Παθόντες Κανονισμών, με τους οποίους αναθεωρείται το ύψος του επιδόματος 
ενοικίου που παραχωρείται σε δικαιούχους από την 1

η
 Ιανουαρίου 2006. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, όσον αφορά το ύψος του επιδόματος που παραχωρείται, η τελευταία 
αναθεώρηση έγινε το 2002 με τους περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και 
Παθόντες (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς που εγκρίθηκαν από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Λόγω της παρέλευσης μεγάλου χρονικού διαστήματος από την 
τελευταία τροποποίηση, καθώς επίσης λόγω της αύξησης των ενοικίων, ενδείκνυται η 
αύξηση τόσο του επιδόματος ενοικίου όσο και των προβλεπόμενων εισοδηματικών 
κριτηρίων. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία της αύξησης του δείκτη ενοικίων κατά 10% 
περίπου για τα έτη 2003-2005 (2,7%, 3,6% και 3,9%, αντίστοιχα), δικαιολογείται η 
αύξηση του παρεχόμενου επιδόματος ενοικίου κατά 10% περίπου. 
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 Επιπλέον, με βάση τα στοιχεία αύξησης των δεικτών μισθών και απολαβών 
κατά 15% για τα έτη 2003-2005 (6,3%, 4,3% και 4%, αντίστοιχα), δικαιολογείται η 
αύξηση του ετήσιου καθαρού εισοδήματος κατά 15% περίπου. 

 Με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις υπολογίζεται ότι θα απαιτηθούν 
πρόσθετες πιστώσεις ύψους £350.000 περίπου ετησίως (£324.000 για τη βελτίωση 
των κριτηρίων και £26.000 για 30 περίπου νέες περιπτώσεις). 

 Στα πλαίσια της μελέτης των προτεινόμενων νομοθετημάτων, ο πρόεδρος της 
επιτροπής εισηγήθηκε στους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών όπως όλα 
τα ζητήματα που αφορούν την παροχή επιδομάτων ενοικίων σε εκτοπισθέντες και 
παθόντες ρυθμιστούν με τέτοιο τρόπο, ώστε να μην εμπίπτουν στις πρόνοιες του περί 
Ενοικιοστασίου Νόμου.  Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 
τοποθετούμενοι γύρω από τις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοθετημάτων, ανέφεραν 
πως θα μελετήσουν την πιο πάνω εισήγηση του προέδρου της επιτροπής. 

 Κατά τη διάρκεια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής τα μέλη της επιτροπής 
εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους ως προς το ύψος των επιδομάτων ενοικίου, γι’ αυτό 
κρίθηκε σκόπιμο να κληθεί ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Ανδρέας Χρίστου, για να 
ενημερώσει την επιτροπή για την προσφυγική πολιτική της κυβέρνησης, ενόψει και 
της πορείας εφαρμογής του σχεδίου τιτλοποιήσεων.  

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του για τη χαμηλή αύξηση 
του ύψους των επιδομάτων, προσθέτοντας πως πολλοί πρόσφυγες, λόγω της 
καθυστέρησης που παρατηρείται στο διαχωρισμό οικοπέδων, καταφεύγουν στην 
ενοικίαση, το κόστος της οποίας είναι υψηλό, γι’ αυτό, όπως ο ίδιος ανέφερε, η ΠΕΠ 
θα αναμένει αυξημένες παροχές. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Ανδρέας Χρίστου, κληθείς να τοποθετηθεί γύρω 
από τις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοθετημάτων, συμφώνησε με τον πρόεδρο της 
επιτροπής ότι το ζήτημα της παροχής επιδόματος ενοικίου πρέπει να ρυθμιστεί πάνω 
σε νέα βάση, να μελετηθεί από την αρχή και οι πρόνοιές του να μην εμπίπτουν στον 
περί Ενοικιοστασίου Νόμο, αλλά να ρυθμιστεί αυτοτελώς. 

 Περαιτέρω, ο υπουργός ανέφερε πως το Υπουργείο Εσωτερικών επιθυμεί να 
αυξήσει το παρεχόμενο επίδομα ενοικίου  και να το καταστήσει πιο αποτελεσματικό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, εκφράζει την 
ικανοποίησή της, γιατί οι θέσεις της συμπίπτουν με τις προθέσεις της κυβέρνησης για 
παροχή αυξημένων επιδομάτων, γι’ αυτό, κατά πλειοψηφία των μελών της, εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των 
πιο πάνω κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  Τα 
μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβανόμαστε ότι η ουσία του θέματος για τον περί 
Ενοικιοστασίου Νόμο είναι η βοήθεια που παίρνουν οι εκτοπισθέντες, όταν 
ενοικιάζουν διαμέρισμα ή κατοικία.  Εκείνο το οποίο είχε ειπωθεί και στην επιτροπή 
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Προσφύγων της Βουλής, όταν συζητήθηκε το συγκεκριμένο θέμα -και μάλιστα, λόγω 
της έντονης αντίδρασης που υπήρξε, υπήρξε και αναβολή της ψήφισής του την 
περασμένη βδομάδα, γιατί θεωρούσαμε σωστό να το συζητούσαμε με τον ίδιο τον 
Υπουργό Εσωτερικών, και χθες στην παρουσία του Υπουργού Εσωτερικών είδαμε το 
συγκεκριμένο θέμα… Εμείς τουλάχιστον ως ΕΔΕΚ θεωρούμε ότι τα οικονομικά 
κριτήρια τα οποία υπήρχαν, αλλά και τα προτεινόμενα σε σχέση με τα οικονομικά 
κριτήρια τα οποία υπάρχουν για την έγκριση κάποιων, ώστε να είναι δικαιούχοι για 
παραχώρηση προσφυγικής κατοικίας ή οικοπέδου αυτοστέγασης ή οποιασδήποτε 
άλλης οικονομικής βοήθειας από το κράτος, απέχουν.  Ταυτόχρονα εμείς λέμε ότι, 
από τη στιγμή που το αφορολόγητο εισόδημα -που θεωρείται και το πιο χαμηλό 
εισόδημα για μια οικογένεια- σήμερα είναι £10.000 και πιθανόν αύριο να είναι £12.000, 
αντιλαμβάνεστε ότι το οικονομικό κριτήριο θα πρέπει πάντοτε να συμβαδίζει με αυτό 
το ποσό.  

Όμως, παράλληλα, κύριε Πρόεδρε, εμείς βλέπουμε και τις προτάσεις που 
υπάρχουν εδώ, οι οποίες μάς βρίσκουν κάπως διαφωνούντες.  Βλέπουμε στον 
προτεινόμενο πίνακα μια οικογένεια η οποία έχει έξι μέλη -που αυτό σημαίνει δύο οι 
γονείς και τέσσερα τα παιδιά- της οποίας οι ανάγκες καλύπτονται με μια κατοικία των 
τριών υπνοδωματίων, να παίρνει ακριβώς το ίδιο ποσό χρημάτων ως χορηγία με μια 
οικογένεια που έχει δέκα άτομα -δηλαδή δύο οι γονείς και οκτώ τα παιδιά- της οποίας 
οι ανάγκες είναι τέσσερα και πέντε υπνοδωμάτια.  Φυσιολογικά αυτό το ενοίκιο θα 
πρέπει να είναι πολλαπλάσιο του ενοικίου για ένα σπίτι των τριών υπνοδωματίων. 

Γι’  αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς είχαμε εκφράσει τις επιφυλάξεις μας, 
όμως στη χθεσινή συνεδρία ο Υπουργός Εσωτερικών δεσμεύθηκε ενώπιον της 
επιτροπής ότι μέχρι το τέλος του 2006 το Υπουργείο Εσωτερικών θα καταθέσει 
αναθεωρημένο πίνακα γι’  αυτά τα επιδόματα.  Γι’  αυτό κι εμείς, βασιζόμενοι πάνω σε 
αυτή τη δέσμευση του Υπουργού Εσωτερικών, σήμερα θα υπερψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο το οποίο προτείνεται, αλλά πάντοτε κρατάμε τη δέσμευση του Υπουργού 
Εσωτερικών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι διαπιστώσεις, πιστεύω, είτε εκφράζονται είτε όχι, είναι κοινές.  
Υπάρχει μια προσφυγική πολιτική βάσει της οποίας οι παροχές δίνονται με το 
σταγονόμετρο.  Πολλές φορές κι εμείς οι ίδιοι, αντικρίζοντας τους αριθμούς και γενικά 
το τι προσφέρεται στον προσφυγικό κόσμο, διερωτόμαστε αν πράγματι 
αντιμετωπίζονται ως ισότιμοι πολίτες και μάλιστα άνθρωποι οι οποίοι απώλεσαν τα 
πάντα λόγω της εθνικής τραγωδίας.  Πώς είναι δυνατό να βλέπεις ενώπιόν σου 
επιδόματα ενοικίων των £30 ή £50 ή £70 και να θεωρείς ότι με αυτό τον τρόπο η 
πολιτεία ξοφλά απέναντι στους πρόσφυγες, που σήμερα έχουν να αντιμετωπίσουν 
την κατακόρυφη αύξηση στις τιμές των ενοικίων;  Τα τελευταία χρόνια είχαμε αυξήσεις 
της τάξης του 5% ή 10% και γνωρίζετε πολύ καλά ότι με την οικονομική ανάπτυξη και 
γενικά με τη στενότητα στην απόκτηση στέγης και με την αύξηση της ζήτησης προς 
ενοικίαση οι τιμές των ενοικίων είναι υπερπολλαπλάσιες των επιδοτήσεων της 
κυβέρνησης.  
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Φυσικά, η κυβέρνηση έρχεται και λέει, «ξέρετε, με μια έρευνα που κάναμε, 
καλύπτουμε σχεδόν το 70% του ενοικίου».  Λόγω του ότι είναι τόσο χαμηλή η 
επιδότηση ενοικίου, ο πρόσφυγας υποχρεώνεται και πάει και μένει σε διαμερίσματα ή 
σε τρώγλες των £100 μηνιαίως, γιατί, όταν λέει ότι του δίνει £50 και καλύπτει το 70%, 
σημαίνει ότι πάει και βρίσκει ένα διαμέρισμα ή ένα σπίτι των £70.  Και αντιλαμβάνεστε 
σε ποια κατάσταση θα είναι, άρα τον οδηγούμε εξ ανάγκης να πάει σε μια στέγαση μη 
αξιοπρεπή. 

Εμείς θεωρούμε ότι πλέον πρέπει να δούμε τα πράγματα ρεαλιστικά.  Να 
δούμε σε ποιο επίπεδο διαβίωσης βρίσκεται ο υπόλοιπος κόσμος και σε αυτό το 
επίπεδο να προσπαθήσουμε να ανεβάσουμε και τον προσφυγικό κόσμο.  Και, αν 
πράγματι σε όλους αυτούς που έχουν εισοδήματα εφτά μέχρι δέκα ή δώδεκα χιλιάδες 
λίρες, που εκ των πραγμάτων τούς καταδικάζουμε να μείνουν μια ζωή εκεί, δίνουμε 
αυτά τα πενιχρά επιδόματα και θεωρούμε ότι κάνουμε και προσφυγική πολιτική, 
πιστεύω είναι καλύτερα να πούμε ότι αδυνατούμε να κάνουμε τέτοια πολιτική, παρά με 
αυτά τα ημίμετρα να θεωρούμε ότι ασκούμε και φιλοπροσφυγική πολιτική. 

Δεν κατακρίνω την παρούσα κυβέρνηση.  Αυτά τα ενοίκια δυστυχώς ίσχυαν 
και επί προηγούμενων κυβερνήσεων, όμως υπάρχει μια ειδοποιός διαφορά.  Τα 
τελευταία χρόνια υπήρξε πράγματι υπερπολλαπλασιασμός των ενοικίων και δεν 
πρέπει να δούμε το ζήτημα με τους ρυθμούς που γίνονταν οι αυξήσεις στο παρελθόν, 
που πράγματι μπορεί να ήταν 5% ή 10% ή 20%.  Άρα πρέπει κι εδώ να δώσουμε 
επιδοτήσεις που να ανταποκρίνονται στις πραγματικές ανάγκες και να οδηγήσουμε 
τον πρόσφυγα να πάρει σπίτι, για να μπορέσει να ζήσει αξιοπρεπώς με την οικογένειά 
του. 

         Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Ο κ. Κουτσού έχει ζητήσει το λόγο. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς στηρίζουμε το νομοσχέδιο, με την προϋπόθεση ότι είναι 
δεσμευτική η τοποθέτηση του Υπουργού Εσωτερικών, που έγινε ενώπιον της Βουλής, 
ότι στα πλαίσια του νέου προϋπολογισμού που θα καταθέσει θα υπάρξουν 
ουσιαστικές αυξήσεις.  Το δεύτερο επίσης που λαμβάνουμε υπόψη είναι ότι αυτές οι 
επιδοτήσεις πρέπει να ισχύουν αναδρομικά και πρέπει να γίνουν μέσα στο 2006. 

 Δεδομένων λοιπόν αυτών των δύο παραγόντων, θα ψηφίσουμε υπέρ, αλλά 
πολιτικά θεωρούμε δεσμευμένη την κυβέρνηση να παρουσιάσει νέα πρόταση στο νέο 
προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτό το θέμα που συζητούμε είναι ένα σημαντικό κομμάτι της προσφοράς του 
κράτους προς τους πρόσφυγες.  Παλιά μπορεί να θεωρείτο ότι ήταν το πιο  συμφέρον 
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στεγαστικό πρόγραμμα του κράτους, αλλά με τη χθεσινή διευκρίνιση του Υπουργού 
Εσωτερικών θα συμφωνήσω, ότι δεν μπορεί να θεωρείται ως στεγαστικό σχέδιο αλλά 
ως ένα ενδιάμεσο στάδιο το οποίο οι οικογένειες που δε διαθέτουν στέγη θα το 
χρησιμοποιούν συνεισφέροντας και οι ίδιες και το κράτος, για να μπορέσουν να 
αποκτήσουν τη δυνατότητα και την αντοχή, για να αποκτήσουν στη συνέχεια το δικό 
τους σπίτι και με τη βοήθεια του κράτους. 

 Είναι γι’  αυτό το λόγο που, όταν ήρθε το σχέδιο και προέβλεπε 10% αύξηση 
στα παρεχόμενα ποσά και 15% αυξήσεις στα κριτήρια, δηλαδή προς τα άνω, για να 
είναι δυνατό περισσότερες οικογένειες να καθίστανται δικαιούχες, εμείς είπαμε ότι θα 
πρέπει αυτό το σχέδιο να μπει σε νέα βάση, ώστε να ανταποκρίνεται πράγματι στα 
οικονομικά δεδομένα του κράτους, στις ανάγκες των ανθρώπων που ζουν με 
εισόδημα κάτω των δέκα χιλιάδων λιρών και στα σημερινά υφιστάμενα ενοίκια.  Γι’  
αυτό το λόγο αναβάλαμε το θέμα, παρά το επείγον που το χαρακτήριζε, για να 
συζητήσουμε αυτό το θέμα με τον υπουργό.  Να σημειώσω ότι αυτό το θέμα με 
απόφαση αυτής της Βουλής έχει φύγει από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, που ήταν ένα 
ξένο σώμα μέσα στις υπηρεσίες εκείνου του υπουργείου, και για πρώτη χρονιά 
εντάσσεται στο Υπουργείο Εσωτερικών.  Και είναι με χαρά που έχουμε διαπιστώσει 
ότι, παρά το σύντομο χρονικό διάστημα που ανέλαβε αυτή η κυβέρνηση και το χρόνο 
που είχε το συγκεκριμένο υπουργείο να χειριστεί αυτό το θέμα, το υπουργείο έχει ήδη 
ταυτιστεί με τις θέσεις που η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων έχει υποβάλει κι έχει 
δεσμευθεί, κι αυτό λέει και η έκθεση, ότι μέχρι τέλος του χρόνου θα αναδομήσει 
εντελώς αυτό το σχέδιο και θα ανταποκρίνεται σε αυτά που περιλαμβάνουν οι θέσεις 
που έχουμε υποβάλει στον υπουργό. 

 Θέλω όμως να πω και κάτι πριν φύγω από το βήμα.  Το 10% είναι λίγο.  Το 5% 
λεγόταν σε κάποιες προηγούμενες εκθέσεις ότι ήταν πολύ.  Οι αυξήσεις των ακινήτων 
έγιναν σήμερα κι όχι το 1999 ή το 2000, που λόγω χρηματιστηρίου κατακόρυφα 
ανέβηκαν οι αξίες των ακινήτων και των ενοικίων.  Άρα, όταν μιλούμε, θα πρέπει και 
τις πραγματικότητες να λαμβάνουμε υπόψη μας και τα δεδομένα που έχουμε μπροστά 
μας, αλλά και το τι επιδιώκουμε να ξέρουμε.  Κι ας μην ερχόμαστε, εφόσον 
συμφωνούμε με μια ορθή πορεία, να θέτουμε οι ίδιοι τορπίλες στην ίδια τη θέση μας.   

 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ, θεωρώντας αυτή τη 
θέση που έρχεται από την κυβέρνηση ως την πρώτη δόση προς αυτό το σχέδιο, το 
οποίο θα ολοκληρωθεί με το τέλος του χρόνου, σύμφωνα με τη δέσμευση του 
Υπουργού Εσωτερικών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το κόμμα μας θα μπορούσε να περιοριστεί λέγοντας μόνο ότι 
θα ταχθεί υπέρ της ψήφισης αυτού του νομοσχεδίου, αλλά πρέπει να απαντήσουμε σε 
δυο αναφορές, στο ότι το κράτος ξοφλά δήθεν μέσα απ’ αυτό το νομοσχέδιο και στο 
ότι η πληγείσα αξιοπρέπεια του πρόσφυγα δεν μπορεί να καλυφθεί με αυτό το 
νομοσχέδιο.  Νομίζω ότι θα πρέπει να πω απλώς ότι εμείς δε θεωρούμε ότι ξοφλά 
ούτε το κράτος ούτε η Βουλή ούτε κανένας μας.  Η ανάγκη είναι συνεχής και οι 
υποχρεώσεις θα πρέπει να είναι έτοιμες εκεί, για να αντιμετωπιστούν.  Και βεβαίως 
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την αξιοπρέπεια του κάθε πρόσφυγα νομίζω ότι την έχει αποδείξει στην πράξη για 
τριάντα δύο χρόνια ο ίδιος ο πρόσφυγας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 3) του 2006».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2006» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 H Koινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 
Ιουλίου 2006.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας συμβολικού ποσού £10 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31

η
 Δεκεμβρίου 2006.  

 Ειδικότερα, η ζητούμενη έγκριση πληρωμής συμβολικού ποσού £10 αποσκοπεί 
στη διαγραφή του διπλού σταυρού “++”, ο οποίος εκ παραδρομής περιλήφθηκε στον 
προϋπολογισμό του 2006 έναντι του εδαφίου 50 «Ανώτεροι Yπαστυνόμοι (Kλίμακα 
Α10

(i)
)» στο Κεφάλαιο 13.03.00 «Αστυνομία - Αρχηγείο Αστυνομίας». 

 Όπως είναι γνωστό, η ένθεση διπλού σταυρού “++” έναντι οποιουδήποτε 
εδαφίου του κρατικού προϋπολογισμού υποδηλώνει ότι η θέση θα καταργηθεί, αν 
αυτή είναι κενή κατά την ημέρα έναρξης του σχετικού οικονομικού έτους ή αν αυτή 
κενωθεί αργότερα υπό οποιεσδήποτε άλλες περιστάσεις.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο διπλός 
σταυρός είχε αρχικά περιληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό του 2004 και ίσχυε για 
επτά θέσεις εξειδικευμένου προσωπικού της αστυνομίας. Ακολούθως και μετά τη 
δημιουργία οργανικής δομής για εξειδικευμένες θέσεις στην αστυνομία και ειδικότερα 
αφού μεταφέρθηκαν στο νέο εδάφιο 100 όλες οι εξειδικευμένες θέσεις που ήταν 
σταυρωμένες, όλοι οι διπλοί σταυροί που υπήρχαν σε διάφορα άλλα εδάφια του 
προϋπολογισμού και αφορούσαν παρόμοιες περιπτώσεις διαγράφηκαν με την ψήφιση 
του προϋπολογισμού του 2006, εκτός από τους υπό συζήτηση σταυρούς, οι οποίοι εκ 
παραδρομής δε διαγράφηκαν.  Δηλαδή, ενώ με τη μεταφορά των εν λόγω θέσεων ο 
διπλός σταυρός θα έπρεπε να είχε διαγραφεί, εκ παραδρομής αυτό δεν έγινε, με 
αποτέλεσμα να μην είναι δυνατή η πλήρωση των κενών θέσεων κάτω από το 
αντίστοιχο εδάφιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 
τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
κατά νόμο έγκριση του υπό συζήτηση συμπληρωματικού προϋπολογισμού 
(συμβολική πρόνοια ποσού ύψους £10), ώστε νομοτεχνικά να καταστεί δυνατή η 
πλήρωση των επηρεαζόμενων σύμφωνα με τα πιο πάνω θέσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   
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 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού £10 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31

η
 Δεκεμβρίου 2006.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 3) του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 11 και 12 αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι.  Είναι έτοιμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουν κοινή έκθεση.  Είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2006» και «Οι περί της Ευρωπαϊκής Δημόσιας Εταιρείας Περιορισμένης Ευθύνης 
(SE) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2006» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται  «Οι περί της 
Ευρωπαϊκής Δημόσιας Εταιρείας Περιορισμένης Ευθύνης (SE) Κανονισμοί του 

2006» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Βαρνάβα 
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 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποίησε 
στις 4 Ιουλίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, o Έφορος Εταιρειών και 
Επίσημος Παραλήπτης, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ) και του Γραφείου του Συντονιστή 
Εναρμόνισης.  Το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
Ανεξάρτητος Σύνδεσμος Λογιστών Κύπρου και ο Σύνδεσμος Πτυχιούχων 
Εγκεκριμένων Λογιστών - Ελεγκτών Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Εταιρειών Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η λήψη μέτρων για τη διευκόλυνση της 
εφαρμογής στη Δημοκρατία του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 2157/2001 του Συμβουλίου της 
8

ης
 Οκτωβρίου 2001 περί του καταστατικού της ευρωπαϊκής εταιρείας (SE),  που 

επιτρέπει σε εταιρείες που υπάγονται σε νομοθεσίες διαφορετικών κρατών μελών να 
ιδρύσουν ευρωπαϊκή δημόσια εταιρεία περιορισμένης ευθύνης.  Παράλληλα, με το 
νομοσχέδιο παρέχεται εξουσιοδότηση στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει 
κανονισμούς σχετικά με όλα τα ζητήματα που πρέπει να ρυθμιστούν ή επιδέχονται 
ρύθμισης για σκοπούς διευκόλυνσης της εφαρμογής στη Δημοκρατία του πιο πάνω 
κανονισμού. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 387(1)(ε) του περί Εταιρειών Νόμου, είναι ο καθορισμός προϋποθέσεων 
σύστασης Ευρωπαϊκής Δημόσιας Εταιρείας Περιορισμένης Ευθύνης (SE).  Ειδικότερα, 
οι εν λόγω κανονισμοί ρυθμίζουν σειρά διαδικαστικών και άλλων συναφών θεμάτων 
που διευκολύνουν την άμεση εφαρμογή του κοινοτικού κανονισμού στη Δημοκρατία.    

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν όπως 
τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 211 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 266 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 374 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 387 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 13 και 14 θέματα έχουν κοινή έκθεση.  Είναι «Ο περί της 
Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 

2006» και «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τα πιο πάνω 
νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποίησε στις 4 Ιουλίου 2006.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, του ΕΒΕ Λάρνακας, του Συνδέσμου 
Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου και του Αναπτυξιακού Συνδέσμου Χρυσοχόων, 
Αργυροχόων. 
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 Σκοπός του πρώτου προτεινόμενου νόμου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το 
άρθρο 169(2) του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, της Σύμβασης για τον 
Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, η προσχώρηση στην 
οποία αποφασίστηκε με την υπ’ αριθμόν 56.884 και ημερομηνία 5 Δεκεμβρίου 2002 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και  
Τουρισμού και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η 
διεθνής αυτή σύμβαση, η οποία υπογράφτηκε από ορισμένες ευρωπαϊκές χώρες στις 
15 Νοεμβρίου 1972, παρέχει ένα αποδεκτό σύστημα αμοιβαίας αναγνώρισης με τη 
χρησιμοποίηση κοινών σφραγίδων ποιότητας, το οποίο βοηθά την ελεύθερη 
διακίνηση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα μεταξύ των κρατών μελών που 
προσυπογράφουν τη σύμβαση.  Από την προσχώρηση της Δημοκρατίας, δήλωσε ο 
ίδιος, στην πιο πάνω σύμβαση, θα δημιουργηθούν καλύτερες ευκαιρίες για εξαγωγή 
στις χώρες που έχουν προσχωρήσει στη σύμβαση κυπριακών αντικειμένων από 
πολύτιμα μέταλλα.   

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της 
νομοθεσίας για τον Κυπριακό Οργανισμό Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα, η οποία καθίσταται αναγκαία μετά την κύρωση της σύμβασης που 
αναφέρεται στο πρώτο νομοσχέδιο.   Παράλληλα, με το ίδιο νομοσχέδιο προτείνεται η 
τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του Παραρτήματος I της νομοθεσίας που αφορά 
αντικείμενα από πολύτιμα μέταλλα συγκεκριμένου βάρους που εξαιρούνται από τη 
σήμανση.    

 Οι εκπρόσωποι του ΕΒΕ Λάρνακας και του Αναπτυξιακού Συνδέσμου 
Χρυσοχόων, Αργυροχόων εξέφρασαν την αντίθεσή τους στις σχετικές πρόνοιες του 
δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου που αφορούν τον καθορισμό του βάρους των 
αντικειμένων που εξαιρούνται από τη σήμανση (κάτω από ένα γραμμάριο για 
αντικείμενα χρυσού και κάτω από τρία γραμμάρια για αντικείμενα από ασήμι) και 
επανέλαβαν την πάγια θέση τους για εξαίρεση από τη σήμανση των αντικειμένων από 
χρυσό βάρους μέχρι δύο γραμμάρια και των αντικειμένων από ασήμι βάρους μέχρι 
επτά γραμμάρια, για λόγους καθαρά κόστους σφράγισης. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα και του 
Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου υποστήριξαν ότι ο καθορισμός του 
βάρους των εν λόγω αντικειμένων που εξαιρούνται από τη σήμανση αποτελεί δίκαιη 
διευθέτηση, παρέχει ασφάλεια στις συναλλαγές και συνάδει ή ακόμα είναι και πιο 
ευνοϊκός συγκρινόμενος με την ισχύουσα νομοθεσία σήμανσης αντικειμένων άλλων 
χωρών, με εξαίρεση την Αγγλία όπου για καθαρά λόγους παράδοσης εξαιρούνται από 
τη σήμανση αντικείμενα από ασήμι βάρους μέχρι 7,78 γραμμάρια.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, αποφάσισαν όπως τοποθετηθούν επί των νομοσχεδίων κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.   

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Επειδή δεν έγινε κατορθωτό να διευκρινιστούν δύο ερωτήματα τα οποία 
ζητήσαμε να διευκρινιστούν, θα παρακαλέσουμε για μια εβδομάδα αναβολή.   

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η αναβολή εγκρίνεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 15, 16, 17 και 18 θέματα έχουν κοινή έκθεση.  Είναι «Ο περί 
Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», «Οι περί 
Ρυθμίσεως της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Έκδοση Αδειών) Κανονισμοί του 2006», «Οι 
περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τέλη) Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί 
Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Διεξαγωγή Ερευνών) Κανονισμοί του 2006».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τo 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο μαζί με τους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) και του Γραφείου του Συντονιστή Εναρμόνισης.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου και των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται 
με βάση το εδάφιο (2) του άρθρου 43 του περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
Νόμου, είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία 2003/55/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 26ης Ιουνίου 2003 σχετικά με τους κοινούς κανόνες για την 
εσωτερική αγορά φυσικού αερίου και την κατάργηση της Οδηγίας 98/30/ΕΚ.  Τα κράτη 
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μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης όφειλαν να προβούν στην υιοθέτηση των προνοιών 
της Οδηγίας μέχρι την 1

η
 Ιουλίου 2004.   

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η παροχή δυνατότητας στη ΡΑΕΚ να λαμβάνει ρυθμιστικές αποφάσεις που  
καθορίζουν τον τρόπο με τον οποίο ρυθμίζεται η αγορά φυσικού αερίου και ο 
καθορισμός των διαδικασιών με βάση τις οποίες λαμβάνονται οι ρυθμιστικές 
αποφάσεις. 

2. Η δημιουργία και διαχείριση μητρώου στο οποίο θα καταχωρίζονται οι αιτήσεις 
για παροχή άδειας και συναφείς πληροφορίες που αφορούν την εν λόγω 
αίτηση, η άδεια που θα παραχωρείται με βάση την αίτηση και τυχόν μεταβολές 
που θα γίνουν σ’ αυτή.   

3. Ο καθορισμός του ύψους του διοικητικού προστίμου που η ΡΑΕΚ μπορεί να 
επιβάλει σε κάτοχο άδειας που παραβιάζει τους όρους ή τις προϋποθέσεις της 
άδειάς του. 

4. Η παροχή δυνατότητας στη ΡΑΕΚ να εκδίδει κανονισμούς, ώστε να καθορίζει 
τα τέλη και τη διεξαγωγή ερευνών.   

 Με τους πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπεται η διαδικασία 
υποβολής και εξέτασης αίτησης για έκδοση άδειας για δραστηριότητες που σχετίζονται 
με το φυσικό αέριο, οι προϋποθέσεις τροποποίησης άδειας, η διαδικασία ανάκλησης 
άδειας και η διαδικασία μεταβίβασής της. 

 Με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται οι γενικές αρχές 
υπολογισμού, καθορισμού, καταβολής και κατάθεσης των σχετικών τελών. 

 Με τους τρίτους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται, μεταξύ άλλων, οι 
διαδικασίες εξέτασης παραπόνων και διεξαγωγής έρευνας. 

 Οι εκπρόσωποι της ΡΑΕΚ, με γραπτό σημείωμα που κατέθεσαν στην επιτροπή, 
επισήμαναν την άμεση ανάγκη ψήφισης του νομοσχεδίου και έγκρισης των 
κανονισμών, γιατί αναμένεται να συμβάλουν στη δημιουργία κυπριακής αγοράς 
φυσικού αερίου, που αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για την ολοκλήρωση της 
αγοράς φυσικής ενέργειας.  Οι ίδιοι δήλωσαν ότι υπάρχει ήδη έντονο ενδιαφέρον από 
εταιρείες για δημιουργία πλωτής μονάδας φυσικού αερίου και πλωτής μονάδας 
παραγωγής ηλεκτρισμού με φυσικό αέριο.  Υπάρχει επίσης και το προγραμματιζόμενο 
κυβερνητικό έργο που αφορά τη δημιουργία ενεργειακού κέντρου στην περιοχή 
Βασιλικού.  Η αδειοδότηση και υλοποίηση των έργων αυτών θα καταστούν δυνατές με 
την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου και την έγκριση των κανονισμών.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, αποφάσισαν όπως τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 

2.  Οι περί Ρυθμίσεως της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Έκδοση Αδειών) Κανονισμοί 
του 2006. 



 27 

3.  Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τέλη) Κανονισμοί του 2006. 

4.  Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Διεξαγωγή Ερευνών) 
Κανονισμοί του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων, αμέσως 
μετά το άρθρο 7 αυτού.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου, αμέσως μετά 
το άρθρο 44 αυτού.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 13; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2006» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης Άγγελος Βότσης 

 Ελένη Μαύρου Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Ιουνίου 
και στις 3 Ιουλίου 2006.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, του Γραφείου του Συντονιστή Εναρμόνισης, του Επιστημονικού 
Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της Ένωσης Δήμων Κύπρου και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η μερική εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2002/91/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 16

ης
 Δεκεμβρίου 2002 για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων. 

 Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμόδιους που παρευρέθηκαν στην επιτροπή, 
με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών 
και Οικοδομών Νόμου, ώστε: 

1. να παρασχεθεί η δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να απαιτεί την προσκόμιση 
σχεδίων και υπολογισμών και να επιβάλλει τροποποιήσεις στα εν λόγω σχέδια, 
ώστε να διασφαλίζεται η ενεργειακή απόδοση των οικοδομών, 

2. να παρασχεθεί η εξουσία στην αρμόδια αρχή να επιβάλλει όρους στην άδεια 
οικοδομής για τη διασφάλιση της ενεργειακής απόδοσης των οικοδομών και 
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3. να προστεθεί διάταξη για την παροχή εξουσίας έκδοσης κανονισμών που  να 
ρυθμίζουν την ενεργειακή απόδοση των οικοδομών. 

 Επισημαίνεται ότι με την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου από τη Βουλή 
θα επέλθει μερική εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο 
αναφορικά με την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων.  Η πλήρης εναρμόνιση θα επέλθει 
με την ψήφιση σχετικών θεσμικών νομοθετημάτων που κατατέθηκαν στη Βουλή από 
την εκτελεστική εξουσία, η μελέτη των οποίων εκκρεμεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών, και τα οποία σύντομα θα προωθηθούν για ψήφιση στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της και αφού επέφερε στο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
ορισμένες τροποποιήσεις από καθαρά νομοτεχνικής άποψης, υιοθετεί τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών 
και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  
Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο 
που τιτλοφορείται «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων 

Εκπομπής Αερίων Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Μάριος Καρογιάν 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκκος Σταυριανός Γιώργος Περδίκης 

 Ελένη Θεοχάρους          Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και την 28η Ιουνίου 
2006.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
(Υπηρεσία Περιβάλλοντος),  Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας), Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και Συγκοινωνιών 
και Έργων, καθώς και του ΕΤΕΚ. 

 Στα πλαίσια των διαδικασιών εναρμόνισης με το δεσμευτικό περιβαλλοντικό 
κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ψηφίστηκε ο περί της Θέσπισης Συστήματος 
Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων Θερμοκηπίου Νόμος του 2004, που 
ρύθμιζε το σύστημα εμπορίας δικαιωμάτων εκπομπής αερίων θερμοκηπίου, 
αποσκοπώντας στη μείωσή του κατά τρόπο οικονομικά αποτελεσματικό. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του πιο πάνω νόμου, ώστε να 
εναρμονιστεί με πρόσφατες τροποποιήσεις που έγιναν στη βασική ευρωπαϊκή Οδηγία.  
Οι βασικότερες πρόνοιες που εισάγονται με το νομοσχέδιο αφορούν τη σύνδεση του 
Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπής της Κοινότητας με τους ανάλογους 
μηχανισμούς του Πρωτοκόλλου του Κιότο, που έχει παγκόσμια εφαρμογή, και 
ειδικότερα τις μονάδες μείωσης των εκπομπών και την πιστοποιημένη μείωση των 
εκπομπών.  Η σύνδεση αυτή διασφαλίζει την περιβαλλοντική ακεραιότητα του 
συστήματος και ταυτόχρονα προσφέρει την ευκαιρία να χρησιμοποιούνται τα 
πιστωτικά μόρια εκπομπής που δημιουργούνται από δραστηριότητες έργων 
επιλέξιμων βάσει του Πρωτοκόλλου του Κιότο, ώστε να εκπληρώνονται οι 
υποχρεώσεις των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν 
λόγω νομοσχεδίου. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέων εδαφίων στο άρθρο 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο, αμέσως μετά το άρθρο 21 αυτού.  
Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο, αμέσως μετά το άρθρο 35 αυτού.  
Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή 
Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου 

στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» 
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Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Μάριος Καρογιάν 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκκος Σταυριανός Γιώργος Περδίκης 

 Ελένη Θεοχάρους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δυο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και την 28η 
Ιουνίου 2006.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος (Υπηρεσία Περιβάλλοντος), του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ. 

 Σκοπός των κανονισμών αυτών είναι η τροποποίηση των περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε 
Εξωτερικούς Χώρους) βασικών κανονισμών του 2003, ώστε να εναρμονιστεί η 
κυπριακή νομοθεσία με την Οδηγία 2005/88/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.  Συγκεκριμένα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς η 
μείωση των ορίων εκπομπής θορύβου για κάποια μηχανήματα μετατρέπεται από 
υποχρεωτική σε ενδεικτική.  Οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των εν λόγω κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν 
από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 Κύριε Περδίκη, δεν υπάρχει, έτσι; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Οι περί Φυσικών Μεταλλικών Νερών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Φυσικών Μεταλλικών Νερών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2006»  
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Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Ιουνίου 2006.  Στην 
πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας, του Κυπριακού Εμπορικού Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
(ΚΕΒΕ), της Ένωσης Δήμων Κύπρου και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής. 

 Σκοπός των κανονισμών αυτών, που εκδίδονται με βάση τον περί Τροφίμων 
(Έλεγχος και Πώληση) βασικό νόμο, είναι η τροποποίηση των περί Φυσικών 
Μεταλλικών Νερών βασικών κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί πλήρως το κυπριακό 
δίκαιο με το δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο, και συγκεκριμένα με τις Οδηγίες 
80/777/ΕΟΚ και 2003/40/ΕΚ, για τον καθορισμό του πεδίου παρασκευής, σύνθεσης, 
διάθεσης, εμπορίας, σήμανσης, περιγραφής, ονομασίας ή και εισαγωγής στη 
Δημοκρατία φυσικού μεταλλικού νερού.  Επίσης καθορίζονται τα χαρακτηριστικά του 
φυσικού μεταλλικού νερού και οι παράμετροι όσον αφορά τις φυσικοχημικές και 
μικροβιολογικές εξετάσεις.   

 Οι εμπλεκόμενοι φορείς συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό συζήτηση κανονισμών.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας κατά 
πλειοψηφία των μελών της εισηγείται  στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως 
αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 

Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2006»  
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Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, της Επιτροπής Βιοηθικής, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Συνδέσμου 
Φαρμακευτικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΦΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου 
Παρασκευαστών Φαρμάκων (CyPhaMA) και της Κίνησης Διεκδίκησης Δικαιωμάτων 
Ασθενών (ΚΙΔΔΑ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φαρμάκων 
Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμου, ώστε να 
εναρμονιστεί πλήρως το κυπριακό δίκαιο με το δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο και 
συγκεκριμένα με την Οδηγία 2005/28/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 8

ης
 Απριλίου 

2005 για τον καθορισμό αρχών και λεπτομερών κατευθυντήριων γραμμών για τα 
φάρμακα που προορίζονται για ανθρώπινη χρήση, καθώς και των απαιτήσεων για την 
έγκριση της παρασκευής ή εισαγωγής τέτοιων προϊόντων.    

 Οι εμπλεκόμενοι φορείς συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας κατά 
πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων, αμέσως 
μετά το άρθρο 40 αυτού.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου, αμέσως μετά 
το άρθρο 41 αυτού.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 47Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου, αμέσως μετά 
το άρθρο 53 αυτού.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 96 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων, αμέσως 
μετά το άρθρο 96Α αυτού.  Άρθρο 10. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 96Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 13; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2006. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Δεν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί Ελάχιστων Απαιτήσεων Ασφάλειας για 
τις Σήραγγες του Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου Νόμος του 2006».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ελάχιστων Απαιτήσεων Ασφάλειας για 

τις Σήραγγες του Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2006.  Στη 
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συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων (Τμήμα Δημόσιων Έργων) και του Υπουργείου Εξωτερικών.  Το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και το Γραφείο του Συντονιστή Εναρμόνισης, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της ημεδαπής 
νομοθεσίας με την κοινοτική Οδηγία 2004/54/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 σχετικά με τις ελάχιστες απαιτήσεις 
ασφάλειας για τις σήραγγες του Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου.  

 Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο έχει ως στόχο τη διασφάλιση ενός 
στοιχειώδους επιπέδου ασφάλειας για τους χρήστες των σηράγγων του Διευρωπαϊκού 
Οδικού Δικτύου με πρόληψη κρίσιμων συμβάντων που ενδέχεται να θέσουν σε 
κίνδυνο ανθρώπινες ζωές, το περιβάλλον και τις εγκαταστάσεις της σήραγγας, καθώς 
και με παροχή προστασίας σε περίπτωση ατυχημάτων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, το νομικό 
αποτέλεσμα του προτεινόμενου νόμου είναι: 

1. ο προσδιορισμός του πεδίου εφαρμογής του για όλες τις σήραγγες του 
Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου στην επικράτεια της Δημοκρατίας, μήκους άνω 
των πεντακοσίων μέτρων, είτε αυτές λειτουργούν είτε βρίσκονται υπό 
κατασκευή ή στο στάδιο της μελέτης, 

2. ο καθορισμός των υποχρεώσεων των αρμόδιων αρχών, ώστε να διασφαλίζεται 
η τήρηση όλων των πτυχών ασφάλειας μιας σήραγγας και η συντήρηση του 
τμήματος του οδικού δικτύου στο οποίο βρίσκεται η σήραγγα. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δημόσιων Έργων του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων ανέφερε ότι στο νομοσχέδιο περιγράφονται οι υποχρεώσεις 
των φορέων υλοποίησης της πιο πάνω Οδηγίας και κατ’ επέκταση οι υποχρεώσεις 
των κρατών μελών που πηγάζουν από αυτή.   

 Περαιτέρω, συνέχισε ο ίδιος, με το νομοσχέδιο καθορίζονται: 

1. η διοικητική αρχή που έχει την ευθύνη εφαρμογής, διασφάλισης και τήρησης 
όλων των μέτρων ασφάλειας και των στοιχειωδών απαιτήσεων για κάθε 
σήραγγα,  

2. ο διαχειριστής σήραγγας, που έχει την αρμοδιότητα για ζητήματα διαχείρισης 
της σήραγγας, σε όποιο στάδιο και αν βρίσκεται, και  

3. οι αρμόδιοι φορείς για την ασφάλεια και επιθεώρηση της λειτουργίας των εν 
λόγω σηράγγων. 

Τέλος, ανέφερε ότι: 

1. δεν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο ή 
ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση

.
 

2. δεν υπάρχει υφιστάμενη νομοθεσία για τις απαιτήσεις ασφάλειας για τις 
σήραγγες του Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου και δεν υπάρχουν προς το παρόν 
σήραγγες της Κυπριακής Δημοκρατίας για τις οποίες να τυγχάνει εφαρμογής ο 
προτεινόμενος νόμος, αφού η υφιστάμενη σήραγγα Λεμεσού-Πάφου βρίσκεται 
στο έδαφος των βρετανικών βάσεων

.
 

3. δεν αναμένεται ότι θα υπάρξουν οικονομικές επιπτώσεις σε πολίτες, 
οργανώσεις, ομάδες συμφερόντων ή άλλες γενικότερες οικονομικές επιπτώσεις 
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από την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας και το Τμήμα Δημόσιων 
Έργων μπορεί να την υλοποιήσει με την υφιστάμενη διοικητική υποδομή του.  

 Πρέπει να επισημανθεί ότι η εναρμόνιση με την πιο πάνω κοινοτική Οδηγία 
έπρεπε να είχε πραγματοποιηθεί το αργότερο μέχρι την 30ή Απριλίου 2006, γεγονός 
που οδήγησε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να κινήσει τη διαδικασία παράβασης του 
κοινοτικού κεκτημένου.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών συμφώνησε με τις πρόνοιες του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

  Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων στην πλειοψηφία της συμφωνεί με τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου,  γι’ αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφισή του σε 
νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά για το νομοσχέδιο 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδιος Ασφάλειας.  Άρθρο 4. 

 Διαχειριστής Σήραγγας.  Άρθρο 5. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 6. 

 Μέτρα ασφάλειας.  Άρθρο 7. 

 Ευθύνες και αρμοδιότητες της Διοικητικής Αρχής.  Άρθρο 8. 

 Ευθύνες και αρμοδιότητες του Διαχειριστή Σήραγγας.  Άρθρο 9. 

 Ευθύνες και αρμοδιότητες του Αρμόδιου Ασφάλειας.  Άρθρο 10. 

 Ευθύνες και αρμοδιότητες του Φορέα Επιθεώρησης.  Άρθρο 11. 

 Σήραγγες των οποίων η μελέτη δεν εγκρίθηκε μέχρι την 1
η
 Μαΐου 2006.  Άρθρο 

12. 

 Σήραγγες των οποίων η μελέτη εγκρίθηκε, αλλά δεν άνοιξαν για το κοινό μέχρι 
την 1

η
 Μαΐου 2006.  Άρθρο 13. 

 Σήραγγες που λειτουργούν κατά την 1
η
 Μαΐου 2006.  Άρθρο 14. 

 Περιοδικές επιθεωρήσεις.  Άρθρο 15. 

 Ανάλυση κινδύνου.  Άρθρο 16. 
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 Εκθέσεις.  Άρθρο 17. 

 Σήμανση σηράγγων.  Άρθρο 18. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να μας πουν και το νομικό καθεστώς της σήραγγας της Πάφου! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν ήταν ο κ. Πιττοκοπίτης εδώ, μπορούσε να έχει… 

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 18; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστων Απαιτήσεων Ασφάλειας 
για τις Σήραγγες του Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Δεν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη 
Αναψυχής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη 

Αναψυχής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2006.  Στη 
συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων (Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας) και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Επαγγελματικών Σκαφών. Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Μικρών Σκαφών και ο Σύνδεσμος Πολυδύναμων 
Σκαφών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της 
επιτροπής.   
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
του άρθρου 59 της βασικής νομοθεσίας για τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να 
πληρούν καθορισμένες κατηγορίες προϊόντων, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
βασικών κανονισμών για τις βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν τα σκάφη 
αναψυχής, έτσι ώστε να επιτευχθεί η ορθή και πλήρης μεταφορά των προνοιών της 
Οδηγίας 203/44/ΕΚ, οι οποίες εκ παραλείψεως δε συμπεριλήφθηκαν στην 
προηγούμενη τροποποίηση του 2004, που στόχευε στην πλήρη εναρμόνιση με το 
κοινοτικό κεκτημένο.   

 Περαιτέρω, με την υιοθέτηση των πιο πάνω κανονισμών ενδεχομένως να 
αποφευχθεί η έναρξη διαδικασίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατά της 
Δημοκρατίας για παράβαση του κοινοτικού κεκτημένου.  Για το σκοπό αυτό η 
Δημοκρατία έχει αναλάβει δέσμευση για την υιοθέτηση των υπό αναφορά 
τροποποιητικών κανονισμών το συντομότερο δυνατό και όχι αργότερα από την 30ή 
Ιουλίου 2006.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, δεν τίθεται θέμα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κοινοτικό 
κεκτημένο ούτε υπάρχει ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση, ενώ υπάρχει 
πλήρης δυνατότητα για υλοποίηση των προτεινόμενων τροπολογιών.  Περαιτέρω, 
όπως αναφέρεται στην ίδια έκθεση, υπάρχει πιθανότητα να επηρεαστούν σε κάποιο 
βαθμό τα συμφέροντα των Κυπρίων κατασκευαστών και εισαγωγέων σκαφών 
αναψυχής, αφού επισημαίνεται ότι σήμερα υπάρχουν στην Κύπρο γύρω στους 
τριάντα κατασκευαστές και γύρω στους δέκα εισαγωγείς σκαφών αναψυχής και 
μηχανών θαλάσσης, που όμως εφαρμόζουν τις πρόνοιες της σχετικής ευρωπαϊκής 
Οδηγίας από το 2004.  Με βάση στοιχεία που τηρεί το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, 
εγγράφονται κάθε χρόνο στο νηολόγιο/μητρώο του τμήματος περίπου τριακόσια νέα 
σκάφη αναψυχής.  

 Τέλος, σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, αναμένεται ότι θα υπάρξει 
ποιοτική βελτίωση τόσο όσον αφορά την εκπομπή ρύπων όσο και την ασφάλεια των 
σκαφών μέσω του ελέγχου των κατασκευαστών και της άμεσης ενημέρωσης μεταξύ 
των κρατών μελών για τυχόν ελαττωματικά σκάφη ή μηχανές που παρουσιάζουν 
προβλήματα.   

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Επαγγελματικών 
Σκαφών συμφώνησε με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων κατά πλειοψηφία των μελών της συμφωνεί με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών,  γι’ αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκρισή τους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 26 και 27 αναβάλλονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 28, 29, 30, 31, 32, 33, 34 και 35 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ζητήθηκε αναβολή για τα 26 και 27; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αναβάλλει τα το προεδρείο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αναβάλλει τα το προεδρείο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το προεδρείο αναβάλλει το 26 και το 27. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υπάρχει έκθεση εν πάση περιπτώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν λόγοι.  Ο πρόεδρος της επιτροπής γνωρίζει για την αναβολή. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 28, 29, 30, 31, 32, 33, 34 και 35 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία, όπως έχω πει. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 36 και 37 είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση.  Τα 
θέματα αυτά είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 
καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων και η 
απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου 
επιστημονικών θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις 
των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων.  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως για τις αποφάσεις της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση 

του καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 
διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 

Υπηρεσία Νόμων, και του καταλόγου επιστημονικών θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης 

Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Γιώργος Περδίκης Σωκράτης Χάσικος 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Γιαννάκης Θωμά Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 
μελέτησε τους πιο πάνω καταλόγους σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
την 21

η
 και στις 29 Ιουνίου 2006.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Βοηθός Γενικός 
Ελεγκτής της Δημοκρατίας, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ) και της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Δημόσιων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ). 

 Με βάση τους πιο πάνω καταλόγους για τις θέσεις εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία, οι οποίοι κατατίθενται στη Βουλή σύμφωνα με τις διατάξεις της νομοθεσίας 
για την αξιολόγηση υποψηφίων για διορισμό στη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η 
έγκριση θέσεων για τις οποίες διεξάγεται υποχρεωτικά γραπτή εξέταση και τις οποίες 
οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να διεκδικήσουν, με την προϋπόθεση ότι έχουν πετύχει 
στην εξέταση αυτή. 

 Όπως είναι γνωστό, ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμος, όπως αυτός τροποποιήθηκε με το Νόμο αρ. 97(Ι) του 2006 τον 
περασμένο Απρίλιο, προβλέπει τα ακόλουθα: 

1. Οι θέσεις εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, όπως αυτή ισχύει 
κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του τροποποιητικού νόμου του 2006, 
δηλαδή κατά την 28

η
 Απριλίου 2006, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό 

προσόν απολυτήριο σχολής μέσης εκπαίδευσης ή δίπλωμα τριετούς 
μεταλυκειακού κύκλου σπουδών, καθώς και οι θέσεις εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν, όπως καθορίζονται σε σχετικούς 
καταλόγους, κατατίθενται στη Βουλή για έγκριση κάθε χρόνο τουλάχιστο 
τέσσερις μήνες πριν από την ημερομηνία διεξαγωγής των εξετάσεων.  (Οι 
θέσεις αυτές περιλαμβάνονται στον πρώτο υπό αναφορά κατάλογο, 
Παράρτημα Ι). 

2. Σε αντίστοιχα ξεχωριστούς καταλόγους που κατατίθενται για έγκριση από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κάθε χρόνο εμφαίνονται οι θέσεις με την ίδια 
μισθοδοσία για τις οποίες διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες 
συμβουλευτικές επιτροπές, που συνιστώνται με βάση τις διατάξεις του βασικού 
νόμου για τη δημόσια υπηρεσία. (Οι θέσεις αυτές περιλαμβάνονται στον πρώτο 
υπό αναφορά κατάλογο, Παράρτημα ΙΙ). 

3. Για την πλήρωση θέσεων που δεν περιλαμβάνονται στους καταλόγους που 
προαναφέρθηκαν ισχύουν οι διατάξεις του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

4. Για τις θέσεις εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες δεν εφαρμόζεται ο 
νόμος για τη δημόσια υπηρεσία δεν απαιτείται η κατάθεση καταλόγων στη 
Βουλή για έγκριση, εκτός αν υπάρχουν θέσεις για τις οποίες δεν μπορεί να 
διεξαχθεί γραπτή εξέταση, οπότε απλώς ενημερώνεται σχετικά η Βουλή τόσο 
για τις θέσεις όσο και για τους λόγους για τους οποίους δεν μπορεί να 
διεξαχθεί γραπτή εξέταση.  

 Διευκρινίζεται ότι για τους σκοπούς του νόμου αυτού ο όρος “δημόσια 
υπηρεσία” περιλαμβάνει υπηρεσίες στη Δημοκρατία, σε δήμους, συμβούλια 
αποχετεύσεως, συμβούλια υδατοπρομήθειας, στην αστυνομία, σε ημικρατικούς 
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οργανισμούς κ.ά., αλλά δεν περιλαμβάνει υπηρεσίες στο στρατό, στην Εθνική Φρουρά, 
στη Δημόσια Εκπαιδευτική Υπηρεσία ή που αφορούν την υπηρεσία εργατών ή 
ωρομίσθιων υπαλλήλων ή υπαλλήλων που εργοδοτούνται πάνω σε έκτακτη βάση.    

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, σε σχέση με τους καταλόγους που 
εγκρίθηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων τον προηγούμενο χρόνο, οι κατάλογοι 
που έχουν καταρτισθεί για το τρέχον έτος, το 2006, δεν παρουσιάζουν 
διαφοροποιήσεις.  Εξαίρεση αποτελούν οι θέσεις Συνεργατικού Λειτουργού στην 
Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, που μετονομάστηκαν 
σε Λειτουργούς Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών και 
αναβαθμίστηκαν μισθολογικά από τις συνδυασμένες κλίμακες Α4 και Α7 στις κλίμακες 
Α8, Α10 και Α11 με το Νόμο αρ. 42(ΙΙ) του 2005.   

 Αναφέρεται επίσης ότι με την ψήφιση του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία (Τροποποιητικού) Νόμου του 2006 [Νόμος αρ. 
97(Ι)/2006], που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας τον 
περασμένο Απρίλιο, επεκτάθηκε η εφαρμογή των διατάξεων του εν λόγω νόμου και 
στις θέσεις εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου και για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν βάσει των άρθρων 2 
και 2Α του νόμου αυτού.  Με βάση τις πρόνοιες του εν λόγω νόμου, κατατίθενται στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση κάθε χρόνο κατάλογοι θέσεων, τουλάχιστο 
τέσσερις μήνες πριν από την ημερομηνία διεξαγωγής των εξετάσεων, ως ακολούθως: 

 Κατάλογος θέσεων των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την κλίμακα 
Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για τις οποίες θα διεξάγεται 
γραπτή εξέταση σε θέματα που θα καθορίζει ειδική επιτροπή που απαρτίζεται 
από τον πρόεδρο ή μέλος της ΕΔΥ ως πρόεδρο, το διευθυντή του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού και το διευθυντή Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.  (Οι θέσεις αυτές 
περιλαμβάνονται στο δεύτερο κατάλογο, Παράρτημα Ι).  

 Κατάλογος θέσεων με την ίδια μισθολογική κλίμακα και το ίδιο βασικό προσόν 
για τις οποίες η ειδική γραπτή εξέταση θα διεξάγεται από τις οικείες 
συμβουλευτικές επιτροπές, λόγω των ειδικών προσόντων που απαιτούνται και 
των ειδικών καθηκόντων που θα εκτελούν οι υποψήφιοι που θα τις πληρώσουν.  
(Οι θέσεις αυτές περιλαμβάνονται στο δεύτερο κατάλογο, Παράρτημα ΙΙ).  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, για την πλήρωση θέσεων που δεν 
περιλαμβάνονται στους δύο καταλόγους ακολουθούνται οι διατάξεις των περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμων.  Για τις πιο πάνω θέσεις κατατέθηκε στη Βουλή σχετικός 
κατάλογος μαζί με κατάλογο για τις θέσεις για τις οποίες δεν απαιτείται γραπτή 
εξέταση. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως, υπό το φως των πιο πάνω και αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν να επιφυλαχθούν για τοποθέτηση γύρω από τους 
καταλόγους αυτούς στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία να καταθέτει 
πιο έγκαιρα τους σχετικούς καταλόγους στη Βουλή για έγκριση, ώστε να παρέχεται η 
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ευχέρεια χρόνου για τη μελέτη τους, και περαιτέρω να ενημερώνει καλύτερα την 
επιτροπή με σχετικό σημείωμά της για τις θέσεις που ρυθμίζει ο περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λόγω της διακοπής των εργασιών της Βουλής εξαιτίας των 
βουλευτικών εκλογών δεν υπήρξε ο αναγκαίος χρόνος για ενδελεχή έλεγχο των 
σχετικών καταλόγων θέσεων.  Ως εκ τούτου…  Μάλλον, αντιλαμβανόμαστε ότι η μη 
ψήφιση σήμερα των σχετικών καταλόγων θέσεων θα δημιουργήσει σοβαρά 
προβλήματα στους υποψηφίους για τις θέσεις αυτές, αλλά ταυτόχρονα θα 
δημιουργηθούν προβλήματα και στην ομαλή λειτουργία σημαντικών τμημάτων της 
δημόσιας υπηρεσίας και της εκτελεστικής εξουσίας γενικότερα.  Για το λόγο αυτό η 
κοινοβουλευτική μας ομάδα θα υπερψηφίσει τις σχετικές αποφάσεις.  Ταυτόχρονα 
όμως δηλώνουμε ότι θα παρακολουθούμε προσεκτικά τις διαδικασίες πλήρωσης των 
συγκεκριμένων θέσεων που περιέχονται στους καταλόγους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση που αφορά το υπ’ αριθμόν 
36 θέμα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου 
θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί 

Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων 

 Επειδή, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων, προνοείται η κατάθεση κάθε χρόνο στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. καταλόγου θέσεων πρώτου διορισμού ή πρώτου διορισμού και προαγωγής για 
τις οποίες απαιτείται, ως βασικό προσόν, απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για τις οποίες 
υποχρεωτικά διεξάγεται γραπτή εξέταση, σύμφωνα με την ίδια νομοθεσία και 

2. καταλόγου θέσεων πρώτου διορισμού ή πρώτου διορισμού και προαγωγής για 
τις οποίες διεξάγεται ειδικός γραπτός διαγωνισμός από τις οικείες 
συμβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Και επειδή, σύμφωνα με τα άρθρα 2 και 2Α των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων, οι πιο πάνω κατάλογοι θέσεων 
εγκρίνονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή 
της αυτή εγκρίνει τους καταλόγους θέσεων που επισυνάπτονται στην παρούσα 
απόφαση ως Παράρτημα Ι και Παράρτημα ΙΙ, αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 



 44 

 Υπάρχει ένσταση όπως η απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση που αφορά το υπ’ αριθμόν 
37 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του καταλόγου 
θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί 

Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων 

 Επειδή, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων, προνοείται η κατάθεση κάθε χρόνο στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1.  Καταλόγου των θέσεων των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για τις οποίες θα 
διεξαχθεί γραπτή εξέταση σε θέματα που θα προκαθορίσει η Ειδική Επιτροπή, 
και 

2. Καταλόγου των θέσεων με την ίδια μισθολογική κλίμακα και το ίδιο βασικό 
προσόν, για τις οποίες η γραπτή εξέταση θα διεξαχθεί από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, λόγω των ειδικών προσόντων που απαιτούνται και 
των ειδικών καθηκόντων που θα κληθούν να εκτελούν οι υποψήφιοι που θα τις 
καταλάβουν. 

 Και επειδή, σύμφωνα με τα άρθρα 2 και 2Α των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων, οι πιο πάνω κατάλογοι θέσεων 
εγκρίνονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή 
της αυτή εγκρίνει τους καταλόγους θέσεων που επισυνάπτονται στην παρούσα 
απόφαση ως Παράρτημα Ι και Παράρτημα ΙΙ, αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η απόφαση εγκριθεί; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δε υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  
Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα  υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 

Συγκοινωνιών και Συγκοινωνιών και 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.167.2006) 

Έργων Έργων 

2.  Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.168.2006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

3.  Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης 
της Φύσης και της Άγριας Ζωής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.169.2006) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

4.  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Εξοπλισμός Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.170.2006) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

5.  Ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικός) (Aρ. 2) Νόμος του 
2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.171.2006) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.172.2006) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας 
σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα 
Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006. 

(Αρ. Φακ. 23.02.049.2006) 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

2. Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006. 

(Αρ. Φακ. 23.02.050.2006) 

Ιωνά Νικολάου, εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
Δημοκρατικού 
Συναγερμού, Ανδρέα 
Αγγελίδη, εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
Δημοκρατικού 
Κόμματος, Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους 

Νομικών 
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του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ και Ρίκκο 
Ερωτοκρίτου, εκ 
μέρους του 
Ευρωπαϊκού 
Κόμματος 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν  ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.006, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2006, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από την πρόσφατη καταστροφική πυρκαγιά στην 
παλιά Λευκωσία έχει καταστραφεί ολοσχερώς ένας πολιτιστικός θησαυρός.  Πρόκειται 
για το πολιτιστικό κέντρο του καλλιτέχνη Ανδρέα Χαραλάμπους. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προχωρήσει, ώστε να στηριχθεί ο 
καλλιτέχνης, να επαναδραστηριοποιηθεί καλλιτεχνικά το πολιτιστικό κέντρο στην 
παλιά Λευκωσία και γενικά να αποκατασταθούν οι φθορές στην παλιά πόλη από την 
καταστροφική πυρκαγιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.007, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2006, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορίες που φέρουν την Πυροσβεστική Υπηρεσία να έχει 
καθυστερήσει στην κατάσβεση της πυρκαγιάς που κατέστρεψε πρόσφατα ολόκληρο 
οικοδομικό τετράγωνο στην παλιά Λευκωσία.  Το γεγονός ότι η ίδια η Πυροσβεστική 
Υπηρεσία παραδέχεται ότι παρατηρήθηκε μειωμένη πίεση στο υδροστόμιο 
πυρόσβεσης στην περιοχή του Παγκύπριου Γυμνασίου είναι ανησυχητικό. 

 Μετά από αυτό το γεγονός οι κάτοικοι της περιοχής δίκαια ανησυχούν για την 
επάρκεια του συστήματος δεξαμενών πυρόσβεσης της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
στην εντός των τειχών Λευκωσία, έχοντας υπόψη ότι οι ιδιαιτερότητες του χώρου 
αποκλείουν την πρόσβαση μεγάλων οχημάτων ή βυτιοφόρων. 

 Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πραγματικά γεγονότα της υπόθεσης και για τη δυνατότητα της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας να αντιμετωπίζει τέτοιου είδους περιστατικά στην παλιά 
Λευκωσία.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Το πρώτο θέμα είναι «Η ανάγκη λήψης 
μέτρων για τη βελτίωση της προσφερόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό 
μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ».  Είναι θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου.  Συνεχίζουμε τη συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Έχω 
ενώπιόν μου ορισμένα ονόματα ομιλητών.  Είναι ο κ. Περδίκης, ο κ. Πουργουρίδης και 
ο κ. Κατσουρίδης.  Εσείς, κύριε Καρογιάν, έχετε πρόθεση να μιλήσετε; 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 
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 Έχω καλυφθεί από τους συναδέλφους μου του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ τον κ. Περδίκη να πάρει το βήμα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη μέχρι τώρα συζήτηση του θέματος αναφέρθηκε κατά κόρον και κατ’ 
επανάληψη ότι τα θέματα της υγείας δεν έχουν χρώμα.  Να μου επιτρέψετε καταρχήν 
να διαφωνήσω με αυτή την προσέγγιση.  Τα θέματα της υγείας έχουν χρώμα.  Είναι 
ένα πολιτικό ζήτημα.  Είναι ένα ζήτημα για το οποίο τα κόμματα και οι πολιτικοί φορείς 
πιστεύω ότι πρέπει να έχουν -και αν δεν έχουν, είναι ανησυχητικό- διαφορετική 
προσέγγιση.  Θα μπορούσα, παραφράζοντας γνωστή τηλεοπτική διαφήμιση, να σας 
πω ότι ακολουθεί υγιεινή πολιτική διαφήμιση με αυτά που θα πω σε λίγο.   

 Το σύστημα υγείας, λέμε εμείς, που υπάρχει στην Κύπρο, καθώς και το 
προτεινόμενο Γενικό Σύστημα Υγείας, αντιπροσωπεύουν την κατεστημένη ιατρική, σε 
αντίθεση με τη φιλοσοφία της προληπτικής ιατρικής.  

 Το σημερινό αδιέξοδο στον τομέα της υγείας οφείλεται στην 
εμπορευματοποίηση που υπάρχει στον τομέα αυτό. Υπάρχει τεράστιο χάσμα μεταξύ 
αυτών που είναι χρήσιμα, λογικά και οικονομικά συμφέροντα για το σύστημα 
κοινωνικής πρόνοιας και αυτών που είναι επικερδή για ένα ιατρείο, για ένα γιατρό, για 
τα ταμεία υγείας και για τα ιδιωτικά νοσοκομεία, τα οποία -ειρήσθω εν παρόδω- 
αρχίζουν να βλαστάνουν ως μανιτάρια στον τόπο μας.  Το κράτος, θέλοντας 
ουσιαστικά να αποτραβηχτεί από τις υποχρεώσεις του που αφορούν τη 
χρηματοδότηση αυτού του τομέα, προτείνει ένα σύγχρονο δήθεν σύστημα υγείας, 
δίχως να αλλάζει τίποτα ουσιαστικά στη φιλοσοφία της κατεστημένης ιατρικής.  Το 
ΓΕΣΥ αποτελεί ουσιαστικά ένα σύστημα οικονομικής διαχείρισης της δημόσιας υγείας 
και όχι μια πρόταση για το διαχειριστικό πλαίσιο της φροντίδας των ασθενών σε μια 
δίκαιη -περίεργη λέξη- και ανθρώπινη βάση με την υλοποίηση προγραμμάτων που θα 
στοχεύουν στη βελτίωση της υγείας των πολιτών και κυρίως στην πρόληψη.   

 Ας το παραδεχτούμε. Στον τομέα της υγείας -εάν ως υγεία τελικά εννοείται μόνο 
η θεραπεία- δαπανώνται σήμερα εκατομμύρια λίρες στον τόπο μας∙ και για πολλούς 
αποτελεί ιδανικό χώρο για οικονομική δραστηριότητα.  Δεν είναι τυχαίο που στον 
τομέα αυτό έχουν δραστηριοποιηθεί όλες οι τραπεζικές και ασφαλιστικές επιχειρήσεις 
της χώρας.  Υγεία για πολλούς σημαίνει μόνο οικονομικό κέρδος. 

 Εμείς πιστεύουμε ότι έπρεπε να δημιουργηθεί ένα γενικό σχέδιο υγείας, που να 
βλέπει τον άνθρωπο και τις κοινωνικές και περιβαλλοντικές συνθήκες σαν 
συγκοινωνούντα δοχεία, με σκοπό τη μείωση και τελικά το ξεπέρασμα της κοινωνικής 
ανισότητας και την επίτευξη της ισορροπημένης υγείας.  Η υπαλλακτική λύση είναι 
εκείνο το σύστημα υγείας που δουλεύει δίχως κέρδος, που είναι σε θέση να φροντίζει 
και τους αδύναμους και τους άπορους, που μπορεί να εργάζεται πραγματικά 
αποτελεσματικά με χαμηλό κόστος.   

 Για το ξεπέρασμα του αδιεξόδου της κατεστημένης ιατρικής είχαμε προτείνει:   

 Πρώτον, την προώθηση Ταμείου Ασφάλισης και Γενικού Συστήματος Υγείας με 
καθολική συμμετοχή όλου του λαού, δίχως να αφήνονται παράθυρα για εξαιρέσεις. 
Προτείνουμε το δημοκρατικό έλεγχο όλων των διαδικασιών και περιορισμό της 
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παντοδυναμίας των γιατρών.  Έλεγχο, περιορισμό και σταδιακό κλείσιμο των 
ιδιωτικών ταμείων ιατρικής περίθαλψης.   

 Δεύτερον, τη συνεπή εφαρμογή μιας προληπτικής περιβαλλοντικής πολιτικής 
με την επιβολή και αυστηρή εφαρμογή και τήρηση υγειονομικών προδιαγραφών.    

 Τρίτον, τη δημιουργία θεσμών που να προάγουν και να ελέγχουν την ποιότητα 
της ιατρικής εκπαίδευσης και φροντίδας και να δίνουν ταυτόχρονα και στους μαζικούς 
φορείς τη δυνατότητα συμμετοχής στη διαμόρφωση της κρατικής υγειονομικής 
πολιτικής.  Σημαντικό ρόλο σε αυτό μπορούν να παίξουν σύνδεσμοι ασθενών με 
κριτικές γνώσεις γύρω από την πάθησή τους. 

 Τέταρτον, τη δημιουργία αυτόνομων αποκεντρωμένων γραφείων υγείας, στα 
οποία θα συνεργάζεται ισότιμα το ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό με άλλους 
ειδικούς, όπως κοινωνικούς λειτουργούς, ψυχολόγους και λοιπά, με σκοπό την 
εφαρμογή προληπτικής και συμβουλευτικής ιατρικής και τη σφαιρική αντιμετώπιση του 
θέματος της γενικής υγείας και την προώθηση της αγωγής υγείας. 

 Πέμπτον, την καταπολέμηση των κοινωνικών λόγων που οδηγούν τους 
ανθρώπους στην αυτοκαταστροφή με τη μαζική τοξικομανία, δηλαδή τις επιδημικές 
διαστάσεις εξάρτησης από τις νόμιμες τοξίνες, όπως το οινόπνευμα, τη νικοτίνη και τα 
ψυχοφάρμακα, και τις παράνομες ουσίες (ναρκωτικά), με την υποστήριξη της 
δημιουργίας μονάδων απεξάρτησης/αποτοξίνωσης, που να λειτουργούν με αβλαβείς, 
μη τοξικές, ολιστικές μεθόδους, βασισμένες στη συλλογική κοινότητα, την κοινωνική 
εμπλοκή και την αντιμετώπιση των ψυχολογικών παραγόντων που οδηγούν στην 
εξάρτηση.  Χρειάζεται επίσης εφαρμογή πραγματικής αντιαλκοολικής πολιτικής.  

 Τέλος, αντί να ερίζουμε αποκλειστικά και μόνον για τις τιμές των φαρμάκων, ας 
ασχοληθούμε και με το θέμα της πολυφαρμακίας, δηλαδή της άσκοπης και επιζήμιας 
για την υγεία των ανθρώπων χρήσης χημικών παρασκευασμάτων.  Ας ασχοληθούμε 
με την εφαρμογή εναλλακτικών και άλλων μορφών ιατρικής περίθαλψης, καθώς και με 
τη μελέτη για επαναφορά της λαϊκής παραδοσιακής ιατρικής. Με ικανοποίηση 
πληροφορηθήκαμε ότι σύντομα εφαρμόζεται ο θεσμός του βιβλιαρίου υγείας, που 
αναμένεται να αντιμετωπίσει, σε κάποιο βαθμό, την πολυφαρμακία, επιφέροντας 
εξοικονόμηση της τάξης του £1,5 εκατομ. λιρών το χρόνο. 

 Κάποια συγκεκριμένα θέματα στα οποία θα ήθελα να αναφερθώ πάρα πολύ 
σύντομα είναι, για παράδειγμα, το θέμα των δικαιωμάτων των ασθενών.  Με τις 
εξελικτικές καταστάσεις στο ιατροφαρμακευτικό σύστημα οι ασθενείς πρέπει να 
κατοχυρωθούν νομικά. Υποστηρίζω τη Χάρτα των Δικαιωμάτων των Ασθενών, που 
πρόσφατα απέκτησε νομική ισχύ.  Πρέπει όμως και έμπρακτα να διασφαλίζονται τα 
δικαιώματα όλων των ασθενών και να αναβαθμίζεται η εξυπηρέτησή τους με τη 
δημιουργία αξιόπιστης υπηρεσίας εντός των νοσοκομείων για εξυπηρέτηση των 
ασθενών και μείωση της ταλαιπωρίας που υφίστανται.  Οι ενδείξεις που έχουμε -και 
έχουμε πολλές δυστυχώς- οδηγούν στο συμπέρασμα ότι το σύστημα διαχείρισης των 
παραπόνων των ασθενών δε λειτουργεί ικανοποιητικά, αλλά νοσεί το ίδιο, θα έλεγα. 

 Καρδιακές παθήσεις.  Στην Κύπρο οι καρδιακές παθήσεις είναι ο μεγαλύτερος 
λόγος της απώλειας της ζωής και τα  έξοδα περίθαλψης είναι τεράστια.  Η πρόληψη 
σώζει ζωές.  Για τούτο ζητούμε να δημιουργηθούν με δημόσια δαπάνη τοπικές 
κλινικές με στόχο:   

 Πρώτον, την καθοδήγηση και εκπαίδευση των πολιτών στα θέματα καλύτερης 
ζωής, δεύτερον, τη διδασκαλία σωματικών ασκήσεων για βελτίωση της καρδιακής 
λειτουργίας και τρίτον, τη διάγνωση καρδιακών παθήσεων.  
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 Καρκίνος.  Ο καρκίνος παίρνει αυξανόμενες διαστάσεις στην Κύπρο και 
παγκοσμίως, κυρίως λόγω περιβαλλοντικών παραγόντων.  Προσβάλλει άνδρες, 
γυναίκες και παιδιά κάθε ηλικίας και κοινωνικής τάξης και αποτελεί τη δεύτερη 
κυριότερη αιτία θανάτου μετά τις καρδιακές παθήσεις.  Η Παγκόσμια Οργάνωση 
Υγείας καλεί τα κράτη να αναπτύξουν εθνικά προγράμματα αντιμετώπισης του 
καρκίνου, με αυξημένα μέτρα πρόληψης, έγκαιρη διάγνωση και βελτίωση της 
θεραπείας και της φροντίδας των ασθενών.  Παρόμοιες συστάσεις έχει υιοθετήσει και 
η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Αντίθετα, η κυπριακή κυβέρνηση, αγνοώντας και τις εκθέσεις Κυπρίων 
εμπειρογνωμόνων και τα αιτήματα των καρκινοπαθών, περιορίζει τις κρατικές 
υπηρεσίες προς τους καρκινοπαθείς, χωρίς να λαμβάνει ουσιαστικά μέτρα πρόληψης. 
Ενώ το ογκολογικό τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας με τις δεκαοκτώ κλίνες 
του είναι συνεχώς υπερπλήρες, η κυβέρνηση δε δημιουργεί ογκολογικά τμήματα στις 
άλλες πόλεις.  Πέρα από την υποχρέωση του κράτους για λήψη δυναμικών μέτρων 
πρόληψης, η ελάχιστη υποχρέωσή του κράτους είναι η διατήρηση του κρατικού 
ογκολογικού τμήματος στο Νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, που θα πρέπει να 
είναι πλήρες και πολυδύναμο νοσοκομείο, ικανό να αντιμετωπίσει κάθε περιστατικό.  
Οι υπηρεσίες που προσφέρει ο ιδιωτικός τομέας, έστω και αν είναι υψηλής ποιότητας 
-και μιλώ για το Ογκολογικό της Τράπεζας Κύπρου, το λεγόμενο της Τράπεζας 
Κύπρου- δεν απαλλάσσουν το κράτος από την ευθύνη του για παροχή ιατρικής 
περίθαλψης στους καρκινοπαθείς.  Πλήρης μονάδα θεραπείας του καρκίνου πρέπει 
να λειτουργήσει οπωσδήποτε και στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού. 

 Η Κύπρος ως διεθνές κέντρο υγείας.  Για να καταστεί  η Κύπρος διεθνές κέντρο 
υγείας χρειάζεται υποδομή.  Το Γενικό Σύστημα Υγείας δεν μπορεί να τα λύσει όλα.  
Στο μεταξύ και ταυτόχρονα χρειαζόμαστε θεσμούς και εργαλεία.  Το Νέο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας, το Νέο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου, το Ινστιτούτο Υγείας 
Παιδιού, η Ρευματολογική Κλινική, η Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και 
άλλα είναι έργα που έγιναν ή εξαγγέλθηκαν, που στηρίζουν αυτή τη στοχοθέτηση.  

 Όμως, μέχρι τότε, μέχρι να γίνουν αυτά τα πολλά, μπορούν να γίνουν και άλλα, 
ώστε να αντιμετωπιστούν οι ανάγκες των Κυπρίων.  Θεωρώ απαράδεκτη την 
κατάσταση που επικρατεί σήμερα στον τομέα της επιχορήγησης της αποστολής 
ασθενών για θεραπείες στο εξωτερικό.  Εντοπίζω υπερβολική αυστηρότητα, που 
φθάνει σε σημείο απανθρωπιάς, ενώ οι ημέτεροι, κάθε βαθμού και είδους, γίνονται 
απλόχερα αποδέκτες αυτού του ωφελήματος.  Βέβαια πρέπει να πω ότι ο νέος 
Υπουργός Υγείας προτίθεται να αλλάξει αυτή την κατάσταση∙ και από ό,τι φαίνεται 
υπάρχουν πάρα πολύ καλοί οιωνοί προς αυτή την κατεύθυνση και το χαιρετίζουμε. 

 Μέχρι λοιπόν την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, ενός ΓΕΣΥ που θα μπορούσε να 
λεγόταν και οικολογικό, όπως περιέγραψα πιο πάνω, πολλά μπορούν να γίνουν, ώστε 
να παρέχεται δίκαιη ουσιαστική θεραπεία και φροντίδα, αλλά, κυρίως, πρόληψη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

Κύριε Πουργουρίδη, έχετε το λόγο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα πρωτοτυπήσω.  Αντί δικής μου ομιλίας, 
όταν έκατσα να προετοιμαστώ για την ομιλία μου αυτή βλέποντας διάφορα έγγραφα, 
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κατέληξα στο ότι, αντί να κάνω δική μου ομιλία ενώπιον του σώματος, θα σας 
διαβάσω, με την άδειά σας, την ανακοίνωση της ΣΕΚ, της Συνομοσπονδίας Εργατών 
Κύπρου, για το θέμα που συζητούμε, η οποία εκφράζει πλήρως τις δικές μας θέσεις 
ως παράταξης:  

 «Ιδιαίτερα ανησυχητικά είναι τα αποτελέσματα έκθεσης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για το σύστημα υγείας που εφαρμόζεται στην Κύπρο, το οποίο ουσιαστικά 
είναι από ανύπαρκτο έως περιορισμένο.  Η σχετική έκθεση, που είδε το φως της 
δημοσιότητας και κατατάσσει την Κύπρο στη δέκατη ένατη θέση ανάμεσα στους είκοσι 
πέντε, σκιαγραφεί το επίπεδο της παρεχόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στην 
Κύπρο και ανάμεσα σε άλλα παρατηρεί πως αυτή γίνεται, κατά κανόνα, από τον 
ιδιωτικό τομέα.  Σε καμιά άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υπάρχει τόσο 
μεγάλο ποσοστό πολιτών που πληρώνουν οι ίδιοι για την υγεία τους -αναφέρει η 
έκθεση- και υποδεικνύει παράλληλα πως στην Κύπρο οι ασθενείς περιμένουν για 
περίθαλψη περισσότερες από ενενήντα μέρες, γεγονός που θεωρείται απαράδεκτο 
για χώρα με τόσο μικρό πληθυσμό. 

 Τα ευρήματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι ιδιαίτερα ανησυχητικά και 
συνάδουν απόλυτα με τις θέσεις που κατ’  επανάληψη πρόβαλε η ΣΕΚ, όταν δημόσια 
υπέδειξε πως το υφιστάμενο σύστημα υγείας είναι τριτοκοσμικό και αποτελεί 
προσβολή για τον τόπο και το λαό, αφού παρέχει εξυπηρέτηση μόνο στους 
επώνυμους, ενώ ο ανώνυμος πολίτης “στοιβάζεται” στις ουρές αναμονής των 
κρατικών νοσηλευτηρίων.  Με αφορμή την έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης η 
ΣΕΚ…», εδώ αναφέρεται και ο Δημοκρατικός Συναγερμός, «…καλούν το νέο 
Υπουργό Υγείας να επισπεύσει όλες τις αναγκαίες διαδικασίες, για να λειτουργήσει το 
Γενικό Σύστημα Υγείας οπωσδήποτε εντός του 2008, γιατί η λειτουργία του θεωρείται 
σημείο κλειδί για την ποιοτική βελτίωση της παρεχόμενης περίθαλψης προς το λαό 
στο σύνολό του.   

 Δεύτερον, θα πρέπει ο Υπουργός Υγείας τάχιστα να συγκαλέσει κοινωνικό 
διάλογο για αυτονόμηση των νοσοκομείων.  Η ΣΕΚ τάσσεται ανεπιφύλακτα υπέρ της 
αυτονόμησης των κρατικών νοσηλευτηρίων, ενώ παράλληλα θα πρέπει να υπάρξει 
καλύτερη οργάνωση των αγροτικών κέντρων υγείας, η πλειοψηφία των οποίων 
υπολειτουργεί.  Παρά το γεγονός ότι χαιρετίζουμε την πρόοδο που παρατηρήθηκε ως 
προς τη στελέχωση του Γενικού Συστήματος Υγείας, είμαστε υποχρεωμένοι, εκ των 
πραγμάτων, να απαιτήσουμε επίσπευση όλων των διαδικασιών, γιατί ήδη στο θέμα 
των βελτιώσεων στον τομέα της υγείας χάσαμε υπερπολύτιμο χρόνο».   

 Εμείς απλά προσθέτουμε στα όσα το συνδικαλιστικό κίνημα αναφέρει πως 
στην Κύπρο το σύστημα υγείας όχι μόνο είναι τριτοκοσμικό, αλλά είναι ένα σύστημα 
υγείας το οποίο διατρέχει άμεσα κίνδυνο να κλατάρει.  Αν δε ληφθούν τάχιστα μέτρα, 
για να μπορέσει το σύστημα να αναπνεύσει, υπάρχει ορατότατος κίνδυνος πολύ 
σύντομα το όλο οικοδόμημα της δημόσιας υγείας να καταρρεύσει.  Την ίδια ώρα, από 
τη στιγμή που ένα πολύ μεγάλο μέρος του λαού εξυπηρετείται από τους ιδιώτες 
γιατρούς, καλούμε τον Υπουργό Υγείας να παύσει να είναι γιατρός μόνο για τα 
δημόσια νοσηλευτήρια και να ασχοληθεί και στα σοβαρά με τα προβλήματα των 
ιδιωτών γιατρών.  Μπορεί να εργάζονται οι ιδιώτες γιατροί για να κερδίζουν τα προς 
το ζην και άλλοι για να κερδίζουν χρήματα, αλλά προσφέρουν σημαντικότατες 
υπηρεσίες προς το λαό και, επειδή για μας, το Δημοκρατικό Συναγερμό, εν αντιθέσει 
με το ΑΚΕΛ, το κέρδος δε θεωρείται έγκλημα και επειδή εμείς του Δημοκρατικού 
Συναγερμού πιστεύουμε ότι οι ιδιώτες γιατροί δικαιούνται να αμείβονται για τις 
υπερπολύτιμες υπηρεσίες που προσφέρουν στον κυπριακό λαό, καλούμε την 
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κυβέρνηση να δει τα προβλήματα και των ιδιωτών γιατρών με τη σοβαρότητα που 
τους αρμόζουν.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ελπίζω και εύχομαι η ΣΕΚ, κύριε Πουργουρίδη, να μη σας κινήσει καμιά αγωγή 
για κλοπή πνευματικής ιδιοκτησίας! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, είναι με την πλήρη έγκρισή τους που αναφέρθηκα στην 
ανακοίνωση.  Άλλωστε, την ανακοίνωση την έβγαλαν, για να γίνει δημόσιο κτήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αστειευόμενος το έχω πει, κύριε Πουργουρίδη. 

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα εγγραφεί να μιλήσω την 
περασμένη εβδομάδα λόγω της ομιλίας κυρίως του συναδέλφου κ. Κωνσταντίνου και 
νομίζω ότι η σημερινή ομιλία του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΔΗΣΥ 
επιβεβαιώνει ότι καλά έκαμα.  Είναι ολοφάνερο ότι ο συναγερμός ενάμιση χρόνο πριν 
τις προεδρικές έχει επιλέξει τον τομέα της υγείας ως ένα καλό θέμα για λαϊκισμό και 
ψηφοθηρία με αφορισμούς.  Δε θα κάνω αναφορά.  Αν μιλούσα την περασμένη 
εβδομάδα, θα έκανα αναφορά σε σωρεία χαρακτηρισμών που χρησιμοποίησε ο κ. 
Κωνσταντίνου

. 
σήμερα δε θα το κάνω… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κωνσταντίνου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 …αλλά η ομιλία είναι εκεί και ο καθένας μπορεί να τη διαβάσει. 

 Δε μιλώ για γεγονότα κύριε Κωνσταντίνου, μιλώ για χαρακτηρισμούς που έχετε 
χρησιμοποιήσει προς διάφορες κατευθύνσεις, όπως και για τον αφορισμό το σημερινό 
του κ. Πουργουρίδη για τη σχέση του ΑΚΕΛ και του κέρδους, που εκτός ομιλίας θα 
υποχρεωθώ να το σχολιάσω. 

 Έχει λεχθεί κατά κόρον, κύριε Πρόεδρε, από αυτό βήμα ότι τα θέματα υγείας 
δεν έχουν χρώμα.  Αυτό ίσως να είναι σωστό από την άποψη ότι οι αρρώστιες δεν 
ξεχωρίζουν κανέναν και η παρεχόμενη περίθαλψη θα πρέπει να είναι η ίδια για όλους.  
Η αντιμετώπιση και η διαχείριση όμως των προβλημάτων στον τομέα της υγείας από 
πλευράς μιας κυβέρνησης έχει χρώμα.  Η αντιμετώπιση από πλευράς της σημερινής 
κυβέρνησης της υγείας του λαού έχει χρώμα φιλολαϊκό και πόρρω απέχει από το τι 
έπραξε ή καλύτερα δεν έπραξε η κυβέρνηση του συναγερμού, ο οποίος σήμερα με 
τόση άνεση κατακεραυνώνει τον τομέα της υγείας και τις υπηρεσίες που παρέχονται.  
Ακριβώς αυτή την απραξία των προηγούμενων δέκα χρόνων είναι που κλήθηκε να 
αντιμετωπίσει η κυβέρνηση και οι υπουργοί της παρούσας κυβέρνησης.  Είχε λεχθεί 
ως επιχείρημα από προηγούμενο συνάδελφο την περασμένη Πέμπτη, για να 
καταδείξει ότι σήμερα υπάρχουν προβλήματα που τότε δεν υπήρχαν, ότι έχουμε 
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απεργίες των γιατρών.  Ας ανατρέξει να δει στα δέκα χρόνια της συναγερμικής 
διακυβέρνησης πόσες τέτοιες είχαμε.   

 Λέχθηκε ως επιχείρημα για τα κακώς έχοντα το εξής:  «Μα, ο ίδιος ο απελθών 
Υπουργός Υγείας, ο Ανδρέας Γαβριηλίδης, σε συνέντευξή του στην εφημερίδα 
“Αλήθεια” μίλησε για κλίκες και σκάνδαλα».  Βεβαίως και υπάρχουν!   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είναι συναγερμικοί; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, εγώ δε λέω τίποτε.  Εσείς συνεχώς συμπληρώνετε την 
ομιλία μου και απλώς καταγράφονται οι συμπληρώσεις σας στα πρακτικά.  
Διερευνώνται και θα καταδειχθεί.  Δεν είναι θέμα συναγερμικό ή μη συναγερμικό, 
ακελικό ή μη ακελικό.  Το θέμα είναι όμως ότι δεν είναι του υπουργού, είτε αυτού είτε 
του προηγούμενου.  Εάν λοιπόν υπάρχουν αυτές οι κλίκες και αν ενεργούν κατά 
τρόπο σκανδαλώδη, δεν μπορεί να είναι επιχείρημα για να πείτε ότι απέτυχε αυτή η 
κυβέρνηση, γιατί η έρευνα θα καταδείξει ότι αυτά τα πράγματα, ήδη το έχει καταδείξει, 
δεν ξεκίνησαν χθες ούτε προχθές.   

 Το πιο βασικό από όλα, αφού συζητούμε για το ΓΕΣΥ, που ορισμένοι θέλουν 
να ξεχνούν, είναι ότι ο νόμος για το ΓΕΣΥ ψηφίστηκε στις 19 Απριλίου 2001, μετά από 
επτά ολόκληρα χρόνια που αναπαυόταν στα συρτάρια των τότε κυβερνώντων και 
βεβαίως μετά από επτά χρόνια ανάπαυσης δόθηκε η ευκαιρία να μπουν σαρωτικά 
στον τομέα της υγείας οι ιδιώτες.  Και βεβαίως, επειδή καταλαβαίνουμε με διαφορετικό 
τρόπο την ιδέα του κέρδους, ιδιαίτερα όταν μιλούμε για την υγεία, κάποιοι 
ενδιαφέρονται σήμερα να πετύχουν τα ιδιωτικά νοσοκομεία και όχι απλώς να 
πετύχουν, να βγάζουν και επαρκές κέρδος.  Κατά τα άλλα, η υγεία είναι το αντικείμενο 
του ενδιαφέροντός μας! 

 Η προσπάθεια που γίνεται τώρα από το Υπουργείο Υγείας για αναβάθμιση της 
πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας έχει ως στόχο την παροχή ίσων ευκαιριών 
πρόσβασης, όσον αφορά τον τόπο και το χρόνο, σε όλους τους ασθενείς, σε 
συνάρτηση και με τη σχεδιασμένη εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Ήδη 
έχει διοριστεί νέος πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας.  Ανατέθηκε σε συγκεκριμένο οίκο ο στρατηγικός σχεδιασμός για εφαρμογή του 
σχεδίου υγείας.  Ενισχύθηκε ο οργανισμός με επιστημονικό και υποστηρικτικό 
προσωπικό.   

 Μια από τις βασικότερες πτυχές που αφορούν τη λειτουργία του Γενικού 
Συστήματος Υγείας είναι βέβαια η αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων.  
Αυτονόμηση την οποία ακούσαμε πριν λίγο να καταθέτει ο κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του συναγερμού με την έγκριση, όπως μας είπε, της συνδικαλιστικής 
ομοσπονδίας που την εξέδωσε και την ταύτισή της με τις θέσεις του συναγερμού.  
Αυτονόμηση λοιπόν την οποία ζητά η ΣΕΚ, αλλά δεν αντιλήφθηκα να έγινε για δέκα 
χρόνια οποιαδήποτε προσπάθεια και δεν άκουσα τη ΣΕΚ να διαμαρτύρεται γιατί για 
δέκα χρόνια δεν έγινε καμιά τέτοια προσπάθεια!  Σήμερα έχει ετοιμαστεί σχέδιο και 
ετοιμάζεται και σχετική νομοθεσία, η οποία θα οριστικοποιηθεί μετά τις διαβουλεύσεις 
που γίνονται με τα ενδιαφερόμενα μέρη, δηλαδή τον κοινωνικό διάλογο που θα αφορά 
και την εφαρμογή νέας δομής του Υπουργείου Υγείας.  Η αναβάθμιση και η ενίσχυση 
του κρατικού τομέα υγείας με έμψυχο δυναμικό και τεχνολογία, η ίδρυση επιτροπής 
διασφάλισης της ποιότητας και διαχείρισης κινδύνου στα νοσηλευτήρια, η αναβάθμιση 
και ενίσχυση των αγροτικών κέντρων, η εξελικτική λειτουργία του νέου Γενικού 
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Νοσοκομείου Λευκωσίας, η λειτουργία του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου 
αποσκοπούν στο να καταστούν τα κρατικά νοσηλευτήρια ανταγωνιστικά του ιδιωτικού 
τομέα, όπως προβλέπεται από τη νομοθεσία για το Γενικό Σύστημα Υγείας, 
προετοιμάζοντας το έδαφος για τη λειτουργία του.   

 Λέχθηκαν την περασμένη φορά πολλά για τα φάρμακα.  Ποια ήταν η ουσία της 
κυβερνητικής πολιτικής στα φάρμακα, η οποία προκάλεσε ποικιλόμορφες αντιδράσεις;  
Η μείωση των τιμών χίλιων περίπου φαρμάκων κατά 25%.  Δεν υπήρξε μετά το 1974 
άλλο τέτοιο επαναστατικό κοινωνικό μέτρο από μέρους οποιασδήποτε κυβέρνησης, το 
οποίο επέστρεψε £7.000.000 στην τσέπη των Κυπρίων ασθενών.  Λεφτά που μέχρι 
εκείνη τη στιγμή εκαρπούντο οι μεγάλες φαρμακευτικές εταιρείες.  Βέβαια, η ιδέα του 
κέρδους είναι αποδεκτή, αλλά και του υπερκέρδους.  Σήμερα κυκλοφορούν γύρω στα 
2 090 φάρμακα στην αγορά, αφού έχει ξεπεραστεί η τεχνητή έλλειψη που είχε 
σημειωθεί κάποια στιγμή.  Και υπάρχει εξήγηση για την έλλειψη.  Ας μην ξεχνούμε τη 
συμπαιγνία που ζούσαμε, τις από αέρος και καναλιών δηλώσεις ορισμένων 
φαρμακεμπόρων και φαρμακοποιών.  Ξεκάθαρα αντίδραση υπόσκαψης της 
προσπάθειας, γιατί μειώνονταν τα κέρδη και υπερκέρδη.   

 Για την έλλειψη όμως που είχε παρατηρηθεί γενικά στον τομέα των φαρμάκων 
θέλω να υπενθυμίσω κάποια πράγματα:  Πρώτον, η κυβέρνηση του συναγερμού 
θεώρησε περιττό να διαπραγματευτεί δέκα ολόκληρα χρόνια το θέμα των φακέλων 
των φαρμάκων στις προενταξιακές συνομιλίες.  Δεύτερον, οι φαρμακευτικές εταιρείες 
θεώρησαν ασύμφορο να εκσυγχρονίσουν τους φακέλους των φαρμάκων για μια μικρή 
αγορά, όπως είναι η Κύπρος.  Τρίτον, οι φαρμακευτικές εταιρείες θεώρησαν ότι το νέο 
υπερκέρδος δεν ήταν στις προσδοκίες τους και γι’  αυτό προτίμησαν να μην εισάξουν 
κάποια φάρμακα.  Το ΑΚΕΛ, που έχει αποδείξει όλα αυτά τα χρόνια ότι είναι ένα 
κόμμα ανοικτό σε συζήτηση και δημιουργική παράθεση απόψεων, όταν διαφάνηκε ότι 
υπήρχε πρόβλημα υπαρκτό με ορισμένα φθηνά φάρμακα, εισηγήθηκε όπως τα φθηνά 
φάρμακα εξαιρεθούν από την τιμολογιακή πολιτική, με σκοπό να εξακολουθήσει να 
είναι συμφέρουσα η εισαγωγή τους και να διατηρηθούν έτσι όσο το δυνατό 
περισσότερα φθηνά φάρμακα στην αγορά προς όφελος πάντα του Κύπριου πολίτη. 

 Θεωρούμε ότι το πρόβλημα ξεπεράστηκε με την εξαγγελία του νέου 
τιμολογιακού καταλόγου των φαρμάκων.  Και όταν κάποιος ισχυρίζεται ότι ασκεί 
αυστηρή μεν αλλά δημιουργική αντιπολίτευση, θα έπρεπε να είχε βρει το θάρρος, 
έστω και ένα και δύο θετικά, όπως είναι αυτό που τώρα αναφέρω, να τα επισημάνει 
στην ομιλία του, όποιος και να είναι και απ’ όπου και αν προέρχεται.   

 Καρκινοπαθείς:  Κάποιοι δεν έπρεπε να φωνάζουν τόσο πολύ γύρω από το 
θέμα των καρκινοπαθών.  Γιατί είναι οι ίδιοι που διαπραγματεύτηκαν ανεπιτυχώς και 
εκχώρησαν την ογκολογία στον ιδιωτικό τομέα.  Αυτό τον τομέα που τώρα πρέπει να 
φροντίζουμε κιόλας στον ίδιο βαθμό που φροντίζουμε τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Και 
διερωτώμαι δηλαδή:  Όταν θα πραγματοποιούνται υπερκέρδη, θα επιστρέφει 
οτιδήποτε στον Κύπριο ασθενή και στον Κύπριο πολίτη, για να έχουμε την ίδια 
αντιμετώπιση χειρισμών και διαχείριση των δύο τομέων;  Αντίθετα, η κυβέρνηση της 
συνεργασίας διαπραγματεύεται και προσπαθεί να βάλει τα πράγματα σε σωστή βάση.  
Μέσα σε αυτά τα πλαίσια αφαιρέθηκε το μονοπώλιο ογκολογίας από το Ογκολογικό 
Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου, όπως ονομάζεται, και προχωρεί σε δημιουργία νέου 
ογκολογικού τμήματος, που θα καλύπτει περίπου το 50% των αναγκών του Κύπριου 
καρκινοπαθούς.  Βλέποντας ότι οι ανάγκες είναι περισσότερες από αυτές που μπορεί 
να ικανοποιήσει το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου, εκφράστηκε η πολιτική 
βούληση για δημιουργία και νέου ακτινοθεραπευτικού τμήματος στη Λεμεσό.  Σήμερα 
λειτουργεί Ογκολογικός Θάλαμος στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού και Κέντρο 
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Χημειοθεραπείας.  Ελπίζουμε και εργαζόμαστε έτσι, ώστε σύντομα η εξαγγελθείσα 
από την κυβέρνηση λειτουργία πλήρους τμήματος ογκολογίας και ακτινοθεραπευτικού 
να γίνει πραγματικότητα.   

 Ως ΑΚΕΛ θεωρούμε ότι η λειτουργία μονάδων ημερήσιας φροντίδας είναι 
αναγκαία σε όλα τα νοσοκομεία της Κύπρου.  Η καλύτερη αντιμετώπιση του καρκίνου 
είναι βέβαια η πρόληψη.  Προς υλοποίηση αυτού του στόχου τέθηκε σε εφαρμογή το 
πρόγραμμα προληπτικού μαστογραφικού ελέγχου για τον καρκίνο του μαστού το 
2003.  Ο έλεγχος παρέχεται δωρεάν σε όλες τις γυναίκες της Κύπρου.  Η πρώτη 
κινητή μονάδα μαστογραφίας καλύπτει παγκύπρια το γυναικείο πληθυσμό.  
Προσδοκούμε σε περισσότερα προληπτικά προγράμματα, π.χ. για τον καρκίνο του 
προστάτη, του παχέος εντέρου κ.ά.   

 Ναρκωτικά:  Τα τελευταία τρία χρόνια έγιναν όσα δεν έγιναν τα τελευταία 
τριάντα χρόνια στον τομέα της πρόληψης και καταπολέμησης της χρήσης ναρκωτικών.  
Ως ΑΚΕΛ από χρόνια προειδοποιούσαμε για την ανάγκη λήψης μέτρων που θα 
εμπόδιζαν την εξάπλωση της κοινωνικής αυτής μάστιγας, αλλά δυστυχώς η δεκαετής 
αδράνεια άφησε να χαθεί πολύτιμος χρόνος, με αποτέλεσμα να βρισκόμαστε σήμερα 
ως κοινωνία μπροστά σε μια πραγματικά δύσκολη κατάσταση, η οποία εύλογα 
δημιουργεί έντονη ανησυχία για το πού βαδίζουμε.  Σίγουρα δεν είναι, συνάδελφοι, 
τομέας αντιπαράθεσης τα ναρκωτικά, αλλά δεν μπορώ να ξεχάσω την ειρωνική 
αντιμετώπιση της οποίας έτυχαν πολλές φορές δύο συγκεκριμένοι βουλευτές του 
ΑΚΕΛ τότε, ο Κίκης Γιάγκου, που δεν είναι σήμερα μαζί μας, και ο Γιώργος Λιλλήκας, 
που είναι Υπουργός Εξωτερικών, όταν ο καθένας με τον τρόπο του έθετε αυτό το 
θέμα στις επιτροπές της Βουλής και στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Ιδρύθηκε μεν το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, αλλά ουσιαστικά λειτούργησε επί 
αυτής της διακυβέρνησης, επί της οποίας λειτούργησε επίσης το Εθνικό Κέντρο 
Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά.  Για πρώτη φορά διαμορφώθηκε 
εθνική στρατηγική 2004-2008 για αντιμετώπιση των ναρκωτικών.  Δημιουργήθηκε και 
λειτούργησε το κέντρο ψυχολογικής απεξάρτησης και κοινωνικής επανένταξης 
“Πυξίδα”, το Νοέμβρη του 2003 στη Λευκωσία, και το κέντρο αποτοξίνωσης “Άνωσις”, 
το Νοέμβρη του 2004 στη Λεμεσό.  Εξάλλου, τι άλλο από πόλεμο ενάντια στα 
ναρκωτικά αποτελεί η ενίσχυση της κοινωνικής πολιτικής, η εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση, η δημιουργία πολυδύναμων κέντρων για απασχόληση της νεολαίας, 
μέτρα κοινωνικά που λαμβάνονται από τη σημερινή κυβέρνηση της συνεργασίας προς 
την κατεύθυνση της πρόληψης, εκεί δηλαδή που πρέπει να δοθεί ιδιαίτερο βάρος;   

 Βέβαια, όσα και αν έγιναν, θέλουμε πολύ περισσότερα, γιατί ο τρόπος με τον 
οποίο καλπάζει η μάστιγα των ναρκωτικών παγκόσμια και όχι μόνο στη χώρα μας, 
αλλά και στη χώρα μας, απαιτεί πολύ περισσότερα από όλους μας.  Δεσμεύτηκε η 
κυβέρνηση και θα έχουμε μέχρι τη λήξη της θητείας της κέντρο ανηλίκων, μονάδα 
μεθαδόνης και πολυδύναμων κέντρων και θεραπευτική μονάδα στις φυλακές. 

 Νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας:  Επιτέλους, η πρωτεύουσα αποκτά 
νοσοκομείο υψηλών προδιαγραφών και συνάμα προσδοκιών.  Για να λειτουργήσει 
σήμερα ωστόσο, έπρεπε να αντιμετωπιστούν οι κακοτεχνίες, ο κακός 
προγραμματισμός και η κακή οργάνωση.  Μπορεί κάποιος να ισχυριστεί ότι 
καθυστέρησε η λειτουργία του Νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.  Και όντως 
καθυστέρησε.  Η αλήθεια όμως είναι ότι δεν παραλήφθηκε ένα κτίριο από την 
παρούσα κυβέρνηση

.
 παραλήφθηκε ένα σκάνδαλο, που σταδιακά και εξελικτικά 

μετατρέπεται σε ένα σύγχρονο νοσοκομειακό ίδρυμα.  Τέτοιες ήταν οι προδιαγραφές 
που κληρονομήθηκαν:  Θα έπρεπε να χαλαστούν τοίχοι, για να μπορέσουν να 
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χωρέσουν συγκεκριμένα ιατρικά όργανα που παραλήφθηκαν και για τα οποία 
συνάδελφοι διαμαρτύρονται γιατί δεν αξιοποιούνται.   

 Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου:  Η προηγούμενη κυβέρνηση έβαλε το θεμέλιο 
λίθο.   Η παρούσα κυβέρνηση ολοκλήρωσε και λειτούργησε το Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου και το έθεσε στην υπηρεσία του λαού.  Εξελικτικά, όπως ήταν και ο 
αρχικός προγραμματισμός, θα λειτουργήσουν νέα τμήματα, όπως η χειρουργική, η 
ορθοπεδική και η μαιευτική - γυναικολογία, η παιδιατρική, η αιμοδιάλυση, ενώ 
προσφέρονται και νέες υπηρεσίες, όπως κεντρική αποστείρωση, τμήμα διαιτολογίας, 
αξονικός τομογράφος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Πε αλλό ’να! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ορίστε; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Πε αλλό ’να, είπα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, απέκτησα και εγώ τη συνήθεια να λέω ανέκδοτα από τη δεκαετή 
διακυβέρνησή σας! Τι να κάνουμε;  Επηρεαστήκαμε όλοι!   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Το μεγαλύτερο ανέκδοτο βέβαια που λέχθηκε ποτέ γι’ αυτό τον τόπο ήταν για 
την μπανανία.  Η μεγαλύτερη αυτοπαραδοχή που ακούστηκε ποτέ! 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αδράνεια, η ευθυνοφοβία και η έλλειψη πολιτικής βούλησης δεν είναι 
γνωρίσματα της κυβέρνησης της συνεργασίας.  Χωρίς τυμπανοκρουσίες, μελετημένα 
και με προγραμματισμό προχωρούμε στη δημιουργία της αναγκαίας υποδομής για την 
παροχή δημόσιας υγείας υψηλών προδιαγραφών, αντάξιας του λαού μας.  Και αν, και 
δεν το αμφισβητώ, η Κύπρος κατατάσσεται στη δέκατη ένατη θέση, με βάση όσα είπε 
ο κ. Πουργουρίδης, από τους είκοσι πέντε, δεν έχω την παραμικρή αμφιβολία ότι θα 
κατατασσόταν στην τελευταία θέση, αν ήταν μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην 
προηγούμενη δεκαετία. 

 Ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα εργαστούμε ακούραστα προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Για μας η υγεία του λαού είναι δείκτης του βιοτικού και πολιτιστικού 
επιπέδου και σε καμιά περίπτωση δε θα θέλαμε να μετατραπεί σε θέμα λαϊκισμού και 
ψηφοθηρίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέμα έχει εξαντληθεί.  Εδώ φτάσαμε στο τέλος 
της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 13  
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Ιουλίου 2006, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

  ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική εργασία 

1.  Ο περί Αστικών Αδικημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.143.2006) 

2.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.144.2006) 

3.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.114.2006) 

4.  Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.140.2006) 

5.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.141.2006) 

6.  Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων 
στην Εργασία) (Καταργητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.122.2006) 

7.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία από τον Αμίαντο) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.103.2006) 

8.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 4) του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.154.2006) 

9.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.070.2006) 

10.  Ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα 
Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 
Διακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.147.2006) 

11.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.129.2006) 

12.  Ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.171.2006) 
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13.  Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.172.2006) 

14.  Ο περί του Προσθέτου Πρωτοκόλλου στη 
Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την 
Ποινικοποίηση της Διαφθοράς (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.089.2006) 

15.  O περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί Ασφάλειας 
της Ανθρώπινης Ζωής στη Θάλασσα (Κυρωτικός) 
και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.105.2006) 

16.  Ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη Σύσταση 
του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.125.2006) 

17.  Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.067.2006) 

18.  Ο περί της Νομικής Προστασίας των 
Βιομηχανικών Σχεδίων και Υποδειγμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.162.2006) 

19.  Ο περί της Νομικής Προστασίας των 
Τοπογραφιών Προϊόντων Ημιαγωγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.159.2006) 

20.  Ο περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.160.2006) 

21.  Ο περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.161.2006) 

22.  Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.163.2006) 

23.  O περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. (Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.2006) 

24.  Ο περί της Ένατης Τροποποίησης του 
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Συντάγματος Νόμος του 2004. (Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.046.2004) 

25.  Ο περί της Δέκατης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.041.2006) 

26.  Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και 
των Διαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων 
Μεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.088.2006) 

27.  Οι περί Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις Διευθυντή, 
Ανώτερου Λειτουργού Αναδασμού, Λειτουργού 
Αναδασμού Α´, Λειτουργού Αναδασμού και 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.136.2006) 

28.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Εκπαιδευτικός Κλάδος - Θέσεις Λειτουργού 
Εκπαιδεύσεως Α΄ και Λειτουργού Εκπαιδεύσεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.118.2005) 

29.  Οι περί της Υγιεινής και του Επίσημου Ελέγχου 
των Τροφίμων Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.095.2006) 

30.  Ο περί Απορρυπαντικών Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.116.2006) 

31.  Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση 
Γραφέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.138.2006) 

32.  Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Ορθή 
Κλινική Πρακτική) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.111.2006) 

33.  Ο περί Καθιέρωσης της 15
ης

 Ιουλίου 1974 ως 
ημέρας Μνήμης και Τιμής των Πεσόντων και 
Αγωνισθέντων για τη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.153.2006) 

34.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία από το Θόρυβο) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.110.2006)  

35.  Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.119.2006)  
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36.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

(Διάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.113.2006) 

37.  Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.151.2006) 

38.  Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.152.2006) 

39.  Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Συντάξεις και Χορηγήματα Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.137.2006) 

40.  Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.133.2006) 

41.  Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.126.2006) 

42.  Ο περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων 
Εγκλημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.123.2006) 

43.  Οι περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων 
Εγκλημάτων Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.104.2006) 

44.  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Εξοπλισμός 
Πλοίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.170.2006) 

45.  Ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των 
Κτιρίων Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.126.2006) 

46.  Οι περί Οδών και Οικοδομών (Ενεργειακή 
Απόδοση των Κτιρίων) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.096.2006) 

47.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.124.2006) 

48.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Όργανα Μέτρησης) Κανονισμοί του 2006. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.140.2006) 

49.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων 
Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.114.2006)  

50.  Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.091.2006) 

51.  Ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.092.2006) 

52.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.106.2006) 

53.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.107.2006) 

54.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.109.2006) 

55.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

56.  Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου (Γενικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.110.2005) 

57.  Οι περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Διεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. ΔΝ.61/99) 

58.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

59.  Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση 
και Διαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

60.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
Διαφημίσεων) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 
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61.  Οι περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης και 
Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 2006.   
(Αρ. Φακ. 23.03.072.2005) 

62.  Οι περί Υδατοπρομήθειας (Ειδικά Μέτρα) 
Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.094.2005) 

63.  Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις Μηχανολόγου/Μηχανικού και 
Ηλεκτρολόγου Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.2006) 

64.  Οι περί Υπηρεσίας Φυλακών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.2006) 

65.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.2006) 

66.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.078.2006) 

67.  Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιώματα) 
Κανονισμοί  
του 2006. 
(Αρ. Φακ.23.03.079.2006) 

68.  Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.080.2006) 

69.  Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Σύσταση Συμβουλευτικής Πολυθεματικής 
Ομάδας) Κανονισμοί του 2006.  
(Αρ. Φακ. 23.03.119.2006) 

70.  Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.120.2006) 

71.  Οι περί Αποχετεύσεων Πέρα Χωρίου-Νήσου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.121.2006) 

72.  Οι περί Υπηρεσίας του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.122.2006) 

73.  Οι περί Υπηρεσίας του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
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 1. «Η εκπλήρωση των υποχρεώσεων που 
έχουν ανατεθεί στην Τουρκία με βάση το 
διαπραγματευτικό πλαίσιο της 3

ης
 

Οκτωβρίου 2005 και οι επιβαλλόμενες 
ενέργειες-χειρισμοί Κύπρου και Ελλάδας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.012.2006) 

 2. «Οι οικονομικές υποχρεώσεις της 
Βρετανίας προς την Κυπριακή Δημοκρατία 
όπως αυτές απορρέουν από τη Συνθήκη 

Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.123.2006) 

74.  Oι περί Νομικών Προσώπων Δημόσιου Δικαίου - 
Θέση Γενικού Διευθυντή του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.129.2006)   

75.  Οι περί Νομικών Προσώπων Δημόσιου Δικαίου - 
Θέση Γενικού Διευθυντή του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.130.2006) 

76.  Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αγίας 
Νάπας (Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.132.2006) 

77.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού - 
Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.134.2006) 

78.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού - 
Αμαθούντας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.135.2006) 

79.  Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Καλλωπιστικών 
Φυτών Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.139.2006) 

80.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.141.2006) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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Εγκαθίδρυσης και η ανάγκη λήψης κάθε 
πρόσφορου νομικού μέτρου για τη 
διεκδίκηση  των οφειλομένων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιαννάκη  Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.013.2006) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες 

Αγγελίδης Ανδρέας Μητσόπουλος Τάσος  

Αναστασιάδης Νίκος Μουσκάλλης Ανδρέας  

Αντωνίου Αντώνης Νεοφύτου Αβέρωφ  

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας  

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας  

Καρογιάν Μάριος  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας  

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαύρου Ελένη Χρυσοστομίδης Κύπρος 
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Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην πτώση ελικοπτέρου της Εθνικής 
Φρουράς, με αποτέλεσμα το θάνατο των δύο πιλότων και τήρηση μονόλεπτης 
σιγής. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Ν. Τορναρίτης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Γ. 
Λαμάρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», συμπληρωματική έκθεση για το 
ίδιο νομοσχέδιο και τους κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Εγγραφή Γραφείων Μελετών) Κανονισμοί του 2006» 
και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο με ενσωμάτωση σ’ αυτό των κανονισμών. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006» και για τους κανονισμούς «Οι περί Ταμείου και Διαδικασίας 
Επιδοτήσεως Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και 
Παθόντες Κανονισμοί του 2006», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Γ. Βαρνάβα, Λ. Χριστοφόρου, Ν. Κουτσού, Α. Γεωργίου, Α. 
Αγγελίδης), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 3) του 2006» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2006» και για τους κανονισμούς «Οι περί της Ευρωπαϊκής Δημόσιας 
Εταιρείας Περιορισμένης Ευθύνης (SE) Κανονισμοί του 2006», ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006» και έγκριση των κανονισμών. 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση 
των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 2006» και «Ο 
περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και απόφαση για αναβολή της συζήτησής 
τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς:  

α. «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006», 

β. «Οι περί Ρυθμίσεως της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Έκδοση Αδειών) 
Κανονισμοί του 2006», 

γ. «Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τέλη) Κανονισμοί του 
2006»,  
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δ. «Οι περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Διεξαγωγή Ερευνών) 
Κανονισμοί του 2006»,  

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006». 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή 
Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς 
Χώρους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φυσικών Μεταλλικών Νερών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2006» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστων Απαιτήσεων Ασφάλειας για τις 
Σήραγγες του Διευρωπαϊκού Οδικού Δικτύου Νόμος του 2006» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Σκάφη 
Αναψυχής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους. 

16. Έκθεση για τις αποφάσεις της Βουλής για την έγκριση του καταλόγου θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμων, και του 
καταλόγου επιστημονικών θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα 
με τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμων, οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γιαννάκη Θωμά, οι 
σχετικές αποφάσεις και έγκρισή τους. 

17. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

18. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το πληγέν από την πυρκαγιά πολιτιστικό κέντρο του Ανδρέα Χαραλάμπους - 
Το σύστημα δεξαμενών πυρόσβεσης της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας στην 
παλιά Λευκωσία. 

19. Αγορεύσεις (Γ. Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης) για το θέμα «Η 
ανάγκη λήψης μέτρων για τη βελτίωση της προσφερόμενης 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο λαό μέχρι την εφαρμογή του ΓΕΣΥ» και 
λήξη του θέματος. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

H΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ 

Συνεδρίαση 13ης Ιουλίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 4.32 μ.μ.) 

(Αρ. 7) 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό σας απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθούμε όλοι τις επιθέσεις του κράτους 
του Ισραήλ εναντίον του Λιβάνου και εναντίον των παλαιστινιακών περιοχών, με 
πρόσχημα κάποιες πράξεις τις οποίες μπορώ να χαρακτηρίσω και αλόγιστες και 
ζημιογόνες, αλλά αυτό με κανένα τρόπο δε δικαιολογεί την κήρυξη ακήρυχτου 
πολέμου κατά του κράτους του Λιβάνου και κατά των παλαιστινιακών περιοχών.  Στη 
σύσκεψη των εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών ομάδων συναποφασίσαμε 
ομόφωνα να παρουσιάσουμε στην ολομέλεια το ψήφισμα το οποίο είναι μπροστά σας. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να το αναγνώσει.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Παρακολουθώντας με ανησυχία τις εξελίξεις στην περιοχή της Μέσης Ανατολής 
και ειδικότερα την κλιμακούμενη στρατιωτική επίθεση εναντίον των παλαιστινιακών 
εδαφών και του κυρίαρχου κράτους του Λιβάνου, 

 Ομόφωνα ψηφίζει τα ακόλουθα: 

1. Καταδικάζει έντονα και ανεπιφύλακτα την απροκάλυπτη επίθεση του Ισραήλ, 
που έχει ως αποτέλεσμα το θάνατο αθώων ανθρώπων. 
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2. Θεωρεί ότι οι ενέργειες του Ισραήλ παραβιάζουν κατάφωρα την εδαφική 
ακεραιότητα και κυριαρχία του Λιβάνου, το διεθνές δίκαιο και τα σχετικά 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και ισοδυναμούν με κρατική τρομοκρατία. 

3. Εκτιμά ότι η συμπεριφορά του Ισραήλ δυναμιτίζει τις προσπάθειες για 
προώθηση της ειρήνης στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής και  
υπονομεύει την παγκόσμια ασφάλεια.  

4. Δεν επικροτεί τις απαγωγές Ισραηλινών στρατιωτών, τις οποίες το κράτος του 
Ισραήλ χρησιμοποιεί ως πρόσχημα για εκδήλωση επιθέσεων, που οξύνουν 
περαιτέρω την ήδη τεταμένη κατάσταση. 

5. Επαναβεβαιώνει την αλληλεγγύη και συμπαράστασή της προς τον 
παλαιστινιακό λαό, το λαό του Λιβάνου και όλους τους αραβικούς λαούς. 

6. Επαναβεβαιώνει όλα τα προηγούμενα ψηφίσματά της που αφορούν στην 
κατάσταση στη Μέση Ανατολή. 

7. Αναμένει ότι το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών θα επιληφθεί 
επειγόντως του θέματος για τερματισμό των ενεργειών του Ισραήλ και 
εφαρμογή των σχετικών ψηφισμάτων του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνεται.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δε θα μπούμε απευθείας στο Κεφάλαιο Πρώτο σήμερα.  Θα ξεκινήσουμε με το 
Κεφάλαιο Δεύτερο, την κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν 
κάποιοι κανονισμοί για τους οποίους υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν ως επείγοντες 
και να ψηφισθούν σήμερα.  Οι κανονισμοί είναι «Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Καθίδρυση Εφοριακού Συμβουλίου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  

 Εάν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέμα 
αυτό κηρύσσεται ως επείγον και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών, με την παράκληση να συνέλθει, να το μελετήσει και να συντάξει έκθεση. 
Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1.  O περί Εφαρμογής του Κανονισμού 
(ΕΚ) 1435/2003 περί του 
Καταστατικού της Ευρωπαϊκής 
Συνεταιριστικής Εταιρείας Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.165.2006) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

2.  Ο περί της Συμπλήρωσης του 
Καταστατικού της Ευρωπαϊκής 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
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Συνεταιριστικής Εταιρείας όσον αφορά 
το Ρόλο των Εργαζομένων Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.166.2006) 

Βιομηχανίας 

3.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών Νόμος (Αρ. 1) του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.173.2006) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.144.2006) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν 
από 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.2006) 

Σοφοκλή Φυττή, 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
Δημοκρατικού 
Κόμματος 

Παιδείας 

2. Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.2006) 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Νομικών 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τις προτάσεις νόμου, καταθέτω σήμερα μία 
πρόταση νόμου η οποία θα ήθελα, αντί στην επιτροπή Νομικών, να παραπεμφθεί 
στην επιτροπή Εσωτερικών, γιατί αφορά το εκλογικό δικαίωμα των δημοσίων 
υπαλλήλων στις δημοτικές εκλογές, τοπικές εκλογές.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, να 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ δεν έχω ένσταση.  Νομίζω είναι λογικό. 

 Αν είναι εντάξει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προχωρήσουμε παρακάτω. 

 Πάμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο, τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα οι 
ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Επίσης, υπάρχει πρόταση στα 
ζητήματα των ομόφωνων εκθέσεων να παίρνει το λόγο ένας βουλευτής από την όποια 
ομάδα θα ήθελε να μιλήσει για διάρκεια δύο λεπτών.  Κάνω αυτή την πρόταση, γιατί 



 4 

είναι φορτωμένη η ημερήσια διάταξη και πρέπει να καλύψουμε χρόνο.  Επίσης, τίθεται 
πρόταση ενώπιον της ολομέλειας για τα ζητήματα τα οποία δεν είναι ομόφωνα επίσης 
να παίρνει το λόγο ένας βουλευτής, εκτός από το  θέμα που αφορά την τροποποίηση 
στο σύνταγμα, που είναι σοβαρό ζήτημα, γι’ αυτό και προτείνεται να έχουν οκτώ λεπτά 
οι ομάδες και άρα μπορεί να μιλήσουν περισσότεροι του ενός συναδέλφου. 

 Είμαστε σύμφωνοι; 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 και 2 δεν είναι έτοιμα.  Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο 
περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Εδώ φαίνεται ότι θα 
τοποθετηθούν όλοι στην ολομέλεια, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι.  Ή μήπως έχουμε 
καταλήξει;  Είναι ομόφωνο; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2006»  

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Μαρία Κυριακού Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 6 Ιουλίου 2006.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος 
Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου και του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ).  Το Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, ο Ανεξάρτητος Σύνδεσμος Λογιστών 
Κύπρου και ο Σύνδεσμος Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών 
Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η μεταφορά της έδρας εταιρειών τόσο από το 
εξωτερικό προς τη Δημοκρατία όσο και από τη Δημοκρατία προς το εξωτερικό.  Με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται οι διαδικασίες και προϋποθέσεις για την 
παροχή της έγκρισης του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη για τέτοιες 
πράξεις μεταφοράς έδρας.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, καθώς και την εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, το νομοσχέδιο παρέχει τη δυνατότητα σε αλλοδαπές εταιρείες 
οι οποίες συστάθηκαν ή εγγράφηκαν δυνάμει των νόμων μιας άλλης χώρας ή 
δικαιοδοσίας να συνεχίσουν στη Δημοκρατία και να θεωρούνται ως συσταθείσες 
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δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου.  Με τον ίδιο τρόπο δημιουργείται μηχανισμός, 
ώστε εταιρείες που συστάθηκαν δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου ή συστάθηκαν στο 
εξωτερικό και συνέχισαν στη Δημοκρατία να μπορούν να συνεχίσουν σε άλλη χώρα ή 
δικαιοδοσία, εφόσον η δυνατότητα αυτή παρέχεται και από τη νομοθεσία της εν λόγω 
χώρας ή δικαιοδοσίας. 

 Σύμφωνα με το ίδιο πιο πάνω σημείωμα, με την τροποποίηση αυτή δε θα είναι 
απαραίτητη η διάλυση μιας εταιρείας στην Κύπρο, για να εγκατασταθεί σε μια άλλη 
δικαιοδοσία, αλλά η εν λόγω εταιρεία θα παραμένει σε ισχύ μέχρι τη μεταφορά της 
στην άλλη δικαιοδοσία και την εγγραφή της εκεί.  Παράλληλα, η Κύπρος θα ευνοηθεί 
από τη νέα ρύθμιση, επειδή, λόγω του συντελεστή εταιρικού φόρου, θα προσελκύσει 
εταιρείες οι οποίες θα επιλέξουν ως έδρα την Κύπρο.   

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, 
καθώς και μέλη της επιτροπής διατύπωσαν εκτεταμένες παρατηρήσεις και εισηγήσεις 
επί του νομοσχεδίου, οι οποίες αποσκοπούσαν στο να καταστεί το νομοσχέδιο 
σαφέστερο και πιο κατανοητό.  Υπό το φως αυτών των παρατηρήσεων, οι οποίες 
εκτέθηκαν με κάθε λεπτομέρεια στην επιτροπή, η τελευταία κάλεσε τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας να τις εξετάσει και να ενημερώσει την επιτροπή σε 
επόμενη συνεδρία της. 

 Στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίας της επιτροπής, ο Έφορος Εταιρειών και 
Επίσημος Παραλήπτης πληροφόρησε την επιτροπή ότι σε συνάντηση που έγινε με τη 
Νομική Υπηρεσία, το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων και το ΣΕΛΚ κατέληξαν σε 
συμφωνία και διαμόρφωσαν ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου.  Με τις 
τροπολογίες που επέφεραν στον προτεινόμενο νόμο, δήλωσε ο ίδιος, καθορίστηκε 
σαφέστερα η έννοια “της συνεχίζουσας εταιρείας” και αντικαταστάθηκε η φράση 
“μεταφορά έδρας εταιρειών” από τη φράση “μεταφορά εγγεγραμμένου γραφείου 
εταιρειών”.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, όπως 
αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Μαρία Κυριακού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Υπάρχουν και τροπολογίες. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες, ναι, οι οποίες δεν έχουν ενσωματωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν ενσωματώθηκαν οι τροπολογίες;  Δεν έχετε τις τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουν κυκλοφορήσει οι τροπολογίες, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ε, ωραία!  Θα ψηφίσουμε πρώτα τις τροπολογίες και μετά να μιλήσουν οι 
ομιλητές;  Για να πάει κανονικά η συνεδρία, με βάση τον Κανονισμό της Βουλής, θα 
πρέπει να μιλήσουν εκείνοι που θέλουν να μιλήσουν και μετά θα περάσουμε στις 
τροπολογίες. 

 Κυρία Κυριακού, έχετε το λόγο. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πριν ακριβώς τριάντα χρόνια, το 1976, αυτή η Βουλή ψήφισε μια νομοθεσία 
ανάλογη με τη σημερινή, για να ενθαρρύνει τις ξένες εταιρείες να έρχονται στην Κύπρο, 
μειώνοντας τη φορολογία τους στα 4,25%.  Τριάντα χρόνια μετά, ερχόμαστε να 
ψηφίσουμε τη σημερινή νομοθεσία, που είναι πάλι μία νομοθεσία σταθμός για την 
Κύπρο και αφορά τη διευκόλυνση της μεταφοράς έδρας των εταιρειών από και προς 
την Κύπρο. 

 Αυτή η νομοθεσία πραγματικά θεωρείται πάρα πολύ σημαντική για την 
οικονομία της Κύπρου, αλλά και για τις ξένες επενδύσεις.  Επίσης, μας φέρνει 
μπροστά και στη Στρατηγική της Λισαβόνας, που τώρα πρόκειται να καταθέσουμε τις 
εκθέσεις μας.  Παράλληλα όμως, με μια νομοθεσία που ψηφίζουμε, η οποία δεν 
πρέπει να παραμείνει στα χαρτιά, αλλά πρέπει, όπως και το 1976 που δημιουργήσαμε 
το νομικό πλαίσιο και την υποδομή, για να ενθαρρύνουμε αυτές τις εταιρείες να 
έρθουν στην Κύπρο, να καλέσουμε τα τρία υπουργεία τα οποία εμπλέκονται, 
Οικονομικών, Εμπορίου και Εργασίας, να μελετήσουν τα θέματα τα οποία και τα 
διεθνή φόρουμ έχουν επισημάνει για την Κύπρο για την προσέλκυση ξένων 
επενδύσεων, ούτως ώστε να δημιουργηθεί ξανά η υποδομή, για να γίνει ξανά η 
Κύπρος κέντρο διεθνούς εμπορίου.   

 Συγκεκριμένα, αναφέρω ότι το  International Forum on Competitiveness το 
2005 ανέφερε ότι ένας λόγος για τον οποίο δεν επενδύουν ξένοι στην Κύπρο είναι η 
μη αποτελεσματική κυβερνητική γραφειοκρατία, οι κανονισμοί που εμποδίζουν την 
εργοδότηση, η ανεπαρκής υποδομή και το ότι δεν έχουμε σταθερή πολιτική. 

 Γι’ αυτό καλούμε τόσο την κυβέρνηση όσο και τους κοινωνικούς εταίρους όπως 
εργαστούν μαζί για την εργασιακή πολιτική, καλωσορίσουν τις νέες εταιρείες και τη 
λειτουργία των επιχειρήσεων αυτών, για να μπορέσουν να λειτουργήσουν μέσα στο 
δικό μας περιβάλλον, αλλά ταυτόχρονα να ενθαρρύνουμε και την εργοδότηση των 
νέων μας, των νέων επιστημόνων, με κίνητρα προς αυτές τις ξένες εταιρείες.  Γι’ αυτό 
η ενθάρρυνση της μεταφοράς έδρας και των εργασιών των εταιρειών στην Κύπρο 
θεωρείται υψίστης σημασίας και πρέπει να μελετηθεί, ούτως ώστε να δημιουργηθεί η 
δομή και η υποδομή, ώστε πράγματι η Κύπρος να γίνει κέντρο διεθνούς και 
ευρωπαϊκού εμπορίου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε, επειδή έχει τις τροπολογίες το σώμα, σε δύο 
λεπτά πείτε μας τι θέλετε να πείτε για τις τροπολογίες.  Θα τις βάλω στην πορεία σε 
ψηφοφορία. 
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Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα, θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζει αυτό το νομοσχέδιο, ως επίσης και τη 
φιλοσοφία του, καθώς και εμείς πιστεύουμε ότι αυτό το νομοσχέδιο πρόκειται να 
δώσει τη δυνατότητα σε ξένες εταιρείες να μεταφέρουν την έδρα και τις εργασίες τους 
στην Κύπρο και μ’ αυτό τον τρόπο να βοηθήσουν τη δική μας οικονομία, αφού θα 
θελήσουν να εκμεταλλευτούν το ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς που αυτή τη στιγμή 
υπάρχει στην Κύπρο.   

 Πιστεύουμε ότι με τις τροπολογίες που εμείς εισηγούμαστε θα διευκρινιστεί και 
θα επιβεβαιωθεί η θέση ότι, ανεξαρτήτως του αν μία εταιρεία μεταφέρει την έδρα της 
στην Κύπρο ή αν μια εταιρεία μεταφέρει την έδρα της εκτός Κύπρου, θα εξακολουθούν 
να υφίστανται τα νομικά δικαιώματα και υποχρεώσεις της εταιρείας.  Με αυτό τον 
τρόπο πιστεύουμε ότι θα προστατευθούν οι μέτοχοι, οι πιστωτές, οι επενδυτές και 
οποιαδήποτε άλλα πρόσωπα ενδεχομένως να έχουν κάποια συμφέροντα σε αυτή την 
εταιρεία και δε θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί αυτός ο μηχανισμός, έτσι ώστε κάποιες 
εταιρείες να δοκιμάσουν να αποφύγουν υφιστάμενές τους υποχρεώσεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, περνάμε στις τροπολογίες του Δημοκρατικού 
Κόμματος. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος  

 «Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου ως 
ακολούθως: 

1. (α) Με την προσθήκη στο εδάφιο (1) του άρθρου 354Α, όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 του νομοσχεδίου, αμέσως μετά τη λέξη 
“συνεχίζουν” (έβδομη γραμμή), της φράσης “να  υπάρχουν ως νομικές 
οντότητες”

.
 και 

 (β) με την προσθήκη στο εδάφιο (2) του ίδιου άρθρου, αμέσως μετά τη λέξη 
“συνεχίσουν” (τέταρτη γραμμή), της φράσης “να υπάρχουν ως νομικές 
οντότητες”. 

2. Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 354Γ, όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 του νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

 (α) Με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α) αυτού των λέξεων 
“συνιστών σώμα” (έβδομη γραμμή) και της λέξης “έκτακτο” (δωδέκατη 
γραμμή) με τις λέξεις “όργανο της αλλοδαπής εταιρείας” και “ειδικό ” 
αντίστοιχα

. 

 (β) με τη διαγραφή του κόμματος στο τέλος της παραγράφου (β) αυτού και 
την προσθήκη αμέσως μετά της φράσης “και το οποίο είναι και σύμφωνο 
με τους νόμους της χώρας ή και της δικαιοδοσίας της σύστασης της 
αλλοδαπής εταιρείας”

. 

 (γ) με την προσθήκη στην παράγραφο (δ) αυτού, αμέσως μετά τις λέξεις 
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“αλλοδαπής εταιρείας” (δεύτερη γραμμή), της φράσης “αρμόδια 
εξουσιοδοτημένο από το διοικητικό συμβούλιο ή ανάλογο όργανο 
διοίκησής της, ή από” και τη διαγραφή του διαζευκτικού “ή” (δεύτερη 
γραμμή)

. 

 (δ) με την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (iv) της παραγράφου (δ) 
αυτού με την ακόλουθη υποπαράγραφο: 

 “(iv) το ψήφισμα ή αντίστοιχο έγγραφο με το οποίο η αλλοδαπή 
εταιρεία αποφασίστηκε να συσταθεί ως συνεχίζουσα στη 
Δημοκρατία με βάση την παράγραφο (α) του εδαφίου (1)

.
”
. 

 (ε) με την προσθήκη στην υποπαράγραφο (vi) της παραγράφου (δ) αυτού, 
αμέσως μετά τη λέξη “διαδικασίες” (πρώτη γραμμή), των λέξεων 
“διοικητικής ή ποινικής φύσεως”

.
 και 

 (στ) με την προσθήκη στην παράγραφο (ε) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη 
“εταιρείας” (δεύτερη γραμμή), της φράσης “αρμόδια εξουσιοδοτημένο 
από το διοικητικό συμβούλιο ή ανάλογο όργανο διοίκησης της ή από”, τη 
διαγραφή του διαζευκτικού “ή” (δεύτερη γραμμή) και την προσθήκη στο 
τέλος αυτής της παραγράφου, αμέσως μετά τις λέξεις “δώδεκα μηνών” 
(δωδέκατη γραμμή), της φράσης “από την ημερομηνία υποβολής της 
σχετικής αίτησης με βάση την παράγραφο (α) του εδαφίου (1)

.
”. 

3. Με την τροποποίηση του άρθρου 354ΣΤ, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο 
άρθρο 2 του νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

 (α) Mε την αντικατάσταση από την παράγραφο (γ) αυτού της λέξης 
“ανενεργός” (δεύτερη γραμμή) με τις λέξεις “άκυρη και χωρίς έννομο 
αποτέλεσμα” και την ένθεση της λέξης “αυτή” μεταξύ των λέξεων “εάν” 
και “γίνεται” (δεύτερη γραμμή)

. 
και  

 (β) με την προσθήκη στην υποπαράγραφο (ii) της παραγράφου (γ) αυτού, 
αμέσως μετά τη λέξη “εταιρείας” (δεύτερη γραμμή), των λέξεων “ως 
νομικού προσώπου”. 

4. Με την αντικατάσταση από το άρθρο 354ΙΑ, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο 
άρθρο 2 του νομοσχεδίου, της λέξης “συνεχιστεί” (δεύτερη γραμμή) με τη 
φράση “συνεχίσει να υπάρχει ως νομικό πρόσωπο”, την προσθήκη αμέσως 
μετά τη λέξη “εταιρείας” (έκτη γραμμή) της φράσης “αρμόδια 
εξουσιοδοτημένους από το διοικητικό συμβούλιό της” και την προσθήκη 
αμέσως μετά τις λέξεις “από έναν” (έβδομη γραμμή) των λέξεων “διοικητικό 
συμβούλιο”. 

5. Με την προσθήκη στην παράγραφο (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 354ΙΒ, 
όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 του νομοσχεδίου, αμέσως μετά τη 
λέξη “εταιρείας” (δέκατη γραμμή) της φράσης “αρμόδια εξουσιοδοτημένους από 
το διοικητικό συμβούλιό της” και την προσθήκη αμέσως μετά τις λέξεις “από 
ένα” (εντέκατη γραμμή) των λέξεων “διοικητικό συμβούλιο”. 

6. Με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α) της επιφύλαξης του άρθρου 
354ΙΕ, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 του νομοσχεδίου, της λέξης 
“αφαιρεί” (πρώτη γραμμή) με τη λέξη “αναιρεί”. 

7. Με την αντικατάσταση από το άρθρο 354ΙΗ, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο 
άρθρο 2 του νομοσχεδίου, του όρου και ορισμού “συνεχίζουσα εταιρεία” με τον 
ακόλουθο όρο και ορισμό: 
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“‘συνεχίζουσα εταιρεία’ σημαίνει την εταιρεία η οποία συνεχίζει να υφίσταται ως 
νομικό πρόσωπο υπό το νομικό καθεστώς μιας άλλης εγκεκριμένης χώρας ή 
δικαιοδοσίας”: 

 Νοείται ότι τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις της συνεχίζουσας εταιρείας 
δεν επηρεάζονται από την εγγραφή της εταιρείας ως συνεχίζουσας στην και 
εκτός της Δημοκρατίας σύμφωνα με τον παρόντα Νόμο.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέτω τις τροπολογίες σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Να τεθούν όλες μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν προτιμάτε όλες μαζί… Εγώ θεωρώ ότι μπορεί να υπάρχουν τροπολογίες 
που… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Θέτω σε ψηφοφορία όλες τις τροπολογίες όπως έχουν κατατεθεί και τις 
έχετε στα χέρια σας. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ;  

 Είμαστε ομόφωνοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου υπότιτλου και νέων 
άρθρων 354Α, 354Β, 354Γ, 354Δ, 354Ε, 354ΣΤ, 354Ζ, 354Η, 354Θ, 354Ι, 354ΙΑ, 
354ΙΒ, 354ΙΓ, 354ΙΔ, 354ΙΕ, 354ΙΣΤ και 354ΙΖ στο Μέρος VIII αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνη και η ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και είναι 
«Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού 
Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  
Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 

2006» και «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τα πιο πάνω 
νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποίησε στις 4 Ιουλίου 2006.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, του ΕΒΕ Λάρνακας, του Συνδέσμου 
Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου και του Αναπτυξιακού Συνδέσμου Χρυσοχόων, 
Αργυροχόων. 

 Σκοπός του πρώτου προτεινόμενου νόμου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το 
άρθρο 169(2) του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, της Σύμβασης για τον 
Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, η προσχώρηση στην 
οποία αποφασίστηκε με την υπ’ αριθμόν 56.884 και ημερομηνία 5 Δεκεμβρίου 2002 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και  
Τουρισμού και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η 
διεθνής αυτή σύμβαση, η οποία υπογράφτηκε από ορισμένες ευρωπαϊκές χώρες στις 
15 Νοεμβρίου 1972, παρέχει ένα αποδεκτό σύστημα αμοιβαίας αναγνώρισης με τη 
χρησιμοποίηση κοινών σφραγίδων ποιότητας, το οποίο βοηθά την ελεύθερη 
διακίνηση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα μεταξύ των κρατών μελών που 
προσυπογράφουν τη σύμβαση.  Από την προσχώρηση της Δημοκρατίας, δήλωσε ο 
ίδιος, στην πιο πάνω σύμβαση, θα δημιουργηθούν καλύτερες ευκαιρίες για εξαγωγή 
στις χώρες που έχουν προσχωρήσει στη σύμβαση κυπριακών αντικειμένων από 
πολύτιμα μέταλλα.   

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της 
νομοθεσίας για τον Κυπριακό Οργανισμό Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
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Μέταλλα, η οποία καθίσταται αναγκαία μετά την κύρωση της σύμβασης που 
αναφέρεται στο πρώτο νομοσχέδιο.   Παράλληλα, με το ίδιο νομοσχέδιο προτείνεται η 
τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του Παραρτήματος I της νομοθεσίας που αφορά 
αντικείμενα από πολύτιμα μέταλλα συγκεκριμένου βάρους που εξαιρούνται από τη 
σήμανση.    

 Οι εκπρόσωποι του ΕΒΕ Λάρνακας και του Αναπτυξιακού Συνδέσμου 
Χρυσοχόων, Αργυροχόων εξέφρασαν την αντίθεσή τους στις σχετικές πρόνοιες του 
δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου που αφορούν τον καθορισμό του βάρους των 
αντικειμένων που εξαιρούνται από τη σήμανση (κάτω από ένα γραμμάριο για 
αντικείμενα χρυσού και κάτω από τρία γραμμάρια για αντικείμενα από ασήμι) και 
επανέλαβαν την πάγια θέση τους για εξαίρεση από τη σήμανση των αντικειμένων από 
χρυσό βάρους μέχρι δύο γραμμάρια και των αντικειμένων από ασήμι βάρους μέχρι 
επτά γραμμάρια, για λόγους καθαρά κόστους σφράγισης. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα και του 
Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου υποστήριξαν ότι ο καθορισμός του 
βάρους των εν λόγω αντικειμένων που εξαιρούνται από τη σήμανση αποτελεί δίκαιη 
διευθέτηση, παρέχει ασφάλεια στις συναλλαγές και συνάδει ή ακόμα είναι και πιο 
ευνοϊκός συγκρινόμενος με την ισχύουσα νομοθεσία σήμανσης αντικειμένων άλλων 
χωρών, με εξαίρεση την Αγγλία όπου για καθαρά λόγους παράδοσης εξαιρούνται από 
τη σήμανση αντικείμενα από ασήμι βάρους μέχρι 7,78 γραμμάρια.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, αποφάσισαν όπως τοποθετηθούν επί των νομοσχεδίων κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
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Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 είναι εξ αναβολής.  Έχουν κοινή έκθεση, 
η οποία είναι ομόφωνη, και τιτλοφορούνται «Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία 
Προσώπων στην Εργασία) (Καταργητικός) Νόμος του 2006» και «Οι περί Ασφάλειας 
και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από τον Αμίαντο) Κανονισμοί του 2006». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια 

και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) (Καταργητικός) Νόμος του 2006» και για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 

Εργασία (Προστασία από τον Αμίαντο) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο μαζί με τους σχετικούς κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
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πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 2006.  Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Γραφείου του Συντονιστή 
Εναρμόνισης, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός των προτεινόμενων νομοθετημάτων είναι η πλήρης εναρμόνιση της 
κυπριακής νομοθεσίας με το δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα η 
μεταφορά της Οδηγίας 2003/18/ΕΚ για την προστασία των εργαζομένων από τους 
κινδύνους που οφείλονται την έκθεσή τους στον αμίαντο κατά τη διάρκεια της 
εργασίας τους. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η κατάργηση του περί Αμιάντου 
(Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία) Νόμου του 1993 και 2000 λόγω της θέσπισης 
κανονισμών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τα όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση, με 
τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η προστασία των εργαζομένων από την 
έκθεσή τους στον αμίαντο, ώστε να μειωθεί ο κίνδυνος εμφάνισης οποιωνδήποτε 
επαγγελματικών ασθενειών.  Οι κανονισμοί αυτοί καθορίζουν τις οριακές τιμές και τις 
ελάχιστες απαιτήσεις για την προστασία των εργαζομένων. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 2 της Οδηγίας 2003/18/ΕΚ, τα κράτη 
μέλη της ΕΕ όφειλαν να θέσουν σε ισχύ και να συμμορφωθούν με τις διατάξεις της 
μέχρι τη 15η Απριλίου 2006.  Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 23 Μαρτίου 2006 και οι προτεινόμενοι κανονισμοί στις 8 Ιουνίου 
2006. 

 Οι υπό εξέταση κανονισμοί, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τον περί Ασφάλειας 
και Υγείας στην Εργασία Νόμο, συμπεριλαμβάνουν όλες τις διατάξεις τόσο της 
αναφερόμενης πιο πάνω Οδηγίας (2003/18/ΕΚ) όσο και των άλλων προηγούμενων 
σχετικών Οδηγιών (83/477/ΕΟΚ και 91/382/ΕΟΚ) και παράλληλα ενοποιούν τις 
διατάξεις του εθνικού δικαίου για την προστασία των εργαζομένων από τον αμίαντο.  
Δεδομένης της συμπερίληψης όλων των σχετικών με την προστασία των 
εργαζομένων από τον αμίαντο διατάξεων στους εν λόγω κανονισμούς, αλλά και της 
ύπαρξης του νόμου περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία, δε θα υφίσταται πλέον 
ανάγκη περαιτέρω ισχύος του υφιστάμενου περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία 
Προσώπων στην Εργασία) Νόμου.  Για την κατάργηση του εν λόγω νόμου 
ετοιμάστηκε το σχετικό νομοσχέδιο, που τιτλοφορείται «Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια 
και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) (Καταργητικός) Νόμος του 2006». 

 Τόσο ο προτεινόμενος νόμος όσο και οι προτεινόμενοι κανονισμοί εξετάστηκαν, 
όπως αναφέρεται στη σχετική εισηγητική έκθεση, από τριμερή επιτροπή, η οποία 
ενέκρινε τα προτεινόμενα νομοθετήματα, τα οποία έτυχαν εν συνεχεία της ομόφωνης 
έγκρισης του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος. 

 Απαντώντας σε σχετικά ερωτήματα που τέθηκαν από βουλευτές μέλη της 
επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας διευκρίνισε τα 
ακόλουθα: 

1. Η διαβούλευση με τους κοινωνικούς εταίρους που αναφέρεται στην 
υποπαράγραφο (β) της παραγράφου (5) του Κανονισμού 7, που ρυθμίζει την 
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εκτίμηση της έκθεσης εργοδοτουμένων σε αμίαντο, δεν έχει γίνει ακόμα και θα 
γίνει, αφού εγκριθούν οι υπό συζήτηση κανονισμοί, με σκοπό να καθοριστούν 
οι εργασίες σποραδικής και μειωμένης έντασης έκθεσης. 

2. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας θα είναι ιδιαίτερα αυστηρό στην εφαρμογή 
της  νομοθεσίας που αφορά στην προστασία από αμίαντο και δε δέχεται 
παρεκκλίσεις. 

3. Δεν προβλέπεται ότι θα υπάρξει επιπλέον κόστος για την εφαρμογή των υπό 
εξέταση κανονισμών, αφού δεν επιφέρονται σημαντικές αλλαγές και 
διαφοροποιήσεις στις διαδικασίες, αφού οι βασικές πρόνοιες υπήρχαν ήδη στην 
υφιστάμενη νομοθεσία. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε ότι δεν υπάρχει καμιά 
ένσταση για την ψήφιση των υπό εξέταση νομοθετημάτων. 

 Τη σύμφωνη γνώμη του εξέφρασε και ο εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Συντονιστή Εναρμόνισης, ο οποίος έκανε ιδιαίτερη αναφορά στους χρονικούς 
περιορισμούς εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
ανέφερε ότι δεν έχει να προσθέσει οτιδήποτε. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ ανέφεραν ότι συμφωνούν με τα υπό 
εξέταση νομοθετήματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από 
την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση νόμων.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία 
Προσώπων στην Εργασία) (Καταργητικός) Νόμος του 2006. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

  Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 4) του 2006».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό η δική μας ομάδα παρακαλεί όπως αναβληθεί για 
τον Οκτώβριο.  Έχουμε ζητήσει κάποιες λεπτομέρειες που αφορούν απόλυτα το 
συμπληρωματικό αυτό προϋπολογισμό από τις Βρυξέλλες, που αφορούν το σχέδιο 
αναδιάρθρωσης των Κυπριακών Αερογραμμών.  Δεν τις έχουμε πάρει ακόμα.  
Υπάρχουν και ένα σωρό άλλα σημεία τα οποία θέλουμε να διευκρινίσουμε και δεν 
είχαμε το χρόνο, επειδή αυτό κατατέθηκε πολύ πρόσφατα στη Βουλή.  Να το 
επεξεργαστούμε και να είμαστε σε θέση να τοποθετηθούμε για το νομοσχέδιο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι λένε οι άλλες ομάδες; 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Εμείς διαφωνούμε, κύριε Πρόεδρε.  Ενιστάμεθα στην αναβολή.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και εμείς διαφωνούμε.  Υπάρχουν σοβαροί λόγοι για τη διαφωνία μας, ένας 
από τους οποίους είναι ότι υπάρχουν σοβαρές δεσμεύσεις της Κυπριακής 
Δημοκρατίας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία αναμένεται να 
ολοκληρώσει πολύ σύντομα την εξέταση του στρατηγικού σχεδίου που υπεβλήθη.  
Παράλληλα, υπάρχουν άλλες δεσμεύσεις προς ανθρώπους, εργαζόμενους, όσον 
αφορά εκταμίευση μέρους αυτών των χρημάτων για αποπληρωμή αποζημιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, είμαι υποχρεωμένος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να θέσω σε 
ψηφοφορία… 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, δεκατρείς ψήφους υπέρ και δύο αποχές η 
αναβολή απορρίπτεται. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2006» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 2006.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους £13,425 εκατομ. και η 
διάθεσή του για την εξαγορά της εταιρείας “Eurocypria Αirlines Ltd”. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του την 31

η
 Δεκεμβρίου 2005 αποφάσισε 

όπως η κυβέρνηση προχωρήσει στην εξαγορά της θυγατρικής εταιρείας των 
Κυπριακών Αερογραμμών “Eurocypria Airlines Ltd”.  Για το σκοπό αυτό το Υπουργικό 
Συμβούλιο διόρισε υπουργική επιτροπή, η οποία άρχισε αμέσως διαπραγματεύσεις με 
το διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών για την εξαγορά, στη βάση 
έκθεσης που ετοίμασε ο οίκος “PriceWaterhouseCoopers” για λογαριασμό των 
Κυπριακών Αερογραμμών.  Σύμφωνα με την εν λόγω έκθεση και με βάση τις διάφορες 
μεθόδους εκτίμησης, η ενδεικτική αξία της “Eurocypria” εκτιμήθηκε μεταξύ £12,5 
εκατομ. και £15,5 εκατομ. 

 Λόγω των πολλών ερωτηματικών που προέκυψαν κατά τη διαδικασία των 
διαπραγματεύσεων ως προς την αξία της “Eurocypria Airlines Ltd”, το Υπουργικό 
Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 25 Ιανουαρίου 2006 αποφάσισε να εγκρίνει τη 
μίσθωση συμβουλευτικών υπηρεσιών για την άμεση διεξαγωγή ανεξάρτητης 
εκτίμησης της αξίας της “Eurocypria Airlines Ltd” και εξουσιοδότησε τον Υπουργό 
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Οικονομικών να εξασφαλίσει την παροχή των συμβουλευτικών υπηρεσιών με τους 
όρους εντολής που επισυνάφθηκαν στην πρόταση. 

 Μετά από σχετική διαδικασία προσφορών που διενήργησε το Υπουργείο 
Οικονομικών, επιλέχθηκε η Τράπεζα “HSBC Bank Plc”, στην οποία ανατέθηκε η 
διεξαγωγή της μελέτης για την οικονομική αξιολόγηση της εταιρείας “Eurocypria 
Airlines Ltd”.  Η ΗSBC υπέβαλε στο Υπουργείο Οικονομικών την τελική της έκθεση για 
την αξιολόγηση της “Eurocypria”.  Σύμφωνα με αυτή, η αξία της “Eurocypria” με βάση 
τις διάφορες μεθόδους εκτίμησης κυμαίνεται μεταξύ £12,3 εκατομ. και £13,8 εκατομ., 
με ενδεικτική μέση αξία το ποσό των  £13 εκατομ. 

 Στις 9 Μαΐoυ 2006 η Υπουργική Επιτροπή, σε συνάντηση που είχε με την 
εξουσιοδοτημένη από το διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών 
επιτροπή, διαβίβασε την πρόταση της κυβέρνησης για εξαγορά της “Eurocypria” με 
βάση τη μέση τιμή που εκτιμάται στη μελέτη της HSBC, δηλαδή το ποσό των £13 
εκατομ.  Η επιτροπή των Κυπριακών Αερογραμμών ανέλαβε να μεταφέρει στο 
διοικητικό συμβούλιο την τελική πρόταση της κυβέρνησης.  Μετά από 
διαπραγματεύσεις που είχαν οι δύο επιτροπές και αφού λήφθηκαν υπόψη οι αξίες των 
διαφορετικών μεθόδων εκτίμησης των δύο εκθέσεων, η τιμή εξαγοράς της 
“Eurocypria” συμφωνήθηκε στο ποσό των £13.425.000, τιμή η οποία έγινε αποδεκτή 
από το διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Σημειώνεται ότι για το θέμα εξαγοράς της “Eurocypria” έχει ενημερωθεί σχετικά 
και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή η οποία εξετάζει το αίτημα της κυβέρνησης για έγκριση 
του σχεδίου αναδιάρθρωσης των Κυπριακών Αερογραμμών.   Στην ενημέρωση που 
έγινε προς τις αρμόδιες υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που χειρίζονται το θέμα 
αναφέρθηκε ότι η τιμή εξαγοράς θα καθοριστεί στη βάση ανεξάρτητης εκτίμησης, ώστε 
να μην τίθεται θέμα κρατικών ενισχύσεων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, σύμφωνα με τη μεθοδολογία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για την κατάρτιση των λογαριασμών της κυβέρνησης, οι αγορές και οι πωλήσεις 
μετοχών δεν επηρεάζουν καθ’ οιονδήποτε τρόπο το ύψος του δημοσιονομικού 
ελλείμματος, παρά μόνο το δημόσιο χρέος.  Συνεπώς, η εξαγορά της “Eurocypria” θα 
έχει μηδενική επίπτωση στο δημοσιονομικό έλλειμμα, ενώ θα επιφέρει αύξηση του 
δημόσιου χρέους ως ποσοστού του ΑΕΠ κατά 0,16%. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, τα μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν όπως τους αποσταλούν οι μελέτες αξιολόγησης που ετοίμασε 
τόσο ο οίκος “PriceWaterHouseCoopers” για λογαριασμό των Κυπριακών 
Αερογραμμών όσο και η μελέτη που ετοιμάστηκε από την “ΗSBC Βank Plc” για 
λογαριασμό της κυβέρνησης. 

 Όπως ανέφερε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, 
απαντώντας σε ερωτήματα μελών της επιτροπής, στην εν λόγω τράπεζα ανατέθηκε η 
διεξαγωγή της μελέτης για την οικονομική αξιολόγηση της εταιρείας “Εurocypria 
Airlines Ltd”, μετά από σχετική διαδικασία προσφορών, στην οποία συμμετείχαν άλλοι 
τρεις υποψήφιοι οργανισμοί, με βάση την τιμή προσφοράς. 

 Από τα μέλη της επιτροπής ζητήθηκε Iδιαίτερη ενημέρωση αναφορικά με τη 
διάρθρωση της διοικητικής δομής της “Eurocypria Airlines Ltd” μετά την εξαγορά της.  
Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι το διοικητικό 
συμβούλιο της εν λόγω εταιρείας θα λειτουργεί εντελώς ανεξάρτητα, με ξεχωριστή 
δομή από αυτήν των Κυπριακών Αερογραμμών.  Ανέφερε επίσης ότι δε θα χρειαστεί 
εξειδικευμένη νομοθεσία για τη λειτουργία του. 
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 Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε όπως καθοριστεί αμέσως μετά το πέρας των 
θερινών διακοπών ειδική συνεδρία στην οποία να υπάρξει πλήρης και εις βάθος 
ενημέρωση για όλα τα θέματα που αφορούν τις Κυπριακές Αερογραμμές, καθώς και 
τους στόχους που θέτει η κυβέρνηση για τη λειτουργία και δραστηριοποίηση του 
εθνικού αερομεταφορέα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη της όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφυλαχθεί ως 
προς τις τελικές αποφάσεις όλων των πλευρών της κατά τη συζήτηση του εν λόγω 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Πουργουρίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσει το 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Οι λόγοι που θα καταψηφίσουμε το 
συμπληρωματικό αυτό προϋπολογισμό είναι οι ακόλουθοι: 

 Ο κύριος είναι, γιατί δεν είχαμε επαρκή χρόνο να μελετήσουμε την πρόταση της 
κυβέρνησης.  Κατατέθηκε η πρόταση πριν από τέσσερις, πέντε μέρες στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και στο χρονικό αυτό διάστημα αυτό το πολύ σοβαρό θέμα δεν ήταν 
δυνατό μια κοινοβουλευτική ομάδα να το μελετήσει σε βάθος και να εξετάσει όλες τις 
πτυχές του με τη σοβαρότητα που του αρμόζει. 

 Ο δεύτερος λόγος που θα καταψηφίσουμε αυτό το συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό είναι, γιατί πιστεύουμε ότι τα μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση προς 
την κατεύθυνση, δήθεν, να σώσει τον εθνικό αερομεταφορέα είναι τόσο πρόχειρα, που 
τελικά είναι πολύ πιθανό ο εθνικός αερομεταφορέας να διαλυθεί στα εξ ων συνετέθη 
και να παραμείνει εν ζωή μόνο η “Γιουροσύπρια”.  Και τελικά να έχουμε στην Κύπρο 
μόνο τη “Γιουροσύπρια” να λειτουργεί και τις Κυπριακές Αερογραμμές να μην έχουν 
ούτε τους πόρους ούτε τη δυνατότητα να επιβιώσουν.   

 Με αυτού του είδους τα ημίμετρα δεν αντιμετωπίζονται τα πολύ σοβαρά 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι Κυπριακές Αερογραμμές.  Θεωρούμε το 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό σαν ένα τέτοιο ημίμετρο, σαν μια σπασμωδική 
κίνηση· που αυτή η σπασμωδική κίνηση δυνατό -και αυτός είναι ο τελευταίος λόγος- 
να αφήσει και την Κύπρο ανεπανόρθωτα εκτεθειμένη στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εάν 
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μελετώντας το όλο θέμα, διαπιστώσει ότι αυτή η εξαγορά 
γίνεται για κάποιο αλλότριο σκοπό και όχι για το σκοπό που γίνεται εξαγορά μιας 
εταιρείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ευαγόρου έχει ζητήσει το λόγο.   

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας είδα.   

 Υπενθυμίζω ότι ο χρόνος που θα δίδεται είναι δύο λεπτά. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 
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 Είναι σπασμωδική κίνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια της 
κυβέρνησης, γνωρίζοντας τα προβλήματα, τα οποία όντως υπάρχουν στις Κυπριακές 
Αερογραμμές, να διατηρήσει ακόμα ένα σκέλος του εθνικού μας αερομεταφορά στη 
ζωή, να το στηρίξει και να το αναπτύξει;  Εμείς θεωρούμε ότι είναι στρατηγική κίνηση.  
Όπως στρατηγικές κινήσεις έγιναν προς την κατεύθυνση της διάσωσης των 
Κυπριακών Αερογραμμών, μέσα από πολλές καθυστερήσεις, ομολογουμένως, από 
προβλήματα, από λάθη που έγιναν, όμως μέσα και από ένα στρατηγικό σχέδιο, το 
οποίο υλοποιείται σταδιακά, στοχεύοντας στην επιβίωση, στη διάσωση των 
Κυπριακών Αερογραμμών.   

 Η δική μας η πλευρά υποστηρίζει, ναι, ότι θα πρέπει και τους δύο 
αερομεταφορείς -και τη Γιουροσύπρια και τις Κυπριακές Αερογραμμές- έχουμε 
καθήκον να τους διαφυλάξουμε -είναι διαφορετικού χαρακτήρα οργανισμοί και 
εταιρείες, αλλά συμβάλλουν στην ανάπτυξη του τουρισμού και της οικονομίας- και 
προς αυτή την κατεύθυνση θα εργαστούμε.   

 Αναμένουμε και ελπίζουμε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα εγκρίνει το 
στρατηγικό σχέδιο, ούτως ώστε με την υλοποίησή του…  Ήδη φαίνονται κάποια 
αποτελέσματα με τη μείωση των ζημιών, τον περιορισμό των ζημιών…  Όχι στο 
βαθμό που θα επιθυμούσαμε, αλλά κινούμαστε προς τα εμπρός. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ.   

 Σας είδα, κυρία Παπαδοπούλου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά τίθεται ένα ζήτημα που θα πρέπει να απαντηθεί -προς τους πολίτες 
καταρχάς, που παρακολουθούν αυτή τη συζήτηση- αναφορικά με τη βιωσιμότητα του 
κρατικού αερομεταφορέα, που βέβαια στη συνείδηση του πολίτη δε διαχωρίζεται σε 
σχέση με τις Κυπριακές Αερογραμμές και τη “Γιουροσύπρια”.  Και το ερώτημα που 
μπαίνει είναι το εξής:  Πώς είναι δυνατόν, ενώ οι Κυπριακές Αερογραμμές δεν έχουν 
κανένα στοιχείο βιωσιμότητας, απ’ ό,τι φαίνεται -το στρατηγικό σχέδιο εκκρεμεί ακόμα 
προς έγκριση, σύμφωνα με την έκθεση, ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής- να 
επιχειρείται εξαγορά της “Γιουροσύπρια”, μίας θυγατρικής εταιρείας;  Ας θυμηθεί 
κάποιος τη δήλωση του Προέδρου της Δημοκρατίας, που αναχωρώντας για μία χώρα 
του εξωτερικού, μέσα στη μεγάλη κρίση που δημιουργήθηκε σε σχέση με το 
προσωπικό την εποχή εκείνη και την εργατική διαφορά, οργισμένος ή απηυδησμένος 
-εν πολλοίς δικαίως ή πιθανώς για κάποιους αδίκως- είπε, «Να την πουλήσουμε, να 
ησυχάσουμε, σε ιδιώτες».   

 Εάν στις Κυπριακές Αερογραμμές λοιπόν η τοποθέτηση κάτω από την 
εξαιρετικά μεγάλη πίεση της κρίσης, που σε πολλά επίπεδα εξακολουθεί να υπάρχει 
στις Κυπριακές Αερογραμμές, ήταν αυτή, γιατί να προσδοκούμε με την ανυπαρξία της 
έγκρισης του στρατηγικού σχεδίου -που ακόμα εκκρεμεί, σύμφωνα με την έκθεση, 
ενώπιον της αρμόδιας επιτροπής- ότι είναι μία λύση μαγική, σύντομη και απλή, που 
θα λύσει τα προβλήματα και της “Γιουροσύπρια” και των Κυπριακών Αερογραμμών; 

 Εγώ θα υπενθυμίσω κάτι και πρέπει να το λάβουμε πολύ σοβαρά υπόψη.  
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Υπήρξαν καταγγελίες από συνδικαλιστικές οργανώσεις των Κυπριακών Αερογραμμών 
ότι η εξαγορά της “Γιουροσύπρια” στοχεύει, πέραν όλων των άλλων, στην επίλυση του 
προβλήματος των απολύσεων, με τη μετακίνηση όσων θα απολύονται από το 
εργατικό προσωπικό των Κυπριακών Αερογραμμών και την επαναπρόσληψή τους 
στη “Γιουροσύπρια”.  Έβγαλε τα ρούχα του δηλαδή ο Μανωλιός και τα ξανάβαλε 
αλλιώς, γιατί ναι μεν είναι καλές οι θεωρητικές διακηρύξεις για τον εκσυγχρονισμό και 
το στρατηγικό σχέδιο των Κυπριακών Αερογραμμών, πλην όμως, για να 
ελαχιστοποιήσουμε το κομματικό κόστος, επαναπροσλαμβάνουμε τους απολυθέντες 
στη “Γιουροσύπρια”. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βάλτε τελεία, κύριε συνάδελφε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Άρα,για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, εμείς είμαστε υποχρεωμένοι, ενόψει της περαιτέρω μελέτης, να 
τηρήσουμε αποχή στο νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Παπαδοπούλου, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει αυτό το συμπληρωματικό προϋπολογισμό, 
γιατί γνωρίζει ότι μαγικές λύσεις και μαγικά ραβδιά δεν υπάρχουν.  Υπάρχει ένα 
στρατηγικό πρόγραμμα διάσωσης των Κυπριακών Αερογραμμών και εμάς στόχος μας 
και καθήκον μας -και της κυβέρνησης και της Βουλής- είναι να διαφυλάξουμε και τις 
Κυπριακές Αερογραμμές και τη “Γιουροσύπρια”.  Δε γίνεται ούτε για αλλότριους 
σκοπούς ούτε είναι σπασμωδική ενέργεια· αποτελεί μέρος ενός σχεδίου.  Ήδη 
υποβλήθηκε ένα σχέδιο αναδιάρθρωσης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Γνωρίζουμε 
όλοι ότι η εξαγορά εντάσσεται στα πλαίσια αύξησης της ίδιας της συνεισφοράς των 
Κυπριακών Αερογραμμών στο σχέδιο αναδιάρθρωσης του συγκροτήματος, που είχε 
υποβληθεί από την Κυπριακή Δημοκρατία στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Το σχέδιο ήδη 
έχει δημοσιευτεί  από τις 13 Μαΐου και αναμένετο μέχρι τις 13 Ιουνίου να ακουστούν 
ενστάσεις ή διαφορετικές απόψεις.  Η τελική έγκριση θα γίνει το Σεπτέμβρη από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.   

 Επομένως, αυτός είναι ένας τρόπος, χωρίς να υπάρξουν κρατικές ενισχύσεις, 
να δοθούν ακριβώς τα λεφτά, που μιλούμε για ένα ποσό £13.425.000.  Η εξαγορά 
γίνεται, για να βοηθηθούν οι Κυπριακές Αερογραμμές να ορθοποδήσουν οικονομικά, 
αφού το ποσό αυτό θα καταβληθεί στις Κυπριακές Αερογραμμές από το Πάγιο Ταμείο 
της Δημοκρατίας και ουσιαστικά αγοράζεται ολόκληρο το μετοχικό κεφάλαιο της 
“Γιουροσύπρια”, έτσι ώστε να μπορέσουν, μέσα από το στρατηγικό πρόγραμμα που 
θα εγκριθεί το Σεπτέμβριο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να επιβιώσουν και οι 
Κυπριακές Αερογραμμές· και αυτός είναι ο στόχος. 

 Καταλήγοντας, πρέπει να πω ότι δεν επηρεάζεται το ύψος των δημοσιονομικών 
ελλειμμάτων από πλευράς αγοράς ή πώλησης μετοχών και επίσης επηρεάζεται μόνο 
το δημόσιο χρέος κατά 0,16% του ΑΕΠ.  Άρα, είναι μία σωστή ενέργεια τη δεδομένη 
στιγμή, για να βοηθήσουμε στην επιβίωση των Κυπριακών Αερογραμμών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σιζόπουλος, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς θα ψηφίσουμε το συμπληρωματικό προϋπολογισμό και ευχόμαστε όντως 
αυτή η εξαγορά τελικά να οδηγήσει στη βιωσιμότητα των Κυπριακών Αερογραμμών.  
Γιατί πολύ φοβούμαστε ότι υπάρχει και ο κίνδυνος, αφού θα έχουμε ήδη κρατικό 
αερομεταφορέα, τη “Γιουροσύπρια”, να οδηγήσουμε τελικά και σε κλείσιμο τις 
Κυπριακές Αερογραμμές.  Υπάρχουν κάποιες ανησυχίες για όλα αυτά τα οποία λέμε, 
γιατί ακριβώς δεν υπήρξαν εκείνα τα κατάλληλα μέτρα πριν από την 1η Μαΐου 2004 -
που θα μπορούσε η κυβέρνηση να συνεισφέρει ουσιαστικά στη διατήρηση της 
βιωσιμότητας και της ανταγωνιστικότητας των Κυπριακών Αερογραμμών- καθώς 
επίσης ανησυχούμε από το γεγονός ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές οδηγήθηκαν σ’ 
αυτή τη δεινή οικονομική κατάσταση ως αποτέλεσμα πολλών ή πολλαπλών 
λανθασμένων αποφάσεων οι οποίες είχαν παρθεί.  Και λυπούμαστε να 
παρατηρήσουμε ότι μέχρι στιγμής δεν υπήρξε ούτε απόδοση πολιτικών ευθυνών γι’ 
αυτές τις λανθασμένες αποφάσεις, αλλά πολύ περισσότερο διαπιστώνουμε ότι δεν 
υπήρξε και “εξυγίανση” του διευθυντικού προσωπικού των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Ως εκ τούτου, ευχόμαστε και ελπίζουμε ότι τελικά θα είναι μια κίνηση προς την 
ορθή κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
£13.425.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2006.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1, 2 και 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και τρεις αποχές τα άρθρα 1, 
2 και 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 4) του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και τρεις αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006».  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει... 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή.  Είμαστε υπέρ του να ξαναδούμε το θέμα 
στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η συζήτηση για το νομοσχέδιο αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα 
Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα Διακανονισμού Αξιογράφων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
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αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί του Αμετάκλητου του 

Διακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα Διακανονισμού 
Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 H Koινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 
Ιουνίου και στις 3 και 10 Ιουλίου 2006.  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί του 
Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 
Διακανονισμού Αξιογράφων Νόμου, ώστε, μεταξύ άλλων, να διευρυνθεί το πεδίο 
εφαρμογής της νομοθεσίας αυτής, για να καλύπτει συστήματα που λειτουργούν σε 
άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η κάλυψη δύο νομικών 
κενών που έχουν εντοπισθεί και που έχουν ως αποτέλεσμα η βασική νομοθεσία, η 
οποία ψηφίστηκε το 2003 [Αρ. Νόμου 8(Ι) του 2003], να μην είναι πλήρως συμβατή με 
τη σχετική Οδηγία 98/26/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
19

ης
 Μαΐου 1998 σχετικά με το αμετάκλητο στα συστήματα πληρωμών και στα 

συστήματα διακανονισμού αξιογράφων (ΕΕ L 166 της  11.06.1998).  

 Τα κενά που έχουν εντοπισθεί στη βασική νομοθεσία αφορούν τη μη κάλυψη 
των περιπτώσεων εκούσιας εκκαθάρισης και το γεγονός ότι οι διατάξεις της βασικής 
νομοθεσίας δεν καλύπτουν συστήματα που λειτουργούν σε άλλα κράτη μέλη.   

 Σημειώνεται ότι η βασική νομοθεσία, η οποία είχε αρχικά ψηφιστεί για σκοπούς 
εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο, αποσκοπεί στον περιορισμό του συστημικού 
κινδύνου στα συστήματα πληρωμών και διακανονισμού αξιογράφων και στην 
ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων που είναι δυνατό να προκληθούν από την 
αφερεγγυότητα ενός συμμετέχοντος σε σύστημα πληρωμών.  Η ίδια νομοθεσία 
αποσκοπεί στην πιο αποτελεσματική και αποδοτική λειτουργία των διασυνοριακών 
μηχανισμών πληρωμής και του διακανονισμού αξιογράφων, που αποτελεί μέτρο 
στήριξης της ελεύθερης κυκλοφορίας κεφαλαίων και της ελεύθερης παροχής 
υπηρεσιών στην κοινή εσωτερική αγορά.  

 Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο επιφέρονται στη βασική νομοθεσία 
νομοτεχνικά τέτοιες τροποποιήσεις, οι οποίες καθιστούν δυνατή την υπαγωγή στις 
διατάξεις αυτής κάθε συστήματος το οποίο αποφασίζεται να υπαχθεί σε αυτή από 
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αντίστοιχη αρμόδια αρχή άλλου κράτους μέλους.  Προτείνεται επίσης η συμπερίληψη 
στο σύστημα πληρωμών και του διακανονισμού αξιογράφων.  Τέλος, διασαφηνίζεται 
ότι χρόνος έναρξης της διαδικασίας εκκαθάρισης, για σκοπούς της βασικής 
νομοθεσίας, θα θεωρείται η στιγμή κατά την οποία το δικαστήριο εκδίδει διάταγμα 
εκκαθάρισης ή, στις περιπτώσεις εκούσιας εκκαθάρισης ή εκκαθάρισης με την 
εποπτεία του δικαστηρίου, η στιγμή κατά την οποία εγκρίνεται ψήφισμα για εκούσια 
εκκαθάριση.  Το σχετικό διάταγμα εκκαθάρισης ή ανάλογα το ψήφισμα για εκούσια 
εκκαθάριση θα πρέπει να κοινοποιείται αμέσως από το συμμετέχοντα στην 
εκκαθάριση στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, η οποία θα ειδοποιεί αμέσως την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και τις αρμόδιες αρχές των λοιπών κρατών μελών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 
τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου και λαμβάνοντας υπόψη ότι οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις ξεκαθαρίζουν οποιεσδήποτε αμφιβολίες δυνατό να 
υπάρχουν αναφορικά με περιπτώσεις εκκαθάρισης και το χρονικό σημείο από το 
οποίο τα αποτελέσματα αυτών αρχίζουν να ισχύουν νομικά έναντι τρίτου, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.      

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού 
στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα Διακανονισμού Αξιογράφων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
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αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Aντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιουνίου 
και στις 10 Ιουλίου 2006.  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η πλήρης εναρμόνιση με την Οδηγία 
90/434/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 23

ης
 Ιουλίου 1990 σχετικά με το κοινό φορολογικό 

καθεστώς για τις συγχωνεύσεις, διασπάσεις, εισφορές ενεργητικού και ανταλλαγές 
μετοχών που αφορούν εταιρείες διαφορετικών κρατών μελών (ΕΕL 225 της 20.8.1990, 
σ. 1-5), όπως αυτή τροποποιήθηκε από την Οδηγία 2005/19/ΕΚ του Συμβουλίου της 
17

ης
 Φεβρουαρίου 2005 (EEL 59 της 4.3.2005, σ. 19-27). 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε στην έννοια του όρου 
“αναδιοργάνωση” αναφορικά με εταιρεία να περιληφθεί, πέρα από τη 
συγχώνευση, διάσπαση, μεταβίβαση στοιχείων ενεργητικού, ανταλλαγή 
μετοχών μεταξύ εταιρειών που έχουν την κατοικία τους στη Δημοκρατία και/ή 
εταιρειών που δεν έχουν την κατοικία τους στη Δημοκρατία, και η μεταφορά 
καταστατικής έδρας.  Η μεταφορά καταστατικής έδρας θα ερμηνεύεται ως η 
πράξη με την οποία μια ευρωπαϊκή εταιρεία ή μια ευρωπαϊκή συνεταιριστική 
εταιρεία, χωρίς τη διάλυσή της ή τη σύσταση νέου νομικού προσώπου, 
μεταφέρει την καταστατική έδρα της από ένα κράτος μέλος σε άλλο κράτος 
μέλος. 

2. Η περίληψη στη βασική νομοθεσία νέων διατάξεων, με βάση τις οποίες, όταν, 
κατά την κρίση του διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, η πράξη 
της συγχώνευσης ή της διάσπασης ή της εισφοράς ενεργητικού ή της 
ανταλλαγής μετοχών ή της μεταφοράς της καταστατικής έδρας εταιρείας δεν 
είναι γνήσια ή είναι εικονική, διότι έχει ως κύριο στόχο τη φοροδιαφυγή ή τη 
φοροαποφυγή, δε θα παραχωρείται το ευεργέτημα της διεκδίκησης απαλλαγής 
από τη φορολόγηση κερδών για τη μεταβιβάζουσα ή τη λήπτρια εταιρεία, 
ανάλογα. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο, 
όταν μια εταιρεία προβαίνει σε αναδιοργάνωση, τότε, εφόσον πληρούνται οι 
προϋποθέσεις που καθορίζονται στο σχετικό νόμο, δημιουργείται δικαίωμα 



 26 

διεκδίκησης απαλλαγής από τη φορολόγηση κερδών τόσο για τη μεταβιβάζουσα όσο 
και για τη λήπτρια εταιρεία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 
εκτελεστική εξουσία, η Οδηγία 1990/434/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 23

ης
 Ιουλίου 1990 

είχε μεταφερθεί στην κυπριακή νομοθεσία με ανάλογες ρυθμίσεις στον περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο, στον περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
Νόμο, στον περί Χαρτοσήμων Νόμο και στον περί Κτηματολογίου και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) Νόμο.  Περαιτέρω, το άρθρο 2 της Οδηγίας 2005/19 
του Συμβουλίου της 17

ης
 Φεβρουαρίου 2005, που τροποποιεί την Οδηγία 1990/434, 

προβλέπει ότι τα κράτη μέλη έχουν υποχρέωση μέχρι την 1
η
 Ιανουαρίου 2006 να 

θεσπίσουν τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις κατά 
τρόπο που: 

1. να επεκταθεί το πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας, ώστε να καλύπτει όλες τις 
οντότητες που περιλαμβάνονται στο παράρτημα της Οδηγίας 2005/19 και οι 
οποίες μπορούν να ασκούν διασυνοριακές δραστηριότητες στην Κοινότητα και 
πληρούν όλες τις σχετικές απαιτήσεις της Οδηγίας 1990/434/ΕΟΚ· και 

2. η μεταφορά της καταστατικής έδρας μιας ευρωπαϊκής εταιρείας (SE) ή μιας 
ευρωπαϊκής συνεργατικής εταιρείας (SCE) να μην παρεμποδίζεται από 
φορολογικούς κανόνες που εισάγουν διακρίσεις ή περιορισμούς, μειονεκτήματα 
ή στρεβλώσεις που απορρέουν από εθνική φορολογική νομοθεσία 
αντιβαίνουσα προς το κοινοτικό δίκαιο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, τα μέλη της 
επιτροπής επικεντρώθηκαν στην ανάγκη επαναδιατύπωσης των προτεινόμενων 
διατάξεων που προβλέπουν ότι, αν, κατά την κρίση του διευθυντή του Τμήματος 
Εσωτερικών Προσόδων, η πράξη της αναδιοργάνωσης εταιρείας δεν είναι γνήσια ή 
είναι εικονική ή έχει ως κύριο στόχο τη φοροδιαφυγή ή τη φοροαποφυγή, τότε δε θα 
παραχωρείται απαλλαγή από τα φορολογικά κέρδη, ως αδόκιμη από νομικής πλευράς.  
Ειδικότερα, κρίθηκε ότι με τον τρόπο διατύπωσης των υπό αναφορά διατάξεων δεν 
επιτυγχάνεται ο επιδιωκόμενος σκοπός, δεν καθορίζεται ο τρόπος με τον οποίο θα 
διαπιστώνεται η εικονικότητα ή η μη γνησιότητα μιας πράξης αναδιοργάνωσης.  Τέλος, 
δεν καθορίζεται ούτε οριοθετείται το πλαίσιο άσκησης της κρίσης του διευθυντή, έτσι 
που να διασφαλίζεται ότι οι αποφάσεις του δε θα πάσχουν, αν τελικά κριθούν από 
αρμόδιο δικαστήριο.  Διαπιστώθηκε επίσης ότι σε συγκεκριμένες πρόνοιες του 
νομοσχεδίου έχει απλώς μεταφερθεί αυτούσιο το λεκτικό της κοινοτικής Οδηγίας, 
χωρίς να έχει γίνει οποιαδήποτε ανάλογη προσαρμογή του λεκτικού των 
προτεινόμενων διατάξεων στο κυπριακό δίκαιο.  Στη βάση των σχετικών υποδείξεων, 
η επιτροπή κάλεσε τους αρμοδίους να μελετήσουν το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και 
να το αναδιατυπώσουν κατάλληλα. 

 Το νέο, σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατατεθέν ενώπιον της επιτροπής κείμενο 
σχεδίου νόμου διαπιστώθηκε ότι και πάλι δεν επιτυγχάνει σύζευξη των σκοπών που 
επιδιώκονται από την εκτελεστική εξουσία και των νομικών παραμέτρων που πρέπει 
να τίθενται για την άσκηση της κρίσης του διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων. 

 Η επιτροπή, υπό το φως των πιο πάνω και έχοντας ως δεδομένο ότι η 
Κυπριακή Δημοκρατία, σύμφωνα με το άρθρο 2 της Οδηγίας 2005/19, θα έπρεπε από 
την 1

η
 Ιανουαρίου 2006 να είχε θεσπίσει το αναγκαίο νομοθετικό πλαίσιο, για να 

καλύψει τις δραστηριότητες των οντοτήτων που προνοούνται στην εν λόγω Οδηγία, 
ώστε να ασκούν απρόσκοπτα διασυνοριακές δραστηριότητες στην κοινότητα και ώστε 
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να καταστεί δυνατή η μεταφορά της καταστατικής έδρας χωρίς περιορισμούς, 
αποφάσισε στο παρόν στάδιο να προχωρήσει σε εισήγηση για ψήφιση σε νόμο 
εκείνου μόνο του μέρους του νομοσχεδίου το οποίο προβλέπει για τη μεταφορά της 
καταστατικής έδρας και για την απρόσκοπτη άσκηση διασυνοριακών δραστηριοτήτων 
στην κοινότητα.  Ταυτόχρονα, το υπόλοιπο μέρος του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, το 
οποίο προβλέπει ότι είναι δυνατό, κατά την κρίση του διευθυντή του Τμήματος 
Εσωτερικών Προσόδων, μία πράξη αναδιοργάνωσης εταιρείας να μην τυγχάνει  του 
ευεργετήματος απαλλαγής από τη φορολόγηση κερδών, να μην απορριφθεί προς το 
παρόν και μέχρις ότου η κυβέρνηση επανέλθει με νέες προτάσεις στη Βουλή, καθότι, 
σύμφωνα με το σχετικό κεκτημένο, αποτελεί δυνητική εξουσία και συνεπώς μπορεί να 
μην περιληφθεί στην υπό ψήφιση νομοθεσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
επισυνάπτοντας νέο κατάλληλα διαμορφωμένο από νομοτεχνικής άποψης κείμενο 
σχεδίου νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι σήμερα θα ψηφίσουμε το μέρος του νομοσχεδίου που 
αφορά τη μεταφορά καταστατικής έδρας εταιρείας χωρίς περιορισμούς, έτσι; 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 12 και 13 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 
Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» και «Ο περί 
Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2006».   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπάρχουν τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Μετά θα πάμε στις τροπολογίες. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη, έχετε το λόγο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Υποβάλλουμε αίτημα όπως αναβληθεί η συζήτηση των δύο αυτών θεμάτων, 
κύριε Πρόεδρε, για τους ακόλουθους λόγους:  Έχουμε πάρει μια επιστολή από δύο 
συντεχνίες, η μια ανήκει στη δύναμη της ΣΕΚ και η άλλη στη δύναμη της ΠΕΟ, που 
λέει ότι δεν προσκλήθηκαν, όταν συζητούνταν αυτά τα νομοσχέδια, παρ’ όλο που 
έχουν απόψεις, ως συνδικαλιστικό κίνημα, που αφορούν και τα δύο νομοσχέδια.  
Έστειλαν γραπτώς τις απόψεις τους, παρ’ όλο που δεν τους ζητήθηκε, και εντούτοις οι 
απόψεις τους δε λήφθηκαν υπόψη.  Επιπρόσθετα, υπάρχουν και ένα σωρό σημεία 
που εμείς θέλουμε να μελετήσουμε περαιτέρω, τα οποία, αν το αίτημά μας για 
αναβολή δε γίνει δεκτό, θα αναπτύξουμε στην επιχειρηματολογία μας κατά τη 
συζήτηση της ουσίας των πραγμάτων, για να μην τρώω το χρόνο όσον αφορά το θέμα 
της αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ερωτώ:  Το αίτημα γίνεται αποδεκτό;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Δεκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

(Αστειευόμενος)  

 Επαράσυρέ με ο Αναστασιάδης, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Ε, είναι πολύ άσχημο να παρασύρεστε που τον Αναστασιάδη, κύριε 
Κατσουρίδη! 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η αναβολή απορρίπτεται.   

 Κύριε Κυρίτση, παρακαλώ. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Επειδή έχει λεχθεί ότι η ΠΕΟ έστειλε εκείνη την επιστολή, να πω ότι όντως την 
έστειλε, αλλά, μετά τη συζήτηση που έγινε και τις τροπολογίες οι οποίες έχουν 
συμφωνηθεί, η ΠΕΟ δεν έχει καμιά ένσταση, κατά συνέπεια δεν υφίσταται και η 
παράκληση για αναβολή, τουλάχιστον από μέρους μου, της ΠΕΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με βάση την ΠΕΟ, εννοείτε. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ε, ναι, επειδή τυγχάνει να είμαι εδώ και να είμαι γενικός γραμματέας της ΠΕΟ, 
οφείλω να το πω. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να φέρουμε τζιαι κανέναν της ΣΕΚ! 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι εκ μέρους της ΣΕΚ
.
 εκ μέρους της συντεχνίας των βουλευτών! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, συνεχίζεται η συζήτηση.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» και «Ο περί Υπηρεσίας 
Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 2006.  
Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ), ο αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) και ο πρόεδρος της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού (ΕΠΑ). 

 Σκοπός των δύο νομοσχεδίων, σύμφωνα με τις αιτιολογικές εκθέσεις που τα 
συνοδεύουν, είναι η θεσμοθέτηση της καταβολής στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας 
μέρους των πλεονασμάτων τα οποία οι οργανισμοί αυτοί πραγματοποιούν ως 
αποτέλεσμα των δραστηριοτήτων τους. 

 Σημειώνεται ότι νομοσχέδια με τον ίδιο σκοπό είχαν κατατεθεί κατά τη διάρκεια 
της θητείας της παρελθούσας Βουλής, δεν κατέστη δυνατή όμως η προώθησή τους 
για ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, με βάση τους προβληματισμούς που είχαν εγερθεί κατά 
τη συζήτηση των υπό αναφορά νομοσχεδίων από την προηγούμενη Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, η κυβέρνηση αποφάσισε να 
προχωρήσει με κατάθεση νέων κειμένων σχεδίων νόμου στις 6 Ιουλίου 2006, 
αντικαθιστώντας τα νομοσχέδια που είχαν αρχικά κατατεθεί στις 2 Μαρτίου 2006. 

 Στα νέα κείμενα σχεδίων νόμου που κατατέθηκαν στη Βουλή η κυβέρνηση 
ενσωμάτωσε διάφορες ασφαλιστικές δικλίδες, που είχαν κριθεί απαραίτητες από τα 
μέλη της προηγούμενης επιτροπής για σκοπούς καλύτερης πρακτικής εφαρμογής των 
υπό ψήφιση νομοσχεδίων. 

 Κατά την αναθεώρηση, σύμφωνα με τα πιο πάνω, των νομοσχεδίων 
περιλήφθηκαν διατάξεις που καθορίζουν τα κριτήρια τα οποία θα λαμβάνονται υπόψη 
από τους αρμόδιους υπουργούς για τον καθορισμό του ετήσιου ποσού που θα 
απορροφάται από κάθε ημικρατικό οργανισμό.  Περιλήφθηκαν επίσης πρόνοιες που 
καθορίζουν τον τρόπο με τον οποίο η Βουλή των Αντιπροσώπων θα ενημερώνεται 
αρμοδίως πριν από την κατάθεση των σχετικών νομοσχεδίων στη Βουλή για ψήφιση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια προνοούνται 
ειδικότερα τα ακόλουθα: 

α. Τα ποσά και ο χρόνος καταβολής τους θα καθορίζονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο ύστερα από σχετική πρόταση του Υπουργού Οικονομικών στην 
περίπτωση της ΑΤΗΚ και κοινή πρόταση των Υπουργών Οικονομικών και 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στην περίπτωση της ΑΗΚ, αφού 
ληφθούν υπόψη:  

 (i) η κατάσταση ρευστότητας του κάθε οργανισμού και η δυνατότητά του να 
καταβάλλει τα εν λόγω ποσά, 

 (ii) οι μελλοντικές επενδύσεις, συμβατικές υποχρεώσεις και άλλες δαπάνες 
του κάθε οργανισμού και  

 (iii) τα ποσά που ο κάθε οργανισμός οφείλει να καταβάλλει για αναπλήρωση 
τυχών ελλειμμάτων των ταμείων συντάξεων. 

β. Για σκοπούς καθορισμού του ύψους των πλεονασμάτων δε θα λαμβάνονται 
υπόψη οποιαδήποτε ποσά προέρχονται ή υπολογίζονται κατόπιν 
επανεκτίμησης κινητών και ακίνητων αξιών. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να υποβάλει τα υπό 
συζήτηση νομοσχέδια με την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με πολύ λίγα λόγια, εμείς θα καταψηφίσουμε, γιατί δε νιώθουμε 
ότι η όλη κατάληξη διασφαλίζει τη δυνατότητα των ημικρατικών οργανισμών να 
επενδύσουν, να επεκταθούν, ώστε να αντιμετωπίσουν τον ανταγωνισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ. 

 Ζήτησε ο πιο “σίνιορ”, κύριε Κωνσταντίνου, με την άδειά σας.  

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μπορεί να με καλύψει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Ε, είναι πιθανό! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού θα καταψηφίσει τα 
υπό αναφορά νομοσχέδια για διάφορους λόγους αρχής.   

 Είναι ανορθόδοξο, τη στιγμή που υπάρχει η θέση ότι πρέπει να παραμείνουν 
τόσο η Αρχή Ηλεκτρισμού όσο και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου δημόσιοι 
οργανισμοί κοινής ωφελείας -το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν τους 
επιτρέπει να κάνουν κέρδη, αλλά μόνο να δημιουργούν αποθεματικά για τις 
επενδύσεις- τόσο η εκτελεστική να προτείνει όσο και, ενδεχόμενα σε λίγο, η 
νομοθετική εξουσία να ψηφίζει σε νόμο ουσιαστικά πρόνοιες που ενδεχομένως να 
αντιστρατεύονται το κυπριακό σύνταγμα.   

 Πέραν όμως αυτού, η Κύπρος παραμένει η μοναδική ευρωπαϊκή χώρα από τις 
είκοσι πέντε που τόσο η Αρχή Τηλεπικοινωνιών όσο και η Αρχή Ηλεκτρισμού 
παραμένουν ημικρατικοί οργανισμοί δημοσίου δικαίου.  Αν αυτή η πολιτεία ή η 
σημερινή κυβέρνηση ή η πλειοψηφία των κομμάτων στο κοινοβούλιο έχει τη θέση 
πως δεν πρέπει να γίνουν αποκρατικοποιήσεις, δεν μπορεί κανείς να μη σεβαστεί 
αυτή την πλειοψηφία

.
 είναι κανόνας της δημοκρατίας.  Αλλά υπάρχει τρόπος να 

λειτουργήσουμε ορθόδοξα.  Αν εναντιωνόμαστε στις αποκρατικοποιήσεις, τι 
παρεμποδίζει την κυβέρνηση και το κοινοβούλιο να στηρίξουν τη μετοχοποίηση με 
μόνο μέτοχο το κράτος εκατό τοις εκατό, να γίνουν κρατικές εταιρείες ιδιωτικού δικαίου, 
ώστε να αποκτήσουν και την ευελιξία να αντιμετωπίσουν τον εντονότατο ανταγωνισμό 
που υπάρχει σ’ αυτούς τους τομείς και, από την άλλη, ως κύριοι μέτοχοι μιας εταιρείας 
ιδιωτικού δικαίου, εκεί και όποτε το κρίνουν, να καθορίζουν το μέρισμα, αν και εφόσον 
υπάρχουν κέρδη;   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σεβόμενος το δίλεπτο, θα παραμείνω σε αυτά που έχω πει, επαναλαμβάνοντας 
τη θέση της δικής μας ομάδας για καταψήφιση των δύο νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είστε ξεκάθαρος. 

 Παρακαλώ, ο κ. Ευαγόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, έχουμε πάρει μια απόφαση προηγουμένως. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δε σας επιτρέπω τώρα, συγνώμη.  Έχει άλλο συνάδελφο στο βήμα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ανορθόδοξος ο τρόπος που 
επέλεξε η κυβέρνηση, ισχυρίζεται η αντιπολίτευση, να προχωρήσει στην εκταμίευση 
και δεν ήταν ανορθόδοξος ο τρόπος που επέλεξε η προηγούμενη κυβέρνηση, η οποία 
πρώτη εφάρμοσε μερισματική πολιτική, προκειμένου να αγοράσει πυραύλους 
μικρότερου μεγέθους από εκείνους οι οποίοι δεν έλαχε να έρθουν στην Κύπρο!  Ίσως 
θα πρέπει αυτά τα πράγματα να τα υπενθυμίζουμε, γιατί είναι παράδοξο οι υπέρμαχοι 
των ιδιωτικοποιήσεων, των αποκρατικοποιήσεων, οι υπέρμαχοι του ξεπουλήματος 
των ημικρατικών οργανισμών στο ιδιωτικό κεφάλαιο, το οποίο δικαιούται, κατ’ εκείνους, 
μερισματική πολιτική, να υποστηρίζουν ότι δε δικαιούται να εφαρμόσει μερισματική 
πολιτική ο κατά εκατό τοις εκατό ιδιοκτήτης, που είναι το κράτος, δηλαδή ο ίδιος ο 
κυπριακός λαός.  Χρήματα τα οποία εκταμιεύονται, για να χρησιμοποιηθούν για την 
ανάπτυξη, για να χρησιμοποιηθούν για κοινωνικές παροχές, για τον κυπριακό λαό. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μέσα από το νομοσχέδιο και τις διαφοροποιήσεις και μέσα από τις συζητήσεις 
που έγιναν στην επιτροπή Οικονομικών εμείς θεωρούμε ότι έχουν διασφαλιστεί 
αρκετά.  Η εκταμίευση θα γίνεται, αφού διασφαλιστεί πρώτιστα η κατάσταση 
ρευστότητας των ημικρατικών.  Από την άλλη, να διασφαλίζονται οι μελλοντικές 
επενδύσεις, αλλά και οι συμβατικές υποχρεώσεις της Αρχής Τηλεπικοινωνιών και της 
Αρχής Ηλεκτρισμού και πάνω απ’ όλα, σίγουρα, να διασφαλίζονται τα ταμεία 
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συντάξεων των εργαζομένων και τα κεκτημένα των εργαζομένων.  Μέσα από αυτές τις 
ασφαλιστικές δικλίδες εμείς θεωρούμε ότι οι ημικρατικοί οργανισμοί διασφαλίζονται και 
διασφαλίζεται και η βιωσιμότητα, αλλά και η ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, τελείωσε ο χρόνος σας. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, κλείνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Οι ημικρατικοί οργανισμοί, από την 
άλλη, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών και η Αρχή Ηλεκτρισμού, οφείλουν να προχωρήσουν 
πολύ σύντομα -και είναι αυτό που ως ΑΚΕΛ εμείς επιζητούμε- στην κατάθεση 
νομοσχεδίων για τον εκσυγχρονισμό του θεσμικού τους πλαισίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

 Ναι, κύριε... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε σας δίνω το λόγο.  Εγώ υπενθυμίζω την απόφαση την οποία έχουμε 
ομόφωνα εδώ λάβει. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ενώπιόν μας δύο νομοθετήματα, το ένα περί 
τηλεπικοινωνιών και το άλλο περί Αρχής Ηλεκτρισμού.  Εγώ τυγχάνει να είμαι 
πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας και γνωρίζω πολύ καλά το θέμα 
με την Αρχή Ηλεκτρισμού και επικαλούμαι την απόφασή σας, τα δύο λεπτά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι δική μου απόφαση, κύριε συνάδελφε!  Λυπούμαι! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Της ολομέλειας.  Τα δύο λεπτά, για το νομοθέτημα που αφορά την Αρχή 
Ηλεκτρισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορώ να σας δώσω το λόγο!  Είναι κοινή έκθεση, είναι δύο νομοθετήματα 
του ίδιου είδους, είναι ένα το νομοθέτημα ουσιαστικά.  Δεν μπορώ, λυπούμαι!  Η 
απόφαση, από μένα τουλάχιστο, θα τηρηθεί.  Και είναι απόφαση του σώματος, δεν 
είναι δική μου! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η εντύπωση που δημιουργήθηκε ήταν γι’ αυτά που δεν υπάρχει ομόφωνη 
έκθεση να υπάρχει η δυνατότητα για οκτώ λεπτά.  Αυτή είναι η εντύπωση... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, όχι! 



 34 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...που αποκομίσθηκε από όλους τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Μα, δηλαδή... 

 Λοιπόν, ξεχωρίσαμε το θέμα των αλλαγών στο σύνταγμα, των τροποποιήσεων 
στο σύνταγμα και είπαμε οκτώ λεπτά και ομόφωνα αποφασίσαμε! 

 Παρακαλώ, ο κ. Σιζόπουλος έχει το λόγο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας θέση, ως ΕΔΕΚ, γύρω από την ανάγκη 
εκσυγχρονισμού των ημικρατικών οργανισμών και κυρίως της διασφάλισης της 
ανταγωνιστικότητας είναι γνωστή.   

 Θα πρέπει να τονίσουμε ότι το αρχικό νομοσχέδιο το οποίο κατέθεσε η 
κυβέρνηση για τη συγκεκριμένη περίπτωση είχε αρκετά κενά και είμαστε απέναντί του 
ιδιαίτερα επιφυλακτικοί, όμως θα πρέπει να τονίσουμε ότι με κάποιες προτάσεις 
τροποποίησης, οι οποίες έχουν κατατεθεί, φαίνεται ότι βελτιώνεται σε πολύ μεγάλο 
βαθμό... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...φαίνεται ότι βελτιώνεται σε πολύ μεγάλο βαθμό και ταυτόχρονα μας δίνει το 
δικαίωμα να καταθέσουμε δύο προφορικές συμπληρωματικές τροποποιήσεις, 
ευελπιστώντας ότι θα γίνουν αποδεκτές, και έτσι να υπάρξει ακόμα μεγαλύτερη 
βελτίωση, ώστε να ψηφίσουμε στο τέλος και το νομοσχέδιο. 

 Η πρώτη, προφορική, τροποποίηση αφορά την παράγραφο (ii), που λέει 
“μελλοντικές επενδύσεις”.  Θέλουμε να προστεθεί η λέξη “η διασφάλιση” των 
μελλοντικών επενδύσεων, συμβατικών υποχρεώσεων και όλα τα υπόλοιπα, καθώς 
επίσης να υπάρξει και προσθήκη τέταρτης παραγράφου που να λέει ότι “η εκταμίευση 
του οποιουδήποτε ποσού δε θα επηρεάζει δυσμενώς τον καταναλωτή”, εννοώντας ότι 
δε θα επηρεάζει δυσμενώς την τιμολογιακή πολιτική, η οποία στο τέλος θα επιβαρύνει 
τον καταναλωτή. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Υπάρχει θέμα!  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Επί των τροπολογιών πιστεύω ότι έχουμε το δίλεπτό μας που μπορούμε να 
τοποθετηθούμε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ένα λεπτό, κύριε συνάδελφε!  Να τελειώσει η σειρά και να συζητήσουμε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ε, μα, νομίζω... Εκτός κι αν τα καταργήσουμε όλα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη μου αρχίσετε τούτα τα ζητήματα «εκτός κι αν θα τα καταργήσουμε όλα!», 
διότι δεν είμαι διατεθειμένος ιδιαίτερα σήμερα, 13 του Ιούλη, δυο μέρες πριν από τη 
μαύρη επέτειο, να ακούσω κατηγορίες ότι καταργώ εγώ δημοκρατικά δικαιώματα!  Σε 
καμιά απολύτως περίπτωση δεν μπορώ να τα δεχτώ, κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα 
πράματα! 

 Λοιπόν, η κ. Παπαδοπούλου, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Υπήρξε έντονος προβληματισμός στην επιτροπή Οικονομικών και ακούσαμε τις 
απόψεις και των συντεχνιών. Κατ’ ιδίαν είχα ακούσει τις απόψεις των συντεχνιών, 

γιατί δε μας δόθηκε ο χρόνος να τους ακούσουμε, αλλά ήταν γνωστές οι θέσεις τους, 
γιατί είχαν στείλει υπομνήματα.  Με τα συγκεκριμένα νομοσχέδια θεσμοθετείται η 
καταβολή πλεονασμάτων στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας, για να μπορεί ακριβώς 
η Κυπριακή Δημοκρατία ως ο βασικός ιδιοκτήτης μετοχών να χειρίζεται αυτά τα 
πλεονάσματα και να κάνει τη δική της κοινωνική πολιτική.  Και υπάρχει και μια 
δέσμευση όσον αφορά τις υποχρεώσεις που έχουμε, για να μπούμε και στην 
Ευρωζώνη την 1

ην
 Ιανουαρίου 2008, και οπωσδήποτε έχουν ληφθεί υπόψη αυτές οι 

καταβολές στο Πάγιο Ταμείο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Πρέπει να πω σ’ όλους τους συναδέλφους και ιδιαίτερα στην αντιπολίτευση ότι 

τα νέα κείμενα της 6
ης

 Ιουλίου, που έχουν αντικαταστήσει τα προηγούμενα της 2
ας

 
Μαρτίου, σαφώς περιέχουν ασφαλιστικές δικλίδες για σκοπούς καλύτερης πρακτικής 
εφαρμογής.  Έχουν καθοριστεί κριτήρια για τον καθορισμό του ετήσιου ποσού που θα 
απορροφείται και υπάρχουν και τρόποι ενημέρωσης της Βουλής.  Πρέπει να πω ότι 
αυτά που έχει αναφέρει ο συνάδελφος Σταύρος Ευαγόρου που αφορούν την 
κατάσταση της ρευστότητας, τη δυνατότητα καταβολής των λεφτών… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ: 

 …για τις μελλοντικές επενδύσεις, τις συμβατικές υποχρεώσεις, τις δαπάνες που 
αναλαμβάνουν η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και 
τα ποσά που θα καταβάλλονται για αναπλήρωση τυχόν ελλειμμάτων του Ταμείου 
Συντάξεως θεωρούμε ότι ήταν σημαντικές ασφαλιστικές δικλίδες.  Πέραν τούτου, 
πρέπει να πω ότι σήμερα έχουμε τροπολογίες μαζί με το ΑΚΕΛ, το Δημοκρατικό 
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Κόμμα, οι οποίες τροπολογίες ουσιαστικά ρυθμίζουν ακόμη περισσότερο ότι τα 
συσσωρευμένα πλεονάσματα μετά τη φορολογία κατά το τέλος του οικονομικού έτους 
που προηγείται του προηγούμενου οικονομικού έτους θα είναι μέχρι δέκα τοις εκατόν 
και επίσης καθορίζεται ότι το ποσό που αποτελεί μέρος των πλεονασμάτων που είχε 
πραγματοποιήσει μετά τη φορολογία κατά το προηγούμενο οικονομικό έτος θα 
μπαίνει στο Πάγιο Ταμείο, αφού προηγηθεί ακριβώς διαβούλευση ανάμεσα στον 
Υπουργό Οικονομικών και στα διοικητικά συμβούλια.  Οι τροπολογίες μας αφορούν 
και την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και 
οπωσδήποτε θα τα αναφέρουμε.   

 Πέραν τούτου, θα πρέπει ευσεβάστως να πω στο Δημοκρατικό Συναγερμό, 
στην αντιπολίτευση, ότι η μερισματική πολιτική εφαρμόστηκε δυστυχώς και στο 
παρελθόν χωρίς να υπάρχει νομοθετικό πλαίσιο και αναφέρομαι στην περίπτωση της 
αγοράς των πυραύλων που δεν τους είδαμε, αλλά πράγματι λεφτά είχαν εκταμιευθεί 
γι’ αυτό το σκοπό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει τελειώσει ο χρόνος σας, κυρία συνάδελφε. 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ: 

 …και για να μην πω ότι πριν από λίγο στο θέμα της “Eurocypria” υποστήριξε 

κάτι τελείως αντίθετο από τη δική του τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Παπαδοπούλου, έχει τελειώσει ο χρόνος σας. 

Α. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επί των τροπολογιών.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι.  Θα δώσω το λόγο όχι μόνο στον κ. Χριστοφόρου, αλλά και σε άλλες 
ομάδες να διευκρινίσουν τη θέση τους επί των τροπολογιών. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Και σε άτομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγνώμη; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Και σε άτομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, σε άτομα.  Εκπροσώπους των ομάδων, όπως έχουμε αποφασίσει, κύριοι. 

 Με συγχωρείτε!  Θέλετε να το σταματήσω τζιαι τούτο;  Μπορώ να το 
σταματήσω! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Υπήρξε συμφωνία και για το θέμα των τροπολογιών; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, δεν έκοψε ο νους μου ότι ήταν να μου παίξετε τούτο το παιχνίδι, εν πάση 
περιπτώσει.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ε, όχι.  Αν είναι έτσι, έχουμε δικαιώματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Χριστοφόρου. Δύο λεπτά, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός δε διαφωνεί για να διαφωνήσει για τον περί 
αφαίμαξης των ημικρατικών οργανισμών νόμο που προσπαθείτε να προωθήσετε και 
που σίγουρα βρίσκεται συγκρουόμενος κάθετα με τα συμφέροντα των εργαζομένων, 
για τους οποίους άλλοτε τάχατες χύνατε κροκοδείλια δάκρυα, για να τους στηρίξετε και 
να τους υποστηρίξετε, αλλά και των ιδίων των καταναλωτών· βασίζεται πάνω σε 
στοιχεία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και στοιχεία τα οποία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγνώμη.  Κύριε Χριστοφόρου, με συγχωρείτε!  Είναι επί των τροπολογιών 
τούτα που λέτε; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Βεβαιότατα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σοβαρά;   

(Γέλια) 

 Για τ’ όνομα του Θεού!  Δηλαδή να μη γελοιοποιούμε το σώμα.  Συγνώμη! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανέμενα ότι αυτά τα δύο λεπτά τουλάχιστο θα ήταν ατόφια 
λεπτά ελεύθερης έκφρασης και διαλόγου χωρίς διακοπές.  Αν ήταν με διακοπές… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας έδωσα το λόγο… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …δε θα είχα λόγο να βρεθώ σ’ αυτό το βήμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, σας έδωσα το λόγο να τοποθετηθείτε πάνω στις τροπολογίες.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς κατανοούμε γιατί ενοχλεί η γλώσσα της αλήθειας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και γι’ αυτό επιμένουμε να ακουστεί αυτή η γλώσσα της αλήθειας και 

στον απλό πολίτη, ιδιαίτερα για θέματα ημικρατικών οργανισμών.  Ο ίδιος ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου -εμείς καταθέτουμε στοιχεία- της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου, που σίγουρα δε διορίστηκε από την κυβέρνηση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και εκφράζει και τους εργαζομένους και των ημικρατικών οργανισμών και 
σίγουρα δεν του αποδίδεται μειοδοσία για το μέλλον και γενικότερα στο να 
ευδοκιμήσει αυτός ο οργανισμός, αλλά αγωνίζεται για τα καλώς νοούμενα 
συμφέροντα του οργανισμού, ανέφερε ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου προωθεί 
επενδύσεις £1,2 δις για τις οποίες θα συναφθεί δανεισμός, οπότε οποιαδήποτε 
νομοθετική ρύθμιση κατά τον τρόπο που προτείνεται θα έχει ως αποτέλεσμα οι 
αλλοδαπές τράπεζες να επιβαρύνουν την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου για τον εν λόγω 
δανεισμό με πρόσθετο κόστος.  Σχετικά ανέφερε επίσης ότι οι διατιμήσεις του 
ηλεκτρικού ρεύματος δεν προνοούν για την καταβολή μερίσματος προς την 
κυβέρνηση και ότι, αν επιχειρηθεί -και αυτό είναι για τους καταναλωτές, για όλους μας- 
κάτι τέτοιο, αυτό που επιχειρείται σήμερα, η παροχή ηλεκτρικού ρεύματος 
αναγκαστικά θα γίνεται σε πιο ακριβή τιμή.   

Αυτό που ψηφίζεται σήμερα είναι έμμεση επιβάρυνση της τιμής του ηλεκτρικού 
ρεύματος και των υπηρεσιών στον Κύπριο καταναλωτή.  Όμως κάποιοι έλεγαν ή 
διετείνοντο ότι γι’ αυτούς υπερίσχυαν τα συμφέροντα των εργαζομένων στους 

οργανισμούς.  Αναφέρομαι στις ανακοινώσεις και των δύο συντεχνιών που ομοθύμως 
και ομοφώνως λένε ότι αυτή η ενέργεια οδηγεί ουσιαστικά στην αποδυνάμωση των 
οργανισμών, οδηγεί ουσιαστικά στο να οδηγηθούν οι οργανισμοί αυτοί με βαρίδια 
στον ελεύθερο ανταγωνισμό και να παραδοθούν εις τα μεγάλα ιδιωτικά συμφέροντα 
και κεφάλαια.  Οδηγούν οπωσδήποτε στην αποδυνάμωση και στη μη δυνατότητα και 
αναγκαιότητα περαιτέρω ενίσχυσης και ενδυνάμωσης του οργανισμού.  Και σίγουρα 
όλοι εσείς καλείστε να απαντήσετε αν μ’ αυτού του είδους τις ενέργειες ενδυναμώνετε 

τους ημικρατικούς οργανισμούς, ενδυναμώνετε τους εργαζομένους, ωφελείτε τους 
καταναλωτές.  Σίγουρα, δεν υπάρχει απάντηση σ’ όλα αυτά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …γιατί η απάντηση είναι μία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, έχετε ξεπεράσει και τα δύο λεπτά. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Τελειώνω, θέλοντας να πω ότι εμείς θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε τους 
ημικρατικούς οργανισμούς και να είμαστε αντίθετοι μ’ όλους αυτούς που επιχειρούν με 

έμμεσους τρόπους να τους αποδυναμώσουν και να τους παραδώσουν στο μεγάλο 
κεφάλαιο και στα ιδιωτικά συμφέροντα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, καλά.  Ο καθένας κρίνεται και από τη συμπεριφορά του και από τα λεγόμενά 
του σε σχέση με τη διαδικασία την οποία έχουμε ακολουθήσει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια μικρή διευκρίνιση, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Οι τροπολογίες που έχω προτείνει είναι επί τροπολογιών.  Για να μην 
υπάρξει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκατάλαβα, κύριε… 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή κάποιοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω καταλάβει.  

 Θα περάσουμε τώρα να τοποθετηθεί το σώμα επί των τροπολογιών που έχει 
προτείνει ο κ. Σιζόπουλος επί των τροπολογιών.   

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, οι 
τροπολογίες εγκρίνονται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγνώμη;  Τι είναι;   

 Οι τροπολογίες εγκρίνονται. 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Α, μάλιστα.   

 Οι τροπολογίες όπως έχουν τροποποιηθεί.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι οι ίδιοι αριθμοί αντιλαμβάνομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ναι· οι ίδιοι αριθμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

 Υπάρχουν αποχές;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, οι 
τροπολογίες στο σύνολό τους εγκρίνονται.   

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου υπ’ αριθμόν 12. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης σε νόμο του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Οι ίδιοι αριθμοί∙ τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι με τους ίδιους αριθμούς υπέρ και κατά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Παρακαλώ.   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού θα 
δικαιολογήσουμε την ψήφο της ομάδας μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ. 

 Έχετε δύο λεπτά, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι δεν έχει γίνει οποιαδήποτε συμφωνία για 
χρονικό περιθώριο αναφορικά με τη δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά, κύριε συνάδελφε. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Θέλετε να δημιουργήσετε πρόβλημα;  Δημιουργήστε το! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, έχω την εντύπωση ότι αυτό το οποίο 
ομόφωνα είχαμε συμφωνήσει ήταν τα δύο λεπτά όσον αφορά τις τροπολογίες. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εξ όσων γνωρίζουμε η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου είχε ιδρυθεί με σκοπό τη 
γενική παροχή ενέργειας σε κοινούς καταναλωτές, όπως αναφέρεται άλλωστε και 
στον περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμο, και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
είχε ιδρυθεί με σκοπό την ανάπτυξη και πλήρη εξάπλωση των τηλεπικοινωνιών στον 
τόπο μας.  Και οι δύο οργανισμοί στην ουσία είχαν ιδρυθεί για την παροχή υπηρεσιών 
-κάποτε μιλούσαμε για στοιχειώδεις υπηρεσίες, πλέον μιλάμε για παροχή υψηλού 
επιπέδου υπηρεσιών και αυτό δεν είναι κακό, το ξεκαθαρίζω- προς το ευρύ κοινό.  Και 
οι δύο οργανισμοί αποτελούν περιουσία του κυπριακού κράτους, συνεπώς ανήκουν 
στον κάθε Κύπριο πολίτη.  Ως αποτέλεσμα και οι δύο οργανισμοί επιβάλλεται και 
επιβαλλόταν πάντοτε να λειτουργούν ως μη κερδοσκοπικοί οργανισμοί.  Ως 
Δημοκρατικός Συναγερμός, έχουμε την άποψη ότι τόσο η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
όσο και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου τα τελευταία χρόνια έχουν παρεξηγήσει 
τους σκοπούς ίδρυσής τους.  Δυστυχώς και οι δύο οργανισμοί αποτελούν αυτή τη 
στιγμή δύο οντότητες έντονου πελατοκεντρικού χαρακτήρα και έχουν ξεφύγει από 
τους αρχικούς τους σκοπούς και στόχους.   

 Για να μην παρεξηγηθώ, ξεκαθαρίζω ότι δεν είναι κακό που έχουν γίνει δύο 
πολύ δυνατοί οικονομικοί οργανισμοί πλήρως ικανοί να αντιμετωπίσουν οιανδήποτε 
πρόκληση στο έντονο ανταγωνιστικό περιβάλλον της εποχής που 
διανύουμε· αντιθέτως, είναι τιμή τους.  Το κακό είναι ότι συνεχώς ξεφεύγουν από τους 
σκοπούς ίδρυσής τους.  Εάν επισκεφθεί κάποιος την ιστοσελίδα της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, στο κείμενο υποδοχής θα παρατηρήσει ότι όλα κινούνται 
και στοχεύονται με άξονα τον παράγοντα “πελάτης”, ενώ μόλις που γίνεται μια μικρή 
αναφορά στον όρο “ανθρωποκεντρισμός”, που κι αυτός στο υπό αναφορά κείμενο 
είναι συνδεδεμένος με επιχειρηματικές έννοιες.  Αυτό που πάντοτε πρέπει να έχουμε 
υπόψη μας για οτιδήποτε αποφασίζουμε σ’ αυτό το κοινοβούλιο, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι, είναι το πώς εξυπηρετείται το συμφέρον του κάθε Κύπριου πολίτη.  Στο 
παρελθόν είχαμε γίνει μάρτυρες παρακολούθησης εξωφρενικών κερδών από πλευράς 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και παρόμοια φαινόμενα συνέβαιναν επίσης και 
με την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Ναι μεν η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
προσέφερε στον Κύπριο πολίτη το χαμηλότερο κόστος σ’ όλη την Ευρώπη -για να 

είμαι ειλικρινής, προσωπικά το αμφισβητώ- σημασία όμως δεν έχει τι και σε ποια 
χαμηλή τιμή το προσέφερε, αλλά το γεγονός ότι μπορούσε να το προσφέρει σε πολύ 
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περισσότερο χαμηλότερη τιμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βάλτε τελεία, κύριε συνάδελφε, παρακαλώ πολύ!  Έχετε ξεπεράσει κατά 
δεκαπέντε δευτερόλεπτα το χρόνο των δύο λεπτών.   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μ’ όλο το σέβας, πιστεύω ότι δικαιούμαι ακόμα δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λυπάμαι!  Δεν υπάρχει σέβας με τον τρόπο…  Συγνώμη! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχαμε υπόψη μας ότι υπάρχει χρονικό περιθώριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε!  Για τ’ όνομα του Θεού!  Αν 

θέλετε να τορπιλίσουμε τις διαδικασίες της Βουλής, να το κάμετε, αλλά θα είστε 
υπόλογοι.  Λυπούμαι πάρα πολύ!  Είναι θέμα σεβασμού προς το σώμα και προς τους 
θεσμούς.  Θα παρακαλέσω να κατέλθετε από το βήμα.  Με πολύ σεβασμό σας το λέω, 
μη συνεχίσετε έτσι. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αν συνεχίσω, ενδεχομένως να θεωρήσετε την ενέργειά μου ως 
πραξικοπηματική.  Ως εκ τούτου, αποχωρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είπα κάτι τέτοιο.  Εσείς το λέτε.  Λυπούμαι που το λέτε κιόλας! 

 Λοιπόν, πάμε παρακάτω, παρακαλώ και ελπίζω να πάμε ομαλά.  Τι να πω 
άλλο; 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 14, 15 και 16 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 
του Προσθέτου Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την 
Ποινικοποίηση της Διαφθοράς (Κυρωτικός) Νόμος του 2006», «Ο περί της Διεθνούς 
Συμβάσεως περί Ασφάλειας της Ανθρώπινης Ζωής στη Θάλασσα (Κυρωτικός) και 
περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί της 
Συνθήκης της Ρώμης για τη Σύσταση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Aβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σωτήρης Σαμψών Μάριος Καρογιάν 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Βαρνάβα 

 Πάμπης Κυρίτσης Δημήτρης Συλλούρης  
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 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 28 Ιουνίου 2006.  Στα πλαίσια της εξέτασης των νομοσχεδίων αυτών, κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Εμπορικής 
Ναυτιλίας), καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 
του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, του Προσθέτου Πρωτοκόλλου στη 
Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Ποινικοποίηση της Διαφθοράς, το 
οποίο υπογράφτηκε από την Κυπριακή Δημοκρατία στις 15 Μαΐου 2003 κατ’ 
εξουσιοδότηση της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου υπ’ αριθμόν 57.874 και 
ημερομηνίας 14 Μαΐου 2003. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 
εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, το υπό επικύρωση 
πρωτόκολλο αποσκοπεί στη συμπλήρωση της Σύμβασης για την Ποινικοποίηση της 
Διαφθοράς με την προσθήκη στον κατάλογο των αξιόποινων πράξεων που είχε 
αρχικά καθορίσει η σύμβαση και ορισμένων άλλων αξιόποινων πράξεων.  Ειδικότερα, 
με το πρωτόκολλο αυτό καθίστανται αξιόποινες πράξεις η δωροδοκία οικείων ή 
αλλοδαπών διαιτητών, η δωροληψία από οικείους ή αλλοδαπούς διαιτητές, η 
δωροδοκία οικείων ή αλλοδαπών ενόρκων και η δωροληψία από οικείους ή 
αλλοδαπούς ενόρκους. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε 
στα μέλη της επιτροπής ότι μέχρι στιγμής το υπό εξέταση πρωτόκολλο υπογράφτηκε 
από τριάντα χώρες, από τις οποίες δεκαέξι το επικύρωσαν. 

 Με το δεύτερο νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση των περί της 
Διεθνούς Σύμβασης περί Ασφάλειας της Ανθρώπινης Ζωής στη Θάλασσα (Κυρωτικών) 
και περί Συναφών Θεμάτων Νόμων του 1985 έως 2004. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Εμπορικής 
Ναυτιλίας) επισήμανε στα μέλη της επιτροπής ότι οι τροποποιήσεις που επιδιώκονται 
με το υπό εξέταση νομοσχέδιο δεν είναι ουσιαστικές, αλλά καθαρά νομοτεχνικές.  
Συγκεκριμένα, ανέφερε ότι με το εν λόγω νομοσχέδιο προστίθεται διάταξη που ορίζει 
το πεδίο εφαρμογής του βασικού νόμου και διευκρίνισε ότι ανάλογη διάταξη υπήρχε 
στο βασικό νόμο, αλλά εκ παραδρομής αντικαταστάθηκε από άλλη διάταξη με 
τροποποιητικό νόμο [Νόμος αρ. 24(ΙΙΙ)/1997].  Ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι με το 
υπό εξέταση νομοσχέδιο σκοπείται επίσης η διόρθωση μιας λανθασμένης λεκτικής 
διατύπωσης, η οποία προέκυψε ως αποτέλεσμα τροποποιητικού νόμου [Νόμος αρ. 
52(ΙΙΙ)/2004]. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
επιβεβαίωσε ότι οι τροποποιήσεις που επιδιώκονται είναι καθαρά νομοτεχνικές και ότι 
δεν άπτονται της ουσίας του βασικού νόμου. 

 Με τον τρίτο νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του κυρωτικού 
νόμου της Συνθήκης της Ρώμης για τη Σύσταση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου 
[Νόμος αρ. 8(ΙΙΙ)2000], με στόχο τη συμμόρφωση της Δημοκρατίας με τις 
υποχρεώσεις που έχει αναλάβει αναφορικά με την υιοθέτηση εσωτερικής νομοθεσίας 
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για την αποτελεσματική εφαρμογή της συνθήκης. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο 
αυτό, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις τα αδικήματα τα οποία εμπίπτουν στη 
δικαιοδοσία του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου (γενοκτονία, εγκλήματα κατά της 
ανθρωπότητας, εγκλήματα πολέμου) καθίστανται αδικήματα και στην εσωτερική 
έννομη τάξη και τιμωρούνται με ισόβια φυλάκιση. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο 
παρέχεται στα κυπριακά δικαστήρια δικαιοδοσία σε σχέση με αδικήματα που 
διαπράττονται εκτός του εδάφους της Δημοκρατίας και ανεξάρτητα από το κατά πόσο 
τα αδικήματα διαπράχθηκαν από πολίτη της Δημοκρατίας ή άλλο πρόσωπο, 
σύμφωνα με την αναγνωρισμένη αρχή του διεθνούς δικαίου γνωστή ως “universal 
jurisdiction”. 

 Παράλληλα, εισάγεται πρόνοια που ορίζει ότι η ποινική δίωξη των πιο πάνω 
αναφερόμενων αδικημάτων ασκείται από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ή 
κατόπιν δικής του γραπτής έγκρισης. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών τόνισε στα μέλη της επιτροπής ότι 
είναι πολύ σημαντική η προώθηση του υπό εξέταση νομοσχεδίου, διότι στέλνει τα 
κατάλληλα μηνύματα προς όλες τις κατευθύνσεις και δείχνει το ενδιαφέρον της 
Δημοκρατίας στη δίωξη των εγκλημάτων αυτών.  Ειδικότερα, η υιοθέτηση του εν λόγω 
νομοσχεδίου αναμένεται να συμβάλει στην υπόθεση της Κύπρου, δεδομένου ότι στον 
τόπο μας διαπράχθηκαν τέτοια εγκλήματα, τα οποία ανάγονται στην τουρκική εισβολή 
του 1974 και στη συνεχιζόμενη κατοχή.  Ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι σε σχέση με 
τα εγκλήματα που διαπράχθηκαν στην Κύπρο υπάρχει το πρόβλημα καθορισμού του 
χρονικού σημείου διάπραξης των εγκλημάτων αυτών και γι’ αυτό το λόγο το 
Υπουργείο Εξωτερικών υποστηρίζει στα διεθνή φόρουμ και προσπαθεί να πείσει για 
την έννοια του “διαρκούς εγκλήματος”, δηλαδή του εγκλήματος που ανάγεται στο 
παρελθόν, αλλά του οποίου οι συνέπειες συνεχίζουν να υφίστανται μέχρι σήμερα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων, γι’ αυτό και, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί από καθαρά 
νομοτεχνικής άποψης. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί του Προσθέτου Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Ποινικοποίηση της Διαφθοράς (Κυρωτικός) Νόμος του 2006. 

2. Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί Ασφάλειας της Ανθρώπινης Ζωής στη 
Θάλασσα (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006. 

3. Ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη Σύσταση του Διεθνούς Ποινικού 
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Δικαστηρίου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι είναι ομόφωνα.    

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Στην έκθεση είπατε ότι θα τοποθετηθείτε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν λέω αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνα, έχω ρωτήσει, κύριε συνάδελφε. 

 Υπάρχουν ομιλητές;  Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχουν ούτε ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ, του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Εφαρμογή των άρθρων 4 έως 9 του Κυρωτικού της Σύμβασης Νόμου.  Άρθρο 
4. 

 Προσθήκη στο άρθρο 4 του Κυρωτικού της Σύμβασης Νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Προσθέτου Πρωτοκόλλου στη 
Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Ποινικοποίηση της Διαφθοράς 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου σε νόμο; 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί 
Ασφάλειας της Ανθρώπινης Ζωής στη Θάλασσα (Κυρωτικός) και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου σε νόμο; 

 Δεν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Η δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 16 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη 
Σύσταση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και σ’ αυτό το θέμα δεν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το υπ’ αριθμόν 16 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Για τα 
νομοσχέδια με τους αριθμούς 18 μέχρι 22 υπάρχει κοινή έκθεση.  Επισημαίνω όμως 
ότι για τα θέματα 17 και 22 έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο νόμου, διότι αφορούν και τα 
δύο τροποποίηση της ίδιας νομοθεσίας.  Τα θέματα 18 μέχρι 22 είναι «Ο περί της 
Νομικής Προστασίας των Βιομηχανικών Σχεδίων και Υποδειγμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006», «Ο περί της Νομικής Προστασίας των Τοπογραφιών Προϊόντων 
Ημιαγωγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», «Ο περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», «Ο περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006».  
Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 

Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες:  
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 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

  Κώστας Παπακώστας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 
2006.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος 
Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Επιμελητηρίου Καλών Τεχνών (ΕΚΑΤΕ) και 
εκπρόσωποι ενδιαφερομένων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας με τις διατάξεις της Οδηγίας 2001/84/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του  Συμβουλίου της 27

ης
 Σεπτεμβρίου 2001 σχετικά με το δικαίωμα 

παρακολούθησης υπέρ του δημιουργού ενός πρωτότυπου έργου τέχνης.  Τα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης όφειλαν να προβούν στην υιοθέτηση των διατάξεων 
της Οδηγίας πριν από την 1

η
 Ιανουαρίου 2006.  Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 16 Φεβρουαρίου 2006. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η κατοχύρωση του 
δικαιώματος παρακολούθησης, το οποίο επιτρέπει στο δημιουργό καλλιτέχνη να 
εισπράττει αμοιβή από τις διαδοχικές μεταβιβάσεις του πρωτότυπου έργου τέχνης.  
Συγκεκριμένα, στο νομοσχέδιο προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. “Πρωτότυπο έργο τέχνης” είναι το έργο εικαστικών τεχνών, όπως οι πίνακες, τα 
κολλάζ, τα έργα ζωγραφικής, τα σχέδια, οι εικόνες χαρακτικής, χαλκογραφίας 
και λιθογραφίας, τα γλυπτά, τα εργόχειρα χαλιά τοίχου (ταπισερί), τα προϊόντα 
κεραμικής και υαλουργίας και οι φωτογραφίες, εφόσον τα έργα αυτά έχουν 
εκτελεσθεί εξ ολοκλήρου από τον καλλιτέχνη ή πρόκειται για αντίτυπα που 
θεωρούνται πρωτότυπα έργα τέχνης. 

2. Τα αντίτυπα πρωτότυπων έργων τέχνης θεωρούνται πρωτότυπα έργα τέχνης 
και προστατεύονται ως τέτοια, εφόσον έχουν εκτελεστεί σε περιορισμένο 
αριθμό από τον ίδιο το δημιουργό ή υπό την ευθύνη του.  Επιπλέον, τα 
αντίτυπα αυτά πρέπει να είναι αριθμημένα, να έχουν υπογραφεί ή να έχουν κατ’ 
άλλο τρόπο εγκριθεί από τον καλλιτέχνη. 

3. Το δικαίωμα παρακολούθησης ισχύει σε όλες τις μεταπωλήσεις, μετά την 
πρώτη μεταβίβαση του έργου εκ μέρους του δημιουργού, στις οποίες 
συμμετέχει επαγγελματίας της αγοράς έργων τέχνης. 

4. Η κατώτατη τιμή πώλησης έργου για το οποίο τυγχάνει εφαρμογής το δικαίωμα 
παρακολούθησης είναι 3.000 ευρώ ή το αντίστοιχο ποσό σε λίρες Κύπρου. 

5. Η προστασία του δικαιώματος παρακολούθησης διαρκεί κατά την περίοδο της 
ζωής του δημιουργού και εξακολουθεί για εβδομήντα (70) έτη μετά το θάνατό 
του.   

 Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμοδίους που παρευρέθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής, στόχος του δικαιώματος παρακολούθησης είναι να 
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εξασφαλίσουν οι δημιουργοί έργων εικαστικών τεχνών μερίδιο στην οικονομική 
επιτυχία των πρωτότυπων έργων τους.  Το δικαίωμα αυτό αποσκοπεί στην 
αποκατάσταση της ισορροπίας μεταξύ αφενός της οικονομικής κατάστασης των 
δημιουργών των έργων εικαστικών τεχνών και αφετέρου της οικονομικής κατάστασης 
των άλλων δημιουργών που επωφελούνται από τις διαδοχικές εκμεταλλεύσεις των 
έργων τους. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου απασχόλησαν την επιτροπή ορισμένα 
ζητήματα για τα οποία η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας έδωσε γραπτώς, μεταξύ άλλων, και τις πιο κάτω διευκρινίσεις:  

1. Το άρθρο 2 του νομοσχεδίου, το οποίο υιοθετεί το άρθρο 1 της Οδηγίας και 
προβλέπει ότι το δικαίωμα παρακολούθησης είναι αναπαλλοτρίωτο και ότι δεν 
επιτρέπεται η εκ των προτέρων παραίτηση από αυτό, δε βρίσκεται σε αντίθεση 
με το άρθρο 12 του βασικού νόμου, που προβλέπει αφενός ότι το δικαίωμα 
πνευματικής ιδιοκτησίας είναι μεταβιβάσιμο διά εκχωρήσεως και αφετέρου ότι η 
εν λόγω εκχώρηση και η χορήγηση αποκλειστικής άδειας εκμετάλλευσης του 
δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας είναι έγκυρη, μόνο αν γίνεται γραπτώς.  
Στο άρθρο 12 του βασικού νόμου όντως ρυθμίζονται οι πράξεις μεταβίβασης 
του δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας, το οποίο συνίσταται στο 
αποκλειστικό δικαίωμα ελέγχου της πώλησης και εκμίσθωσης του πρωτοτύπου 
και αντιγράφων, καθώς και του ελέγχου ορισμένων άλλων πράξεων που 
απαριθμούνται στο άρθρο 7 του νόμου.  Ωστόσο, το δικαίωμα 
παρακολούθησης του δημιουργού πρωτότυπου έργου τέχνης δεν αποτελεί 
καθαυτό δικαίωμα πνευματικής ιδιοκτησίας, αλλά αποτελεί δικαίωμα 
παραγωγικού χαρακτήρα, το οποίο επιτρέπει στο δημιουργό καλλιτέχνη να 
εισπράττει αμοιβή από τις διαδοχικές μεταβιβάσεις του έργου του.  Αυτό 
σημαίνει ότι, εφόσον έχει τελεσθεί η πράξη εκχώρησης της οικονομικής 
εκμετάλλευσης του έργου, παρέχεται το δικαίωμα παρακολούθησης που είναι 
ένας τρόπος είσπραξης ποσοστού επί των κερδών κάθε μεταπώλησης του 
έργου τέχνης, και για να διασφαλιστεί το δικαίωμα αυτό θα πρέπει υποχρεωτικά 
να μην υπάρχει εκ των προτέρων παραίτηση από το δημιουργό.  Το ίδιο ισχύει 
σχετικά με το δικαίωμα εύλογης αμοιβής που έχει ο δημιουργός ή ο ερμηνευτής 
ή ο εκτελεστής καλλιτέχνης στην εκμίσθωση του έργου του.  Συγκεκριμένα, σε 
σχέση με το δικαίωμα εύλογης αμοιβής στο εδάφιο (2) του άρθρου 12 του 
βασικού νόμου προβλέπεται ρητά ότι η διά ιδιωτικής συμβάσεως παραίτηση 
του δημιουργού από το δικαίωμα αυτό είναι άκυρη.   

2. Βάσει των πιο πάνω, το άρθρο 12 δεν είναι αντίθετο με το δικαίωμα 
παρακολούθησης του δημιουργού πρωτότυπου έργου τέχνης.  Ωστόσο, θα 
μπορούσε να περιληφθεί σχετική πρόνοια στο νομοσχέδιο, ώστε να 
προβλεφθεί και στην περίπτωση του δικαιώματος παρακολούθησης ότι η διά 
ιδιωτικής συμβάσεως παραίτηση του δημιουργού πρωτότυπου έργου από το 
δικαίωμα αυτό είναι άκυρη.  

3. Το δικαίωμα παρακολούθησης δεν ισχύει σε πράξεις μεταξύ ιδιωτών.  Για να 
ισχύει το δικαίωμα αυτό, θα πρέπει στην πράξη μεταπώλησης να συμμετέχει 
επαγγελματίας της αγοράς έργων τέχνης.   

4. Οι πράξεις που αφορούν δωρεάν έργου τέχνης δεν εμπίπτουν στις πράξεις 
μεταπώλησης, όπως αυτές προβλέπονται στα σχετικά άρθρα της Οδηγίας και 
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του νομοσχεδίου. 

5. Παρ’ όλον ότι η Οδηγία παρέχει τη δυνατότητα να οριστεί ως κατώτατη τιμή 
πώλησης έργου για το οποίο ισχύει το δικαίωμα παρακολούθησης τιμή 
χαμηλότερη των 3.000 ευρώ ή του αντίστοιχου ποσού σε λίρες Κύπρου, 
εντούτοις κρίθηκε ότι στο παρόν στάδιο βάσει των κυπριακών δεδομένων 
τέτοια ρύθμιση θα είχε ως αποτέλεσμα την αύξηση της τιμής των έργων τέχνης 
και θα συνεπαγόταν μείωση των πωλήσεών τους. 

6. Ο ορισμός του όρου “πρωτότυπο έργο τέχνης” δε συνιστά εξαντλητικό 
κατάλογο των έργων που θεωρούνται πρωτότυπα έργα τέχνης και συνεπώς θα 
μπορούσαν να προστεθούν και άλλα έργα, νοουμένου ότι αυτά εμπίπτουν στην 
έννοια του εν λόγω ορισμού.   

Συναφώς με τα πιο πάνω και ύστερα από σχετική υπόδειξη του ΕΚΑΤΕ, 
κρίνεται σκόπιμη η συμπερίληψη πρόνοιας στο νομοσχέδιο σύμφωνα με την 
οποία το δικαίωμα παρακολούθησης θα ισχύει, όταν ένα πρωτότυπο έργο 
τέχνης είναι σύνθετο.   

 Στη βάση των πιο πάνω διευκρινίσεων/εισηγήσεων καθώς και της διαπίστωσής 
της ότι το νομοσχέδιο χρήζει περαιτέρω βελτίωσης από νομοτεχνικής άποψης, η 
επιτροπή προχώρησε, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, σε ανάλογη διαμόρφωση του κειμένου του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε να ενσωματώσει στο σύμφωνα με τα 
πιο πάνω διαμορφωμένο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου το επίσης 
διαμορφωμένο κείμενο δεύτερου εναρμονιστικού νομοσχεδίου, το οποίο εξέτασε η ίδια 
και το οποίο τροποποιεί την ίδια βασική νομοθεσία. 

 Σημειώνεται επίσης ότι το δεύτερο νομοσχέδιο με τον τίτλο «Ο περί του 
Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006» κατατέθηκε στη Βουλή στις 29 Ιουνίου 2006 και μελετήθηκε 
από την επιτροπή παράλληλα με τέσσερα άλλα νομοσχέδια που κατατέθηκαν 
ταυτόχρονα με αυτό.  Τα εν λόγω νομοσχέδια στοχεύουν όλα στην πλήρη εναρμόνιση 
της αντίστοιχης εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2004/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29

ης
 Απριλίου του 2004 σχετικά με τα μέτρα και 

τις διαδικασίες που αποσκοπούν στη διασφάλιση του σεβασμού των δικαιωμάτων της 
διανοητικής ιδιοκτησίας.  Ως εκ τούτου, για το υπό αναφορά δεύτερο νομοσχέδιο 
γίνεται αναφορά σε ξεχωριστή έκθεση της επιτροπής.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο, όπως το κείμενο αυτού 
διαμορφώθηκε και ενοποιήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  
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 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Παπακώστας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 11 Ιουλίου 2006.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος 
Παραλήπτης, εκπρόσωποι της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, του Γραφείου του Συντονιστή Εναρμόνισης, του ΚΕΒΕ, καθώς και 
εκπρόσωποι εμπλεκόμενων φορέων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων νόμων είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας με τις διατάξεις της Οδηγίας 2004/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 29

ης
 Απριλίου 2004 σχετικά με την επιβολή των δικαιωμάτων 

διανοητικής ιδιοκτησίας.   

 Το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο τροποποιεί τη νομοθεσία για τη νομική 
προστασία των βιομηχανικών σχεδίων και υποδειγμάτων, το δεύτερο νομοσχέδιο 
τροποποιεί τη νομοθεσία για τη νομική προστασία των τοπογραφιών προϊόντων 
ημιαγωγών, το τρίτο νομοσχέδιο τροποποιεί τη νομοθεσία για τα εμπορικά σήματα, το 
τέταρτο νομοσχέδιο τροποποιεί τη νομοθεσία για τα διπλώματα ευρεσιτεχνίας και το 
πέμπτο νομοσχέδιο τροποποιεί τη νομοθεσία για το δικαίωμα πνευματικής ιδιοκτησίας 
και τα συγγενικά δικαιώματα. 

 Ειδικότερα, με τα προτεινόμενα νομοσχέδια σκοπούνται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Ενισχύονται τα μέσα επιβολής δικαιωμάτων των βιομηχανικών σχεδίων και 
υποδειγμάτων, των τοπογραφιών προϊόντων ημιαγωγών, των εμπορικών 
σημάτων, των διπλωμάτων ευρεσιτεχνίας και της πνευματικής ιδιοκτησίας με 
ρυθμίσεις που διασφαλίζουν τα αποδεικτικά στοιχεία και αντιστρέφουν το 
βάρος απόδειξης της ύπαρξης συγκατάθεσης ή άδειας του δικαιούχου.  
Σύμφωνα με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, το βάρος απόδειξης ύπαρξης 
άδειας ή συγκατάθεσης του δικαιούχου φέρει ο εναγόμενος ή ο 
κατηγορούμενος, αντίστοιχα.   

2. Παρέχεται η δυνατότητα στο δικαστήριο να διατάζει την αποκάλυψη ή 
κοινοποίηση τραπεζικών, χρηματοοικονομικών ή εμπορικών εγγράφων τα 
οποία βρίσκονται υπό τον έλεγχο του αντιδίκου, με την επιφύλαξη ότι 
διασφαλίζεται η προστασία των εμπιστευτικών εγγράφων. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα στο δικαστήριο, μετά από αίτηση του προσφεύγοντος 
και με δαπάνη του παραβάτη, να διατάζει την πλήρη ή μερική δημοσίευση της 
απόφασης ή να επιβάλλει οποιοδήποτε άλλο μέτρο κρίνει εύλογο για τη 
διάδοση των σχετικών με την απόφαση πληροφοριών. 

4. Σε περίπτωση διαπίστωσης προσβολής οποιουδήποτε από τα πιο πάνω 
δικαιώματα, παρέχεται η δυνατότητα στο δικαστήριο να διατάζει την επιβολή 
μέτρων και ποινών.  Συγκεκριμένα, το δικαστήριο μπορεί να διατάξει τον 
παραβάτη να μην επαναλάβει την προσβολή στο μέλλον και, στην περίπτωση 
μη συμμόρφωσης προς την εν λόγω απαγόρευση, δύναται να επιβάλει 
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επαναληπτική χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις £35.000 ή φυλάκιση η 
οποία δεν υπερβαίνει τα τρία χρόνια ή και τις δύο αυτές ποινές. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 20 της Οδηγίας, τα κράτη μέλη είχαν 
υποχρέωση να θέσουν σε ισχύ τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές 
διατάξεις, προκειμένου να συμμορφωθούν με τις διατάξεις της, μέχρι τις 29 Απριλίου 
2006.  Τα υπό συζήτηση νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στις 29 Ιουνίου 2006.  Σημειώνεται επίσης ότι, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του 
Γραφείου του Συντονιστή Εναρμόνισης, για τα υπό αναφορά νομοσχέδια έχει σταλεί 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προειδοποιητική επιστολή ή και αιτιολογημένη γνώμη. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά νομοσχεδίων. 

 Στο στάδιο της μελέτης των νομοσχεδίων η επιτροπή επισήμανε την ανάγκη για 
τροποποίηση ορισμένων διατάξεων των εν λόγω νομοσχεδίων, ώστε να αποδοθούν 
σαφέστερα και πληρέστερα τα άρθρα 6, 7 και 8 της Οδηγίας, που αφορούν τα 
αποδεικτικά στοιχεία, τα μέτρα προστασίας των αποδεικτικών στοιχείων και το 
δικαίωμα ενημέρωσης, αντίστοιχα.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή, σε συνεργασία με την 
εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, προχώρησε στην 
επαναδιατύπωση των σχετικών με τα υπό αναφορά άρθρα της Οδηγίας διατάξεων 
των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, ενσωματώνοντας με σαφήνεια σ’ αυτά τις σχετικές 
διατάξεις της Οδηγίας.   

 Σημειώνεται ότι αναφορικά με το νομοσχέδιο με τον τίτλο «Ο περί του 
Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006» η επιτροπή αποφάσισε όπως το διαμορφωμένο σύμφωνα με 
τα πιο πάνω κείμενο αυτού ενσωματωθεί στο κείμενο άλλου εναρμονιστικού 
νομοσχεδίου το οποίο εξετάστηκε από την ίδια και τροποποιεί την ίδια βασική 
νομοθεσία.  Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου, που φέρει τον τίτλο «Ο περί του 
Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006», είναι η εναρμόνιση της νομοθεσίας για την προστασία του 
δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωμάτων με τις διατάξεις της 
Οδηγίας 2001/84/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 27

ης
 

Σεπτεμβρίου 2001 σχετικά με το δικαίωμα παρακολούθησης υπέρ του δημιουργού 
ενός πρωτότυπου έργου τέχνης.  Σημειώνεται επίσης ότι για το τελευταίο αυτό 
νομοσχέδιο γίνεται αναφορά σε ξεχωριστή έκθεση της επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών κατά 
πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος συμφωνεί με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, γι’ αυτό και εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση των νομοσχεδίων υπ’ αριθμόν 1-4 του 
παραρτήματος σε νόμους, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο 
πάνω.  Το κείμενο του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου του παραρτήματος, όπως έχει 
αναφερθεί πιο πάνω, έχει ενσωματωθεί στο κείμενο του νομοσχεδίου «Ο περί του 
Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των θεμάτων ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

 ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
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1. Ο περί της Νομικής Προστασίας των Βιομηχανικών Σχεδίων και Υποδειγμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

2. Ο περί της Νομικής Προστασίας των Τοπογραφιών Προϊόντων Ημιαγωγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

3. Ο περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

4. Ο περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

5. Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε ομόφωνοι;  Είμαστε ομόφωνοι, αντιλαμβάνομαι.   

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε μία εισήγηση όσον αφορά τα νομοσχέδια υπ’ αριθμόν 
18, 19, 20, 21 και 22. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή, αντιλαμβάνομαι, έχει ζητηθεί να ληφθούν κάποια συγκεκριμένα 
νομοθετικά μέτρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ειδαλλιώς θα υποστεί η Κυπριακή 
Δημοκρατία κάποιες κυρώσεις και επειδή έχουν προβληθεί κάποιες επιφυλάξεις όσον 
αφορά κάποια συγκεκριμένα άρθρα αυτών των νομοσχεδίων, είναι εισήγησή μας να 
προχωρήσει σήμερα η ψήφισις μέρους ή κάποιων συγκεκριμένων άρθρων αυτών των 
νομοσχεδίων, επειδή είναι παρόμοιας φύσης νομοσχέδια.   

 Όσον αφορά ένα συγκεκριμένο μέρος που αφορά το βάρος της απόδειξης, 
αυτά τα άρθρα να παραμείνουν για συζήτηση στην επιτροπή Νομικών, με εισήγηση να 
έρθουν πίσω στην ολομέλεια, μετά που θα καθοριστούν κάποιες συγκεκριμένες κοινές 
γραμμές από την επιτροπή Νομικών.  Αν θέλετε να γίνω πιο συγκεκριμένος... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα εδώ με συγχύζετε, κύριε Παπαδόπουλε, πραγματικά με συγχύζετε!  Δεν 
μπορεί έτσι ένα άρθρο να το πάρουμε και να το εγκρίνουμε και τα υπόλοιπα να τα 
αφήσουμε να αιωρούνται.  Ή θα αναβάλουμε τα νομοσχέδια, την ψήφισή τους σε 
νόμους, ή θα προχωρήσουμε στην ψήφιση.  Και είναι η τελευταία στιγμή αυτή η ώρα 
που έχουν μπει στη διαδικασία. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Και να μπει τροπολογία για το άρθρο εκείνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ας μπει τροπολογία για το συγκεκριμένο άρθρο...  Τι να σας πω;   

 Ο κ. Ομήρου κάτι ήθελε να πει. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 
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 ...επείγοντα, τότε μπορεί να διατυπωθεί το αίτημα της αναβολής, αλλά δεν είναι 
δόκιμος η διαδικασία για τη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, σίγουρα δεν είναι δόκιμος η διαδικασία. 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα το έχουμε συζητήσει, μπορώ να πω, παρά το ότι έχει 
κατατεθεί πολύ πρόσφατα, και μάλιστα μας εζητήθη εσπευσμένα από την κυβέρνηση 
να προχωρήσουμε με την ψήφιση αυτών των νομοσχεδίων, ώστε να συμμορφωθούμε 
με ευρωπαϊκή Οδηγία, για την οποία, εγώ θα το τονίσω, κινδυνεύουμε, αγαπητοί μου 
κύριοι συνάδελφοι, να υποστούμε και κύρωση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έχουμε πάρει ειδοποίηση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχουμε πάρει ειδοποίηση.  Ίσως ακόμα να χρειαστεί να επανέλθουμε ως 
Βουλή κατά την περίοδο των θερινών διακοπών, όταν θα είναι δηλαδή κλειστή η 
Βουλή, όπως ξανάγινε αυτό, για να ψηφίσουμε, ώστε να αποφύγουμε τις 
οποιεσδήποτε κυρώσεις, εάν αυτή τη στιγμή προχωρήσουμε και αναβάλουμε 
οποιοδήποτε μέρος αυτών των ρυθμίσεων.   

 Πράγματι, υπάρχουν πρόνοιες, κύριε Πρόεδρε, οι οποίες είναι ρητές αναφορές 
ενσωμάτωσης Οδηγίας σε δική μας νομοθεσία.  Υπάρχει και μία πρόνοια η οποία 
είναι συνεπαγόμενη της Οδηγίας, μια πρόνοια η οποία προκύπτει από την 
υποχρέωσή μας να λάβουμε μέτρα, τα οποία ουσιαστικά θα επιφέρουν 
αποτελεσματική εφαρμογή της Οδηγίας.  Και η κυβέρνηση έκρινε ότι αυτό το μέτρο, το 
οποίο θα έπρεπε να λάβει, είναι η αναστροφή του βάρους της απόδειξης, δηλαδή να 
έχει την υποχρέωση ο εναγόμενος ή ο κατηγορούμενος, όταν η άλλη πλευρά 
ισχυρίζεται ότι ένα αντικείμενο δεν είναι αυθεντικό, να αποδείξει ότι εκείνος έχει άδεια 
να διαθέτει αυτό το αντικείμενο.  Χωρίς την αναστροφή -μετά από συζήτηση η οποία 
έγινε στη Βουλή, στην επιτροπή στην παρουσία και του Γενικού Εισαγγελέα- δε 
φαίνεται ότι υπάρχει δυνατότητα αποτελεσματικής εφαρμογής της νομοθεσίας.  Μας 
δηλώθηκε ρητά από το Γενικό Εισαγγελέα ότι, παρά την προσπάθεια που καταβάλαμε 
ως επιτροπή να βρούμε κάτι άλλο, αυτό είναι και το καλύτερο που μπορούσαμε να 
κάμουμε, για να έχουμε αποτελεσματική εφαρμογή της Οδηγίας.  Ε, αυτό είναι που 
καλούμαστε να κάνουμε σήμερα, εκτός εάν κάποιοι άλλοι από τους συναδέλφους 
επιθυμούν κάποια στιγμή να βρεθεί εκτεθειμένη η Κυπριακή Δημοκρατία έναντι των 
υποχρεώσεών της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόθεσή μας, τουλάχιστο της δικής μας κοινοβουλευτικής 
ομάδας, είναι αυτό το πράγμα να εγκριθεί χωρίς την αλλαγή του βάρους της 
απόδειξης.  Εισηγούμαστε δύο διεξόδους, η μια λέχθηκε, είναι αναβολή για τον 
Οκτώβριο και η άλλη είναι να μείνει τελευταίο στη σημερινή ολομέλεια και να 
υποβληθεί συγκεκριμένη τροπολογία από την ομάδα μας, για να ψηφιστεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που είμαστε και πάλι μεσούσης της διαδικασίας, ρωτώ την ολομέλεια 
αν αυτή την εισήγηση την αποδέχεται. 

 Κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε την τροπολογία σε οποιοδήποτε 
στάδιο γίνει.  Επειδή όμως η τροπολογία που προτείνει το ΑΚΕΛ είναι απλούστατη, 
πάρα πολύ απλή, εισηγούμαστε να γίνει προφορικά.  Στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο 
στο συγκεκριμένο άρθρο του νόμου, όπως το έστειλε η εκτελεστική εξουσία, να γίνει 
προτροπολογία για διαγραφή του προφορική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εντάξει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;  Θα μου υποδείξετε όμως το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο και το συγκεκριμένο άρθρο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σε όλα τα νομοθετήματα η πρόνοια για την αναστροφή 
του βάρους της απόδειξης.  Θα μπορούσε να γίνει και τώρα, εάν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, τώρα. 

 Λοιπόν, κύριε Χρυσοστομίδη, δεν έχουμε θέμα διαδικασίας.  Έχει τοποθετηθεί 
ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος πάνω σε αυτό το θέμα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συγνώμη!  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Να καταθέσει την τροπολογία συγκεκριμένα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ: 

 Είναι ακριβώς, για να κάνω την εισήγηση της τροπολογίας εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Μάλιστα, παρακαλώ, εντάξει.  

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ: 

 Τα νομοσχέδια 17 και 22 έχουν ενοποιηθεί και είναι ενώπιόν σας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ: 

 Προτείνεται η διαγραφή των άρθρων 7 και 13Α από τα δύο ενοποιημένα 
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νομοσχέδια.   

 Εις το νομοσχέδιο 18 προτείνεται η διαγραφή... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα βρίσκουν, για να είμαστε σίγουροι τι κάνουμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα ένα νομοθέτημα και να προχωρούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω έν’ καλύτερα.  Αυτή η εισήγηση του κ. Αναστασιάδη έν’ πιο πρακτική. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ: 

 Για τα ενοποιημένα νομοσχέδια 17 και 22 προτείνεται η διαγραφή του άρθρου 7.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Δεν πάει πακέτο˙ πάει κατά νομοθέτημα.  Επομένως, σε κάθε νομοθέτημα θα 
υποβάλλετε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Λοιπόν, στο 17. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ: 

 Ε, το 17 ως ενοποιημένο νομοσχέδιο η διαγραφή του... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε εκτός διαδικασίας, αν πούμε ότι στα νομοσχέδια 17 και 22 τα άρθρα τα 
οποία αφορούν αυτό το θέμα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ένα άρθρο είναι.  Άρα;   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Σε κάθε νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε κάθε νομοσχέδιο. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ σωστό, βεβαίως. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ το μόνο.  Εάν το 17 χωρίσει από το 22, τότε η τροπολογία 
προτείνεται μόνο για το 22.  Το 17 δεν έχει διάταξη ξεχωριστή για το βάρος απόδειξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, εντάξει. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗΣ:  

 Άρα, νοουμένου ότι... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή έν’ μαζί, κύριοι συνάδελφοι, έν’ σωστά που λέει τώρα ο Κύπρος.  
Επειδή είναι μαζί, πρέπει ακριβώς να γίνει δεύτερη ανάγνωση.  Πριν γίνει δεύτερη 
ανάγνωση, να τεθεί η τροπολογία και μετά να γίνει δεύτερη ανάγνωση και των δύο 
μαζί. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε συνάδελφε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η εισήγηση που εκάμετε προηγουμένως τζιαι που λέχθηκε είναι απόλυτα ορθή.  
Παραδείγματος χάριν το υπ’ αριθμόν 17 νομοθέτημα δεν έχει πρόνοια για την 
αναστροφή του βάρους της απόδειξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Άρα, θα πρέπει να ανατρέξουμε στο νομοθέτημα κατά μόνας, καθ’ έκαστον, 
τζιαι να γίνει αναφορά.  Βεβαίως, η εισήγηση διαδικαστικά, εάν μπορείτε να πείτε 
«αποφασίζουμε ότι καταργείται η πρόνοια για την αναστροφή του βάρους της 
απόδειξης» με την προσθήκη ότι επαφίεται στη γραμματεία να προσθέσει τα άρθρα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι!  Αυτό ήθελα να πω. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αυτό μπορεί να γίνει.  Αλλά να μη γίνεται ανάγνωση, γιατί κάποια από αυτά δεν 
περιλαμβάνουν αυτά που λέει ο εισηγητής της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για όσα περιλαμβάνουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Για όσα περιλαμβάνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, θα ψηφίσουμε, αν χρειάζεται να ψηφίσουμε, την αναστροφή για όσα 
περιλαμβάνουν σχετική πρόνοια και αναλαμβάνει η γραμματεία να κάνει τη διόρθωση.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριοι.  Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη! 

 Όπως είπατε, το 17 με το 22, επειδή είναι ταυτόσημα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι μαζί. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 ...μπορεί να γίνει η τροπολογία και να προχωρήσουμε.  Όση ώρα τρώμε, θα 
προχωρούσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι λέω τζι εγώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Στο 18 θα μπει η τροπολογία για διαγραφή, στο 19 και ούτω καθεξής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, βρείτε τα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα άρθρα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Διότι έν’ ξεχωριστά νομοθετήματα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, έν’ κατανοητό, αλλά για κάθε νομοθέτημα θα μπορούσε να ισχύει το 
ίδιο.  Εν πάση περιπτώσει.   

 Λοιπόν, για το νομοθέτημα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εκατόν φορές ακολουθήσαμε τούτη την πρακτική! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, παρακαλώ!  Διευκολύνετε λίγο τη δουλειά μου. 

 Στο νομοθέτημα 22, το οποίο αφορά η τροπολογία, ποιο είναι το άρθρο, κύριε 
συνάδελφε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 13Α. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 13Α.  Λοιπόν, θέτω σε ψηφοφορία... 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εμείς τασσόμαστε εναντίον της τροπολογίας, γιατί πιστεύουμε ότι η υπάρχουσα 
νομοθεσία χωρίς τη συγκεκριμένη ρύθμιση αναστροφής του βάρους απόδειξης δεν 
μπορεί να είναι αποτελεσματική.  Αυτό απέδειξε μέχρι σήμερα η εφαρμογή αυτής της 
νομοθεσίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να καταθέσω στο σώμα ότι υπάρχουν σήμερα 
κατασχεμένα από την αστυνομία πέραν των 400 000 αντίγραφα cd, τα οποία δεν 
μπορούν να παρουσιαστούν ενώπιον των δικαστηρίων, γιατί υπάρχει αυτή η 
αδυναμία.  Σήμερα επιχειρεί η κυβέρνηση, η Νομική Υπηρεσία να συμπληρώσει τις 
νομοθεσίες αυτές για την αποτελεσματική προστασία αυτών των δικαιωμάτων, όπως 
προστατεύονται μέσα από την Οδηγία.  Γι’ αυτό εμείς τασσόμαστε εναντίον των 
τροπολογιών.    
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα απόσχομε από την ψηφοφορία, γιατί δυστυχώς, 
τελευταία συνεδρίαση της Βουλής, δεν υπάρχει επαρκής και ενδελεχής διερεύνηση 
αυτού που ο κ. Ιωνάς Νικολάου προβάλλει.  Και βεβαίως, αν θα ψηφίσουμε μια 
νομοθεσία η οποία θα είναι ανάπηρη ενδεχομένως και δε θα εκπληρώνει το σκοπό για 
τον οποίο ψηφίζεται, τότε θα είναι προτιμότερο η Βουλή να εξετάσει ξανά και ξανά, για 
να είναι σίγουρη τι ψηφίζει, ότι πράγματι είναι προς εναρμόνιση με την Οδηγία.  Αν 
δεν είναι προς εναρμόνιση με την Οδηγία, προς τι η υιοθέτηση αυτής της νομοθεσίας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, συγνώμη!  Επήρετε το λόγο, καταθέσατε την 
τροπολογία... 

 Συγνώμη! 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εν ήμουν εγώ που κατέθεσα την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε˙ ήταν άλλη η 
εισήγηση η δική μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, εννοώ ετοποθετηθήκετε. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, συγνώμη.  Πήρατε το λόγο, κάνατε την τροπολογία.  
Συγνώμη; 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δεν ήμουν εγώ που έκανα την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοώ τοποθετηθήκατε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλά επειδή έγινε ένα σχόλιο από τον ευπαίδευτο συνάδελφο τον κ. Νικολάου.  
Μέσα στην οδηγία καμιά απολύτως πρόνοια δεν υπάρχει για τη μεταφορά του βάρους 
απόδειξης πάνω στον κατηγορούμενο.  Αυτό είναι ένα περαιτέρω βήμα που πήρε η 
Γενική Εισαγγελία, όταν ετοίμαζε το νομοσχέδιο.  Μας εξήγησε τους λόγους.  Όντως 
υπάρχουν βάσιμοι λόγοι γιατί προχώρησε σε αυτό το βήμα.  Όμως, ακριβώς επειδή 
πρόκειται για ένα θέμα που αφορά ανθρώπινα δικαιώματα, είναι ένα πάρα πολύ 
σημαντικό ζήτημα η μεταφορά του βάρους απόδειξης πάνω στον κατηγορούμενο και 
ό,τι αυτό συνεπάγεται.  Εμείς επιθυμούμε να ακολουθήσει μια περαιτέρω συζήτηση γι’ 
αυτό το ζήτημα.  Στο παρόν σημείο δεν μπορούμε να υποστηρίξουμε τη μεταφορά του 
βάρους απόδειξης, όπως ζητείται στο νομοσχέδιο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υποστηρίξουμε την τροποποίηση.  Είναι πολύ 
εύκολο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος κάνει την τροπολογία; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Συγνώμη, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος κάνει την τροπολογία; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 To ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί λέτε ότι εσείς θα υποστηρίξετε την…  Εσείς προσωπικά, δηλαδή; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς θα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσείς προσωπικά; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Δεν είπα εγώ έτσι πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να υποστηρίξετε γιατί γίνονται οι τροπολογίες;  Τι θέλετε; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ είπα εμείς, η ομάδα μας.  Είναι πολύ εύκολο 
λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να μεταθέτουμε το βάρος της απόδειξης πάνω σε κάποιον για 
να αποδείξει ότι είναι αθώος, όταν το κράτος με όλους τους μηχανισμούς του, με τη 
Γενική Εισαγγελία, με την τεχνολογία, με τις φυλακές, με την αστυνομία, με τα 
εξειδικευμένα όργανα αδυνατεί.  Και είναι δύσκολο να αποδείξεις ότι κάποιος είναι 
ένοχος.  Η εύκολη λύση είναι να πούμε του πολίτη: «Θα σε συλλάβουμε και εσύ να 
αποδείξεις ότι είσαι αθώος».  Είναι πολύ σημαντικό ζήτημα, γι’ αυτό θεωρώ ότι δεν 
μπορεί να περάσει απαρατήρητο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέτω την τροπολογία ενώπιόν σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Μιλάμε για 
το άρθρο 13(α) του νομοσχεδίου υπ’ αριθμόν 22. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία γίνεται δεκτή με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαπέντε ψήφους 
εναντίον και έξι αποχές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου, που αφορά τα 
νομοσχέδια υπ’ αριθμούς 17 και 22. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, μετά την έγκριση και της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο, με ενοποιημένο κείμενο νόμου, ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι 
οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και είκοσι μία αποχές. 

 Παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 … άρα δικαιολογείται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι αποχή
.
 έχει δίκαιο. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Λοιπόν, εντάξει.  Ξέρει τους κανονισμούς ο κ. Πουργουρίδης, παρ’ ολίγο να μου 
γελάσει.  Εντάξει. 

 Αστειεύομαι, κύριε Πουργουρίδη, δεν το εννοούσα.  Λοιπόν, πριν να πάμε στη 
δεύτερη ανάγνωση, θέτουμε την τροπολογία του υπ’ αριθμόν 18 νομοσχεδίου.  Είναι 
στο άρθρο 25(α). 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας;  Είμαστε στη διαδικασία της 
ψηφοφορίας, κύριε συνάδελφε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία αποχές. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 18 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Νομικής Προστασίας των 
Βιομηχανικών Σχεδίων και Υποδειγμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είναι οι ίδιοι αριθμοί, αντιλαμβάνομαι. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο εγκρίνεται με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον 
και είκοσι μία αποχές. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 19 νομοσχέδιο, άρθρο 2. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι και σε αυτό το ζήτημα είναι οι ίδιες οι αναλογίες.  Η 
τροπολογία εγκρίνεται.  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δεν είναι ολόκληρο το 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγνώμη; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δεν είναι ολόκληρο.  Είναι μόνο το εδάφιο (α) του 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το διαβάσω;  Είναι το (α).  Προχωρούμε.  «2.  Το βάρος της απόδειξης της 
ύπαρξης της άδειας ή συγκατάθεσης του δικαιούχου της τοπογραφίας φέρει ο 
εναγόμενος ή ο κατηγορούμενος.» 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν αντιστοιχεί σε ολόκληρο το άρθρο 2 του 
νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι το (β) παρακάτω, το οποίο μένει.  Πολύ σωστό. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Η τροπολογία αυτού που είπαμε τώρα και το διευκρινίσαμε εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 19 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται.  Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Νομικής Προστασίας των 
Τοπογραφιών Προϊόντων Ημιαγωγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τους ίδιους αριθμούς στην ψηφοφορία για την τροπολογία ψηφίζεται και το 
νομοσχέδιο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 20 νομοσχέδιο.  Και εδώ είναι το άρθρο 2. 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι:  Επειδή λέχθηκε και έμεινε αναπάντητο, για να μην 
αιωρείται, δεν είναι για όποιο αδίκημα το βάρος του μετατίθεται.  Είναι για τα 
συγκεκριμένα νομοθετήματα.  Συνεπώς, δεν είναι οποιοσδήποτε συλληφθεί, θα 
υποχρεούται.  Ναι, οποιοσδήποτε παραβιάζει πιθανόν τις σχετικές νομοθεσίες.  
Τίποτε πέραν αυτού.  Απλώς ήταν μια εξήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σωστό, εντάξει.  Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 20.  Επαναλαμβάνω είναι το άρθρο 2. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 20 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση τίτλου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται.  Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται με βάση τους αριθμούς της πρώτης ψηφοφορίας. 

 Ερχόμαστε στο υπ’ αριθμόν 21.  Είναι το άρθρο 62(γ). 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εγκρίνεται η τροπολογία 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 21 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται.  Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Θα προχωρήσω στο υπ’ αριθμόν 23 θέμα, που είναι «Ο περί Αποδείξεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
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που τιτλοφορείται «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2006» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την υπό αναφορά πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Ιωνά Νικολάου, εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Ανδρέα Αγγελίδη, εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Γιαννάκη Ομήρου, 
εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, και Ρίκκο Ερωτοκρίτου, εκ 
μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 
Ιουλίου 2006.  Στα πλαίσια της εξέτασης της εν λόγω πρότασης νόμου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αποδείξεως Νόμου, 
ώστε να καθοριστεί σε ποιο στάδιο της διαδικασίας δύναται να ασκηθεί από αντίδικο 
το δικαίωμα αντεξέτασης προσώπου το οποίο δεν παρουσιάστηκε στο δικαστήριο και 
του οποίου η δήλωση προσήχθη με εξ ακοής μαρτυρία.  Συγκεκριμένα, προτείνεται 
όπως ο αντίδικος ασκεί το πιο πάνω δικαίωμά του πριν ο διάδικος που έχει 
προσκομίσει την εξ ακοής μαρτυρία κλείσει την υπόθεσή του. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές, η ανάγκη για την προτεινόμενη ρύθμιση 
επισημάνθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με σχετική επιστολή του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2006.  Ειδικότερα, στην 
εν λόγω επιστολή του ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας αναφέρει ότι, ύστερα 
από την απόφαση της ολομέλειας του Ανωτάτου Δικαστηρίου στην υπόθεση “Κούλα 
Κωνσταντίνου ν. Παναγιώτη Κωνσταντίνου” (Νομικό Ερώτημα αρ. 356, 27 Ιουνίου 
2006), σύμφωνα με την οποία κρίθηκε αντισυνταγματικό μέρος του άρθρου 26, εδάφιο 
(1), του περί Απόδειξης Νόμου, ενδείκνυται η τροποποίηση του εν λόγω άρθρου, κατά 
τρόπο που να διασφαλίζεται ορθά η ισορροπία μεταξύ των συμφερόντων των 
διαδίκων. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας ανέφερε στην επιτροπή ότι η κριθείσα 
ως αντισυνταγματική διάταξη έχει ως αποτέλεσμα να μην υπάρχει πλέον περιορισμός 
ως προς το χρονικό σημείο της διαδικασίας στο οποίο δύναται να ασκηθεί από τον 
αντίδικο το δικαίωμα αντεξέτασης προσώπου το οποίο δεν παρουσιάστηκε στο 
δικαστήριο και του οποίου η δήλωση προσήχθη με εξ ακοής μαρτυρία.  Όπως ο ίδιος 
τόνισε, το αποτέλεσμα αυτό είναι ανεπιθύμητο, γιατί τώρα δε διασφαλίζεται η 
δυνατότητα του διαδίκου που προσάγει εξ ακοής μαρτυρία, πριν κλείσει την υπόθεσή 
του, να αξιολογήσει την αποδεικτική αξία της μαρτυρίας αυτής, ώστε να έχει την 
ευχέρεια να φέρει πρόσθετη μαρτυρία, όπου κρίνει ότι τούτο χρειάζεται. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού 



 67 

τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αποδείξεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί της Ένατης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2004», πρόταση νόμου.  Οι πρόνοιες της πρότασης νόμου 
έχουν συζητηθεί στα πλαίσια της εξέτασης του υπ’ αριθμόν 25 θέματος, που είναι «Ο 
περί της Δέκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2006».  Τα θέματα αυτά 
απασχόλησαν τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
και έχει ετοιμαστεί κοινή έκθεση.  Να διαβαστεί η έκθεση, παρακαλώ. 

 Είναι μεγάλη; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Περίπου δεκαοκτώ σελίδες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν θέλετε να μη διαβαστεί… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δεν έχουμε πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στη δικαιοδοσία του σώματος είναι. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που θα γίνει συζήτηση και θα εκτεθούν οι 
απόψεις των πλευρών, νομίζω δε χρειάζεται να διαβαστεί.  Να πούμε τις απόψεις μας 
στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τις πείτε μέσα σε οκτώ λεπτά είπαμε, κύριε Κατσουρίδη.  Λοιπόν, δε θα 
διαβαστεί;  Όπως νομίζει το σώμα.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια υπαλλακτική λύση.  Επειδή πρόκειται για πάρα πολύ 
σοβαρό θέμα -κατανοώ την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη- να παρακαλέσω να 
υιοθετηθεί η εξής άποψη: Ο πρόεδρος της κοινοβουλευτικής επιτροπής, όπως 
κάνουμε στον προϋπολογισμό, από το βήμα της Βουλής πολύ περιεκτικά να 
συνοψίσει την έκθεση μέσα σε μια, ενάμιση σελίδα που μπορεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, έπρεπε να προετοιμαστεί ο άνθρωπος, για να το κάνει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μπορεί να το κάνει, νομίζω.  Είμαι βέβαιος ότι μπορεί να το κάνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω δεν είναι και τόσο κομψό αυτό που κάνουμε τώρα, αλλά υπάρχουν και 
κάποιοι τυπικοί και βασικοί κανόνες που υποτίθεται ότι τηρούνται.  Ένα αυτό, αφού 
θέλουμε να είμαστε τόσο τυπικοί.  Και το δεύτερο είναι, εφόσον και οι πρόεδροι των 
δύο επιτροπών συμφωνήσαμε ότι δεν έχει νόημα να διαβαστεί η έκθεση, αφού στην 
πραγματικότητα δε θα διαβαστεί -λέω τι εισηγούνται οι φίλοι εδώ- ας το τηρήσουμε, 
για να τελειώνει αυτή η ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να το τηρήσουμε.  Δεν μπορεί να σταθεί ο ένας δίπλα από τον άλλον, 
να διαβάζει από μισή έκθεση, αντιλαμβάνεστε, μια σελίδα ο ένας και μια σελίδα ο 
άλλος. 

 Λοιπόν, παρακαλώ να μη χαλαρώσουμε άλλο! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρά το γεγονός ότι δεν προβλέπω η παρέμβασή μου να εξασφαλίσει τη 
συγκατάθεση του σώματος, επειδή πρόκειται για μια θεμελιακή ρύθμιση του 
συντάγματος, σε μια προσπάθεια να εκπληρώσουμε υποχρεώσεις της Κυπριακής 
Δημοκρατίας ως χώρας μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης έναντι της Ένωσης και 
επειδή αυτό το σώμα πρέπει να εκπέμψει ένα μήνυμα ότι πράγματι κινείται προς αυτή 
την κατεύθυνση αποφασιστικά και σταθερά, εισηγούμαι ότι δε θα ήταν υπεύθυνο -για 
να μην πω ούτε σοβαρό- να προχωρήσουμε σε αυτή τη διαδικασία εν γνώσει μας, 
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διότι όλοι εδώ γνωρίζουμε τι θα συμβεί.  Δε θα επιτευχθεί αυτός ο στόχος μέσω αυτής 
της διαδικασίας.  Καταθέτω πρόταση για αναβολή για τον ερχόμενο Οκτώβριο για 
περαιτέρω διαβουλεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρ’  όλο που μπήκαμε στη διαδικασία, ρωτώ το σώμα αν αποδέχεται αυτή την 
πρόταση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε συζητήσει στη σύσκεψη αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το κυρίαρχο είναι το σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, ναι.  Και έχουν λεχθεί τα επιχειρήματα.  Τι είναι που θα αλλάξει, δηλαδή, 
την επόμενη φορά;  Αφού θέλουμε να είμαστε υπεύθυνοι, να λέμε τα πράγματα με το 
όνομά τους.  Και την επόμενη φορά θα υπάρχει το ίδιο πρόβλημα παρουσίας και 
απαρτίας για την αλλαγή.  Τίποτε δε θα αλλάξει, δηλαδή.  Γι’ αυτό η δική μας άποψη 
είναι να συζητηθεί και να αποφασιστεί σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και η δική μας άποψη είναι να αποφασιστεί και να συζητηθεί 
σήμερα, γιατί ανεξάρτητα από τον αστάθμητο παράγοντα της αναγκαίας παρουσίας 
του προβλεπόμενου αριθμού επί του συνόλου των βουλευτών, που πρέπει να είναι 
επαρκής πλειοψηφία, παραμένει ο σταθμισμένος παράγοντας, που είναι μόνιμος, που 
είναι αναλλοίωτος, που είναι οι θέσεις των διάφορων πολιτικών ομάδων πάνω στο 
θέμα αυτό. 

 Αν θα μπορούσε να πει κάποιος ότι ανεξάρτητα από τον αριθμό που απαιτείται 
και τις επιφυλάξεις που ενδεχομένως έχουν κάποιοι, αν πήγαινε πίσω για περαιτέρω 
διαβουλεύσεις στην επιτροπή, για να γίνει περαιτέρω επεξεργασία, για να αλλάξουν 
κάποιοι άποψη για κάποια ζητήματα, ναι

.
 που δεν υπάρχει τέτοιου είδους ζήτημα. 

 Η συζήτηση ήταν εξαντλητική στις κοινές συνεδριάσεις και στην επιτροπή 
Νομικών.  Ήταν επί μακρόν.  Δεν αλλάζουν οι τοποθετήσεις.  Εισηγούμαστε και εμείς 
να προχωρήσει η ψηφοφορία και ο κανονισμός θα έρθει στην επόμενη σύνοδο, αν 
καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εγώ, εφόσον συμμετείχα ως πρόεδρος της επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στις συνεδρίες μαζί με την επιτροπή Νομικών, πραγματικά 
δε φαντάζομαι να υπήρξε άλλο νομοθέτημα στο πρόσφατο παρελθόν που να 
συζητήθηκε με τόση σοβαρότητα, υπευθυνότητα, εξαντλητικά.  Το λέω αυτό, αγαπητοί 
συνάδελφοι, χωρίς να μειώνω τίποτε, ενσυνείδητα, ότι προσπαθούσαμε, έχοντας 
υπόψη ότι χρειάζονται τα δύο τρίτα και έπρεπε να στείλουμε το καλύτερο πολιτικό 
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μήνυμα.  Και πρέπει να πω ότι και από εκείνους… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους, θα κάνετε τοποθετήσεις τώρα.  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή βλέπω ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα κάνετε όλοι σας τοποθετήσεις από ό,τι αντιλαμβάνομαι.  Άρα, να 
προχωρήσουμε τη διαδικασία. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μιλώ σε σχέση με την τοποθέτηση για αναβολή ή όχι.  Άρα, θέλω να πω ότι 
εξαντλήθηκε.  Εγώ, ακριβώς για τους λόγους που ο κ. Ομήρου έχει αναφέρει, αντλώ 
το επιχείρημα, ακριβώς, ότι πρέπει από την προηγούμενη φορά της προηγούμενης 
θητείας της Βουλής να έχουμε εξαντλήσει τη συζήτηση.  Μακάρι να καταλήξουμε σε 
εκείνη την πλειοψηφία που είναι απαραίτητη, για να υπάρξει τροποποίηση του 
συντάγματος.  Εξάλλου, θέλω να αναφέρω -και δε νομίζω ότι προκαταλαμβάνω- ότι 
και αν δεν το πετύχουμε σήμερα, πάλι ο Οκτώβριος είναι για προβληματισμό και για 
ενδεχόμενη επαναφορά του ίδιου νομοσχεδίου.  Γι’ αυτό δε νομίζω ότι εξυπηρετεί 
οτιδήποτε η αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ρωτώ το σώμα.  Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η εισήγηση για αναβολή απορρίπτεται με είκοσι ψήφους υπέρ, είκοσι έξι 
εναντίον και καμία αποχή.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Δέκατης 

Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2006» 
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Παρόντες:  

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

 Νομικών:   Ευρωπαϊκών Υποθέσεων: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος 

 Τάσος Μητσόπουλος Αθηνά Κυριακίδου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Κώστας Παπακώστας Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Τάσος Μητσόπουλος 

 Ανδρέας Αγγελίδης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Γιαννάκης Ομήρου Φειδίας Σαρίκας 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Δημήτρης Συλλούρης 

Ιστορικό 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε κατά την προηγούμενη κοινοβουλευτική 
σύνοδο, στις 9 Φεβρουαρίου 2006, και παραπέμφθηκε για εξέταση στις 
Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της απελθούσας 
Βουλής. 

 Οι εν λόγω επιτροπές εξέτασαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό 
συνεδριών τους και ετοίμασαν σχετική έκθεση, με σκοπό την προώθησή του στην 
ολομέλεια του σώματος για συζήτηση.  Επειδή κρίθηκε ορθό να ζητηθεί η άποψη του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για αριθμό ζητημάτων τα οποία αφορούσαν τις 
προτεινόμενες από την πλειοψηφία των δύο επιτροπών τροποποιήσεις στο αρχικό 
νομοσχέδιο, αποφασίστηκε η αναβολή της συζήτησης του νομοσχεδίου και η 
παραπομπή του για εξέταση από τη νέα Βουλή.  

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της 
παρούσας Βουλής μελέτησαν εκ νέου το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες 
τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και στις 4 και 11 Ιουλίου 2006. 

 Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής, ο Γενικός Εισαγγελέας 
της Δημοκρατίας απάντησε σε αριθμό ερωτημάτων που τέθηκαν από τα μέλη των δύο 
επιτροπών και έδωσε τη νομική του άποψη για ορισμένες από τις προταθείσες από τα 
μέλη της προηγούμενης Βουλής τροποποιήσεις, ενόψει του ενδεχόμενου υιοθέτησής 
τους από ορισμένα μέλη των επιτροπών της παρούσας Βουλής.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι λόγω της μακράς και ενδελεχούς εξέτασης της 
οποίας έτυχε το πιο πάνω νομοσχέδιο από τις επιτροπές της απελθούσας Βουλής τα 
μέλη των αντίστοιχων επιτροπών της παρούσας Βουλής είχαν την ευκαιρία να 
μελετήσουν και να αξιοποιήσουν τα αποστενογραφημένα πρακτικά τα οποία 
τηρήθηκαν στις συνεδρίες της προηγούμενης Βουλής, όλα τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν από τους αρμοδίους και από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας στο παρελθόν, καθώς και την έκθεση που είχε ετοιμαστεί προς την 
ολομέλεια από τις δύο επιτροπές.  Ως εκ τούτου, τα μέλη των επιτροπών κατέστησαν 
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κοινωνοί του προβληματισμού που επικράτησε στις δύο επιτροπές στο παρελθόν, ο 
οποίος αποτέλεσε και τη βάση για την περαιτέρω εξέταση του όλου θέματος.  

Σκοπός του νομοσχεδίου 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση μη θεμελιωδών 
άρθρων του συντάγματος, ώστε αυτό να προσαρμοστεί στις συνθήκες που έχουν 
δημιουργηθεί με την ένταξη της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με 
τρόπο που να παρέχεται στη Δημοκρατία η δυνατότητα να ανταποκρίνεται επιτυχώς 
στις υποχρεώσεις που απορρέουν από την προσχώρησή της στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Επιπρόσθετα, προτείνεται η τροποποίηση του συντάγματος, για να 
παρασχεθεί στη Δημοκρατία η δυνατότητα να ανταποκρίνεται και στις διεθνείς 
υποχρεώσεις που ανέλαβε αναφορικά με την έκδοση ή παράδοση πολιτών της που 
διέπραξαν ποινικά αδικήματα στην αλλοδαπή.  

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι σε προγενέστερο στάδιο, στις 17 Ιουνίου 2004, είχε 
κατατεθεί στο σώμα από το βουλευτή κ. Ιωνά Νικολάου σχετική πρόταση νόμου, με 
τίτλο «Ο περί της Ένατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2004», η οποία 
μελετήθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών στην παρελθούσα Βουλή σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου 2004, στις 17 
Νοεμβρίου 2005 και στις 26 Ιανουαρίου 2006.  Στις συνεδρίες της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο Υπουργός 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και εκπρόσωποι του υπό αναφορά υπουργείου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, σύμφωνα με τον εισηγητή της, είναι η 
τροποποίηση μη θεμελιωδών άρθρων του συντάγματος, ώστε να επιτευχθεί η 
αποτελεσματική εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου στην Κυπριακή Δημοκρατία, 
χωρίς να υπάρχει και η ελάχιστη πιθανότητα σύγκρουσής του με διατάξεις του 
συντάγματος, αλλά και για να διαφυλάσσεται η ασφάλεια του δικαίου.  

 Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση του άρθρου 169 του συντάγματος, ώστε η Δημοκρατία να 
δεσμεύεται από κάθε υφιστάμενη ή μέλλουσα πράξη που εκδίδεται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ώστε η κάθε τέτοια πράξη να αποτελεί μέρος του 
ημεδαπού δικαίου.  Επιπρόσθετα, προτείνεται η περίληψη στο άρθρο 169 
πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία η Δημοκρατία να δύναται να ασκεί κάθε 
επιλογή ή διακριτική ευχέρεια που προβλέπεται στις Συνθήκες των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Τροποποίηση του άρθρου 179 του συντάγματος, ώστε το σύνταγμα να είναι ο 
υπέρτατος νόμος της Δημοκρατίας τηρουμένων των διατάξεων του δικαίου των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών της 
απελθούσας Βουλής, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας ενημέρωσε τα μέλη της 
ότι η εκτελεστική εξουσία σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας 
επεξεργάζονταν νομοσχέδιο με το ίδιο αντικείμενο, το οποίο επρόκειτο σύντομα να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Υπό το φως αυτής της διαβεβαίωσης του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
ανέστειλε την περαιτέρω εξέταση της πρότασης νόμου και επιφυλάχθηκε να την 
εξετάσει εκ νέου μαζί με το τροποποιητικό νομοσχέδιο, όταν αυτό θα κατετίθετο στη 
Βουλή. 

 Μετά την κατάθεση στο σώμα και την παραπομπή ενώπιον των δύο 
επιτροπών του εν λόγω νομοσχεδίου, διαπιστώθηκε τότε ότι αυτό κάλυπτε πλήρως το 
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αντικείμενο και τους σκοπούς της πρότασης νόμου που είχε κατατεθεί από τον κ. Ιωνά 
Νικολάου.  Πρόσθετα, το νομοσχέδιο κρίθηκε ότι υιοθετεί παρόμοια προσέγγιση σε 
ό,τι αφορά το περιεχόμενο και τη νομοτεχνική του μορφή.  Ως εκ τούτου, 
αποφασίστηκε όπως για σκοπούς της περαιτέρω διεκπεραίωσής τους προωθηθεί η 
μελέτη και επεξεργασία του κειμένου του νομοσχεδίου. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση του συντάγματος με την προσθήκη του νέου άρθρου 1Α.  
Σύμφωνα με την πρώτη παράγραφο του εν λόγω άρθρου, η Δημοκρατία 
δεσμεύεται να επιδιώκει τους ίδιους σκοπούς με την Ευρωπαϊκή Ένωση, να 
συμμετέχει στη διαμόρφωση της πολιτικής της Ένωσης και να τηρεί τις σχετικές 
υποχρεώσεις της προς αυτή.  Στη δεύτερη παράγραφο του άρθρου 
διατυπώνεται ο σεβασμός της Δημοκρατίας προς το δίκαιο των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στην τρίτη παράγραφο αφενός 
διατυπώνεται ρητά ότι καμία συνταγματική διάταξη δε θα πρέπει να 
ερμηνεύεται κατά τρόπο που να αντιστρατεύεται νόμους, πράξεις ή μέτρα της 
Δημοκρατίας που θεσπίζονται στα πλαίσια της συμμετοχής της στην Ένωση 
και αφετέρου προβλέπεται ότι καμία συνταγματική διάταξη δε θεωρείται ότι 
εμποδίζει ή ματαιώνει τη νομική ισχύ στην έννομη τάξη της Δημοκρατίας 
πράξεων ή μέτρων των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, της Ένωσης ή των οργάνων 
τους. 

2. Τροποποίηση του άρθρου 11 του συντάγματος, και συγκεκριμένα της 
υποπαραγράφου (στ) της παραγράφου 2 αυτού, για να επιτρέπεται η σύλληψη 
ή κράτηση πολίτη της Δημοκρατίας προς το σκοπό έκδοσης ή παράδοσής του, 
για συμμόρφωση με συναφή υποχρέωση της Δημοκρατίας που απορρέει από 
διεθνείς συμβάσεις που έχει κυρώσει η Δημοκρατία στα πλαίσια της διεθνούς 
δικαστικής συνεργασίας σε ποινικά θέματα.   

Διευκρινιστικά αναφέρεται ότι με βάση το υφιστάμενο άρθρο 11, που 
κατοχυρώνει το δικαίωμα ελευθερίας και προσωπικής ασφάλειας, η σύλληψη 
για σκοπούς έκδοσης περιορίζεται αποκλειστικά σε αλλοδαπούς. Με τη 
γενικότερη προτεινόμενη τροποποίηση για την υπεροχή του δικαίου των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης έναντι του συντάγματος 
καθίσταται δυνατή η έκδοση ή παράδοση ημεδαπών πολιτών για σκοπούς 
εφαρμογής του ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης. Περαιτέρω, με την 
προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 11 καθίσταται δυνατή η έκδοση ή 
παράδοση πολιτών της Δημοκρατίας σε τρίτες χώρες σύμφωνα με διεθνή 
σύμβαση που δεσμεύει τη Δημοκρατία. 

3. Τροποποίηση του άρθρου 140 του συντάγματος, το οποίο κατοχυρώνει το 
δικαίωμα αναφοράς του Προέδρου της Δημοκρατίας στο Ανώτατο Δικαστήριο 
σχετικά με τη συνταγματικότητα νόμου ή απόφασης της Βουλής, με την 
προσθήκη ως επιπρόσθετου λόγου αναφοράς της αντίθεσης με το δίκαιο των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Τροποποίηση του άρθρου 169 του συντάγματος, ώστε η Δημοκρατία να 
δεσμεύεται από κάθε υφιστάμενη ή μέλλουσα πράξη που εκδίδεται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ώστε η κάθε τέτοια πράξη να αποτελεί μέρος του 
ημεδαπού δικαίου.  Επιπρόσθετα, προτείνεται η περίληψη στο άρθρο 169 
πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία η Δημοκρατία να δύναται να ασκεί κάθε 
επιλογή ή διακριτική ευχέρεια που προβλέπεται στις Συνθήκες των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 



 74 

5. Τροποποίηση του άρθρου 179 του συντάγματος, για να καθορίζεται σε αυτό ότι 
το σύνταγμα είναι ο υπέρτατος νόμος του κράτους τηρουμένων των διατάξεων 
της τρίτης παραγράφου του νέου άρθρου 1Α.  

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου από τις αρμόδιες 
επιτροπές της απελθούσας Βουλής, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας 
επεξήγησε το περιεχόμενο των προτεινόμενων τροποποιήσεων και τους λόγους για 
τους οποίους υπήρξε ανάγκη για τροποποίηση του συντάγματος, διευκρινίζοντας ότι 
οι τροποποιήσεις αυτές αφορούν αποκλειστικά μη θεμελιώδη άρθρα του.  Σύμφωνα 
με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, η ανάγκη 
για τροποποίηση του συντάγματος της Δημοκρατίας κατά τρόπο ώστε το δίκαιο των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υπερέχει των 
συνταγματικών διατάξεων ή τουλάχιστον να μην κωλύεται η εφαρμογή του από 
συνταγματικούς περιορισμούς προέκυψε από την προσχώρηση της Δημοκρατίας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ωστόσο, η ανάγκη αυτή κατέστη επιβεβλημένη μετά την 
απόφαση της Ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστηρίου της 7

ης
 Νοεμβρίου 2005 σε 

υπόθεση που αφορούσε αίτημα των δικαστικών αρχών του Ηνωμένου Βασιλείου για 
εκτέλεση ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης πολίτη της Δημοκρατίας.  Στην εν λόγω 
απόφαση κρίθηκε ότι η Δημοκρατία δεν μπορούσε να βασιστεί σε διατάξεις 
απόφασης-πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να εφαρμόσει πρόνοια νόμου που 
είναι αντίθετη με τις διατάξεις του συντάγματος. 

 Αναφερόμενος στη μέθοδο που ακολουθήθηκε κατά τη σύνταξη του εν λόγω 
νομοσχεδίου, ο Γενικός Εισαγγελέας δήλωσε ότι εφαρμόστηκε η μέθοδος των γενικών 
τροποποιήσεων αντί αυτής με την οποία τροποποιούνται επιμέρους διατάξεις του 
συντάγματος που αντίκεινται στο δίκαιο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό έγινε, σύμφωνα με το Γενικό Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, για να αποφευχθεί η τροποποίηση θεμελιωδών άρθρων, που δεν είναι 
δυνατή σύμφωνα με το εν ισχύι σύνταγμα.   

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ενώπιον των δύο 
επιτροπών, τόσο από την προηγούμενη Βουλή όσο και από την παρούσα, τηρήθηκαν 
στενογραφημένα πρακτικά, τα οποία βρίσκονται κατατεθειμένα στο αρχείο της Βουλής 
και στη διάθεση κάθε μέλους του σώματος. 

Σημεία προβληματισμού   

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου από τις δύο επιτροπές της απελθούσας 
Βουλής ηγέρθη από τα μέλη τους αριθμός ζητημάτων τα οποία τις απασχόλησαν 
ιδιαίτερα και τα οποία αφορούσαν, ειδικότερα, τα ακόλουθα: 

1. Το κατά πόσο είναι επιβεβλημένη η τροποποίηση του συντάγματος για την 
αναγνώριση της υπεροχής του δικαίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή αν αυτό θα μπορούσε να αποφευχθεί.  

2. Το ενδεχόμενο ο βαθμός και η έκταση της προτεινόμενης τροποποίησης να 
υπερβαίνει το αναγκαίο μέτρο που απαιτείται για την αναγνώριση της υπεροχής 
του κοινοτικού κεκτημένου και την εκχώρηση των απαραίτητων εξουσιών στα 
θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Την προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 11 για την άρση του υφιστάμενου 
συνταγματικού κωλύματος σε σχέση με την έκδοση ή παράδοση πολιτών της 
Δημοκρατίας.   

Ειδικότερα, αναφορικά με την εν λόγω τροποποίηση υπήρξε προβληματισμός 
για τα ακόλουθα: 
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α. Το λόγο για τον οποίο κρίθηκε αναγκαίο να δοθεί η δυνατότητα έκδοσης 
πολιτών της Δημοκρατίας σε τρίτες χώρες σύμφωνα με διεθνείς 
συμβάσεις που δεσμεύουν τη Δημοκρατία, πέρα από την περίπτωση του 
ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης που απαιτείται από το κοινοτικό 
κεκτημένο.  

β. Κατά πόσο, στην περίπτωση που η έκδοση πολιτών της Δημοκρατίας σε 
τρίτες χώρες είναι επιβεβλημένη από υποχρέωσή μας που προκύπτει 
από διεθνή σύμβαση, θα ήταν ορθό να καθορίζονται στο σύνταγμα 
ονομαστικά οι συγκεκριμένες αυτές συμβάσεις για τις οποίες πρέπει να 
παρασχεθεί η δυνατότητα έκδοσης πολίτη, αντί η δυνατότητα αυτή να 
γενικεύεται. 

γ. Το ενδεχόμενο η νέα ρύθμιση για τη δυνατότητα έκδοσης Κυπρίων 
πολιτών να περιοριστεί μόνο αναφορικά με γεγονότα ή πράξεις που 
έπονται χρονικά της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος της.  Στην αντίθετη 
περίπτωση, δυνατόν να παραβιάζεται η γενική αρχή του δικαίου για τη 
μη αναδρομικότητα ποινικού νόμου, αρχή που κατά μια άποψη θα 
πρέπει να εφαρμόζεται και στους κανόνες της ποινικής δικονομίας. 

δ. Σε σχέση ειδικότερα με την έκδοση πολίτη της Δημοκρατίας για την 
εφαρμογή του ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης, τα περιθώρια που η 
σχετική απόφαση-πλαίσιο του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
παρέχει για μεταβατικές ρυθμίσεις σε σχέση με το χρόνο τέλεσης των 
αξιόποινων πράξεων ή γεγονότων που θα καλύπτει το νέο καθεστώς 
έκδοσης. 

ε. Την ανάγκη να προστατευθούν τα πρόσωπα των οποίων ζητείται η 
έκδοση από το ενδεχόμενο το αδίκημα να αφορά τις πολιτικές τους 
πεποιθήσεις ή θέματα που σχετίζονται με την προάσπιση ανθρώπινων 
δικαιωμάτων. 

 Σε σχέση με την ανάγκη τροποποίησης του συντάγματος για την αναγνώριση 
της υπεροχής του κοινοτικού δικαίου, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας τόνισε 
κατηγορηματικά ότι μετά την προαναφερθείσα απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου η 
τροποποίηση αυτή καθίσταται επιβεβλημένη.  Ανέφερε πρόσθετα ότι κατά την 
ετοιμασία του υπό συζήτηση νομοσχεδίου κατεβλήθη προσπάθεια, ώστε οι εν λόγω 
τροποποιήσεις να γίνουν με τη μεγαλύτερη δυνατή φειδώ και ότι για τη σύνταξή τους 
ζητήθηκαν οι απόψεις ατόμων που είναι καλοί γνώστες του κοινοτικού δικαίου. 

 Οι επιτροπές στα πλαίσια του προβληματισμού τους για την υπεροχή του 
κοινοτικού δικαίου έκριναν σκόπιμο να μελετήσουν συγκριτικά στοιχεία σε σχέση με 
τις μεθόδους που ακολουθήθηκαν από άλλες χώρες μέλη στο στάδιο της ένταξής τους 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Για το σκοπό αυτό, ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων 
αναφορικά με ανάλογες τροποποιήσεις που έγιναν στα συντάγματα άλλων κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να καταστεί δυνατή η μελέτη διάφορων 
προτύπων, με σκοπό να διερευνηθεί η έκταση και ο χαρακτήρας των τροποποιήσεων 
αυτών.  Ιδιαίτερο ενδιαφέρον επιδείχθηκε για την περίπτωση της Ιρλανδίας, που 
επέτυχε την αναγνώριση της υπεροχής του ευρωπαϊκού κεκτημένου με την εισαγωγή 
μιας γενικής ερμηνευτικής ρήτρας στο σύνταγμά της.  Οι επιτροπές για την απόκτηση 
σαφέστερης εικόνας σε σχέση με τις δεσμεύσεις που αναλαμβάνει η Δημοκρατία 
ζήτησαν ενημέρωση και κατάθεση συμπληρωματικών στοιχείων σε σχέση με το 
ζήτημα της μεταβίβασης μέρους των αρμοδιοτήτων ή της κυριαρχίας των κρατών 
μελών στα θεσμικά όργανα της Ένωσης.  Επίσης, μελέτησαν στοιχεία για το βαθμό 
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δεσμευτικότητας των υφιστάμενων νομοθετικών μέσων και των πράξεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των οργάνων της.  

 Αναφορικά με την προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 11, τα μέλη των 
επιτροπών προβληματίστηκαν κατά πόσο η εν λόγω τροποποίηση, όπως έχει 
διατυπωθεί στο νομοσχέδιο, είναι γενική και επιτρέπει την έκδοση ή παράδοση 
πολιτών της Δημοκρατίας σε όλες τις τρίτες χώρες με τις οποίες υφίστανται 
δεσμευτικές για τη Δημοκρατία διεθνείς συμβάσεις που περιλαμβάνουν πρόνοιες για 
έκδοση φυγοδίκων.  Μεταξύ άλλων, την επιτροπή προβλημάτισε η σκοπιμότητα της 
συμπερίληψης όλων των διεθνών συμβάσεων γενικά στο πεδίο εφαρμογής της υπό 
αναφορά τροποποίησης.  Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας διευκρίνισε σε 
σχέση με το θέμα αυτό ότι η υποχρέωση για έκδοση Κυπρίων σε κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης απορρέει από το κοινοτικό κεκτημένο, ενώ η έκδοση σε τρίτες 
χώρες προβλέπεται από διεθνείς συμβάσεις που έχει κυρώσει η Δημοκρατία, 
κάνοντας ειδική αναφορά στη Συνθήκη της Ρώμης για τη Σύσταση του Διεθνούς 
Ποινικού Δικαστηρίου.  Στα πλαίσια της συζήτησης διευκρινίστηκε επίσης από το 
Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ότι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο η έκδοση 
πολιτών της Δημοκρατίας δεν καθίσταται υποχρεωτική, αφού η προτεινόμενη 
τροποποίηση παρέχει απλώς την ευχέρεια για έκδοση.  Όπως ειδικότερα 
επισημάνθηκε, οι κυρωθείσες από τη Δημοκρατία διεθνείς συμβάσεις για θέματα 
έκδοσης φυγοδίκων περιλαμβάνουν, εκτός από την αρχή της αμοιβαιότητας, όρους 
και ασφαλιστικές δικλίδες που πρέπει να ικανοποιούνται σε κάθε περίπτωση, 
προκειμένου να ικανοποιηθεί αίτημα που υποβλήθηκε για έκδοση πολίτη της 
Δημοκρατίας.  Σύμφωνα με το Γενικό Εισαγγελέα, οι προϋποθέσεις αυτές αποτελούν 
εχέγγυα για δίκαιη δίκη και κατοχύρωση των δικαιωμάτων του ανθρώπου.  Κατά την 
εξέταση του νομοσχεδίου αναφέρθηκε επίσης ότι όλες οι διμερείς συμβάσεις για 
έκδοση φυγοδίκων που έχει συνάψει η Δημοκρατία με τρίτες χώρες περιλαμβάνουν 
πρόνοια για μη έκδοση Κυπρίων υπηκόων.  Για το θέμα αυτό ζητήθηκαν και 
λήφθηκαν από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας πρόσθετα στοιχεία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω διευκρινίσεων του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, τα μέλη απασχόλησε στη συνέχεια το ενδεχόμενο να καθορισθούν στο 
υπό αναφορά άρθρο του συντάγματος ονομαστικά οι συγκεκριμένες διεθνείς 
συμβάσεις που δημιουργούν υποχρέωση για έκδοση Κυπρίων πολιτών σε τρίτες 
χώρες, καθώς και το ενδεχόμενο η υποχρέωση αυτή να περιοριστεί σε διεθνείς 
συμβάσεις που διέπουν θέματα τρομοκρατίας και όχι αδικήματα κοινού ποινικού 
δικαίου.  Σε σχέση με το θέμα αυτό ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας εξέφρασε 
την άποψη ότι αυτού του είδους οι περιορισμοί ενσωματώνονται κατά κανόνα στις 
συμβάσεις που συνομολογούνται με τις τρίτες χώρες και δεν τίθενται ως 
συνταγματικοί περιορισμοί.  

 Σε σχέση με το άρθρο 11, εκφράστηκαν επίσης επιφυλάξεις από μέλη των 
επιτροπών για το γεγονός ότι η προτεινόμενη ρύθμιση επιτρέπει την έκδοση πολιτών 
της Δημοκρατίας για ποινικά αδικήματα που έχουν διαπραχθεί σε χρόνο 
προγενέστερο της έναρξης της ισχύος της υπό εξέταση τροποποίησης του 
συντάγματος.  Ορισμένα μέλη υποστήριξαν ότι η εν λόγω ρύθμιση ενδεχομένως να 
παραβιάζει την αρχή της μη αναδρομικής ισχύος ποινικών διατάξεων.  Περαιτέρω, 
υπήρξε προβληματισμός για τους λόγους για τους οποίους η Δημοκρατία δεν 
περιόρισε το χρονικό πεδίο εφαρμογής του ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης κατά 
το χρόνο των διαπραγματεύσεων ή και της υιοθέτησής του, πρακτική που 
υιοθετήθηκε, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον των επιτροπών, από 
ορισμένα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, σχολιάζοντας την εκφρασθείσα από 
μέλη των δύο επιτροπών ανησυχία για το ενδεχόμενο η προτεινόμενη ρύθμιση να 
παραβιάζει την αρχή της μη αναδρομικότητας ποινικών διατάξεων, υποστήριξε ότι 
στην προκειμένη περίπτωση δεν πρόκειται για αναδρομικότητα ποινικής διάταξης. 

 Αναφορικά με το ειδικότερο θέμα που ηγέρθη για το μη περιορισμό του 
χρονικού πεδίου εφαρμογής του ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας διευκρίνισε ότι η Δημοκρατία δεν είχε τη δυνατότητα να 
προβεί σε τέτοιο περιορισμό, επειδή πρόκειται για δυνατότητα που παραχωρήθηκε, 
βάσει μεταβατικής διάταξης της απόφασης-πλαισίου για το ευρωπαϊκό ένταλμα 
σύλληψης, στις χώρες που στις 18 Ιουλίου 2002, ημερομηνία υιοθέτησης της 
απόφασης-πλαισίου, είχαν την ιδιότητα του κράτους μέλους.  Όπως ειδικότερα 
αναφέρθηκε, η Δημοκρατία καθώς και τα υπόλοιπα κράτη που προσχώρησαν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση την 1

η
 Μαΐου 2004 δεν πήραν οποιαδήποτε παρέκκλιση ή 

εξαίρεση από την απόφαση-πλαίσιο και ως εκ τούτου η υποχρέωση της Δημοκρατίας 
για έκδοση πολιτών της κατ’ εφαρμογή των διατάξεων της νομοθεσίας για το 
ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης υφίσταται από την ένταξη, ανεξάρτητα από το χρόνο 
διάπραξης του αδικήματος.  Σύμφωνα με το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, σε 
περίπτωση υιοθέτησης περιορισμού ο οποίος θα διαφοροποιεί τα αδικήματα του 
παρελθόντος, οι αιτήσεις έκδοσης που υποβάλλει η Δημοκρατία κινδυνεύουν να 
απορριφθούν από τα υπόλοιπα κράτη μέλη. 

 Τις επιτροπές προβλημάτισε περαιτέρω η ανάγκη για τη γενικότερη 
κατοχύρωση των ανθρώπινων δικαιωμάτων των προσώπων των οποίων ζητείται η 
έκδοση, ώστε να διασφαλιστεί ότι αυτή δε θα χρησιμοποιείται ως μέσο για την ποινική 
δίωξη ή τιμωρία τους σε τρίτες χώρες, για λόγους που σχετίζονται με την από μέρους 
τους προάσπιση ή διεκδίκηση ατομικών ή συλλογικών δικαιωμάτων ή για λόγους 
πολιτικών πεποιθήσεων. 

Τοποθετήσεις 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων αφού 
έλαβαν υπόψη τους όλα τα πιο πάνω σημεία και τον προβληματισμό που 
απασχόλησαν την προηγούμενη Βουλή υπό το φως των νεότερων διευκρινίσεων που 
δόθηκαν από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και στη βάση της ανταλλαγής 
απόψεων μεταξύ των μελών τους, κατέληξαν στις πιο κάτω κατά πλειοψηφία 
τοποθετήσεις τους: 

1. Οι επιτροπές έχουν πειστεί για την ανάγκη αναγνώρισης της υπεροχής και του 
σεβασμού του κοινοτικού δικαίου, καθώς και για την αναγκαιότητα για την 
εκχώρηση των απαραίτητων εξουσιών προς τα θεσμικά όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ωστόσο, έχουν την άποψη ότι οι τροποποιήσεις του 
συντάγματος προς την κατεύθυνση αυτή δε θα πρέπει να γίνονται με τρόπο και 
σε έκταση που να υπερβαίνουν το αναγκαίο για το σκοπό αυτό μέτρο.  Για το 
λόγο αυτό έκριναν σκόπιμο να απαλείψουν τις προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
παραγράφους 1 και 2 του νέου άρθρου 1Α του συντάγματος και να 
αντικαταστήσουν την παράγραφο 3 αυτού με νέα παράγραφο την οποία και 
επαναδιατυπώνουν.  Οι επιτροπές πιστεύουν ότι έτσι επιτυγχάνεται η 
επιδιωκόμενη ισορροπία μεταξύ του επιδιωκόμενου σκοπού και του αναγκαίου 
μέτρου.  

2. Αναφορικά με την τροποποίηση του άρθρου 11 που αφορά την έκδοση ή 
παράδοση προσώπων και σε σχέση με τις προϋποθέσεις κάτω από τις οποίες 
η έκδοση ή παράδοση θα είναι επιτρεπτή, γίνεται εισήγηση, ώστε το 
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προτεινόμενο νομοσχέδιο να διαμορφωθεί ως ακολούθως:  

α. Σε σχέση με την έκδοση πολίτη της Δημοκρατίας για σκοπούς 
εφαρμογής του ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης, αυτή θα είναι δυνατή 
μόνο αναφορικά με γεγονότα που επισυνέβησαν ή πράξεις που 
τελέστηκαν μετά την ημερομηνία προσχώρησης της Δημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Οι επιτροπές θεωρούν ότι η εν λόγω ρύθμιση καλύπτει τις υποχρεώσεις 
μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού υιοθετεί ως καθοριστική 
ημερομηνία αυτή της προσχώρησής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ας 
σημειωθεί ότι αυτή είναι και η ημερομηνία κατά την οποία τέθηκε σε 
εφαρμογή η εσωτερική μας νομοθεσία που υιοθετεί την απόφαση-
πλαίσιο για το ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης.  Παράλληλα, η ρύθμιση 
που οι επιτροπές εισηγούνται σέβεται την αρχή της μη αναδρομικότητας 
των ποινικών δικονομικών διατάξεων, μια και δε θα καλύπτει πράξεις 
που τελέστηκαν πριν από την ημερομηνία αυτή.  Οι επιτροπές έχουν την 
πεποίθηση ότι η υιοθέτηση αυτής της ρύθμισης δε θα μας δημιουργήσει 
ιδιαίτερα προβλήματα στο χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στον οποίο, 
ας σημειωθεί, σύμφωνα με την πληροφόρηση που είχαν οι δύο 
επιτροπές, δεν επικρατούν ομοιόμορφες ρυθμίσεις σε σχέση με το 
χρονικό πεδίο εφαρμογής του καθεστώτος που εισάγει το ευρωπαϊκό 
ένταλμα σύλληψης ακόμα και μεταξύ των νέων κρατών μελών. 

β. Σε σχέση με την έκδοση πολίτη της Δημοκρατίας, σύμφωνα με διεθνή 
σύμβαση που δεσμεύει τη Δημοκρατία, η έκδοση είναι δυνατή μόνο 
αναφορικά με γεγονότα που επισυνέβησαν ή πράξεις που τελέστηκαν 
μετά τη δημοσίευση της υπό εξέταση ρύθμισης. 

 Οι επιτροπές θεωρούν αναγκαία την εισαγωγή της πιο πάνω επιφύλαξης 
στην προτεινόμενη ρύθμιση, γιατί δεν έχουν πειστεί ότι σε όλες τις 
διμερείς συμβάσεις ή και στις διεθνείς συμβάσεις που έχει 
συνομολογήσει η Δημοκρατία με τρίτες χώρες διασφαλίζεται με ειδική 
πρόνοια η μη έκδοση πολιτών της.  Αντίθετα, έχουν διαπιστώσει ότι σε 
κάποιες από αυτές τις συμβάσεις οι πολίτες παραμένουν εκτεθειμένοι.  
Ως εκ τούτου, με την υιοθέτηση της επιφύλαξης αυτής διασφαλίζεται 
τουλάχιστον ότι για εκείνες τις πράξεις που τελέστηκαν πριν από την 
έναρξη ισχύος της προτεινόμενης ρύθμισης θα εφαρμόζεται για τους 
πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας το καθεστώς που ίσχυε όταν 
τελέστηκαν οι εν λόγω πράξεις.  

γ. Οι επιτροπές έκριναν σκόπιμο, πέρα από τις πιο πάνω επιφυλάξεις που 
αφορούν τη χρονική εφαρμογή της νέας ρύθμισης για την έκδοση 
πολιτών της Δημοκρατίας, να υιοθετήσουν μια πρόσθετη ασφαλιστική 
δικλίδα με στόχο την προάσπιση γενικότερα των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων κατά την έκδοση τόσο πολιτών της Δημοκρατίας όσο και 
αλλοδαπών.  Σύμφωνα με την προτεινόμενη επιφύλαξη, η έκδοση 
προσώπων δε θα είναι δυνατή αν το αρμόδιο για την έκδοση όργανο ή 
αρχή έχει ουσιώδη λόγο να πιστεύει ότι το αίτημα της έκδοσης ή 
παράδοσης γίνεται με σκοπό την ποινική δίωξη ή την τιμωρία 
προσώπου συνεπεία ενός αριθμού λόγων ή παραγόντων που ανάγονται 
στη σφαίρα των ατομικών δικαιωμάτων ή διεκδικήσεων.  Για το σκοπό 
αυτό οι επιτροπές υιοθέτησαν παρόμοιο λεκτικό με αυτό που 
χρησιμοποιήθηκε στα πλαίσια συνομολόγησης διεθνούς σύμβασης που 
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είχε ως στόχο την καταπολέμηση της χρηματοδότησης της 
τρομοκρατίας. 

3. Οι επιτροπές έκριναν σκόπιμο να εισηγηθούν τον περιορισμό της επέκτασης 
των προτεινόμενων στο άρθρο 169 του συντάγματος τροποποιήσεων, μέσα 
στο πνεύμα της προαναφερθείσας προσπάθειάς τους οι τροποποιήσεις να 
περιοριστούν στο μέτρο του αναγκαίου.  Ως εκ τούτου, σε σχέση με το άρθρο 
αυτό, διατηρείται μόνο η πρόνοια που παρέχει στη Δημοκρατία τη δυνατότητα 
να ασκεί κάθε επιλογή ή διακριτική ευχέρεια που προβλέπεται στις Συνθήκες 
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Τα μέλη των δύο επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, διαφωνώντας με ορισμένες από τις προτεινόμενες από 
την πλειοψηφία των δύο επιτροπών τροποποιήσεις, κατάθεσαν την ακόλουθη γραπτή 
θέση τους, η οποία και παρατίθεται αυτούσια πιο κάτω:  

«Η Κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού έχει την άποψη ότι η 
ανάγκη για τροποποίηση του Συντάγματος προέκυψε από την πρώτη μέρα της 
εισδοχής της χώρας μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η συμμόρφωση προς τις 
υποχρεώσεις μας που προκύπτουν από τις συνθήκες για τις ευρωπαϊκές 
κοινότητες πιστεύουμε ότι επιβάλλει την τροποποίηση του Συντάγματος, ώστε το 
κοινοτικό κεκτημένο να υπερισχύει των συνταγματικών διατάξεων ή τουλάχιστον 
να μην εμποδίζεται η εφαρμογή του στη Δημοκρατία λόγω συνταγματικών 
περιορισμών. 

Είναι γι’  αυτό το λόγο που ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όταν διαπίστωσε την 
καθυστέρηση από πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας στην κατάθεση σχετικού 
νομοσχεδίου στη Δημοκρατία, προχώρησε με την κατάθεση της σχετικής 
πρότασης νόμου.  Ωστόσο, υπό το φως της κατάθεσης του κυβερνητικού 
νομοσχεδίου στη συνέχεια για την τροποποίηση του Συντάγματος, το οποίο 
κατά την άποψή μας εξυπηρετεί τους σκοπούς της πλήρους συμμόρφωσης με 
τις υποχρεώσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός συμφώνησε με την προώθηση του εν λόγω κυβερνητικού 
νομοσχεδίου.  

Η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού, αφού έλαβε υπόψη 
τις εξηγήσεις που δόθηκαν από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τις προταθείσες από την πλειοψηφία των επιτροπών 
τροποποιήσεις πάνω στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, παρατηρεί τα ακόλουθα: 

1. Σε σχέση με την τροποποίηση του άρθρου 1Α του κυβερνητικού 
νομοσχεδίου από την πλειοψηφία των επιτροπών και ειδικότερα των 
παραγράφων (1) και (2) αυτού, η κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Συναγερμού εκφράζει τη διαφωνία της, συμμεριζόμενη την 
άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ότι η διατήρησή τους 
διακηρύττει τη δέσμευση της Δημοκρατίας έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, την ενεργό συμμετοχή της στη διαμόρφωση πολιτικής της 
Ένωσης και την υποχρέωσή της για πλήρη σεβασμό στο δίκαιο των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η συνταγματική 
κατοχύρωση των εν λόγω αρχών είναι, κατά την άποψη των βουλευτών 
του ΔΗΣΥ, επιβεβλημένη και δεν επιτυγχάνεται με την αναφορά τους 
απλά και μόνο στο προοίμιο του νόμου.  Οι διακηρυκτικές διατάξεις δεν 
είναι κάτι πρωτόγνωρο για το Σύνταγμα της Δημοκρατίας, γιατί τέτοιου 
είδους διατάξεις περιλαμβάνονται ήδη στο άρθρο 1 αυτού.  Για το λόγο 
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αυτό η ομάδα μας θεωρεί ότι οι πρόνοιες αυτές συνάδουν με την 
ισχύουσα συνταγματική τάξη. 

 Οι βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού διαφωνούν επίσης με την 
αντικατάσταση της παραγράφου 3 του ίδιου άρθρου, γιατί με την 
προτεινόμενη από την πλειοψηφία της επιτροπής διατύπωση 
περιορίζεται η εφαρμογή του κεκτημένου, με αποτέλεσμα να καθίσταται 
σε ορισμένες περιπτώσεις αδύνατη η υιοθέτησή του λόγω σύγκρουσής 
της με συνταγματικές διατάξεις, ακόμη και στις περιπτώσεις που το 
κεκτημένο είναι δεσμευτικό ή έχει άμεση ισχύ.  Έχουμε την άποψη ότι ο 
κίνδυνος αυτός θα αποκλείετο, αν υιοθετείτο το νομοσχέδιο όπως 
ακριβώς κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία.  Ειδικότερα, η 
αναγνώριση της υπεροχής του κεκτημένου αναφορικά μόνο με 
«κανονισμούς, οδηγίες ή άλλες πράξεις ή δεσμευτικά μέτρα νομοθετικού 
χαρακτήρα», αντί της ρύθμισης του κυβερνητικού νομοσχεδίου, αποκλείει 
την υπεροχή όλων των άλλων πράξεων ή μέτρων που δεν είναι 
νομοθετικού χαρακτήρα, αλλά είναι δεσμευτικά.  Η ομάδα του ΔΗΣΥ 
θεωρεί ότι έχουμε υποχρέωση ως κράτος να συμμορφωνόμαστε τόσο με 
πράξεις όσο και με μέτρα των οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ανεξάρτητα αν είναι νομοθετικού χαρακτήρα, αφού οι πράξεις ή τα μέτρα 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν νομική ισχύ στη Δημοκρατία είναι 
μόνο τα δεσμευτικά. 

2. Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού διαφωνούν επίσης με τη διαγραφή από την 
πλειοψηφία των επιτροπών της παραγράφου (4) του άρθρου 169, όπως 
αρχικά προτάθηκε από την κυβέρνηση, γιατί συμφωνούν με την άποψη 
του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για το ενδεχόμενο η διαγραφή 
αυτή να δημιουργήσει ασάφεια δικαίου αναφορικά με την άμεση 
εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου στη Δημοκρατία με κίνδυνο την 
προσφυγή στο δικαστήριο για διασαφήνιση του θέματος.  Εμείς 
πιστεύουμε, χωρίς καμία αμφιβολία, ότι το κοινοτικό κεκτημένο έχει 
άμεση ισχύ στη Δημοκρατία, γι’  αυτό και η περίληψη στο νομοσχέδιο της 
σχετικής παραγράφου που το διασαφηνίζει είναι αναγκαία.» 

 Τα μέλη των δύο επιτροπών βουλευτές του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσαν 
ότι συμφωνούν με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο όπως έχει διαμορφωθεί από την 
πλειοψηφία των δύο επιτροπών, με εξαίρεση το άρθρο 3 αυτού με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 11 του συντάγματος και για το οποίο επιφυλάχθηκαν να 
εκφράσουν τις θέσεις τους κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού 
διαμόρφωσαν το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τις πιο πάνω θέσεις της 
πλειοψηφίας των μελών τους και σημειώνοντας τις επιφυλάξεις ή διαφωνίες 
ορισμένων πλευρών τους, όπως αυτές εκτέθηκαν πιο πάνω, εισηγούνται την ψήφισή 
του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της 
Πέμπτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2006».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου.  Υπενθυμίζω ότι οι ομάδες έχουν οκτώ λεπτά.  Ζήτησε 
και ο κ. Στυλιανίδης από την ομάδα σας, κύριε Ιωνά Νικολάου. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, ναι, το ξέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δυστυχώς, αβάσιμοι πολιτικοί και νομικοί δογματισμοί συντηρούν ακόμη και 
σήμερα μια κατάσταση επικινδυνότητας στην υπεροχή του κοινοτικού δικαίου έναντι 
του εθνικού, και ειδικότερα του συντάγματος, με νομικές και πολιτικές προεκτάσεις.  
Ήταν έκδηλο ότι η Κύπρος με το σύνταγμα που έχει δε θα μπορούσε να ανταποκριθεί 
αποτελεσματικά στις υποχρεώσεις που προκύπτουν από τη συμμετοχή της ως 
κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η αβεβαιότητα και οι πολιτικοί 
δογματισμοί ορισμένων πολιτικών δυνάμεων στον τόπο μας, ως αποτέλεσμα του 
ευρωσκεπτικισμού και της ευρωφοβίας του ΑΚΕΛ, δεν επέτρεψαν την έγκαιρη 
τροποποίηση του συντάγματος, δηλαδή μετά από τη Συνθήκη Προσχώρησης και πριν 
από την ημερομηνία ένταξής μας, και ούτε επιτρέπουν ακόμη και σήμερα τον πλήρη 
σεβασμό στις δύο βασικές αρχές του κοινοτικού δικαίου, όπως αυτές αναπτύχθηκαν 
μέσα από τη νομολογία των δικαστηρίων, στην αρχή της υπεροχής του κοινοτικού 
δικαίου έναντι του εθνικού δικαίου των κρατών μελών και στην αρχή της παραγωγής 
άμεσων έννομων αποτελεσμάτων των κοινοτικών κανόνων δικαίου στην εθνική 
έννομη τάξη των κρατών μελών.  Αυτό αποφασίσαμε, όταν στις 13 Ιουλίου 2003, πριν 
από τρία ακριβώς χρόνια, κυρώσαμε τη Συνθήκη Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, που προέβλεπε ότι τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις που επιβάλλει η 
συνθήκη έχουν άμεση ισχύ στη Δημοκρατία.  Δεν περιορίζονται μόνο σ’ αυτά που 
προκύπτουν από τις πράξεις ή τα δεσμευτικά μέτρα νομοθετικού χαρακτήρα, όπως 
θέλετε να συμπεριλάβετε με την προτεινόμενη πρόνοια στο άρθρο 1Α. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τι θα απαντήσετε αύριο στους Κύπριους πολίτες, όταν με τη ρύθμιση αυτή θα 
αποκλείσετε την άμεση εφαρμογή των δικαιωμάτων που προκύπτουν από μέτρα που 
είναι δεσμευτικά και δεν είναι νομοθετικού χαρακτήρα, όπως, για παράδειγμα, τα 
μέτρα εφαρμογής ή εκτέλεσης των αποφάσεων;  Ενδεικτικά επισημαίνω ότι δε θα 
υπερισχύουν του συντάγματος και ούτε θα έχουν άμεση εφαρμογή στην εσωτερική 
έννομη τάξη οι αποφάσεις οι οποίες, αν και δεσμευτικές και έχουν συνήθως άμεση 
ισχύ, δε θα καλύπτονται από το άρθρο 1Α, αφού θα εξαρτάται από το κατά πόσο 
αυτές θα είναι νομοθετικού χαρακτήρα ή όχι.  Τέτοιες είναι οι αποφάσεις με ευρεία 
ισχύ, οι οποίες εκδίδονται συνήθως στους τομείς της γεωργίας, της αλιείας και της 
προστασίας των καταναλωτών, όπως π.χ. η απόσυρση επικίνδυνων προϊόντων από 
την αγορά και η απαγόρευση της διακίνησης εμπορευμάτων από περιοχές που έχει 
εκδηλωθεί επικίνδυνη ασθένεια.  Πώς θα προστατεύσουμε τον πολίτη, όταν τέτοια 
σημαντικά μέτρα, τα οποία θα λαμβάνονται για την υγεία και την ασφάλειά του δε θα 
έχουν άμεση ισχύ και εφαρμογή στην Κυπριακή Δημοκρατία;  Δεν καλύπτονται επίσης 
οι αποφάσεις πλαίσιο που εκδίδονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και οι κοινές θέσεις 
και δράσεις, που μας δεσμεύουν πολιτικά ως Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Δεν είναι μόνο αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Στις περιπτώσεις 
εφαρμογής των αποφάσεων πλαίσιο και κοινών θέσεων, που είναι δεσμευτικές και 
δεν είναι νομοθετικού χαρακτήρα, δημιουργείται αβεβαιότητα δικαίου, αφού η 
υποχρέωση με βάση την οποία η Δημοκρατία θα εκδίδει συγκεκριμένη πράξη ή μέτρο 
θα προκύπτει από μέτρο που αντίκειται στο σύνταγμα.  Δηλαδή εγείρονται θέματα 
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αντισυνταγματικότητας, που θα κριθούν από τα δικαστήρια και θα διαιωνίζουν την 
ασάφεια και την εφαρμογή του κοινοτικού δικαίου στον τόπο μας.  Δεν υποστηρίζουμε 
ότι η δράση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στους τομείς αυτούς θα μπορεί να είναι 
ανεξέλεγκτη.  Σαφέστατα, θα πρέπει να σέβεται βασικές αρχές και ανθρώπινα 
δικαιώματα, ωστόσο ο έλεγχος και ο σεβασμός των εν λόγω αρχών και δικαιωμάτων 
δεν μπορεί παρά να γίνεται στο ευρωπαϊκό επίπεδο και όχι στο σύνταγμα του κάθε 
κράτους μέλους.  

 Επιπρόσθετα, με τη διαγραφή της παραγράφου (4) του άρθρου 169 
δημιουργείται μια πρόσθετη αβεβαιότητα στο δίκαιό μας.  Πότε θα ισχύει το κοινοτικό 
δίκαιο στον τόπο μας;  Με την έκδοσή του ή μετά τη δημοσίευσή του στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας;  Με την πρόνοια αυτή του νομοσχεδίου παρακάμπτεται 
ο ισχύων συνταγματικός κανόνας και καθιερώνεται ότι κάθε υφιστάμενη και μέλλουσα 
πράξη που εκδίδεται από όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεσμεύει τη Δημοκρατία.  
Έχει δηλαδή άμεση ισχύ χωρίς να είναι αναγκαία η δέσμευση ή η δημοσίευσή της 
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.   

 Μια τέτοια ρύθμιση, ο περιορισμός δηλαδή της εφαρμογής των αρχών της 
υπεροχής και της παραγωγής άμεσων έννομων αποτελεσμάτων σε πράξεις ή 
δεσμευτικά μέτρα νομοθετικού χαρακτήρα, θέτει σε κίνδυνο την αξιοπιστία της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, τη σαφήνεια και βεβαιότητα του δικαίου στον τόπο μας.  Αν 
επιμείνετε, φοβάμαι ότι θα έρθει η στιγμή που θα απολογείστε στους πολίτες μας για 
τις παραλείψεις σας, γιατί θα τους στερήσετε το δικαίωμα να επικαλούνται την 
εφαρμογή πράξεων ή μέτρων που δημιουργούν δικαιώματα, θα τους στερήσετε την 
απόλαυση αυτών των δικαιωμάτων, αυτό το δικαίωμα, που δε θα έχει αναγνωριστεί 
στον τόπο μας, και θα προσπαθούμε να δικαιολογήσουμε τα αδικαιολόγητα δυστυχώς 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές πέραν του κ. Στυλιανίδη; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε... ναι.  Έχει δύο λεπτά ο κ. Στυλιανίδης, όταν θα μιλήσει.   

 Να δώσω το λόγο στον κ. Ερωτοκρίτου, για να υπάρχει και λίγη ποικιλία. 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Μετράτε καλά το χρόνο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Μετράτε καλά το χρόνο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετρώ τον, τι να κάνω; 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ακούσει προσεκτικά τον προηγούμενο ομιλητή και πέρα από κάποια, 
ομολογουμένως, ακραία κινδυνολογία δεν έχω καταλάβει -και είμαι βέβαιος ότι ούτε 
αυτοί που παρακολουθούσαν θα έχουν καταλάβει- εις τι συνίσταται καταρχάς η 
τοποθέτηση της συγκεκριμένης πλευράς, η οποία βεβαίως, μετά την περάτωση της 
συζήτησης ενώπιον της ολομέλειας, θα καλεστεί να τοποθετηθεί.  Και βεβαίως από 
την τοποθέτηση σε συγκεκριμένα ζητήματα που αφορούν τη διατύπωση, όπως θα 
εξηγήσω, θα φανεί ποιοι είναι αυτοί που υπερψηφίζουν το νομοθέτημα, το οποίο 
πρέπει να υπερψηφίσουμε, για να μη μείνουμε εκτεθειμένοι, σε αντίθεση με αυτούς 
που θα καταψηφίσουν το νομοθέτημα.  Και βεβαίως με την καταψήφιση θα μείνουμε 
εκτεθειμένοι.  Δεν ακούστηκε σ’ αυτή την αίθουσα από τον προηγούμενο ομιλητή ποια 
είναι η τοποθέτηση στην καταψήφιση ή στην υπερψήφιση του εν λόγω νομοθετήματος.  
Και βεβαίως με τα λεγόμενα έμεινε η εντύπωση ότι η ευρωπαϊκή σημαία είναι 
προνόμιο κάποιων, ενώ η αντιευρωπαϊκή σημαία είναι μειονέκτημα ή κουσούρι 
κάποιων άλλων. 

 Εγώ θα μιλήσω για το συγκεκριμένο νομοθέτημα που έχουμε μπροστά μας.  Το 
συγκεκριμένο νομοθέτημα, σε βασικές γραμμές, ρυθμίζει δύο ζητήματα. Πρώτον, το 
περιεχόμενο της αρχής η οποία αφορά την υπεροχή του κοινοτικού δικαίου έναντι του 
συντάγματος.  Kαι βεβαίως όλη αυτή η ιστορία ξεκίνησε μετά την απόφαση της 
ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστηρίου της 7

ης
 Νοεμβρίου του 2005, που αποφάσισε, 

μετά από αίτηση που έγινε για έκδοση με βάση ευρωπαϊκό ένταλμα Κύπριου πολίτη 
στη Μεγάλη Βρετανία, ότι λόγω της μη τροποποίησης προηγουμένως του 
συντάγματος η έκδοση του ευρωπαϊκού εντάλματος ήτο αντισυνταγματική.  Επ’ αυτού 
του θέματος, παρενθετικά, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε, εφαρμόζοντας και 
ακολουθώντας τον κανονισμό και τη δεοντολογία της Βουλής, να ξεκαθαρίσω ότι 
ενώπιον της ολομέλειας ήμουν ο δικηγόρος υπεράσπισης στην υπόθεση αυτή, κατά 
την οποία το Ανώτατο Δικαστήριο ακύρωσε με δεκατρείς ψήφους με πλήρη ομοφωνία 
το ευρωπαϊκό ένταλμα.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τι σχέση έχει; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχει σχέση, γιατί πιθανώς να θεωρηθεί ότι έχω συμφέρον και η τοποθέτηση με 
βάση τη δεοντολογία και τον κανονισμό της Βουλής επιβάλλει να το ξεκαθαρίσω το 
ζήτημα.   

 Λοιπόν, αρχής γενομένης, όπως αναφέρεται και στην έκθεση, από αυτό το 
ζήτημα η εκτελεστική εξουσία έφερε το συγκεκριμένο νομοθέτημα.  Μετά από πολλή 
συζήτηση σε σχέση με την υπεροχή ή μη του κοινοτικού δικαίου αποφασίστηκε κατά 
πλειοψηφία ότι θα πρέπει να υπάρχει υπεροχή του κοινοτικού δικαίου στους 
κανονισμούς, δηλαδή στα “regulations”, στις Οδηγίες δηλαδή στα “directives” και στις 
αποφάσεις ή στα δεσμευτικά μέτρα νομοθετικού περιεχομένου.  Οποιαδήποτε άλλα 
μη νομοθετικής φύσεως μέτρα δε θα μπορούσαν να έχουν αντισυνταγματική -όχι 
δεσμευτική, όπως κατά παραπλάνηση λέχθηκε προηγουμένως- ισχύ και εμβέλεια.  
Και, για να το κάνω πιο καθαρό, θα επαναλάβω το παράδειγμα που λέχθηκε μέσα 
στην επιτροπή, γιατί εμείς θα υπερψηφίσουμε το κείμενο ως έχει διαμορφωθεί, όχι 
γιατί είμαστε λιγότερο ή περισσότερο Ευρωπαίοι, αλλά γιατί θεωρούμε ότι καλύπτει 
πλήρως την Οδηγία όπως είχε εκδοθεί από την αρχή, αλλά και τις παραστάσεις που 
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έγιναν στην Κυπριακή Δημοκρατία χωρίς να υπάρχει κανένα ευρωπαϊκό έλλειμμα. 

 Ένας υπουργός της κυβέρνησης, εάν αποφασίσει για ένα ζήτημα που δεν είναι 
νομοθετικού χαρακτήρα και είναι διοικητικού ή οποιουδήποτε άλλου χαρακτήρα στην 
Κυπριακή Δημοκρατία, οι Κύπριοι πολίτες μπορούν να παν στο Ανώτατο Δικαστήριο 
και να πουν ότι είναι αντισυνταγματικό, ενώ, αν αποφασίσει για το ίδιο ζήτημα ο 
οποιοσδήποτε τεταρτοκλασάτος γραφέας, υπάλληλος απλώς, σ’ οποιοδήποτε 
επιτροπάτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης -δεν το λέω απαξιωτικά

.
 το λέω, για να 

συγκρίνω την αφετηρία και την πηγή από την οποία βγαίνει η Οδηγία ή πολιτική 
απόφαση- δε θα μπορούν να πάνε στο δικαστήριο γιατί είναι αντισυνταγματικό, γιατί 
εκπορεύεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ποια φύση και ποιο χαρακτήρα έχει αυτή η 
απόφαση δεν είναι νομοθετικού περιεχομένου.  Και βεβαίως η Κυπριακή Δημοκρατία 
θα συμμορφωθεί με τη συνήθη πορεία των πραγμάτων και στην Οδηγία του 
υπαλλήλου τέταρτης τάξεως.  Η διαφορά θα είναι ότι δε θα μπορεί να εγερθεί 
αιτιολογία ότι πρέπει να συμμορφωθούμε γιατί είναι και αντισυνταγματικό.  Γι’ αυτό, 
στην ουσία αυτοί που επικαλούνται σήμερα σ’ αυτή την αίθουσα αυτή την 
απειροελάχιστη διαφορά, για να καταψηφίσουν ενδεχομένως την τροποποίηση του 
συντάγματος, είναι αυτοί που θα ζημιώσουν την Κυπριακή Δημοκρατία, είναι αυτοί 
που θα οδηγήσουν σε αδιέξοδο αυτή την πολιτεία, που θα καλεστεί ενδεχομένως να 
πληρώσει και χρηματικά, αλλά και πολιτικά, γιατί, πέρα από τον “ευρωπαϊκό λόγο” 
που εκφωνήθηκε προηγουμένως, η πλευρά η οποία επιχειρηματολόγησε, με τον 
τρόπο που επιχειρηματολόγησε, θα καταψηφίσει το νομοθέτημα, μη ενδιαφερόμενη 
για την ευρωπαϊκή τύχη της Κύπρου. 

 Κάτι ακόμα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Το δεύτερο θέμα που αφορά η 
τροπολογία του συντάγματος η οποία είναι μπροστά μας έχει σχέση με το άρθρο 11 
του συντάγματος, που, σύμφωνα με την άποψη η οποία προτάθηκε στο τραπέζι κατά 
τη διάρκεια των συζητήσεων, θα έπρεπε να είχε αναδρομική ισχύ.  Εμείς είπαμε -και 
το συνδέω μαζί με αυτό που είπα προηγουμένως για το “ίδιον συμφέρον”- 
αποδεδειγμένα και προσωπικά, αλλά και κομματικά, ενώ το “ίδιον συμφέρον” 
ενδεχομένως να συνηγορούσε στο να μην ψηφίζαμε να έχει αναδρομική ισχύ, εμείς θα 
ψηφίσουμε να έχει αναδρομική ισχύ.  Θα ταυτιστούμε με την αρχική γνώμη του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, γιατί δεν έχουμε καμία επιφύλαξη, είτε όταν 
πρόκειται για προσωπικό συμφέρον είτε όταν πρόκειται για οποιουδήποτε άλλου 
είδους προσέγγιση, να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους, σε αντίθεση με 
κάποιους οι οποίοι κατηγορήθηκαν ότι έφερναν νομοθετήματα στη Βουλή και 
προωθούντο, για να εξυπηρετήσουν ατομικά συμφέροντα και συμφέροντα πελατών 
τους.   

 Αυτά είχα να πω και θα ψηφίσουμε, με τις επιφυλάξεις που είπα, το 
νομοθέτημα ως έχει.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο στόχος αυτής της νομοθετικής πρωτοβουλίας είναι η συμμόρφωση προς την 
υποχρέωση που έχει η Κυπριακή Δημοκρατία ως χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης να εφαρμόσει κάθε κανονισμό, Οδηγία και πράξη νομοθετικού χαρακτήρα 
που θεσπίζεται από τα αρμόδια ευρωπαϊκά συλλογικά όργανα.  Σ’ αυτές τις 
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περιπτώσεις πρέπει να είναι σαφές και δεν πρέπει να αμφισβητείται ότι το ημεδαπό 
δίκαιο, περιλαμβανομένου και του συντάγματος, που αποτελεί το θεμελιώδη νόμο του 
κυπριακού κράτους, υποχωρεί έναντι των νομοθετικού χαρακτήρα ρυθμίσεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στόχος μας δεν πρέπει να είναι η αχρείαστες υπερβολές ούτε 
η κατάργηση και η εξαφάνιση του εθνικού κράτους, αλλά και των όποιων κυριαρχικών 
δικαιωμάτων απομένουν, και πρέπει να απομένουν, στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  

 Το άρθρο 1Α, όπως έχει διαμορφωθεί, ύστερα από μακρές συζητήσεις και 
ανταλλαγή απόψεων στις κοινοβουλευτικές επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, συνιστά μια ορθή λύση, μια χρυσή τομή, που, κατά τη γνώμη μας, 
ικανοποιεί πλήρως την ανάγκη συμμόρφωσης της Κυπριακής Δημοκρατίας προς τις 
υποχρεώσεις που έχει έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των σχετικών 
συνθηκών που έχει προσυπογράψει με τη Συνθήκη Προσχώρησης.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην Ευρώπη γίνονται διάφορες συζητήσεις και υπάρχει ένας ωκεανός 
απόψεων γύρω από το ζήτημα του ευρωπαϊκού οράματος, γύρω από τα δικαιώματα 
που πρέπει να διατηρήσουν τα εθνικά κράτη έναντι των ευρωπαϊκών συλλογικών 
θεσμικών οργάνων, έναντι των Βρυξελλών, όπως λέγεται.  Και αυτό αφορά και το 
σύνταγμα, την ευρωπαϊκή Συνταγματική Συνθήκη, η οποία, όπως είναι γνωστό, δεν 
προχώρησε λόγω της απόρριψής της σε δύο δημοψηφίσματα.  Είναι η άποψή μας ότι 
όσοι νομίζουν ότι με την ισοπεδωτική κατάργηση κάθε κυριαρχικού δικαιώματος των 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης προωθούν την ευρωπαϊκή ενοποίηση 
πραγματικά πλανώνται πλάνην οικτράν, γιατί αυτό που επιτυγχάνουν μέσω αυτής της 
εμμονής είναι ουσιαστικά η αποδυνάμωση του ευρωπαϊκού οράματος και της 
ευρωπαϊκής ενοποίησης, που πρέπει να είναι κοινός στόχος.  Η διαφύλαξη του 
εθνικού χαρακτήρα των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι προϋπόθεση 
ομαλής εξέλιξης προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Λέει ο ευρωπαϊστής Δημήτρης 
Τσάτσος: «Η άκριτα βιαστικοί, αυτοί που θέλουν να μετατρέψουν την Ευρωπαϊκή 
Ένωση σε προκρούστεια κλίνη επί της οποίας θα τίθενται τα σώματα των κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οδηγούν την Ένωση και το ευρωπαϊκό όραμα σε 
ακύρωση».   

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα στηρίξουμε την υπεροχή του κοινοτικού δικαίου, ως 
οφείλουμε, σε ό,τι αφορά τους κανονισμούς, τις Οδηγίες, τις αποφάσεις νομοθετικού 
χαρακτήρα που εκπηγάζουν από τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όντας βέβαιοι 
ότι εκπληρώνουμε απολύτως τις υποχρεώσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
ως χώρα μέλος αυτού του οργανισμού.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 Ο κ. Στυλιανίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριοι συνάδελφοι, ζούμε μια ιστορική μέρα και, επειδή ως βουλευτές είμαστε 
πρωταγωνιστές αυτής της μέρας, πρέπει μέσα σ’  αυτά τα δύο λεπτά που έχουμε να 
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πούμε τα πράγματα απλά, έτσι ώστε να καταλαβαινόμαστε. 

 Υπάρχουν τρία στοιχεία δεδομένα σ’  αυτό που συζητούμε.  Το ένα το έχω πει 
ήδη.  Είναι η ιστορική μέρα, γιατί ουσιαστικά σήμερα, αν ψηφίσουμε σωστά την 
τροποποίηση του συντάγματος, θα αποκτήσουμε αυτό που λέγεται στην Ευρώπη 
“πλήρης ευρωπαϊκή ιδιότητα”.  Το δεύτερο είναι ένα παράδοξο.  Η αντιπολίτευση 
στηρίζει την κυβερνητική θέση.  Η αντιπολίτευση στηρίζει τη θέση η οποία προέκυψε 
από τη διαβούλευση της γενικής εισαγγελίας με το Υπουργικό Συμβούλιο.  Το τρίτο 
που καθορίζει τη σημερινή μέρα είναι -και το είπε ευθαρσώς ο Γενικός Εισαγγελέας 
στις επιτροπές Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και Νομικών και μάλιστα στέλνοντας μία 
κραυγή αγωνίας- το ότι όχι μόνο το πολιτικό, αλλά και το νομικό μήνυμα που θα 
στείλουμε στις Βρυξέλλες και στα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη ενδεχομένως να μην 
είναι αυτό που θέλει να στείλει η μικρή Κύπρος, η ημικατεχόμενη Κύπρος.  Αυτό 
πρέπει να μας προβληματίσει πολύ. 

 Και καταλήγω στο τελευταίο, για να μην καταχραστώ το χρόνο των οκτώ 
λεπτών, που είναι πολύ λίγος για μια τόσο σημαντική μέρα.  Ακούγονται ήδη 
κατηγορίες για το ότι δε θα ψηφίσουμε εμείς την κυβερνητική θέση.  Είναι παράδοξο.  
Εμείς ψηφίζουμε την κυβερνητική θέση, ψηφίζουμε αυτό που πέρασε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο το Φεβρουάριο, διότι πιστεύουμε ότι με αυτό τον τρόπο είναι 
που εξασφαλίζεται ό,τι θέλουμε να εξασφαλίσουμε ως ευρωπαϊκή χώρα και είναι με 
αυτό τον τρόπο που θα αξιοποιήσουμε τους ευρωπαϊκούς θεσμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στυλιανίδη, παρ’  όλη τη μεγάλη μου συμπάθεια προς το πρόσωπό σας -
σας άφησα και δέκα δευτερόλεπτα παραπάνω- παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Να πω κάτι μόνο.  Έκανε αναφορά ο κ. Ομήρου στο Δημήτρη Τσάτσο.  Ο 
Δημήτρης Τσάτσος και ο Αριστόβουλος Μάνεσης και άλλοι Γερμανοί και Γάλλοι 
νομομαθείς που ασχολήθηκαν με τα συντάγματα έχουν πει και το άλλο όμως:  «Τα 
συντάγματα είναι κυρίως πολιτικά κείμενα αντί νομικά». 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για ένα θέμα για το οποίο το ΑΚΕΛ έχει εργαστεί συγκεκριμένα και σοβαρά, για 
να δώσει στον κυπριακό λαό, στην Κυπριακή Δημοκρατία και στο κυπριακό 
κοινοβούλιο τη δική του δυνατότητα, εκεί που η Ευρώπη και οι συμβάσεις τις οποίες 
έχουμε κυρώσει και για τις οποίες όλοι έχουμε πει και απ’  αυτό το βήμα, αλλά και από 
πολλά άλλα βήματα ότι ήταν εκείνες που έδωσαν το διαβατήριο της Κύπρου προς την 
Ευρώπη, σήμερα ακούμε ότι είναι κάποιες μεμονωμένες λέξεις που δε θα μπουν σ’  
αυτή την τροποποίηση που θα μας δώσουν το διαβατήριο να μπούμε στην Ευρώπη. 

 Έχουμε πρωτοστατήσει προς την κατεύθυνση που έχω αναφέρει, να 
διατηρήσουμε για την Κυπριακή Δημοκρατία εκείνα τα δικαιώματα που η Ευρώπη έχει 
δώσει τόσο στην Κυπριακή Δημοκρατία όσο και στις άλλες είκοσι τέσσερις χώρες μέλη 
της Ένωσης.  Εδώ όμως εμφανίζεται ένα φαινόμενο, το εξής:  Κάποιοι θέλουν τα 
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πάντα που αποφασίζονται που δεν είναι υποχρεωτικά, με βάση το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, από κάποια όργανα ή κάποια σώματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να είναι 
εκ των προτέρων δεσμευτικά, να έχουν ισχύ ημεδαπού δικαίου, να μην έχει δικαίωμα 
λόγου η κυπριακή Βουλή και να είναι αμέσως εφαρμοστέα για τον Κύπριο πολίτη. 

 Και τι θα έλεγαν αυτοί οι συνάδελφοι, αν σήμερα, που ξεκίνησε ο πόλεμος στη 
γειτονική Μέση Ανατολή, λαμβανόταν πολιτική απόφαση στο χώρο της Ευρώπης να 
συμμετάσχει η Ευρώπη και κατά συνέπεια και τα δικά μας τα παιδιά στις μάχες του 
Λιβάνου ή της Παλαιστίνης ή -δεν ξέρω πού θα επεκταθεί αυτός ο πόλεμος- πιο πέρα, 
στο Αφγανιστάν ή στο Ιράκ ή στο Ιράν μετέπειτα;  Είναι αυτά τα οποία εμείς θέλαμε να 
προστατεύσουμε.  Υπάρχει ακόμα κάτι σημαντικό μέσα στην πρόνοια την εισαγωγική 
της πρότασης που είναι μπροστά μας και εμείς θα ψηφίσουμε, το ότι λαμβάνει υπόψη 
και τις συνθήκες της κατοχής που υπάρχουν στην Κύπρο.  Και υπάρχουν ζητήματα 
για τα οποία πιθανόν να ληφθούν κάποιες αποφάσεις.  Εμείς δε θα πρέπει να 
διατηρήσουμε το δικαίωμά μας να παρεμβαίνουμε σ’  αυτά τα γεγονότα και να 
καθορίζουμε αυτά τα γεγονότα;   

 Έχουν πει εδώ ότι είναι ιστορική μέρα η σημερινή και εμείς συμφωνούμε με 
αυτό.  Και απαντούμε “παρών” σ’  αυτή την ιστορική μέρα.  Και το τελικό κείμενο που 
υπάρχει, κατά πλειοψηφία, σήμερα ενώπιόν μας είναι αυτό με το οποίο συμφωνεί και 
η κυβέρνηση.  Ενδεχομένως να διαφωνεί ο Γενικός Εισαγγελέας.  Δικαίωμά του, αλλά 
εμείς και η κυβέρνηση βρισκόμαστε στον ίδιο δρόμο, προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Θα ήθελα να πω ότι έχει ακουστεί και μία κινδυνολογία, ότι δε θα εφαρμοστούν 
μέτρα προς όφελος του λαού, προς όφελος κοινωνικών ομάδων και στρωμάτων κ.λπ.  
Θα παραπέμψω τους προηγούμενους ομιλητές στις πρόνοιες και του 169 και του 1Α, 
που δίνουν τη δυνατότητα στην Κυπριακή Δημοκρατία και στην κυβέρνησή της,  με 
συγχωρείτε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν θα αφήσετε χρόνο, όπως μου είπε ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος, 
κύριε συνάδελφε, πρέπει να καταπιείτε το νερόν σας, να πείτε την τελευταία λέξη και 
να πάτε στο καλό. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να πω την τελευταία λέξη. 

 Υπάρχει η πρόνοια η συγκεκριμένη, που επιτρέπει στην Κυπριακή Δημοκρατία 
να ασκεί τη διακριτική της ευχέρεια στα πλαίσια των συνθηκών που έχει υπογράψει.  
Και άρα αυτά, εφόσον τα πάρει η Κυπριακή Δημοκρατία, μπορεί και να τα εφαρμόσει.  
Συνεπώς, μακάρι να έρχονται από την Ευρώπη φιλολαϊκά μέτρα και κοινωνικά μέτρα 
και μέτρα που θα αυξήσουν το κοινωνικό κράτος και να είστε βέβαιοι ότι όσοι 
ψηφίζουμε αυτή την τροποποίηση θα είμαστε υπέρ αυτών, γιατί αποτελούμε και την 
κυβέρνηση, η οποία δείχνει το ανθρώπινο και κοινωνικό της πρόσωπο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους, παρακαλώ, έχετε το λόγο. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το ότι σήμερα λέμε ότι είναι μια πολύ μεγάλη 
μέρα, δυστυχώς φαίνεται να το ξεχνούν κάποιοι.  Και αντί να επισημάνουμε ότι ήταν 
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ελάχιστες οι διαφορές μας -εκεί διαπιστώθηκαν, στις συζητήσεις- προσπαθούμε να 
μεγαλοποιήσουμε κάποια πράγματα απορρίπτοντας το σύνολο της προσπάθειας για 
την υπεροχή του ευρωπαϊκού δικαίου έναντι του συντάγματος της Κύπρου.  Και, 
παραγνωρίζοντας το ότι το μόνο που εξαιρέθηκε είναι τα διοικητικά μέτρα, διότι όλα τα 
άλλα περιλήφθηκαν και κατά την άποψη της πλειοψηφίας όλα όσα είχαμε υποχρέωση 
να πράξουμε με αυτή την τροποποίηση έχουν περιληφθεί, ενώ υπάρχει τόση 
κινδυνολογία για τα υποτιθέμενα διοικητικά μέτρα που αφέθηκαν έξω, ξεχνούν ότι για 
όλα τα υπόλοιπα που θα απορρίψουν σήμερα ισχύει η ίδια κινδυνολογία και ακόμα 
μεγαλύτερη.  Θα μπορούσαν να κάνουν μία τροπολογία και τουλάχιστο το σύνολο των 
όσων η πλειοψηφία έχει υιοθετήσει να υποστηριχτεί και από την πλευρά των 
συναδέλφων της ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Αυτό, πιστεύω, θα 
εξυπηρετούσε περισσότερο και συνάδει με την επιχειρηματολογία τους που ακούσαμε, 
αφού είναι τόσο μεγάλη μέρα και ιστορική. 

 Όμως χάριν συζήτησης να πω ότι, τα διοικητικά μέτρα και αν αφέθηκαν έξω, 
υπάρχει το πρώτο σκέλος της παραγράφου το οποίο θα ψηφίσουμε σήμερα και θα 
υποστηρίξουμε, το οποίο αφήνει στην κυβέρνηση τη δυνατότητα να πάρει 
οποιαδήποτε μέτρα που υποχρεούται η κυβέρνηση της Κύπρου για συμμόρφωση με 
τις αποφάσεις και τις υποχρεώσεις που έχουμε προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Δηλαδή, αν ισχύει το ότι τα διοικητικά μέτρα είναι έξω, είναι μόνο για ένα λόγο, για το 
ότι υποθετικά θα έχουμε μια τόσο ανεύθυνη κυβέρνηση, που θα θέλει καθημερινά να 
πληρώνει πολιτικό κόστος και η ίδια και ο λαός μας σε πρόστιμα, για να μην 
εφαρμόσουμε μέτρα τα οποία υποτίθεται είναι δεσμευτικά και μπορεί να τα εφαρμόσει, 
για να εκπληρώσει υποχρεώσεις προς την Ευρώπη.  Αυτό είναι όλη η διαφορά μας 
υποθετικά και αν ισχύει. 

 Όμως θα πω και κάτι που λέχθηκε.  Δηλαδή, όταν το Σχέδιο Ανάν, που κρίθηκε 
χωρίς να το διαβάσουν αρκετοί ως ισορροπημένο, ερχόταν ως μέτρο και πολιτική 
απόφαση, εμείς με αυτή τη συλλογιστική θα έπρεπε χειροπόδαρα να παραδώσουμε 
το λαό, ο οποίος μόνο ως ανισόρροπος, κατά 76%, είχε διαφορετική άποψη!  Αυτά 
είναι που θέλουμε να υπερισχύσουν! 

 Ναι, εκχωρήσαμε κυριαρχία.  Και είναι αυτά που εκπληρώνουμε με βάση τη 
Συνθήκη Προσχώρησης.  Και επαναλαμβάνω ότι μπορούμε κάλλιστα, έστω και την 
υστάτη στιγμή, να σκεφτούμε, παρά τις διαφορετικές απόψεις, που είναι σεβαστές, 
τουλάχιστο σήμερα να ψηφίσουμε αυτή την υποχρέωση την οποία έχουμε και, αν 
δικαιωθείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν υπάρχει θέμα εμείς να μην παραδεχτούμε το 
οποιοδήποτε λάθος και να το διορθώσουμε.  Εσείς όμως, με την υποθετική σας 
επιχειρηματολογία, σκεφτείτε πόσο δε θα διορθώνεται η οποιαδήποτε τέτοια 
δέσμευσή μας, πέρα από αυτά που θεωρούμε ότι είναι υποχρέωσή μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Έχετε τέσσερα λεπτά, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριοι συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Έχω την εντύπωση ότι μετά από την προσπάθεια που έγινε στις δύο επιτροπές 
για το τόσο ιστορικό και σοβαρότατο αυτό νομοθέτημα, που διαφοροποιεί οριστικά 
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πλέον την εικόνα της Κυπριακής Δημοκρατίας σε ό,τι αφορά το συνταγματικό αυτής 
πλαίσιο και δίκαιο, νομίζω ότι δυο λέξεις που επιμένει ο Δημοκρατικός Συναγερμός ότι 
αποτελούν την ουσία είναι, νομίζω, μια πρόφαση ακριβώς έναντι νομικού και 
πραγματικού πολιτικού δεδομένου που όφειλε να αντιμετωπίσει η κοινοβουλευτική 
ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Για να αντιληφθείτε, το δικαστήριό μας, 
ερμηνεύοντας τη νομολογία και επικαλούμενο τη νομολογία του ΔΕΚ, απέφυγε να πει 
τη λέξη “μέτρα” ή “πράξεις” και χρησιμοποίησε τον πολύ χαρακτηριστικό όρο 
“ευρωπαϊκή πρόνοια με άμεσο αποτέλεσμα στο εθνικό δίκαιο”· “ευρωπαϊκή πρόνοια”.  
Εμείς, ακριβώς στα πλαίσια της συναίνεσης, επιδιώξαμε να βάλουμε και τη λέξη 
“πράξεις” και τη λέξη “μέτρα” με μια διασφάλιση σε ό,τι αφορά τη δική μας κυριαρχία.  
Άρα λοιπόν, η πρόφαση είναι χαρακτηριστική.  Η απόφαση εντός κοινοβουλευτικής 
ομάδας, πριν ακουστούν επιχειρήματα -και εδώ δεν είναι νομικό επιχείρημα που 
υποβάλλω, είναι πολιτικό και πραγματικό- νομίζω ότι δεν είναι η ορθότερη στάση 
έναντι αυτού του τόπου και αυτού του λαού. 

 Έχουμε υποχρέωση να εφαρμόσουμε την υπεροχή του κοινοτικού δικαίου.  Το 
εφαρμόζουμε σήμερα και αυτή είναι η ιστορική ευθύνη όλων μας.  Και ας μην 
επικαλούμαστε λέξεις για πρόφαση.  Απ’  εκεί και πέρα, το να αναφέρεται ότι η 
αντιπολίτευση ψηφίζει αυτό που έφερε η κυβέρνηση νομίζω ότι είναι παρωδία 
πραγματικότητας για τον εξής απλούστατο λόγο:  Να θυμηθούμε ότι το νομοσχέδιο 
αυτό ήρθε ενώπιον της Βουλής και η Βουλή έχει το αναφαίρετο δικαίωμα, με την 
απαιτούμενη μάλιστα ειδική πλειοψηφία, να αποφασίσει το πλαίσιο της αναγκαίας 
τροποποίησης.  Αυτό που είναι ενώπιόν μας σήμερα έχει καλύψει όλη την αναγκαία 
υποχρέωσή μας έναντι της Ευρώπης.  Και το εδάφιο (1) του άρθρου 1(α), όπως είναι 
ενώπιόν μας, καλύπτει όλους αυτούς τους κινδύνους στους οποίους από την πρώτη 
στιγμή εγκλωβίστηκαν οι εκπρόσωποι του Δημοκρατικού Συναγερμού στις δύο 
επιτροπές.  Πρόκειται για έναν εγκλωβισμό αντίθετο προς την αλήθεια και προς την 
πραγματικότητα.  Γι’  αυτό, έστω και τώρα, ας αποδείξουμε ότι σ’  αυτή τη Βουλή 
ψηφίζουμε, αφού ακούσουμε τα επιχειρήματα· και τα επιχειρήματα βοούν. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη.  Είστε ο τελευταίος. Έχετε δυόμισι λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι η υιοθέτηση αυτού του πρoτύπου, εκεί 
όπου έχει υιοθετηθεί στην Ευρώπη, αντιμετώπισε μέχρι τώρα ιστορικά τις λιγότερες 
προσφυγές στα δικαστήρια. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι εκπληρώνουμε όλες τις υποχρεώσεις μας 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την τροποποίηση που γίνεται.   

 Το τρίτο, δεν επιτρέπουμε απλά να αποφασίζουν στη θέση μας ακόμα και 
απλοί γραφειοκράτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ αντίθετα γίνονται σεβαστές οι 
αποφάσεις των θεσμικών οργάνων.  Διατηρούμε το δικαίωμα λόγου για ορισμένα 
πολιτικά θέματα, τα οποία για το λαό μας συνεχίζουν να είναι ζωτικής σημασίας.  Εάν 
ένας ανατρέξει στην αρχική πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού και στην τελική 
διατύπωση, κατά 99% οι αρχικές θέσεις που έθεσαν οι βουλευτές του Συναγερμού 
ικανοποιούνται.   

 Πόσο υπεύθυνα χειρίστηκαν ορισμένες υπηρεσίες το θέμα; Γιατί και εγώ θα 
συμφωνήσω με τον κ. Γεωργίου ότι η κυβέρνηση συμφωνά με την τροποποίηση που 
γίνεται∙ μπορεί να έχει διαφορετική άποψη η Εισαγγελία. Είναι η πρόνοια που υπήρχε 



 90 

στο αρχικό κείμενο ότι δεσμεύεται η Κυπριακή Δημοκρατία όλες τις αποφάσεις που 
λαμβάνονται τώρα και που θα ληφθούν στο μέλλον να τις ενσωματώνει αυτόματα στο 
δίκαιό της.  Δυνητικά δηλαδή υπήρχε και περίπτωση να ληφθεί απόφαση ακριβώς 
αντίθετη προς τα συμφέροντα του κυπριακού λαού.  Κατά συνέπεια, δε νομίζω να 
ήταν η πιο υπεύθυνη στάση αυτή η προσέγγιση από ορισμένους λειτουργούς.   

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι ουσιαστικά σήμερα ψηφίζουμε την 
υπεροχή του ευρωπαϊκού δικαίου έναντι του κυπριακού συντάγματος, με μόνη 
διαφορά ότι διατηρούμε ένα μικρό μέρος αρμοδιότητας.  Και οι συνάδελφοι του 
Δημοκρατικού Συναγερμού λογικά δε θα έπρεπε να έχουν καμία αντίρρηση γι’ αυτή τη 
ρύθμιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν τροπολογίες… 

(Ο κ. Ιωνάς Νικολάου ζητά το λόγο με την ανύψωση του χεριού του.)  

 Όχι.  Σας παρακαλώ! 

 Υπάρχουν τροπολογίες από πλευράς του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Είναι 
ενώπιον του σώματος.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το άρθρο 1Α του συντάγματος, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 
του νομοσχεδίου, αντικαθίσταται από το ακόλουθο νέο άρθρο: 

 «Άρθρο 1Α  

1.  Η Δημοκρατία δεσμεύεται να επιδιώκει επίτευξη των σκοπών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και, από της προσχώρησής της στην εν 
λόγω Ένωση, συμμετέχει στη διαμόρφωση της πολιτικής της 
Ένωσης αυτής και τηρεί κάθε υποχρέωσή της προς αυτήν. 

2.  Από την προσχώρησή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η 
Δημοκρατία επιδεικνύει πλήρη σεβασμό προς το δίκαιο των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και προς 
οποιαδήποτε υποχρέωση προκύπτει από την ιδιότητά της ως 
κράτους μέλους της εν λόγω Ένωσης. 

3.  Ουδεμία διάταξη του συντάγματος θεωρείται ότι ακυρώνει ή 
επηρεάζει νόμους, πράξεις ή μέτρα της Δημοκρατίας τα οποία 
απαιτούνται για τη συμμετοχή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή 
προκύπτουν ή επιβάλλονται από τις υποχρεώσεις συμμετοχής 
της ή καθ’ οιονδήποτε τρόπο εμποδίζει ή ματαιώνει τη νομική ισχύ 
στη Δημοκρατία πράξεων ή μέτρων των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή των οργάνων τους.». 

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 169 του συντάγματος, όπως αυτή 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 5 του νομοσχεδίου, αναριθμείται σε 
παράγραφο 5 και προστίθεται σε αυτό η ακόλουθη νέα παράγραφος 4: 
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«4.  Από της προσχώρησης της Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, κάθε υφιστάμενη και μέλλουσα πράξη που εκδίδεται από 
όργανο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
δεσμεύει τη Δημοκρατία και αποτελεί μέρος του ημεδαπού δικαίου, 
υπό τους όρους που καθορίζονται στις Συνθήκες περί Ιδρύσεως 
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και τη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τις τροπολογίες τις έχετε γραπτές και καλώ το σώμα να τοποθετηθεί. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, απλώς για τις τροπολογίες να εξηγήσω δύο 
πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγνώμη; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να εξηγήσω δύο θέματα για τις τροπολογίες.  Δε θα υπεισέλθω στο 
περιεχόμενό τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να τις παρουσιάσω, απλώς για να διευκολύνω το σώμα.   

 Με την πρώτη τροπολογία προτείνουμε την τροποποίηση του άρθρου 1Α… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα κατανοώ τι κάνετε βέβαια, αλλά εντάξει. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δε θα υπεισέλθω στο περιεχόμενό της, απλώς να εξηγήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, μη νομίσετε ότι δε σας εκτιμώ και εσάς αναλόγως όπως τον κ. Στυλιανίδη. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ, δε θα χρειαστεί να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ και τριάντα τέσσερις εναντίον, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ και τριάντα τέσσερις εναντίον, η δεύτερη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 25 θέματος. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν τεθούν τα άρθρα του προτεινόμενου νόμου ένα προς ένα 
για ψήφιση, υπάρχουν κάποια τα οποία θα συγκεντρώσουν την απαιτούμενη 
πλειοψηφία και αυτό ήθελα να εξηγήσω με την τροπολογία μας, ότι υπάρχουν κάποια 
άρθρα τα οποία δεν επηρεάζονται, δεν τροποποιούνται και δεν είμαστε εναντίον.  Και 
συνεπώς, μπορεί κάποια από αυτά, μάλιστα...  Δηλαδή πέρα από το άρθρο 1Α…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, στη γενική τοποθέτηση επί του νομοσχεδίου θα μετρήσει εντελώς 
διαφορετικά το ζήτημα, κύριε συνάδελφε.  Άρα, είναι άσκοπο και άστοχο να πάμε κατά 
άρθρο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι! Και στην έκθεση που έχει συνταχθεί από τις δύο επιτροπές υπάρχει άρθρο 
το οποίο συγκεντρώνει την απαιτούμενη πλειοψηφία, να μην πω ότι πιθανόν να είναι 
και ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείτε άρθρο του συντάγματος; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς διαφωνούμε με το 1Α και με την παράλειψη να προστεθεί 
στο άρθρο 169 η παράγραφος 4 όπως αυτή είχε κατατεθεί.  Με το άρθρο 140, με το 
άρθρο 11, με την παράγραφο 5 του άρθρου 169, η οποία διαμορφώνεται σε 
παράγραφο 4, με την τροποποίηση του άρθρου 179 συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, παρ’ όλο που έχω την επιφύλαξή μου κατά πόσο στο τέλος το 
αποτέλεσμα θα είναι λειτουργικό, θα μπορούσαμε να ακολουθήσουμε, κατά 
παρέκκλιση της συνηθισμένης κοινοβουλευτικής πρακτικής, την εισήγηση, να 
κατονομάσει η κοινοβουλευτική ομάδα του ΔΗΣΥ ποια άρθρα θα ψηφίσει, να τα 
βάλουμε πρώτα και μετά τα υπόλοιπα.  Αλλά να τα κατονομάσετε τώρα, για να 
ξέρουμε, ούτως ώστε να γίνει ψηφοφορία.  Φυσικά, έχω αμφιβολία στο τέλος της 
ημέρας για το τελικό αποτέλεσμα.  Αν ήταν ένας λόγος που ψηφίζαμε και ψηφίζαμε 
κατά άρθρο, στο τέλος πώς θα κάμουμε τη δουλειά μας;  Μισή;  Και στο τέλος δεν 
ξέρω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

 …όπως αναφέρεται άλλωστε και στην έκθεση, οι τροπολογίες δεν αφορούν ένα 
άρθρο μόνο του συντάγματος.  Είναι ένα νομοθέτημα μεν, αλλά αφορά διάφορα 
άρθρα του συντάγματος.  Επομένως, είναι πολύ λογικό για κάποιο άρθρο του 
συντάγματος ενδεχομένως να υπάρχει ομοφωνία στο να το τροποποιήσουμε και για 
κάποιο άλλο να μην υπάρχει ομοφωνία στο να το τροποποιήσουμε.  Γι’ αυτό όλοι 
ζητούμε να μπουν σε ξεχωριστή ψηφοφορία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω ένα παράδειγμα, έτσι απλώς για 
διευκόλυνση των συναδέλφων, και είναι κατανοητό και είναι δικαίωμά τους βεβαίως 
κάποια επιμέρους άρθρα να τα ψηφίσουν.  Ως εδώ υπάρχει η εξής αντινομία, κατά την 
ταπεινή μου άποψη:  Ενώ από τη μια απορρίπτουν το βασικό άρθρο για την υπεροχή 
του ευρωπαϊκού δικαίου και του κεκτημένου, έρχονται σε ένα άλλο άρθρο, για 
παράδειγμα το 140 ίσως να το υπερψηφίσουν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του Δημοκρατικού Συναγερμού) 

…ναι, το 11.  Εκείνο το οποίο είπετε προηγουμένως ότι θα ψηφίσετε, το οποίο 
ουσιαστικά είναι σε σχέση με την υπεροχή.  Αν δε δέχεσαι την υπεροχή, πώς δίδεις 
δικαιώματα παρεπόμενα που προκύπτουν από την υπεροχή που εσύ απορρίπτεις!  
Είναι μια αντίφαση που δεν ξέρω αν νομικά δεν έχει και ένα πρόβλημα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είμαι νομικός, αλλά νομίζω ότι σε όλους υπερισχύει η 
κοινή λογική.  Είναι μία ενιαία αδιάσπαστη τροποποίηση του συντάγματος.  Όλα όσα 
ακολουθούν το 1Α στηρίζονται στο 1Α.  Θα καταψηφιστεί το 1Α και εκείνα που 
κτίζονται πάνω στο 1Α θα υπερψηφιστούν;  Δεν υπάρχει τέτοιο θέμα, εμείς 
διαφωνούμε με αυτή την προσέγγιση.  Ανατρέπει την ίδια τη λογική της τροποποίησης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Εγώ θα παρακαλέσω, αν είναι δυνατό, ένα πάρα πολύ σύντομο διάλειμμα.  
Διότι δεν είναι νομίζω ένα από τα θέματα που μπορεί να το περάσουμε έτσι ή άλλως 
πως, μαύρο ή άσπρο.  Αν είναι δυνατό, δε χρειάζονται πάνω από δέκα λεπτά, να 
συσκεφθούμε.  Είναι μια σοβαρή ενέργεια που πρέπει να κάμουμε. Θα βρεθούμε 
εκτεθειμένοι είτε έτσι είτε άλλως πως, εάν δεν περάσει ένα κομμάτι έστω. Είμεθα 
υπόλογοι, θα είμεθα υπόλογοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, οπόταν θα υποχρεωθούμε 
στο κάτω κάτω κάποια ώρα, αλλά χωρίς την όποια τροποποίηση κάπου με ενοχλεί.  
Αν είναι δυνατό, δέκα λεπτά μόνο∙ νομίζω να μας δοθεί αυτή η ευκαιρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα δώσω δεκαπέντε λεπτά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Πού θα πάμε τωρά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Θα πάμε εκεί που πάμε συνήθως, κύριε συνάδελφε. 

(Γέλια) 

(Ώρα διακοπής:  6.45 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  7.20 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κύριε Αναστασιάδη, έχετε το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα επιχειρήματα για τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού 
όσον αφορά την αναγκαιότητα τροπολογίας με βάση και την τροπολογία που είχαμε 
καταθέσει του συντάγματος έχουν αναπτυχθεί επαρκέστατα και αρκούντως 
ικανοποιητικά από τους συναδέλφους μου που είχαν την ευκαιρία να μιλήσουν.  Θα 
ήθελα να επαναλάβω ότι, εάν σήμερα θα μπορούσε να σχηματιστεί πλειοψηφία από 
όσους διαφωνούν μαζί μας, η διαφωνία μας θα παρέμενε, γιατί πιστεύουμε πως το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο δεν ερμηνεύεται από τα κράτη κατά το δοκούν.   

 Όμως, δεδομένου του γεγονότος ότι η αναγκαία να τροποποιηθεί το σύνταγμα 
πλειοψηφία δεν υπάρχει και μεταξύ του να μην υπάρξει καμιά τροπολογία που να 
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υιοθετεί το ευρωπαϊκό κεκτημένο, έστω και μερικώς όπως σήμερα θεσπίζεται, 
προτιμούμε να δώσουμε τη θετική μας ψήφο με διαμαρτυρία, έτσι ώστε έστω και 
μερικώς να τροποποιηθεί το σύνταγμα, και ελπίζω ότι δε θα έχουμε μπροστά μας ή δε 
θα αντιμετωπίσουμε ή δε θα βρεθούμε υποχρεωμένοι να είμαστε υπόλογοι κάποια 
στιγμή.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι όλες οι πλευρές έχουν τη θέση τους.  Έχει εκφραστεί η 
θέση των διαφόρων πλευρών.   

 Να παρακαλέσω δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 1Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του Συντάγματος.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 140 του Συντάγματος.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 169 του Συντάγματος.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 179 του Συντάγματος.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 25 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πέμπτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ;   

 Είμαστε ομόφωνοι αντιλαμβάνομαι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγνώμη. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και 
των Διαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ευρωπαϊκού 

Εντάλματος Σύλληψης και των Διαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ 
των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2006» 

Παρόντες:  

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

 Νομικών:   Ευρωπαϊκών Υποθέσεων: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος 

 Τάσος Μητσόπουλος Αθηνά Κυριακίδου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Κώστας Παπακώστας Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Τάσος Μητσόπουλος 

 Ανδρέας Αγγελίδης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Γιαννάκης Ομήρου Φειδίας Σαρίκας 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου Δημήτρης Συλλούρης 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εξέτασαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες τους, οι οποίες 
πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και στις 4 και 11 Ιουλίου 2006.  Στην πρώτη 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών ο Γενικός 
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης 
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και Δημοσίας Τάξεως.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε κατά την 
προηγούμενη κοινοβουλευτική περίοδο, στις 2 Μαρτίου 2006, και παραπέμφθηκε για 
εξέταση στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Οι 
πιο πάνω επιτροπές της απελθούσας Βουλής εξέτασαν το εν λόγω νομοσχέδιο σε 
αριθμό κοινών συνεδριάσεών τους, επειδή όμως η συζήτηση  του νομοσχεδίου δεν 
κατέστη δυνατό να ολοκληρωθεί από την απελθούσα Βουλή, το νομοσχέδιο 
παραπέμφθηκε για εξέταση από τη νέα Βουλή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας για το ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης και τις διαδικασίες παράδοσης 
εκζητουμένων μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε στο 
Δεύτερο Μέρος της νομοθεσίας αυτής, το οποίο αφορά τις πρόνοιες για έκδοση στη 
Δημοκρατία ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης, να προστεθεί η προϋπόθεση ότι η 
αίτηση για έκδοση ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης προς το σκοπό άσκησης 
ποινικής δίωξης θα πρέπει να συνοδεύεται από γραπτή συγκατάθεση του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το τελευταίο αποσκοπεί στη θωράκιση του δικαιώματος της ελευθερίας 
του ατόμου, ενόψει των συνεπειών της έκδοσης ευρωπαϊκών ενταλμάτων σύλληψης 
επί του πιο πάνω δικαιώματος. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού 
έλαβαν υπόψη τους όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν τους, εισηγούνται κατά 
πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης 
και των Διαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 27 και 28 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Οι περί 
Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις Διευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού Αναδασμού, 
Λειτουργού Αναδασμού Α´, Λειτουργού Αναδασμού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Εκπαιδευτικός Κλάδος - Θέσεις Λειτουργού Εκπαιδεύσεως Α΄ και Λειτουργού 
Εκπαιδεύσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006». 

 Όσον αφορά το υπ’  αριθμόν 28 θέμα, στάλθηκε χθες επιστολή από το 
Υπουργείο Υγείας με την οποία ζητείται η απόσυρση των κανονισμών αυτών και η 
επανακατάθεσή τους σε μεταγενέστερο στάδιο.   

 Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που  
τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις Διευθυντή, Ανώτερου 

Λειτουργού Αναδασμού, Λειτουργού Αναδασμού Α΄, Λειτουργού Αναδασμού και 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και «Οι 

περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Εκπαιδευτικός Κλάδος - Θέσεις Λειτουργού 
Εκπαιδεύσεως Α΄ και Λειτουργού Εκπαιδεύσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2006»  

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Παπακώστας  

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2006. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού στο Τμήμα Αναδασμού.  Συγκεκριμένα, στα 
“απαιτούμενα προσόντα” των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας περιλαμβάνεται 
απολυτήριο αναγνωρισμένης σχολής μέσης τεχνικής εκπαίδευσης στην ειδικότητα 
πολιτικής μηχανικής ή τοπογραφίας ή αρχιτεκτονικής ή σχεδιαστή.  Με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς διευρύνεται ο κύκλος των δικαιούχων αιτητών, καθώς 
ορίζεται ως απαιτούμενο προσόν το απολυτήριο αναγνωρισμένης σχολής μέσης 
εκπαίδευσης, ώστε δικαιούχοι αιτητές να είναι όλοι οι απόφοιτοι όλων των σχολών 
μέσης εκπαίδευσης. 

 Η τροποποίηση που προτείνεται κατέστη αναγκαία μετά τη διαπίστωση ότι το 
ενδιαφέρον που παρατηρείται για διεκδίκηση της θέσης από άτομα που κατέχουν τα 
προσόντα που καθορίζονται στα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας είναι σχεδόν 
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ανύπαρκτο, με αποτέλεσμα πολλές θέσεις να παραμένουν κενές για μεγάλο χρονικό 
διάστημα. 

 Σημειώνεται ότι τα εν λόγω σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν 
στα πλαίσια της αρμόδιας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ). 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι αφενός η μεταφορά των υπό αναφορά 
σχεδίων υπηρεσίας της Νοσηλευτικής Σχολής από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας στη Διοίκηση του Υπουργείου Υγείας και αφετέρου η 
τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Λειτουργού Εκπαίδευσης Α΄ και 
Λειτουργού Εκπαίδευσης. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω 
κανονισμούς, η θέση Λειτουργού Εκπαίδευσης Α΄  μετατρέπεται από θέση πρώτου 
διορισμού και προαγωγής σε θέση προαγωγής μόνο και τα σχέδια υπηρεσίας της 
θέσης του Λειτουργού Εκπαίδευσης τροποποιούνται με τη μετατροπή της 
εγκεκριμένης μισθοδοτικής κλίμακας της θέσης από Α8 και Α10, συνδυασμένες 
κλίμακες, σε Α8, Α10 και Α11, συνδυασμένες κλίμακες, αλλαγή η οποία επήλθε ως 
αποτέλεσμα της έγκρισης του ενιαίου κρατικού μισθολογίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, 
υιοθετώντας τα προτεινόμενα με τους υπό συζήτηση κανονισμούς σχέδια υπηρεσίας, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 27 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ’  αριθμόν 29 θέμα είναι «Οι περί της Υγιεινής και του Επίσημου 
Ελέγχου των Τροφίμων Κανονισμοί του 2006».   Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί της Υγιεινής και του Επίσημου Ελέγχου των Τροφίμων 

Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Στέλλα Κυριακίδου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της 
Ένωσης Δήμων Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 
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 Σκοπός των κανονισμών αυτών, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του περί 
Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η εναρμόνιση  της κυπριακής 
νομοθεσίας με τις Οδηγίες 96/3/Ευράτομ, ΕΚΑΧ, ΕΚ 98/28/ΕΚ και 2004/4/ΕΚ, που 
αφορούν τη χορήγηση παρέκκλισης από ορισμένες διατάξεις της Οδηγίας 93/43/ΕΟΚ 
σχετικά με τη θαλάσσια μεταφορά υγρών ελαίων και λιπών, καθώς και ακατέργαστης 
ζάχαρης.   

 Συγκεκριμένα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς, μεταξύ άλλων, 
καθορίζονται η υποχρέωση τήρησης Μητρώου Επιχειρήσεων Τροφίμων, καθώς και οι 
σχετικές υποχρεώσεις των επιχειρήσεων τροφίμων.  

  Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας τόνισαν ότι οι ρυθμίσεις που 
καθορίζονται με τους κανονισμούς αυτούς εφαρμόζονται σε όλα τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων φορέων συμφωνούν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών,  ωστόσο οι εκπρόσωποι της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής εξέφρασαν τις ανησυχίες 
τους για την πιθανότητα αδυναμίας εφαρμογής των κανονισμών, ενώ οι εκπρόσωποι 
της Ένωσης Δήμων Κύπρου υποστήριξαν ότι πρέπει να συγκεκριμενοποιηθούν οι 
προϋποθέσεις εγγραφής στο σχετικό μητρώο, ώστε το κοινό να προστατεύεται 
επαρκώς.  

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, κατά 
πλειοψηφία των μελών της, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως 
αυτοί έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 30 θέμα είναι «Ο περί Απορρυπαντικών Νόμος του 2006».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Απορρυπαντικών Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Απριλίου 2006.  Στα πλαίσια της μελέτης 
του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας και του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αποτελεσματικότερη εφαρμογή του 
Κανονισμού ΕΚ 648/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
31ης Μαρτίου 2004, που έχει ως σκοπό τη διασφάλιση υψηλού βαθμού προστασίας 
του περιβάλλοντος και της ανθρώπινης υγείας, καθώς και την επίτευξη της ελεύθερης 
κυκλοφορίας των απορρυπαντικών και των επιφανειοδραστικών ουσιών για 
απορρυπαντικά στην εσωτερική αγορά.    

 Συγκεκριμένα, με το εν λόγω νομοσχέδιο, μεταξύ άλλων, προνοούνται τα 
ακόλουθα: 

1. Παρέχεται στο διευθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας 
εξουσία πρόσβασης σε πληροφορίες που αφορούν απορρυπαντικά και τα 
συστατικά τους για σκοπούς κρατικού ελέγχου, καθώς και επιβολής διοικητικού 
προστίμου για εξαναγκασμό συμμόρφωσης με τις διατάξεις του νομοσχεδίου 
των υποκειμένων στο νόμο. 

2. Ρυθμίζεται ο τρόπος συμμόρφωσης με τις υποχρεώσεις που θέτει το 
νομοσχέδιο και ο κοινοτικός Κανονισμός 648/2004. 

 

3. Προβλέπεται διενέργεια επιθεωρήσεων, ελέγχων, δειγματοληψιών και 
αναλύσεων αναφορικά με τα απορρυπαντικά και τα συστατικά τους, καθώς και 
τις συναφείς διοικητικές εξουσίες για το δέοντα χειρισμό απορρυπαντικών που 
δε συνάδουν με το νομοσχέδιο και τον προαναφερόμενο κανονισμό. 

 Οι εμπλεκόμενοι φορείς συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, κατά 
πλειοψηφία των μελών της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Διάθεση στην αγορά.  Άρθρο 5. 
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 Τεκμήρια.  Άρθρο 6. 

 Πρόσβαση διευθυντή σε πληροφορίες που αφορούν απορρυπαντικό ή 
επιφανειοδραστική ουσία.  Άρθρο 7. 

 Εξουσία του διευθυντή να απαιτεί εργαστηριακή δοκιμή απορρυπαντικού ή 
συστατικού αυτού από παρασκευαστές.  Άρθρο 8. 

 Εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί.  Άρθρο 9. 

 Χειρισμός δειγμάτων που λαμβάνονται από εξουσιοδοτημένους λειτουργούς.  
Άρθρο 10. 

 Δοκιμή δειγμάτων σε κυβερνητικό χημείο και συναφή θέματα.  Άρθρο 11. 

 Διοικητικό πρόστιμο που επιβάλλεται από το διευθυντή.  Άρθρο 12. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 13. 

 Παρεμπόδιση των λειτουργών κατά την άσκηση των εξουσιών ή την εκτέλεση 
καθηκόντων τους.  Άρθρο 14. 

 Γενικό ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 15. 

 Διάπραξη ποινικού αδικήματος από νομικό πρόσωπο.  Άρθρο 16. 

 Υπερασπίσεις.  Άρθρο 17. 

 Ποινές.  Άρθρο 18. 

 Εξουσία δικαστηρίου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση των Παραρτημάτων του παρόντος Νόμου και των 
Παραρτημάτων των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτού.  Άρθρο 20. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του περί Απορρυπαντικών Νόμου.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 22 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Απορρυπαντικών Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 31 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση 
Γραφέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Γραφέα (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006»  

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2006.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του  Υπουργείου Υγείας και του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 12 και 
64 του περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμου, σκοπείται η έγκριση των σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση γραφέα στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, ώστε να καταστεί 
δυνατή η πλήρωση των σχετικών κενών θέσεων. 

 Το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας αντικαθιστά υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας 
για την ίδια θέση, εισάγοντας νέα διάταξη, ώστε η ανάγκη για κατοχή πιστοποιητικών 
επιτυχίας στις εξετάσεις λογιστικής ή δακτυλογραφίας  να καθορίζεται κατά τη 
δημοσίευση της θέσης. 

 Οι εκπρόσωποι του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας δήλωσαν ενώπιον της 
επιτροπής ότι η προτεινόμενη τροποποίηση παρέχει στον Οργανισμό την ευχέρεια 
επιλογής υπαλλήλων με συγκεκριμένα προσόντα από ευρύτερη ομάδα υποψηφίων, 
αφού είναι γνωστό ότι η απαίτηση για ταυτόχρονη  επιτυχία στη λογιστική και 
δακτυλογραφία περιορίζει κατά πολύ τον αριθμό των υποψηφίων.      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:  

 Η πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για λόγους αρχής τάσσονται 
εναντίον της έγκρισης των υπό αναφορά  κανονισμών, γιατί με την προτεινόμενη 
τροποποίηση είναι δυνατό να προκληθούν ανισότητες μεταξύ των υπαλλήλων.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων  ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’  όλο που, όπως καταγράφεται στην έκθεση, είμαστε 
εναντίον της έγκρισης, θα υποστηρίξουμε το σχέδιο υπηρεσίας όπως έχει ετοιμαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 32 θέμα είναι «Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Ορθή 
Κλινική Πρακτική) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Ορθή Κλινική 

Πρακτική) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006»  

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, της Επιτροπής Βιοηθικής, του Συνδέσμου 
Φαρμακευτικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΦΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου 
Παρασκευαστών Φαρμάκων (CyPhaMA) και της Κίνησης Διεκδίκησης Δικαιωμάτων 
Ασθενών (ΚΙΔΔΑ). 

 Σκοπός των κανονισμών που προτείνονται είναι η τροποποίηση των περί 
Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Ορθή Κλινική Πρακτική) βασικών κανονισμών του 
2004,  ώστε το κυπριακό δίκαιο να εναρμονιστεί πλήρως με το δεσμευτικό κοινοτικό 
κεκτημένο και συγκεκριμένα με τις Οδηγίες 2005/28/ΕΚ της Επιτροπής της 8

ης
 

Απριλίου 2005 σχετικά με τον καθορισμό αρχών και λεπτομερών κατευθυντήριων 
γραμμών για τα φάρμακα που προορίζονται για ανθρώπινη χρήση, καθώς και των 
απαιτήσεων για την έγκριση της παρασκευής ή εισαγωγής τέτοιων προϊόντων.    

 Συγκεκριμένα, στους προτεινόμενους κανονισμούς προνοούνται, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Η υποβολή και εξέταση αίτησης για την έκδοση άδειας παρασκευής 
δοκιμαζόμενων φαρμακευτικών προϊόντων ή εισαγωγής τους από τρίτες χώρες. 

2. Οι υποχρεώσεις του κατόχου της άδειας, καθώς και  οι λόγοι αναστολής και 
ανάκλησης της άδειας αυτής. 

3. Η τεκμηρίωση των κλινικών δοκιμών. 

4. Η κατάρτιση των εντεταλμένων επιθεωρητών που διορίζονται για σκοπούς 
τήρησης της ορθής κλινικής πρακτικής και η υποχρέωση τήρησής της. 

5. Οι διαδικασίες επιθεώρησης για την τήρηση της ορθής κλινικής πρακτικής. 

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών.   
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, κατά 
πλειοψηφία των μελών της, εισηγείται  στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως 
έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί και αφού αναδιατυπωθεί η διάταξη σχετικά με τη 
φύλαξη βασικών εγγράφων στη βάση σχετικής γραπτής εισήγησης της προέδρου της 
Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ’  αριθμόν 33 θέμα είναι «Ο περί Καθιέρωσης της 15
ης

 Ιουλίου 1974 ως 
ημέρας Μνήμης και Τιμής των Πεσόντων και Αγωνισθέντων για τη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Καθιέρωσης της 15
ης

 Ιουλίου 1974 ως ημέρας Μνήμης και Τιμής των Πεσόντων 
και Αγωνισθέντων για τη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής  

 Κώστας Παπακώστας Γιώργος Βαρνάβα  

 Αντρέας Μουσκάλλης Νίκος Κουτσού 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 
στις 5 Ιουλίου 2006.  Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου αυτού κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και της Επιτροπής Καταρτισμού και Τήρησης Μητρώου Μαχητών της 
Αντίστασης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι ο καθορισμός ημερομηνίας μέχρι την 
οποία θα μπορούν να υποβάλλονται αιτήσεις για εγγραφή στο Μητρώο Μαχητών της 
Αντίστασης. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, στο εδάφιο 
(1) του άρθρου 6 του περί Καθιέρωσης της 15

ης
 Ιουλίου 1974 ως ημέρας Μνήμης και 

Τιμής των Πεσόντων και Αγωνισθέντων για τη Δημοκρατία Νόμου [Ν. 24(Ι) του 2001] 
γίνεται πρόνοια για εγγραφή στο Μητρώο Μαχητών της Αντίστασης.  Σύμφωνα με την 
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πρόνοια αυτή η εγγραφή γίνεται από την ίδια την Επιτροπή Καταρτισμού και Τήρησης 
Μητρώου Μαχητών της Αντίστασης ή ύστερα από αίτηση που υποβάλλεται σ’ αυτή 
είτε από τον ίδιο το μαχητή της αντίστασης είτε από κληρονόμους ή διαχειριστές της 
περιουσίας του.  Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση, επειδή στην 
περίπτωση αίτησης για εγγραφή στο Μητρώο Μαχητών της Αντίστασης δεν 
καθορίζεται ημερομηνία μέχρι την οποία να μπορούν να υποβάλλονται οι αιτήσεις 
αυτές, κρίθηκε σκόπιμο να καθοριστεί ως τέτοια ημερομηνία η 31

η
 Ιουλίου 2006.   

 Κατά τη διάρκεια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, 
εκφράστηκαν αμφιβολίες κατά πόσο ο προαναφερόμενος χρόνος είναι επαρκής, ώστε 
να λάβει γνώση κάθε ενδιαφερόμενος και να προλάβει να υποβάλει αίτηση  για 
εγγραφή στο Μητρώο Μαχητών της Αντίστασης.  Γι’ αυτό τα μέλη της επιτροπής 
αποφάσισαν να τροποποιηθεί το νομοσχέδιο και τελευταία ημερομηνία υποβολής των 
υπό αναφορά αιτήσεων να καθοριστεί η 31

η
 Αυγούστου 2006, ώστε από την 

ημερομηνία δημοσίευσης του νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας να 
υπάρχει επαρκής χρόνος για να λάβουν γνώση οι ενδιαφερόμενοι αιτητές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κατά πλειοψηφία των μελών της 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καθιέρωσης της 15
ης

 Ιουλίου 1974 
ως ημέρας Μνήμης και Τιμής των Πεσόντων και Αγωνισθέντων για τη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 34 θέμα είναι «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία από το Θόρυβο) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
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αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία 

από το Θόρυβο) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Τορναρίτης Ανδρέας Αγγελίδης  

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21

η
, στις 28 Ιουνίου 

και 5 Ιουλίου 2006.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας,  των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ. 

 Σκοπός των κανονισμών είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με την 
Οδηγία 2003/10/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, καθώς και ο 
καθορισμός των ελάχιστων προδιαγραφών για προστασία των εργαζομένων από 
τους κινδύνους για την ασφάλεια και την υγεία τους, ιδίως σε σχέση με την ακοή, οι 
οποίοι προκύπτουν ή ενδέχεται να προκύψουν λόγω της έκθεσής τους στο θόρυβο. 

 Συγκεκριμένα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς, μεταξύ άλλων, προνοούνται 
τα ακόλουθα: 

1. Η ερμηνεία των όρων “αιχμή της ηχητικής πίεσης”, “εβδομαδιαίο επίπεδο 
έκθεσης στο θόρυβο” και “ημερήσιο επίπεδο έκθεσης στο θόρυβο”. 

2. Oι οριακές τιμές έκθεσης και τιμές έκθεσης για την ανάληψη δράσης όσον 
αφορά τα ημερήσια επίπεδα έκθεσης στο θόρυβο και στις αιχμές ηχητικής 
πίεσης. 

3. Ο προσδιορισμός και η εκτίμηση των κινδύνων, καθώς και τα μέτρα αποφυγής 
ή μείωσης της έκθεσης στο θόρυβο για σκοπούς ατομικής προστασίας. 

4. Η ενημέρωση, η εκπαίδευση, οι διαβουλεύσεις και η συμμετοχή των εργοδοτών 
και εργοδοτουμένων, καθώς και οι υποχρεώσεις των αυτοεργοδοτουμένων. 

 Οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν 
λόγω κανονισμών.  

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, 
αφού προηγουμένως τροποποιηθούν, έτσι ώστε: 

1. η εκτίμηση των κινδύνων να διεξάγεται ανά διετία και εκτάκτως, αν προκύψει 
ανάγκη, 
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2. οι παρεκκλίσεις να εξετάζονται ανά διετία, αντί ανά τετραετία, και 

3. οποιοσδήποτε εργοδότης ή και εργοδοτούμενος δεν ικανοποιείται από 
απόφαση του αρχιεπιθεωρητή σχετικά με παρέκκλιση να μπορεί να 
απευθύνεται γραπτώς στον αρμόδιο υπουργό, ο οποίος παραχωρεί το 
δικαίωμα ακρόασης και στους δύο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 35 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Κουτσού 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  

 Γιάννος Λαμάρης Αντιπρόσωποι 

 Τάκης Χατζηγεωργίου θρησκευτικών ομάδων: 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Βαρτκές Μαχτεσιάν 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου Μπενίτο Μαντοβάνη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιουνίου και 4 Ιουλίου 2006.  Στο 
στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και ο 
Διευθυντής Μέσης Εκπαίδευσης του ίδιου υπουργείου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών 
Σχολείων και Φροντιστηρίων Νόμου, ώστε να μετέχει ως πρόεδρος στη 
Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικής Εκπαίδευσης ο Διευθυντής Μέσης Εκπαίδευσης, 
λόγω της  κατάργησης της θέσης του Διευθυντή Εκπαίδευσης που προβλέπεται στον 
υφιστάμενο νόμο.  Επιπρόσθετα, στον προτεινόμενο νόμο προβλέπεται η αύξηση της 
θητείας των μελών της Επιτροπής από δύο σε τρία χρόνια για την καλύτερη 
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λειτουργία της. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού 
υπέβαλε διευκρινιστικές ερωτήσεις για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της, 
συμφώνησε με το σκοπό του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και 
Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα είναι «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Διάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».   Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Διάρθρωσις και Όροι 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Κουτσού 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αντιπρόσωποι 

 Γιάννος Λαμάρης θρησκευτικών ομάδων: 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Βαρτκές Μαχτεσιάν 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Μπενίτο Μαντοβάνη 
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 Αντιγόνη Παπαδοπούλου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιουνίου και 4 Ιουλίου 2006.  Στο 
στάδιο της μελέτης των εν λόγω κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του 
διοικητικού συμβουλίου του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ).  Το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στη συνεδρία της επιτροπής.  Ο εκπρόσωπος της συντεχνίας του προσωπικού του 
ΘΟΚ, ΣΥΘΟΚ, που υπάγεται στη ΣΕΚ, ενημέρωσε εκ των προτέρων την επιτροπή ότι 
λόγω κωλύματος δε θα παρευρίσκετο στη συνεδρία της και παράλληλα διαβίβασε 
στην επιτροπή τη σύμφωνη γνώμη του με τις πρόνοιες των πιο πάνω κανονισμών. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 
του περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμου, τροποποιούνται οι περί Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου (Διάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί, ώστε να 
ρυθμιστεί νομοθετικά η υποχρέωση των υπαλλήλων του ΘΟΚ να αναφέρουν 
εγγράφως στο διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού τη γνώση ή εύλογη υπόνοιά τους 
ότι άλλος υπάλληλος ενέχεται σε πράξεις διαφθοράς ή δωροδοκίας, δίδοντας όλα τα 
αναγκαία στοιχεία προς υποστήριξη του ισχυρισμού τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ήδη οι πιο πάνω 
πρόνοιες προβλέπονται στον περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμο  και σε άλλες 
νομοθεσίες και με την προτεινόμενη τροποποίηση επέρχεται συμμόρφωση με την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 57.877, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2003.  
Με την απόφαση αυτή γίνεται σύσταση για υιοθέτηση των πιο πάνω προνοιών στις 
σχετικές νομοθεσίες που αφορούν τις  κρατικές υπηρεσίες, τους ημικρατικούς 
οργανισμούς και τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Ειδικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς υπάλληλος ο οποίος κατά την 
εκτέλεση των καθηκόντων του διαπιστώνει ή έχει εύλογη υπόνοια ότι έχει τελεστεί 
πράξη διαφθοράς ή δωροδοκίας από άλλο υπάλληλο οφείλει να το αναφέρει 
εγγράφως στο διοικητικό συμβούλιο του ΘΟΚ, δίδοντας όλα τα αναγκαία στοιχεία 
προς στήριξη του ισχυρισμού του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις των κανονισμών, γι’  αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.      

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 37 και 38 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τα υπό 
αναφορά νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου 
και 6 Ιουλίου 2006.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (ΣΕΚΠ) και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών Νόμου, ώστε η αρμοδιότητα του ΣΕΚΠ να 
εμπορεύεται πατάτες, η οποία λήγει την 31η Αυγούστου 2006, να παραταθεί μέχρι την 
31η Αυγούστου 2008. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του ΣΕΚΠ, 
παρατίθενται αναλυτικά τα ακόλουθα: 

1. Το ΣΕΚΠ ζήτησε την παράταση της περιόδου κατά την οποία έχει το δικαίωμα 
να εμπορεύεται τις πατάτες, μέχρι να μπορέσουν οι ομάδες παραγωγών να 
αναλάβουν το ρόλο αυτό, επειδή αναγνωρίζει την αδυναμία των ομάδων αυτών 
να αναλάβουν από μόνες τους την εμπορία του προϊόντος τους και με κύριο 
στόχο να τις βοηθήσει, ώστε να αναλάβουν μελλοντικά το ρόλο της εμπορίας. 

2. Οι αγροτικές οργανώσεις και οι ομάδες παραγωγών που συνεργάζονται με το 
ΣΕΚΠ ζήτησαν και αυτές την παράταση των υπηρεσιών του ΣΕΚΠ, καθώς και 
τη δημιουργία ενός διάδοχου μηχανισμού με σκοπό τη διασφάλιση μιας 
σταθερής διεξόδου από το πρόβλημα της διάθεσης πατατών. 

3. Σύμφωνα με την υφιστάμενη κατάσταση, οι πατατοπαραγωγοί έχουν 
συγκροτήσει πέντε ομάδες παραγωγών.  Για την εμπορική περίοδο 2006 
παρέδωσαν πατάτες στο ΣΕΚΠ τέσσερις από αυτές τις ομάδες παραγωγών, 
ενώ από το σύνολο των μελών των ομάδων παραγωγών παραδίνουν πατάτες 
στο ΣΕΚΠ 1 107 μέλη.  Αυτό καταδεικνύει ότι μεγάλο ποσοστό των 
πατατοπαραγωγών (77%) συσπειρώνεται και εμπιστεύεται το ΣΕΚΠ. 

4. Η συσπείρωση των παραγωγών γύρω από το ΣΕΚΠ αποτελεί ένδειξη της 
αδυναμίας των ομάδων παραγωγών να ανεξαρτητοποιηθούν και να αναλάβουν 
από μόνες τους τις εμπορικές δραστηριότητες για το προϊόν τους.  
Χαρακτηριστικό της αδυναμίας μέχρι σήμερα των ομάδων να λειτουργήσουν 
αποδοτικά είναι και το ότι, ενώ έχουν την ευκαιρία εκταμίευσης ενισχύσεων 
μέσα από το σχέδιο αγροτικής ανάπτυξης για χρηματοδότηση των 
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λειτουργικών δαπανών τους, αυτό δεν έγινε κατορθωτό, λόγω του ότι δεν είναι 
σε θέση να ικανοποιήσουν τους όρους παραχώρησης της ενίσχυσης. 

5. Η κυβέρνηση, αφού αξιολόγησε την υφιστάμενη κατάσταση και αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα πιο κάτω, που επισημαίνονται αναλυτικά, κατέληξε στο 
συμπέρασμα ότι ενδείκνυται η παράταση λειτουργίας του συμβουλίου για δύο 
ακόμη χρόνια, στη διάρκεια της οποίας θα γίνουν τέτοιες διευθετήσεις, ώστε την 
εμπορία πατατών να αναλάβει ένας ενιαίος φορέας πατατοπαραγωγών.  
Ειδικότερα:   

 α. το 77% των παραγωγών δείχνει εμπιστοσύνη στο ΣΕΚΠ, 

 β. η απουσία υποδομής και τεχνογνωσίας στις ομάδες παραγωγών δεν 
επιτρέπει την ανάληψη εμπορικών δραστηριοτήτων από αυτές, 

 γ. ξένοι εισαγωγείς κυπριακών πατατών ευνοούν και προτρέπουν τη 
διατήρηση ενός ενιαίου φορέα για την εμπορία πατατών, 

 δ. η διακοπή της εμπορίας από το ΣΕΚΠ θα έχει ως αποτέλεσμα μεγάλες 
ποσότητες πατατών να προσφέρονται σε μικρούς κυρίως εξαγωγείς, με 
άμεσο κίνδυνο τη μείωση των τιμών για τις εξαγωγές πατατών,  

 ε. ποσότητες πατατών που δεν ικανοποιούν τις εποχιακές απαιτήσεις των 
εξαγωγικών αγορών (μέγεθος, ποικιλία κ.λπ.) δεν παραλαμβάνονται 
από τους εμπόρους,  

 στ. η απουσία ενός φορέα έτοιμου να εξαγάγει μεγάλες ποσότητες πατατών 
δυνατόν να οδηγήσει σε κατάρρευση της εσωτερικής αγοράς, η οποία 
συνήθως στηρίζει/συμπληρώνει τα εισοδήματα από την 
πατατοκαλλιέργεια, και, 

 ζ. πέρα από την εμπορία, το ΣΕΚΠ διαδραματίζει σοβαρό ρόλο στην 
εξυπηρέτηση των στόχων και προτεραιοτήτων που προάγουν τα 
γενικότερα συμφέροντα της πατατοκαλλιέργειας, που δεν μπορούν να 
αναληφθούν από ιδιώτες εμπόρους, όπως είναι ο προγραμματισμός της 
φύτευσης και της εκρίζωσης, η προώθηση/διασφάλιση της ποιότητας, η 
σταθερότητα στην προμήθεια πατατών στις εξαγωγικές αγορές, η 
μεγιστοποίηση του όγκου πωλήσεων και η διάθεση όλης της παραγωγής, 
η μεγάλη διαπραγματευτική δύναμη του ΣΕΚΠ και η σταθεροποίηση της 
μέσης τιμής πώλησης των πατατών.  

6. Τέλος, οι όροι και προϋποθέσεις που προτείνονται σε σχέση με τα πιο πάνω 
είναι οι ακόλουθοι: 

 α. Το ΣΕΚΠ να αναλάβει καταλυτικό ρόλο στη δημιουργία ενιαίου φορέα 
και να προχωρήσει στην υλοποίηση του ειδικού σχεδίου δράσης κατά 
την επόμενη διετή περίοδο. 

 β. Το ΣΕΚΠ να ετοιμάσει μελέτη η οποία να καλύπτει όλες τις πτυχές της 
μεταβίβασης της εμπορίας και οποιωνδήποτε άλλων δραστηριοτήτων 
κριθούν σκόπιμες. 

 γ. Τα περιουσιακά στοιχεία του κράτους να παραμείνουν στο ΣΕΚΠ, για να 
παρέχει υπηρεσίες συσκευασίας σε όλους τους παραγωγούς και μετά τη 
διετή περίοδο. 

 δ. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να 
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παρακολουθεί τις εξελίξεις για την πρόοδο που θα σημειώνεται και να 
ενημερώνει σχετικά το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο ένα χρόνο μετά 
την ημερομηνία παράτασης και υπό το φως των εξελίξεων να 
επανεξετάσει το μέλλον του συμβουλίου. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι επίσης η τροποποίηση 
του περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών Νόμου, ώστε το ΣΕΚΠ να ετοιμάζει και να 
υποβάλλει, μέσω του αρμόδιου υπουργού, στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση τον 
ετήσιο προϋπολογισμό εσόδων και εξόδων του για το επόμενο έτος. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
επισημαίνεται ότι η ανάγκη για προώθηση της συγκεκριμένης τροποποίησης 
προέκυψε από τις παρατηρήσεις της Γενικής Ελεγκτού της Δημοκρατίας στην ετήσια 
έκθεσή της για το έτος 2004.  Συγκεκριμένα, το ΣΕΚΠ μέχρι το 2005 ετοίμαζε 
προϋπολογισμό εσόδων και εξόδων, ο οποίος τύγχανε της έγκρισης του αρμόδιου 
υπουργού.  

 Οι εκπρόσωποι όλων των αγροτικών οργανώσεων συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις και των δύο υπό αναφορά νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των 
υπό αναφορά νομοσχεδίων σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δικαιολογήσω τη θέση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, η οποία διαφοροποιείται σε αποχή και μάλιστα για τους ακόλουθους 
λόγους: 

 Παρατηρούμε ή διακρίνουμε μια διαρκή έλλειψη πολιτικής επί του θέματος, η 
οποία καθιστά ή δημιουργεί ή προκαλεί κινδύνους στον τομέα της εμπορίας 
κυπριακών πατατών και θα ήθελα να πω πολύ σύντομα το ιστορικό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δύο λεπτά, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Το 2004 η κυβερνητική πολιτική ήταν να αποδυναμωθεί το Συμβούλιο 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών ως ένας ενιαίος φορέας εμπορίας της κυπριακής 
πατάτας με προτροπή στους παραγωγούς να συστήσουν ομάδες παραγωγών.  Στη 
συνέχεια, ένα χρόνο αργότερα, δηλαδή το 2005, παρατηρούμε να επανέρχεται το ίδιο 
το κράτος, να αναλαμβάνει εκ νέου αυξημένη εμπορική δραστηριότητα παρατείνοντας 
και κατά την περσινή χρονιά, για άλλο ένα χρόνο, τη λειτουργία του Συμβουλίου 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, δηλαδή μέχρι τις 30 Αυγούστου 2006.  Η εμπορική 
δραστηριότητα, καθώς και η συμπεριφορά του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών κατά την εμπορική περίοδο 2005-2006 αφαίρεσε και πάλι τη δυνατότητα 
ελεύθερης ανάπτυξης και δημιουργίας των ομάδων παραγωγών.  Δηλαδή, από τη μια 
φύγαμε ή καλύτερα διαλύσαμε το ενιαίο της εμπορίας, το οποίο εκφραζόταν μέσω του 
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Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, στη συνέχεια επανερχόμαστε και πάλι 
και προσπαθούμε να το επαναδημιουργήσουμε.  Δυστυχώς, η κυβερνητική πολιτική, 
πριν από δύο χρόνια, να συσταθούν ομάδες παραγωγών και να διαλυθεί το 
συμβούλιο έχει αποβεί άκαρπη.   

 Η κυβέρνηση παρατείνει για άλλα δύο χρόνια τη λειτουργία του προβληματικού 
Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών. Δυστυχώς, το συμβούλιο δεν έχει 
παρουσιάσει κανένα πρόγραμμα εκσυγχρονισμού και αναδιάρθρωσης για την 
επόμενη διετία, το οποίο πρόγραμμα δράσης να δημιουργεί εμπιστοσύνη.  Πάνω σε 
ποια βάση στηρίζεται λοιπόν το κράτος, για να παρατείνει τη λειτουργία αυτού του 
οργανισμού και πού είναι η προστασία του παραγωγού; 

 Πρόσθετα, η κυβέρνηση επιθυμεί να αναθέσει την ευθύνη της εμπορίας των 
κυπριακών πατατών σε έναν οργανισμό ο οποίος μέχρι σήμερα, είναι κοινά αποδεκτό, 
δεν έχει φέρει εκείνα τα θετικά αποτελέσματα.  Αυτό το βλέπουμε και διαχρονικά μέσα 
από τις στατιστικές. 

 Θέτουμε και πάλι το βασικό ερώτημα τι θα γίνει στην περίπτωση κατά την 
οποία την επόμενη χρονιά το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών δεν 
κατορθώσει να φέρει το θετικό αποτέλεσμα στην εμπορία.  Ποιος θα καλύψει το 
αρνητικό αποτέλεσμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βάλτε τελεία, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω το θέμα των πατατών είναι τεράστιο.  Βεβαίως το άνοιξε ο κ. 
Χατζηγιάννη, αλλά να πούμε μέσα στον περιορισμένο χρόνο ότι η κυβέρνηση 
αντιλήφθηκε πως το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών επιτελεί καλό ρόλο, 
γιατί η ομάδα παραγωγών που συσπειρώθηκε ως Παγκύπρια Ομάδα 
Πατατοπαραγωγών και εξάγει  τις πατάτες μέσω του συμβουλίου που έχει το 
συντονιστικό ρόλο έφερε πολύ καλύτερα αποτελέσματα από τις άλλες ομάδες 
παραγωγών, οι οποίες ανταγωνίζονταν κι έφεραν τα πενιχρότατα αποτελέσματα 
πέρσι. 

 Επομένως, πρέπει να επαινέσουμε την κυβέρνηση που παρατείνει με 
νομοσχέδιο άλλα δύο χρόνια τη λειτουργία του συμβουλίου.  Κι εμείς συμφωνούμε 
ασφαλώς.  Αν θυμάστε, πέρσι η Βουλή ψήφισε πάλι για δύο χρόνια, αλλά έγινε 
αναπομπή του νόμου, γιατί ήταν για ένα χρόνο και ήταν αντισυνταγματικός με λίγα 
λόγια.   

 Αν θέλουμε να ανοίξουμε το θέμα των πατατών, πρέπει σε άλλη ώρα, σε άλλη 
μέρα κι όχι τώρα.  Τώρα απλά να ψηφίσουμε τα δύο χρόνια, για να δώσουμε μια 
ώθηση στο συμβούλιο, όπου συσπειρώθηκε το 77% των πατατοπαραγωγών, για να 
εξάγουμε τις πατάτες ενιαία και να μη συναγωνίζονται και να καταστρέφονται οι 
ομάδες παραγωγών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Θωμά. 
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Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα να εξαντλήσω και τα δύο λεπτά, αλλά δε θα το 
κάνω· θα εξαντλήσω μόνο ένα. 

 Θα πω, πρώτον, ότι και οι τέσσερις αγροτικές οργανώσεις συμφωνούν με την 
παράταση που δίνεται στο συμβούλιο, δεύτερον, το 77% όλων των παραγωγών 
εμπιστεύεται και πωλεί τις πατάτες του μέσω του συμβουλίου, τρίτον, η εκτίμηση που 
υπάρχει είναι ότι, αν το συμβούλιο απαρνηθεί ή δεν προχωρήσει η Βουλή να του 
δώσει αυτή την παράταση, η εμπορία πατατών θα καταρρεύσει, με όλες τις συνέπειες 
για τους αγρότες. Αν λοιπόν αγαπούμε τους αγρότες και τους πατατοπαραγωγούς, 
είναι μονόδρομος να ψηφίσουμε υπέρ της παράτασης των υπηρεσιών του 
συμβουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω αυτό που είπε αρχικά ο συνάδελφος Γιαννάκης 
Θωμά, ότι μέσα στο συμβούλιο συμμετέχουν και οι τέσσερις αγροτικές οργανώσεις 
και, έχοντας ως παράδειγμα το ότι ο συνάδελφος έχει επικαλεστεί τη θέση του ως 
γενικού γραμματέα της ΠΕΟ, να πω ότι ο συνάδελφος από το Δημοκρατικό 
Συναγερμό είναι ο γενικός γραμματέας του “Παναγροτικού Συνδέσμου”, ο οποίος 
συμφώνησε πάνω σε αυτό το πράγμα.    

 Παρακάτω, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω το εξής:  Είναι το Συμβούλιο Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών το οποίο -αν μιλάμε για την περσινή χρόνια κατά την οποία δεν 
υπήρξε ανταπόκριση των ιδιωτών σε σχέση με την εξαγωγή των πατατών- τουλάχιστο 
πλήρωσε τα μηδαμινά στους παραγωγούς, για να μπορέσουν να κρατηθούν.  Κι 
επίσης ήταν απαίτηση των ίδιων των παραγωγών η τότε πρόταση, την οποία ως 
ΕΔΕΚ είχαμε καταθέσει, για τέσσερα χρόνια παράτασης.  Και συμφωνήσαμε στα δύο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τα θέματα αυτά έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο και παρακαλώ το γραμματέα 
να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και δεκαπέντε αποχές τα άρθρα 
1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ενιαίου κειμένου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και δεκαπέντε αποχές το ενιαίο 
κείμενο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 39 θέμα είναι «Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Συντάξεις και Χορηγήματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2006».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας 

Κυπριακών Πατατών (Συντάξεις και Χορηγήματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
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Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου 
και στις 6 Ιουλίου 2006.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (ΣΕΚΠ).  Οι συντεχνίες του ΣΕΚΠ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Ωστόσο εκπρόσωπος της ΟΗΟ-ΣΕΚ 
απέστειλε σχετική επιστολή προς την επιτροπή, εκφράζοντας τη σύμφωνη γνώμη της 
συντεχνίας με τις πρόνοιες των κανονισμών. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
57Α του περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών Νόμου, τροποποιούνται οι υφιστάμενοι 
περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Συντάξεις και Χορηγήματα 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί, ώστε το ΣΕΚΠ να δύναται να τηρεί λογαριασμούς του 
Ταμείου Συντάξεων, σύμφωνα με τις παραδεδεγμένες λογιστικές αρχές, να ετοιμάζει 
καταστάσεις λογαριασμών ετησίως και να υποβάλλει στο Γενικό Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας για έλεγχο τις πληρωμές που καταβάλλονται στους δικαιούχους 
υπαλλήλους που αφυπηρετούν, καθώς και τους λογαριασμούς του Ταμείου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υιοθετεί το σκοπό 
και τις επιδιώξεις των κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 40 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 

Ασφάλισης (Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2006» 
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Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2006.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ).  Ο κλάδος υπαλλήλων ΟΓΑ που υπάγεται στην 
ΠΑΣΥΔΥ, παρ’  όλο που κλήθηκε να παραστεί, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση 
της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
13(5) του περί Γεωργικής Ασφαλίσεως Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
Κανονισμών, ώστε αυτοί να εναρμονιστούν με το άρθρο 39 της συνθήκης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), όπως αυτό ερμηνεύτηκε από το Δικαστήριο των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, και να επέλθουν σ’  αυτούς ορισμένες εσωτερικής φύσης 
ρυθμίσεις. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν το δικαίωμα 
εργοδότησης πολιτών κρατών μελών της ΕΕ, το όριο ηλικίας αφυπηρέτησης των 
μόνιμων συντάξιμων υπαλλήλων του ΟΓΑ, την ένταξη του ωρομίσθιου εργατικού 
προσωπικού στο σχέδιο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του μόνιμου προσωπικού 
και τη θεσμοθέτηση της διαδικασίας πρόσληψης και το καθεστώς εργοδότησης του 
έκτακτου/εποχιακού προσωπικού. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν από τους εκπροσώπους του 
Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, οι τροποποιήσεις που επιφέρουν οι εν λόγω 
κανονισμοί κρίθηκαν σκόπιμες για τους ακόλουθους λόγους: 

1. Η προτεινόμενη τροποποίηση των Κανονισμών 2, 17 και 21 κρίθηκε αναγκαία, 
ούτως ώστε αυτοί να συνάδουν προς την υπ’  αριθμόν 58.258 απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2003, που αφορούσε τη 
νομοθετική ρύθμιση του δικαιώματος εργοδότησης πολιτών κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τόσο στη δημόσια υπηρεσία όσο και στους ημικρατικούς 
οργανισμούς και στις αρχές τοπικής διοίκησης, καθώς και τον καθορισμό 
θέσεων που θα πρέπει να διαφυλαχθούν αποκλειστικά για Κύπριους πολίτες, 
προς συμμόρφωση με το άρθρο 39 της συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
όπως αυτό ερμηνεύτηκε με αποφάσεις του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων. 

2. Η προτεινόμενη τροποποίηση του Κανονισμού 37 κρίθηκε αναγκαία για τη 
ρύθμιση του θέματος του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης των μόνιμων 
συντάξιμων υπαλλήλων του ΟΓΑ, ώστε οι Κανονισμοί να συνάδουν προς τον 
περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικό) Νόμο του 2005 [Ν.68(1)/2005]. 

3. Η προτεινόμενη τροποποίηση του Κανονισμού 77 προνοεί την ένταξη του 
ωρομίσθιου εργατικού προσωπικού του ΟΓΑ στο σχέδιο ιατροφαρμακευτικής 
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περίθαλψης του μόνιμου προσωπικού του Οργανισμού.  Η τροποποίηση αυτή 
κατέστη αναγκαία μετά την άρνηση της Διαχειριστικής Επιτροπής του Σχεδίου 
Ιατροφαρμακευτικής Περίθαλψης και Ευημερίας Κυβερνητικών Εργατών να 
εντάξει στο σχέδιο και το ωρομίσθιο εργατικό προσωπικό του Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης. 

4. Η προσθήκη του νέου Κανονισμού 77Α σκοπό έχει τη ρύθμιση της διαδικασίας 
πρόσληψης και του καθεστώτος εργοδότησης έκτακτου/εποχιακού 
προσωπικού, για τα οποία δεν υπήρχε ρητή πρόνοια στην υφιστάμενη 
νομοθεσία του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, ούτως ώστε να εφαρμόζεται 
ό,τι ισχύει στη δημόσια υπηρεσία. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για τους 
υπό αναφορά κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 41 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης - Θέση Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου  
και στις 6 Ιουλίου 2006.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού), του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ) 
και του Κλάδου Υπαλλήλων ΟΓΑ, ο οποίος υπάγεται στην ΠΑΣΥΔΥ.   

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13(5) του περί 
Γεωργικής Ασφαλίσεως Νόμου, είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη 
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θέση του Λογιστή, ώστε αυτό να συνάδει με την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 46.442 και ημερομηνία 31.7.1997. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, οι 
προτεινόμενοι κανονισμοί στοχεύουν στην αναβάθμιση της μισθοδοτικής κλίμακας της 
θέσης του Λογιστή του ΟΓΑ από την κλίμακα Α10 στη συνδυασμένη κλίμακα Α9-Α11-
Α12.  Παράλληλα, προστίθεται πρόνοια στα απαιτούμενα προσόντα, σύμφωνα με την 
οποία ο κάτοχος της θέσης πρέπει να είναι μέλος του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου. 

 Ο εκπρόσωπος του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης ανέφερε ότι η 
υιοθέτηση των πιο πάνω κρίνεται σκόπιμη, αφού κάτι τέτοιο εφαρμόζεται ήδη για όλες 
τις θέσεις Λογιστή στη δημόσια υπηρεσία.  Επισήμανε επίσης ότι, παρά το γεγονός ότι 
η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας της 
συγκεκριμένης θέσης είχε ληφθεί το 1997, η ανάγκη για τροποποίηση του υπό 
αναφορά σχεδίου υπηρεσίας προέκυψε με αφορμή την πρόσφατη συνταξιοδότηση 
του ατόμου που κατείχε τη θέση Λογιστή στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης, γι’ 
αυτό και η προκήρυξη της θέσης έγινε  σύμφωνα με όσα ισχύουν σχετικά στη δημόσια 
υπηρεσία.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος κατέθεσε στην επιτροπή επιστολή του 
Κλάδου Υπαλλήλων ΟΓΑ-ΠΑΣΥΔΥ, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2004, στην οποία 
αναφέρεται ότι το διοικητικό συμβούλιο του Κλάδου διαπίστωσε ότι το εν λόγω σχέδιο 
υπηρεσίας συνάδει πράγματι με τα ισχύοντα στη δημόσια υπηρεσία. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού άκουσε όλα 
όσα εκτέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την έγκριση των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για τους υπό αναφορά 
κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 42 και 43 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 
Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και 
«Οι περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων Κανονισμοί του 2006».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και για τους κανονισμούς που 
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τιτλοφορούνται «Οι περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων 
Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ρίκκος Ερωτοκρίτου   

 Κώστας Παπακώστας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 
και 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2006.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας για την αποζημίωση θυμάτων βίαιων εγκλημάτων, ώστε να εναρμονιστεί η 
εν λόγω νομοθεσία με τις διατάξεις της Οδηγίας 2004/80/ΕΚ του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης της 29

ης
 Απριλίου 2004 για την αποζημίωση των θυμάτων 

εγκληματικών πράξεων. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 18 της πιο πάνω Οδηγίας, τα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης όφειλαν να θέσουν σε ισχύ τις αναγκαίες νομοθετικές 
και διοικητικές ρυθμίσεις προκειμένου να συμμορφωθούν με τις διατάξεις της το 
αργότερο μέχρι την 1

η
 Ιανουαρίου 2006.  Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη 

Βουλή στις 23 Μαρτίου 2006 και οι προτεινόμενοι κανονισμοί στις 8 Ιουνίου 2006. 

 Ειδικότερα, σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εισαγωγή του αναγκαίου 
μηχανισμού συνεργασίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και των άλλων κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για διευκόλυνση της πρόσβασης στη δικαιοσύνη και 
στο δικαίωμα αποζημίωσης θύματος βίαιου εγκλήματος που διαπράττεται σε κράτος 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης διαφορετικό από το κράτος στο οποίο διαμένει το 
θύμα.  Βασικό στοιχείο του συστήματος συνεργασίας, όπως προβλέπεται στην Οδηγία, 
είναι η διασφάλιση σε υποθέσεις διασυνοριακού χαρακτήρα της δυνατότητας στο 
θύμα να αποτείνεται με σχετική αίτησή του σε αρμόδια αρχή του κράτους μέλους στο 
οποίο διαμένει.  Για το σκοπό αυτό προβλέπεται στο νομοσχέδιο η σύσταση Αρχής 
Συνδρομής της Δημοκρατίας και Αρχής Απόφασης, οι οποίες θα είναι οι αρμόδιες 
αρχές για την παραλαβή και διαβίβαση αίτησης προς την αρμόδια αρχή άλλου 
κράτους μέλους ή την εξέταση και τη λήψη απόφασης για την αίτηση που διαβιβάζεται 
από την αρμόδια αρχή άλλου κράτους μέλους, ανάλογα με την περίπτωση.  
Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με την υπό αναφορά Οδηγία, όλα τα κράτη μέλη έχουν 
υποχρέωση να θεσπίσουν σύστημα για την αποζημίωση θυμάτων εκ προθέσεως 
εγκλημάτων βίας που έχουν τελεσθεί στο έδαφός τους.  Τέτοιο σύστημα αποζημίωσης 
προβλέπεται ήδη στην Κυπριακή Δημοκρατία με τις διατάξεις της υπό τροποποίηση 
νομοθεσίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 8 του περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων Νόμου, είναι η 
εισαγωγή των διαδικαστικών ρυθμίσεων που είναι αναγκαίες για τη διευκόλυνση της 
συνεργασίας μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και των άλλων κρατών μελών της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης για την παροχή του δικαιώματος αποζημίωσης στα θύματα 
βίαιων εγκλημάτων.  Ειδικότερα, τα θέματα που ρυθμίζονται στους κανονισμούς 
αυτούς αφορούν κυρίως τη διαβίβαση και την παράδοση της αίτησης για αποζημίωση, 
την ακρόαση του αιτητή, την κοινοποίηση της απόφασης, καθώς και άλλα θέματα, 
όπως η γλώσσα στην οποία θα συντάσσονται οι ζητούμενες πληροφορίες σχετικά με 
την εξέταση της αίτησης. 

 Σύμφωνα με όσα κατέθεσαν στην επιτροπή οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, οι 
προτεινόμενες με το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς ρυθμίσεις δε συνεπάγονται 
πρόσθετη οικονομική επιβάρυνση για τη Δημοκρατία, γιατί αφορούν μόνο τη 
διαδικασία εφαρμογής της υφιστάμενης σχετικής νομοθεσίας. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών από την 
επιτροπή οι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας υπέβαλαν σ’ αυτή 
αναθεωρημένες διατυπώσεις των κειμένων των προτεινόμενων νομοθεσιών, που 
προήλθαν ως αποτέλεσμα της συζήτησης που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της 
επιτροπής και με αφορμή τις εισηγήσεις των μελών της. 

 Ωστόσο, η επιτροπή, διαπιστώνοντας ότι τα πιο πάνω κείμενα εξακολουθούν 
να παρουσιάζουν αρκετά κενά και αδυναμίες και κυρίως ότι ορισμένες έννοιες, αλλά 
και διατάξεις αυτών χρήζουν ουσιαστικής διασαφήνισης και ότι είναι αναγκαία η 
βελτίωση των εν λόγω κειμένων από καθαρά νομοτεχνική άποψη, προχώρησε στην 
επαναδιατύπωση σημαντικού μέρους των δύο κειμένων.  Συναφώς, σημειώνεται ότι η 
επιτροπή είχε επισημάνει και ορισμένα κενά και αδυναμίες στην υφιστάμενη 
νομοθεσία, που δυσκόλευαν την ενσωμάτωση σ’ αυτή των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  
Ως εκ τούτου, η επιτροπή στο παρόν στάδιο, λόγω και του περιορισμένου χρόνου που 
είχε στη διάθεσή της, κατά την επαναδιατύπωση των κειμένων του νομοσχεδίου και 
των κανονισμών περιορίστηκε στο να επιφέρει σ’ αυτά τις απολύτως αναγκαίες, κατά 
την άποψή της, τροποποιήσεις για βελτίωσή τους τόσο από άποψη σαφέστερης 
απόδοσης της Οδηγίας όσο και από νομοτεχνική άποψη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και των 
κανονισμών, γι’ αυτό, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού 
Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση 
των κανονισμών, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου και μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων 
Εγκλημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 44 θέμα είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Εξοπλισμός 
Πλοίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Εξοπλισμός 

Πλοίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουλίου 2006. 
Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου, του 
Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου και της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών. 
Ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, παρ’  όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής, με επιστολή του, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2006, συμφώνησε 
με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής 
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Ναυτιλίας (Εξοπλισμός Πλοίων) Νόμου, για να επιτρέπεται η αναδρομική  ισχύς των 
γνωστοποιήσεων που εκδίδονται σύμφωνα με το νόμο αυτό. Με την τροποποίηση 
αυτή δίνεται η δυνατότητα να εκδοθεί, με αναδρομική ισχύ, η γνωστοποίηση που 
προβλέπεται από το εδάφιο (3) του άρθρου 6 του νόμου, με σκοπό την ολοκλήρωση 
της εναρμόνισης της ημεδαπής νομοθεσίας με το άρθρο 2 της Οδηγίας 2002/75/ΕΚ, 
που τροποποιούσε την Οδηγία 96/98/ΕΚ η οποία προέβλεπε δικαίωμα εμπορίας και 
εγκατάστασης συγκεκριμένου εξοπλισμού πλοίων μέχρι τις 23 Μαρτίου 2005. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, το άρθρο 2 
της Οδηγίας προβλέπει χαριστική περίοδο μέχρι τις 23 Μαρτίου 2005 στο δικαίωμα 
εμπορίας και εγκατάστασης συγκεκριμένου εξοπλισμού πλοίων  που κατασκευάστηκε 
πριν από την πιο πάνω ημερομηνία, χωρίς να απαιτούνται πιστοποιήσεις με βάση τις 
νέες διαδικασίες, που τέθηκαν σε ισχύ μετά τις 23 Μαρτίου 2005. Η χαριστική 
περίοδος θα εξυπηρετήσει τόσο όσους εμπορεύονται εξοπλισμό πλοίων όσο και τους 
πλοιοκτήτες, αφού με τον τρόπο αυτό θα μπορέσουν να διαθέσουν τον εξοπλισμό 
που αποκτήθηκε προτού τεθούν σε ισχύ οι νέες ρυθμίσεις και ο οποίος είχε 
παραμείνει αδιάθετος. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
ανέφερε ότι με το νομοσχέδιο παρέχεται δυνατότητα για αναδρομική ισχύ της πιο 
πάνω γνωστοποίησης, η οποία δεν εκδόθηκε έγκαιρα. Περαιτέρω, σημείωσε ότι με 
την έκδοση της πιο πάνω γνωστοποίησης με αναδρομική ισχύ καλύπτονται και νομικά 
οι πλοιοκτήτες που εγκατέστησαν το συγκεκριμένο εξοπλισμό στα πλοία που 
βρίσκονται στην ιδιοκτησία τους.  

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων ανέφερε ότι ο εξοπλισμός που εγκαταστάθηκε στα πλοία 
συνάδει με τις πρόνοιες της νομοθεσίας και των σχετικών ευρωπαϊκών Οδηγιών. 
Συνεπώς, εκείνο που απομένει, πρόσθεσε, είναι και η τυπική έκδοση της σχετικής 
γνωστοποίησης. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου ανέφερε ότι το 
συμβούλιο συμφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, τονίζοντας ότι ο υφιστάμενος 
εξοπλισμός των πλοίων συνάδει απόλυτα με τα διεθνή, ευρωπαϊκά και εσωτερικά 
πρότυπα. 

  Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών συμφώνησε με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων στην πλειοψηφία της συμφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, γι’  αυτό και 
εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά επί του νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου αμέσως μετά το άρθρο 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 
2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Εξοπλισμός 
Πλοίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 45 και 46 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’  αριθμόν 47 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται  
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Ιουλίου 
2006.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου, εκπρόσωποι του 
Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου, του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων, της 
Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Επαγγελματικών Τουριστικών Σκαφών  και του ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 25 του 
νόμου για την Αρχή Λιμένων Κύπρου,  είναι η μείωση των συντελεστών χρέωσης για 
τα αυτοκίνητα των περιηγητών, μέσα στα πλαίσια της συμβολής της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου στην προώθηση του τουριστικού προϊόντος, καθώς και για εκείνα τα αγαθά 
που κρίθηκαν ευαίσθητα και αναγκαίο να προστατευθούν, γιατί σχετίζονται άμεσα με 
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βιομηχανίες που θεωρείται ότι ανήκουν σε ευαίσθητους τομείς και επηρεάζουν σε 
μεγάλο βαθμό την οικονομία του τόπου, όπως είναι, για παράδειγμα, το τσιμέντο, η 
άμμος, οι τσιμεντοσοβάδες, οι χυμοί φρούτων και λαχανικών, το αλεύρι, η ξυλεία και 
άλλα αγαθά. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, τα προϊόντα αυτά είτε εξάγονται σε μεγάλες ποσότητες είτε η εξαγωγική 
τους δραστηριότητα προωθείται με γοργούς ρυθμούς.  Σύμφωνα πάντα με την ίδια 
έκθεση, με τα υφιστάμενα δικαιώματα επηρεάζονται αρνητικά βιομηχανίες που 
συμβάλλουν καταλυτικά στη διαμόρφωση της οικονομικής δραστηριότητας της 
κυπριακής βιομηχανίας. Τα υφιστάμενα δικαιώματα αναθεωρήθηκαν για τελευταία 
φορά την 1

η
 Μαΐου 2004, για σκοπούς συμμόρφωσης της Αρχής Λιμένων Κύπρου με 

σχετική εισήγηση του Εφόρου Κρατικών Ενισχύσεων, ώστε να εναρμονισθεί η 
Κύπρος με το ευρωπαϊκό κεκτημένο όσον αφορά την εξίσωση των συντελεστών 
χρέωσης για εισαγόμενα και εξαγόμενα προϊόντα. 

 Ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου, παρουσιάζοντας τους 
κανονισμούς ενώπιον της επιτροπής, ανέφερε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
στα δικαιώματα που καταβάλλονται στα λιμάνια κρίθηκαν αναγκαίες, αφού, μετά την 
εξισορρόπηση που επήλθε μεταξύ των τελών που καταβάλλονταν για εισαγωγές και 
εξαγωγές προϊόντων, οι βιομηχανίες καταβάλλουν υψηλά τέλη. 

 Επιπρόσθετα, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου ανέφερε ότι 
από την τροποποίηση των τελών που καταβάλλουν οι εισαγωγείς και εξαγωγείς 
προϊόντων η Αρχή Λιμένων Κύπρου θα απολέσει έσοδα της τάξης των £400.000, που 
προήλθαν από την αναϊσορρόπηση των τελών εξαιτίας της ένταξης της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, και μέλημα της Αρχής Λιμένων Κύπρου είναι η αποκατάσταση 
της αδικίας που προήλθε από την πιο πάνω αναϊσορρόπηση τελών, με την οποία 
συμφωνεί το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Περαιτέρω, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου ανέφερε ότι με 
τους υπό αναφορά κανονισμούς θεσμοθετούνται στην πράξη τέλη τα οποία 
επιβάλλονταν κατόπιν αμοιβαίων συμφωνιών με τους χρήστες λιμενικών χώρων.  
Όπως χαρακτηριστικά τόνισε ο ίδιος εκπρόσωπος, είναι επιτακτική η ανάγκη για 
θεσμοθέτηση των τελών αυτών, αφού ορισμένοι χρήστες λιμενικών χώρων 
επικαλούνται την έλλειψη θεσμοθέτησης και αρνούνται να καταβάλουν τα 
συμφωνημένα τέλη χρήσης λιμενικών χώρων. Η θεσμοθέτηση των δικαιωμάτων 
αυτών αποτελεί άλλωστε απαίτηση του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

 Απαντώντας σε ερωτήσεις μελών της επιτροπής, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε 
ότι παρόμοια πρακτική ακολουθούν και τα λιμάνια της Χάιφας και του Πειραιά και 
δήλωσε ότι τα έσοδα από τα γενικά λιμενικά δικαιώματα ανέρχονται σε £12.000.000 
περίπου, ποσό που αντιστοιχεί στο 50% περίπου των ετήσιων εισοδημάτων της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου και της Κυπριακής 
Ένωσης Πλοιοκτητών τάχθηκαν υπέρ της θεσμοθέτησης των λιμενικών δικαιωμάτων 
που καταβάλλονται από τους χρήστες λιμενικών χώρων. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Επαγγελματικών 
Τουριστικών Σκαφών ανέφερε ότι το μέρος των κανονισμών στο οποίο προβλέπεται η 
καταβολή τέλους 50 και 25 σεντ ανά επιβάτη για υποβρύχια  ξενάγηση και παράκτια 
κρουαζιέρα, αντίστοιχα, βρίσκει αντίθετο το σύνδεσμο και τόνισε την ανάγκη στήριξης 
των τουριστικών επαγγελμάτων, ιδιαίτερα σήμερα που η τουριστική βιομηχανία 
ακολουθεί φθίνουσα πορεία. 
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 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ ανέφερε ότι, ενώ αρχικά το ΚΕΒΕ είχε ταχθεί 
εναντίον των νέων κανονισμών εξαιτίας του ύψους των νέων δικαιωμάτων, επειδή, 
κατά τη γνώμη του, επηρεάζουν αρνητικά κατά κύριο λόγο βιομηχανίες που παράγουν 
ή ασχολούνται και εξάγουν συγκεκριμένα αγαθά, τελικά υποστηρίζει πλήρως την 
άμεση έγκριση των πιο πάνω κανονισμών, υποστηρίζοντας όμως παράλληλα και με 
την ευκαιρία αυτή το αίτημα της μοναδικής βιομηχανίας παραγωγής προφίλ 
αλουμινίων στην Κύπρο για μείωση των σχετικών δικαιωμάτων κατά την εισαγωγή 
πρώτης ύλης αργιλίου (αλουμινίου). 

 Δεδομένων των όσων αναφέρθηκαν πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων αποφάσισε να καλέσει σε επόμενη συνεδρία της τον 
πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  

 Στη συνεδρίαση αυτή της επιτροπής ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου ανέφερε ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί υπήρξαν προϊόν 
διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς και συγκεκριμένα με το ΚΕΒΕ.  Από τη 
διαβούλευση αυτή, συνέχισε ο ίδιος, δεν προέκυψε οποιαδήποτε διαφωνία αναφορικά 
με το ύψος του τέλους που επιβάλλεται για την εισαγωγή αργιλίου (αλουμινίου) ως 
πρώτης ύλης.  Περαιτέρω, συνέχισε ο ίδιος, το διοικητικό συμβούλιο αποδέχεται 
εισήγηση της επιτροπής για μείωση του τέλους που καταβάλλεται στην εισαγωγή 
αργιλίου ως πρώτης ύλης και πρότεινε όπως αυτό μειωθεί από 29,77 σε 18,00 σεντ. 
Τέλος, ανέφερε ο ίδιος, το ίδιο τέλος καταβάλλεται και για την εξαγωγή του πιο πάνω 
προϊόντος και ανέλαβε δέσμευση να ξαναμελετήσει η Αρχή Λιμένων Κύπρου το 
ζήτημα της περαιτέρω μείωσης του τέλους εισαγωγής πρώτης ύλης. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ ανέφερε ότι η επηρεαζόμενη εταιρεία στον τομέα της 
εισαγωγής, επεξεργασίας και εξαγωγής αργιλίου (αλουμινίου) ήγειρε το ζήτημα του 
υψηλού τέλους που επιβάλλεται στην εισαγωγή αργιλίου (αλουμινίου)  ως πρώτης 
ύλης, από το Φεβρουάριο του 2006 με σχετικές επιστολές, συμφώνησε όμως με την 
συμβιβαστική πρόταση της Αρχής Λιμένων Κύπρου για μείωση του τέλους εισαγωγής 
που καταβάλλεται αναφορικά με το αργίλιο (αλουμίνιο) σε 18,00 σεντ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού έλαβε υπόψη της τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί διαμορφώθηκαν με τη σύμφωνη 
γνώμη της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί όλων των θεμάτων 
που αφορούν τους υπό αναφορά κανονισμούς κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια 
του σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί, 
επιφυλάσσονται όμως να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος αναφορικά με τις πρόνοιες των κανονισμών που επιβάλλουν 
την καταβολή  τέλους ανά επιβάτη στις υποβρύχιες ξεναγήσεις και στις  παράκτιες 
κρουαζιέρες.  Όπως αναφέρουν οι ίδιοι βουλευτές, εγείρεται ζήτημα άνισης 
μεταχείρισης ανάμεσα στους ιδιοκτήτες τέτοιων σκαφών που χρησιμοποιούν 
λιμενικούς χώρους και καταβάλλουν το τέλος αυτό και τους ιδιοκτήτες των σκαφών 
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αυτών που χρησιμοποιούν αλιευτικά καταφύγια και αποφεύγουν να καταβάλουν το 
τέλος αυτό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, κατά πλειοψηφία των μελών της, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος τους, 
ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία του βουλευτή κ. Γεώργιου Γεωργίου, εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με την τροπολογία την οποία καταθέτουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, κύριε Πρόεδρε, γίνεται εισήγηση για τη διαγραφή των 
παραγράφων (γ) και (δ) του Κανονισμού 3 των τροποποιητικών κανονισμών.  
Συγκεκριμένα, για τη διαγραφή της διάταξης (δ) 2(α), σύμφωνα με την οποία 
επιβάλλεται δικαίωμα ύψους 50 σεντ σε κάθε επιβάτη που επιβιβάζεται σε σκάφος 
παράκτιας κρουαζιέρας, της διάταξης (δ) 2(β), σύμφωνα με την οποία επιβάλλεται 
δικαίωμα ύψους 25 σεντ σε κάθε επιβάτη που επιβιβάζεται σε σκάφος παράκτιας 
κρουαζιέρας με γυάλινο πυθμένα και της διάταξης (δ) 2(γ), σύμφωνα με την οποία  
καταβάλλεται δικαίωμα ύψους 50 σεντ σε κάθε επιβάτη που επιβιβάζεται σε 
τουριστικό υποβρύχιο σκάφος για υποβρύχια ξενάγηση.   

 Πιστεύουμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Δημοκρατικός 
Συναγερμός, ότι η βιομηχανία της ακτοπλοΐας αντιμετωπίζει μεγάλη οικονομική κρίση, 
κρίση βιωσιμότητας.  Η ύπαρξη πάρα πολλών σκαφών, εξού και οι πλείστοι 
προβαίνουν σε διαβήματα πώλησής τους, η φοβερή αύξηση των καυσίμων τα 
τελευταία χρόνια, η παρατεταμένη κρίση και πτώση του τουρισμού τα τελευταία χρόνια, 
ο έντονος ανταγωνισμός όσον αφορά τις τιμές μεταξύ των ιδιοκτητών των σκαφών 
αυτών, το υψηλό κόστος της συντήρησης και της εναρμόνισης ιδιαίτερα των σκαφών 
αυτών ενόψει της εφαρμογής του Νόμου 342 του 2002, ο οποίος τίθεται σε εφαρμογή 
το 2007, αλλά πρωτίστως, κύριε Πρόεδρε, το ζήτημα της άνισης μεταχείρισης 
ανάμεσα στους ιδιοκτήτες σκαφών οι οποίοι χρησιμοποιούν τα λιμάνια, σε σχέση με 
τους ιδιοκτήτες σκαφών οι οποίοι χρησιμοποιούν τα αλιευτικά καταφύγια, οι οποίοι δεν 
καταβάλλουν τέτοιο τέλος, είναι μερικοί από τους λόγους για τους οποίους θέτουμε τη 
συγκεκριμένη τροπολογία. 

 Περαιτέρω, κύριε Πρόεδρε, σε καμιά χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν 
επιβάλλεται φόρος επιβατών για περιηγητικούς πλόες επιβατών στις ακτογραμμές.  
Ακόμη, η είσπραξη των £30.000 ως τέλος γι’  αυτή την ιστορία, κύριε Πρόεδρε, δε 
συνάδει και με τα διοικητικά έξοδα τα οποία απαιτούνται ακριβώς για την είσπραξη 
αυτών των τελών.  

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους θέτουμε την τροπολογία για την κατάργηση 
και τη διαγραφή των σχετικών διατάξεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε ακούσει την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα τέσσερις εναντίον και καμιά αποχή η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή οι 
κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 48 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει 
να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα Μέτρησης) Κανονισμοί 
του 2006».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που 

πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα Μέτρησης) 
Κανονισμοί του 2006»  
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Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Μαρία Κυριακού Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποίησε στις 6 Ιουλίου 2006.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
(Τμήμα Οδικών Μεταφορών), καθώς και εκπρόσωποι της ΟΕΒ, του Συμβουλίου 
Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών, της Ένωσης Δήμων Κύπρου και του Γραφείου του 
Συντονιστή Εναρμόνισης.  Το ΚΕΒΕ και η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 
του περί Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες 
Προϊόντων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία της 
νέας προσέγγισης 2004/22/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
31

ης
 Μαρτίου 2004.  Η εν λόγω Οδηγία αναφέρεται στις βασικές απαιτήσεις που 

πρέπει να πληρούν δέκα συγκεκριμένα όργανα μέτρησης, εφόσον αυτά υπόκεινται σε 
νόμιμο μετρολογικό έλεγχο, καθώς και στη διαδικασία εκτίμησης της συμμόρφωσης με 
αυτές, προκειμένου να διατεθούν στην αγορά και να τεθούν σε χρήση.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, το υπουργείο, με βάση το άρθρο 2 της Οδηγίας, το οποίο προβλέπει τη 
δυνατότητα των κρατών μελών να επιλέγουν τα όργανα μέτρησης που θα υπόκεινται 
σε νόμιμο μετρολογικό έλεγχο, επέλεξε να περιλάβει στους κανονισμούς τα ακόλουθα 
επτά όργανα μέτρησης: 

 Υδατομετρητές καθαρού ψυχρού νερού. 

 Μετρητές ενεργού ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Συστήματα μέτρησης για τη συνεχή και δυναμική μέτρηση ποσοτήτων υγρών 
εκτός από το νερό. 

 Αυτόματα ζυγιστικά όργανα. 

 Ταξίμετρα. 

 Μέτρα χωρητικότητας για σερβίρισμα. 

 Αναλυτές καυσαερίων. 

 Παράλληλα, με τους ίδιους κανονισμούς καταργούνται και όλοι οι κανονισμοί 
που είχαν υιοθετήσει προηγούμενες Οδηγίες αναφορικά με τα όργανα μέτρησης και 
τις μεθόδους μετρολογικού ελέγχου, οι οποίες κρίθηκαν από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ότι ήταν παρωχημένες από τεχνικής άποψης και γι’ αυτό προέκυψε η 
ανάγκη θέσπισης της πιο πάνω Οδηγίας της νέας προσέγγισης 2004/22/ΕΚ.   

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα του Υπουργείου Εμπορίου, 
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Βιομηχανίας και Τουρισμού, η Κυπριακή Δημοκρατία, καθώς και τα υπόλοιπα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είχε υποχρέωση να προβεί σε νομοθετική εναρμόνιση 
με την πιο πάνω Οδηγία μέχρι τις 30 Απριλίου 2006 και στη συνέχεια να θέσει σε 
εφαρμογή την εναρμονιστική νομοθεσία στις 30 Οκτωβρίου 2006. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τοποθετηθεί στους εν λόγω 
κανονισμούς κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 49 μέχρι 51 αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 52 και 53 έχουν ξεχωριστές εκθέσεις, αλλά έχει 
ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο προς έγκριση.  Τα θέματα αυτά είναι «Οι περί Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006».  Όσον 
αφορά το μέρος των κανονισμών που ρυθμίζει την επέκταση του ορίου ηλικίας 
αφυπηρέτησης των υπαλλήλων της Αρχής, η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αντώνης Αντωνίου,  

 Μαρία Κυριακού εκπροσωπώντας την 

 Ιωνάς Νικολάου κ. Αθηνά Κυριακίδου 

  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
22 Ιουνίου και στις 13 Ιουλίου 2006.  Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά 
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κανονισμών κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΗΔΗΚΕΚ-
ΠΕΟ και ΣΥΑΝΑΔ-ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τον περί Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου Νόμο, σκοπείται η τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών που διέπουν τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, ώστε: 

1. να υποχρεώνονται οι υπάλληλοι της Αρχής να αναφέρουν στην οικεία αρμόδια 
αρχή τη γνώση ή την υποψία τους ότι άλλος υπάλληλος της Αρχής ενέχεται σε 
πράξεις διαφθοράς, 

2. να παραχωρηθεί η δυνατότητα σε πολίτες χωρών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης να διορίζονται σε θέσεις της Αρχής και παράλληλα να καθοριστούν οι 
θέσεις που θα διαφυλαχθούν αποκλειστικά για τους Κύπριους πολίτες, έχοντας 
υπόψη και ανάλογες ρυθμίσεις που έγιναν ήδη στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, 

3. να προβλέπεται η διενέργεια προφορικής εξέτασης για διορισμό σε θέσεις 
πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής στην Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, λαμβανομένων υπόψη των προβλημάτων 
που αντιμετωπίζονται στις περιπτώσεις επανεξέτασης πλήρωσης θέσεων μετά 
από ακυρωτικές αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών, την επιτροπή 
απασχόλησαν, ανάμεσα σε άλλα, τα ακόλουθα: 

1. Το ζήτημα κατά πόσο η “ομαδική προφορική εξέταση”, που αναφέρεται στον 
ορισμό του όρου “κράτος μέλος”, είναι επιτρεπτή. 

2. Βάσει πρόσφατης τροποποίησης του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, η εκ 
νέου διεξαγωγή προφορικής εξέτασης από τη Συμβουλευτική Επιτροπή κατά τη 
διαδικασία επανεξέτασης για πλήρωση θέσεων μετά από ακυρωτική απόφαση 
του Ανωτάτου Δικαστηρίου γίνεται στις περιπτώσεις που το Ανώτατο 
Δικαστήριο κρίνει ότι η κρίση της επιτροπής για την απόδοση των υποψηφίων 
κατά την προφορική εξέταση πάσχει.  Τέτοια διευκρίνιση θα μπορούσε να γίνει 
και στους υπό συζήτηση κανονισμούς.  

 Τα θέματα αυτά απασχόλησαν την επιτροπή και για το σκοπό αυτό έγινε επαφή 
με το αρμόδιο υπουργείο, το οποίο ανέλαβε να τα μελετήσει και προς το σκοπό αυτό 
υπέβαλε σχετική πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο σε σημερινή 
συνεδρία του ενέκρινε νέους αναθεωρημένους κανονισμούς, με βάση τα πιο πάνω, με 
τον τίτλο «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2006».  Οι νέοι αυτοί 
κανονισμοί μελετήθηκαν από την επιτροπή σε σημερινή συνεδρία της και η επιτροπή 
αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των 
κανονισμών αυτών, ενσωματώνοντάς τους σε ενιαίο κείμενο μαζί με άλλους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006», για 
τους οποίους ετοιμάστηκε ξεχωριστή έκθεση για την ολομέλεια της Βουλής και οι 
οποίοι ρυθμίζουν την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των υπαλλήλων της Αρχής.  
Για τους τελευταίους αυτούς κανονισμούς ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
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επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου,   

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  εκπροσωπώντας τον 

 Γιάννος Λαμάρης  κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου 

 Μαρία Κυριακού Αθηνά Κυριακίδου 

 Ιωνάς Νικολάου Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Χρήστος Στυλιανίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 
2006.  Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΣΥΑΝΑΔ-ΟΗΟ-ΣΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο εκπρόσωπος της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου και τα όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική 
έκθεση, το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ενέκρινε την τελική αναθεωρημένη 
πρόταση του Υπουργείου Οικονομικών προς τις συνδικαλιστικές οργανώσεις των 
υπαλλήλων της δημόσιας υπηρεσίας και των ημικρατικών οργανισμών και αποφάσισε 
την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησής τους στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους.  
Το Υπουργείο Οικονομικών, με εγκύκλιο επιστολή του, η οποία διαβιβάστηκε και στην 
Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου, ζήτησε την έγκαιρη τροχοδρόμηση 
όλων των αναγκαίων διαδικασιών για υλοποίηση της απόφασης αυτής και στους 
ημικρατικούς οργανισμούς. 

 Το διοικητικό συμβούλιο της Αρχής σε συνεδρία του αποφάσισε την επέκταση 
του ορίου αφυπηρέτησης των υπαλλήλων της Αρχής από το εξηκοστό στο εξηκοστό 
τρίτο έτος της ηλικίας τους με τους ίδιους όρους, όπως και στην περίπτωση των 
υπαλλήλων της δημόσιας υπηρεσίας, με τροποποίηση των κανονισμών για τους 
όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων της Αρχής.  Προς υλοποίηση της απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου και της απόφασης του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής, με 
ανάλογο τρόπο όπως για τους υπαλλήλους της δημόσιας υπηρεσίας, έχουν ετοιμαστεί 
οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006. 

 Όπως σημειώνεται στην εισηγητική έκθεση, για την προώθηση του θέματος η 
Αρχή είχε διαβουλεύσεις με τις δύο συντεχνίες του προσωπικού της (ΣΥΑΝΑΔ-ΟΗΟ-
ΣΕΚ και ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ).  Και οι δύο συντεχνίες του προσωπικού με κοινή επιστολή 
τους αποδέχτηκαν να περιληφθεί στο κείμενο της συμφωνίας για την ανανέωση της 
συλλογικής σύμβασης στην Αρχή για τα έτη 2004-2006 η εξής πρόνοια:   

 «Η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των υπαλλήλων της Αρχής θα 
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προωθηθεί με κανονισμούς, σύμφωνα με την απόφαση του Διοικητικού Συμβουλίου 
κατά την 406η συνεδρία του της 5ης Δεκεμβρίου 2005». 

 Επιπλέον, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους 
κανονισμούς αυτούς, η συντεχνία ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ, παράλληλα με την πιο πάνω κοινή 
επιστολή, απέστειλε και άλλη ξεχωριστή επιστολή, με την οποία αποδέχεται τη 
συμπερίληψη της πιο πάνω πρόνοιας στο κείμενο της συμφωνίας για την ανανέωση 
της συλλογικής σύμβασης που θα συνυπογράψει με τη ΣΥΑΝΑΔ-ΟΗΟ-ΣΕΚ, δηλώνει 
όμως ότι δεν την εκφράζει και επιφυλάσσει το δικαίωμα να διατυπώσει τις θέσεις και 
απόψεις της στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή κατά τη συζήτηση των σχετικών 
τροποποιητικών κανονισμών. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση, το προσχέδιο των τροποποιητικών 
κανονισμών έχει τύχει νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, ενώ το Υπουργείο Οικονομικών, του οποίου έχουν ζητηθεί οι απόψεις, 
συμφωνεί με τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεδρία του ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2006, 
ενέκρινε τους πιο πάνω κανονισμούς και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να τους καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
έγκριση. 

 Ο εκπρόσωπος της Αρχής ανέφερε επίσης ότι έχει γίνει αναλογιστική μελέτη 
για το Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων στην Αρχή και κρίθηκε ότι η επέκταση του 
ορίου αφυπηρέτησης θα βοηθήσει το πιο πάνω Ταμείο. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ανέφερε ότι συμφωνεί με τους εν λόγω κανονισμούς. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα ανέφερε ότι δεν έχει να 
προσθέσει οτιδήποτε. 

 Ο εκπρόσωπος της ΣΥΑΝΑΔ-ΟΗΟ-ΣΕΚ, τοποθετούμενος στο εν λόγω θέμα, 
ανέφερε ότι συμφωνεί με τους εν λόγω κανονισμούς.  Επίσης, πρόσθεσε ότι 
υπογράφτηκε η συλλογική σύμβαση και ότι είναι η πρώτη φορά που υπογράφεται 
κοινή συλλογική σύμβαση.    

 Ο εκπρόσωπος της ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ ανέφερε ότι, παρά την υπογραφή της 
κοινής συλλογικής σύμβασης, η συντεχνία επιφυλάχθηκε να εκφράσει τις απόψεις της 
κατά το στάδιο της συζήτησης των κανονισμών στη Βουλή και κατέθεσε σχετικό 
υπόμνημα ενώπιον της επιτροπής, στο οποίο, ανάμεσα σε άλλα, αναφέρεται ότι η 
ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ εκτιμά ότι το θέμα της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης των 
υπαλλήλων από το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας δεν αποτελεί 
προοδευτική πρόταση, γι’ αυτό συνεχίζει να διατηρεί τις επιφυλάξεις και διαφωνίες της, 
τονίζοντας ότι:   

1. το όριο αφυπηρέτησης είναι δικαίωμα των εργαζομένων, που δε θα έπρεπε να 
απεμποληθεί, 

2. δεν πρέπει να περιορίζονται τα κοινωνικά δικαιώματα των εργαζομένων, 

3. τυχόν εφαρμογή του μέτρου θα επηρεάσει ιδιαίτερα τη νεολαία και  

4. θα δημιουργήσει προβλήματα ανανέωσης, παραγωγικότητας και εισαγωγής 
νέων μεθόδων και δεξιοτήτων στους οργανισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτού του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006». 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
θέματος ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ θεωρεί το όριο αφυπηρέτησης ως κοινωνική 
κατάκτηση των εργαζομένων.  Το δικό μας όραμα περιλαμβάνει βελτίωση και όχι 
χειροτέρευση των αφυπηρετικών δικαιωμάτων, περιλαμβανομένου και του ορίου 
αφυπηρέτησης.  Η εκτίμηση ότι επέκταση των ορίων αφυπηρέτησης στους 
ημιδημόσιους οργανισμούς θα είναι η απάντηση στα προβλήματα των 
συνταξιοδοτικών ταμείων δεν έχει, κατά τη γνώμη μας, επαρκώς τεκμηριωθεί και πολύ 
περισσότερο δεν έχει επαρκώς τεκμηριωθεί πώς αυτό το μέτρο μακροπρόθεσμα θα 
συμβάλει στη βιωσιμότητα των οργανισμών αυτών. 

 Αντίθετα, η ισοπεδωτική επέκταση των ορίων θα έχει σίγουρα επιπτώσεις στη 
νέα γενιά και στη δυνατότητα απορρόφησής της σε ικανοποιητικά ποιοτικές θέσεις 
εργασίας, θα καθυστερήσει την ένταξη γνώσεων, δεξιοτήτων και εμπειρογνωμοσύνης 
σε αυτούς τους οργανισμούς και, κακά τα ψέματα, θα ανοίξει την όρεξη και για 
παρόμοιες πιέσεις και στον ευρύτερο ιδιωτικό τομέα. 

 Το ΑΚΕΛ, κάτω από συγκεκριμένες συνθήκες και κάτω από την πίεση των 
δεσμεύσεων του προγράμματος σύγκλισης που υποχρεωτικά είχε υιοθετηθεί λόγω 
των τεράστιων ελλειμμάτων που κληρονόμησε η νέα κυβέρνηση, έδωσε ψήφο ανοχής 
στην επέκταση των ορίων στη δημόσια υπηρεσία.  Δεν πρόκειται όμως να 
συνηγορήσει σε μια ισοπεδωτική επέκταση των ορίων σε ολόκληρο τον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα, διότι δεν έχει πεισθεί ούτε για την κοινωνική προοδευτικότητα αυτού 
του μέτρου ούτε και για τους λόγους που προβάλλονται ότι το επιβάλλουν.  Γι’  αυτούς 
τους λόγους η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα καταψηφίσει 
την πρόταση τροποποίησης αυτού του κανονισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος θα ψηφίσουμε τους 
συγκεκριμένους κανονισμούς, διότι η Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
υιοθετεί την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος, μετά που 
υιοθετήθηκε στη δημόσια υπηρεσία.  Το διοικητικό συμβούλιο της Αρχής, για να δει 
κατά πόσο είναι προς όφελος της ίδιας της Αρχής, έχει κάνει αναλογιστική μελέτη και 
φαίνεται μέσα από την αναλογιστική μελέτη ότι η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης 
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μέχρι το εξηκοστό τρίτο έτος είναι προς όφελος του Ταμείου του Σχεδίου Σύνταξης και 
Χορηγημάτων της  Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού. 

 Παράλληλα, έχει συνομολογηθεί συλλογική σύμβαση και αυτή τη σύμβαση την 
έχουν συνυπογράψει όλα τα μέρη.  Γι’  αυτό εμείς κρίνουμε ότι είναι προς όφελος του 
Ταμείου του Σχεδίου Σύνταξης και Χορηγημάτων της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού, πέρα από τη γενικότερη αρχή που υιοθετούμε για την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, όπως ισχύει και στη δημόσια υπηρεσία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα θα υποστηρίξουμε, γιατί 
πρωτοστατήσαμε στην υιοθέτηση αυτού του κανονισμού στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αλλά μας εκπλήσσει όντως το 
κόμμα της αριστεράς, το οποίο έπρεπε να ήταν υπέρμαχο στη λογική του κοινωνικού 
κράτους, και ξέρουμε όλοι ότι το κοινωνικό κράτος βασίζεται κατά κύριο λόγο στην 
κοινωνική ασφάλιση και στις συντάξεις.  Όταν παγκοσμίως και στην Ευρώπη, αλλά και 
στον τόπο μας, είναι γνωστό μέσα από αναλογιστικές μελέτες ότι υπάρχει πρόβλημα 
ήδη στο σύστημα κοινωνικών ασφαλίσεων και στις συντάξεις και πρέπει να το δούμε 
πάνω σε  ευρύτερη βάση και η μία διέξοδος είναι η επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης, γιατί αντιστρατεύεται αυτό το μέτρο;  Είναι κάτι που δεν το αναμέναμε 
και θέλουμε να το καταθέσουμε. 

 Εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να αντιμετωπιστεί το συντομότερο δυνατό αυτό το 
γενικότερο πρόβλημα, γιατί, όπως πολύ καλά γνωρίζετε όλοι, για το 2017 έχει, από 
μέρους του αναλογιστή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
κτυπήσει το καμπανάκι ότι υπάρχει ένα σοβαρό πρόβλημα και θα πρέπει να το δούμε 
όλοι ως πράξη πλέον πολιτικής και ιστορικής ευθύνης.  Δεν είναι σωστό να βλέπουμε 
με λογική δύο μέτρων και δύο σταθμών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πήραν το λόγο ήδη.  Μίλησε ο κ. Κυρίτσης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν να κάνω ομιλία.  Ήταν να απαντήσω στην 
έκπληξή του… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, ως ΕΔΕΚ, από τη στιγμή που το διοικητικό συμβούλιο 
και οι εργαζόμενοι θέλουν να αυξηθεί το όριο αφυπηρέτησης, ψηφίζουμε υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με είκοσι οχτώ ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 54 μέχρι 68 στην ημερήσια διάταξη αποσύρονται 
από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 69 θέμα είναι «Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Σύσταση Συμβουλευτικής Πολυθεματικής Ομάδας) Κανονισμοί του 2006».   Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Δημόσιων 

Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Σύσταση Συμβουλευτικής Πολυθεματικής Ομάδας) 
Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αντώνης Αντωνίου, 

 Μαρία Κυριακού  εκπροσωπώντας 

 Ιωνάς Νικολάου την κ. Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Ιουνίου και 
στις 13 Ιουλίου 2006.  Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω θέματος κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας και των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του 
Υπουργείου Υγείας, της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων 
(ΚΥΣΟΑ), της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές 
Ανάγκες (ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ) και εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (ΠΟΑΑ).   
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 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας και τα όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση, τον Απρίλιο του 
2006 ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ο περί Δημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών Νόμος [95(Ι)/2006], ο οποίος στο εδάφιο (13) του άρθρου 3 αυτού 
προβλέπει τη σύσταση Συμβουλευτικής Πολυθεματικής Ομάδας, η οποία καθιδρύεται 
και λειτουργεί βάσει κανονισμών. Ως εκ τούτου, το παρόν προσχέδιο κανονισμών 
ετοιμάστηκε για σκοπούς δημιουργίας της εν λόγω ομάδας. 

 Συγκεκριμένα, το εδάφιο (13) του άρθρου 3 αναφέρει: «Εάν η αίτηση για 
Δημόσιο Βοήθημα που υποβάλλεται από πρόσωπο που ισχυρίζεται ότι είναι 
ανάπηρος απορριφθεί και στη συνέχεια ο αιτητής ζητήσει επανεξέταση της αίτησής 
του, ο Διευθυντής προβαίνει στην επανεξέταση, αφού ακούσει τις απόψεις της 
Συμβουλευτικής Πολυθεματικής Ομάδας, η οποία καθιδρύεται και λειτουργεί με βάση 
κανονισμούς που εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο». Επιπλέον, βάσει της 
επιφύλαξης της παραγράφου (β) του εδαφίου (10) του άρθρου 3 του ιδίου νόμου, σε 
περίπτωση που ο αιτητής ισχυρίζεται ότι είναι ανίκανος για εργασία, ο Διευθυντής 
μπορεί, αν κρίνει σκόπιμο, να τον παραπέμψει προς εξέταση από τη Συμβουλευτική 
Πολυθεμάτική Ομάδα και να αποφασίσει αφού ακούσει τις απόψεις της εν λόγω 
ομάδας.  

 Οι εκπρόσωποι των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας και 
των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας, όπως επίσης και οι 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού ανέφεραν ότι συμφωνούν με τους εν λόγω κανονισμούς. 

 Ο εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ κατέθεσε σχετικό υπόμνημα στο οποίο, μεταξύ 
άλλων, εκφράζονται ευχαριστίες προς τη Βουλή, η οποία τους δίδει την ευκαιρία να 
παρευρεθούν και να εκφράσουν τις απόψεις τους.  Παράλληλα εκφράζεται και η 
διαμαρτυρία της οργάνωσης, η οποία δεν κλήθηκε από το αρμόδιο υπουργείο να 
μετάσχει και να διατυπώσει τις απόψεις της στο στάδιο των διεργασιών σύνταξης των 
εν λόγω κανονισμών. Στο ίδιο σημείωμα αναφέρεται επίσης ότι δεν υπάρχει ένσταση 
στους πιο πάνω κανονισμούς με την εισήγηση όμως όπως στη σύνθεση της εν λόγω 
Πολυθεματικής Ομάδας να συμμετέχει και εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ ανέφερε ότι συμφωνεί με τους εν λόγω 
κανονισμούς, όπως επίσης και με την εισήγηση της ΚΥΣΟΑ για εκπροσώπησή της 
στην υπό σύσταση ομάδα.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών, τα μέλη της επιτροπής προέβησαν 
σε εισηγήσεις/σχόλια πάνω στο κείμενο των κανονισμών, τα οποία συνοψίζονται στα 
πιο κάτω: 

1. Προσθήκη πρόνοιας για συμμετοχή εκπροσώπου της ΚΥΣΟΑ στη 
Συμβουλευτική  Πολυθεματική Ομάδα. 

2. Εισαγωγή χρονικών περιθωρίων για την επανεξέταση μίας αίτησης. 

3. Η απόφαση της Συμβουλευτικής Πολυθεματικής Ομάδας θα πρέπει να 
διαβιβάζεται στο Διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας με αιτιολογική 
έκθεσή της. 

4. Η παρουσία του αιτητή ενώπιον της Πολυθεματικής Ομάδας να μην 
περιορίζεται μόνο στις περιπτώσεις που αυτό ζητείται από την ομάδα, αλλά ο 
αιτητής να μπορεί να παρίσταται και να συνοδεύεται, αν το επιθυμεί, και από 
γιατρό ή από άλλο ειδικό και να ενημερώνεται γραπτώς πριν από τη συνεδρία 
της ομάδας αυτής. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 70 μέχρι 80 στην ημερήσια διάταξη αποσύρονται 
από την εκτελεστική εξουσία. 

 Έρχομαι τώρα στο θέμα που έχουμε κηρύξει ως επείγον στην αρχή της 
συνεδρίας, που είναι «Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση 
Εφοριακού Συμβουλίου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Βεβαιώσεως και 

Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση Εφοριακού Συμβουλίου) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή 
συνεδρία της ολομέλειας με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
4Α(2) του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, είναι η άμεση μείωση του 
κόστους λειτουργίας του Εφοριακού Συμβουλίου, το οποίο κρίθηκε δυσανάλογο σε 
σχέση με το μικρό αριθμό των προσφυγών που εξετάζονται από αυτό, μέχρι την 
ολοκλήρωση της ριζικής αναθεώρησης του τρόπου λειτουργίας του θεσμού, η οποία 
βρίσκεται υπό μελέτη.      

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Εφοριακό Συμβούλιο καθιδρύθηκε στις 2 Ιανουαρίου 2000, με σκοπό να καλύψει το 
σοβαρό κενό που παρουσίαζε ο ασκούμενος από το δικαστήριο έλεγχος των 
διοικητικών πράξεων του διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ) και 
ο οποίος ήταν έλεγχος ακυρωτικός και όχι έλεγχος ουσίας.     

 Η σύσταση, η λειτουργία, οι αρμοδιότητες και οποιαδήποτε άλλα θέματα που 
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αφορούν το Εφοριακό Συμβούλιο ρυθμίζονται από τους περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση Εφοριακού Συμβουλίου) Κανονισμούς του 1999 
μέχρι 2003.  Σύμφωνα με τους υπό αναφορά κανονισμούς, ο πρόεδρος και τα μέλη 
του Εφοριακού Συμβουλίου διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο μετά από 
πρόταση του Υπουργού Οικονομικών.  Η διάρκεια της θητείας τους είναι τετραετής και 
μπορεί να ανανεώνεται για μία επιπλέον τετραετή θητεία. 

 Το Εφοριακό Συμβούλιο αποτελείτο αρχικά από πρόεδρο και οκτώ μέλη.  Το 
2003 οι σχετικοί κανονισμοί τροποποιήθηκαν και ο αριθμός των μελών του Εφοριακού 
Συμβουλίου μειώθηκε από οκτώ σε πέντε, καθότι κρίθηκε ότι αυτό ήταν δυνατό λόγω 
του μειωμένου αριθμού προσφυγών, λαμβάνοντας υπόψη και το χρόνο των 
συνεδριών του και άλλων παραγόντων.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, από το έτος 
καθίδρυσης του Εφοριακού Συμβουλίου (Ιανουάριος 2000) μέχρι σήμερα, 
κατατέθηκαν διακόσιες δεκατέσσερις ιεραρχικές προσφυγές, εκ των οποίων τριάντα 
οκτώ υποθέσεις δεν έχουν ακόμη εκδικαστεί.  Επίσης, έχουν καταχωριστεί τριάντα 
πέντε προσφυγές προς το Ανώτατο Δικαστήριο εναντίον αποφάσεων του Εφοριακού 
Συμβουλίου (από το σύνολο των εκατό σαράντα δύο αποφάσεων), από τις οποίες οι 
δώδεκα έχουν εκδικαστεί από το Ανώτατο Δικαστήριο, δέκα αποσύρθηκαν και 
δεκατρείς εκκρεμούν. 

 Σημειώνεται ότι, όπως επισημαίνει η Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας στην 
ετήσια έκθεσή της για το 2004, το συνολικό κόστος λειτουργίας του Εφοριακού 
Συμβουλίου, που ανέρχεται στις τετρακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες λίρες, είναι 
δυσανάλογο σε σχέση με τον αριθμό των προσφυγών που εξετάζονται.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η κυβέρνηση φρονεί ότι ο θεσμός του Εφοριακού Συμβουλίου συνεχίζει 
να είναι επιθυμητός, αφού καλύπτει το σοβαρό κενό που παρουσίαζε ο ασκούμενος 
από το δικαστήριο έλεγχος ουσίας των διοικητικών πράξεων του διευθυντή του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων.  Λαμβάνοντας όμως υπόψη το ουσιαστικό κόστος 
λειτουργίας του συμβουλίου σε σχέση με το μικρό αριθμό φορολογουμένων που 
προσφεύγουν σε αυτό και το μικρό αριθμό υποθέσεων που εξετάζει κάθε έτος, η 
κυβέρνηση, στο παρόν στάδιο, φρονεί ότι η υφιστάμενη σύσταση και λειτουργία του 
χρήζει ριζικής αναθεώρησης και ότι η οποιαδήποτε αναθεώρηση θα πρέπει να 
εφαρμοστεί μετά τη λήξη της τετραετούς θητείας του παρόντος Εφοριακού 
Συμβουλίου.   

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι ο πρόεδρος του Εφοριακού Συμβουλίου έχει 
παραιτηθεί, η κυβέρνηση εισηγείται όπως προωθηθεί η απαραίτητη ρύθμιση και 
γίνουν οι κατάλληλες ενέργειες, ούτως ώστε στη θέση του προέδρου, για το υπόλοιπο 
της θητείας του απερχόμενου προέδρου, να διοριστεί ως προεδρεύον μέλος ένα από 
τα πέντε υφιστάμενα μέλη του Εφοριακού Συμβουλίου με το μισθό μέλους και μέχρι τη 
λήξη της θητείας του παρόντος Εφοριακού Συμβουλίου (δηλαδή μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2007), αυτό να αποτελείται από το προεδρεύον μέλος και τα τέσσερα 
υφιστάμενα μέλη.   

 Με βάση τις υφιστάμενες διατάξεις των σχετικών κανονισμών, το Εφοριακό 
Συμβούλιο λειτουργεί με τη δημιουργία δύο κλιμακίων, στο ένα εκ των οποίων 
προεδρεύει ο πρόεδρος και στο άλλο καθήκοντα προέδρου ασκεί ένα εκ των μελών, 
το οποίο καθορίζεται από αυτόν.  Η εφαρμογή της πιο πάνω προτεινόμενης σύστασης 
του Εφοριακού Συμβουλίου θα έχει ως αποτέλεσμα αυτό να αποτελείται από πέντε 
μόνο πρόσωπα και συνεπώς δε θα είναι δυνατό να δημιουργηθούν δύο κλιμάκια 
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αποτελούμενα από τρία πρόσωπα το καθένα.   

 Με στόχο να συνεχιστούν απρόσκοπτα οι εργασίες και των δύο κλιμακίων του 
παρόντος συμβουλίου, η κυβέρνηση εισηγείται όπως το προεδρεύον μέλος που θα 
διοριστεί να προεδρεύει και των δύο κλιμακίων του Εφοριακού Συμβουλίου, ούτως 
ώστε κάθε κλιμάκιο να αποτελείται από τρία πρόσωπα (δύο μέλη και το προεδρεύον 
μέλος). 

 Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις προβλέπονται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση κένωσης της θέσης του προέδρου του Εφοριακού Συμβουλίου, 
το Υπουργικό Συμβούλιο, ύστερα από πρόταση του Υπουργού Οικονομικών, 
διορίζει ως προεδρεύον μέλος για το υπόλοιπο της θητείας του απερχόμενου 
προέδρου, με το μισθό μέλους, ένα από τα πέντε μέλη του Εφοριακού 
Συμβουλίου και το Εφοριακό Συμβούλιο θα αποτελείται, μέχρι το τέλος της 
τρέχουσας θητείας, από το προεδρεύον μέλος και τα τέσσερα υφιστάμενα μέλη

.
 

και 

2. το προεδρεύον μέλος του Εφοριακού Συμβουλίου προεδρεύει των δύο 
κλιμακίων του Εφοριακού Συμβουλίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού εξέτασε 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των εν λόγω κανονισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε ομόφωνοι ή δεν είμαστε; 

 Παρακαλώ, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι επί της ουσίας, αλλά επί της διαδικασίας που θα 
μιλήσω.  Αυτή η υπόθεση ουσιαστικά δεν ήρθε στην επιτροπή.  Ήρθε την τελευταία 
στιγμή.  Καμιά δικαιολογία δεν ακούσαμε πέρα από τη γενική τοποθέτηση του 
εισηγητικού νομοθετήματος ότι αυτό το Εφοριακό Συμβούλιο πρέπει να πάρει αυτή τη 
μορφή.  Γι’  αυτούς τους λόγους εγώ προσωπικά το καταψηφίζω, και για τον τρόπο 
που ήρθε, αλλά και για το λόγο ότι δεν έγινε καμιά ουσιαστική συζήτηση, επί της 
ουσίας, πέραν του τι προβλέπει το νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι τροποποιητικοί κανονισμοί ήρθαν με τη διαδικασία του κατεπείγοντος και, 
ως ήταν φυσικό, έπρεπε να δεχθεί η ολομέλεια τη διαδικασία του κατεπείγοντος, την 
κατάθεσή τους ως κατεπειγόντων και να αποσυρθεί η επιτροπή να τους συζητήσει 
ακριβώς την τελευταία στιγμή. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Κύριε Κουτσού, θα ψηφίσετε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και 
καμιά αποχή. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο Δεύτερο έχει περάσει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.008, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με: 

1. τις μονιμοποιήσεις των συμβασιούχων γυναικών υπαξιωματικών της Εθνικής 
Φρουράς, 

2. τις γυναίκες υπαξιωματικούς οι οποίες είναι κάτοχοι πτυχίων.  Στις περιπτώσεις 
αυτές το πτυχίο μελλοντικά θα λαμβάνεται υπόψη ως προσόν για προαγωγή 
και γενικά για περαιτέρω επαγγελματική ανέλιξη της υπαξιωματικού;  Οι 
γυναίκες υπαξιωματικοί θα δύνανται να προαχθούν σε θέση συναφή με τον 
τίτλο σπουδών τον οποίο κατέχουν;» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε. 

 Εδώ φθάνουμε στο τέλος της συνεδρίας.  Η επόμενη ειδική συνεδρία ορίζεται 
για μεθαύριο Σάββατο, 15 Ιουλίου 2006, στις 11.00 το πρωί, με μοναδικό θέμα το 
ακόλουθο: 

 «Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής». 

 Πριν κηρύξω τη λήξη, επειδή δε θα είναι και όμορφο στο τέλος εκείνης της 
συνεδρίας να κάνουμε ευχές, θέλω να ευχηθώ τόσο στο προσωπικό όσο και στους 
συναδέλφους και συναδέλφισσες καλή ξεκούραση στις διακοπές. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
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(Ώρα λήξης:  7.55 μ.μ.) 

Παρόντες 

Αγγελίδης Ανδρέας Μουσκάλλης Ανδρέας  

Αναστασιάδης Νίκος Νεοφύτου Αβέρωφ  

Αντωνίου Αντώνης Νικολάου Ιωνάς 

Αριστοτέλους Άριστος Ομήρου Γιαννάκης 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδόπουλος Νικόλας  

Βότσης Άγγελος  Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Στυλιανίδης Χρήστος  

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας  

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαύρου Ελένη Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μητσόπουλος Τάσος   

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις επιθέσεις του Ισραήλ εναντίον του 
Λιβάνου και παλαιστινιακών περιοχών και ομόφωνη έγκριση σχετικού 
ψηφίσματος. 
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2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006», η αγόρευση της κ. Μαρίας Κυριακού, οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλου και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση 
των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) Νόμος του 2006» και «Ο 
περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή τους σε νόμους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων 
στην Εργασία) (Καταργητικός) Νόμος του 2006» και για τους κανονισμούς «Οι 
περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από τον Αμίαντο) 
Κανονισμοί του 2006», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 
κανονισμών. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 4) του 2006», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Πουργουρίδης, Α. 
Αγγελίδης, Στ. Ευαγόρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Παπαδοπούλου, Μ. Σιζόπουλος) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα 
Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα Διακανονισμού Αξιογράφων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006» και «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2006», η συζήτηση και οι αγορεύσεις που 
ακολούθησαν (Χρ. Πουργουρίδης, Π. Κυρίτσης, Δ. Συλλούρης, Α. Νεοφύτου, Στ. 
Ευαγόρου, Μ. Σιζόπουλος, Α. Παπαδοπούλου, Λ. Χριστοφόρου), ψήφισή τους 
σε νόμους με τους τίτλους «Ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006» και «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006», αντίστοιχα, και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου 
από τον κ. Γεώργιο Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί του Προσθέτου Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Ποινικοποίηση της Διαφθοράς (Κυρωτικός) Νόμος του 
2006»,  

β. «Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί Ασφάλειας της Ανθρώπινης 
Ζωής στη Θάλασσα (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και 

γ. «Ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη Σύσταση του Διεθνούς Ποινικού 
Δικαστηρίου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και έκθεση 
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για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί της Νομικής Προστασίας των Βιομηχανικών Σχεδίων και 
Υποδειγμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 

β. «Ο περί της Νομικής Προστασίας των Τοπογραφιών Προϊόντων 
Ημιαγωγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 

γ. «Ο περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 

δ. «Ο περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 
και 

ε. «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006», 

η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. Παπαδόπουλος, Χρ. Πουργουρίδης, Ι. 
Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Κ. Χρυσοστομίδης, Γ. Ομήρου, Γ. 
Θωμά), ψήφιση των νομοσχεδίων «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 
και «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» σε ενιαίο κείμενο 
νόμου με τον τίτλο «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφιση των 
υπόλοιπων νομοσχεδίων σε νόμους. 

12. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2006» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Αποδείξεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006». 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Δέκατης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2006», η συζήτηση που ακολούθησε (Ι. Νικολάου, Ν. 
Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, 
Χρ. Στυλιανίδης, Α. Γεωργίου, Α. Αγγελίδης, Δ. Συλλούρης, Ν. Αναστασιάδης) 
και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Πέμπτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2006». 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και των 
Διαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Αναδασμού - Θέσεις 
Διευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού Αναδασμού, Λειτουργού Αναδασμού Α´, 
Λειτουργού Αναδασμού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2006» και «Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Εκπαιδευτικός Κλάδος - Θέσεις Λειτουργού Εκπαιδεύσεως Α΄ και Λειτουργού 
Εκπαιδεύσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006», έγκριση των 
πρώτων κανονισμών και απόσυρση των δεύτερων.  

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Υγιεινής και του Επίσημου Ελέγχου 
των Τροφίμων Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους.  

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Απορρυπαντικών Νόμος του 2006» και 
ψήφισή του σε νόμο.  

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση 
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Γραφέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους.  

19. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Ορθή 
Κλινική Πρακτική) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους.  

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καθιέρωσης της 15
ης

 Ιουλίου 1974 ως 
ημέρας Μνήμης και Τιμής των Πεσόντων και Αγωνισθέντων για τη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε νόμο.  

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία από το Θόρυβο) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους.  

22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε νόμο.  

23. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Διάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και 
έγκρισή τους.  

24. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Κ. Χατζηγιάννη, Σ. Φυττής, Γ. Θωμά, Γ. Βαρνάβα) και ψήφισή 
τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006». 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Συντάξεις και Χορηγήματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2006» και έγκρισή τους. 

26. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006» και 
έγκρισή τους. 

27. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων 
Εγκλημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και για τους κανονισμούς «Οι 
περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων Κανονισμοί του 2006», 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών με τον τίτλο «Οι 
περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων (Υπόθεση Διασυνοριακού 
Χαρακτήρα) Κανονισμοί του 2006». 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Εξοπλισμός Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε νόμο.  

30. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006», οι παρατηρήσεις του κ. 
Γεώργιου Γεωργίου και έγκρισή τους (με αρ. 2). 

31. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει 
να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα Μέτρησης) 
Κανονισμοί του 2006» και έγκρισή τους. 

32. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2006» και «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι 
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Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2006», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Π. Κυρίτσης, Α. Κυριακίδου, Χρ. Στυλιανίδης, Ρ. 
Μαυρονικόλα) και έγκρισή τους σε ενιαίο κείμενο κανονισμών με τον τίτλο «Οι 
περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006». 

33. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Σύσταση Συμβουλευτικής Πολυθεματικής Ομάδας) Κανονισμοί του 2006» και 
έγκρισή τους. 

34. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Καθίδρυση Εφοριακού Συμβουλίου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2006», 
οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Νίκου Κουτσού και έγκρισή τους. 

35. Ερώτηση βουλευτή: 

Οι γυναίκες υπαξιωματικοί της Εθνικής Φρουράς. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - EKTAKTH ΣΥΝΟΔΟΣ  

Συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2006 

(Ώρα έναρξης: 11.09 π.μ.) 

(Αρ. 8) 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλή σας μέρα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Είπαμε, η σημερινή συνεδρία είναι ειδική, για να καταδικάσουμε το φασιστικό 

πραξικόπημα της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄ και την τούρκικη εισβολή και κατοχή και για να 

αποτίσουμε φόρο τιμής στους πεσόντες, στην αντίσταση και στην αναχαίτιση της τουρκικής 

εισβολής και κατοχής. 
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 Παρακαλώ να τηρηθεί μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μια ακόμα φορά η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας 

συνέρχεται σε έκτακτη συνεδρία, για να καταδικάσει το δίδυμο έγκλημα που έγινε σε βάρος 

της Κύπρου και του λαού μας το καλοκαίρι του 1974, για να καταδικάσει το προδοτικό, 

φασιστικό πραξικόπημα της ΕΟΚΑ Β΄ και της χούντας των Αθηνών και την τουρκική 

εισβολή και κατοχή.   

 Καταδικάζοντας το δίδυμο έγκλημα που τόσα δεινά επισώρευσε στο λαό μας, 

εκφράζουμε τη θέληση και την ετοιμότητά μας να συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για την 

άρση των τετελεσμένων που δημιούργησαν η εισβολή και η κατοχή και για τη δικαίωση του 

κυπριακού λαού με την επίτευξη μιας δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης.   

 Από το βήμα της Βουλής θέλω να διαβεβαιώσω ολόκληρο το λαό μας, 

Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους, ότι όχι μόνο δεν εγκαταλείπουμε, αλλά θα 

εντείνουμε τις προσπάθειες για την επίλυση του Κυπριακού.  Η διχοτόμηση δεν ήταν, δεν 

είναι και δεν πρόκειται ποτέ να αποτελέσει επιλογή λύσης, γι’ αυτό και δε συμβιβαζόμαστε 

μαζί της.   

 Έχουμε χρέος έναντι των επόμενων γενεών να παραδώσουμε μια ενωμένη, ελεύθερη, 

ειρηνική πατρίδα.  Το ίδιο χρέος έχουμε έναντι όλων εκείνων που αγωνίστηκαν και 

θυσιάστηκαν για την υπεράσπιση της δημοκρατίας, της ελευθερίας και της εδαφικής 

ακεραιότητας της πατρίδας μας.  Σε όλους αυτούς η Βουλή των Αντιπροσώπων αποτείνει 

τον οφειλόμενο φόρο τιμής.  Σε όλους τους δημοκρατικούς πολίτες που αντιστάθηκαν στην 

τρομοκρατία της ΕΟΚΑ Β΄, στους μαχητές που όρθωσαν τα στήθη τους στα τανκς των 
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πραξικοπηματιών της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά αυτούς 

που αγωνίστηκαν και θυσιάστηκαν, για να υπερασπιστούν την πατρίδα μας από τον Αττίλα 

εισβολέα.  Η απόδοση τιμών στους αγωνιστές υπέρ της δημοκρατίας και της ελευθερίας, 

πέρα από χρέος, είναι και διαδικασία συντήρησης και αφύπνισης της ιστορικής μνήμης, για 

να θυμούνται οι παλαιότεροι και να μαθαίνουν οι νεότεροι τα ιστορικά γεγονότα που 

οδήγησαν στην καταστροφή της Κύπρου και μέσα από την ιστορία να αντλώνται τα 

απαραίτητα διδάγματα για τον ορθό προσανατολισμό του αγώνα μας. 

 Η σύγχρονη κυπριακή ιστορία και οι τραγωδίες που γνωρίσαμε στα λίγα χρόνια της 

ανεξαρτησίας διδάσκουν ότι το λαό μας δε βοήθησαν ποτέ ούτε ο μαξιμαλισμός, αλλά ούτε 

και η εγκατάλειψη αρχών.  Η ιστορία μάς επιβάλλει να συνεχίσουμε να διαχειριζόμαστε το 

Κυπριακό με σύνεση και ρεαλισμό, αλλά και με αποφασιστικότητα, σταθερότητα και 

επιμονή σε αρχές.   

 Η προσήλωσή μας σε λύση που να στηρίζεται στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου του 

1977 και 1979, που προνοούν για λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, στα περί 

Κύπρου ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και στις αρχές του διεθνούς και του 

ευρωπαϊκού δικαίου, είναι η προϋπόθεση για δίκαιη, υπό τις περιστάσεις, βιώσιμη και 

λειτουργική λύση του προβλήματός μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο είναι επίσης προϋπόθεση, για να υλοποιήσουμε το 

στόχο της λύσης, ιδιαίτερα τώρα που η χρονική συγκυρία μας φέρνει μπροστά σε εξελίξεις, 

έπειτα από τη συνάντηση και την επίτευξη συμφωνίας μεταξύ των ηγετών των δύο 

κοινοτήτων για λειτουργία τεχνικών επιτροπών.  Ελπίζουμε αυτή η συμφωνία να 

τελεσφορήσει, οι τεχνικές επιτροπές να λειτουργήσουν και να παράγουν έργο, ώστε να 

ανοίξει ο δρόμος για ανάληψη νέας πρωτοβουλίας από μέρους του γενικού γραμματέα του 
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Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, που θα οδηγήσει σε λύση του Κυπριακού.  Ευχόμαστε 

σύντομα να φτάσουμε σε μια τέτοια λύση και όλοι οι Κύπριοι, Ελληνοκύπριοι, 

Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένηδες και Λατίνοι, με αποκατεστημένα και διασφαλισμένα 

τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες τους, να ζουν και να δημιουργούν με 

ασφάλεια σε μια κοινή, επανενωμένη, ευημερούσα πατρίδα, γέφυρα ειρήνης και 

συνεργασίας στην περιοχή. 

 Ευχαριστώ και παρακαλώ να πάρει το βήμα ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Νίκος Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 «Είναι δύσκολο να πιστέψω ότι μας τους έφερε η αγαπημένη θάλασσα της 

Κερύνειας».  Αυτό έγραφε ο ποιητής γι’ αυτό που αντίκρισε εκείνη τη μαύρη μέρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σαν σήμερα, τριάντα δύο χρόνια μετά τα γεγονότα εκείνου του Ιούλη, συνεχίζουμε να 

ασχολούμαστε μ’ αυτά.  Ο λόγος είναι πολύ απλός.  Είναι διότι οι τραγικές συνέπειες του 

προδοτικού πραξικοπήματος και της εισβολής συνεχίζουν να αποτελούν την 

πραγματικότητα επί του εδάφους.  Συνεχίζουν να βασανίζουν το λαό μας.  Και ας 

ελπίσουμε ότι στοιχειώνουν και τους πρωταίτιους.  Άλλωστε οι εφημερίδες σήμερα έχουν 

ολόκληρες σελίδες αφιερωμένες σε μνημόσυνα αγωνιστών που έπεσαν υπερασπιζόμενοι 

τη Δημοκρατία. 

 Τιμούμε σήμερα τους υπερασπιστές της πατρίδας και της Δημοκρατίας.  Τιμούμε 

εκείνους που ενσυνείδητα ανταποκρίθηκαν στο κάλεσμα της πατρίδας χωρίς δεύτερες 

σκέψεις, εκτελώντας το ύψιστο χρέος.  Και αν, όπως λεν, οι ήρωες βαδίζουν στα τυφλά, οι 

δικοί μας ήρωες μόνο στα τυφλά δε βάδισαν.  Ήξεραν τι είχαν να αντιμετωπίσουν.  Ένα 

κράτος διαλυμένο από την τρομοκρατική και παράνομη δράση των υπερπατριωτών της 
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ΕΟΚΑ Β΄, που στις 20 Ιουλίου, βέβαια, όδευσαν στο Τρόοδος και στην Πάφο, αναζητώντας 

μακαριακούς, αντί στα πεδία των μαχών.  Και είναι δύο φορές ήρωες, διότι ήξεραν ότι 

αντιμετώπιζαν δυνάμεις υπέρτερες, με ανταμοιβή το θάνατο.  Και όμως πήγαν να τον 

συναντήσουν τραγουδώντας, «Δε θα περάσει ο φασισμός».   

 Αν οι ήρωες της αντίστασης ήξεραν πού βάδιζαν, το ίδιο ήξεραν και οι φορείς της 

προδοσίας.  Και είναι καιρός να σταματήσει και αυτό το παραμύθι.  Διότι, αν και ο 

τελευταίος πολίτης καταλάβαινε ότι ένα ενδεχόμενο πραξικόπημα θα “προσκαλούσε” την 

Τουρκία να επέμβει, δεν μπορεί να το αγνοούσαν οι Κύπριοι και Ελλαδίτες 

πραξικοπηματίες.   

 Το πραξικόπημα ήταν παιδί της CIA, της χούντας και του γριβισμού.  Και οι 

πραξικοπηματίες έχουν ονόματα και αυτά δεν είναι μόνο ελλαδικά.  Το πραξικόπημα και η 

εισβολή δεν ήρθαν από το πουθενά.  Προηγήθηκε βέβαια μια μακρόχρονη προετοιμασία, 

πολιτική, στρατιωτική, ιδεολογική και ψυχολογική, κάτι για το οποίο το κόμμα μας 

προειδοποίησε πάμπολλες φορές, αλλά θεωρείτο συνωμοσιολογία· όπως και σήμερα 

αρκετά θεωρούνται συνωμοσιολογία από κάποιους.  Οι συνέπειες γνωστές.  Σκοτωμοί, 

προσφυγιά, διαμελισμός, αγνοούμενοι, εγκλωβισμένοι.   

 Στους ήρωές μας χρωστούμε βέβαια και μια συγνώμη, διότι δεν κάναμε ό,τι έπρεπε, 

για να διδάξουμε τις νεότερες γενιές, διότι η γνώση του χθες αποτελεί πυξίδα για το αύριο.  

Οι νέες γενιές πρέπει να γνωρίσουν τα αίτια της καταστροφής, για να μη χρειαστεί να 

ξαναγίνει κανένας ήρωας.   

 Αντί της αναγνώρισης και της τιμής, φτάσαμε στο σημείο επί προηγούμενης 

διακυβέρνησης να γίνουμε μάρτυρες μιας προσπάθειας δικαίωσης και αποενοχοποίησης 

του Γρίβα και της ΕΟΚΑ Β΄, με την πολιτική της λήθης και στο όνομα, δήθεν, της ενότητας.  

Με τη νίκη των δυνάμεων της αλλαγής στις προεδρικές εκλογές τα πράγματα άλλαξαν.  Η 
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κυβέρνηση αναγνώρισε έμπρακτα τη δημοκρατική αντίσταση και τίμησε τους 

αντιστασιακούς.  Και είναι άξια κάθε επαίνου γι’ αυτό. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν από έναν ακριβώς χρόνο απ’ αυτό το βήμα λέγαμε ότι η πρωτοβουλία δεν 

μπορεί να αργήσει να αναληφθεί.  Αυτή μας η εκτίμηση στηριζόταν στο γεγονός ότι οι 

συγκυρίες που οδήγησαν στο Σχέδιο Ανάν εξακολουθούν να λειτουργούν και ότι τα 

δημοψηφίσματα, όπως άλλωστε τίποτε άλλο στη ζωή, δεν μπορεί να είναι το τέλος του 

δρόμου.  Το μόνο αποδεκτό τέλος του δρόμου για μας είναι η σωστή λύση του Κυπριακού, 

που θα επανενώνει πατρίδα και λαό, μακριά από τον έλεγχο των κατοχικών στρατευμάτων.   

 Κάτω από πολύ αντίξοες συνθήκες, όπου ολόκληροι λαοί και χώρες εξαφανίζονται 

από το χάρτη, διότι έτσι αποφάσισε η απόλυτη ιμπεριαλιστική δύναμη της εποχής, η δική 

μας η μάχη είναι σίγουρα δύσκολη.  Αντλώντας όμως παραδείγματα από τον παλαιστινιακό, 

τον κουβανικό και τόσους άλλους αγωνιζόμενους λαούς, οφείλουμε να δώσουμε τη μάχη 

μας με αξιοπρέπεια και πίστη στο δίκαιο της υπόθεσής μας, έστω κι αν οι χωροφύλακες 

του ιμπεριαλισμού στην περιοχή μας, Τουρκία και Ισραήλ, αποφασίζουν, κατά το δοκούν, 

εισβολές και καταστροφές.   

 Σήμερα, έστω και με καθυστέρηση και παρά την κασσανδρολογία εντός και εκτός των 

τειχών, αποφασίστηκαν βήματα για υλοποίηση της συμφωνίας του Παρισιού, που 

χαιρετίστηκαν απ’ όλους.  Και αυτό είναι βήμα προς τα μπροστά.  Μέσα από τις συνεχείς 

και συντονισμένες προσπάθειες, τόσο εντός όσο και εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

κτίσαμε σταθερά το υπόβαθρο, για να ασκηθεί πίεση πάνω στην Τουρκία, ώστε να 

συναινέσει σε βήματα προόδου.  Αναλήφθηκε έτσι δέσμευση για συζήτηση τόσο σε θέματα 

ουσίας όσο και καθημερινότητας.  Χωρίς μεγάλα λόγια, προσβλέπουμε στην εξέλιξη αυτής 

της διαδικασίας με συγκρατημένη αισιοδοξία, παρ’ όλο που εμφανίστηκαν ήδη κάποιες 
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ανησυχητικές δηλώσεις από την Τουρκία και την τουρκοκυπριακή ηγεσία.  Είναι θέση μας 

ότι δεν μπορεί να υπάρξει διασύνδεση της προόδου στο Κυπριακό και των υποχρεώσεων 

της Τουρκίας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η Τουρκία οφείλει να εφαρμόσει το 

πρωτόκολλο τελωνειακής σύνδεσης και να αποδείξει στην πράξη ότι επιθυμεί λύση και 

άρση της απομόνωσης των Τουρκοκυπρίων και όχι απλά αναβάθμιση του ψευδοκράτους 

με το να αποδεχτεί την εισήγηση της κυβέρνησης για συνδιαχείριση του λιμανιού 

Αμμοχώστου και την επιστροφή της πόλης στους νόμιμους κατοίκους της, πράγμα που 

άλλωστε απαιτούν και τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ΑΚΕΛ απορρίπτει κατηγορηματικά προσεγγίσεις που με τον έναν ή τον άλλο 

τρόπο, από τον έναν ή τον άλλο δρόμο, οδηγούν στη διχοτόμηση.  Στη θέση τους 

αντιπαραβάλλουμε τη μόνη σωστή πολιτική της πάλης για επαναπροσέγγιση, για κοινό 

αγώνα Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, για συμφωνημένη λύση διζωνικής δικοινοτικής 

ομοσπονδίας, που θα απαλλάσσει την Κύπρο από την κατοχή.  Μια λύση που θα συναντά 

τις ανησυχίες και των δύο κοινοτήτων.  Γνώμονάς μας μόνο το συμφέρον του κυπριακού 

λαού στο σύνολό του και όχι των Αγγλοαμερικανών και της Τουρκίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τους Αττίλες δε μας τους έφερε η θάλασσα της Κερύνειας· μας τους έφεραν αυτοί 

που πρόδωσαν έναν ολόκληρο λαό και τον οδήγησαν στην καταστροφή.  Αντίθετα στο 

ρεύμα της εποχής που καλεί σε υποταγή, εμείς με αγώνα πιστεύουμε ότι θα φέρουμε ξανά 

τον ήλιο πάνω από το πολύπαθο νησί μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Η μνήμη μας στρέφεται σήμερα, όπως και κάθε χρόνο, στις δύο οδυνηρές επετείους 

του ’74, που τόσο σκληρά σφράγισαν τη μοίρα της Κύπρου και του λαού μας.  Σήμερα, 

όπως και κάθε χρόνο, η συγκίνηση, η περίσκεψη και ο πόνος μάς οδηγούν τριάντα δύο 

χρόνια πίσω, ανακαλώντας στη μνήμη τη φρίκη του διπλού οργανωμένου εγκλήματος που 

διαπράχθηκε σε βάρος του κυπριακού λαού.  Θυμόμαστε, από τη μια, την απίστευτη 

αφροσύνη της χούντας των συνταγματαρχών και από την άλλη τη θηριωδία του τουρκικού 

κράτους, που οργάνωσε και εξετέλεσε τη στρατιωτική εισβολή. 

 Το ξενοκίνητο πραξικόπημα της χούντας των συνταγματαρχών, το οποίο επιχείρησε 

να καταργήσει τη νόμιμη κυβέρνηση της Δημοκρατίας, καταδίκασε καθολικά η συνείδηση 

του λαού μας· τελικά ενδυνάμωσε την πίστη μας στην ελευθερία και τη δημοκρατία.  Είχε 

όμως, δυστυχέστατα, ως αναπόδραστη τραγική συνέπεια τη θυματοποίηση ολόκληρου του 

κυπριακού λαού.  Για τούτο και δε διστάζουμε με τρόπο έντονο, κατηγορηματικό και 

απερίφραστο να επαναλάβουμε την καταδίκη του διπλού εγκλήματος που διαπράχθηκε σε 

βάρος του λαού μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναπτύσσουμε και σήμερα, όπως και κάθε χρόνο, προβληματισμούς γύρω από τις 

δύο επετείους.  Προβληματισμούς που δεν μπορεί παρά να οδηγούν στο συμπέρασμα 

πως κάθε αντιδημοκρατική πρακτική και συμπεριφορά στην πολιτική δημιουργεί εθνικά 
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αδιέξοδα, καλλιεργεί το φανατισμό, το μίσος, το διχασμό, στοιχεία που αποτελούν τα 

συστατικά κάθε εθνικής συμφοράς. 

 Κρίνουμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως όσο αναγκαία είναι η 

αναδρομή στο παρελθόν, προκειμένου να αντλήσουμε διδάγματα από τα σφάλματα, από 

τα λάθη και τα πάθη μας, άλλο τόσο αναγκαία είναι και η ενότητα που θα πρέπει να 

διακρίνει τους προβληματισμούς, τις σκέψεις, αλλά και τις πολιτικές συμπεριφορές μας, 

προκειμένου να αντιμετωπίσουμε όχι μόνο τα προβλήματα του σήμερα, αλλά και την 

προοπτική και το μέλλον για το αύριο της πατρίδας μας.  Ύψιστη γι’ αυτό σημασία έχει, 

από τη μια, η λήθη, η οποία όμως πρέπει να σταματά στο όριο που η μνήμη είναι 

απαραίτητη για να αντλήσουμε τα αναγκαία διδάγματα από τα λάθη και τα πάθη του 

παρελθόντος και να μην τα επαναλάβουμε στο μέλλον. 

 Είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πασιφανές και αποδεκτό από όλους πως ο 

χρόνος είναι ουσιώδους σημασίας.  Είναι σημαντικό να υπάρξει αξιοποίηση του χρόνου, 

γιατί όσο ο χρόνος ατελέσφορα κυλά τόσο αυξάνονται οι αρνητικές προϋποθέσεις για να 

υπάρξει μια λύση επανένωσης, καθώς, δυστυχώς, τα τετελεσμένα παγιώνονται, 

δημιουργούνται γεγονότα μη αναστρέψιμα, μονιμοποιώντας τη διαίρεση της πατρίδας μας.  

Ο οικοδομικός οργασμός και ο σφετερισμός των ελληνοκυπριακών περιουσιών δυστυχώς 

εντείνονται.  Η ροή των εποίκων συνεχίζεται ανεξέλεγκτα, ενώ την ίδια ώρα συνεχίζεται και 

η χωριστή οικονομική ανάπτυξη του κατεχόμενου βορρά σε βαθμό που να δημιουργούνται 

νέοι προσανατολισμοί, δυστυχώς, και των συμπολιτών μας ή των συμπατριωτών μας 

Τουρκοκυπρίων. 

 Ήταν και παραμένει η θέση μας πως, αν επιθυμούμε βελτιωμένη λύση επανένωσης, 

δεν έχουμε την πολυτέλεια της σε βάθος χρόνου διαπραγμάτευσης, αφού, όπως έχω πει, 

κάθε μέρα που περνά δημιουργεί νέα σε βάρος της Κύπρου τετελεσμένα, που οδηγούν 
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αργά και σταθερά όχι απλά στην ταϊβανοποίηση, αλλά στη λύση δύο χωριστών κρατών, 

κάτι που θα αποτελέσει, κατά την άποψή μας, και τη μείζονα αιτία συρρίκνωσης του 

ελληνισμού. 

 Η πρόσφατη επίσκεψη του βοηθού γενικού γραμματέα Ιμπραχίμ Καμπάρι και η 

συμφωνία μεταξύ του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου και του Μεχμέτ Αλί Ταλάτ, στο 

πλαίσιο των οποίων αποφασίστηκε, υπό προϋποθέσεις, η έναρξη λειτουργίας των 

τεχνικών επιτροπών αποτελεί για μας ένα θετικό βήμα.  Το είπαμε δημόσια -θα το 

επαναλάβω και σήμερα από του βήματος της Βουλής- πως κάθε θετικό βήμα θα έχει και τη 

δική μας στήριξη.  Γι’ αυτό και ανεξάρτητα αν συμμετέχουμε ή όχι, αν έχουμε αναστείλει τη 

συμμετοχή μας στο Εθνικό Συμβούλιο για τους δοσμένους λόγους, θέλουμε να 

επαναλάβουμε πως θα είμαστε στο πλευρό σας, κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

θα ’μαστε μαζί με όλες τις πολιτικές δυνάμεις, συνδημιουργοί στις προϋποθέσεις, έτσι ώστε 

το συντομότερο δυνατό να επιτύχουμε μια λύση επανένωσης, που θα ανταποκρίνεται και 

στις προσδοκίες των Ελληνοκυπρίων, έτσι ώστε να μπορέσουμε με ασφάλεια να 

οικοδομήσουμε το μέλλον, να νιώθουμε ότι είμαστε ένα κράτος που προκόβει μέσα στην 

Ευρώπη και δημιουργεί προϋποθέσεις ειρηνικής συμβίωσης και ευημερίας όλων 

ανεξαίρετα των κατοίκων του. 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για ακόμα μια φορά θα επαναλάβω και φέτος πως αποτελεί ύψιστη ιστορική ευθύνη 

όλων μας όχι η απλή τελετουργική αναφορά στις δύο επετείους, αλλά η ασυμβίβαστη και 

ειλικρινής προσπάθεια για τη δημιουργία ενός πανίσχυρου και αδιαπέραστου μετώπου 

εθνικής ενότητας και ομοψυχίας.  Μιας ενότητας που στηρίζεται πάντοτε στην κοινότητα 
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των στόχων, στην κοινή στρατηγική -γιατί όχι;- και στις κοινές τακτικές.  Εκείνο όμως που 

θα πρέπει να κατανοήσουμε είναι πως δεν υπάρχουν οι περισσότερο και οι ολιγότερο 

πατριώτες ούτε βεβαίως και χρειάζεται να υποδείξουμε τη μεγίστη σημασία των σχέσεων 

της στενής συνεργασίας και εμπιστοσύνης με την εκάστοτε κυβέρνηση και όλες τις 

πολιτικές δυνάμεις της Ελλάδας -κάτι για το οποίο θέλω να εκφράσω ικανοποίηση- μέχρι 

σήμερα δεν έχει παρατηρηθεί ή δε θέλουμε να διανοούμεθα ότι μπορεί να παρατηρηθεί η 

οποιαδήποτε σκιά.   

 Τις μέρες ετούτες της μνήμης ας μας συντροφεύει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

διαρκώς η αίσθηση του χρέους και της ιστορικής μας ευθύνης.  Ευθύνης έναντι όλων 

εκείνων που θυσιάστηκαν για την ελευθερία και την πατρίδα, που θυσιάστηκαν για τη 

δημοκρατία.  Ευθύνης έναντι του παρόντος και του μέλλοντος του κυπριακού ελληνισμού, 

έναντι των μελλοντικών γενιών, οι οποίες μας προστάζουν να τους παραδώσουμε μια 

Κύπρο ελεύθερη, ενωμένη και ευημερούσα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το λόγο έχει ο κ. Νίκος Κλεάνθους, αναπληρωτής πρόεδρος του Δημοκρατικού 

Κόμματος. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριοι υπουργοί, 
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 Συμπληρώνονται τριάντα δύο χρόνια από το δίδυμο έγκλημα που διαπράχθηκε σε 

βάρος της Κύπρου και του λαού της, το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου και τη 

βάρβαρη τουρκική εισβολή της 20ής Ιουλίου 1974.   

 Για μια ακόμη φορά η Βουλή των Αντιπροσώπων με αυτή τη σεμνή τελετουργική 

συνεδρία της αποτείνει φόρο τιμής και αποδίδει τον οφειλόμενο δίκαιο έπαινο σε όσους 

έδωσαν τη ζωή τους υπερασπιζόμενοι τη Δημοκρατία, τη συνταγματική τάξη και την 

πατρώα γη.   

 Τιμούμε τους νεκρούς ήρωές μας και τους μάρτυρες της Δημοκρατίας και της 

ελευθερίας, αυτούς τους ξεχωριστούς πατριώτες που αντιστάθηκαν στο πραξικόπημα, 

υπερασπιζόμενοι τη Δημοκρατία και την αξιοπρέπεια όλων μας, αυτούς τους γενναίους 

υπερασπιστές της ελευθερίας και της πατρίδας.  Έπεσαν όλοι στον κοινό βωμό της 

δημοκρατίας και της ελευθερίας, δύο έννοιες ταυτόσημες και αλληλένδετες, γιατί δε νοείται 

ελευθερία χωρίς δημοκρατία, αλλά ούτε και δημοκρατία χωρίς ελευθερία.  Πρόκειται για 

δύο έννοιες που συνιστούν το οξυγόνο κάθε ελεύθερου λαού.  ΄ 

 Τιμούμε σήμερα, ταυτόχρονα, και όλους τους μάρτυρες της εθνικής μας τραγωδίας, 

τα θύματα του πραξικοπήματος και της εισβολής, τους αγνοούμενους, τους ηρωικούς 

εγκλωβισμένους, τους τραυματίες και παθόντες και τις χιλιάδες των εκτοπισθέντων.  

Τιμούμε τον αείμνηστο εθνάρχη Μακάριο, τον υπέρμαχο της ελευθερίας και της 

Δημοκρατίας.   

 Όμως, πέρα από τις εκδηλώσεις τιμής, το καθήκον, το χρέος δεν μπορούν να 

εξαντλούνται εδώ.  Πρέπει, παράλληλα, οι εκδηλώσεις για τις μαύρες επετείους να είναι 

εκδηλώσεις μνήμης και πίστης στον αγώνα μας.  Η ιστορική μνήμη είναι ευθύνη και χρέος 

όλων μας.  Η συντήρηση της μνήμης και η διαφύλαξη της ιστορικής αλήθειας γύρω από 

εκείνα τα τραγικά γεγονότα πρέπει να αποτελεί σταθερό βάθρο αυτογνωσίας του λαού μας.  
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Ο καθένας από μας και ο λαός ως σύνολο υποχρεούνται να θυμούνται αυτούς που 

κατέστρεψαν την Κύπρο και να ξεχωρίζουν αυτά που οδήγησαν στην καταστροφή.  Πρέπει 

να θυμόμαστε το φανατισμό, τον παραλογισμό, την παρανομία, τον κίβδηλο πατριωτισμό, 

την απάτη και την προδοσία, που δολοφόνησαν στις 15 Ιουλίου του ’74 τη Δημοκρατία και 

στραγγάλισαν τα όνειρα και τις ελπίδες του λαού μας. 

 Τη στιγμή που το ραδιόφωνο του ΡΙΚ διέκοπτε τη μετάδοση του τραγουδιού “Το 

πουκάμισο το θαλασσί”, για να αναγγείλει την εκδήλωση του προδοτικού πραξικοπήματος, 

άρχιζε η μεγάλη τραγωδία της Κύπρου και του λαού μας.  Το αδικοχαμένο αίμα των 

θυμάτων της εθνικής τραγωδίας έβαψε κατακόκκινο το πουκάμισο της Κύπρου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ίσως στο παρελθόν να μην μπορέσαμε να υπερασπιστούμε ύψιστα αγαθά όπως 

αυτό της δημοκρατίας.  Πρέπει να διδαχθούμε από την ιστορία ότι, αν όλοι 

συνειδητοποιούσαμε την αξία αυτού του αγαθού και το υπερασπιζόμασταν με σθένος την 

ώρα που έπρεπε, ίσως και να μπορούσαμε να αποφεύγαμε τα δεινά της εθνικής συμφοράς 

που έπνιξε τον τόπο μας.  Άραγε πόσοι από μας μπορέσαμε να συνειδητοποιήσουμε την 

ανοχή που επιδείξαμε στα γεγονότα της προπραξικοπηματικής περιόδου;  Ένα λοιπόν 

είναι το δίδαγμα που πρέπει να έχουμε μονίμως κατά νουν:  Τα αγαθά της δημοκρατίας και 

της ελευθερίας που απολαμβάνουμε σήμερα πρέπει να τα υπερασπιζόμαστε όλοι ενωμένοι 

την κρίσιμη στιγμή που κάποιοι επιχειρούν να τα πλήξουν.  Όταν διακυβεύονται ύψιστα 

εθνικά συμφέροντα και δημοκρατικοί θεσμοί, η αδιαφορία των πολλών και η ανοχή 

συνιστούν ενοχή και συνενοχή.   

 Διδασκόμενοι λοιπόν από το παρελθόν και εμπνεόμενοι από το μέλλον, καλούμαστε 

σήμερα να αξιολογήσουμε όλα τα δεδομένα και να σχεδιάσουμε την παραπέρα πορεία μας, 

την παραπέρα προσπάθεια για την επίτευξη μιας έντιμης, δίκαιης, λειτουργικής και 
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βιώσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος.  Σταθεροί στους στόχους μας και συνεπείς 

σε αρχές, με μεθοδικότητα και συστηματική προσπάθεια, υλοποιούμε τη διεκδικητική 

στρατηγική μας στη βάση της εντολής του κυπριακού ελληνισμού της 24ης Απριλίου 2004.  

Παράλληλα, με καλή θέληση και αξιοποιώντας κάθε προσφερόμενη ευκαιρία, επιδιώκουμε 

την επανέναρξη μιας ουσιαστικής διαδικασίας και μεθοδολογίας, που θα θέσει τις βάσεις 

για καρποφόρες διαπραγματεύσεις, με στόχο την επίτευξη συμφωνημένης λύσης. 

 Η συμφωνία των Παρισίων και η πρόσφατη συμφωνία στην παρουσία του κ. Καμπάρι 

αποτελούν βήματα που μπορούν να δρομολογήσουν το κυπριακό πρόβλημα προς την 

ορθή κατεύθυνση.  Φτάνει, βεβαίως, η τουρκική πλευρά να δώσει δείγματα καλής θέλησης 

και εγκατάλειψης της μέχρι τώρα στείρας και αδιάλλακτης πολιτικής και τακτικής της.  Με 

μεθοδικότητα, διεκδικητικότητα και διορατικότητα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Τάσσος 

Παπαδόπουλος, υλοποιώντας την υπάρχουσα στρατηγική, προχωρεί με σταθερότητα στην 

προώθηση των στόχων και των προσδοκιών του κυπριακού λαού.  Οι προσπάθειές του 

αποδίδουν καρπούς.  Τα πρόσφατα αποτελέσματα είναι απτά.  Τόσο οι διαδικασίες των 

Ηνωμένων Εθνών όσο και οι διαδικασίες παρακολούθησης και ελέγχου της πορείας της 

Τουρκίας για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελούν δείγματα της ορθότητας της 

ακολουθούμενης στρατηγικής.  Όταν συνυπολογισθεί και το γεγονός ότι οι ευρωπαϊκές 

υποχρεώσεις της Τουρκίας αγγίζουν και ουσιαστικές πτυχές του κυπριακού προβλήματος, 

τότε ο καθένας μπορεί να βγάλει ακόμα πιο σοφά συμπεράσματα για την ορθότητα αυτής 

της στρατηγικής.   

 Φυσικά η μέχρι τώρα πολιτική και τακτική της τουρκικής πλευράς δε μας επιτρέπουν, 

δυστυχώς, να είμαστε ιδιαίτερα αισιόδοξοι για την παραπέρα πορεία των πραγμάτων.  

Γνωρίζουμε, ωστόσο, πολύ καλά ότι, αν τα Ηνωμένα Έθνη, η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι 

ισχυροί παράγοντες της διεθνούς κοινότητας υπερασπιστούν, ως οφείλουν, το διεθνές 
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δίκαιο και τις πανανθρώπινες αξίες και αρχές, με λίγα λόγια, αν εκπληρώσουν τις δικές 

τους ευθύνες έναντι της Κύπρου και του λαού της, θα συμβάλουν τα μέγιστα στην 

προώθηση του Κυπριακού προς την κατεύθυνση της ορθής λύσης. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σε μια νέα φάση, σε μια νέα περίοδο του κυπριακού προβλήματος.  

Όλοι μαζί, όλες οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου οφείλουμε να συστρατευθούμε στον κοινό 

αγώνα, στη βάση των κοινών στόχων και των κοινών προσδοκιών.  Οφείλουμε να 

ενισχύσουμε τη διαπραγματευτική δυνατότητα του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου και 

να διασφαλίσουμε την επίτευξη των στόχων του αγώνα μας, που οδηγεί σε μια δίκαιη, 

λειτουργική, βιώσιμη λύση, που θα εξυπηρετεί και θα διασφαλίζει τα συμφέροντα του 

συνόλου του κυπριακού λαού και ουδενός ξένου. 

 Τριάντα δύο χρόνια, λοιπόν, μετά το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του ’74 ο αγώνας 

συνεχίζεται.  Το Δημοκρατικό Κόμμα διαβεβαιώνει ότι δε θα αφήσει αδικαίωτο τούτο τον 

αγώνα.  Το Δημοκρατικό Κόμμα αυτές τις μέρες της μνήμης, της οδύνης και της 

περισυλλογής απευθύνει μήνυμα συστράτευσης, συμπόρευσης, συλλογικότητας και 

ενότητας προς όλες τις πολιτικές δυνάμεις και προς τον κυπριακό λαό στο σύνολό του. 

 Απευθύνουμε επίσης μήνυμα κατανόησης και εκτίμησης προς τους Τουρκοκύπριους 

συμπατριώτες μας και επαναλαμβάνουμε την πρόσκλησή μας για κοινή πορεία και κοινή 

προσπάθεια για επανένωση της πατρίδας και του λαού μας, στη βάση των αρχών του 

δικαίου, του αλληλοσεβασμού, της αλληλοεκτίμησης και της αλληλοαποδοχής, μέσα σε 

συνθήκες ευημερίας, προόδου και δημοκρατίας.  Κοινός στόχος η επίτευξη μιας λύσης που 

να κατανοεί τα δικαιώματα και τις ευαισθησίες ολόκληρου του κυπριακού λαού, όλων των 

νόμιμων κατοίκων, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Καλώ τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κύριοι υπουργοί, κυρίες 

και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τριάντα δύο χρόνια από το δίδυμο έγκλημα εναντίον της Κύπρου με νωπές τις μνήμες 

και ανεπούλωτα τα τραύματα τιμούμε τους υπέροχους αγωνιστές της αντίστασης που 

έδωσαν τη ζωή τους για την ελευθερία και τη δημοκρατία και υπερασπίστηκαν το νόμιμο 

εκλεγμένο ηγέτη του λαού μας Αρχιεπίσκοπο Μακάριο. 

 Τιμούμε τους μάρτυρες του λαού μας που έπεσαν αγωνιζόμενοι για την αντιμετώπιση 

της τουρκικής εισβολής που ακολούθησε το προδοτικό πραξικόπημα της χούντας των 

Αθηνών και της ΕΟΚΑ Β΄.  Η ΕΔΕΚ που στάθηκε δύναμη πρωτοπόρα στον αντιστασιακό 

αγώνα για υπεράσπιση της δημοκρατίας, της νομιμότητας και του Προέδρου Μακαρίου, 

κλίνει ευλαβικά το γόνυ στις θυσίες και τα μαρτύρια του λαού μας και ευγνωμονεί για πάντα 

τους ηρωικούς μας νεκρούς. 

 Τριάντα δύο χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα και οφείλουμε να συντηρούμε 

αλώβητη τη μνήμη όχι για την αναβίωση ενός εφιαλτικού διχαστικού παρελθόντος αλλά για 

τη μόνιμη ιστορική καταδίκη των ενόχων και για να φωτίζεται διδακτικά η μελλοντική πορεία.  

Τριάντα δύο χρόνια από τότε και το χρέος μας είναι να θυμούμαστε, γιατί η ηρωική 

αντίσταση του λαού μας στο πραξικόπημα δεν μπορεί να λειτουργεί ως εξαγνισμός για 

εκείνους που άνοιξαν το δρόμο για τη διείσδυση της χουντικής δικτατορίας στην Κύπρο.  

Ούτε είναι επιτρεπτή αμνηστία στους Πόντιους Πιλάτους που, ως επιτήδειοι ουδέτεροι, 

επινόησαν τη θεωρία της βίας και της αντιβίας, που εξίσωσαν τη νομιμότητα με την 
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παρανομία, τη νόμιμη δημοκρατική κυβέρνηση της χώρας με την τρομοκρατική οργάνωση 

της ΕΟΚΑ Β΄, τους αγωνιστές της δημοκρατίας με τους μασκοφόρους νυκτοβάτες που την 

υπονόμευαν, ανοίγοντας το δρόμο στο πραξικόπημα. 

 Τριάντα δύο χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα.  Η προδοσία επιτυγχάνει το 

σκοπό της.  Η εισβολή και η κατοχή αλλά και η συνέχιση της ανωμαλίας, η παρεμπόδιση 

του Μακαρίου να γυρίσει ακόμα και μετά την τουρκική εισβολή, η συνέχιση της καταδίωξης 

των δημοκρατικών πολιτών, οι συλλήψεις και οι δολοφονίες.  Ασφαλώς, η εθνική λαϊκή 

ενότητα είναι αναγκαία, ιδιαίτερα γιατί οι συνέπειες της προδοσίας οδήγησαν στην 

τραγωδία της de facto διχοτομημένης πατρίδας μας και στο συνεχιζόμενο δράμα του λαού  

μας.  Όμως η ενότητα δεν πρέπει να οδηγεί σε ιστορική αμνησία, σε παραχάραξη της 

αλήθειας και σε πλαστογράφηση των γεγονότων.  Τα ιστορικά διδάγματα που οφείλουμε 

όλοι να αντλούμε από το χθες είναι η πυξίδα για τη σημερινή μας πορεία. 

 Κύριε Πρόεδρε, η καταδίκη της προδοσίας του πραξικοπήματος και του εγκλήματος 

της εισβολής δεν πρέπει να μετατρέπεται σε μια απλή επετειακή εκπλήρωση χρέους και 

απόδοσης τιμών στους αγώνες και τους ηρωικούς μας νεκρούς.  Επετειακές εκδηλώσεις, 

όπως η σημερινή, πρέπει να χρησιμεύουν για την άντληση διδαγμάτων, για τη συνέχιση και 

τη δικαίωση ενός αγώνα ο οποίος δεν έχει ακόμα δικαιωθεί. 

 Τριάντα δύο χρόνια μετά η Τουρκία εξακολουθεί να επιμένει στην αναχρονιστική 

στρατιωτική κατοχή μιας ευρωπαϊκής χώρας, όπως είναι η Κύπρος, και να περιφρονεί 

σκαιότατα αρχές, ψηφίσματα και αποφάσεις της διεθνούς κοινότητας.  Με τις δηλώσεις και 

τις συμπεριφορές της τουρκικής πλευράς αποδεικνύεται καθημερινά ότι στόχος της 

δυστυχώς δεν είναι μια λύση στηριγμένη στις αρχές του διεθνούς και του ευρωπαϊκού 

δικαίου, αλλά η αναβάθμιση του ψευδοκράτους και η νομιμοποίηση των κατοχικών 

δεδομένων. 
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 Η συμφωνία στην οποία κατέληξε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με τον Τουρκοκύπριο 

ηγέτη Μεχμέτ Αλί Ταλάτ στοχεύει στην υλοποίηση όσων είχαν συμφωνηθεί στο Παρίσι.  Η 

όποια θετική εξέλιξη θα εξαρτηθεί κατά αποκλειστικότητα από τη στάση της τουρκικής 

πλευράς.  Δε δικαιολογείται όμως ευφορία.  Αντίθετα, χρειάζεται μεγάλη προσοχή και 

επαγρύπνηση, για να μη δημιουργηθεί η εικόνα μιας πλαστής προόδου, η οποία θα 

αξιοποιηθεί από τους γνωστούς προστάτες της Τουρκίας, οι οποίοι μεθοδεύουν την 

ανεμπόδιστη ευρωπαϊκή της πορεία χωρίς την εκπλήρωση των υποχρεώσεων που της 

έχουν ανατεθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση έναντι της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Χρειάζεται ακόμα προσοχή, έτσι ώστε κατά τη συζήτηση θεμάτων της λεγόμενης 

καθημερινότητας να μη δημιουργηθούν συνθήκες αναβάθμισης του παράνομου κατοχικού 

μορφώματος, όπως είναι η πάγια επιδίωξη της Τουρκίας.  Δυο και πλέον χρόνια μετά το 

δημοψήφισμα της 24ης  Απριλίου 2004 και την ένταξη της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση έχουμε χρέος να προχωρήσουμε σε αναδιαμόρφωση της εθνικής μας 

στρατηγικής με βάση αυτά τα νέα δεδομένα:  την ευρωπαϊκή ενσωμάτωση της Κύπρου και 

την ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας με συγκεκριμένες πρωτοβουλίες και δράσεις που θα 

αξιοποιούν το ευρωπαϊκό περιβάλλον και θα διασφαλίζουν την επικουρική συνδρομή της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης προς τις προσπάθειες του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την 

επίτευξη λύσης, για να είναι οι ευρωπαϊκές συνθήκες και οι αρχές του ευρωπαϊκού δικαίου 

αναπόσπαστο τμήμα της λύσης. 

 Για τη διαμόρφωση μιας διαπραγματευτικής βάσης μακριά από τα επαχθή βάρη του 

παρελθόντος, όπως είναι το Σχέδιο Ανάν, είναι αναγκαίο να προχωρήσει επίσημα η 

ελληνική κυπριακή πλευρά στην κατάθεση ενώπιον της διεθνούς και της ευρωπαϊκής 

κοινότητας ενός περιγράμματος των βασικών αρχών λύσης με σταθερούς άξονες 

αναφοράς τα περί Κύπρου ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, την Ευρωπαϊκή 
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Σύμβαση Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου στις 

ατομικές και διακρατικές προσφυγές της Κύπρου εναντίον της Τουρκίας. 

 Σχέδια λύσης που δε θα στηρίζονται σ’  αυτή τη βάση ή που θα αντίκεινται στις 

θεμελιώδεις αρχές και αξίες πάνω στις οποίες οικοδομήθηκε και λειτουργεί η Ευρωπαϊκή 

Ένωση δεν είναι δυνατό να γίνουν δεκτά από το λαό μας.  Θα πρέπει ακόμα να δοθεί το 

μήνυμα, από Κύπρο και Ελλάδα, ότι δε θα είναι δυνατό να δοθεί συγκατάθεση για ομαλή 

εξέλιξη της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας χωρίς την εκπλήρωση των υποχρεώσεων 

που έχει αναλάβει με βάση το διαπραγματευτικό πλαίσιο της 3ης Οκτωβρίου 2005 και τη 

λεγόμενη Αντιδήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου 2005. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Τριάντα δύο χρόνια μετά το βδελυρό δίδυμο έγκλημα του πραξικοπήματος και της 

τουρκικής εισβολής μνημονεύουμε και τιμούμε τους ηρωικούς μας νεκρούς, τιμούμε τους 

αγωνιστές της αντίστασης. Τιμούμε τους πεσόντες της τουρκικής εισβολής, ξαναδίνουμε 

περιεχόμενο στη θυσία τους και επαναβεβαιώνουμε την απόφασή μας να συνεχίσουμε τον 

αγώνα για την ελευθερία και τη δικαίωση της πατρίδας μας.  Αυτό είναι το πατριωτικό μας 

χρέος, αυτή είναι η οφειλόμενη τιμή σε όσους έδωσαν τη ζωή τους για τη δημοκρατία και 

την ελευθερία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόμματος, παρακαλώ να 

πάρει το λόγο. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, αγαπητές και αγαπητοί 

συνάδελφοι, 
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 Διερχόμαστε ήδη τον τριακοστό δεύτερο Ιούλη από το μαύρο καλοκαίρι του 1974, 

τότε που το ξενοκίνητο αδελφοκτόνο προδοτικό πραξικόπημα τραυμάτισε την πατρίδα μας.  

Διαισθανόμενοι την τραγική ιδιαιτερότητα της σημερινής μέρας, επισημαίνουμε ότι δεν είναι 

αρκετό να καταδικάζουμε φραστικά το ξενοκίνητο εγκληματικό πραξικόπημα.  Η θλιβερή 

του ανάμνηση θα πρέπει να ενισχύει τις προσπάθειες του λαού μας για ανακοπή νέων 

ξενόφερτων παρεμβάσεων.  Το λέω αυτό, γιατί και σήμερα συνεχίζονται οι δόλιες 

μεθοδεύσεις των ξένων.  Ίσως με διαφορετική μορφή, αλλά με τους ίδιους πάντα στόχους,  

να εξυπηρετήσουν τα γεωπολιτικά τους συμφέροντα στην περιοχή ανεξάρτητα από τα 

δίκαια των κατοίκων της Κύπρου. 

 Μνημονεύοντας τα θύματα της πιο μεγάλης και οδυνηρής τραγωδίας της πατρίδας 

μας, δίνουμε την υπόσχεση ότι δε θα αρκεστούμε σε τυποποιημένες αναφορές παθητικής 

αφοσίωσης, αλλά θα εργαστούμε σκληρά για να φτιάξουμε την ελεύθερη πατρίδα που 

αξίζει ο λαός μας.  Το χρέος μας προς την πατρίδα μάς επιβάλλει να κρατήσουμε άσβεστη 

τη μνήμη των αδελφοκτόνων γεγονότων του μαύρου Ιούλη του 1974 και ποτέ πια στο 

μέλλον η διχόνοια, το μίσος και οι δόλιες μεθοδεύσεις των ξένων να μην μπουν ανάμεσά 

μας.  Η σημερινή θλιβερή επέτειος τεκμηριώνει ότι η εκδούλευση στους ξένους, η 

διάσπαση και ο φανατισμός μόνο κακά φέρνουν. 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα τιμά όσους έδωσαν τη ζωή τους, για να μπορούμε σήμερα 

εμείς να ζούμε ελεύθεροι, έστω και σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα, και αποτίει φόρο τιμής 

στους συγγενείς των αγνοουμένων, χαιρετίζει τους ηρωικούς εγκλωβισμένους, καθώς και 

τους χιλιάδες εκτοπισμένους που παραμένουν με τον άσβεστο πόθο της επιστροφής. 

 Κύριε Πρόεδρε, η ενότητα όλων μας γύρω από συντεταγμένους στόχους είναι η βάση 

της επιτυχίας της προσπάθειάς μας.  Ομόψυχοι, συντεταγμένοι και αδελφωμένοι πρέπει να 

δώσουμε τη μάχη για μια τελική λύση που θα σέβεται τα θεμελιώδη δικαιώματα και 



 21 

ελευθερίες Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων και θα είναι πλήρως συμβατή με τις αρχές 

και τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Το Σχέδιο Ανάν υπήρξε η συνέχεια των δόλιων ξένων παρεμβάσεων που οδήγησαν 

στο πραξικόπημα και την εισβολή και ως τέτοιο απορρίφθηκε από τον κυπριακό ελληνισμό.  

Για μας η ιστορική απόφαση του 76% των Ελληνοκυπρίων που απέρριψε το καταστροφικό 

Σχέδιο Ανάν δε μεταφράζεται σε άρνηση για λύση ή παραίτηση από την ελπίδα και την 

προσδοκία για μια πραγματική ασφαλή διευθέτηση. 

 Αντίθετα, ο κυπριακός λαός με την απόφασή του έκανε σαφές ότι δεν αποδέχεται 

ρατσιστικές λύσεις και έδωσε σαφέστατη εντολή διεκδίκησης διευθέτησης η οποία θα 

εδράζεται στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες.  Το ζητούμενο συνεπώς στην παρούσα φάση 

είναι η χάραξη και υλοποίηση μιας νέας στρατηγικής για την πραγμάτωση της λαϊκής 

εντολής του δημοψηφίσματος. 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα με απόλυτο σεβασμό στην ετυμηγορία του λαού από την 

ίδρυσή του ανέλαβε ρητή δέσμευση για προώθηση ευρωπαϊκής λύσης.  Στα πλαίσια της 

νέας στρατηγικής που απαιτείται, θεωρούμε σημαντικό την ανάληψη από την πλευρά μας 

επιμέρους πρωτοβουλιών, για να αξιοποιήσουμε το χρόνο μέχρι την τελική λύση.  Οι 

ευθύνες μας έναντι του λαού μας είναι σήμερα αυξημένες.  Οφείλουμε να εργαστούμε 

σκληρά για την επίτευξη λύσης το συντομότερο δυνατό. 

 Η εν εξελίξει κινητικότητα μας ικανοποιεί μερικώς, γιατί η αδιάλλακτη στάση της 

τουρκικής πλευράς δε μας εμπνέει αισιοδοξία.  Ο κ. Ταλάτ, ταμπουρωμένος πίσω από το 

μοναδικό “Ναι” των Τουρκοκυπρίων, στοχεύει μόνο να αναβαθμίσει το ψευδοκράτος και να 

κερδίσει χρόνο, για να συνεχίσει την εκμετάλλευση των περιουσιών μας στα κατεχόμενα, 

αλλά και για να βοηθήσει την απαγκίστρωση της Τουρκίας από τις ευθύνες της έναντι της 

Κύπρου και της Ευρώπης. 
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 Θέλω να παρατηρήσω ότι το θέμα της εκμετάλλευσης των περιουσιών δεν μπορεί να 

παρουσιάζεται ως φυσιολογική εξέλιξη της μη λύσης.  Είναι μία απαράδεκτη, αδιάλλακτη 

στάση, παράνομη και δεν πρέπει να δικαιολογείται από κανένα πολιτικό της δικής μας 

πλευράς.  Επιβάλλεται λοιπόν σήμερα να γίνουμε πρωταγωνιστές των εξελίξεων και να 

συμβάλουμε σε μια καλή προετοιμασία στην προσπάθεια για λύση.  Είναι ανάγκη να 

αξιοποιήσουμε με εποικοδομητικό τρόπο τη νέα κινητικότητα και να αναλάβουμε μέσα από 

τη λειτουργία των επιτροπών επιμέρους ενισχυτικές πρωτοβουλίες, οι οποίες να 

δημιουργήσουν το απαιτούμενο κλίμα για την εξεύρεση μιας τελικής λύσης συμβατής με το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο και που θα κατοχυρώνει τα δικαιώματα και τις ελευθερίες όλων των 

κατοίκων της Κύπρου, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

 Κοινό όραμα Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων πρέπει να είναι μία ελεύθερη 

ευρωπαϊκή Κύπρος που θα τους επιτρέπει να συνυπάρχουν και να συνεργάζονται μέσα σε 

συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας, μέσα σε κλίμα αλληλοσεβασμού και αλληλοκατανόησης, 

έχοντας πλήρεις ελευθερίες και δικαιώματα και χωρίς ξένες παρεμβάσεις.  Γι’  αυτές τις 

πανανθρώπινες αρχές και αξίες θυσιάστηκαν αυτοί που σήμερα μνημονεύουμε. 

 Έχουμε χρέος να συνεχίσουμε, ενωμένοι και απτόητοι, με σύνεση και υπευθυνότητα, 

αλλά και με πίστη και αποφασιστικότητα, τη μεγάλη πορεία μας για τη δικαίωση του 

μαρτυρικού λαού μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τον κ. Γιώργο Περδίκη, γενικό γραμματέα των Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών, να πάρει το λόγο. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της 

κυπριακής Βουλής, 

 Τριάντα δύο χρόνια έχουν ήδη περάσει από το δίδυμο έγκλημα του 1974, το 

προδοτικό πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή.  Προηγήθηκε μία μακρά περίοδος 

ανωμαλίας, φανατισμού, εθνικού διχασμού και ξένων επεμβάσεων.  Οι Έλληνες της 

Κύπρου, αντί να επικεντρωθούν στην ανοικοδόμηση της Κυπριακής Δημοκρατίας και στην 

αντιμετώπιση της τουρκικής απειλής, επιδόθηκαν δυστυχώς σε μια αιματηρή εσωτερική 

αντιπαράθεση. 

 Συνηθίζουμε να καταγγέλλουμε τον ξένο δάκτυλο, τις Μυστικές Υπηρεσίες των 

Βρετανών και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, τη χούντα των Αθηνών, την Τουρκία.  

Όμως ας μην αποφύγουμε σήμερα να ομολογήσουμε και τις δικές μας ευθύνες, όχι τόσο 

για να αναζητήσουμε ενόχους ανάμεσα στο λαό, τους απλούς πολίτες, αλλά κυρίως για να 

αναδείξουμε τα ιστορικά λάθη της πολιτικής μας ηγεσίας.  Ιστορικά λάθη που συνέβαλαν 

στη διαμόρφωση της πορείας προς την καταστροφή.  Ας αντλήσουμε λοιπόν διδάγματα 

από τα γεγονότα. 

 Πρώτον, θεωρώ ότι ο ηρωισμός των νεκρών, τιμημένων και καταξιωμένων, έχει τη 

δική του διαχρονική αξία.  Υποβάλλει την ανάγκη για εμμονή στις αρχές της δημοκρατίας 

και της ελευθερίας.  Δεν επιτρέπεται να γίνουν αποδεκτές οι πραγματικότητες της αδικίας.  

Τότε γιατί σκοτώθηκαν αυτές οι αγαπημένες μορφές που τιμούμε σήμερα;  Για τη διζωνική 

δικοινοτική ομοσπονδία που θα στηρίζεται στο εθνικό ξεκαθάρισμα, στις εγγυημένες 

πλειοψηφίες και την πολιτική ισότητα όχι των πολιτών αλλά των εθνικών κοινοτήτων;  Δεν 

το νομίζω! 

 Στις 15 Ιουλίου τιμούμε όσους σκοτώθηκαν το 1974 για την υπεράσπιση της 

δημοκρατίας.  Σήμερα η ευθύνη για την υπεράσπιση των δημοκρατικών αρχών, η ευθύνη 
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για την πραγμάτωσή τους μέσα από μια δημοκρατική λύση του Κυπριακού ανήκει στην 

κυπριακή ηγεσία, η οποία καλείται να αναζητήσει λύση στο κυπριακό πρόβλημα που να 

είναι δημοκρατική∙  τουτέστιν να κατοχυρώνει πλήρως τα ανθρώπινα και πολιτικά 

δικαιώματα όλων των πολιτών χωρίς ρατσιστικούς διαχωρισμούς. 

 Τούτου λεχθέντος πρέπει να ειπωθεί οπωσδήποτε και το άλλο σημαντικό.  Δεν 

πρέπει να ξεχνούμε ότι τα ονόματα των νεκρών ηρώων και των μεγάλων ιδεών 

χρησιμοποιήθηκαν για να παραπλανηθούν συνειδήσεις, να οξυνθούν πάθη και να 

οδηγηθούμε τελικά στο μεγάλο έγκλημα.  Προσοχή λοιπόν από κενά περιεχομένου 

συνθήματα, μεγάλα εύηχα λόγια και υπερβολικές διεκδικήσεις.  Πρωτίστως πρέπει να 

έχουμε υπόψη μας ότι στο νησί αυτό κατοικούν, ζουν, εργάζονται και ερωτεύονται 

άνθρωποι διαφορετικών εθνικοτήτων, θρησκευμάτων και φυλετικής καταγωγής.  Κυρίως 

πρέπει να σεβαστούμε ως συστατικό στοιχείο της πολυπολιτισμικής κυπριακής κοινωνίας 

που διεκδικούμε την τουρκοκυπριακή κοινότητα, της οποίας τις όποιες λογικές απαιτήσεις 

και προτάσεις οφείλουμε να συμπεριλάβουμε στο κοινό μας όραμα. 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών προχώρησε ήδη στη συγκρότηση πολιτικής 

συμμαχίας με κόμματα από την τουρκοκυπριακή κοινότητα πάνω σε θέσεις αρχών, όπως η 

ανάγκη πλήρους απελευθέρωσης του κυπριακού λαού από τη βρετανική κατοχή και τον 

ασφυκτικό έλεγχο των λεγόμενων μητέρων πατρίδων, με την κατάργηση των βάσεων και 

των εγγυήσεων, καθώς και την απομάκρυνση όλων των ξένων στρατευμάτων από την 

Κύπρο. 

 Οι πρόσφατες όμως εξελίξεις στο Κυπριακό μάς γεμίζουν ανησυχία.  Από τη μία 

θεωρούμε θετικό γεγονός την έναρξη συνομιλιών για την ουσία του Κυπριακού μέσα από 

τις Τεχνικές Επιτροπές.  Αυτή η διαδικασία πιθανόν να μας οδηγήσει ακόμα πιο μακριά 

από τα εκτρωματικά σχέδια και τις διχοτομικές προτάσεις του πρόσφατου παρελθόντος και 
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ίσως πιο κοντά σε μία λύση βασισμένη στις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εντούτοις, 

δεν μπορώ να μην εκφράσω και την ανησυχία που έντονα με διακατέχει.  Πολύ φοβάμαι ότι 

η διαδικασία που τώρα ξεκινά μπορεί να εξελιχθεί σε στοιχείο αποενoχοποίησης της 

Τουρκίας έναντι των ευρωπαϊκών υποχρεώσεών της.  Η περιρρέουσα ατμόσφαιρα, τα 

διαβήματα των τελευταίων ημερών της Τουρκίας προς τις ΗΠΑ, οι δηλώσεις των 

Ευρωπαίων αξιωματούχων και οι σαφείς προειδοποιήσεις της Άγκυρας σε σχέση με το 

πρωτόκολλο δημιουργούν τη βάσιμη υποψία ότι το ζητούμενο και αυτή τη φορά δεν είναι η 

λύση του Κυπριακού, αλλά πάλι η διευκόλυνση της Τουρκίας στην ευρωπαϊκή της πορεία 

που αποτελεί στρατηγικό στόχο των Αμερικανοβρετανών. 

 Χρειάζεται λοιπόν προσοχή, εγρήγορση και ενότητα.  Η κυπριακή πολιτική ηγεσία ας 

παραδειγματιστεί από το παρελθόν που τόσο τραγικά, μα εντούτοις τιμημένα, ανακαλούμε 

σήμερα και ας λάβει τις σωστές αποφάσεις με ευθυκρισία, τόλμη, όραμα και ελπίδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Περδίκης ήταν ο τελευταίος ομιλητής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Παρακαλώ, παραμείνετε στις θέσεις σας, για να αποχωρήσει ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  12.00 μ.μ.) 

Παρόντες 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαύρου Ελένη 

Αναστασιάδης Νίκος Μητσόπουλος Τάσος 
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Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας  

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ  

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βότσης Άγγελος  Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας  

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Στυλιανίδης Χρήστος  

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας  

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και 

της ελευθερίας και οι ομιλίες που ακολούθησαν (Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Ν. 

Αναστασιάδης, Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Δ. Συλλούρης, Γ. Περδίκης) για τις μαύρες 

επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 
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